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15 MAART
HET HELE ONDER-
WIJS STAAKT

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

SUCCES: VERGUNNINGSTELSEL VOOR HUISJESMELKERS
Goed nieuws! Er komt een vergunning stelsel 
voor huisjesmelkers die herhaaldelijk de 
regels overtreden. Zij kunnen straks keihard 
worden aangepakt, met uiteindelijk zelfs een 
totaalverbod om nog te verhuren. Jarenlang 
voerde ROOD hiervoor actie met huurders. En 
alleen doordat mensen opstonden en zeiden 
‘dit pikken we niet meer’, is dit gelukt. Niet 
lullen, maar poetsen. Zij aan zij staan met 
jongeren en concrete verandering afdwingen. 

Maar niet alle problemen zijn hiermee op gelost. 
Er is nog steeds woningnood en er zijn nog 
steeds huisjesmelkers. Binnenkort trapt ROOD 
daarom weer de verkiezing Huisjesmelker van 
het Jaar af. Ken jij mensen die te maken hebben 
met een huisjesmelker, of is jouw eigen huisbaas 
er een? 

Nomineer slechte verhuurders via  
www.huisjesmelkervanhetjaar.nl 

Op 15 maart leggen leraren en docenten uit alle 
sectoren – van het basisonderwijs tot de univer-
siteiten – het werk neer. Dat gebeurt tijdens een 
landelijke onderwijsstaking op het Malieveld in Den 
Haag. De Algemene onderwijsbond (AOb) en FNV 
eisen extra investeringen, minder werkdruk en hoger 
salaris. De landelijke staking vormt het sluitstuk van 
een actieweek die op 11 maart begint. Het signaal is 
helder: vlak voor de Statenverkiezingen van 20 maart 
maken de onderwijsbonden zich hard voor structurele 
investeringen in het onderwijs. SP-Kamerlid Peter 
Kwint in het AD: ‘De leraren moeten staken terwijl 
bestuursvoorzitters van multinationals hun verlang-
lijstje gewoon naar Rutte sms’en. Maar na jaren van 
bezuinigingen, bureaucratisering en schaalvergroting 
is bij hen de maat vol. Benieuwd of het kabinet net zo 
goed luistert naar het onderwijs als naar de sms’ende 
bazen. Onze steun hebben ze.’
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Respect voor  
Koen en Leendert
Stenen naar je auto. Vuurwerk naar je 
hoofd. Scheldpartijen. Mensen die je 
aanvliegen of zomaar een klap geven. Het 
geweld tegen agenten is afgelopen oud en 
nieuw verdubbeld ten opzichte van vorig 
jaar. Ik vind dat onacceptabel. Het is nu 
al zo dat de strafeis voor eikels die geweld 
 gebruiken tegen hulpverleners hoger is, 
maar kennelijk is dit niet voldoende. We 
moeten snel onder zoeken wat het meest 
effectief is om het voor onze hulpverleners 
veiliger te maken. Als je agenten aanvalt 
met oud en nieuw heb je wat mij betreft 
niets op straat te zoeken.
Mijn respect voor hulpverleners zoals onze 
agenten, ambulance- of brandweer  - 
mede werkers is altijd al groot geweest. Voor 
een niet al te hoog salaris zetten zij zich dag 
en nacht, in weekenden en op feestdagen, 
in voor onze veiligheid. Maar mijn respect 
is alleen maar gegroeid toen ik laatst op 
een zaterdag een nachtdienst mee mocht 
draaien met agenten Koen en Leendert in 
Tilburg. Met een vrouw die slachtoffer was 
van huiselijk geweld, een scooterongeluk, 
een  gedumpte hond, drugscriminelen en 
bekeuringen vonden Koen en Leendert het 
een rustige nacht. Kun je nagaan. 
 
Deze agenten straalden als ze vertelden 
over hun werk: ‘Wij hebben de mooiste 
baan van de wereld.’ En ik begrijp dat ze dat 
zeggen, want wat doen ze belangrijk werk. 
Maar hoe triest is het dan dat zij tijdens oud 
en nieuw, als de rest van Nederland aan de 
oliebollen zit, met zoveel geweld te maken 
krijgen. Hoe triest is het dat onze agenten 
al tijden in actie zijn voor meer  collega’s, 
om hun werk beter te kunnen doen. En hoe 
triest is het dat het vaak de agenten zijn die 
te maken krijgen met de gevolgen van de 
ondoordachte bezuini gingen op de  
geestelijke gezondheidszorg. 
 
Het is, net als op veel andere plekken in  
de publieke sector, te danken aan de 
 toewijding en inzet van mensen als Koen 
en Leendert, dat het werk nog goed  
gedaan wordt. Laten we ze de  
waardering geven die ze  
verdienen.
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HET WAS EEN ZWAAR bevochten, 
maar klinkende overwin-
ning. Talloze jongeren, veelal 
verenigd in jongerenvakbewe-
ging Young & United, voerden 
tussen 2014 en 2016 samen met 
ROOD en de SP harde acties 
voor de afschaffing van het 
 minimumjeugdloon. Met  
succes, want toenmalig minister 
van Sociale Zaken Asscher 
schafte dit jeugdloon deels af  
en het loon van jongeren van   

MINIMUMLOON

‘SPOOKVERHALEN ZIJN HET’
De verhoging van het minimumjeugdloon in 2017 smaakt naar meer. 
Zeker nu het economisch onderzoeksinstituut SEO – in tegenstelling tot  
neoliberale doem scenario’s – concludeert dat de verhoging niet leidt tot meer 
werkloosheid onder jongeren. Jasper van Dijk: ‘Het wettelijk  
minimumloon met tien procent omhoog is een eerste stap.’

18 tot en met 20 werd verhoogd. 
In opdracht van het ministerie 
van Sociale Zaken en Werkgele-
genheid heeft het economisch 
onderzoeksinstituut SEO deze 
maatregelen onlangs onder-
zocht. Wat blijkt? Wat som-
migen vreesden, namelijk meer 
werkloosheid onder jongeren, 
heeft zich helemaal niet vol-
trokken. SP-Tweede Kamerlid 
Jasper van Dijk is niet verrast 
door die conclusie. 

‘Het bevestigt wat de SP altijd 
gezegd heeft. Namelijk dat er 
helemaal niet meer jongeren 
aan de kant komen te staan 
als hun lonen omhoog gaan. 
Neoliberale economen en het 
Centraal Planbureau hebben 
steeds gezegd: begin niet aan 
loonsverhoging, dat leidt tot 
meer werkloosheid want dan 
gaan bedrijven minder mensen 
aannemen. SEO concludeert nu 
dat dat allemaal onzin is, dat het 

spookverhalen waren. Kortom, 
de verhoging moet zo snel 
mogelijk nog verder doorgezet 
worden. Feitelijk is het namelijk 
een stappenplan. De situatie is 
nu: 21- en 22-jarigen krijgen nu 
het echte wettelijke minimum-
loon, dus gelijk aan dat van 
23-jarigen en ouder. Maar in de 
leeftijdsgroep van 18 tot en met 
20 jaar zijn er alleen nog maar 
verhogingen doorgevoerd. Dus 
onze oproep is: ga hiermee door 
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MAIL VAN RON

Beste Ewald,

Recent schreef AD-columnist Özcan Akyol dat hij 
zich verbaast over “groepen die dezelfde maat-
schappelijke problemen ervaren, maar desondanks 
steeds vaker, door media en politici, tegen elkaar 
worden uitgespeeld, alsof ze elkaars vijanden zijn”. 
Hij schreef over identiteits politiek als “het gif dat 
tweespalt veroorzaakt”. Jij schreef een heel boek 
over klasse boven identiteits politiek: Het is klasse, 
suffie, niet identiteit. Wat is het probleem van 
identiteitspolitiek? Is het zoeken naar  geborgenheid 
en herkenning niet van alle tijden, nog niet zo lang 
geleden was ons land totaal verzuild, nietwaar? 
Hoe zorgen we dat klassenstrijd boven identiteits -
politiek gaat?

Met vriendelijke groet,

Ron Meyer

Identiteitspolitiek

Partijvoorzitter Ron Meyer  
mailt met financieel geograaf
Ewald Engelen 

Ha Ron,

De crisis van 2008 heeft de fraaie sluier die over 
de mondiale economie hing met veel geweld 
weggetrokken. Kiezers zijn gaan inzien dat de 
neoliberale belofte van een stijgend tij dat alle 
boten omhoog stuwt een leugen is. De kosten voor 
het levens onderhoud zijn gestegen, inkomens 
zijn gedaald en ongelijkheden zijn verhard tot 
bol werken van privilege en achterstelling. Een 
 collectieve reactie blijft echter uit. De politieke 
elite is erin geslaagd alle energie te laten weg-
vloeien naar erkenningskwesties als zwarte 
piet en genderneutrale wc’s. Terwijl verdelings-
kwesties als de toegang tot huisvesting, goed  
onderwijs, goede gezondheidszorg, arbeids-
zekerheid en een eerlijk loon die iedereen aan-
gaan – wit, zwart; heteroseksueel, homoseksueel; 
man, vrouw; gelovig, ongelovig – angstvallig 
buiten het publieke debat worden gehouden.  
Dat is het gif van de identiteitspolitiek: verdeel en 
heers, in plaats van gezamenlijk verzet tegen de 
neoliberale wereldorde.

Groet, Ewald

Re: Identiteitspoli…

5

totdat iedereen het loon krijgt 
waar elke werkende recht op 
heeft, tot we geen apart jeugd-
loon meer hebben.’ 

‘Voor de SP is de strijd voor 
hogere lonen sowieso een 
belangrijk punt. We zien nu dat 
de economie al een tijdje groeit 
als een tierelier, het geld klotst 
bij wijze van spreken tegen de 
plinten. Maar de lonen blijven 
achter. De Nederlandsche 
Bank, de Rabobank en zelfs 
Mark Rutte zeggen tegenwoor-
dig dat de lonen best omhoog 
mogen. Maar er gebeurt niets. 
Dat is voor ons aanleiding om 
hier flink mee aan de slag te 
gaan. We komen binnenkort 
met een flink offensief voor 
de verhoging van het wettelijk 
minimumloon. Om te beginnen 
met 10 procent. Op het moment 
dat je de lonen verhoogt gaan 
ook de uitkeringen omhoog en 
willen we ook dat de andere 
lonen een opwaartse druk gaan 
krijgen, zodat de gewone man 
en vrouw ook wat gaan merken 
van de groeiende economie.’ 

1977
‘Kijk, wij zitten al minstens vijf-
entwintig jaar in het neoliberale 
paradigma. Dat schrijft ons 
voor: lagere lonen en minder 
overheid. Dit SEO-onderzoek 
is zo waardevol omdat het 
aantoont dat die neoliberale 
denklijn niet klopt. Als je de 

lonen verhoogt, is dat helemaal 
niet slecht voor de werkgelegen-
heid. En het is heel goed voor de 
koopkracht. Dat is het kernpunt 
van onze strijd; dat wij inderdaad 
laten zien dat Keynesiaanse poli-
tiek van hogere lonen en investe-
ren in de samenleving helemaal 
niet slecht is voor de economie. 
Het heilige geloof van Mark Rutte 
is daarentegen: bedrijven moeten 
gesponsord worden en mensen 
komen op de tweede plaats. 
Multinationals boven mensen 
dus. Even het volgende: uit cijfers 
van de Rabobank blijkt dat een 
gemiddeld huishouden uit 2014 
vrijwel hetzelfde besteedbaar 
inkomen had als een huishou-
den uit 1977! Dus de lonen zijn 
al decennialang gelijkgebleven, 
als je het corrigeert voor de 
inflatie. Ondertussen schieten 
de bedrijfswinsten door het dak. 
Dát is de strijd die wij voeren! Het 
minimumjeugdloon is ook zo’n 
neoliberale uitvinding; een truc 
om onder het wettelijk mini-
mumloon te kunnen uitbeta-
len. Terwijl iemand van 19 jaar 
natuurlijk dezelfde lasten heeft 
als anderen, die ouder zijn. Die 
19-jarige heeft ook zorg- en ener-
giekosten, krijgt ook te maken 
met een hogere btw. Dus waar 
haalt het kabinet het lef vandaan 
om mensen onder het minimum-
loon te betalen?’

tekst Rob Janssen
foto Karen Veldkamp

‘Er komt een offensief  
voor verhoging van het  
minimumloon en afschaffing 
van het jeugdloon’
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DRENTHE LEEFBARE GEMEENSCHAPPEN
‘DE SP IS IN DRENTHE bij uitstek de partij die 
de sociale gevolgen van de afbraak van 
voorzieningen benoemt’, stelt SP-lijsttrekker 
Greetje Dikkers. ‘Bij de meeste andere 
partijen in de Provinciale Staten staat eco-
nomische groei bovenaan de agenda. Als 
SP benadrukken we telkens weer dat het in 
Drenthe ook socialer moet en rechtvaardiger 
kan.’ De provincie kampt met lage bevol-
kingsdichtheid en een vergrijzend platte-
land. Het aanbod van voorzieningen wordt 
volgens Dikkers steeds schraler, waardoor 
de leefbaarheid in het gedrang komt. 

Dit geldt ook voor de zorg. Aanrijtijden van 
ambulances liggen bijvoorbeeld vaak niet 
binnen de toegestane norm. En al meer dan 
tien jaar kampt Noord-Nederland met een 
huisartsentekort, dat vooral in Zuid-Oost 
Drenthe nijpend is. Onlangs sloot er nog een 

praktijk in Emmen omdat er geen opvolger 
te vinden was. Dikkers: ‘Zorg moet dicht 
bij huis georganiseerd blijven. Regionale 
ziekenhuizen moeten behouden blijven 
en zorgverzekeraars mogen niet bepalen 
welke zorg mensen krijgen. De uiteindelijke 
remedie tegen de uitholling van de zorg is 
natuurlijk een Nationaal ZorgFonds. Als 
Statenfractie steunen wij de strijd tegen de 
macht van de zorgverzekeraars. Zo voerden 
we actie tegen de sluiting van de kinder- en 
kraamafdeling van het Treant-ziekenhuis 
in Hoogeveen en hebben we gepleit voor 
meer zeggenschap voor de provincie over 
ziekenhuizen.’ Maar ook bereikbaar en 
betaalbaar vervoer is volgens de Drentse 
SP een essentiële voorwaarde voor leefbare 
gemeenschappen. Zo verzette de Drentse SP 
zich de afgelopen periode tegen bezuinigin-
gen op het busvervoer. 

FLEVOLAND GEEN        PRESTIGEPROJECTEN, MAAR CULTUUR VOOR IEDEREEN

Reikhalzend wordt 
er uitgezien naar de 

verkiezingen voor 
Provinciale Staten op 
20 maart. Wat wordt 
de politieke koers in 

de twaalf provincies? 
Hoe verder met 
duurzaamheid, 

verkeer, natuur en 
leefomgeving? En: de 

nieuwe Statenleden 
kiezen de Eerste 

Kamer. Het kabinet 
heeft daar nu de 

kleinst mogelijke 
meerderheid. 

Verliest Rutte III die 
meerderheid – een 

reële kans – dan 
wordt doorgaan met 

het huidige rechtse 
beleid nog moeilijker, 

zo niet onmogelijk. 
Reden genoeg om 
te gaan voor grote 
SP-fracties; in alle 

provincies én in de 
Eerste Kamer. Wat 

speelt er in onze 
provincies? Het 
woord is aan de 

lijsttrekkers; deze 
maand de eerste zes. 

‘IN NEDERLAND IS HET best lastig om plannen 
voor windmolenparken van de grond te 
krijgen. Toch maken we in Flevoland flinke 
stappen in de energietransitie. Dat is vooral 
het werk geweest van SP-gedeputeerde 
Arie Stuivenberg, die ons helaas in 2017 
is ontvallen nadat hij een jaar ernstig ziek 
was’, vertelt lijsttrekker Frans Mulckhuijse. 
‘Maar wat de SP betreft moet die energie-
transitie wel rechtvaardig zijn. Anders ligt 
voor je het weet de polder vol met zonnepa-
nelen die door energiecowboys zijn aange-
legd, en betalen de bewoners de hoofdprijs’, 
vervolgt de Almeerder. Zo wil de SP dat 
bewoners meeprofiteren van de 
plannen voor windmolen-
parken en zonnevelden die 
momenteel in de maak zijn 
in Flevoland. 

Ook de bereikbaarheid van 
kleine kernen is een be-
langrijk campagnethema. 

tekst Lesley Arp en Rob Janssen
foto’s Maurits Gemmink

20 MAART
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DRENTHE LEEFBARE GEMEENSCHAPPEN
Dikkers werd vier jaar geleden, op 56-ja-
rige leeftijd, voor het eerst gekozen in de 
Drentse Staten. ‘Ik weet dus uit ervaring 
dat je ook op latere leeftijd volksvertegen-
woordiger kunt worden. Maar als ik had 
geweten hoeveel voldoening het werk in 
de Staten mij zou brengen, dan was ik wel 
dertig jaar eerder begonnen’, stelt Dikkers. 
Met de provinciale werkgroep ‘Vrouwen 
Kiezen’ spoort Dikkers andere vrouwen aan 
om ook politiek actief te worden. Want het 
Statenlid betreurt het dat ook in de provin-

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN DRENTHE
‘Onze provincie heeft een enorm gevarieerd landschap, met 
heidevelden, beekdalen, vennen, hoogveen, zandverstuivingen, maar 
ook oerbos. We staan als Drenten bekend om onze bescheidenheid, 
maar ik zie dat eerder als een vorm van trots waarmee we al dit moois 
in bescherming nemen.’

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN FLEVOLAND
‘We zijn dan wel de jongste provincie, maar wist u dat hier vierduizend 
jaar geleden al voorlopers van de Urker vissers rondliepen? In 2017 
ontdekten archeologen restanten van een grote visfuik uit de Steentijd, 
vlakbij Almere.’

ciale politiek de balans tussen mannen en 
vrouwen nog ver te zoeken is. Dikkers: ‘Toen 
ik gevraagd werd om de Drentse lijst aan te 
voeren twijfelde ik eerst wel even. Maar als 
je vindt dat vrouwen niet moeten aarzelen 
om hun rol in de politiek te pakken, kun je 
zelf natuurlijk niet achterblijven! Omdat wij 
als SP’ers goed weten voor wie we het doen, 
ga ik deze uitdaging met veel plezier aan.’ •

FLEVOLAND GEEN        PRESTIGEPROJECTEN, MAAR CULTUUR VOOR IEDEREEN
Mulckhuijse: ‘Almere en Lelystad hebben 
redelijk goede ov-verbindingen. Maar dit 
moet ook voor de dorpen in de Noordoost-
polder gelden. Het risico dreigt dat normale 
buslijnen daar op den duur worden vervan-
gen door buurtbusjes.’ Ook de wens van een 
spoorlijn die de Flevopolder en Noordoost-
polder verbindt met Groningen en Friesland 
– de zogeheten Zuiderzeelijn – moet wat de 
SP betreft op de politieke agenda blijven. In 
2007 zette het kabinet-Balkenende IV een 
streep door dit plan. De SP blijft zich hard 
maken voor een fatsoenlijke spoorverbin-
ding tussen het noorden, Flevoland en de 
Randstad. ‘Al is hier waarschijnlijk een lange 
adem voor nodig’, stelt de SP-lijsttrekker.

Hoewel het niet direct een provinciale taak 
is, maakt de Flevolandse Statenfractie zich 
ook hard voor goede zorg. ‘Zo stonden we 
in oktober, toen bekend werd dat er plan-
nen waren om ziekenhuis MC Zuiderzee in 
Lelystad te sluiten, meteen voor de deur met 
folders van het Nationaal ZorgFonds. Als 

provincie moet je ernaar streven dat grote 
steden een volwaardig ziekenhuis houden. 
Met name in Urk voeren we hier campagne 
voor, want voor de Urkers is MC Zuiderzee 
het dichtstbijzijnde ziekenhuis.’ 

Maar er zijn ook zaken die wat de SP Flevo - 
land betreft een tandje minder kunnen, 
zoals de vele prestigeprojecten. ‘Flevoland 
kent enkele landschaps kunstwerken. 
Bijvoorbeeld de Groene Kathedraal, 
een bomenkunstwerk in Almere, en de 
 Hurkende Man. Dat is een grote stalen reus 
die uitkijkt over het IJsselmeer. Hartstikke 
leuk, maar ook hartstikke duur’, constateert 

Mulckhuijse. Zo kwam er dit jaar een achtste 
landschapskunstwerk bij, een ode aan  
100 jaar Zuiderzeewet. De kosten: bijna 
750.000 euro. Mulckhuijse: ‘Daarmee kun je 
bij wijze van spreken twee jaar lang alle cul-
turele activiteiten in de dorpen verdubbelen. 
Want het geld dat we daaraan uitgeven is 
slechts een druppel op een gloeiende plaat. 
Om nog maar te zwijgen over het debacle 
van de Floriade in Almere van 2022. Daar 
heeft de provincie tien miljoen in gestopt. 
Bij de voorbereiding loopt het financieel nu 
al met tientallen miljoenen uit de hand. De 
SP zet het geld dat nu naar prestigeprojecten 
gaat liever in voor cultuur voor iedereen.’ •
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GELDERLAND ‘GEWONE MENSEN WORDEN VERGETEN’
GELDERLAND, QUA OPPERVLAKTE de grootste van 
allemaal. Dan kun je verwachten dat er op 

het gebied van mobiliteit en verkeer 
een en ander speelt. Zo is er het 

inmiddels beruchte dagelijkse 
verkeersinfarct rondom Nijme-
gen en Arnhem (volgens lijst-
trekker Maurits Gemmink ‘één 
groot drama’), de discussie over 

het al dan niet doortrekken van 
de snelweg A15, de vrees voor 

overlast en natuurschade door de uitbrei-
ding van Lelystad Airport, de overbelaste 
spoorlijnen van en naar genoemde steden. 
Juist op die gebieden heeft de Gelderse SP de 
afgelopen jaren alternatieven aangedragen, 
perspectief geboden en vooruitgang weten 
te boeken. Zo bracht de Statenfractie de 
verdubbeling van een deel van de spoorlijn 
van de Achterhoek naar Arnhem stapje 
voor stapje dichterbij; na jarenlange acties 
met lokale afdelingen en reizigers schaarde 

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN GELDERLAND
‘Het best bewaarde geheim van Gelderland is dat Gelderland niet 
bestaat. Als je in onze provincie woont, dan ben je Veluwenaar, 
Achterhoeker, Rivierenlander of stedeling. In die zin bestaat Gelderland 
dus niet. Maar het is wel erg fijn om er te wonen. En dat is wat  
mensen bindt.’ 

GRONINGEN STRIJDEN EN BOUWEN
‘ZEG, DIE VAN JULLIE  van daar boven in Gronin-
gen was ook weer op televisie.’ Dat krijgen 
Limburgse SP’ers weleens te horen op straat. 
‘Die van jullie’ is dan Eelco Eikenaar, sinds 
2015 SP-gedeputeerde in Groningen en nu 
lijsttrekker. Hij werd bijna een BN’er met 
zijn strijd tegen de gaswinning en, zoals hij 
zelf zegt, ‘de ellende die dat met zich mee-
brengt’. En hij wil best nog vier jaar door. ‘In 
2015 werden we de grootste partij en er is 
niks waarvoor we ons de afgelopen vier jaar 
hebben hoeven schamen. We hebben ons 
als één man achter de bevolking geschaard, 
nooit verzaakt, en de strijd samen met 
de mensen gevoerd. Ja, we willen weer de 
grootste worden. Niet om de macht, maar 
om nóg krachtiger voor de mensen op te 
komen.’ 

Activistisch besturen wordt dat weleens 
genoemd. Zelf duidt hij het als volgt: 
‘Besturen is niet alleen conformeren.’ Op 
de SP-website: “Waar zijn voorgangers en 
andere bestuurders vaak kozen voor een 

bondgenootschap met het kabinet en de 
NAM, stond hij consequent aan de zijde van 
betrokken Groningers.” Eikenaar vult aan: 
‘Ik merkte toch af en toe dat andere partijen 
de strijd lieten lopen en kozen voor hun 
vrienden in Den Haag. Dan stond ik in het 
college alleen. Het zou dus mooi zijn als we 
straks met twee SP-gedeputeerden in het 
college zouden zitten. Zodat we nog steviger 
zijn. Niet dat ik de strijd in m’n eentje heb 
gevoerd, zeker niet. Want van ons Kamerlid 
Sandra Beckerman had en heb ik heel veel 
steun, evenals van de lokale SP-afdelingen. 
Het is juist die combinatie die de SP zo sterk 
heeft gemaakt.’ 

Hoewel met name de strijd tegen de gaswin-
ning vaak het landelijke nieuws haalde, is 
dat zeker niet het enige wat de SP de afgelo-
pen vier jaar neerzette. Zo zijn er ook slagen 
gemaakt als het gaat om de leefbaarheid op 
het platteland. Er zijn diverse dorpscentra 
opgeknapt, waarvoor op initiatief van de SP 
geld is vrijgemaakt. ‘We hebben gestreden 
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GELDERLAND ‘GEWONE MENSEN WORDEN VERGETEN’

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN GRONINGEN
‘In Noordoost-Groningen vind je de oudste middeleeuwse kerkjes en 
dorpjes van Nederland. Ze liggen op zogenaamde wierden, verhogingen 
op het land die bescherming boden tegen hoogwater. Het zijn echt heel 
idyllische stukjes landschap. Iedereen zou ze eens moeten zien.’ 

Provinciale Staten zich unaniem achter het 
plan. Daarnaast bepleit de SP gratis ov in 
de daluren, om de overbelaste bussen en 
treinen in de spits te ontzien. Investeren 
in het openbaar vervoer; dat is het devies 
in Gelderland. Gemmink: ‘Het provincie-
bestuur heeft tot nu toe vooral ingezet op 
het pleasen en aantrekken van bedrijven. 
De gewone mensen worden daarbij ver-
geten. En dan heb ik het onder meer over 
het openbaar vervoer op het platteland, 
voorzieningen in de wijken en dorpen zoals 
bibliotheken, sociale woningbouw, klimaat-
rechtvaardigheid.’ 

Op initiatief van de SP startte Gelderland 
afgelopen jaar een plan van aanpak te-
gen laaggeletterdheid. Samen met andere 
organisaties zoals de bibliotheken gaat de 
provincie deze misstand nu te lijf. ‘Laag-
geletterdheid is echt een enorm probleem. 

GRONINGEN STRIJDEN EN BOUWEN
en gebouwd en dat wil ik dolgraag voortzet-
ten. Er liggen namelijk cruciale opgaven, 
zoals de overschakeling naar groene energie 
en de windmolendiscussie. De centrale 
vraag daarbij is: wordt die omschakeling 
ván de mensen, of gaat die ten kóste van de 
mensen en profiteren alleen de projectont-
wikkelaars en de windboeren ervan? Ook 
die strijd moeten we gaan voeren. En dat wil 
ik: bouwen en strijden, en dan – zoals ge-
zegd – het liefst met twee SP-gedeputeerden 
in plaats van één.’ •

Er zijn mensen die hun hele leven hebben 
moeten liegen over hun leesvaardigheid. 
Omdat ze zich schamen. Het mooie van dit 
plan is dat het heel laagdrempelig is, plus dat 
het weer eens het belang onderstreept van 
de bibliotheken en bibliobussen. Daar niet 
op bezuinigen dus.’ 

De succesvolle acties voor de spoorverdub-
beling hebben niet zelden opzien gebaard 
in het Gelderse. Maar wat te denken van 
SP-Statenlid Astrid Vollebregt, die een 
dode eik dwars door Nederland naar Den 

Haag sleepte om zo te protesteren tegen 
de uitbreiding van vliegveld Lelystad? Het 
Gelderse Elburg ligt namelijk maar dertig ki-
lometer van Lelystad. In het noorden grenst 
Gelderland aan Flevoland, in het zuiden aan 
Limburg en Noord-Brabant. Zo groot is de 
grootste provincie van Nederland. Zo groot 
zijn ook de taken van de SP. •
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LIMBURG ‘BREKEN MET DE ARROGANTIE VAN DE MACHT’
EEN NIEUW GEZICHT en eigenlijk toch ook weer 
niet. Marc van Caldenberg deed vorig jaar 
pas zijn intrede in Provinciale Staten van 
Limburg en werd een halfjaar later al geko-
zen tot lijsttrekker. Hij is pas 31 jaar. Toch 
zit hij al sinds 2010 in de gemeenteraad van 
Landgraaf en praat hij over de provinciale 
politiek met evenveel passie en betrok-
kenheid als Mart Smeets over zichzelf. En 
dat is niet zomaar komen aanwaaien. Van 
Caldenberg zag van dichtbij wat er afgelo-
pen periode in het provinciehuis gebeurde. 
Samenwerking in de coalitie met CDA, VVD, 
PvdA en D66 was onmogelijk geworden 
toen die partijen een zwaar omstreden 
windturbinepark bij Venlo erdoor wilden 
drukken. Zonder zich iets aan te trekken van 
de terechte bezwaren van omwonenden, en 
tegen de wil van de Venlose gemeenteraad. 
‘De provincie praat veel over mensen, maar 
weinig mét mensen. Dat moet anders. Duur-

zaamheid staat of valt bij draagvlak onder  
de mensen. We moeten breken met de  
arrogantie van de macht’, zegt hij. 

Het is dringen geblazen in delen van de 
geografisch langgerekte, maar uiterst smalle 
provincie. Naast de discussie over wind-
molenparken spelen er nog andere onder-
werpen waar economische belangen flink 
dreigen te gaan conflicteren met de leefbaar-
heid en sociaal-maatschappelijke aspecten. 
Zo is er de overlast van Maastricht Aachen 
Airport én de pal aan de grens gelegen vlieg-
basis Geilenkirchen. Daar zijn de AWACS-
toestellen gestationeerd die het zuidoosten 
van Limburg op helse herrie trakteren. En er 
is de discussie over de huisvesting van Oost- 
europese arbeidsmigranten. Van Calden-
berg: ‘Ik schrik als ik hoor wat voor posities 
andere partijen hier innemen. Zo zegt het 
CDA min of meer: breng ze maar in koeien-

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN ZUID-HOLLAND
Lies van Aelst: ‘Gorinchem, Woudrichem, Fort Vuren en Slot Loevestein 
vormen samen de Vestingdriehoek. Een prachtig gebied om te bezoeken!’ 
Rik Janssen: ‘Ons openbaar vervoer over water. Wie een waterbus  
pakt hoeft niet in de file te staan, kan de fiets meenemen en heeft wifi  
aan boord.’ 

ZUID-HOLLAND EEN ANDERE HAVEN
‘DE PROVINCIE IS ALS BESTUURSLAAG niet altijd 
even zichtbaar. Maar juist de afgelopen acht 
jaar, waarin we als SP hebben meebestuurd, 
hebben we echt het verschil gemaakt’, stelt 
de dertigjarige Lies van Aelst, die ondanks 
haar jonge leeftijd al twaalf jaar ervaring als 
Statenlid op zak heeft. Volgens de Zuid-
Hollandse SP-lijsttrekker is dat vooral te 
merken aan de strengere aanpak van milieu-
lozingen. ‘Geen enkele provincie kan aan 
ons tippen op het gebied van handhaving en 
controle. Dat komt door het werk van onze 

gedeputeerde Rik Janssen, maar ook doordat 
wij hier stevig op hebben ingezet tijdens de 
onderhandelingen.’

In 2012 raakte het Noorse tankopslagbedrijf 
Odfjell in opspraak vanwege incidenten met 
gevaarlijke stoffen. De olieterminal in de 
Botlek bleek jarenlang niet aan de wettelijke 
voorschriften te voldoen, zonder hierop 
aangesproken te worden. Het was aanleiding 
voor de Onderzoeksraad voor Veiligheid om 
de misstanden bij Odfjell en het toezicht 
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LIMBURG ‘BREKEN MET DE ARROGANTIE VAN DE MACHT’

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN LIMBURG
‘De murals in Heerlen. Deze muurschilderingen op gevels van grote 
gebouwen laten een stad zien die haar kracht herwonnen heeft. Na 
de mijnsluitingen had de hele Oostelijke Mijnstreek het decennialang 
moeilijk. De murals symboliseren de wederopstanding van de regio. 
Je moet het echt ’ns komen bekijken.’ 

stallen onder. En D66 wil een provinciaal 
woonbedrijf dat leningen aan beleggers en 
projectontwikkelaars gaat verstrekken om 
woningen voor arbeidsmigranten te bou-
wen! Dan denk ik: is het misschien een idee 
om de reguliere sociale woningbouw eens 
te gaan stimuleren? Maar nee. Terwijl in 
het provinciehuis het geld tegen de plinten 
klotst, lijkt er alleen oog te zijn voor de grote 
bedrijven en uitzendorganisaties als Otto 

ZUID-HOLLAND EEN ANDERE HAVEN
daarop onder de loep te nemen. Een van 
de conclusies van dit onderzoek was dat er 
sinds 2011, het jaar dat Janssen aantrad als 
milieugedeputeerde, een andere wind is 
gaan waaien in de provincie. 

Janssen: ‘Van de vierhonderd meest risico-
volle bedrijven van Nederland zit een 
derde in Zuid-Holland. Dat vraagt om een 
duidelijke en consequente aanpak vanuit 
de provincie. Bedrijven moesten daaraan 
wennen, maar zijn dit gaandeweg juist gaan 
waarderen. Dat geldt ook voor de mede-
werkers van de Omgevingsdienst Rijnmond, 
waar ik voorzitter van ben. Die zeggen: we 
worden weer met respect bekeken als we 
een bedrijf binnenlopen.’
Een ander succes van de Zuid-Hollandse 
SP is dat subsidies voor de energietransitie 
voortaan meer naar mensen met een smalle 
beurs gaan. Van Aelst: ‘Als je je boodschap-
pen niet kunt betalen, denk je niet snel aan 

het verduurzamen van je huis. Je bent bezig 
met overleven. Daarom starten we binnen-
kort in meerdere gemeenten met een proef 
waarbij mensen ledlampen, radiatorfolie en 
waterbesparende douchekoppen kunnen 
aanvragen. Zo’n ledlamp scheelt toch zo’n  
18 euro per jaar aan stroomkosten.’

Naast klimaatrechtvaardigheid en een 
 gezond en veilig milieu, staan het  
behoud van genoeg sociale woningen en  
het bestrijden van vervoersarmoede hoog op 
de agenda van de Zuid-Hollandse SP. Maar 
wat is dat eigenlijk, vervoersarmoede? Van 
Aelst licht toe: ‘Het komt erop neer dat veel 
mensen die met het ov reizen ongeveer twee 
keer zo lang onderweg zijn als mensen die 
de auto nemen. Dit is trouwens niet per se 
een probleem van de kleine dorpen.   
Het speelt bijvoorbeeld enorm in 
 Rotterdam-Zuid, en bij mensen die op 
industrie terreinen werken.’

Work Force, die baat hebben bij goedkope 
werknemers. Terwijl zoveel Limburgers 
werkloos thuis zitten.’ 

Dat kan nog wat worden in maart, daar in 
Limburg. ‘Er is echt wat te kiezen. Als SP 
hebben we een goede voedingsbodem  
in Limburg. Daarom heb ik vertrouwen in 
een goede uitslag.’ •

 
Terwijl Van Aelst voor het eerst de SP-lijst 
mag aanvoeren, gaat Janssen zijn laatste 
maanden als gedeputeerde tegemoet. De 
jurist staat op de tweede plaats van de 
 concept-kandidatenlijst voor de  
Eerste Kamer. Janssen: ‘Mijn grootste les  
als langstzittende SP-gedeputeerde is: wees 
niet bang om te besturen als je in staat bent 
om hiermee het verschil te maken. Tiny Kox 
zei eens: als je een tanker een paar graden 
van koers kunt wijzigen, kom je uiteindelijk 
in een hele andere haven uit. Dat hebben wij 
in Zuid-Holland kunnen bereiken, door te 
knokken toen het moeilijk werd.’ •
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  > RESPECT VOOR KOEN! 

Heeft u in de nacht van 1 op 2 december 
in de omgeving van Tilburg een geel hesje 
gesignaleerd? Dan zou dat zomaar Lilian 
Marijnissen kunnen zijn, die op patrouille 
mocht met politieagent Koen Simmers. 
Uiteenlopende situaties kwamen op hun 
pad: van een achtergelaten hond, een 
melding van huiselijk geweld tot een 

Economisch gaat het goed met 
Eindhoven en daar mag iedereen van 
meeprofiteren, vindt de SP in de 
lichtstad. De partij zit er sinds de 
raadsverkiezingen niet meer in de 
bestuurscoalitie en vreesde dat de 
regeling voor gratis openbaar vervoer 
voor mensen met een minimuminko-
men in gevaar zou komen. Weliswaar 
had de nieuwe coalitie van PvdA, 
GroenLinks, VVD en CDA aangekon-
digd te gaan ‘zoeken naar middelen’ 
om de regeling in stand te houden, 
maar dat ‘zoeken’ duurde verdacht 
lang. Daarom hebben de socialisten, 
gesteund door 50Plus en LPF, het 
voortouw genomen om de voorzie-
ning voort te zetten en daar indien 
nodig de extra opbrengst uit de 
toeristenbelasting voor aan te 
wenden. Vorige maand maakte het 
college bekend dat er met busver-
voerder Hermes overeenstemming 
was bereikt: de regeling blijft in stand. 
Dit tot tevredenheid van de SP: 
‘Gratis openbaar vervoer voor minima 
helpt met woon- en werkverkeer en 
zorgt er ook voor dat mensen op 
bezoek kunnen gaan bij familie en 
vrienden of eens naar de stad kunnen 
om te genieten van activiteiten en 
evenementen die voor onze stad 
Eindhoven belangrijk zijn. Daardoor 
komen mensen uit hun door armoede 
veroorzaakte isolement.’

  > GRATIS OV MINIMA 
BLIJFT IN EINDHOVEN

scooterongeluk. Toch was het volgens 
Simmers nog een rustige nacht. Het 
leverde Marijnissen een bak aan indruk-
ken op om mee te nemen naar Den 
Haag. Zoals ze tweette: “Respect voor 
deze mensen die waken over onze 
veiligheid. Hoog tijd voor voldoende 
collega’s en meer waardering.” 

‘Ik heb flink stampij gemaakt. In de 
gemeenteraad, in de krant, noem maar 
op. Dat heeft voor de nodige ophef 
gezorgd.’ Antonio Hidalgo Aragonés, 
SP-raadslid in Moerdijk, heeft het over 
zijn strijd tegen een ‘asociaal plan’ van de 
VVD-wethouder. Die zag het wel zitten 
om bijstandsgerechtigden met de 
grootste afstand tot de arbeidsmarkt 
verplicht aan het werk te zetten bij Fort 
Sabina, wat een toeristische attractie 
heet te zijn. Antonio Hidalgo Aragonés: 
‘Het ligt letterlijk in the middle of nowhere 
en er is geen bushalte. Reiskosten kregen 
de mensen niet vergoed.’ En wat 
moesten deze mensen met een fysieke 
en/of psychische beperking daar dan 

  > ‘BEETJE DE HEG BIJKNIPPEN’

gaan doen? ‘Een beetje de heg bijknip-
pen. Of helpen in de daar aanwezige 
horeca. Wat dan weer het probleem van 
verdringing van normaal betaalde 
arbeidskrachten met zich mee zou 
brengen. Het is gewoon dwingen tot 
arbeid zonder loon, ter behoud van de 
uitkering. En zelfs inleveren omdat je zelf 
je vervoer moet betalen. En dat gaat de 
wethouder dan uitleggen als vergroting 
van de kans op een baan.’ Toen de ware 
aard van het plan door het optreden van 
de SP’er goed in de openbaarheid kwam 
en ook andere partijen zich tegen het 
plan keerden, trok de wethouder zijn plan 
terug. 

‘Ik heb flink stampij 
gemaakt, dat heeft voor 
de nodige ophef gezorgd’
Antonio Hidalgo Aragonés
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De SP in Zuid-Holland heeft verheugd 
gereageerd op de eerste resultaten van 
het project Groene Cirkels Bijenland-
schap. Dat project moet de achteruitgang 
van het aantal wilde bijen stoppen. Met 
steun van de provincie, waar de SP in de 
coalitie zit, zijn in de regio Alphen, Leiden 

  > BIJ-GEVOLG IN ZUID-HOLLAND

en Zoetermeer sinds 2015 bij scholen, 
bedrijven en vele andere locaties bloemen 
ingezaaid en nestplekken aangelegd voor 
de wilde bijen. Het aantal bijensoorten 
blijkt sindsdien met 34 procent te zijn 
gestegen. 
SP-fractievoorzitter Lies van Aelst: ‘Dit 

inspireert om nog veel meer bijenland-
schappen in te richten. Daarnaast zijn 
sommige maatregelen zoals aanleg van de 
bijenheuvels wellicht ook geschikt voor de 
wegbermen. Deze worden op initiatief van 
de SP al in heel Zuid-Holland bij-vriende-
lijk gemaakt.’

Anno 2019 is een oude sok onder het 
matras geen reële optie meer en zijn we 
allemaal in feite gedwongen onze spaar-
centen bij een commerciële bank te stallen. 
Banken die nooit echt afscheid hebben 
genomen van het roekeloze gedrag en de 
bonuscultuur die aan de wieg stonden van 
de crisis. Maar als het aan SP-Tweede 
Kamerlid Mahir Alkaya ligt krijgen Neder-
landers voortaan een alternatief: een 
digitale kluis bij een publieke volksbank, 
waar spaargeld echt 100 procent veilig is. 
Volgens Alkaya is het onrechtvaardig dat 
een kleine groep bankiers en aandeelhou-
ders de vruchten plukt van onze zuurver-
diende centen, maar er wel mee wegkomt 
als het misgaat. Het voorstel is wat het 
Kamerlid betreft slechts de eerste stap in 
de richting van een rechtvaardig financieel 
stelsel. 

  > GEEN GEGOK MEER 
MET ONS SPAARGELD
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GEEN POLITIEK GELEUTER

  > LILIAN MARIJNISSEN 
TAALSTAATMEESTER

Een jaar na haar aantreden als fractievoor-
zitter heeft Lilian Marijnissen de titel 
Taalstaatmeester van 2018 veroverd. De 
verkiezing is een initiatief van het Genoot-
schap Onze Taal en het radioprogramma 
De Taalstaat van Frits Spits, elke zaterdag 
te beluisteren op NPO Radio 1. De 
luisteraars en de lezers van het magazine 
Onze Taal hebben veertien kandidaten 
voorgedragen. Een vakjury selecteerde de 
top 3, waarna het publiek de definitieve 
keuze mocht maken. Lilian liet met 
overtuiging cabaretière Paulien Cornelisse 
en NOS-verslaggever Pauline Broekema 
achter zich.
De vereerde frontvrouw van de SP kreeg 
veel lof toegezwaaid voor haar vlotte, 
heldere en zekere taalgebruik. Anders dan 
bij de meeste politici zul je in haar vocabu-
laire geen verhullende taal aantreffen. Of, 
zoals het in een van de vele reacties op de 
sociale media werd gesteld: haar zul je 
niet op politiek geleuter betrappen.
Het frappeerde de juryleden dat Lilian zich 
in korte tijd heeft ontpopt als een vlotte en 
alerte debater, die gewone woorden 
gebruikt wanneer het kan en moeilijke 
wanneer het moet: ‘Zij bezigt de taal van 
de gewone mensen, maar toch vooral 
haar eigen taal.’
Lilian is ingenomen met haar Taalstaat-
meesterschap: ‘Ik zie dit als waardering 
voor mijn werk. Een politicus heeft twee 
wapens ter beschikking: het idee en de 
taal. Mijn voornemen voor 2019, en daar 
mag iedereen mij aan houden, is om 
begrijpelijke taal te blijven spreken en 
rechtvaardige politiek te bedrijven.’

SP-Tweede Kamerlid Peter Kwint (foto) 
stelt voor de giga-scholenkoepel in 
Limburg op te knippen. Na het eindexa-
men-debacle bij VMBO Maastricht 
beoordeelde de Onderwijsinspectie de 
kwaliteit van de 31(!) locaties die onder de 
koepel LVO Maastricht vallen. De inspectie 
schreef een vernietigend rapport. Kwint: 
‘Met zoveel scholen kun je als bestuurder 
onmogelijk goed in de gaten houden wat er 
speelt en ingrijpen bij fouten. Dus lijkt het 

  > KNIP GIGA-SCHOLENKOEPEL OP

me beter om met hulp van het ministerie 
een gecontroleerd einde te maken aan LVO. 
Daarnaast wil ik dat het kabinet onderzoekt 
of eventuele schade verhaald kan worden 
op aantoonbaar falende bestuurders.’ Ook 
moet er eerder worden ingegrepen. ‘Ik wil 
dat de Onderwijsinspectie ook de kans 
krijgt om eerder met klachten aan de slag 
te gaan. Als dat betekent dat we fors extra 
inspecteurs moeten inhuren, dan is dat 
maar zo’, vindt Kwint. 

Dan maar in Drenthe. Wellicht dat VVD-
minister Wiebes dat dacht, toen de 
gaswinning in Groningen steeds meer 
onder druk kwam te staan – en hij de NAM 
toestond om gas te gaan winnen in 
Drenthe. Dat stuitte natuurlijk op veel 
weerstand in die provincie. De SP in Assen 
stelde een manifest op, dat tijdens de 
regioconferentie op unanieme steun kon 

rekenen van de afgevaardigden van de 
Drentse SP. In het manifest spreekt de 
partij zich onder meer uit tegen iedere 
vorm van nieuwe gaswinning in Drenthe. 
Ook zal het verzet tegen de gaswinnings-
plannen gesteund worden. Inmiddels is 
ook de Drentse VVD in actie gekomen 
tegen de eigen minister Wiebes. Actie in 
Groningen? Dan ook maar in Drenthe!

  > DAN (OOK!) MAAR IN DRENTHE
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Hij is weliswaar een van de langstzit-
tende SP-Kamerleden, toch blijft 
Ronald van Raak zich verwonderen over 
de Haagse bubbel die het Binnenhof 
heet. Zo ziet hij steeds vaker dezelfde 
mensen terugkeren, maar dan in een 
andere functie. “Zeker, het zijn vaak heel 
capabele mensen, maar ook hetzelfde 
soort mensen”, constateert Van Raak in 
zijn nieuwe bundel Het Binnenhof blijft 
verbazen. “Met dezelfde beelden van 
hoe ons land en de wereld eruit zouden 
moeten zien.” De discussies over het 
referendum, die Van Raak al vijftien jaar 
van dichtbij volgt, tonen wat hem betreft 
haarfijn hoezeer de angst voor het volk 
in Den Haag regeert.
Afgelopen maand laaide de referen-
dum-discussie opnieuw op, toen de 
Staatscommissie-Remkes adviezen 
voor de verbetering van ons kiesstelsel 
presenteerde. Waaronder: voer een 
bindend referendum in. D66, Groen-
Links en PvdA schreven er meer dan 
tien jaar geleden een wetsvoorstel voor, 
maar trokken er op het laatste moment 
hun handen vanaf. Voor Van Raak is het 
advies van de Staatscommissie een 
aanmoediging om zo snel mogelijk zelf 
opnieuw de referendumwet in te dienen. 
“De volksvertegenwoordiging kan het 
zich niet veroorloven om de bevolking 
van zich te vervreemden en de stem van 
de mensen naast zich neer te leggen”, 
aldus het SP-Kamerlid. 

 Het Binnenhof blijft verbazen is te koop  
in de SP-shop sp.nl/Zix

  > BUNDEL OVER 
HAAGSE BUBBEL

  > EEN SCHIMMELVRIJ NIEUW JAAR?

Een mooi kerstcadeautje voor huurders: 
SP’ers in Rotterdam en Gouda boekten 
afgelopen december succes in de strijd 
tegen schimmel. Zo startte corporatie 
Mozaïek Wonen werkzaamheden om de 
schimmel in Goudse woningen aan te 
pakken en kondigde verhuurder Vestia een 
onderzoek aan naar de schimmelproble-
men in flats aan de Slinge (Rotterdam-

Zuid). Ook in de Tweede Kamer werpen de 
acties tegen schimmel vruchten af. Een 
motie van SP-Kamerlid Sandra Becker-
man waarin zij vraagt om een actieplan 
tegen schimmelwoningen is eind novem-
ber aangenomen. En dat terwijl een vrijwel 
identiek voorstel het een jaar eerder niet 
haalde – de aanhouder wint. Of beter 
gezegd: de actievoerder wint!
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Van wie zijn eigenlijk de ziekenhuizen? 
Daar is een feitelijk antwoord op te geven: in 
Nederland vooral van private instellingen in 
de vorm van stichtingen en, in toe nemende 
mate, bv’s. En die moeten met elkaar 
 concurreren onder de commerciële regie 
van de zorgverzekeraars. Zorgverzekeraars 
die bepalen of de stekker al dan niet uit een 
ziekenhuis gaat. Het failliete Slotervaart was 
ooit het voorbeeld van een ziekenhuis dat 
van de overheid was; de gemeente Amster-
dam richtte het op om zich te specialiseren 
in onderzoek, opleidingen en ziekenhuis-
zorg gericht op aandoeningen die vooral bij 
mensen met weinig geld voorkomen. Maar 
het Slotervaart was vervolgens ook het 
eerste Nederlandse ziekenhuis dat in private 
handen kwam.

‘Dan word ik maar blind’
Dan de vraag: van wie zouden de zieken-
huizen móéten zijn? Het plotselinge  
faillissement van de IJsselmeerziekenhuizen 
in Flevoland en het Slotervaartziekenhuis 
in Amsterdam leverde veel problemen op. 
Echte problemen, met zieke mensen die 
niet alleen hun vertrouwde ziekenhuis maar 
daarmee ook hun vertrouwde arts kwijt-
raakten. Echte problemen, zoals de vraag 
van zwangere vrouwen in Flevoland of zij 
nog wel op tijd in het ziekenhuis kunnen 
komen als zij met spoed verloskundige 
zorg nodig hebben. Roos Blom werkte in 
het  Slotervaart; zij vertelde op de SP-
partijraad het verhaal van de patiënt die het 

NIEUW HOOFDSTUK IN STRIJD  
TEGEN ZIEKENHUIS-SLUITINGEN

VAN WIE ZIJN  
DE ZIEKENHUIZEN?
Twee maanden na de rampzalige sluiting van zieken-
huizen in Amsterdam en Flevoland, is Den Haag aan 
beurt. Wéér sluiting van een ziekenhuis? Niet als het 
aan de SP ligt.

kaartje voor het openbaar vervoer naar een 
 ziekenhuis verderop niet kan betalen, nu het 
ziekenhuis in de wijk weg is. ‘Dan word ik 
maar blind’, hoorde Roos de patiënt zeggen. 
Huisarts Cindy Netten vertelde, ook op die 
partijraad, over haar buurvrouw in Lelystad 
die een hartstilstand kreeg. Ze woonde dicht 
bij het ziekenhuis. Netten vraagt zich af of 
haar buurvrouw het ook had overleefd als 
het dichtstbijzijnde ziekenhuis op 45 minu-
ten ‘aanrijtijd’ ligt – dat is een technische 
term voor de tijd die er zit tussen de melding 
en het moment dat iemand in het zieken-
huis aankomt.

‘Het echte probleem: de zorgverzekeraar’
Door die crisis in Amsterdam en Flevoland 
stelden mensen zich de vraag: komt dit 
doordat het private ziekenhuizen waren? 
Daar is wat voor te zeggen. Onderzoeks- site 
Follow The Money kwam met het verhaal 
dat eigenaar Loek Winter, ook eigenaar was 
van een bedrijf dat dure medicijnen aan 
zijn ziekenhuizen leverde. Ook toen die 
niet meer vergoed werden door de zorg-

verzekeraar. Dat liep in de miljoenen euro’s. 
Winstoogmerk past nu eenmaal slecht bij 
de zorg. Maar het echte probleem bij de fail-
lissementen is volgens SP-Tweede Kamerlid 
Henk van Gerven de zorgverzekeraar: ‘De 
zorgverzekeraars kiezen ervoor om deze 
ziekenhuizen om te laten vallen. Zij zitten 
op de centen en bepalen welk ziekenhuis 
hoeveel betaald krijgt. De zorgverzeke-
raars zijn de private partijen die echt hét 

probleem vormen. In 2006 is er  gekozen 
voor een systeem waarbij de mensen wel 
via belastingen en premies de zorg betalen, 
maar de overheid er niet meer namens 
die mensen over gaat. De zorg verzekeraar 
beslist. En die wordt gemotiveerd door geld. 
Dat is helemaal de verkeerde prikkel.’

Intussen is het Slotervaartziekenhuis 
definitief dicht. Van Gerven: ‘Patiënten zijn 
als schoenendozen verplaatst naar andere 
ziekenhuizen. Er zijn in Amsterdam nu 
al tekorten aan ziekenhuiszorg, inclusief 
wachtlijsten.’ De IJsselmeerziekenhuizen 
kennen een ‘geamputeerde doorstart’, zoals 
Van Gerven het noemt: ‘Ziekenhuis Sint 
Jansdal in Harderwijk neemt het ziekenhuis 
in Lelystad over. Maar dan wel fors uit-
gekleed. Spoedeisende hulp is er niet meer 
in nachtelijke uren; de klinische verlos-
kunde is helemaal weg. Dat is een bedreiging 
voor de volksgezondheid. Het is wachten 
op het eerste geval waarbij moeder en kind 
ernstige gezondheidsschade ondervinden 
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doordat ze te lang onderweg waren naar het 
ziekenhuis.’ Minister Bruins beloofde de 
Tweede Kamer dat klinische verloskunde 
en spoedeisende hulp zouden blijven. Van 
Gerven: ‘Die belofte komt hij dus niet na. Hij 
laat dit passeren. Hij heeft niks gedaan – ja, 
beleefd verzocht of hij aan mocht schuiven 
bij de curator. Maar uiteindelijk gaat hij er 
niet over. Deze minister wíl er ook niet over 
gaan.’ 

Winstuitkering zonder dat het mag
Want het kabinet, met VVD en D66 voorop, 
wil juist méér markt in de zorg. Een diepte- 
punt in deze ideologische kokervisie was 
toen de VVD zelfs voorstelde na de faillis-
sements-ramp dat ziekenhuizen winst 
moeten kunnen uitkeren aan investeerders. 
Dan zijn ze interessant voor de financiële 
markten en gaan ze niet zo snel failliet, zo 
denken de marktfundamentalisten. Nu 
mogen ziekenhuizen dat niet. Toch zijn er 
wel mogelijkheden om geld weg te laten 
lekken naar private eigenaren. Via leningen 

op vastgoed of het uitbesteden van werk 
aan private partijen. Zo kan er toch winst 
worden gemaakt. Wat er precies gebeurd is 
bij de faillissementen van het Slotervaart 
en de IJsselmeerziekenhuizen wordt nu 
onderzocht. Zo ook welke rol Loek Winter, 
de eigenaar van de nu failliete ziekenhuizen, 
daarbij heeft gespeeld. ‘Waarom zorggeld 
uitgeven aan winstuitkeringen voor rijke  
investeerders?’, reageert Van Gerven 
 verbaasd op het voorstel: ‘Dan krijg je nóg 
meer druk om alles maar zo goedkoop 
mogelijk te doen. Vraag maar eens aan 
verpleegkundigen wat daar de gevolgen van 
zijn. Het antwoord op de faillissementen is 
wat mij betreft tweeledig. Eén: realistische 
normen voor aanrijtijden. We hebben nu de 
politieke norm van 45 minuten. Als je een 
medisch verantwoorde en maatschappelijk 
gewenste norm neemt, kunnen we de slui-
ting van heel veel ziekenhuizen voorkomen. 
En twee, nog veel belangrijker: ziekenhuizen 
horen onder publieke controle te staan. 
Dan organiseer je het vastgoed, oftewel de 

gebouwen, publiek. Dan kun je ook veel 
goedkoper investeren in je ziekenhuis; de 
bank weet namelijk dat de lening sowieso 
wordt afgelost. Dan kun je lenen tegen een 
lagere rente.’

‘Maar nog veel belangrijker: dan gáán we 
er weer over’, vervolgt Van Gerven – en hij 
 verwijst meteen naar het laatste nieuws. In 
Den Haag is begin januari een plan gelekt 
waaruit blijkt dat ook daar een zieken-
huis gaat sluiten: het Bronovo – bekend 
als de plek waar veel prinsen en prinses-
sen zijn geboren. De SP-afdelingen in 
Den Haag en Leidschendam-Voorburg 
stonden al in de startblokken om in actie 
te komen. Want ook het Antoniushove- 
ziekenhuis zou  mogelijk gesloten worden. 
Petra Mast, SP-organisatiesecretaris in 
 Leidschendam-Voorburg: ‘Het gaat om 
geld. Ze denken dat het goedkoper is om 
alles te concentreren. Wij hebben contact 
opgenomen met mensen die in het zieken-
huis  werken. Wij staan klaar om in actie te 
 komen.’ Het lijkt erop dat het voor HMC 
Antoniushove niet nodig is. Over naar Den 
Haag, waar fractievoorzitter Hanne Drost 
zich opmaakt voor een nieuw hoofdstuk 
in de strijd tegen ziekenhuis-sluitingen: ‘Ik 
roep mensen die in het Bronovo  werken 
op om contact met de SP Den Haag op 
te  nemen. We moeten aan de slag.’ En 
dat wordt niet eenvoudig. Zoals Mast in 
 Leidschendam-Voorburg ook al zag: de 
wethouder vindt eigenlijk dat de gemeente 
er niet over gaat.

‘Van ons allemaal’
‘En dat,’ vat Van Gerven samen, ‘is nou 
precies het punt. Zorg is een nutsvoor-
ziening. Daar moeten niet de zorgmanagers, 
de financiële bedrijven, de dure advies-
bureaus en de zorgverzekeraars over gaan. 
Daar moeten wij, de mensen over gaan, en 
onze politieke vertegenwoordigers met de 
zorgprofessionals. Het moet afgelopen zijn 
met de smoes “we gaan er niet over”. Dat is 
een politieke keuze. Dus is het hoog tijd voor 
een ander systeem, een andere minister en 
een ander kabinet!’ 
Van wie zijn de ziekenhuizen? Van Gerven: 
‘Van ons allemaal en van niemand anders.’ •

tekst Diederik Olders
foto Martijn de Jonge /Hollands Hoogte ©
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SP-Tweede Kamerlid Michiel van Nispen gaat voorop in  
de strijd voor eerlijke en toegankelijke rechtspraak 
en boekt successen. Maar keer op keer zijn er nieuwe 
ontwikke lingen waarvan je nekharen overeind gaan staan: 
‘Er zijn altijd weer van die handige jongens die er geld aan 
willen verdienen.’

HIJ SPREEKT ONOMWONDEN van ‘de uithol-
ling van de rechtsstaat’ en dat is nogal wat. 
In tijden van almaar stijgende energie-
rekeningen, omkiepende ziekenhuizen, 
excessen in zorg, openbaar vervoer en 
onderwijs – om maar eens wat te noemen – 
wordt de roep om een rechtvaardiger land 
steeds luider. Terecht. Maar ondertussen 
gaat ook de kaasschaaf over het fundament 
onder ons land dat velen zich rechtvaardiger 
wensen: de rechtsstaat zelf. 
Michiel van Nispen trapt af met het door 
menigeen wellicht vergeten gegeven dat 
het Openbaar Ministerie (OM) sinds 2008 
straffen mag opleggen zonder dat daar 
nog een rechter aan te pas komt. Dus: de 
aanklager is dezelfde als degene die de straf 
uitdeelt. Volgens onderzoek van NRC zijn 
er sindsdien duizenden mensen onterecht 
veroordeeld. Zij hebben dus onterecht een 
strafblad gekregen. 

‘In een rechtsstaat behoort het zo te zijn dat 
de politie en het OM opsporen en vervolgen. 
Waarna de rechter de straffen moet opleg-
gen. Maar destijds is er, omdat het wel zo 
efficiënt was, voor gekozen om beide alleen 
bij het OM weg te leggen. En nu blijkt inder-
daad hoe onzorgvuldig dat is. Alleen de SP 
en GroenLinks waren daar toen al op tegen 
en hebben er altijd kritiek op gehad. Helaas 
blijken we daar gelijk in te krijgen. De prak-

tijk is, dat voor de relatief kleine strafbare 
feiten het OM tegen mensen zegt: hier heb je 
meteen een beschikking, betaal maar en dan 
ben je ervan af. Daar komt geen advocaat 
aan te pas, en ook geen rechter. Al te vaak 
beseffen mensen nauwelijks dat als ze daar 
op ingaan – zo van: dan ben ik er tenminste 
van af – ze dan wel een strafblad hebben. 
En daar kun je natuurlijk heel veel last van 
hebben; de gevolgen kunnen heel groot 
zijn. Vaak is er sprake van onzorgvuldige 
prak tijken, soms zijn er niet eens dossiers 
meer en kunnen zaken niet meer aangepast 
worden. En, zo blijkt uit onderzoek, heel 
vaak legt het OM ook hogere straffen op dan 
mensen bij de rechter zouden krijgen.’
‘Uiteindelijk draait het voornamelijk om 
het kostenaspect. Als je namelijk al die 
kleinere zaken door de rechter zou moeten 
laten beoordelen, dan zou dat tot hogere 
kosten kunnen leiden. Maar wij hebben 
steeds  gezegd: wat de SP betreft staat de 
zorg vuldigheid voorop. Dus als het onzorg-
vuldig gaat, dan moet je hiermee stoppen. 
Wij steunen dan ook de strafrechtadvocaten 
die zeggen: als mensen vinden dat ze ten 
onrechte een straf hebben gekregen, dan 
moeten zij in de gelegenheid gesteld kunnen 
worden om het te herstellen.’

Betonrot in de keten
Vorige maand sloeg de Nederlandse Politie-

bond samen met advocaten en zelfs rechters 
alarm. Ze spraken over ‘betonrot in de hele 
keten’ en klaagden onder meer dat de politie 
afgelopen jaar als gevolg van het personeels-
tekort 16.000 zaken moest laten vallen. 

‘Hun klachten zijn terecht. Voor heel veel 
slachtoffers van strafbare feiten is de kans 
heel klein dat het uiteindelijk tot een zaak 
komt. Áls ze zich al melden en áls ze al 
aangiften kunnen doen, omdat er nog een 
agent is die tijd heeft of er een politiebureau 
in de buurt is. Waarom die kans zo klein is? 
Omdat er gewoon te weinig mensen zijn, 
 zowel bij de politie als bij het OM. Dat zie 
je nu ook bij het Nederlands forensisch 
instituut; zeg maar het Nederlandse CSI. Het 
aantal zaken van slachtoffers van strafbare 
feiten dat uiteindelijk nog bij de rechter 
komt is heel beperkt. Dan vraag ik me af: wat 
doet dat met het vertrouwen in de rechts-
staat?  En bekijk het ook eens vanuit de 
agent, of  vanuit de officier van justitie en de 
rechter. Die mensen werken zich een slag in 
de rondte en dankzij hun enorme inzet valt 
niet nu al het hele systeem om. Die voelen 
ook dat ze veel te weinig collega’s hebben 
en veel te weinig mogelijkheden om hun 
werk goed te doen. Ik zeg altijd: de overheid 
moet er voor je zijn als je dat nodig hebt. In 
dit geval is de overheid er dus vaak gewoon 
helemaal niet.’

TIJD VOOR  
RECHTVAARDIGHEID: 
LETTERLIJK

ROBOTRECHTERS, HANDIGE JONGENS, KLASSENJUSTITIE
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‘De roep om een rechtvaardiger  
land wordt steeds luider’
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‘Als gewone mensen  
hun recht niet meer  

kunnen halen,  
krijgen we klassenjustitie’

Diezelfde overheid bezuinigde jarenlang op 
de gesubsidieerde rechtsbijstand, waardoor 
het voor mensen met een smalle beurs 
steeds moeilijker is geworden om hun recht 
te halen. Die misstand stond eerder dit jaar 
aan de basis voor Van Nispens voorstel 
voor de zogenaamde Huizen van het Recht 
(zie de Tribune van september 2018). Die 
moeten fungeren als een soort juridische 
huisartsenpost: voor iedereen gemak-
kelijk bereikbaar en toegankelijk, waar de 
probleemoplossende dialoog centraal staat 
en niet meteen de rechtsgang. En sinds vorig 
jaar lopen er hoopgevende experimenten 
met zogeheten buurtrechters, die eveneens 
het vergroten van de toegankelijkheid van 
de rechtspraak als doel hebben. De SP gaat 
in gesprek met burgemeesters en rechters 
in het land om ook Huizen van het Recht 
opgericht te krijgen.
‘In feite hebben we het over maatregelen 
tegen het afknijpen van de toegang tot het 
recht. Want let wel: als gewone mensen 
hun recht niet meer kunnen halen, dan 
krijgen we klassenjustitie. Er gaat iets heel 
erg scheef als ING schuldig wordt bevonden 
aan het witwassen van geld en vervolgens 
strafvervolging kan afkopen, terwijl iemand 
die een fout maakt – bijvoorbeeld door een 
uitkeringsformulier verkeerd in te vullen 
– meteen een hoge boetesanctie krijgt. Dat 
noem ik ook een vorm van klassenjustitie. 
Ik heb dat onlangs in de Tweede Kamer 
uitgebreid aan de orde gesteld. Ik heb in de 
Kamer een voorstel gedaan dat behelst dat 
de regering onderzoek moet doen naar de 
vraag of er sprake is van klassenjustitie, in 
welke mate dat het geval is, wat de oorzaken 
daarvan zijn en hoe we dat aan zouden kun-
nen pakken. Dat voorstel heeft een meerder-
heid gehaald en dat is een mooie overwin-
ning: de regering moet onderzoek gaan doen 

naar het bestaan van klassenjustitie 
in Nederland.’ 

Rechtspraak per computer
Iets anders: ‘e-Court’. Sommigen noemen 
het een ‘schaduwrechtbank’, anderen spre-
ken van de ‘robotrechter’. Het kwam in het 
nieuws toen bleek dat met name zorgver-
zekeraars er bij betalingsachterstanden van 
klanten gebruik van maken. Het is in feite 
een computerprogramma dat als rechter 
fungeert. Volgens onderzoek van De Groene 
Amsterdammer zou het gaan om jaarlijks 
tienduizenden schuldenprocedures, inclu-
sief veroordeling, die via e-Court worden 
afgehandeld. Waarachter overigens gewoon 
een private onderneming schuilt. 

‘Daar ben ik zeer bezorgd over. Als SP zijn 
we niet voor vonnissen van rechters waar 
geen mens aan te pas komt. Rechtspreken 
is ook mensenwerk. Ik heb e-Court in de 
Kamer aan de kaak gesteld en inmiddels is 
het stopgezet. Omdat we met ons allen heb-
ben geconstateerd dat dit zo niet kan. Het 
ging als volgt: zorgverzekeraars meldden 
zich bij e-Court, die deed dan een uitspraak 
– een advies, of een soort arbitrage-vonnis 
– en daar moest dan een stempel op van 
een rechtbank. De rechtbank die dat deed 
is  ermee gestopt, omdat bleek dat op deze 
manier niet aan de zorgvuldigheidseis kon 
worden voldaan. Dankzij het feit dat de 
betreffende rechters ermee gestopt zijn, is 
deze praktijk gelukkig van tafel en wat mij 
betreft blijft dat zo. Of ik niet bang ben dat 
grote bedrijven tegen de achtergrond van de 
digitalisering wel weer wat anders in deze 
richting zullen verzinnen? We zullen zeker 
heel alert moeten zijn. Kijk, ik ben er niet 
principieel op tegen als dingen automatisch 
of digitaal kunnen, maar het moet niet ont-

menselijkt worden. Rechtspraak en veiligheid 
zijn mensenwerk.’ 

Griezelig
En toch is het griezelig. Tegen de achtergrond 
van de steeds verdergaande digitalisering, 
de opmars van kunstmatige  intelligentie en 
het feit dat onze (privé-)gegevens altijd en 
overal toegankelijk zijn, kunnen we onder 
de wielen komen van nagenoeg onzichtbare 
en abstracte ‘instanties’, die ingeschakeld én 
gerund worden door private ondernemers. 

‘Precies daarom is het in mijn ogen van het 
allergrootste belang dat je altijd het mense-
lijke aspect bewaakt. Dus in principe mogen 
dingen best digitaal, maar je moet áltijd de 
mogelijkheid behouden dat mensen die 
dat niet kunnen of willen het dan op een 
andere manier kunnen blijven doen. Bellen, 
een briefje schrijven of gewoon langsgaan; 
dat moet allemaal mogelijk blijven. In het 
recht hebben we het ook zo geregeld dat dat 
kan. Maar inderdaad: er zijn altijd weer van 
die handige jongens die er geld aan willen 
verdienen en zeggen: we gaan dit verregaand 
automatiseren, want we zien een maas in de 
wet. En dan heb je dus een sterke overheid 
nodig, of een minister die opkomt voor de 
rechtsstaat en zegt: zo doen we dat niet. Of: 
dit verbied ik, dit kan en mag niet. Dus je 
moet ervoor zorgen dat de regels goed zijn en 
zorgen dat je een minister hebt die hart heeft 
voor de rechtsstaat en op tijd kan ingrijpen. 
Ik denk niet dat mensen als gevolg van die 
automatisering of digitalisering  automatisch, 
of per definitie, in de problemen komen.  
Maar ik zei het al: we moeten er wel heel alert 
op zijn.’ •

tekst Rob Janssen en Daniël de Jongh
foto Peter de Vos • illustratie Olivia Ettema ©
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WOEDE
Protest komt altijd ergens 
vandaan, zeker als het massaal 
en hardnekkig wordt geuit. 
Machteloosheid, persoonlijke 
frustratie en de bewustwording 
dat je niet de enige bent die in 
de hoek zit waar de klappen 
vallen. Schrijver Édouard Louis 
schreef een ßboos makend 
en ontroerend boek over zijn 
vader.

Het is gemakkelijk om je bij de gele-hesjesprotesten 
af te laten leiden van waar het werkelijk om gaat. 
Bijvoorbeeld door geweld door demonstranten 
en geweld door de politie. Of door pogingen van 
extreemrechts om de demonstraties te kapen – wat 
door neoliberaal rechts weer handig aangegrepen 
wordt om te proberen de protesten weg te zetten als 
extreemrechts. Door verschillen tussen de Franse 
protesten en de Nederlandse, of Canadese, Iraanse 
en Taiwanese. 

Zijn de protesten nou antiglobalistisch, anti-Euro-
pees of anti-immigratie? En dan zijn er nog de grote 
onderlinge verschillen tussen gele-hesjesdragers. 
Met al die afleidingen kun je krantencolumns, tv-
programma’s en sociale media vullen, en dat is dan 
ook uitgebreid gebeurd. Gelukkig wordt ook steeds 
meer de grote lijn gezien: de machteloze woede om 
neoliberaal beleid.

Elitair gemak
Wie de woede wil leren kennen of herkennen, doet 
er goed aan om het boekje van Édouard Louis te 
lezen. De titel verraadt al veel: Ze hebben mijn vader 
vermoord. Louis, opgegroeid in een arm Frans arbei-
dersgezin, beweegt zich nu in Parijse literaire krin-
gen, waar hij zich verbaast over het gemak waarmee 
elites over politiek praten. Voor hen is het een spel; 
voor een arbeider zoals zijn vader is het een kwestie 
van wel of niet genoeg te eten hebben, van wel of 
niet gezond zijn en zelfs van leven en dood.

In zijn boek, van zo’n zeventig korte pagina’s (in 
de Nederlandse vertaling), vertelt Louis over zijn 

jeugd en zijn haat-liefdeverhouding met zijn familie. 
Maar vooral over zijn vader. Hij zoekt naar begrip 
voor zijn harde, soms gewelddadige vader. Hij laat 
ons meevoelen met de woede van zijn vader over 
de elite, over ‘de’ politiek die, met jaren neoliberaal 
beleid van keiharde bezuinigingen, zijn vader gebro-
ken heeft. Louis laat ons zien hoe beleid dat voor de 
een de uitkomst van een politiek spel is, het lichaam 
van zijn vader geweld aandeed. De schrijver is ook 
niet bang om de mensen die hij ziet als moordenaars 
van zijn vader met naam en functie te benoemen.

Tijd voor een goeie revolutie
Édouard Louis wordt wereldwijd gevraagd de gele-
hesjesbeweging te becommentariëren, sinds hij op 
Twitter uitgebreid zijn steun heeft uitgesproken. Dat 
doet hij met goed gekozen, scherpe woorden – maar 
vooral met gevoel. Louis vertelt in het boek hoe zijn 
vader, die ooit buitenlanders en homoseksuelen 
overal de schuld van gaf en zich zorgen maakte om 
de extreemlinkse sympathieën van zijn zoon, nu het 
racisme aan de kaak stelt, zijn zoon vraagt te vertel-
len over de man van wie hij houdt en zegt dat het 
tijd is voor een goeie revolutie. Louis laat zien dat je 
afkeer over sommige uitingen van de woede niet in 
de weg hoeft te staan van begrip voor de woede. •

tekst Diederik Olders

•  Édouard Louis, Ze hebben mijn vader vermoord, vertaald 
door Reintje Ghoos en Jan Pieter van der Sterre, De Bezige 
Bij 2018.
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KLIMAATWET JA,  
SHELL-AKKOORD NEE!
SP-Tweede Kamerlid Sandra Beckerman 
houdt zich al jaren bezig met klimaatrecht-
vaardigheid. Zij is dan ook de aangewezen 
persoon om licht in de duisternis te bren-
gen. Klimaatakkoord, klimaatwet, klimaat-
ontkenners, klimaatrechtvaardigheid: hoe 
zit het nou eigenlijk? 

 › Heeft de SP vóór het klimaatakkoord 
gestemd?
‘Nee. Dat kan ook helemaal niet. We heb-
ben daar nog helemaal niet over kunnen 
stemmen in de Tweede Kamer. Het klimaat-
akkoord is het resultaat van onderhan-
delingen tussen de regering, werkgevers, 
vakbonden en milieuorganisaties.’

 › Nou ja, de vakbonden en milieu- 
organisaties zijn fel tegen, toch?
‘Precies. Zij hebben dezelfde kritiek als de 
SP op dit zogenaamde akkoord: de mensen 
moeten betalen, de grootste vervuilers 
– zoals Shell – worden ontzien. Toen de 
milieuorganisaties en de vakbonden zagen 
dat de regering en de werkgevers dit er per 
se door wilden drukken, zijn ze gestopt. 

Daar wilden ze hun handtekening niet 
onder zetten.’

 › Dus voor de duidelijkheid: de SP is 
tegen dit klimaatakkoord.
‘Ja. Wij noemen dit een Shell-akkoord. Het 
betekent: iedereen laten betalen, behalve 
grootvervuilers als Shell. De onderhan-
delingen worden geleid door VVD’er Ed 
Nijpels en gedomineerd door grootver-
vuilers.’

 › Met als resultaat?
‘Vakbond FNV en de milieubeweging 
 hebben berekend wat de gevolgen van het  
akkoord zijn. Het klimaatakkoord gaat 
huishoudens 1,5 miljard euro per jaar  
kosten. De grootste vervuilers strijken 
daarentegen 450 miljoen euro subsidie 
op.’

 › Is de SP dan ook tegen klimaat- 
maatregelen?
‘Nee, juist niet. Wij willen klimaatrecht-
vaardigheid. Wij willen een schone aarde 
doorgeven aan onze kinderen. Maar we 

miljoen  
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extra klimaatbelasting tov 2017

extra klimaatbelasting tov 2017
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Verwarring ten top, afgelopen  
december. Op sociale media werd  
beweerd dat de SP vóór het klimaat - 
akkoord had gestemd, terwijl Lilian  
Marijnissen zich juist tégen het klimaat-  
akkoord uitsprak. ‘Hypocriet’ was nog een relatief 
vriendelijke aantijging. Maar klopte het wel? 

Gevolgen regeerakkoord en Klimaatakkoord 
BRON: Milieudefensie
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KlimaatWET
•  Stelt vast dat regering klimaatdoelen 

moet halen
•  Een van die doelen: in 2050 moet 

de uitstoot van CO2 met 95 procent 
verminderd zijn

•  door de Tweede Kamer aangenomen 
op 20 december 2018 

 SP is VOOR

laten niet de gewone huishoudens een  
hogere energierekening betalen. Wij  
leggen de rekening waar die thuishoort: bij 
grootvervuilers als Shell en hun  
aandeelhouders.’

 › Maar de SP heeft wel érgens voor  
gestemd, was zelfs mede-indiener.
‘Ja, dat is de klimaatwet. De klimaatwet 
heeft vastgesteld wat het doel van klimaat-
beleid moet zijn. Het klimaatakkoord is een 
– slechte – uitwerking daarvan. Wij hebben 
vóór de wet gestemd en zijn fel tégen het 
akkoord.’

 › Wat hebben we aan een Klimaat-
wet en opgelegde doelen als de 

grootvervuilers via het klimaat-
akkoord uit de wind  

worden gehouden?
‘Het eerlijke antwoord 
is: niks. Alles komt neer 
op rechtvaardigheid. Als 

Rutte het grote geld matst 
en de rekening bij huishoudens 

neerlegt, zal dat ertoe leiden dat  
gewone Nederlanders een hekel 
krijgen aan elke klimaatmaatregel. 

Tegen zo’n foute praktijk kan geen 
goedbedoelde wet op. Als de rekening 

alleen bij huishoudens terechtkomt, wordt 
elk doel en elke klimaatwet onhaalbaar. 
Onze steun is niet onvoorwaardelijk.’

 › Sommigen zeggen: nu zit de SP in het 
kamp van de klimaatontkenners, zoals 
PVV en FvD.
‘Dat is grappig. Dan zouden de milieuor-
ganisaties ook in dat “kamp” zitten. Als 
klimaatontkenners in een kamp zitten, dan 
is dat het kamp van de grootvervuilers als 
Shell. De boodschap van de ontkenners 
is: het klimaatakkoord is onrechtvaardig 
voor mensen, omdat klimaatbeleid altijd 
onrechtvaardig is. Dat is precies wat de 
grootvervuilers willen dat mensen denken. 
Het enige wat wij gemeen hebben met 
PVV en FvD is dat wij dit klimaatakkoord 
niet willen. Maar in tegenstelling tot de 
klimaatontkenners hebben wij een alterna-
tief, een beter idee.’

 › Namelijk? 
‘Ik geef graag Canada als voorbeeld. Dat 
land werd in 2015 nog uitgeroepen tot  
fossiel van het jaar; het stond in de top 10 
van zowel kolen-, gas- als olieproducerende 
landen. Maar op dit moment voert Canada 
een CO2-belasting in voor grote vervuilers, 
waardoor de uitstoot van het land fors 
wordt teruggebracht.’

 › Maar betalen de mensen dan niet alsnog 
de rekening, door hogere prijzen?
‘Nu komt de truc: 90 procent van de 
opbrengst van die belasting wordt terug-
gegeven aan huishoudens. Ook bij hogere 
prijzen gaan huishoudens erop vooruit. 
Hierdoor profiteren mensen met een laag 
en gemiddeld inkomen juist van klimaat-
beleid. Zo moet het volgens de SP; we laten 
een dergelijk plan op dit moment dan ook 
doorrekenen voor de Nederlandse situatie.’

 › Klimaatbeleid waar de mensen ook op 
korte termijn beter van worden dus.
‘En op lange termijn. Uit onderzoek blijkt 
dat mensen door milieuvervuiling korter 
leven en meer ziek zijn. Dat kost Nederland 

dus ook nog tientallen miljarden per jaar. 
Niets doen is niet goedkoper. Klimaatrecht-
vaardigheid kan voor een eerlijker samen-
leving zorgen. We kunnen de zeggenschap 
over onze energievoorziening terugpak-
ken. Dan zijn we niet meer afhankelijk van 
grote vervuilers, die bijvoorbeeld zorgen 
voor gezondheidsschade en aardbevingen 
in Groningen. Mensen kunnen weer zelf 
gaan over hun eigen betaalbare en veilige 
energie. De SP wil een groene en een sociale 
revolutie.’ •

tekst Diederik Olders
foto Floor Mertens
illustratie Nenad Mećava

KlimaatAKKOORD
•  Officiële naam: Nederlands 

Klimaatakkoord. Hier overlegt de regering 
met organisaties over de uitvoering van 
het klimaatbeleid

•  Het akkoord dat hieruit voortkwam laat 
mensen en niet grootvervuilers betalen 
voor klimaatbeleid

 SP is TEGEN

DE VERSCHILLEN OP EEN RIJTJE

De SP start een meldpunt over de hoge energie rekening. 
Huishoudens betalen zich scheel; we willen weten hoeveel de 
rekening echt is gestegen en samen de strijd aangaan voor 
rechtvaardige verdeling.
doemee.sp.nl/energierekening
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<  KABINET HOUDT GEEN 
KOERS IN DOSSIER  
LELYSTAD AIRPORT

Tegen alle eerdere afspraken in kondigde 
VVD-minister Cora van Nieuwenhuizen 
afgelopen december aan dat Lelystad 
Airport best zelfstandig mag groeien. In 
het regeerakkoord was juist opgenomen 
dat de nog te openen luchthaven in de 
Flevopolder enkel vakantievluchten van 
Schiphol mag overnemen als het daar te 
druk is. De draai van Van Nieuwenhuizen 
schoot in het verkeerde keelgat bij 
omwonenden, die overlast van dalende en 
opstijgende vliegtuigen vrezen. De Kamer 
gaf, op initiatief van de SP, wel een 
duidelijk signaal aan hen af. De oproep van 
SP-Tweede Kamerlid Cem Laçin om geen 
zelfstandige groei van Lelystad Airport toe 
te staan kon op een meerderheid rekenen. 

Een forens die tussen Amsterdam en Den 
Haag pendelt is maandelijks bijna 200 euro 
duurder uit dan de zuiderbuur met een 
trajectkaart Antwerpen-Gent. Terwijl beiden 
ongeveer evenveel kilometers maken. Het 
openbaar vervoer in Nederland is dan ook 
het duurste van de EU, zo concludeerde 
statistiekbureau Eurostat onlangs. Maar het 
kan ook anders. In Luxemburg wordt het 
openbaar vervoer vanaf 2020 helemaal 
gratis. Dat wordt betaald via belastingen, 
zodat hoge inkomens meer bijdragen. 
Beter voor het klimaat, minder files en 
minder fijnstof in de stad. Leest u mee, 
meneer Rutte? 

  > GRATIS OV LUXEMBURG

NIEUWS



UITGELICHT

NOG 20 JAAR  
DOORSCHILDEREN?  
 
Een fatsoenlijke oude dag, dat wil toch  
iedereen? Maar daarvoor moet het kabinet 
wel extra geld uittrekken, stellen de vak-
bonden. Met een colonne van 50 voertuigen 
trokken zij op 20 december naar minister 
Koolmees (Sociale Zaken), om hem een ul-
timatum te geven. Het laatste deel niet har-
der dan 66 kilometer per uur, omdat ook de 
AOW-leeftijd wat de actievoerders betreft niet 
verder mag stijgen. SP-Tweede Kamerlid Bart 
van Kent hield verschillende bijeenkomsten 
over de pensioenplannen van het kabinet. 
Hij roept SP’ers die ook FNV-lid zijn op om 
pensioenbijeenkomsten in hun regio te 
 bezoeken, waarmee de vakbond opbouwt 
naar grotere acties. Houd hiervoor  
www.facebook.com/goedpensioen in de 
gaten! 

foto Suzanne van de Kerk
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OP ZOEK NAAR  
VAN OLDENBARNEVELT
‘Een politieke vadermoord’, noemt SP-Tweede Kamerlid Ronald van 
Raak de dood van staatsman Johan van  Oldenbarnevelt. Onthoofd op het 
Binnenhof, in opdracht van Willem van Oranje. Mogelijk liggen zijn  
botten in een gesloten grafkelder onder de Eerste Kamer. Wordt zijn  
graf geopend als het Binnenhof volgend jaar verbouwd wordt? 

RONALD VAN RAAK betast de muur van de 
 Bollenburgh in Amersfoort, het statige pand 
waarin Johan van Oldenbarnevelt (1547-
1619) opgroeide. ‘Je kunt hier de geschie-
denis voelen, mooi is dat’, zegt de bevlogen 
historicus. Hij pleitte met succes voor een 
onderzoek naar de stoffelijke resten van  
een van de belangrijkste politici uit de 
 geschiedenis van ons land.
Een paar jaar geleden hield Stef Blok, de 
toen verantwoordelijke minister, de boot 
nog af. Maar het kan verkeren in Den Haag. 
Opeens vond Van Raak premier Mark Rutte 
aan zijn zijde. ‘Hij noemde Van Olden-
barnevelt zelfs de grootste staatsman ooit. 
Wat zouden de Oranjes daarvan vinden?  
Zij stammen af van de man die Van Olden-
barnevelt zonder enige vorm van proces liet 
onthoofden.’
Die man was prins Maurits van Oranje 
 (1567-1625), de protegé van Johan van  
Oldenbarnevelt en zoon van vader des 
vaderlands Willem de Zwijger. Ronald van 
Raak is mateloos geboeid door de relatie  
tussen de raadspensionaris en lands-
advocaat Van Oldenbarnevelt en leger-
aanvoerder Maurits. Wandelend door de 
laatmiddeleeuwse Muurhuizen, de parel-
ketting van Amersfoort, vertelt hij over 
hun diepe genegenheid en het wederzijds 
respect.

Eenzaam en verlaten
‘Van Oldenbarnevelt ontfermde zich na de 
dood van Willem van Oranje in 1584 over 
Maurits en het klikte tussen hen. Maurits 
kreeg zijn scholing van Johan, die voor hem 
als een tweede vader was. Onder de hoede 
van bestuurlijk leider Van Oldenbarnevelt 
groeide Maurits uit tot een militair stra-
teeg. Hun verbond pakte uitstekend uit, 
maar er trad een verwijdering op na de Slag 
bij Nieuwpoort in 1600. Toen negen jaar 
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later in de oorlog met Spanje een bestand 
werd overeengekomen, kwamen Johan en 
Maurits tegenover elkaar te staan. Johan 
omarmde de wapenstilstand, want oorlog 
voeren kostte heel veel geld en hij wilde de 
handelspositie van de Republiek der Zeven 
Verenigde Nederlanden versterken. Maurits 
gaf de voorkeur aan doorvechten.’
Intussen ontstond er ook nog eens een 
hardnekkig religieus conflict, dat uit-
mondde in een politiek schisma. Maurits 
koos voor de contraremonstranten, de 
orthodoxe  calvinisten. Daarop werd Van 
Olden barnevelt, die ook in de leer lijnrecht 
tegenover Maurits stond, bevangen door 
vrees voor een staatsgreep. Hij loodste in 
1617 de Scherpe Resolutie door de Staten van 
Holland, om daarmee het militaire leider-
schap van Maurits te frustreren. Maar de 
opperbevelhebber zou uiteindelijk dictato-
riale volmacht krijgen. Maurits zag zijn kans 
schoon en sloeg meteen toe. Hij arresteerde 
vooraanstaande leden van de oppositie en 
liet Van Oldenbarnevelt vastzetten.
Van Raak: ‘Maurits beschuldigde, zon-
der enige grond, Van Oldenbarnevelt van 
landverraad. Daar zat hij dan, de man die 
hem had gevormd en voor wie hij diepe 
genegenheid had gekoesterd, eenzaam in 
zijn cel. Verlaten door zijn vrienden. Van 
Oldenbarnevelt werd op 16 mei 1619 op het 
Binnenhof onthoofd. Het was niet alleen een 
politieke afrekening, maar ook een politieke 
vadermoord, een buitengewoon tragische 
gebeurtenis met nare gevolgen voor de 
Republiek, die bestuurlijk in verval raakte en 
de nodige nederlagen tegen de Spanjaarden 
kreeg te slikken.’

Dichtgemetseld
Het lijk van Van Oldenbarnevelt werd 
 begraven in de kelders onder de Hofkapel. 
Van Raak: ‘Dat gebeurde niet zonder reden. 

Daar lagen onder anderen ook de graven 
van Holland en die plek was niet toegan-
kelijk voor het publiek. Zo ontnam Maurits 
de aanhangers van Van Oldenbarnevelt de 
mogelijkheid om hem te eren.’

Een sprong in de historie: de Hofkapel ging 
in 1879 tegen de vlakte, om plaats te maken 
voor het gebouw van de Eerste Kamer. De 
grafkelder werd dichtgemetseld. Van Raak: 
‘Ik ben er vaak geweest en realiseerde me 
dat daar, ergens achter de muren van de 
 opslagruimte van de Senaat, de overblijf-
selen van Johan van Oldenbarnevelt  
kunnen liggen. Vanaf volgend jaar wordt   
het Binnenhof ingrijpend verbouwd. Dat 
is een uitgelezen gelegenheid voor een 
 onderzoek. Nee nee, dat is geen potje 
Oranjes pesten, het gaat mij om de tastbare 
geschiedenis, om eerherstel voor de man 
die de fundamenten legde voor het huidige 
 Nederland. Daarbij moeten we natuurlijk 
ook aandacht besteden aan de vele schan-
delijke kanten in de geschiedenis van de 
Republiek waarin Johan van Oldenbarnevelt 
een grote rol heeft gespeeld. Zoals oprich-
ting van de VOC, de eerste multinational  
ter wereld.’

Standbeeld verplaatsen
In 2020 gaat het Binnenhof dus op de schop. 
Als het aan Ronald van Raak ligt, kan als 
die gigantische klus is geklaard meteen het 
standbeeld van Van Oldenbarnevelt worden 
verplaatst naar het Binnenhof, de executie-
plaats van destijds. Het beeld van een zit-
tende man met de hand op het hart (‘Johan 
weigerde om een gratieverzoek in te dienen, 
want dat zou als een schuldbetekenis kun-
nen worden opgevat’) werd in 1954 aan de 
rand van de Hofvijver geplaatst. ‘Hoewel 
het Binnenhof de meest logische locatie 
was en nog steeds is, mocht het beeld daar 

niet komen. Stel je voor zeg, dan zouden 
onze staatshoofden op Prinsjesdag worden 
geconfronteerd met een eerbetoon aan de 
man die door een Oranje een kopje kleiner 
was gemaakt.’

Als er straks daadwerkelijk botten  
worden gevonden, heeft Ronald van Raak 
een geweldige troef achter de hand. Twee 
nabestaanden, de zussen Anke en Els van 
Olden barnevelt, hebben hun volledige 
medewerking aan een dna-onderzoek 
toegezegd. Om nu al te denken aan een 
herbegrafenis vindt Van Raak prematuur. 
‘Laten we eerst maar eens de resultaten 
afwachten. Dat er met de zegen van Rutte 
serieus werk van wordt gemaakt, stemt mij 
al heel tevreden. Wij hoeven er niet langer 
zwijgend genoegen mee te nemen dat Johan 
van Oldenbarnevelt vier eeuwen geleden 
werd weggemoffeld.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto Maurits Gemmink

Op diverse manieren wordt er dit jaar aandacht
aan besteed dat het 400 jaar geleden is dat 
Van Oldenbarnevelt werd onthoofd.  

 
• Zo is er een tentoonstelling in het Haags Historisch 

Museum. Op de website van het museum staan  
nog meer Haagse Van Oldenbarnevelt-tips: sp.nl/Zif

• Theatergroep Aluin heeft een marathonvoorstelling 
gemaakt: drie voorstellingen achter elkaar over  
Van Oldenbarnevelt. Zie: aluin.nl   Er is ook een  
korte versie, met als titel Van Oldenbarnevelts 

 laatste woorden: ‘Maak het kort.’

• In Amersfoort kun je zijn huis opzoeken, maar
 er is natuurlijk ook van alles te doen dit jaar. 
 Kijk op sp.nl/ZiY

Ronald van Raak:
'Nee, nee, dit is geen potje
 Oranjes pesten.'
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LINKSVOOR ‘ ALS JE NOOIT VOOR JEZELF OPKOMT,  
 LAAT JE MET JE SOLLEN’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Hoe hebben jullie dat gepresteerd?
‘We hebben ons geconcentreerd op één wijk, 
het Brukske. Daar staan veel schimmel-
woningen, die hebben we van deur tot deur 
in kaart gebracht. Vervolgens hebben we de 
woningcorporatie en lokale media benaderd. 
Met succes: als uitbreiding op het renova-
tieproject gaat ook de corpo ratie nu huis 
aan huis problemen opsporen. De bewoners 
hebben een actiegroep opgericht om de  
vinger aan de pols te houden, dus we 
 kunnen nu verder in andere buurten.’

 › Hoelang ben je al SP-lid?
‘Sinds 2000. In 2003 kwam ik in Venray  
wonen en ik hing meteen een verkiezings-
poster uit de Tribune voor mijn raam. 
Diezelfde avond belde de afdelingsvoorzitter 
aan. Of ik actief wilde worden. Het was het 
begin van een ongelooflijk leuke tijd. We wa-
ren een afdeling die bruiste van de ideeën, 
wat soms goed en soms wat minder goed 
uitpakte. Een zootje ongeregeld.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben begeleider op een woongroep voor 

Na een jaar of vijftien haast al zijn 
vrije tijd in de SP Venray te hebben 
gestoken, wilde afdelingsvoorzitter 
Ronald van Hal (51) het dit jaar 
wat kalmer aan gaan doen. Dat 
liep anders: ‘Door heibel in de 
Limburgse Staten vielen er mensen 
af en moesten we alle zeilen 
bijzetten. Maar dan zie je hoeveel 
veerkracht een afdeling heeft. 
Oude getrouwen werden weer 
actief, nieuwe mensen traden naar 
voren. We gingen terug naar wat 
we het liefste doen: actie voeren in 
de wijken. Nu zijn we weer op de 
weg omhoog.’

verstandelijk gehandicapten met gedrags-
problemen. Fijn en uitdagend werk, al is 
het door jarenlange bezuinigingen steeds 
zwaarder geworden. Toch is de actiebereid-
heid in deze sector laag, zelfs nu er krapte 
is op de arbeidsmarkt. Ongelooflijk jammer, 
want als je nooit voor jezelf opkomt, laat je 
met je sollen.’

 › Heb je hobby’s?
‘Ik heb twee oude dieselmotoren thuis 
staan, om op te knappen. Vanwege de herrie 
laat ik ze alleen lopen als mijn buren er niet 
zijn. Verder speel ik klavecimbel. Een heel 
gevoelig instrument, het kost jaren om dat 
onder de knie te krijgen.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Moeilijke vraag, ik ben best een bewuste 
consument. Ik gooi bijvoorbeeld nooit eten 
weg en mijn kleding draag ik af tot mijn man 
zegt dat het écht niet meer kan. Maar wacht: 
gadgets voor de computer en de telefoon, 
dat is wel een zwakke plek.’ •
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Alle lezers allereerst een heel goed 2019 toegewenst. Het gaat 
allemaal spannend worden in Brussel. Allereerst met de naderende 
Brexit eind maart en vervolgens met de verkiezingen voor het 
Europees Parlement op 23 mei. Maar er spelen ook nog ‘gewone’ 
zaken. Zoals bijvoorbeeld de onderhandelingen over hoeveel de 
Europese Unie ons de komende 7 jaar mag kosten (te rekenen 
vanaf 2020). Daar hoor je minder over, maar er staan enorme 
bedragen op het spel en we krijgen er allemaal mee te maken in 
onze portemonnee.

Als Europarlementariër heb ik steeds veel tijd gestoken in begro-
tingscontrole, want er wordt ontzettend veel geld verspild. En niet 

alleen door de uitspattingen van het Europees Parlement zelf: 
gebouwen die steeds groter en luxer moeten worden, allerlei 
vergoedingen waar Europarlementariërs het liefst geen verant-
woording over afleggen (de ‘bonnetjes’) en de torenhoge salaris-
sen van zowel ambtenaren als Europese politici. Hoe verwerpelijk 
ook, de grootste verspilling vind je bij de talloze fondsen van de 
EU. Grote bedrijven eten volop mee uit de ruif, of het nu gaat om 
landbouw, regionaal beleid of innovatie. Maar of het allemaal iets 
oplevert voor gewone mensen? Als je de rapporten van de 
Europese Rekenkamer leest in ieder geval niet. En je praat hier 
dan wel over miljarden.

Juist op de fondsen kun je flink besparen. Bijvoorbeeld door ze 
vooral in te zetten in de armste lidstaten en een einde te maken 
aan het rondpompen. Zo moet Nederland jaarlijks meer dan 4 
miljard euro ophoesten, waarvan we via de fondsen de helft 
terugkrijgen. En maar subsidieaanvragen indienen, en maar 
verantwoording afleggen. Laten we daar een eind aan maken. 
Nederland kan dan, net als andere nettobetalers, minder afdragen 
en in ruil daarvoor stoppen met de lobby voor steun vanuit de 
Europese fondsen. Dat leidt tot een kleinere Europese begroting 
– en daarmee tot minder speeltjes voor multinationals. Dat lijkt me 
rechtvaardig.

Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement
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Nederland is een van de weinige Europese 
landen waar de baas je verwacht op 1 mei, 
de Dag van de Arbeid. Maar hier zou 
zomaar verandering in kunnen komen. 
Honderdvijftig schoonmakers hebben 
vorige maand geschiedenis geschreven. 
Zij hebben de eerste Nederlandse cao 
waarin 1 mei een vrije dag is. Dat smaakt 
wat ons betreft naar meer!

Een vol Malieveld valt in het niet bij wat er 
op 8 en 9 januari in India gebeurde. Voor 
een tweedaagse algemene staking 
kwamen in India zo’n 150 miljoen(!) 
mensen op de been. Vrijwel alle sectoren 
namen deel aan de massale acties in het 
hele land: van bankmedewerkers tot 
boeren, studenten en hoogleraren tot 

  > SCHOONMAKERS 
SCHRIJVEN 
GESCHIEDENIS

  > 150 MILJOEN STAKERS 

ambtenaren. De betogers keerden zich 
tegen de economische hervormingen 
van premier Narendra Modi, die slecht 
zouden uitpakken voor werknemers. Het 
was de grootste staking ooit voor India… 
en mogelijk zelfs de wereld. 
Dat dit jaar nog vele stakingsrecords 
mogen sneuvelen! 

NIEUWS
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

BRIEVEN

GELE HESJES
Frankrijk neemt het voortouw. We 
hebben toen die revolutie gehad tegen 
de Zonnekoning. En nu gaat het feitelijk 
wéér over hetzelfde. Ik hoor niemand iets 
zeggen over de ware oorzaak. En die is 
dat het kapitalistische systeem zodanig is 
georganiseerd, dat je ALTIJD op den duur 
een grote groep krijgt met naar verhouding 
te weinig inkomsten en een kleine groep 
met overdreven veel geld. Als je praat over 
gelijkheid. dan moet je ook echt iedereen 
gelijk behandelen. Ik vind het goed dat ze 
de straat op gaan. Want ze hebben groot 
gelijk, ergens is het niet in de haak.
Paula van Roon, Heerlen

TUNNELVISIE
Met veel plezier las ik in de Tribune dat 
Rutte last heeft van een tunnelvisie/
waanidee: de markt lost alles wel op. De 
oude econoom Adams had bij het woord 
markt een groot aantal aanbieders in zijn 
beeld. Die kans is door de nieuwe liberale 
economie onmogelijk geworden, want klein 
produceren is te duur in dit systeem. Dat 
heeft twee effecten die de consument tot 
wanhoop drijven. De producent bepaalt wat 
er te koop is en niet de koper, het aanbod is 
uitermate verschraald. Bovendien hebben 
slechts enkele internetreuzen zoveel invloed 
op het aanbod en koopgedrag dat er veel 
wordt verspild, slechte producten meer 
verkocht worden dan duurzame, goede 
producten. Hierbij erger ik mij eraan dat ik 
elk jaar weer tijd en geld moet verspillen om 
nieuw te moeten kopen, daar de producten 

gemaakt zijn om zo snel mogelijk kapot te 
gaan, terwijl dat voor alle partijen slecht is. 
Ik als consument ben zo meer geld en tijd 
kwijt, het milieu kan deze roofbouw niet aan, 
de producent krijgt er een slechte naam van 
en kan dus rustig failliet gaan, wat de staat/
maatschappij opnieuw veel geld zal kosten, 
waardoor zowel financieel als ecologisch 
wij onze kinderen een ramp op aarde 
achterlaten. 
Allen samen kunnen wij hier iets aan 
doen, maar die grote internationale 
bedrijven hebben er groot belang bij dat 
dit niet gebeurt en verstoren derhalve veel 
democratische processen. Met een regering 
die lijdt aan waanideeën en kortzichtigheid 
zullen deze processen ook met een oogarts 
niet verholpen worden. Hoe blind kun je 
zijn?
Andree Motz
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De winnaar van de decemberpuzzel 2018  
is Theo Beld uit Enschede. 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 30 januari 2019 naar de puzzel redactie  
van de Tribune;  Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   
Vergeet u niet uw naam en adres te  
vermelden? 

Onder de inzenders van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek verloot uit de 
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN DUOGRAM DECEMBER 2018

Horizontaal
3 Kerkvader zit ernaast, tijdens de eredienst (7 en 4,3) - 5 Prothesen voor 
etalagepop (10) - 7 Roetvegen heeft-ie, na veel overleg, bijvoorbeeld in 
Flevoland (10) - 8 Oppervlakkige uitroep. (2, ook afk.) - 9 Was een gulzig 
drinker. (6) - 10 Letters weglaten? Dat is woordbreuk! (8) - 13 Onderwerp: 
een woord met hoog BMI (11) - 14 Kalm gedrag in de slaapkamer (7)
15 Privacy valt ook niet mee met dit soort openbaar digitaal vervoer! (7)
16 Zweetdruppel van waarde (op het voorhoofd van ruziënde vader) 
(5 en 2,3) - 17 Rechters welke laten gissen naar hun advies? (10)
18 Verpleeghuis op stand (9)

Verticaal
1 Warmtebron binnens- en buitenshuis (6) - 2 Nieuwsprogramma  
staat nog in de kinderschoenen. (13) - 3 Onweerstaanbare behoefte 
van een DTP’er? (15) - 4 Dubbel onplezante aanbidder (7 en 3,4)
6 Pa zit bij de bloed- én spermabank (10) - 8 Kan zelf ook (niet) 
opgestookt? (10) - 11 Hoge invoerrechten op ouderwets  
kinderspeelgoed. (7) - 12 Baby zit er diep weggestopt? (9)

PUZZEL

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3  4  

5 

6

7 

8

9 10  11  

12

13  

14 15  

16 17  

18  

Henry en Lucas, © FLW 2019 Opdracht
U ziet 12 beelden, elk passend bij een bepaald TV-
programma. Gebruik de in willekeurige volgorde geplaatste 
Hints in de Tabel om, via de beelden, de gevraagde 
(programma)namen of zenders te achterhalen. 

De volgorde van de oplossingsletters is van linksboven in 
de tabel (rij 1, kolom 1 = 1-1; dan een naar rechts = 1-2; 
dan 1-3; 1-4; 2-1; 2-4 enz.) naar rechtsonder (4-4). 
Er zijn dus 12 letters in het oplossingswoord (het 
‘middenvak’ met hints telt niet mee).
 
Elke hint heeft een extra aanduiding. De letter aan het 
begin geeft aan welk type antwoord wordt gevraagd: 
P=Programma; Z=Omroep/Zender; N=Naam persoon.
Het tweede deel van de aanduiding (cijfer) is de plaats van 
de oplossingsletter. 

Het derde deel (+ of – met een cijfer erachter) is de plaats 
in het alfabet waar de oplossingsletter zich bevindt. Een 
aanduiding ‘+2’ betekent dat de juiste letter 2 plaatsen 
verderop in het alfabet voorkomt. 

Voorbeelden: Utrecht (6) = ‘h’. Utrecht (2-1) = ‘s’. De ‘lange 
ij’ is 1 letter (‘y’). Een spatie telt niet mee. Veel plezier!

ZINNEBEELDING

Oplossing Leefvormen
Horizontaal
4) Zorgboerderij 7) Kraken 8) Vinexwijk 11) Noaberschap 12) Leen 13) Hokken 14) Tiny.
Verticaal
1) Ecodorp 2) Barak 3) Collectief 5) Begijnhof 6) Tuindelen 9) Kibboets 10) Framily.

Oplossing Bouwpolitiek
A) Zadkine C) Panthéon E) Volkszaal G) Sakkara/Saqqara I) Louvre
K) Templo Mayor M) Reykjavic O) Pentagon.

Totaaloplossing Duogram 2018
KANGOEROEWONING

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019
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POSTER

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

SUPER SWEET SIXTEEN VAN ROOD!
ROOD bestaat dit jaar 16 jaar en dat moet gevierd worden. Ben jij 
in de afgelopen 15 jaar lid geweest, of nog steeds lid van ROOD? 
Dan ben je van harte welkom om dit met ons te vieren. Op 30 
maart organiseren wij een jubileumfeest in De Moed, in Amers-
foort. Zie op rood.sp.nl hoe je je kunt aanmelden.'

Op 20 maart zijn er alweer verkiezingen voor de 
Provinciale Staten. In deze Tribune daarom alvast 
de nieuwe SP-verkiezingsposter. Hang ’m op, zodat 
mensen zien dát er verkiezingen zijn, en dat de SP 
natuurlijk de beste keuze is. Heb je een groot raam 
op een zichtbare plek, dan kun je bij je SP-afdeling 
een grote poster vragen! sp.nl/afdelingen

ROOD-actie  
in 2003
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Foute keuzes
Tweehonderdnegentig euro. Dat is de gemid-
delde stijging van onze energierekening dit 
jaar volgens de Consumentenbond. Sinds 
wij een Meldpunt Stijgende Energierekening 
hebben geopend, staat het roodgloeiend. Het 
is onrechtvaardig dat met dit kabinet-Rutte 
de grootste vervuilende bedrijven nog steeds 
weg komen zonder hun eerlijke deel te beta-
len, terwijl de energierekening van mensen 
gigantisch stijgt.

Afgelopen zomer pleitten wij voor 
‘klimaatrechtvaardigheid’. Daarmee zeggen 
we: iedereen wil een schone aarde doorgeven 
aan onze kinderen, maar dat zal alleen 
werken als we het op een rechtvaardige 
manier doen. Dus door de rekening daar te 
leggen waar die hoort én door het samen te 
doen in plaats van ieder voor zich.

En wat doet dit kabinet-Rutte? Dat maakt 
op precies deze twee belangrijke punten 
de foute keuzes. In het klimaatakkoord dat 
op de valreep van 2018 werd gesloten komt 
grootvervuiler Shell  weer goed weg, maar 
mensen zien hun energierekening in het 
nieuwe jaar fors stijgen. Van D66’er Rob 
Jetten moet ‘iedereen de klimaatmaatregelen 
mee kunnen maken’. En wat bedoelt hij dan? 
Jetten vindt dat iedereen een lening moet 
kunnen afsluiten om een warmtepomp in 
huis te nemen. Precies de verkeerde manier 
dus. Hoezo iedereen een lening? Hoezo 
iedereen individueel aan de warmtepomp? 
De meeste mensen zitten hier helemaal 
niet op te wachten en kunnen het ook niet 
betalen.

Ik snap heel goed dat mensen het niet 
langer pikken. Want de stijging van de 
energierekening staat natuurlijk niet op 
zichzelf. Ook de huren stijgen, de btw is 
verhoogd, de kosten voor de kinderopvang 
en de zorgpremie. En ondertussen stijgen 
de lonen nauwelijks. Terwijl iedereen 
erop vooruit zou gaan in deze tijden van 
ongekende economische groei. Maar Rutte 
komt zijn beloften niet na. Het is hoog tijd 
om te kiezen voor rechtvaardigheid. Dat kan, 
door Rutte zijn meerderheid 
af te pakken op 20 maart.
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IN DE ALLERLAATSTE WEKEN van 
2018 gebeurde het: de beurzen 
gingen flink onderuit en daar-
bovenop daalde ook nog eens  
de rente. Beide zijn cruciaal 
voor de financiële positie 
van pensioenfondsen. En die 
moeten dan gaan korten op de 
pensioenen. Dan kan Koolmees 
drie dingen doen: bidden dat 
de beurzen weer aantrekken, 
hopen dat de rente weer gaat 
stijgen, óf... de handen uit de 
mouwen steken en ervoor 

TIJD VOOR RECHTVAARDIGE PENSIOENEN

JONG EN OUD: KOM IN ACTIE
Terwijl de strijd voor rechtvaardige pensioenen tot een kookpunt lijkt te 
komen, waarschuwen pensioenfondsen voor fikse kortingen vanaf volgend 
jaar. Het is de ultieme alarmbel voor minister-president Rutte en minister 
Koolmees, maar die geven tot nu toe niet thuis. 

zorgen dat iedereen op tijd kan 
stoppen met werken en kan 
rekenen op een fatsoenlijke 
oude dag. Maar dat laatste is 
hij nou net niet bereid om te 
doen. De onderhandelingen 
over onze pensioenen, tussen 
werknemers enerzijds en werk-
gevers en regering anderzijds, 
mislukten eind vorig jaar. Rutte 
en Koolmees wilden namelijk 
niet de pensioenen indexeren 
(dat wil zeggen: mee laten stij-
gen met de prijzen) en keerden 

werknemers, gepensioneerden 
en de vakbonden de rug toe.

Maar waarom stijgen de pensi-
oenen nu niet mee met de prijs-
stijgingen? SP-Tweede Kamerlid 
Bart van Kent: ‘Dat is nogal een 
technisch verhaal, maar in het 
kort: dat komt door de lage ren-
te. Die wordt kunstmatig laag 
gehouden en dat zorgt ervoor 
dat pensioenfondsen zich arm 
moeten rekenen. Ze moeten 
veel meer geld in de kas hebben 

dan eigenlijk nodig is. En daar-
door moeten nu de pensioe-
nen van maar liefst 2 miljoen 
mensen gekort worden. Het is 
dus geen natuurverschijnsel, 
het kabinet kan er zelf wat aan 
doen door de pensioenfondsen 
niet meer te verplichten om te 
rekenen met die lage rente.’

18 MAART:  
LANDELIJKE ACTIEDAG
Het is bitter dat er nu pensioen-
kortingen in de lucht hangen, 



MAIL VAN RON

Ha Ruud,

Het is dit jaar honderd jaar na de invoering van het Algemeen 
Kiesrecht. In het oude censuskiesrecht mochten alleen rijke 
mannen stemmen. Volgens de socialist Ferdinand Domela 
Nieuwenhuis werd “een overgroot deel der natie tot passieve 
burgers gemaakt door een scheidsmuur”. Ook werd de 
opkomstplicht ingevoerd, want, “de volksvertegenwoordiging 
moet een fotografische weergave van de samenleving” zijn. In 
1970 is de opkomstplicht afgeschaft. De opkomst ging bij vier 
van de vijf soorten verkiezingen fors omlaag: van ruim 90 
procent naar op of onder de 50 procent. Het verschil tussen rijke 
en minder rijke buurten is zo groot dat “de scheidsmuur” van 
Domela Nieuwenhuis gewoon nog lijkt te bestaan.

Tijd voor rechtvaardigheid en dus ook voor ons Democratie-
project, nietwaar?

Groet, Ron

100 jaar Algemeen Kiesrecht

Partijvoorzitter Ron Meyer mailt  
met Ruud Kuin, hoofd van  
het Wetenschappelijk Bureau  
van de SP 

Hoi Ron,

Ik deel je zorgen. Bij de laatste Provinciale Statenverkiezin-
gen stemde 47,8 procent van de kiesgerechtigden. Via die 
verkiezingen wordt ook de Eerste Kamer gekozen. Tijdens 
het recente SP-symposium 100 jaar Algemeen Kiesrecht, 
democratie in crisis? presenteerden politicoloog André 
Krouwel en geograaf Josse de Voogd onderzoek waaruit 
blijkt dat een hogere opkomst leidt tot een totaal andere 
koers van ons land. Veel niet-stemmers zijn boos en ik 
begrijp dat wel. Ze willen niet minder maar juist méér 
invloed. Die is door bijvoorbeeld privatiseringen uitgehold. 
Een veelzeggend voorbeeld is de minister voor Medische 
Zorg die zich achter de zorgverzekeraars verschuilt als onze 
ziekenhuizen failliet gaan.  
Honderd jaar geleden leidde de revolutionaire dreiging tot 
invoering van algemeen kiesrecht; vijftig jaar later bracht 
het oproer van arbeiders en studenten ons meer medezeg-
genschap. Nu is een nieuw oproer nodig om invloed af te 
dwingen. In Frankrijk zie je de Gele-Hesjesbeweging al 
maanden de straat op gaan. Velen veronderstellen dat het 
in Nederland allemaal wel meevalt, omdat de acties hier 
niet zo groot zijn. Maar wat heb je liever? Mensen die mas-
saal de straat op gaan of mensen die massaal afhaken? Alle 
ideeën om de invloed van gewone mensen te vergroten en de 
democratie te redden, moeten op tafel. 

Groet, Ruud

Meer weten over het Democratie-project van de SP:  
doemee.sp.nl/democratie 

Re: 100 jaar Algem…

terwijl miljoenen Nederlanders 
zekerheid hadden kunnen 
hebben over hun pensioe-
nen. Hoe dan ook, de druk op 
Rutte en Koolmees om nu wel 
te bewegen wordt steeds groter. 
Want het gaat niet alleen om 
kortingen en indexatie. Ook 
twee andere harde eisen van de 
vakbonden liggen nog steeds 
op tafel. Ten eerste de eis om 
mensen op tijd te kunnen laten 
stoppen met werken, zeker 
degenen met zware beroepen. 
En ten tweede de mogelijkheid 
voor zzp’ers en flexwerkers om 
pensioen op te bouwen. Van 
Kent: ‘Ik hoop dat de vakbon-
den blijven vasthouden aan de 
verlaging van de AOW-leeftijd 
naar 66 jaar. Wat mij en de SP 
betreft gaan we naar de 65, 
maar dit is een stap in de goede 
richting en daarom vind ik dat 
belangrijk. Zeker als je ziet 
wat een hogere AOW-leeftijd 
betekent voor mensen met 
zware beroepen. Die halen tot 
65 doorwerken nu vaak al niet 
eens. De vakbonden moeten dat 
goed onthouden als Rutte en 
Koolmees weer echt bereid zijn 
om te praten.’

Het kan zomaar gebeuren dat 
de groeiende onvrede in Neder-
land over de starre opstelling 
van het kabinet in de pensioen-
onderhandelingen tot uiting 
komt tijdens de verkiezingen 
voor Provinciale Staten vol-

gende maand. Want dan kan de 
nu al minimale meerderheid van 
de coalitiepartijen VVD, CDA, 
D66 en ChristenUnie om zeep 
geholpen worden in de Eerste 
Kamer, die uiteindelijk groen of 
rood licht voor een nieuw pen-
sioenakkoord moet geven. Toch 
zal het de vakbonden niet komen 
aanwaaien. De FNV en de andere 
vakbonden zijn daarom inmid-
dels een grote actiecampagne 
gestart, uitmondend in een grote 
landelijke actiedag op 18 maart. 
Van Kent: ‘Ik roep iedereen op 
om zich hierbij aan te sluiten.  
We moeten de druk verder 
opvoeren en dat kunnen we 
alleen door mensen op de been 
te brengen: tegen de foute 
pensioenplannen van Rutte en 
Koolmees en vóór een rechtvaar-
dig pensioen. Hoe meer zetels 
Rutte verliest, hoe sterker de 
vakbonden staan in de onder-
handelingen. Deze verkiezingen 
gaan dus niet alleen over de pro-
vincie waar je woont, maar ook 
over op tijd kunnen stoppen met 
werken en de zekerheid hebben 
van een fatsoenlijke oude dag. 
Het gaat om de toekomst van ons 
allemaal, jong of oud.’ •

tekst Rob Janssen
foto Maurits Gemmink

‘ Pensioenkortingen 
zijn geen  
natuurverschijnsel’

•  In actie komen? Kijk op: 
tijdvoorrechtvaardigheid.nl/ 
pensioenen
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NOORD-HOLLAND ‘STOP DE WONINGNOOD’

Reikhalzend wordt 
er uitgezien naar de 

verkiezingen voor 
Provinciale Staten op 
20 maart. Wat wordt 
de politieke koers in 

de twaalf provincies? 
Hoe verder met 
duurzaamheid, 

verkeer, natuur en 
leefomgeving? En: de 

nieuwe Statenleden 
kiezen de Eerste 

Kamer. Het kabinet 
heeft daar nu de 

kleinst mogelijke 
meerderheid. 

Verliest Rutte III die 
meerderheid – een 

reële kans – dan 
wordt doorgaan met 

het huidige rechtse 
beleid nog moeilijker, 

zo niet onmogelijk. 
Reden genoeg om 
te gaan voor grote 
SP-fracties; in alle 

provincies én in de 
Eerste Kamer. Wat 

speelt er in onze 
provincies? Het 
woord is aan de 

lijsttrekkers; deze 
maand deel twee. 

JAZEKER, EEN OUDE BEKENDE! Van 2007 tot 2017 
zat Eric Smaling namens de SP in de Eerste 
respectievelijk Tweede Kamer. Na een poli-

tieke pauze ‘begon het weer te kriebelen’. 
‘Ik miste de SP-afdelingen, de contacten 

en de sfeer, die ik altijd als een warm 
bad heb ervaren. Daarbij komt dat ik 
de provincie altijd een interessante 
schaal heb gevonden. Iedere provincie 
heeft een eigen verhaal. En Noord-
Holland is landschappelijk en geolo-

gisch gezien van een buitengewone 
schoonheid, gelegen tussen zee 

en voormalige zee. Fascinerend.’ 

Maar er is werk aan de winkel, 
stelt Smaling. Om te beginnen op het 

gebied van wonen. ‘Er is woningnood in 
Noord-Holland. Er is een groot gebrek aan 
geschikte woningen voor jongeren, ouderen 
en gehandicapten. De wachttijd voor een 
sociale huurwoning bedraagt soms meer 

tekst Lesley Arp en Rob Janssen
foto’s Maurits Gemmink

20 MAART

NOORD-BRABANT LANDBOUW EN MEER
stuurt is dit zeker een belangrijk wapenfeit.’ 
Om de essentie te doorgronden, helpen mis-
schien wat cijfers. In Noord-Brabant zaten 
op dat moment volgens cijfers van het CBS 6 
miljoen varkens, bijna 28 miljoen kippen en 
700.000 koeien. Om onder meer stankover-
last en de uitstoot van ammoniak en fijnstof 
te beperken besloot Noord-Brabant dat 
veestallen versneld milieuvriendelijker moe-
ten worden en dat veehouders alleen nog 
mogen uitbreiden als oude stallen gesloopt 

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN NOORD-BRABANT
‘Langs de grens met Holland en over de volle breedte van Brabant 
loopt de oudste, langste en meest gebruikte waterlinie van ons land: 
de omstreeks 160 kilometer lange Zuiderwaterlinie, van Bergen 
op Zoom tot Grave, met elf vestingsteden en vele forten en andere 
verdedigingswerken. Maar tegelijkertijd een waterlinie waar Brabant 
destijds zelf niets over te zeggen had.’

7 JULI 2017. Maarten Everling noem het 
een historische datum. Terecht. Op die dag 
namelijk trapte de provincie Noord-Brabant 
voor het eerst in de geschiedenis flink op 
de rem voor de groei van de veestapel in die 
provincie. Dat was niet alleen een vurige 
wens van de SP; met name in het oosten 
van de provincie juichten grote delen van 
de bevolking de maatregelen toe. Maarten 
Everling kijkt er nog steeds tevreden op 
terug. ‘In de acht jaar dat de SP hier meebe-
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BEST BEWAARDE GEHEIM VAN NOORD-HOLLAND
‘In Den Helder staat de beste bibliotheek ter wereld: School 7. Die bieb 
kreeg dit internationale predikaat vorig jaar in Maleisië. Het gebouw stond 
op de nominatie voor sloop, maar werd gered als erfgoed. Vrijwilligers en 
mensen uit de stad hebben deze publieke voorziening overeind gehouden. 
Zowel van binnen als van buiten is School 7 schitterend.’

NOORD-HOLLAND ‘STOP DE WONINGNOOD’
dan tien jaar. Bovendien is er sprake van een 
landelijke trek naar Noord-Holland. Kortom: 
er moet gebouwd worden. Wij zeggen: bouw 
het woningtype waar de meeste vraag naar 
is en bouw in de steden en dorpskernen 
en niet in de buitengebieden. Dus in ieder 
geval veel sociale woningen; betaalbaar en 
duurzaam.’ 

Een ander thema is het opheffen en inkrim-
pen van buslijnen, waartegen de Staten-
fractie de afgelopen tijd hevig in het geweer 
kwam. Volgens de Noord-Hollandse SP is 
het provinciebestuur veel te veel gefixeerd 
op het faciliteren van het autoverkeer.  
“Voor een stuk asfalt lijkt altijd wel plek en 
geld”, staat honend in het SP-verkiezings-
programma dat de visie van het Provin-
ciehuis betitelt als “een sterk verouderde 
houding”. Investeer in het openbaar vervoer 
en zorg ervoor dat mensen bus en fiets beter 
kunnen combineren; dat is volgens Smaling 

en de zijnen het alternatief voor bijvoor-
beeld de aanpassingen en uitbreidingen van 
de snelwegen A7, A8 en A9.
‘Vier jaar geleden scoorden we goed en 
haalden we zes zetels. Ik denk dat er op 20 
maart groei in zit en daar ga ik dan ook voor. 
Tot die tijd gaan we een leuke campagnetijd 
tegemoet. Hoezo leuk? Omdat het gezellig is 
in ons team; de sfeer is bijzonder goed. Ook 
dat maakt dat ik het zie zitten.’ •

NOORD-BRABANT LANDBOUW EN MEER
worden. Ook is de bouw en uitbreiding van 
geitenstallen aan banden gelegd. Everling: 
‘Het besluit van 2017 is absoluut een stap 
in de goede richting, maar voldoende is het 
nog niet. Als SP willen we dat de veestapel 
nog verder afneemt. En ja, ik weet het: de 
weerstand is stevig. Van de kant van de 
boeren van de intensieve veehouderijen, 
van de lobby-organistaties, de Rabobank, 
diervoederproducenten, noem maar op. Zij 
allen hebben er belang bij dat de landbouw 
op zo’n grote schaal blijft doorgaan. Maar 
dat druist nou eenmaal in tegen onze SP-
principes.’ 

Johan van den Hout is al acht jaar gedepu-
teerde in Noord-Brabant en gaf de maatre-
gelen gestalte. ‘De besluiten zijn onomkeer-
baar en dat is maar goed ook. Wij willen 
blijven inzetten op grondgebonden land-
bouw en niet op de intensieve veefabrieken.’ 

Niet dat Brabantse SP’ers alleen maar met 
varkens, geiten en koeien bezig zijn. Zoals in 
veel andere provincies staan ook in Noord-
Brabant onderwerpen als openbaar vervoer, 
leefbaarheid, klimaatrechtvaardigheid en 
wonen hoog op de agenda. Bovendien zette 
Henri Swinkels, naast Johan van den Hout 
eveneens SP-gedeputeerde, het nodige neer 
op het gebied van cultuur, cultuureducatie 
en sport en dat wil hij de komende vier jaar 
graag verder uitbouwen. ‘We hebben flink 
ingezet op cultuureducatie op scholen en 
dat is in de hele provincie heel goed gaan 
draaien. Ook hebben we voor een impuls 
gezorgd in het sporten voor gehandicapten 
en versterken we de sociale veerkracht van 
gehandicapte kinderen.’ •
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FRIESLAND KANSEN EN KLIMAAT
DE KLOOF TUSSEN ARM EN RIJK bestrijden, is dat 
eigenlijk wel een taak voor de provincie? 
De Friese SP-gedeputeerde en lijsttrekker 
Michiel Schrier twijfelt er niet aan. De SP 
wist vier jaar geleden in het provincie- 
bestuur voor elkaar te boksen dat er 5 mil-
joen beschikbaar kwam voor een kansen-
fonds. Schrier: ‘Het was best ingewikkeld om 
zo’n fonds op te zetten. Want hoe kun je als 
provincie iets doen aan armoede, zonder de 
gemeentes in de weg te zitten? Uiteindelijk 
zijn we erin geslaagd om mooie projecten  
op te zetten die het lokale armoedebeleid 
versterken. Denk aan het Kindpakket,  
waardoor kinderen die in armoede leven  
aan sport en cultuur kunnen doen. Of  
een project waarmee gedetineerde vaders 
het contact met hun kinderen kunnen 
verbeteren.’ 

Naast sociaal beleid, duurzaamheid, milieu 
en handhaving valt ook sport onder de por-

tefeuille van Schrier. De SP-gedeputeerde 
spande zich onder meer in om meer mensen 
met een handicap aan het sporten te krijgen. 
‘Natuurlijk willen we als SP vooral de breed-
tesport stimuleren. Maar bestaande top-
sportfaciliteiten, zoals Thialf, kunnen hierin 
een rol spelen’, aldus Schrier. Zo wordt dit 
legendarische ijsstadion in Heerenveen ook 
ingezet voor schoolschaatslessen. Schrier: 
‘Schaatsen is een Friese cultuursport, net 
als fierljeppen (polsstokverspringen, –red.) 
en kaatsen. Alle scholieren in onze provin-
cie zouden met deze sporten in aanraking 
moeten komen.’
Als de lijsttrekker wordt gevraagd met welke 
thema’s hij de Friezen naar de stembus 
hoopt te lokken, is zijn antwoord: ‘Klimaat, 
klimaat en klimaat.’ En dat is niet gek als  
je weet dat Friesland de provincie is met  
de meeste energiecoöperaties. ‘Wij Friezen 
zijn heel eigenzinnig. De wens om verant-
woordelijkheid te nemen voor onze eigen 

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN ZEELAND
‘In Zeeland heb je plekken waar het nog echt stil is en ’s nachts 
nog echt donker kan zijn. Maar dat moet je niet verder vertellen!’

ZEELAND VAKANTIEPARKEN EN WINDMOLENGIGANTEN: 
DAAR GAAN WIJ WÉL OVER
Slechts een maand na de vorige Provinciale 
Statenverkiezingen legde de Zeeuwse  
CDA-gedeputeerde Kees van Beveren zijn 
functie al neer. De aanleiding: het Sloeweg-
debacle. De verdubbeling van de weg op 
Zuid-Beveland zou zeker 19 miljoen duurder 
uitpakken dan begroot. Aanleiding voor de 

SP om een onderzoek in te laten stellen. 
Volgens SP-lijsttrekker Ger van Unen is 

dankzij dit onderzoek een kentering 
in gang gezet: ‘Waar Statenleden 

vroeger niet altijd even 
goed werden geïnfor-

meerd, is er nu veel 
meer openheid.’

Ook in debatten over het open landschap 
en de kust wist de Zeeuwse SP de toon te 
zetten. Twee jaar lang ging de Statenfrac-
tie in gesprek met bewoners en bezoekers 
van de provincie, maar ook met de recrea-
tiebranche. ‘Hieruit kwam een duidelijke 
boodschap: er is genoeg gebouwd’, aldus 
Van Unen. De conclusies van het rapport 
De Zeeuwse kust is voor iedereen, dat uit de 
vele gesprekken voortkwam, zijn vervolgens 
vrijwel allemaal overgenomen door het 
provinciebestuur. 
‘Maar,’ zo waarschuwt Van Unen: ‘als we 
niet blijven uitkijken wordt onze mooie  
provincie voorgoed verziekt door mensen 
die eraan willen verdienen. Dan wordt ons 
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FRIESLAND KANSEN EN KLIMAAT

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN FRIESLAND
‘De officiële naam van de provincie is Fryslân. Of het best bewaarde 
geheim volgens mijn kinderen: er ligt een vulkaan onder de Waddenzee.’ 

omgeving zit diepgeworteld’, verklaart 
Schrier. Mienskipsenergie (gemeenschaps-
energie), zo noemt men in Friesland het 
beheer van energie van onderop. ‘Het is 
een democratisering van de energiemarkt, 
die op natuurlijke wijze ontstaat. Maar de 
provincie kan ontwikkelingen een extra 
zetje geven.’ Zo verrees in het dorpje Garyp, 
op het terrein van een voormalige vuilstort-
plaats, een van de grootste zonneparken van 
Nederland: de Griene Greide. Aangelegd en 
beheerd door de dorpelingen zelf, maar met 
steun van de provincie. 

Maar het liefst gaat de Friese SP nog een 
stap verder, door een provinciaal energie-

bedrijf in het leven te roepen. Schrier: 
‘Ontwikkelaars uit het buitenland komen 
hiernaartoe, kopen grote stukken grond en 
bouwen er zonnepanelen op. Het rende-
ment verdwijnt vervolgens naar landen als 
Duitsland of Spanje. Terwijl dit geld juist 
zou moeten gaan naar de verduurzaming 
van de provincie.’ Andere partijen zullen er 
volgens Schrier niet happig op zijn om de 
energiemarkt weer in eigen hand te nemen. 
‘Maar de wens van een provinciaal energie-
bedrijf leeft wel bij burgemeesters, van links 
tot rechts.’ Het zou dus zomaar kunnen, met 
een grote SP in de Friese Staten. •

ZEELAND VAKANTIEPARKEN EN WINDMOLENGIGANTEN: 
DAAR GAAN WIJ WÉL OVER

open landschap volgebouwd met vakantie-
huisjes of windmolens. Natuurlijk is de SP 
voor groene energie. Maar bouw windmo-
lens liever op zee of in de industriegebieden, 
en laat de rest van de provincie met rust.’

Volgens van Unen – naar eigen zeggen in-
middels een mastodont in de Staten – vaart 
de SP op het gebied van duurzaamheid een 
duidelijke eigen koers. ‘Momenteel betalen 
alle huishoudens mee, maar profiteren 
slechts een paar boeren en energiecowboys. 
De SP wil juist dat gewone Zeeuwen zeggen-
schap krijgen over duurzame energieprojec-
ten, door energiecoöperaties op te zetten. 
Zo kunnen zij ook meeprofiteren van de 
subsidies en meedelen in de winst.’
De Zeeuwse lijsttrekker hekelt de liberale  
visie van het huidige provinciebestuur. Of 
het nou om plannen voor nieuwe vakantie-
parken gaat of om de macht van de wind-
molengiganten, telkens is de boodschap: 

daar gaan wij niet over. Van Unen: ‘Ook 
vertikt men te begrijpen dat je geen nieuwe 
bewoners aantrekt zolang de voorzieningen 
niet op orde zijn. Een voorgenomen sluiting 
van een school is bijvoorbeeld rampzalig 
voor zo’n gebied, als het alternatief voor de 
leerlingen 60 kilometer verderop ligt.  
Over thema’s als zorg en onderwijs heeft 
de provincie formeel niet veel te zeggen, 
maar dat neemt niet weg dat we alles op 
alles moeten zetten om voorzieningen te 
behouden. Waar in provincies als Noord-
Holland de grote steden veel voor het zeg-
gen hebben, zijn in Zeeland de Staten en het 
provinciebestuur relatief belangrijker. Wat 
de SP betreft moet de provincie nog meer de 
regie pakken, zodat we Zeeland zo leefbaar 
mogelijk houden.’ •
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UTRECHT SCHOON GENOEG VAN VERSPILLING EN VERMARKTING
HIJ MOEST EIGENLIJK VORIG JAAR al rijden: 
de snelle tramverbinding tussen Utrecht 
Centraal en de Uithof. De oplevering van 
deze Uithoflijn liep echter forse vertraging 
op, om nog maar te zwijgen over het extra 
prijskaartje van minstens 84 miljoen. Het is 
niet het enige grote project in de provincie 
Utrecht waarvoor de extra miljoenen over 
de tafel vliegen. Lijsttrekker Andrea Poppe: 
‘Hetzelfde geldt voor de verbreding van 
de Rijnbrug en de ondertunneling van het 
spoor in Maarsbergen. Het lijkt erop dat het 
provinciebestuur structureel te weinig  
begroot voor dit soort projecten, zodat 
partijen makkelijker akkoord gaan. Maar 
de echte kosten worden vaak pas duidelijk 
wanneer er geen weg terug meer is. En ver-

volgens moet de belastingbetaler bloeden.’
De Utrechtse SP heeft schoon genoeg van 
deze bestuurscultuur. Zo bood Poppe de 
VVD-gedeputeerde Dennis Straat afgelopen 
december een telraam aan, om te gebruiken 
voor aanvang van grote projecten. ‘Zolang er 
geen lijken voor de deur van het Provincie-
huis liggen en er niet met koffers geld wordt 
gesjouwd, denken de huidige provincie-
bestuurders al hun missers met de mantel 
der liefde te kunnen bedekken’, concludeert 
Poppe. 

Maar met een grote SP in de Staten zou er 
zomaar eens een andere wind kunnen gaan 
waaien in het Utrechtse Provinciehuis. 
Poppe: ‘Zo zeggen wij over de plannen voor 
een nieuwe rondweg ten westen van Amers-
foort: niet doen! De SP is niet overtuigd van 
de noodzaak van deze weg, waarvoor boven-
dien 1700 bomen gekapt moeten worden. 
Van de 60 miljoen die hiervoor nodig is kun-
nen we een hoop veel betere dingen doen.’
Ook vindt de Utrechtse lijsttrekker dat het 

OVERIJSSEL WONEN, KLIMAAT EN OV
‘SOMMIGE MENSEN VINDEN de provinciale 
politiek abstract. Vind ik niet. Ja, als je als 
Statenlid in het provinciehuis blijft zitten; 
dán is het abstract. Als je – zoals wij – naar 
de mensen toe gaat, wordt het vanzelf 
concreet.’ Dat zegt Harry Broekhuijs, de 
SP-lijsttrekker van Overijssel. Vier jaar heeft 
hij er in Provinciale Staten op zitten en het 
bevalt hem prima. ‘Het Statenwerk past wel 
bij me. Ik bedoel, in de gemeenteraad is het 
in mijn ogen vaak zo’n gehakketak, terwijl 
het in de Staten meer over de lange termijn 
gaat. Dat laatste ligt me beter.’
De Overijsselse SP zet met name in op 
de thema’s wonen, klimaat en openbaar 
vervoer. Om met dat laatste te beginnen: 
volgens Harry Broekhuijs is er in Overijssel 
de afgelopen vier jaar geen extra geld gegaan 
naar het openbaar vervoer. ‘Op het platte-
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UTRECHT SCHOON GENOEG VAN VERSPILLING EN VERMARKTING

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN UTRECHT
‘Wij hebben een sterk vermoeden dat er een Utrechtse 
Bermudadriehoek bestaat. Hoe kan het anders dat er zoveel geld 
verdwijnt in onze provincie?’ 

provinciebestuur nu te makkelijk de handen 
van broodnodige voorzieningen aftrekt. 
‘Neem bijvoorbeeld de kwaliteit van het 
openbaar vervoer’, vervolgt Poppe.  
‘De provincie zou ervoor moeten zorgen 
dat in kleine dorpen ook elk uur een bus 
komt. En het is toch te zot voor woorden dat 
chauffeurs van Syntus-bussen amper tijd 
hebben voor een toiletpauze? De gedepu-
teerde zegt dat hij hier niet over gaat. Maar 
dan had je maar niet het ov te goedkoop 
moeten aanbesteden.’

Daarnaast wil de SP dat de provincie er meer 
op aanstuurt dat gemeenten de woningen 
bouwen die keihard nodig zijn: bijvoorbeeld  
voor ouderen, middeninkomens en mensen 

met een smalle beurs. Ook moet er een  
einde komen aan het vermarkten van  
recreatiegebieden. Poppe: ‘Neem het  
Henschotermeer. Vroeger was deze plas  
gratis toegankelijk. Nu staat er een hek 
omheen en wordt er drie euro entreegeld 
gevraagd. Het huidige provinciebestuur wil 
overal een verdienmodel van maken – maar 
in sommige zaken moet je gewoon investe-
ren. Het zijn allemaal politieke keuzes, en 
het is wel duidelijk welke keuzes de SP zou 
maken.’ •

BEST BEWAARDE GEHEIM VAN OVERIJSSEL
‘Ons campagneteam dat met passie, bevlogenheid en solidariteit 
altijd in de ‘ja-stand’ staat.’

OVERIJSSEL WONEN, KLIMAAT EN OV
land of in de stad, het maakt niet uit. Het 
lukt gewoon bijna niet meer om met bus en 
trein van A naar B en weer terug te komen. 
In Deventer bijvoorbeeld heb je buurtbussen 
die bij een station starten en dan een lus van 
een half uur rijden. Maar als reiziger heb je 
geen garantie dat je thuiskomt. Daar komt 
bij dat er steeds minder vrijwilligers zijn die 
de bus kunnen rijden.’ De Overijsselse SP 
is helder: stop de vervanging van betaalde 
beroepschauffeurs door vrijwilligers. Prima 
als een initiatief voor een buurtbus uit een 
dorp komt, maar dat mag geen standaard 
vervanging voor een bestaande buslijn 
worden. Buschauffeur is immers een beroep, 
geen vrijwilligerswerk.

Een ander thema is de asbestproblematiek. 
Harry Broekhuijs: ‘Overijssel is een  

behoorlijk agrarische provincie en heeft 
grote oppervlakten aan asbestdaken op stal-
len en schuren. Wij vinden dat dit probleem 
collectief aangepakt moet worden en dat 
de provincie hierin gemeenten moet gaan 
ondersteunen. Kijk, mijn standpunt is: de 
provincie gaat waarover ze wíl gaan. En dat 
kunnen heel wat zaken zijn in het dagelijks 
leven van mensen. Leg de meetlat bij de 
mensen en bepaal je standpunt. Stap zelf 
eens in de bus, kijk eens naar de provinciale 
wegen. Abstract zei je? Dan niet meer.’ •
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‘ZWEMVESTEN UITDELEN, 
HEKJES PLAATSEN’
Het Nibud is een baken voor huishoudens én politici.  
Directeur Arjan Vliegenthart licht het toenemende belang 
van het instituut toe. ‘Kennis is cruciaal om dingen te  
veranderen.’

EEN HEEL ANDERE TAK VAN SPORT, maar toch 
zijn er raakvlakken. Voormalig SP-
wethouder in Amsterdam en SP-senator 
Arjan  Vliegenthart is nu directeur van 
het Nibud: het Nationaal Instituut voor 
Budget voorlichting. En hij heeft het naar 
z’n zin: ‘Het bevalt me heel goed om samen 
te werken met mensen die zich vanuit de 
wetenschap, maar ook vanuit hun hart 
inzetten voor het bewaken van de huis-
houdportemonnee van de Nederlander. 
Daarmee kom ik voor een deel weer terug 
op m’n oude stiel. Ik heb immers jarenlang 
aan de universiteit lesgegeven en onder-
zoek gedaan (politicologie, –red.). Voor een 
deel gaat dit werk ook over thema’s die ik 
als wethouder in mijn portefeuille had, 
namelijk de zorg dat mensen een beetje grip 
op hun geld houden.’ 

 › In je werk ligt nu de nadruk op hoe 
mensen met de situatie kunnen omgaan, 
terwijl je je vroeger meer richtte op:  
hoe kunnen we die situatie veranderen?
‘Het verschil is inderdaad dat het Nibud 
veel meer voorlichting geeft en mensen 
probeert te helpen om grip op hun geld te 
krijgen. Tegelijkertijd vind ik kennis een 
heel belangrijk instrument om dingen te 
veranderen. Zonder onderzoek geen recht 
van spreken.’ 

 › De almaar stijgende energie- en zorg-
kosten kennen we. Nu is daar de btw- 
verhoging bijgekomen. Hoe hakt dat erin?
‘Dat scheelt geld. Elke keer dat je bood-
schappen doet, betaal je meer. Dat is per 
maand toch vaak een paar tientjes. Zeker 
als je een dunne portemonnee hebt, kun je 
dat heel goed merken.’ 

 › Wat is het totale plaatje dan?
‘Wat wij hebben berekend is dat het groot-
ste deel van de bevolking er dit jaar toch 
iets op vooruit gaat. Niet heel veel, een paar 
tientjes per maand. Maar wat wij tegelij-
kertijd ook zien, is dat er dit jaar extra veel 
verandert. Waardoor het best lastig is om 
goed overzicht te krijgen op je inkomsten 
en uitgaven.’ 

 › En dat betekent?
‘Dat je salaris of je uitkering iets hoger is,   
dat de uitgaven voor energie, zorg en bood-
schappen ook hoger zijn en dat als je dat 
tegen elkaar wegstreept, er voor de meeste 
mensen onder de streep net iets meer over 
blijft.’

 › Daarover schrijft het Nibud in zijn 
eigen persbericht dat “veel consu menten 
 moeilijk kunnen geloven dat ze erop  
vooruit gaan”.
‘Mensen zien vooral de extra uitgaven. Die 
hebben ze aan het begin van de maand al 
 gehad en die komen elke keer weer terug. 
Maar het salarisstrookje komt maar 1 keer 
per maand. Dus mensen worden meer 
geconfronteerd met de stijgingen van de 

uitgaven dan dat ze met de extra inkomsten 
worden geconfronteerd. Je salaris krijg je 
maar 1 keer per maand bijgeschreven. De 
uitgaven zie je elke dag.’

 › Wat is dezer dagen het belangrijkste 
Nibud-advies?
‘Wij doen twee dingen. Ten eerste moeten 
we zwemvesten uitdelen: mensen aan-
geven hoe ze op een goede manier met 
hun geld kunnen omgaan. Dat wil zeggen 
dat je  mensen adviseert hoe je de zaken 
bijhoudt, hoe je ervoor kan zorgen dat je 
geen overbodige uitgaven doet, hoe je alle 
toeslagen waar je als burger recht op hebt 
ook daadwerkelijk aanvraagt. Dat zijn de 
zwem vesten voor de individuele Nederlan-
der. Ten tweede kijken wij naar de hekjes 
aan de rand van het ravijn waarin mensen 
met financiële problemen terecht kunnen 
komen. Daarover geven we ook advies. In 
oktober hebben we een rapport uitgebracht 
over zzp’ers en pensioen. Daarin hebben we 
geconstateerd dat heel veel zzp’ers onvol-
doende pensioen opbouwen om er op hun 
oude dag goed bij te zitten. We hebben ge-
adviseerd dat zzp’ers eigenlijk ook verplicht 
hun pensioen moeten opbouwen; omdat 

‘Heb ik aan het eind van de maand  
nog geld over, of heb ik aan het eind 
van m’n geld nog maand over?’
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veel mensen zich vandaag de dag zorgen 
maken over wat er morgen moet gebeuren, 
maar niet wat er over veertig jaar moet 
gebeuren, als ze oud zijn. Daar gaat het dus 
om hekjes plaatsen.’

 › Je sprak zojuist over overbodige uitga-
ven. Is dat niet heel arbitrair?
‘Zeker. Maar laat ik het zo zeggen: als je 
twee keer voor hetzelfde verzekerd bent, 
is dat een overbodige uitgave. Dat kun jij 
arbitrair noemen, zo van: ik wil graag dub-
bel verzekerd zijn. Maar uiteindelijk is het 
niet slim.’ 

 › Stel: ik meld me bij het Nibud voor  
advies, omdat ik niet meer kan rond-
komen. En dan zeg jij: stop eerst maar  
eens met roken?
‘Ja. Dat is uit twee oogpunten een geweldig 
advies! Maar het maakt het Nibud in feite 
niet uit wáár jij je geld aan uit geeft, als je 
maar niet meer uitgeeft dan je hebt en geen 
schulden krijgt. Ons doel is het voorko-
men van geldproblemen en we adviseren 
daarover. Het is belangrijk om te beseffen 
dat het heel lastig is om rond te komen in 
een relatief duur land – zeker als je een wat 
smallere portemonnee hebt. Wat wij doen 
is proberen mensen te helpen. Tegelijker-
tijd is dat als zodanig het uitdelen van een 
zwemvest als iemand al in het water ligt. 
Dat erken ik. Daarom is een deel van onze 
opgave ook om in maatschappelijke zin aan 
te geven waar de problemen zitten en wat 
er moet gebeuren om te voorkomen dat een 
heleboel mensen daarna een beroep moe-
ten doen op die zwemvesten en inderdaad 
moeten kiezen tussen de ene uitgave of de 
andere. Dat het geen vetpot is in heel veel 
huishoudens is evident.’ 

 › Nog eentje: sparen of beleggen? 
‘Wij zien uit onderzoek dat mensen die 
spaargeld hebben minder snel geldproble-
men krijgen. Daarom adviseren we iedereen 
een buffer te hebben die je direct aan kunt 
spreken. Dat is bij beleggen wat minder het 
geval. Zorg dus eerst voor een buffer, zodat 
als de wasmachine kapot gaat, je die kunt 
vervangen. Maar we kunnen mensen niet 
dwingen om een buffer op te bouwen. We 
zien ook dat heel veel mensen helemaal 
geen buffer op kúnnen bouwen; 20 procent 
van de Nederlandse bevolking heeft hele-
maal geen spaargeld, nog eens 20 procent 
heeft minder dan 5000 euro spaargeld. Dat 
zijn mensen die als het een beetje tegen-
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zit – ook buiten hun schuld – direct in de 
problemen komen. Daarom adviseren we 
mensen een buffer op te bouwen, maar ik 
realiseer me dat dat voor heel veel mensen 
heel moeilijk is.’ 

 › Adviseert het Nibud ook de politiek?
‘De politiek heeft altijd goed gekeken naar 
de cijfers die het Nibud publiceert. Die doen 
ertoe en dat vind ik een groot goed. Onze 
 cijfers en rapporten spelen wel degelijk een 
rol in het publieke debat. Denk maar eens 
aan ons zzp-rapport. We hebben laatst 
ook gepleit om ervoor te zorgen dat je de 
klimaatmaatregelen niet alleen op macro-
niveau of op milieu-effecten doorrekent, 
maar ook op de koopkracht van verschil-
lende soorten huishoudens, zeker die met 
smallere beurzen. Wat je ziet is dat er over 
het algemeen goed naar het Nibud wordt 
geluisterd. Nibud heeft gezag. Dat is er 
vooral op gebaseerd dat het Nibud feitelijk 
rapporteert over wat er in de samenleving 
gebeurt en problemen kan signaleren. Het 
is dan aan de politiek om ervoor te zorgen 
dat die problemen ook daadwerkelijk wor-
den opgelost.’

 › Klinken de Nibud-bevindingen volgens 
jou genoeg door in het regeringsbeleid?
‘Kijk, je hebt wetenschappelijke rationali-
teit en je hebt politieke opportuniteit. Die 
staan soms met elkaar op gespannen voet. 
Mensen hebben een mening over de Nibud-
adviezen. Soms zijn ze er blij mee en soms, 
bijvoorbeeld over de koopkrachtstijging, 

zeggen de regeringspartijen: zie je wel, het 
Nibud heeft het berekend. En als wij con-
stateren dat een hoop mensen in de schul-
den dreigen te komen en dat dat aantal niet 
afneemt ondanks dat de crisis voorbij is, 
dan zeggen andere partijen: zie je wel, dat 
hebben we altijd gezegd. Dat is het lot van 
een instituut als het Nibud, dat probeert op 
basis van feiten te informeren. Waar ik erg 
in geloof is dat het uiteindelijk wel degelijk 
impact heeft op het maatschappelijke debat 
en daarmee ook op het politieke debat over 
de vraag hoe we in Nederland op een goede 
manier met de huishoudportemonnee van 
mensen omgaan. Dus enerzijds informeren 
wij burgers daarover, maar anderzijds heb-
ben we ook een boodschap aan de samenle-
ving in bredere zin: over de zwakke punten 
die structureel in de samenleving zitten 
en die het voor heel veel mensen moeilijk 
maken om geen schulden te krijgen. Zoals 
het ontbreken van verplicht pensioen voor 
zzp’ers en het gebrek aan inzicht over wat 
de klimaatmaatregelen voor de huishoud-
portemonnee van verschillende gezinnen 
betekenen.’

 › En in bredere, algemene zin?
‘Constateer ik dat de samenleving ook wel 
erg complex is geworden. Wij zien dat met 
name mensen met smallere beurzen wel erg 
goed in staat moeten zijn om alle regelingen 
die er zijn te vinden én ook te gebruiken en 
dat dat echt geen eenvoudige opgave is. Ook 
op dat vlak wordt er steeds meer naar ons 
geluisterd.’

RONDKOMEN

In opdracht van de SP onderzocht het Nibud vorig jaar of het  sociaal 
 minimum voor gezinnen genoeg is om van rond te komen. Niet dus. 
Veel gezinnen komen structureel geld tekort. Er zijn ruim een half miljoen 
mensen in Nederland die rond  moeten komen van het minimumloon. 
Een stel met een minimumloon en vier kinderen komt 305 euro 
per maand tekort, een paar met twee oudere kinderen 217 euro.

Lees het Nibud-rapport  
‘Minimale uitgaven bij een  
laag inkomen’
sp.nl/Zig

 › Plus dat de commerciële verleidingen 
ook wel erg groot zijn.
‘We leven in een samenleving waarin de 
vraag of je het maatschappelijk gemaakt 
hebt of niet vaak afhankelijk wordt ge-
maakt van het individuele presteren en je 
bezittingen. Ik denk dat we er wat meer oog 
voor moeten hebben dat mensen in een 
maatschappij leven – en dat de omstandig-
heden de mensen maken. Je ziet dat jon-
geren op scholen in hun uitgavenpatroon 
goed kijken naar wat hun klasgenoten 
doen. Wij denken dat we heel erg rationeel 
zijn als mensen, maar in de praktijk valt dat 
toch vaak tegen, zo blijkt uit onderzoek. 
Emotie speelt een grote rol bij veel financi-
ele beslissingen en daarom kijkt het Nibud 
naar geld én gedrag.’ 

 › En de eigen verantwoordelijkheid dan?
‘Ieder mens heeft een eigen verantwoorde-
lijkheid. Gelukkig maar. Een samenleving 
waarin mensen geen verantwoordelijk-
heid meer zouden kunnen dragen zou een 
samenleving zijn waarin mensen geen 
vrijheid meer hebben. Maar tegelijkertijd 
moet je beseffen dat de omgeving waarin 
mensen leven ook bepaalt wat mensen nor-
maal  vinden en wat erbij hoort. En als de 
omstandigheden de mensen bepalen, dan 
kunnen we er maar beter voor zorgen dat 
die omstandigheden menselijk zijn.’ •

tekst Rob Janssen 
foto Maurits Gemmink
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DE PAUL PETERS FOTOPRIJS voor sociale fotografie,  
waarvoor de SP een speciaal fonds instelde,  
is een hommage aan de in 2017 overleden 
fotograaf Paul Peters. Hij was de superorgani-
sator van de partij en de man die vanaf begin 
jaren zeventig tot kort voor zijn dood de partij in 
al haar geledingen en uitingen op de voet volgde 
met zijn camera.
De bekroonde fotograaf kreeg voor Geluk(t) een 
bedrag van 2500 euro, plus een door haar uit 
te voeren fotoproject. Na overleg met het Paul 
Peters Fonds ging Selma van der Bijl aan de slag 
in actievoerend Nederland.

Onbevangen
‘Een eeuw na de invoering van het algemeen 
kiesrecht lijkt actieve deelname aan de demo-
cratie tanende, maar ik sta er versteld van 
hoeveel burgers bereid zijn hun nek uit te steken 
en initiatieven ontplooien om hun situatie te 
verbeteren. Voor mij was dit, net als met de 
vluchtelingen en hun gezinsherenigingen die 
ik in beeld bracht met Geluk(t), een onbekende 
wereld. Zo heb ik het als fotograaf het liefste, 
want dan kan ik er onbevangen induiken’, 
vertelt Van der Bijl.
Ze raakte onder de indruk van de betrokkenheid 
van mensen, de vaak schrijnende verhalen en 
de solidariteit onder actievoerders. Van der 
Bijl maakte kennis met het fenomeen op vier 
wielen de SoeP Express, bij een confrontatie 
over groot onderhoud tussen bewoners en een 
woningcorporatie in Gouda. Ze zag de ellende 
in schimmelwoningen en maakte in Raalte 
mee hoe VVD-wethouder Dennis Melenhorst 
overstag ging toen aanwonenden van de 
Ceintuurbaan de alarmbellen lieten rinkelen 
over de onveilige situatie in hun straat. Lenka 
Pitrmanova van de plaatselijke SP zou nadien 
zeggen: ‘De Ceintuurbaan was een vergeten 
stukje Raalte, maar zal nooit meer onzichtbaar 
zijn.’  
Van der Bijl kijkt met plezier terug op de 

Selma van der Bijl, vorig jaar de eerste winnaar van de Paul Peters 
Fotoprijs, heeft haar opdracht voor de SP voltooid. De zeven foto’s 
van haar serie Tijd voor Rechtvaardigheid zijn tot eind maart te 
zien in Museum Hilversum, als onderdeel van de expositie van  
de Zilveren Camera die een overzicht biedt van alle bekroonde 
persfoto’s uit 2018.

TIJD VOOR  
RECHTVAARDIGHEID  
IN BEELD

samenwerking met het Paul Peters Fonds.   
‘Ik mocht een kijkje nemen in de keuken van het 
actievoeren en heb daar veel van opgestoken. 
Als mensen zich gesteund weten door een partij 
als de SP, zijn zij veel eerder en beter in staat hun 
lot in eigen handen te nemen. Ze durven ervoor 
te gaan als ze door de politiek serieus worden 
genomen.’

Nieuwe genomineerden
Voor de opvolging van Selma van der Bijl als 
winnaar van de Paul Peters Prijs zijn door 
een onafhankelijke jury drie kandidaten 
geselecteerd. Christiaan de Groot maakte een 
indringende reportage over een gezin dat door 
een metabole ziekte is getroffen. Het gaat 
hier over een zeldzame stofwisselingsziekte 
waarvoor in de meeste gevallen geen behande-
ling mogelijk is. Jaarlijks worden er 800 kinderen 
mee geboren. De Stichting Metakids zet zich in 
voor meer onderzoek.
Ernst Coppejans, de tweede kandidaat, 
slaagde erin het vertrouwen te winnen van 
slachtoffers van mensenhandel in Amsterdam. 
Hij maakte voor zijn serie Sold rake anonieme 
portretten van vrouwen en mannen op geheime 
schuilplaatsen. Zijn eveneens genomineerde 
collega Peter de Krom hield het bij een licht-
voetig onderwerp voor zijn reeks Vrij zijn, die  
hij produceerde voor NRC Handelsblad.  
De Krom toont ons hoe mensen de dagelijkse 
sleur doorbreken, bijvoorbeeld door op zijn 
Japans in het bos te wandelen of te dansen als 
een Bollywoodprinses.

tekst Robin Bruinsma

In het maartnummer van de Tribune presenteren  
wij de winnaar van de Paul Peters Fotoprijs 2018. 
Op de volgende pagina’s een van de foto’s uit  
Tijd voor Rechtvaardigheid van Selma van der Bijl: 
bewoners in Raalte in gesprek met de wethouder  
over de Ceintuur-‘race’-baan.





17TRIBUNE februari 2019

foto Selma van der Bijl©



18 TRIBUNE februari 2019

  > RACE VOOR EEN BETAALBAAR HUIS
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Op 25 januari is de jaarlijkse verkiezing 
Huisjesmelker van het Jaar afgetrapt in 
Rotterdam. Jongeren kunnen hun 
huisbaas weer nomineren voor deze titel. 

De aftrap was niet zomaar in Rotterdam. 
Vorig jaar bleek Rotterdam de duurste 
stad om een kamer te huren. In twee jaar 
tijd steeg de gemiddelde prijs voor een 

studentenkamer daar met 167 euro per 
maand. Ook landelijk stijgt al jaren de prijs 
die je per vierkante meter betaalt voor een 
kamer. Tijdens de aftrap konden jongeren 
een ‘bungee-run’ doen naar een betaal-
baar huis: rennen terwijl je wordt terugge-
trokken door een groot elastiek. ROOD-
voorzitter Lisa de Leeuw: ‘In de echte 
wereld zit er misschien geen elastiek om 
je middel, maar is het ook verdomd lastig 
om een betaalbare kamer te vinden. Door 
de woningnood hebben huisjesmelkers 
de positie om hun huurders uit te buiten; 
torenhoge huren, slecht onderhoud en 
zelfs intimidatie zijn aan de orde van de 
dag. Die machtspositie van vastgoed-
cowboys moeten we breken.’
Afgelopen jaar behaalden huurders en 
ROOD een grote overwinning in de strijd 
tegen huisjesmelkerij. Er is nu een 
vergunningstelsel voor kamerverhuur. 
Hierdoor kunnen gemeenten huisjesmel-
kers veel harder aanpakken; van geldboe-
tes tot een verbod op verhuren aan toe. 
Actievoeren helpt, en ROOD blijft het 
huisjesmelkersprobleem aankaarten.

Ook een melding doen?  
rood.sp.nl/huisjesmelker-van-het-jaar-0

ZET SP OP 
DE AGENDA

Op 20 maart zijn de verkiezingen voor de 
Provinciale Staten. Volgende maand natuurlijk 
veel aandacht daarvoor in de Tribune. In de 
aanloop naar de verkiezingen gebeurt er veel 
waar je als SP’er aan kunt bijdragen, alleen al 
door erbij te zijn. SP-activiteiten én acties die de 
SP steunt. Daarom nu alvast een agenda voor de 
goede planners en de drukbezette SP’ers!

Eerlijke Klimaatmars 
Amsterdam • 10:00 • De Dam 

sp.nl/ZiM

SP-app
Heb je ’m al gedownload? Het laatste 

campagnenieuws en tips om mee te helpen,  
op je telefoon. sp.nl/ZiQ

Poster
Heb je je SP-poster nóg niet voor je raam 

gehangen? Het is nog maar een week!

Nationaal ZorgFonds-café 
 Hier meer informatie:  

sp.nl/ZiA

MAART 10 12 13 14

NIEUWS
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  > VERVUILENDE BEDRIJVEN: DE SP PRESENTEERT ZE DE REKENING

Als het aan het kabinet ligt, gaat de 
energierekening omhoog en worden 
bedrijven als Shell ontzien. De SP roept al 
maanden dat het klimaatbeleid rechtvaar-
diger moet. Maar hoe? Lilian Marijnissen 
lichtte in oktober tijdens de SP-klimaat-
conferentie al een tipje van de sluier op: 
met een CO2-belasting voor grote 
vervuilers en een klimaatrechtvaardig-
heidsfonds.
In Canada doen ze het al zo. Vervuilende 
bedrijven betalen er een CO2-belasting, en 

met de opbrengst hiervan worden huizen 
geïsoleerd. Zo hoeven huishoudens geen 
dure leningen af te sluiten om over te 
schakelen op duurzame en veilige 
energie. De SP-Tweede Kamerfractie 
heeft door het bureau CE Delft laten 
doorrekenen hoe een dergelijk beleid in 
Nederland zou uitpakken. Wat blijkt: zelfs 
als een heel beperkte CO2-taks voor 
vervuilende bedrijven wordt ingevoerd, is 
het voordeel voor huishoudens groot. 
Stort dit geld in een klimaatrechtvaardig-

heidsfonds en we kunnen de komende  
10 jaar ruim 800.000(!) huizen verduur-
zamen. 
Marijnissen: ‘Dat is rechtvaardig klimaat-
beleid. Wij zijn klaar met het op de kosten 
jagen van mensen, terwijl grote bedrijven 
steeds de dans ontspringen. Hier worden 
we allemaal beter van. Huishoudens krijgen 
een beter huis en een lagere energiereke-
ning. We vervuilen minder en halen klimaat-
doelen. En de rekening komt daar waar die 
hoort: bij de grote vervuilers.’
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Onderwijsstaking  
Den Haag • Malieveld

sp.nl/Zid

Campagne-activiteiten
Veel lokale SP-afdelingen hebben het 
weekend vóór de verkiezingen extra 

campagne-activiteiten. Informeer bij je 
afdeling of je kunt helpen.

Pensioen-actiedag
sp.nl/ZiP

Televisie-debat
over de verkiezingen. Doe mee op 
sociale media in de uren dat veel 

mensen hun keuze maken...

Verkiezingen
Zorg dat je stempas en  
id-bewijs klaarliggen.

15 16/17 18 18/19 20
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@MaartenHijink 27 jan. Je kunt niet op 
een knop drukken voor meer werkne-
mers in de zorg, zegt  @hugodejonge 
dan in het journaal. Nee, maar 70.000 
mensen ontslaan kon een paar jaar gele-
den wél met een druk op de knop. Maak 
de zorg aantrekkelijk: hogere lonen, 
betere voorwaarden en weg met die 
papierberg!

  > IN MEMORIAM:  
ELMA VERHEY

Elma Verhey is op 12 januari overle-
den. Elma werkte als spraakmakend 
en betrokken journalist voor onder 
andere de Volkskrant en Vrij Neder-
land. Van 2005 tot 2007 was Elma 
hoofdredacteur van de Tribune en 
slaagde ze erin om ons partijblad 
moderner en toegankelijker te maken. 
We wensen haar familie heel veel 
sterkte. Elma is 67 jaar geworden.

Dat veel zorgverleners gek worden van 
de controledwang van de zorgverzeke-
raars is bekend. Een huisarts uit Zwolle is 
de bureaucratie die dit met zich mee-
brengt zo zat dat hij een van de vele 
verplichte briefjes heeft voorzien van een 
stempel van een paarse krokodil (sinds 

  > KLEIN ZORGPROTEST

  > MEYER MAG ‘FOUTE 
VASTGOEDBAAS’ ZEGGEN

Hij werd ervoor voor de rechter gesleept 
door vastgoedondernemer Jos van de 
Mortel, die niet graag foute vastgoed-
baas wordt genoemd. Op de website 
foutevastgoedbazen.nl is te lezen hoe 
Van de Mortel te werk gaat. Meyer: ‘Ik 
mag van de rechter een foute vastgoed-
baas een foute vastgoedbaas noemen. 
Ik blijf aan de orde stellen dat in Heerlen 
wordt gespeculeerd op verloedering – 
zoals in de Randstad wordt gespecu-
leerd op schaarste. Oftewel: geld 
verdienen ten koste van de buurt waar 
mensen wonen.’ De snelste manier om 
geen foute vastgoedbaas genoemd te 
worden, is je niet als een foute vastgoed-
baas te gedragen: 'Knap je panden op 
en ga goed om met de mensen.'

een bekende reclamespot een symbool 
van belachelijke bureaucratie). Een foto 
van het briefje leidde tot massale bijval 
op sociale media. Het tekent de ergernis 
over de marktwerking in de zorg – hoog 
tijd voor een Nationaal ZorgFonds dus.

18,6 miljard euro. Zoveel bedroeg de 
winst van Shell in 2018. Dat is 4,9 miljard 
meer dan het jaar ervoor.
Nul euro. Zoveel winstbelasting betaalt 
Shell aan de Nederlandse staat, zo 

18,6
miljard

bleek uit een vertrouwelijk document 
dat afgelopen najaar in handen kwam 
van dagblad Trouw. Shell weigerde te 
reageren.

NIEUWS
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Op 23 februari kiest de partijraad de nieuwe lijsttrekker voor de 
Europese verkiezingen. Hoewel het Europees Parlement in de 
huidige samenstelling nog even doorgaat, totdat op 2 juli de nieuw 
verkozen Europarlementariërs zijn geïnstalleerd, lijkt me dit een 
mooi moment om een punt te zetten achter deze columns. Vanaf 
nu moet de campagne voorop staan.

Tien jaar Europees Parlement is lang, heel lang. Het waren 
bijzonder mooie jaren, vooral ook dankzij het ‘team Brussel’ en 
dankzij de afdelingen waar ik altijd boeiende discussies mocht 
voeren tijdens de Europa-avonden. Het Europees Parlement mag 
dan het ‘Siberië van de SP’ zijn, het is er niettemin behaaglijk 
warm.

De macht van Brussel hebben we in die tien jaar niet kunnen 
breken. Dat is overigens vooral te wijten aan regeringsleiders, 
zoals Rutte. EU-kritisch in Nederland, maar zoals bij zijn speech 
vorig jaar in het Europees Parlement, toch ook verliefd op het 
Europese ‘project’. En daarom stemde hij gewoon in met alle 
machtsuitbreidingen. Logisch, want de EU was al die jaren handig 
om de neoliberale agenda aan de lidstaten op te leggen. Een 
mooiere bondgenoot kon de VVD zich niet indenken. Je moest 
het alleen verpakken: dus geen ‘visie’ en stiekem instemmen met 
méér Brussel.

Het Europees Parlement zelf kan er trouwens ook wat van: een 
vaste Eurofiele meerderheid moedigde de Europese Commissie 
alleen maar aan om nog meer macht naar zich toe te trekken. 
Toch was het zelfs in dat enorme instituut mogelijk om op 
onderdelen succesjes te boeken: soms door de ergste uitwassen 
van het marktdenken tegen te houden, dan weer door de lobby 
van grote bedrijven transparanter te maken of door de positie van 
consumenten en het mkb richting grote bedrijven te versterken.

Met mijn beoogd opvolger, Arnout Hoekstra, heb ik al heel wat 
uurtjes doorgebracht. Ongelooflijk hoe snel die zich weet in te 
werken. En met het team dat Anne-Marie Mineur en ik straks 
achterlaten, zit het ook goed. Daarom zeg ik met vertrouwen: van 
de SP zijn ze in het Europees Parlement nog lang niet af, integen-
deel.

Dennis de Jong
SP-fractievoorzitter  
Europees Parlement
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Na anderhalf jaar actievoeren krijgen de 
bewoners van de Hobostraat, Kornetstraat 
en Land van Ravensteinstraat in Uden hun 
zin. De gemeente wilde een deel van deze 
route rigoureus aanpakken, om plek te maken 
voor een snelle busverbinding. Bewoners 
vreesden dat het geplande tweerichtings-
fietspad, dat pal langs de uitritten van de 
woningen zou lopen, tot ongelukken zou 
leiden. Bovendien vonden zij het onbegrijpe-
lijk dat de Hobostraat, gelegen aan dezelfde 
drukke route, buiten het herinrichtingsplan 
viel. Afgelopen maand schaarden alle Udense 
raadsfracties zich achter een alternatief, 
veiliger plan: door een van de bewoners zelf 
opgesteld.
De Udense SP stond van meet af aan al 
achter de bezorgde bewoners. Burgerraads-
lid Gerard Bus: ‘Tijdens een bewonersbijeen-
komst, waar meer dan zestig mensen op 
afkwamen, hebben wij het actiecomité 
Reconstructie niet zonder ons opgericht. Niet 
veel later zagen de drie straten geel van de 
actieposters. De gemeente kon er niet meer 
omheen.’ Nu, anderhalf jaar later, krijgt het 
alternatieve plan van de bewoners de steun 
van de hele raad én wordt op aandringen van 
de SP ook de Hobostraat toch nog meegeno-
men in de herinrichtingsplannen. 

  > ACTIE VOOR VEILIGE 
STRATEN: BEWONERS 
WETEN HET BETER
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NIEUWE LEDEN

‘DE SP BELDE GEWOON AAN’
Nieuwe leden kunnen een frisse impuls geven aan de partij, zeker 
op het lokale vlak. Zoals in Nijmegen, waar Robertjan van Putten 
het gezicht werd van een campagne voor beter busvervoer. 
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CREATIEF MET TAAL zijn ze wel, daar in 
de Nijmeegse wijk Aldenhof. Zo werd 
busvervoerder Breng, die het stads- en 
streekvervoer verzorgt in de regio Arnhem-
Nijmegen, ironisch omgedoopt tot Bracht. 
En de woordvoerder van het buurtcomité 
dat 1500 handtekeningen overhandigde 
aan het provinciebestuur heette jonkheer 
Peter de Vierde van Aldenhove tot Ducken-
burgh. Om kort te gaan: bewoners van de 
wijk Aldenhof uitten hun onvrede over 
het inkorten van buslijn 4 die in de nieuwe 
dienstregeling nog maar tot winkelcentrum 
Dukenburg rijdt en niet meer naar het cen-
trum van de Waalstad. Dat betekent meer 
overstappen, langere reistijd en – in veel 
gevallen – uiteindelijk toch de auto pakken. 

Op een dag belde de SP aan bij Robertjan 
van Putten. Wat hij vond van de inkorting 
van buslijn 4? Dat was snel uitgelegd. ‘Lijn 
4 is flink gekortwiekt’, vertelde hij. ‘We 
hadden eerst een fatsoenlijke buslijn, een 
normale stadsbus die door onze wijk en via 
andere wijken naar het centrum reed. Dat 
is teruggebracht naar een klein busje voor 
acht personen dat alleen maar door onze 
wijk rijdt en naar winkelcentrum Duken-
burg. Dus missen we de verbinding met 
Hatert (een oostelijk gelegen wijk, –red.) en 
de binnenstad. Plus dat er een capaciteits-
probleem is, omdat dat busje regelmatig vol 
zit en er mensen bij de halte moeten blijven 
staan. Ik wilde me er al voor inzetten om 
het te verbeteren.’ Of het een idee was om 
dan samen op te trekken, vroegen de SP’ers. 
Het antwoord was ja. Niet lang daarna werd 
Robertjan van Putten SP-lid. ‘Zo ging het 
balletje rollen’, zegt hij. 

ROOSJE
‘De busactie was de trigger om mee te doen 
en uiteindelijk lid te worden. De SP was hier 
aan het buurten en belde gewoon aan. Dat 
vind ik het grootste pluspunt van de partij, 
actief en betrokken in de wijk. Andere par-

tijen heb ik hier nog nooit gezien, hooguit 
een paar PvdA’ers die vlak voor de verkie-
zingen een roosje in je hand komen druk-
ken. En voor de rest zie je ze nooit meer. 
Dat is bij de SP toch wel heel anders. In de 
wijken langs de deuren gaan, dat spreekt 
mij wel aan. Ook vond ik het actievoeren 
met het comité heel erg leuk, net als het 
inspreken bij de gemeente en de provincie 
en bij Breng. Op een gegeven moment dacht 
ik: ik kan wel wat meer betekenen dan me 
alleen maar in te zetten voor die buslijn. 
Zowel Nijmegen-breed als provinciaal als 
landelijk, bedoel ik dat.’ Politieke ambities? 
‘Op de langere termijn wel. Ik wil eerst 
meer buurten, acties en campagne voeren. 
Of dat verder uiteindelijk kan leiden tot 
raadslidmaatschap of zo, dat weet ik niet. 
Ik sta er wel voor open. Lijkt me leuk.’

Robertjan werkt bij de gemeente Over- 
betuwe als civieltechnisch werkvoorbe- 
reider. ‘Wij bereiden de werkzaamheden 
voor in de openbare buitenruimte. Dat kun-
nen straten, pleinen en parken zijn; groen, 
grijs en blauw noemen wij dat. Dan praat 
je over zowel nieuwbouw als reconstructie 
van oudere stukken.’ 
Hij is 31 jaar en noemt zichzelf glimlachend 
import. ‘Ik kom van origine uit Deventer. 
Ik heb in Velp gestudeerd en zat een jaar of 
vier op kamers in Arnhem. Nijmegen was 
een compromis, een beetje halverwege tus-
sen Deventer en Venlo, waar mijn partner 
vandaan komt.’ Als hobby’s noemt hij tui-
nieren en vooral koken: ‘Nieuwe recepten 
uitproberen, testen, aanpassen naar eigen 
smaak; dat vind ik heel erg leuk.’

KINDJE
Ondanks dat de Nijmeegse gemeente-
raad steun uitsprak voor de wensen van 
Aldenhof voor wat betreft de bus, kon de 
provincie nog niet overtuigd worden van 
het belang van Lijn 4 voor de bewoners. ‘We 
hebben verschillende plannen ingediend 

om de dienstregeling beter te maken en 
ook met Breng om de tafel gezeten, maar 
geen daarvan heeft het gehaald. We geven 
de hoop zeker nog niet op. We weten dat 
de provinciale verkiezingen eraan zitten 
te komen. Dan worden de kaarten in het 
provinciehuis opnieuw geschud. We hopen 
dat we de nieuwe coalitie wel kunnen over-
tuigen om iets beters te maken van onze 
bus. We gaan gewoon vol inzetten op een 
constructief plan, zodat er niet alleen voor 
Aldenhof maar ook voor de naastgelegen 
wijken goed busvervoer komt. Want Alden-
hof wordt weliswaar het hardst getroffen, 
maar de wijziging in dienstregeling raakt 
ook de naastgelegen wijken.’ 

In Aldenhof wonen ongeveer 2500 mensen; 
de wijk valt onder het stadsdeel Dukenburg 
dat zo’n 25.000 inwoners telt. Nijmegen is 
met ruim 175.000 inwoners de tiende stad 
van Nederland. 
‘Het meest ben ik actief in de Dukenburgse 
tak van de SP. Dat is een groepje van Nij-
meegse SP’ers die in Dukenburg zelf bijeen-
komsten hebben en actief zijn. Voor veel 
leden bleek de reis naar het SP-pand nabij 
het stadscentrum toch net een stapje te ver; 
daarom bestond er behoefte om ook dichter 
bij huis iets op te tuigen. Dat leidt tot leuke 
avonden, omdat het dan nadrukkelijk over 
het stadsdeel Dukenburg gaat. Kijk, Du-
kenburg heeft een beetje het pijnpunt dat 
de inwoners vaak voelen dat hun stadsdeel 
een beetje een achtergesteld kindje is. Met 
de manier waarop wij actief zijn maken wij 
ons hard voor ons stadsdeel.’ •

tekst Rob Janssen
foto Maurits Gemmink
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GOUDEN ROEISPAAN VOOR MOEDIGE FOTOJOURNALIST

‘ UITGEVERS WILLEN 
 STRAKS ALLEEN DE 
 SLUITERTIJD BETALEN’

De Gouden Roeispaan is in januari  uitgereikt aan 
 fotograaf Ruud Rogier. SP-fractievoorzitter Lilian 
Marijnissen heeft de prijs voor mensen die tegen 
de stroom in roeien bij hem thuis uitgereikt. Rogier 
 probeert via een uitspraak van de rechter en door  
acties met collega-fotografen fatsoenlijke fototarieven 
af te dwingen. Een moedige actie, vindt Marijnissen.

LILIAN MARIJNISSEN spreekt met Ruud Rogier 
in zijn rijtjeshuis aan de rand van de stad 
Oss. Rogier heeft het lef om naar de rechter 
te stappen om zijn opdrachtgevers – in dit 
geval de uitgeversgigant de Persgroep – 
tot fatsoenlijke tarieven voor fotowerk te 
dwingen. Dat betekent wel dat in een klap 
al zijn foto-opdrachten zijn opgedroogd. Op 
de vraag van Marijnissen wat er zo mooi is 
aan het vak dat hij al sinds de jaren tachtig 

uitoefent, antwoordt Rogier dat bij fotojour-
nalistiek geen dag hetzelfde is, en voegt toe 
dat: ‘Fotojournalistiek belangrijk is. Wat een 
journalist doet met teksten, kan een goede 
fotograaf met beeld doen. Het is geen kwes-
tie van op het knopje drukken en een kopie 
van de werkelijkheid maken; ik wil ook iets 
uitleggen, iets duiden. En dan daarbij ook 
nog laten zien dat er moois schuilt in wat 
 alledaags is. Dat is ook in de loop van de 

jaren mijn sterke punt gebleken, dat hoor ik 
vaak terug.’

TARIEVEN HELFT LAGER
Ruud Rogiers vaste opdrachtgever was altijd 
het Brabants Dagblad, nu onderdeel van de 
Persgroep. Hij zag dat zijn geliefde vak lang-
zaam onder druk kwam te staan. Rogier: ‘De 
tarieven zijn de laatste paar jaren met   
50 procent gekelderd. En dat is niet het 



‘ UITGEVERS WILLEN 
 STRAKS ALLEEN DE 
 SLUITERTIJD BETALEN’

enige. Via de contracten worden je auteurs-
rechten langzaam uitgekleed. Als ik tegen-
woordig voor het Brabants Dagblad een foto 
maak, dan mogen ze die tot in lengte der 
dagen herplaatsen en hergebruiken.  
Je verkoopt die foto één keer. Dat is een 
 belangrijk verschil met vroeger. Vroeger  
kregen we herplaatsingslijsten – een over-
zicht van publicaties waarin je foto’s nog 
een keer waren geplaatst. Dat was per foto 
geen hoog bedrag, maar als die lijsten maar 
lang genoeg waren, kon je er op draaien.’ 
 Marijnissen vraagt zich af waarom foto-
grafen daarmee akkoord gaan: er zijn toch 
andere opdrachtgevers? Rogier: ‘Voor een 
fotojournalist zijn er maar een paar heel 
grote opdrachtgevers, waar alle kranten 
onder vallen. Daarnaast zijn er helaas toch 
altijd mensen te vinden die wel een fotootje 
willen schieten voor 20 euro. Of ze dat op 
termijn volhouden is de vraag, maar daar 
heb ik ook last van.’

EIS: EEN BILLIJKE VERGOEDING
Marijnissen noemt Rogier dapper: ‘Je gaat 
persoonlijk, bij de rechter, en samen met 
collega’s met acties de strijd aan met je 
opdrachtgever. Dat lijkt me geen een voudige 
keuze.’ Dat was het ook niet volgens Rogier: 
‘Ik heb het eerst aangekaart bij de vak-
vereniging: de Nederlandse Vereniging van 
Journalisten, sectie fotojournalisten. Die 
waren het met me eens. Daar is een geschil-
lencommissie voor, maar daar wilde de 
Persgroep niet aan meewerken. Zij wilden 
wel naar de rechter. Je weet dat dat gevolgen 
heeft. Maar ik moet de strijd wel aangaan. 
Mijn eis is niet meer dan een billijke  
vergoeding.’

Een billijke vergoeding, wat is dat eigenlijk? 
Na berekeningen komt Rogier op 60 euro 
per uur uit. Dat zouden veel mensen met 
een vaste baan ook wel willen, zo’n uur-
tarief... Rogier legt uit hoe hij samen met 
zijn  advocaat tot dit uurtarief komt: ‘Hoe 
lang ben je er nou mee bezig, met zo’n foto? 
Van het aannemen van de telefoon voor de 

opdracht tot aan het leveren ervan. En dan 
hebben we administratie nog niet mee-
gerekend en het archiveren van je foto’s. 
Dan komen we uit op twee tot drie uur. 
Gemiddeld dus. Er zijn gemakkelijke, snelle 
opdrachten, maar andere opdrachten vergen 
veel tijd tot je de goede foto hebt.
Daarnaast, en dat vergeten mensen met een 
vaste baan vaak, je doet ook veel werk dat 
niet als uren op de rekening komt. Je hebt de 
administratie, je moet je archief bijhouden, 
je moet bijblijven, zeker ook op het  gebied 
van apparatuur. Het is niet alleen maar die 
ene foto. Ik denk dat uitgevers uiteinde-
lijk alleen nog maar de sluitertijd willen 
betalen, 1/250 seconde’, grapt Rogier. Zijn 
arbeidsongeschiktheids verzekering tikte 
flink aan, zoals voor de meeste zelfstandi-
gen. En je zult altijd zien: toen hij dacht wel 
even zonder te kunnen, viel hij en was hij 
twee jaar arbeidsongeschikt. Rogier: ‘We zijn 
er doorheen gekomen omdat mijn vrouw 
inmiddels een goede baan had. Maar door 
de lage tarieven is die situatie nu standaard 
geworden. Met deze tarieven ben ik afhan-
kelijk van het inkomen van mijn vrouw; zo 
subsidieert mijn vrouw de winsten van de 
Persgroep.’

‘HET WAS TOCH STUKGELOPEN’
Marijnissen vraagt naar de gevolgen van zijn 
actie: ‘Ik heb begrepen dat je op  non-actief 
bent gesteld. Hoe voelt dat voor jou?’ Rogier: 
‘Al vrij snel kreeg ik van de hoofdredactie te 
horen dat ze het werk voortaan gunnen aan 
een fotobureau. Dan kun je zeggen: dat is 
omdat ik mijn bek opentrek. Maar zij zeggen 
dat ze zo weinig werk hebben dat ze bang 
zijn dat freelancers stoppen en zij zo niet 
meer aan beeld kunnen komen. Daarvan zal 
de rechter zeggen: dat is een ondernemings-
maatregel. Dat mag. Hoe het voelt? Het 
is niet dat ik spijt heb. Want het was toch 
stukgelopen als ik niks gedaan had.’

Het gesprek gaat verder over de lage  tarieven 
in de media, ook voor journalisten. Volgens 
Marijnissen krijgen veel zzp’ers te maken 

‘Mijn vrouw subsidieert  
de winsten van de Persgroep’

met steeds lagere tarieven; de door VVD-
kabinetten jarenlang aangemoedigde race 
naar beneden is volop bezig. De SP steunt 
van harte de acties van de fotografen; op 25 
januari was er een stakingsdag die het pro-
bleem voor meer mensen zichtbaar maakte 
en ertoe leidde dat er gesprekken op gang 
komen tussen de vakvereniging en  
media-organisaties, waaronder de Pers-
groep. SP-Tweede Kamerlid Peter Kwint 
steunde de acties en stelde Kamervragen. 
Als extra hart onder riem reikt Marijnissen 
aan Rogier de Gouden Roeispaan uit. Hij is 
ontroerd: ‘Heel mooi. Godverdorie.’ Hij ver-
telt dat hij Lilian nog kent van toen ze klein 
was en boterhammen voor hem maakte, 
toen hij langskwam om van haar vader Jan 
een foto te maken. ‘Ik ben hier trots op.’ 
Marijnissen: ‘En wij zijn trots op jou. Je hebt 
je collega’s geïnspireerd tot actie.’

De rechtszaak laat nog even op zich  
wachten, nadat de Persgroep uitstel wilde en 
kreeg. In de tussentijd is Rogier beschikbaar 
voor opdrachten en bereidt hij zich voor op 
een carrière-stap: ‘Ik ben aan het kijken of ik 
me kan richten op promotie van fotografie; 
niet per se van de fotojournalistiek, maar 
meer daar waar deze een vorm van kunst 
wordt.’ •

tekst Diederik Olders
foto's Maurits Gemmink
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HET IS EEN CONFRONTEREND plaatje. Op het 
scherm is de kaart van Nederland te zien. 
Geograaf Josse de Voogd heeft voor alle  
gemeenten de grootste partij aangegeven  
met een kleurtje, met als bijzonderheid  
dat hij ook de niet-stemmers groepeert  
als een partij, met een beige kleur. Bij de 
laatste Provinciale Statenverkiezingen  was 
heel  Nederland troosteloos beige. Letter- 
lijk overal waren de niet-stemmers de 
grootste partij.

Honderd jaar na de invoering van het 
algemeen kiesrecht organiseert de SP een 
bijeenkomst over die beige troosteloosheid. 
Het idee van algemeen kiesrecht was dat 
iedereen vertegenwoordigd zou worden 
op de plek waar de beslissingen vallen. In 
een prachtige zaal in het Haags Historisch 
 Museum, met uitzicht op de gebouwen  
van het Nederlands parlement, ontvangt 
 SP-voorzitter Ron Meyer twee weten-
schappers en een SP-politicus om het 
eens over die niet-stemmer te hebben. 
Meyer  her innert de aanwezigen aan het 
 censuskiesrecht, waarbij alleen ver mogende 

SYMPOSIUM OVER DEMOCRATIE

DE STILLE STEM
Waarom voelen zo veel mensen zich niet 
vertegenwoordigd door onze volksvertegenwoordigers? 

mannen mochten stemmen. Als je naar de 
cijfers kijkt, lijken de verhoudingen van 
vóór het algemeen kiesrecht weer terug: 
de rijken stemmen, de armen amper. 

Onderzoeker Josse de Voogd benadert de 
niet-stemmer vooral geografisch; er zijn 
grote verschillen te zien in opkomst als je 
het op een kaart uittekent. Oude scheids-
lijnen, zoals tussen de katholieke en de 
protestantse gebieden, lijken nog steeds 
van invloed. De Voogd merkt op  dat ook 
binnen gemeenten grote verschillen be-
staan tussen wijken. Voor de SP betekent 
dit: hoe lager de opkomst, hoe meer steun 
voor de SP.  Relatief dan, want een kleine 
taartpunt uit een grote taart (wijk met 
hoge opkomst) levert net zo veel stemmen 
op als een grote punt van een klein taartje.
Politicoloog André Krouwel benadert 
de niet-stemmer via heel uitgebreide 
opinie-onderzoeken. Hij onderscheidt 
een aantal typen niet-stemmers (van 
Toevallige Thuisblijvers tot Structurele 
Niet-stemmers). Hij ziet dat een vrij grote 
groep, de zogenoemde Boze Afhaker, erg 

met eerlijkheid bezig is. Men is boos over de 
flexibilisering van het werk, over de gevol-
gen van de overspannen huizenmarkt en 
de slechte toegang tot het onderwijs.  
Veel thema’s waar de SP onder de noemer 
Tijd voor Rechtvaardigheid een thuis-
wedstrijd speelt.

SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak heeft 
net die dag een wetsvoorstel ingediend voor 
een bindend correctief referendum. U weet 
wel, waar PvdA, GroenLinks en D66 voor 
 waren toen ze dachten dat stemmers wel 
 zouden stemmen wat zij wilden.  
Van Raak vertelt dat een heuse Staats-
commissie net heeft gerapporteerd over de 
staat van  de  democratie en óók voorstelt om 
een referendum in te voeren. Het is tijd dat 
de mensen een noodrem krijgen, vindt  
Van Raak.

In het debat schuift ook Ruud Kuin aan, 
 voorzitter van het Wetenschappelijk 
 Bureau van de SP. Vorige maand maakte 
het  Wetenschappelijk Bureau een Spanning 
 over de democratie. Krouwel bekent tegen 
r eferenda te zijn omdat mensen er te weinig 
van afweten om een verstandige keuze te 
maken. Niet toevallig hetzelfde argument 
dat ooit werd gebruikt om het algemeen 
kiesrecht tegen te houden. Is opkomst-
verplichting,  zoals in België, een idee? Helpt 
het om jongeren een maatschappelijk- 
politieke stage te laten lopen? Dat zo veel 
mensen de democratie de moeite van het 
stemmen niet waard vinden, is een crisis die 
een antwoord behoeft. Het symposium in 
het Haags Historisch Museum gaf de eerste 
aanzet tot een discussie die wat de SP betreft 
nog lang niet klaar is. •

tekst Diederik Olders • foto Maurits Gemmink

De verhoudingen van vóór het  
algemeen kiesrecht lijken weer terug

Vlnr Josse de Voogd, André  Krouwel 
en Ruud Kuin tijdens  
het debat over democratie. Op de  
achtergrond een groot schilderij 
van het Schuttersgilde Sint 
Sebastiaan, dat ooit het gebouw 
bouwde dat nu het Haags  
Historisch Museum huisvest.

Meer weten over het Democratie-project? 
Ga naar doemee.sp.nl/democratie
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ESTAFETTEDIENST 
 
Den Haag, 26 januari. Dominee en SP-lid 
Durkje Sikkema verkondigt barmhartigheid en 
liefde voor een uitgeprocedeerd Armeens gezin 
dat sinds oktober in de Bethelkerk schuilt. 
Zij is een van de honderden predikanten die 
zijn voor  gegaan in een ruim drie maanden 
doorlopende kerkdienst om uitzetting van het 
 gezin te voor komen. Elfduizend bezoekers 
bezochten de estafettedienst om hun 
 solidariteit te betuigen, waaronder SP-Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk. Op 30 januari 
bereikte het kabinet een akkoord over het 
kinderpardon. Hoewel het akkoord verre van 
ideaal is,  betekent het waarschijnlijk dat het 
Armeense gezin mag blijven. Jasper van Dijk: 
‘Dit is fantastisch nieuws, ook voor honderden 
andere kinderen die jarenlang in onzekerheid 
zaten.’ 

foto Anouk Pross

UITGELICHT
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LINKSVOOR CREATIEF TALENT

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang ben je al lid van ROOD en de SP?
‘Sinds 2014. Ik was kwaad om de ongelijk-
heid in de wereld en wilde niet aan de zijlijn 
blijven staan. Met ROOD rolde ik al snel de 
studentenacties in, die toen in heel Neder-
land gevoerd werden. Het was een gekken-
huis: zoveel enthousiasme en energie, net of 
er een kleine revolutie op uitbreken stond.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘Dat was toen jongeren uit de Groningse 
wijk Beijum samen met ROOD actie gingen 
voeren voor verlichting op een voetbalveldje 
in hun buurt.’

 ›  Hebben jullie die strijd gewonnen?
‘Ja, terwijl de gemeente voor die tijd nooit 
naar die jongens had geluisterd. Heel 
inspirerend dat je dat kunt bereiken door 
met jongeren en buurtbewoners de handen 
ineen te slaan. Ik heb er later nog een kunst-
werk over gemaakt. Ook weer in samen-
werking en overleg met de buurt: een soort 
analoge fotomachine, die voorbijgangers 
kunnen bedienen met een grote hendel. Dan 
zien ze projecties van foto’s van de acties 

Als Floor Mertens (24) een 
idee in haar hoofd heeft, gaat 
ze ervoor. ‘Anderen kunnen 
wel zeggen dat het niet gaat 
lukken, maar dat wil ik dan 
toch eerst zelf ondervinden.’ 
Een eigenschap die haar goed 
van pas komt als landelijk 
bestuurslid van ROOD én in 
haar opleiding tot onafhankelijk 
kunstenaar. ‘Ik studeer fine 
art aan de Kunstacademie in 
Groningen.  
‘Ik heb wat omwegen gemaakt 
voor ik hier uitkwam, maar  
hier ligt mijn hart.’

en doen ze uiteindelijk symbolisch het licht 
aan.’

 › Is dat het soort kunst dat je graag wilt 
maken: met de buurt?
‘Jazeker! Hoewel ik het eigenlijk nóg 
 interactiever wil. Ken je de term community 
art? Samen met mensen hun omgeving 
veranderen, waarbij ze ervaren: het is ónze 
buurt, niet van de gemeente, maar van 
ons samen. Kunst kan daar een grote rol 
in  spelen. Ik wil dat breder en politieker 
 trekken, de SP-ideologie uitwerken  
in kunst.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Bouwmarkten. Dat vind ik net een soort 
speelgoedwinkels, met al die materialen 
waar ik dan meteen mee aan de slag wil. 
Vroeger kocht mijn moeder al hout en 
 plastic voor mij bij de bouwmarkt. Dan 
vroegen ze: ga je verbouwen? Nee, dat is een 
verjaardagscadeau voor mijn dochter.’ •
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19 JANUARI. Een goedgevulde gymzaal in Ap-
pingedam zit klaar voor de vertoning van 
de film De Brullende Draak, een documen-
taire van regisseur Ronald Pras. SP-Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman heeft een 
kater, bekent ze. Niet van de drank, maar 
van het gasdebat dat ze drie dagen eerder 
in Den Haag voerde. De stemming naar 
aanleiding van dat debat moet nog komen – 
over nogmaals drie dagen, de filmvertoning 
valt precies tussen het debat en de stem-
ming in.

Generaal pardon voor Groningen
De provincie Groningen, de gasgemeenten 
en belangenbehartigers hadden vooraf-
gaande aan het debat vijf heldere eisen 
op tafel gelegd. Waaronder een ‘generaal 
pardon voor Groningen’, waarmee alle 
aardbevingsschades in één keer worden 
afgehandeld. Verantwoordelijk minister 
Eric Wiebes (VVD) wilde er niet aan. 
Het is tekenend voor de kloof tussen de 
Haagse en Groningse realiteit. De slepende 
ramp in wingewest Groningen, voor veel 
Nederlanders een ver-van-mijn-bedshow, 
komt echter confronterend dichtbij tijdens 
het kijken van De Brullende Draak. De film 
legt niet zozeer de vele scheuren in huizen, 
maar vooral de scheuren in de zielen van de 
slachtoffers bloot. De Brullende Draak laat 
bijvoorbeeld zien hoe het is om afscheid te 
moeten nemen van het huis waar lief en 
leed is gedeeld met een inmiddels overleden 

De Brullende Draak: het klinkt als een kindersprookje. 
Maar deze film over de gevolgen van de gaswinning, 
gemaakt op initiatief van de SP, heeft meer weg van een 
tragedie. Een documentaire over leven zonder vaste grond.

SCHEUREN 
IN JE HUIS, 
SCHEUREN 
IN JE ZIEL

FILM OVER GRONINGS GASLEED

partner. Hoe het is om te weten dat de hele 
kindertijd van je driejarige zoontje in het 
teken zal staan van schadeherstel. Hoe het 
is om gemeenschappen, waar de een wel 
een nieuwe woning krijgt en de ander niet, 
langzaam uit elkaar te zien groeien. En hoe 
die brullende draak diep onder de grond, 
wakker geschud door Shell, Exxon en de 
staat, een heel gebied heeft opgezadeld met 
slapeloze nachten, gezondheidsklachten, 
angsten en depressies.
Als de aftiteling in beeld verschijnt is 
voelbaar dat De Brullende Draak diep bin-
nenkomt in Appingedam. ‘Je kunt naar de 
psychiater gaan, maar de oorzaken van 
de ellende blijven. Soms denk ik: laat heel 
Nederland maar in de kou zitten. Terwijl ik 
van nature een sociaal mens ben’, rea-
geert een jongeman in het publiek. Sandra 
Beckerman blijft – ondanks de genoemde 
kater – strijdbaar: ‘Groningen moet vooruit 
vechten. Laat Wiebes maar eens op ons 
reageren!’ 

Zo ver van Den Haag
Op diezelfde dag en plek lanceert het SP-
Kamerlid een actie. Een voor een verschij-
nen de filmbezoekers voor de fotocamera 
van Beckerman met een handgeschreven 
boodschap. Boodschappen die recht uit het 
hart komen (“Ik wil mijn leven terug”, “Ere-
schuld aan de kolonie Groningen”), maar 
ook een collectieve boodschap: #stemvoor-
Groningen. Het is een oproep aan Kamerle-

den die op 22 januari moeten stemmen over 
het oppositievoorstel om de vijf eisen van 
Groningen één op één over te nemen. 

22 JANUARI. “Piswoest”, tweet Beckerman. 
Want de coalitiepartijen stemden tegen 
Groningen. Nooit eerder leken Den Haag 
en Groningen zo ver van elkaar verwijderd. 
Toch wil Beckerman vooruit blijven vechten. 
En ongetwijfeld vele Groningers met haar, 
zo bleek uit het geïmproviseerde slotwoord 
bij de filmvertoning in Appingedam drie 
dagen eerder. Amateurdichteres Patricia 
Brugge uit Delfzijl droeg toen, ietwat ner-
veus, haar gedicht Actie Groningen 0:37 voor. 
Verwijzend naar het tijdstip waarop zij, na 
de indrukwekkende fakkeltocht tegen gas-
winning van begin vorig jaar, haar woede op 
papier zette. ‘We gaan door met de strijd, tot 
we van de aardbevingen zijn bevrijd’, klonk 
het. Wiebes mag zijn borst natmaken. 

tekst Lesley Arp

De Brullende Draak is te zien op  
rechtvaardigheid.nl/groningen

 DRAAK
PREMIÈRE OVER LEVEN ZONDER VASTEGROND
AANSLUITEND  PANEL GESPREK MET HERMAN DE MONNINK GEZONDHEIDSPSYCHOLOOGTOM POSTMES HOOGLERAAR SOCIALE PSYCHOLOGIE SANDRA BECKERMAN TWEEDE KAMERLID SP

DEZE FILM IS EEN INITIATIEF VAN DE SP • VORMGEVING STUDIO SP 

VRIJDAG 30 NOVEMBER 2018 • INLOOP 18:30 UUR • FILM 19:00 UUR 

DE
BRULLENDE

EM2 • SUIKERLAAN 6 • GRONINGEN
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar  
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

‘IT WASN’T ME!’
Het komt niet vaak 
voor dat we bij de 
Tribune de feiten 
niet op een rijtje 
hebben. Maar op 
pagina 26 van 
de Tribune van 
januari staat dat 
Willem van Oranje 
de opdracht gaf 
tot de onthoofding 
van Johan van 
Oldebarnevelt. Moeten 
de geschiedenisboekjes 
herschreven worden? Nee, 
het betrof een foutje van onze 
eindredacteur, die de inleiding toevoegde aan het 
artikel van Robin Bruinsma. Zoals diverse oplettende 
lezers ons meldden was niet Willem, maar zijn zoon 
Maurits de boosdoener. Misschien is een gepaste straf 
voor de verspreider van nepnieuws dat haar hoofd op 
het hakblok gaat?

RODE HESJES
De Gele Hesjes gaan in Nederland de straat 
op, maar hebben geen duidelijke boodschap. 
Rechts en links schreeuwen door elkaar en 
samen schreeuwen ze dat ze niet rechts of 
links zijn. Ik heb mij aangesloten en ben 
organisatorisch actief bij de Rode Hesjes. 
Wij willen een brede burgerbeweging 
worden, maar ook een verbindende factor 
voor linkse partijen en linkse organisaties. 
In tegenstelling tot de Gele Hesjes kiezen 
wij namelijk wel een kant: LINKS! Zaken 
als sociaaleconomische rechtvaardigheid, 
klimaatrechtvaardigheid en een inclusieve 
samenleving staan hoog op onze agenda. 
We werken aan een manifest om onze visie 
en eisen vast te leggen. 

Patrick Bakkenes, IJsselstein

BRIEVEN
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1 Schoon is wat moeilijk te bereiken is. 
2 In ons verontreinigd milieu wordt de lucht langzamerhand zichtbaar. 

3 Het duurzaam bevrijden van mensen uit onderdrukking, achterstanden 
en armoede is de kern van linkse politiek. 

4 Een welomschreven doel is het geheim van duurzaam succes.
5 Invetten op het zonnestrand hoeft niet meer. De olie zit al in het zeewater. 
6 Water is leven, en schoon water betekent gezondheid. 
7 Die onvermoeibare en onwelvoeglijke vervuilingsmachine, de hond. 
8 Ik herinner mij de tijd nog dat de lucht proper was en seks vies. 

9 Hoe meer weelde, hoe meer vervuiling. Dit beschrijft ontegensprekelijk
de tendens van deze tijd. 

10 Mozes heeft ons 40 jaar lang door de woestijn gesleept om ons te leiden naar de 
enige plek in het Midden-Oosten zonder olie. 

11 De milieuvervuiling staat als een snuffelpaal boven water. 
12 Maak uw vingers schoon voor ge naar mijn smetten wijst. 

13 Als de vervuiling van de zee zo doorgaat,
kunnen de vissen beter aan land komen. 

14 Er bestaat slechts één liefde die duurzaam is, namelijk de ongelukkige. 
15 Niets is bestendig dan de afwisseling; niets is duurzaam dan de dood. 

De winnaar van de januaripuzzel 2019  
is Wim van de Merbel uit Fijnaart 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 27 februari 2019 naar de puzzel redactie  
van de Tribune;  Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek verloot uit de 
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN JANUARI 2018

Horizontaal
1 Asfaltvrije, maar vochtige handelsroutes. (8)
8 Wielerkoers voor politici. (13)
10 Fietser krijgt steuntje in de rug van de natuur. (7)
11 Snoepgoed waarvoor u uw schoen mag zetten. (9)
13 Luchtig tijdverdrijf van een piloot. (12)
15 Handig voor Haagse politici die van kaas houden. (5)
16 Doe die kinderen de deur uit! Scheelt weer in de prijs. (13)
17 Op de bank is de sporter wat terughoudend. (13)
20 In Denemarken is er een run op ligusters. (10)
21 Pecuniaire aandoening, verwant aan goudhonger. (9)

Verticaal
2 Pipo en Mamaloe: voorlopers van de mobiele tinyhousebeweging. (17)
3 De slechtere helft van het ego. (9 en 7,2)
4 Zo is de paling door tabak aan zijn einde gekomen. (7)
5 Basebalspeler blijft zitten waar hij zit. (8)
6 Overheidsdienst verbergt geliefd actrice. (4, afk.)
7 Liniaal assisteert bij de eindstreep. (8)
9 Onwel door verlangen naar staatsloten? (9)
12 Favoriete werkplek van een gymleraar? (11)
14 Met u erin is het huis een puinhoop. (5)
15 Hollands parlement in Singapore? (2, afk)
18 Stad in Groningen is beschermd door turfstekers? (7)
19 Verwarde Europeaan dobbert vaak in vijver. (4)

CITATENRAADSEL
Opdracht: vul in de gele en rode vakjes horizontaal de achternamen in van de mensen van wie een citaat is weergegeven. 
Alle uitspraken hebben te maken met duurzaamheid. De oplossing (in de rode verticale balk) is een 15-letterig begrip.
Een ‘lange ij’ is één letter; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier.

PUZZEL

Cryptogram

Horizontaal 3) Pausmis 5) Kunstbenen 7) 
Polderpiet 8) Ha 9) Slokop 10) Afkorten 13) 
Overgewicht 14) Bedaard 15) Databus 16) Parel 
17) Raadsheren 18) Zorgvilla.
Verticaal 1) Geiser 2) Jeugdjournaal 3) 
Publicatiedrang 4) Minnaar 6) Donorvader 8) 
Houtkachel 11) Tolmuur 12) Kelderbox.

Zinnebeelding

1-1 M (T); 1-2 Keuringsdienst van Waarde (E); 
1-3 Pauw (L); 1-4 Radar (E); 2-1 Zembla (V); 
2-4 NPO Politiek (I); 3-1 College Tour (S); 3-4 
Tegenlicht (I); 4-1 VPRO (E); 4-2 Nieuwsuur (T); 
4-3 Buitenhof (Y); 4-4 Een(d) Vandaag (D).
Totaaloplossing:
TELEVISIETIJD

Henry en Lucas, ©
 FLW
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ROOD-RECTIFICATIE: 
SWEET SIXTEEN  
OP 18 MEI

SNEUE VVD’ER GENOMINEERD 
‘Ga lekker weg.’ Dat was de reactie van 
VVD-Kamerlid en huisjesmelker Wybren 
van Haga. ROOD kwam hem een ontbijtje 
aanbieden, inclusief twee wc-rollen vanwege 
zijn bedenkelijke dubbelrol. De VVD’er, die als 
huisbaas mensen intimideert en huurregels 
overtrad, is genomineerd als Huisjesmelker van 
het Jaar. ‘Ik zou zeggen: ga een baan zoeken’, 
aldus de man die leeft van belastinggeld en  
het uitknijpen van huurders. ROOD-voorzitter  
Lisa de Leeuw (en ook al doet het er niet toe,  

Het jubileumfeest van ROOD is verplaatst naar  
18 mei in verband met een Partijraad. Ben jij in de 
afgelopen 15 jaar lid geweest, of nog steeds lid van 
ROOD? Dan ben je van harte welkom om de Super 
Sweet Sixteen van ROOD samen met ons te vieren 
in Amersfoort op zaterdag 18 mei. Houd rood.sp.nl 
in de gaten om te zien hoe je je kunt aanmelden.

ze heeft een baan): ‘Dat Van Haga zo schaamte-
loos profiteert van het woningtekort maakt hem 
voor ons een goede kanshebber op de titel 
Huisjesmelker van het Jaar.’ 

Bekijk het hilarische filmpje op FaceBook 
(ROODjongSP), Twitter (@roodjong) of hier:  
sp.nl/ZiE

Nomineer hier je huisbaas voor Huisjesmelker  
van het Jaar: huisjesmelkervanhetjaar.nl

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!
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Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Spreken of zwijgen?

Dit jaar is het honderd jaar geleden dat het 
algemeen kiesrecht werd ingevoerd. Na 
een lange strijd mocht iedereen stemmen, 
ongeacht rijkdom of geslacht. 

Maar nu, honderd jaar later, groeien de 
sociaaleconomische opkomstverschillen: 
mensen met lagere inkomens blijven steeds 
vaker thuis. Zij hebben het vertrouwen 
verloren dat de politiek er ook voor hen is. 
Zij denken dat hun stem niet gehoord wordt, 
en dus zwijgen ze. Bij de laatste verkiezingen 
waren de niet-stemmers de grootste groep. 

Ik snap dat best. Keer op keer kiest de 
gevestigde orde voor het recht van de 
rijkste in plaats van voor de route naar 
rechtvaardigheid. Keer op keer kiezen zij 
voor de belangen van de enkeling aan de 
top, niet voor het algemeen belang. Maar 
tegelijkertijd blijven de mensen met de hoge 
inkomens die van die politiek profiteren 
wél gewoon gaan. De topbankier gaat wel 
naar de stembus, de directeur van een groot 
bedrijf maakt dat vakje wel rood, de VVD’er 
in Wassenaar laat wél van zich horen. Als 
we niet oppassen gaan we op deze manier 
honderd jaar terug in de tijd: de rijken 
worden goed vertegenwoordigd, de rest 
wordt slecht gehoord.

Daar ligt voor ons dus een belangrijke taak. 
Om mensen te overtuigen dat thuisblijven 
niet helpt. Om hen de hoop terug te geven 
dat verandering mogelijk is. Om hen te 
verzekeren dat de SP hun stem zal zijn. Laten 
we dus samen zorgen dat zoveel mogelijk 
mensen op 20 maart die wandeling naar de 
stembus maken, dat vakje rood kleuren en 
gebruik maken van hun stem. 

Want wie gehoord wil worden, kan niet 
langer zwijgen. Wie verandering wil moet 
spreken.
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 › Wat zullen we nou krijgen?! Lilian in een 
dikke Ferrari?
‘Ja! Nou ja, de auto is niet van mij; ik rijd 
erin, tijdens een serie campagnefilmpjes.’

 › Hoe past dat bij de SP?
‘Het is natuurlijk met een dikke, vette 
knipoog. Ik maak een ritje met mensen die 
je misschien niet bij de SP verwacht, op een 
plek die je niet van de SP verwacht: met 
Bekende Nederlanders in een Ferrari. Dat 
levert leuke gesprekken op. Het onverwach-

te levert natuurlijk extra aandacht op voor 
ons verhaal.’

 › Welke Bekende Nederlanders spreek je?
‘Mensen als Peter van der Vorst, Özcan 
Akyol, Guido Weijers, Ryanne van Dorst 
en Hugo Borst. Ik raak met ze aan de praat 
over van alles en nog wat. Over de stijgende 
energierekening, betaalbaar wonen en de 
Nashville-verklaring. Over failliete zieken-
huizen, verdwijnende buslijnen en het 
klimaat. Serieuze kost maar tegelijk leuke 

gesprekken. Deze mensen bereiken weer 
een heel ander publiek dan bekende SP’ers.’

 › Gemene vraag: welk gesprek vond je het 
leukst?
‘Haha, dat is echt niet te zeggen! Het zijn 
zulke bijzondere gasten en het waren alle-
maal heel goede en leuke gesprekken. Waar 
ik wel echt van onder de indruk was, was 
het gesprek met Hugo Borst over zijn recent 
overleden moeder en de staat van onze 
ouderenzorg.’

FORMULE L



MAIL VAN RONMAIL VAN RON

Hoi Nine,

Ge-wel-dig dat je de dagvoorzitter wilde zijn op de Partijraad 
waarop we het programma voor de Europese Verkiezingen 
hebben vastgesteld. Hoe vond je de discussie? En hoe zijn de 
maar liefst 180 wijzigingsvoorstellen je bevallen? 
Gefeliciteerd met exact één jaar bij de Nederlandse Politiebond. 
Een jaar met veel acties van politie-agenten. Ik begreep dat er 
tienduizenden zaken op de plank blijven liggen omdat er te 
weinig rechercheurs zijn. Hoe verklaar jij het dat in negen jaar 
tijd met een VVD-premier, die voortdurend over méér blauw 
op straat sprak, politiebureaus sloten en er te weinig blauw  
op straat is?

Groet, Ron

1 jaar bij de Politiebond

Partijvoorzitter Ron Meyer mailt  
met Nine Kooiman, oud-Tweede Kamerlid 
namens de SP en huidig secretaris van de 
Nederlandse Politiebond

Hoi Ron,

Jaaaa! Wat was het leuk om weer terug te zijn. Wat een 
eer om het dagvoorzitterschap te mogen vervullen op zo’n 
 bijzondere dag. De discussie was scherp en soms pittig en dat 
was goed, zo komen we ook samen tot een breed  
gedragen standpunt. Ik ben blij dat de partij na maanden-
lange discussie over moeilijke thema’s als de EU, migratie en 
vluchtelingen nu een uitstekend programma heeft vastge-
steld. 
De sfeer was fijn, dat we tussentijds hard konden lachen, is 
daarvan het beste bewijs. Ik zal voortaan de spreekwoorden 
beter op orde hebben: een partijgenoot een hand onder de 
riem toewensen, is toch niet he-le-maal wat ik bedoelde…😉 

En jou ontgaat niks hè, inderdaad één jaar secretaris van 
de Nederlandse Politiebond. Dat mijn rode hart ook blauw 
kleurt, heeft te maken met de enorme strijdbaarheid onder 
de agenten. Ze hebben er alle reden toe. Ondanks alle mooie 
woorden van Rutte is er nog steeds te weinig blauw op straat 
en moeten agenten vechten voor een normaal pensioen. Het 
raakt het vertrouwen van mensen diep, als ze in de proble-
men zitten en de politie te weinig rechercheurs of agenten 
heeft. 
Wat mij vooral verbaast, is dat er nog steeds mensen zijn die 
denken dat veiligheid een ‘rechts’ thema’s is. Terwijl te weinig 
blauw op straat vooral de buurten van de thuis zorger en de 
metaalwerker raakt. Gelukkig weten veel agenten inmiddels 
dat ze van Rutte en consorten niet veel hoeven te verwachten 
en deinzen ze niet terug om in actie te komen.  
 
Groetjes,
Nine Kooiman

Re: 1 jaar bij de Poli...

•  Op de facebook-pagina van Lilian zijn de 
filmpjes terug te zien:  
facebook.com/LilianMarijnissenSP  
Op de SP-website staan ze bij elkaar:  
sp.nl/formule-L
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HENK VAN DE WEG

PROVINCIALE VERKIEZINGEN

20 MAART
Kleinschalige landbouw, cultuur voor iedereen, 
rechtvaardige duurzaamheid, betaalbare woningen, 
beter ov: genoeg redenen om in alle provincies op de 
SP te stemmen. In de Tribunes van januari en februari 
kwamen de provinciale lijsttrekkers uitgebreid aan het 
woord. Op deze pagina’s nóg meer redenen om SP te 
stemmen – kijk maar eens naar de strijdbare SP’ers  
op de provinciale lijsten.

FRANK JOHAN 
HOOGENDAM 

LIES VAN AELST

MARIJE VAN HELL

IRIS VAN DE KOLK

INEZ STAARINK

BEDRIJVEN MOETEN 
NAAR NUL UITSTOOT; 
DE VERVUILER  
BETAALT

 DERK ENGBERTS

SYLVIA TUINDER

GER VAN UNEN

SJAAK RIJKSE

PETRA CORET

ALEX DE BURGER

ZEELAND

REMINE ALBERTS

ERIC SMALING

WIM HOOGERVORST

MARIE-FRANCE  
VAN OORSOUW

ANNA DE GROOT

NOORD-
HOLLAND

GEEN UITBREIDING 
VLUCHTEN SCHIPHOL 
BOVEN 500.000 PER 
JAAR

ZUID-
HOLLAND

ONTMANTELING VAN 
DE KERNCENTRALE 
IN BORSSELE

KEES FRENAY

MACHIEL AARTEN

MICHIEL SCHRIER

JACOB VAN DER HOEK

PETER VAN NOORT

 PIETER KRAAIMA

 MAIKE MULLER

FRANS MULCKHUIJSE

HENK VAN DER LINDEN

JOHN COCU

FLEVOLAND
EEN SPOORLIJN 
NAAR HET NOORDEN, 
DE ZUIDERZEELIJN

WILLEMIEKE ARTS

NICO HEIJMANS

NURETTIN ALTUNDAL

MAARTEN EVERLING

HENRI SWINKELS NOORD-
BRABANT

DUURZAME 
ENERGIE IN 
HANDEN VAN 
HET VOLK
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MICHEL EGGERMONT

ANDREA POPPE

ROB MOLENKAMP

TRUKE NOORDENBOS

JAN BREUR

UTRECHT

STOP HET FINAN-
CIEEL WANBEHEER 
EN DE PRESTIGE-
PROJECTEN VAN DE 
PROVINCIE

WIM MOINAT

GREETJE DIKKERS 

ROBERT MÄKEL

HENK VAN DE WEG

RONALD VAN DER MEIJDEN

DRENTHE
STOP GASWINNING 
ALS VEILIGHEID NIET 
GEGARANDEERD KAN 
WORDEN

HARRY BROEKHUIJS

HENRIETTE KLEIN BLEUMINK-HOOIVELD

SIMON ZANDVLIET

ELLEN VAN DEN BERG

ROBERT BOS

OVERIJSSEL
FINANCIËLE IMPULS  
OM ACHTERSTANDEN IN 
SOCIALE WONINGBOUW 
IN TE LOPEN

FORSE 
INVESTERINGEN IN 
LEEFBAARHEIDSFONDS 
VOOR VOORZIENINGEN

JAN HEIN MASTENBROEK

EELCO EIKENAAR

JOKE LESMAN-VEENSTRA

KEES FRENAY

HENK HENSEN

GRONINGEN

FRIESLAND
RICHT EEN 
PROVINCIAAL 
OPENBAARVERVOER-
BEDRIJF OP

CARLA CLAASSEN

MAURITS GEMMINK

PETER DE VOS

JOHAN JANSSEN

MIEKE HOEZEN

GELDERLAND
GRATIS OPEN-
BAAR VERVOER 
BUITEN DE SPITS

YOLANDA CLAESSENS

MARC VAN CALDENBERG

RENÉ VAN DER VALK

JORGE WOLTERS GREGÓRIO

MARIANNE LAUMANN

LIMBURG
GEEN NIEUWE  
MEGASTALLEN, 
10.000 NIEUWE  
BOMEN
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20 MAART VERKIEZINGEN

Op 20 maart gaat het om heel veel. Met de provinciale 
verkiezingen in zicht legt Lilian Marijnissen een link naar de 
huidige maatschappelijke onvrede, de stijgende prijzen en 
huren, de klimaatacties, de pensioenenstrijd, de demonstraties 
van zorg- en onderwijspersoneel. Deze maand kunnen we 
kappen met het beleid van grote bedrijven boven mensen 
plaatsen, bezweert de SP-frontvrouw. ‘De verandering hangt  
in de lucht; je merkt het aan alles.’

‘NATUURLIJK, HET ZIJN PROVINCIALE STATEN-

VERKIEZINGEN  en de politieke koers in de 
provincies is zonder meer belangrijk. 
Maar iedereen weet dat het deze keer gaat 
over het kabinet-Rutte III; eigenlijk zijn de 
verkiezingen van 20 maart een referendum 
over Rutte. Zo zie ik het tenminste. Deze 
verkiezingen zijn de kans om Ruttes meer-
derheid in de senaat af te pakken (Provin-
ciale Staten bepalen immers de samenstel-
ling van de Eerste Kamer, –red.) en dat kan 
betekenen dat hij niet kan doordenderen 
met het huidige beleid van grote bedrijven 
boven mensen plaatsen.’ 

 › Stel dat de huidige coalitie inderdaad 
haar meerderheid verliest in de Eerste 
Kamer. Wat dan?
‘Dan zal er – linksom of rechtsom – meer 
spanning op de coalitie komen te staan. 

Want ja, de coalitiepartijen moeten dan 
iéts: op zoek gaan naar een andere meer-
derheid of zaken gaan doen met oppo-
sitiepartijen. Dat wordt erg ingewikkeld 
allemaal. Dus de kans dat de coalitie de 
rit niet zal uitzitten wordt steeds groter. 
Nieuwe Kamerverkiezingen? Sluit ik zeker 
niet uit. Wat ons betreft kunnen die niet 
vroeg genoeg komen. Want dat is onze kans 
om een einde te maken aan de derde editie 
van het kabinet-Rutte.’

 › Wat maakt jou daar zo zeker van?
‘Ten eerste: de mensen geloven Rutte 
gewoon niet meer. Dat heeft met heel veel 
dingen te maken, maar vooral met het feit 
dat dit kabinet vanaf de eerste dag dat 
het regeerde heeft gezegd: wij zijn er voor 
gewone mensen en zij moeten erop vooruit-
gaan nu het economisch goed gaat. Dat 

‘ DIT IS ONZE KANS’

‘ De mensen geloven Rutte 
gewoon niet meer’
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is steeds het mantra geweest. Nou, je ziet 
het: we zijn nu een tijd onderweg en heel 
veel mensen merken helemaal niet dat het 
beter gaat. De lonen stijgen nauwelijks, ter-
wijl de winsten van grote bedrijven en de 
uitkeringen aan aandeelhouders gigantisch 
de hoogte ingaan. Ondertussen gaat de 
energierekening komend jaar met 300 euro 
stijgen en gaan de huren omhoog, evenals 
de zorgpremie, de btw op de boodschappen 
en de kosten voor kinderopvang. Allemaal 
oplopende kosten, terwijl zoals gezegd de 
lonen niet of nauwelijks stijgen. Zo zie je 
in een notendop dat dit kabinet er is voor 
mensen die het toch al goed hebben – voor 
aandeelhouders en grote bedrijven dus. 
Het is gewoon niet anders. Ik bedoel, het 
eerste waar dit kabinet mee kwam was dat 
de dividendbelasting moest worden afge-
schaft, zodat buitenlandse aandeelhouders 
miljarden euro’s cadeau zouden krijgen. 
En bovenop dat alles komt natuurlijk het 
verzet in de publieke sector.’

 › Hoe duid jij dat verzet?
‘We hebben de afgelopen jaren enorme 
onderwijsdemonstraties gezien, we hebben 
politieagenten en zorgpersoneel in actie  
gezien, noem maar op. Eigenlijk allemaal 
met dezelfde boodschap: we hebben tien 
jaar crisis achter de rug, er is ontzettend 
veel bezuinigd op datgene wat van ons 
allemaal is, namelijk de publieke sector. 
Nu is het tijd voor investeringen; en niet 
zo’n een beetje ook. Er is echt wat goed te 
maken. Kijk, ik spreek heel veel mensen 
die in de thuiszorg werken, ben laatst een 
dagje mee geweest met een politieagent en 
spreek regelmatig mensen in het onderwijs, 
die zoals je weet een nieuwe grote actie 
op 18 maart voorbereiden. Eigenlijk is hun 
verhaal hetzelfde: er is een totaal gebrek 
aan waardering voor het belangrijke werk 
dat zij doen.’ 

 › Wat grijpt jou van al die verhalen  
persoonlijk het meest aan?
‘Alle verhalen grijpen me aan. Maar áls ik 
iets zou moeten noemen, dan toch de zorg. 
Ik stoor me ontzettend aan de politici die 
nu ineens roepen dat er een personeels- 
tekort is. Wij weten natuurlijk als geen  
ander dat dat betekent dat de werkdruk 
voor het huidige personeel gigantisch is.  
En de lonen zijn al niet hoog. Kijk, ik heb 

jarenlang vanuit de vakbond samen met  
zorgmedewerkers talloze acties gevoerd 
tegen de bezuinigingen en de ontslagen. 
Uiteindelijk zijn er door het vorige kabinet-
Rutte 77.000 zorgmedewerkers ontslagen 
– en nu lopen de verantwoordelijken te 
janken dat er een personeelstekort is! En 
willen ze geld gaan steken in een imago-
campagne om te gaan werken in de zorg. 
Dat is zó frustrerend! Ik bedoel, als SP 
hebben we er zo vaak voor gewaarschuwd 
en gezegd: je moet die verzorgingstehuizen 
niet sluiten en daarmee duizenden mensen 
op straat zetten, want straks zijn ze keihard 
nodig. We krijgen nu gewoon gelijk. Maar 
het gaat er niet om dat wij gelijk krijgen; het 
gaat erom dat die mensen nu met de pro-
blemen zitten, met een enorme werkdruk 
te kampen hebben omdat er te weinig col-
lega’s zijn. Die collega’s zijn afgelopen jaren 
gewoon ontslagen. Het is niet zo dat ze er 
niet waren. Nee, ze zijn de laan uitgestuurd. 
Het is beleid van Rutte.’

 › En van dat beleid moeten we af, vind jij. 
Goed, het belang van 20 maart is duide-
lijk. Dus: flink campagne voeren en…
‘...mensen van dat belang overtuigen. Ieder-
een moet gaan stemmen. Dat is namelijk 
ook een speerpunt van de SP. We weten 
dat in de wijken waarin wij sterk zijn, de op-
komst vaak laag is. Onderzoek naar sociaal-
economische opkomstverschillen heeft 
uitgewezen dat er in de wijken met lage 
inkomens veel minder gestemd wordt dan 
in de wijken met hoge inkomens. Daarbij 
komt nog dat de verkiezingen voor de pro-
vincies over het algemeen qua opkomst niet 
de meest populaire verkiezingen zijn. Maar 
dat moeten ze nu wel worden, want dit is 
onze kans. Met een wandelingetje van tien 
minuten naar het stembureau kun jij een 
politieke aardverschuiving teweegbrengen. 
En wij zullen mensen ervan moeten over-
tuigen – straat voor straat, deur voor deur 
– dat dat nodig is. Want anders gaat een 
substantieel deel van de mensen niet stem-
men. Waarmee de kans verspeeld wordt om 
Rutte z’n meerderheid af te pakken.’ 

 › Je zei al dat we rekening moeten houden 
met Kamerverkiezingen dit jaar. En in 
mei zijn er ook al Europese verkiezingen. 
‘En dan gaat het om de vraag: wil je meer of 
minder Brussel? Wij zeggen: samenwerking 

in Europa oké, maar superstaat nee. Ieder-
een ziet dat het op sommige onderdelen, 
zoals het klimaat waar nu veel over wordt 
gesproken, niet zoveel zin heeft als wij als 
Nederlandje in ons eentje de CO2-uitstoot 
gaan terugdringen. Iedereen snapt dat je 
daarvoor moet samenwerken, dat andere 
landen dat ook moeten gaan doen. Anders 
heeft het niet zoveel effect. Maar er zijn een 
heleboel andere dingen, zoals de verplichte 
aanbestedingen van openbaar vervoer 
of van zorg, die we eigenlijk door Europa 
opgedrongen krijgen, waarvan wij zeggen: 
Brussel, blijf daarvan af, dat kunnen wij 
prima zelf regelen! Dus Europa is hart-
stikke goed om samen te werken, maar dat 
wil niet zeggen dat het continent dan één 
superstaat moet worden. Als je partijen als 
D66 bijvoorbeeld hoort; ja, die zijn verliefd 
op Europa. Die plaatsen ook om de haver-
klap tweetjes met hartjes bij Europa en zo, 
lopen er helemaal mee weg. Een heel ander 
verhaal dan dat van ons.’

 › Je had het zojuist over Europa en het 
klimaat. Maar dat is toch ook een van dé 
thema’s in de provincies en in Den Haag? 
‘Zeker. De SP was zelfs de eerste die over 
klimaatrechtvaardigheid begon. Je ziet nu 
dat heel veel partijen dat overnemen. Op 
zich goed nieuws, maar het zou ook fijn zijn 
als ze niet alleen onze woorden overnemen 
maar ook onze voorstellen. En daarin vind 
ik met name Dijkhoff en Buma, de fractie- 
voorzitters van VVD en CDA, onwijs hypo-
criet. Ze geven interviews in de krant zo 
van: ja, we maken ons er zorgen over dat 
gewone mensen te weinig betrokken zijn 
bij al die veranderingen en het niet kunnen 
betalen. Rob Jetten, van D66, heeft het er 
zelfs over dat iedereen een lening moet 
afsluiten om een warmtepomp te kopen. 
Wij hebben altijd gewaarschuwd dat die 
klimaatmaatregelen alleen maar zullen 
werken als het rechtvaardig gebeurt. En dat 
is nu het grote debat. Wij zeggen: pak nu 
eerst de grootvervuilers aan, die verant-
woordelijk zijn voor 80 procent van de hele 
vervuiling. Begin daar nou eens mee; daar 
is verreweg de meeste winst te behalen. En 
het is ook het meest rechtvaardig – vóórdat 
je mensen bijvoorbeeld hun tweedehands 
dieseltje uit gaat pesten, vóórdat je de 
energierekening verhoogt zoals nu gebeurt, 
vóórdat je forceert dat mensen van het 
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gas af moeten terwijl ze dat helemaal niet 
kunnen betalen. Of niet weten hoe ze dat 
zouden moeten organiseren. Dat is de heel 
verkeerde manier, waarmee je een – terech-
te – opstand creëert.’

 › Hoe bedoel je dat?
‘Nou, dat je een weerzin onder de mensen 
kweekt juist tegen die klimaatmaatregelen, 
terwijl iedereen snapt dat je de aarde zo 
schoon mogelijk moet houden en door- 
geven aan de volgende generatie. Maar op 
deze manier gebeurt het op een volstrekt 
onrechtvaardige manier en daardoor op 
een totaal niet effectieve manier. En ik 
voorzie ook daar echt grote problemen als 
het kabinet op deze manier doordendert en 
de rekening echt neer wil leggen bij indivi-
duen. Zo van: jij moet de thermostaat maar 
een graadje lager zetten, of elektrisch gaan 
rijden, biologisch vlees kopen. De klimaat-
maatregelen dreigen iets voor de elite te 
worden. Die kan zich een Tesla permitte-
ren, die kan biologisch vlees betalen. Maar 
laten we wel wezen: voor heel veel mensen 
is dat helemaal niet weggelegd. Die zouden 
het misschien wel willen, maar kunnen het 
helemaal niet. En hen wordt dan een soort 
schuldgevoel aangepraat alsof ze niet goed 

zouden zijn voor het klimaat. Dat is natuur-
lijk schandalig als je weet dat grote bedrij-
ven verantwoordelijk zijn voor 80 procent 
van de vervuiling. Laten we die eerst eens 
gaan aanpakken, voordat we mensen ermee 
gaan lastigvallen.’

 › Je bent nu ruim een jaar SP-fractievoor-
zitter in de Tweede Kamer. Waar kijk je 
met het meeste plezier op terug? En waar 
werd je niet goed van? 
‘Nou, een dieptepunt vond ik hoe het kabi-
net omging met de faillissementen van de 
ziekenhuizen. Als een van de weinige frac-
tievoorzitters heb ik het debat in de Tweede 
Kamer zelf gedaan. Stond ik daar in debat 
met VVD-minister Bruins. Die man legde 
gewoon geen enkel gevoel van urgentie 
aan de dag voor de ziekenhuizen; schou-
derophalend zei hij dat hij er niet over gaat 
omdat alle macht intussen aan de zorgver-
zekeraars is weggegeven. Dat vond ik echt 
een politiek dieptepunt, omdat je daarmee 
gewoon politiek buitenspel staat. Ik bedoel, 
wij zijn de volksvertegenwoordiging. Als 
wíj er al niet over gaan… Hoe kan dat nou? 
Daar zag je het falen van de doorgeslagen 
marktwerking. De ziekenhuiszorg is ver-
markt, in handen gelegd van de zorgverze-

keraars en als zij het willen dan trekken ze 
gewoon de stekker uit de ziekenhuizen in 
Nederland. En dan hebben we een minister 
van Medische Zorg, die staat erbij en kijkt 
ernaar.

En een hoogtepunt? Weet je, er zijn er zo-
veel geweest. En dan bedoel ik de massale 
actiebereidheid die je het hele jaar ziet. Kijk 
eens naar de politieagenten, het onder-
wijspersoneel, de vakbonden rondom de 
pensioenen, de acties rondom het klimaat 
van scholieren; er is nu zoveel in beweging. 
Daarmee zijn we er nog niet, in de zin dat 
daarmee de verandering nog geen feit is. 
Maar het hangt wel in de lucht, dat merk je 
aan alles. Dat vind ik onwijs cool, omdat ik 
denk dat wij als SP de partij zijn om naast 
die mensen te staan, om schouder aan 
schouder de strijd aan te gaan voor een 
rechtvaardiger Nederland. Dat vind ik heel 
erg inspirerend.’•

tekst Rob Janssen
foto’s Ruud Rogier

‘ Met een wandelingetje 
van tien minuten naar het 
stembureau kun jij een 
politieke aardverschuiving 
teweegbrengen’
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DE MACHT VAN DE EERSTE KAMER

‘DE SP DOET NIET   
 AAN HANDJEKLAP’

Op 20 maart brengen we niet alleen een stem uit voor de 
Provinciale Staten. We kiezen indirect ook de leden van 
de Eerste Kamer. Groot is de kans dat Rutte III de nipte 
meerderheid in deze Kamer kwijtraakt, met een nog 
wankeler kabinet tot gevolg. Maar dat de senaat een nieuwe 
nestor krijgt, lijkt wel zeker: SP-lijsttrekker Tiny Kox. 

DE EERSTE KAMER STOFFIG? Wie op 12 februari 
getuige is van de vlijmscherpe kritiek van 
SP-senator Arda Gerkens op minister voor 
Rechtsbescherming Sander Dekker, zal niet 
gauw beweren dat er alleen in ‘die andere 
Kamer’ fel gedebatteerd wordt. ‘Het zou 
beter zijn als de minister minstens net zo-
veel tijd besteedde aan het voorbereiden en 
verdedigen van zijn wetsvoorstel als aan al 
zijn gelobby in de wandelgangen’, oordeelt 
Gerkens. De Eerste Kamer vergadert die 
dag over de voorgenomen privatisering van 
Holland Casino en legalisering van de online 
gokmarkt. Een week eerder werd het debat 
over deze kansspelwetten op verzoek van 
Gerkens geschorst, omdat Dekker nauwe-
lijks in staat was zijn plannen te verdedigen. 
‘Het was een gele kaart voor de minister. Hij 
was daar buitengewoon kwaad over’, blikt 
Kox terug. 

Het bescheiden groepje toeschouwers op de 
publieke tribune – een logge metalen con-
structie die in 1870 pal voor een schilderij 
van oorlogsgod Mars is geplaatst – is die dag 
getuige van iets wat niet vaak voorkomt in 
de Eerste Kamer. De SP dwingt de minister 
samen met andere fracties om zijn privati-
seringsplan voor Holland Casino uit te  
stellen, omdat het wetsvoorstel anders 

zou worden afgestemd. ‘Vrijwel alle wets-
voorstellen worden door de Eerste Kamer 
goedgekeurd, al gebeurt dat vaak met een 
hoop mitsen en maren. Maar dat een wet 
wordt afgestemd gebeurt bijna nooit’, licht 
Kox toe. ‘Dit wetsvoorstel stamt nog uit de 
tijd van Rutte II. Behalve de ideologische 
wens om zoveel mogelijk staatsactiviteiten 
te privatiseren, had Dekker geen enkel 
zinnig argument voor zijn plan.’ 

Een kanon en een chirurgisch mes
De verkiezingen voor de Provinciale Staten, 
op 20 maart, zijn de facto ook de verkie-
zingen voor de Eerste Kamer. De kiezer 
brengt een stem uit voor de Provinciale  
Staten en de pas gekozen Statenleden kie-
zen, op 27 mei, op hun beurt de leden van de 
Eerste Kamer. Dat Rutte III de nipte meer-
derheid van één zetel in de Eerste  Kamer 
kwijt zal raken, lijkt onvermijdelijk. En een 
kleine machtsverschuiving in de Senaat kan 
volgens Kox al een grote impact hebben op 
de toekomst van ons land. De lijsttrekker 
licht het toe met een voorbeeld: ‘De SP heeft 
in deze Kamer voorgesteld de woningcor-
poraties te compenseren voor de extra ven-
nootschapsbelasting die zij jaarlijks van het 
kabinet moeten betalen. Die belasting maakt 
het namelijk onmogelijk voor cor poraties 

om de huizen te bouwen die keihard nodig 
zijn. Het voorstel werd met één stem ver-
worpen. Met slechts één stem meer hadden 
we dus een grote impuls kunnen geven aan 
de woningbouw.’ 

De naderende wisseling van de wacht in de 
Eerste Kamer zal met zich meebrengen dat 
Kox het langstzittende Kamerlid wordt. Al 
sinds 2003 vertegenwoordigt hij er vol over-
tuiging de SP. Toch pleit hij voor ingrijpende 
hervorming van ons parlementaire twee-
kamerstelsel. Mede op zijn initiatief ging de 
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Staatscommissie parlementair stelsel aan de 
slag. Het rapport is nu klaar voor bespreking 
door regering en parlement. Kox ziet ernaar 
uit: ‘Volgens ons is het beter als de Staten-
Generaal worden teruggebracht tot één 
Kamer, waarin de beste elementen van de 
huidige twee Kamers tot hun recht komen. 
Dat is begrijpelijker voor de burgers en ef-
fectiever voor het beleid. Geen misverstand: 
de Eerste Kamer doet buitengewoon nuttig 
werk. We controleren de rechtmatigheid, 
kwaliteit en uitvoerbaarheid van wetten, 
maar ook de relatie met internationale ver-

dragen en de Grondwet. De Tweede Kamer 
doet ook belangrijk werk. Dat is echter erg 
gericht op alledaagse politiek, waardoor ze 
daar minder naar deze aspecten kan kijken. 
Maar de Tweede Kamer heeft een chirur-
gisch mes tot haar beschikking waarmee 
zij wetten kan wijzigen, het amendement, 
en het recht van initiatief, het recht om 
zelf wetten voor te stellen. Ondertussen 
hebben wij enkel een kanon, het vetorecht, 
waarmee we – boem! – wetten kunnen 
afschieten en naar de prullenbak verwijzen. 
Zo’n absoluut vetorecht klinkt goed, maar 
werkt slecht. Veel beter zou het zijn als de 
Eerste Kamer slechte wetten voor reparatie 
naar de Tweede Kamer kan terugsturen. Dat 
voorstel van ons staat nu ook in het rapport 
van de Staatscommissie. Ons voorstel om 
de twee Kamers tot één Staten-Generaal 
samen te voegen, gaat die commissie nog te 
ver. Maar wat niet is, kan nog komen. Als we 
onze parlementariërs samenbrengen in één 
Kamer, kunnen we sneller, transparanter en 
misschien zelfs goedkoper wetten maken en 
het beleid beter controleren. En we kun-
nen dan beter letten op alle voorstellen die 
uit Brussel komen en ons feitelijk de wet 
voorschrijven. Daartegen moeten we ons als 
parlement veel beter wapenen.’ 

Casanova Rutte
De Eerste Kamer opereert doorgaans in de 
luwte van de media. De senatoren staan 
echter meer in de schijnwerpers als de 
regeringspartijen geen meerderheid in de 
Eerste Kamer hebben, waardoor het kabinet 
kwetsbaar wordt. ‘Al betekent dit niet per se 
dat een kabinet gedoemd is te vallen. Rutte 
II was een minderheidskabinet in de Eerste 
Kamer, maar ook het langstzittende kabinet 
sinds 1998. Dus het kan wel, al vereist het 
veel inventiviteit van de minister-president’, 
licht Kox toe. De SP-fractievoorzitter heeft 
de premier meermaals voorgehouden dat hij 
erg goed is in ‘wisselende contacten’. Kox: 

‘Als een soort Casanova verleidt hij partijen 
om zijn wetsvoorstellen erdoor te krijgen. 
Hij heeft het met bijna iedereen gedaan, van 
PVV tot GroenLinks, alleen niet met ons. Wij 
doen niet aan handjeklap – dat snapt Rutte. 
Wij keuren alleen wetten goed waar mensen 
echt beter van worden.’ 

Na bijna zestien jaar blijft de Eerste Kamer 
Kox boeien. ‘Het is een eer om onze kiezers 
te vertegenwoordigen. En het is spannend 
om wetgeving te beoordelen. Het wordt 
wel eens vergeten, maar wetten hebben 
hele vergaande consequenties. Als wij hier 
besluiten de belasting op levensmiddelen te 
verhogen, dan moet jij betalen.’ 

Gif en tegengif
In al die jaren heeft de SP-lijsttrekker veel 
wetten aangenomen zien worden die mooi 
klinken, maar voor de bevolking slecht 
uitpakken. ‘Denk aan de privatisering van de 
zorg en de puinhopen bij de Belastingdienst. 
Achter die keuzes zat een hoop liberale 
ideologie, maar ook een hoop zuinigheid. 
Gooi die twee bij elkaar en je hebt een giftige 
cocktail.’ Is het niet frustrerend om steeds 
weer te zien dat slechte wetten toch worden 
aangenomen? ‘Niet uit frustratie maar uit 
het besef dat het veel beter kan, haal ik mijn 
inspiratie’, zegt Kox. ‘Omdat het telkens zo 
misgaat, is het belangrijk dat wij harde op-
positie blijven voeren. Zonder de weerstand 
vanuit de SP, momenteel de grootste linkse 
oppositiepartij in de Eerste Kamer, zou ons 
land er nog veel erger aan toe zijn. En ik 
ben ervan overtuigd: door die strijd voort te 
zetten is het op termijn onze beurt om mee 
te regeren. Dan laten we zien dat het ook 
anders kan.’ •

tekst Lesley Arp
foto Maurits Gemmink

‘Mijn inspiratie haal ik niet  
uit frustratie, maar uit het 
besef dat het veel beter kan’
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NIEUWE VRIENDEN OMARMEN LILIAN
Half september vorig jaar introduceerde een bevlogen Lilian  
Marijnissen op de Maasoever in Rotterdam de SP-beweging  
Tijd voor Rechtvaardigheid. Een klein halfjaar later stelt zij  
met een brede glimlach vast dat zich al ruim 15.000 medestanders  
hebben aangesloten. Nu dat laatste stapje nog zetten: lid worden  
van de partij. Op een ongedwongen bijeenkomst in het stampvolle  
café van cultuurpodium de Gwroene Engel in Oss steelt Lilian de  
harten van haar nieuwe vrienden.

HANNEKE BUENEN zit samen met Ans Lokhoff 
op een muurtje voor de ingang van de 
Groene Engel. Het officiële gedeelte van 
de Vriendendag zit erop. Zo meteen gaat 
ze haar consumptiebon inwisselen en na-
praten aan de bar. Hanneke is twee dagen 
geleden lid van de SP geworden. ‘Ik was al 
langer sympathisant, maar nu ben ik dan 
eindelijk politiek uit de kast gekomen.’
Ze woont in Den Bosch en belandde  twintig 
jaar geleden, na een ernstige val van de 
trap, in een rolstoel en de bijstand. Vier jaar 
geleden stopte Hanneke met haar medi-
catie en sindsdien is ze enigszins mobiel. 
Vandaag is Ans Lokhoff, een van de drie 
Bossche SP-raadsleden, haar chauffeur. 
Hanneke wil zich onvoorwaardelijk inzet-
ten voor de afdeling in haar woonplaats. ‘Ik 
ben ervaringsdeskundige als het gaat om 
permanente armoede. Van mijn uitkering 
houd ik vijftig euro leefgeld per week over, 
dus ik kan me heel goed verplaatsen in al 
die mensen in een vergelijkbare situatie, 
al heb ik nog de mazzel dat ik heel fijn kan 
wonen.’
Ze had, zoals ze het zelf zegt, de buik meer 
dan vol van Rutte en Dijkhoff. Daarom 
besloot ze haar vriendschap te verzilveren 
in een lidmaatschap. ‘Hoe sterker de SP 
wordt, hoe groter de vuist die wij kunnen 
maken.’ Hanneke maakt, net als veel ande-
ren in de Groene Engel, van de gelegenheid 
gebruik om een videoboodschap aan Lilian 
in te spreken en een selfie met de SP-
aanvoerster te maken. Haar oordeel over 
Lilian: ‘Een supervrouw.’

Misgelopen paard
Iedereen op de Vriendendag zal het met 
Hanneke eens zijn. Lilian is in vorm. Ze 
speelt een vriendschappelijke thuiswed-
strijd, maar wordt door de degelijk voor-
bereide en handig manoeuvrerende Wilfred 
Genee stevig aan de tand gevoeld. Eerst 
 alleen en daarna in gezelschap van vader 
Jan. Ze laat zich geen moment uit het veld 
slaan.

Wilfred Genee? Inderdaad, de presentator 
van het voetbalpraatprogramma Veronica 
Inside (met bromsnor Johan Derksen) treedt 
op als gespreksleider. ‘Johan zat er laatst dik 
in bij Theo Hiddema van Forum voor Demo-
cratie, dan is het voor mij logisch dat ik de 
tegenhanger opzoek. Lilian, wil je rechts of 
links zitten? Derksen zit altijd rechts, op die 
plek kom je het meeste in beeld.’
Lilian kiest onomwonden voor rechts. 
Genee snijdt de actuele politieke vraagstuk-
ken aan, maar gaat ook op zoek naar ‘de 
mens’ Lilian Marijnissen; waarbij vooral de 
anekdote over een paard blijft hangen. Ooit 
had vader Jan zijn dochter, nota bene op 
televisie bij Sonja Barend, een paard beloofd 
als de SP goed zou scoren bij verkiezingen. 
De SP deed het prima, het paard is er nooit 
gekomen.
‘Een beetje gênant was het wel’, zal de even 
later aangeschoven voormalige partijleider 
toegeven. ‘We hebben er serieus over nage-
dacht, maar er komt veel bij kijken met zo’n 
paard. Een stal, een weiland, de verzorging, 
het zat er gewoon niet in. Ik heb haar nooit 

uitgelegd waarom het er niet van is gekomen 
en sindsdien strijdt ze onophoudelijk voor 
rechtvaardigheid.’
Dierenvriend Lilian mocht wel het van de 
slacht geredde Russische paard Gorbatsjov 
van een nicht verzorgen, totdat op een kwade 
dag de edele viervoeter werd verkocht. 
Jeugdtraumaatje? Ze is er inmiddels wel 
overheen en bovendien  verzacht haar witte 
herder Laika ruimschoots al het ‘leed’ uit  
het verleden.

Premier
Het komt zelden voor dat dochter en vader 
Marijnissen samen worden geïnterviewd. Jan 
wil haar beslist niet voor de voeten lopen. 
‘Ze heeft mij gevraagd of ik erbij wilde zijn. 
Prima. Lilian mag mij alles vragen.’ Of hij 
trots is? ‘Nou, in eerste instantie was ik vooral 
bezorgd om haar. Ik weet wat zo’n functie van 
je vraagt, ik ken alle valkuilen. Maar Lilian 
weet mij keer op keer te  verrassen als ik haar 
op de televisie zie debatteren. Ze lult zich er 
altijd goed uit. Dus ik ben nu wel een trotse 
vader, ja.’

Staat hier, wil zowel Wilfred Genee als het 
publiek weten, de toekomstige eerste vrou-
welijke premier van ons land? Het oprechte 
antwoord: ‘Dat ik een vrouw ben, doet er in 
dit verband niet toe. Maar als de kans zich 
voordoet, sta ik er zeker voor open.’
Dat is, zo blijkt, niet tegen dovemansoren 
gezegd. De nieuwe vrienden omarmen  
de vastberadenheid van Lilian en stellen 
haar de meest uiteenlopende vragen. Zo wil 
Aristakes Jessayan, zanger en pianist en zoon 
van Armeense ouders, uit haar mond horen 
dat zij als premier de Armeense genocide 
bij de Turkse president Erdogan ter sprake 
zal brengen. ‘Als ik de indruk heb dat het zal 
helpen, doe ik het zeker.’
Als Lilian zich ter afsluiting rechtstreeks tot 
haar gehoor richt en nogmaals betoogt dat 
het rechtvaardiger kan en moet in Neder-
land krijgt ze een daverend applaus. Met die 
nieuwe vriendschappen, na afloop beklonken 
met een pilsje of wijntje, zit het wel snor.
Alle gasten gaan naar huis met een mok met 
een beeltenis van Lilian erop. Kunnen ze elke 
dag een bakkie met haar doen. •

tekst Robin Bruinsma • foto’s Maurits Gemmink
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De wereld staat in de fik. Groeiende 
ongelijkheid, permanente oorlog en de 
klimaatcrisis produceren armoede, 
burgerslachtoffers en vluchtelingen op 
ongekende schaal. Toenemende 
onderdrukking van volkeren, mensen-
rechtenactivisten en journalisten staat 

Zaterdag 13 april  
11.00 tot 17.00 uur  
Pakhuis de Zwijger 
Amsterdam

13 april 2019
VREDESDAG      2019

tegenover een kleine groep die steeds 
meer macht en rijkdom in handen krijgt.

Als activisten verzetten wij ons hier 
wereldwijd tegen. Wij strijden voor 
sociale rechtvaardigheid. Op zaterdag 
13 april komen we bij elkaar, op de 
Vredesdag in Amsterdam. Om te praten 
over wat ons bindt en hoe we elkaar en 
de strijd voor sociale rechtvaardigheid 
kunnen versterken. Ook zijn er toffe 
muzikale optredens.

Er komen vele deelnemers van diverse 
Europese vredesgroepen. Ook zijn er 

werkgroepen over wapenhandel, 
militarisering van de EU, de toekomst 
van de NAVO en internationale solidari-
teit.

Met onder anderen
•  Nawal Ben Aissa, activist van de 

Hirak-beweging (Marokko)
•  Bette Dam, journalist en schrijfster
•  Ludo de Brabander, Vrede vzw
•  Shawan Jabarin, activist uit Palestina
•  Feleknas Uca, HDP (Turkije)
•  Sadet Karabulut, Tweede Kamerlid SP

Meld je aan op doemee.sp.nl/vredesdag

Ludiek, opzienbarend, massaal, 
creatief, luidruchtig: op alle mogelijke 
manieren voeren SP’ers campagne 
voor de Provinciale Statenverkiezin-
gen van 20 maart. Van Winschoten tot 
Terneuzen en van Den Helder tot 
Kerkrade gaan ze de straat op, bevol-
ken de wijken en markten, organiseren 
bijeenkomsten en thema-avonden en 
voeren nóg meer acties. Zij weten het 
en de rest van Nederland moet het ook 
weten: het is tijd voor rechtvaardig-
heid. Nu!
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  > RAMP  
VOORKOMEN

Bij sommige ‘oplossingen’ rijst het 
vermoeden dat ze er eerder waren 
dan het probleem: wát er moet 
komen weten we al, het waarom 
verzinnen we er later nog wel bij. 
Neem nou het streven naar een 
Europese brandweer. Brussel wil 
een heus EU-rampenteam, ‘Res-
cEU’ genaamd, dat als een soort 
vliegende kiep kan worden ingezet 
bij grote rampen. Voor het geval de 
korpsen ter plekke het niet aankun-
nen, wat weleens voorkomt bij 
bosbranden, aardbevingen of 
overstromingen. Maar volgens 
SP-Tweede Kamerlid Michiel van 
Nispen springen dan allang hulp-
diensten uit omringende landen bij. 
Dus waarom dan een Europese 
brandweer, die ‘ergens in Europa’ 
gestationeerd zou moeten worden 
en meer dan 200 miljoen euro moet 
gaan kosten? Pure Europese 
bemoeizucht en verspilling, zegt 
Van Nispen. De SP’er wist een 
Kamermeerderheid te overtuigen en 
voorkwam daarmee dat Nederland 
ermee instemt.

  > SPOOR  
BIJSTER?

De inkt van de Tribune waarin de 
Gelderse SP-lijstrekker Maurits 
Gemmink de regio Arnhem- 

Nijmegen als een van de grootste 
verkeersinfarcten van Nederland 
betitelde was amper droog, of een 
wethouder uit Overbetuwe opperde 
dat de spoorlijn tussen Arnhem en 
Tiel wel kan worden opgeheven. 
Onder meer omdat het spoor ‘een 
hinderlijke barrière in het landschap’ 
zou zijn. De provincie Gelderland 
neemt de optie mee in een onder-
zoek naar de toekomst van de 
treinverbinding, maar het regent 
kritiek van reizigers. De SP wil juist 
dat het ‘Tiel-lijntje’ wordt opgewaar-
deerd. Gemmink: ‘Bijvoorbeeld tot 
lightrail. Dan krijgt de automobilist 
op de A15 een alternatief richting 
Arnhem en Nijmegen en neemt de 
filedruk af.’ 

Wat kun je nog doen als je keer op keer 
vragen hebt gesteld, een spoeddebat 
hebt gevoerd, keiharde feiten hebt 
aangedragen en wat al niet meer – en je 
zorgen worden gewoon genegeerd? De 
boom in! Dat deed het Utrechtse kandi-
daat-Statenlid Michel Eggermont dan 
ook. Samen met de Amersfoortse SP 
kwam hij in actie tijdens de grootschalige 
bomenkap voor de zogenaamde Weste-

lijke Ontsluiting. Drieënhalfduizend 
bomen moeten eraan geloven, voor een 
weg die volgens de SP verkeerstechnisch 
‘volslagen onzinnig’ is en 67 miljoen euro 
aan gemeenschapsgeld kost. Bovendien 
zitten er ook nog eens tal van bescherm-
de diersoorten in het gebied én consta-
teerde de SP tijdens de kap een aantal 
milieuovertredingen. De partij heeft 
inmiddels aangifte gedaan. 

  > DE BOOM IN!

Dankzij een motie van SP-gemeente-
raadslid Fake Mulder komen er in Gennep 
veel meer AED’s: ‘hartkastjes’ om bij een 
hartstilstand met elektrische schokken 
het hart weer op gang te brengen. De 
motie kreeg unanieme steun in de 

  > LEVENSREDDEND

gemeenteraad en dat maakte Mulder 
ietwat emotioneel. Als hartpatiënt weet hij 
namelijk waarover hij praat; zo’n AED 
redde tot drie keer toe zijn leven. Hij gaat 
nu ook ijveren voor meer AED’s in de 
dunbevolkte buitengebieden van Gennep. 
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  > DUBBEL GOUD

Al jaren duiken ze overal op waar acties 
door de SP gevoerd of gesteund worden: 
Henk en Teunie van der Wal met de SoeP 
Express. Ze zijn nog niet gestopt, maar nu 

al wel beloond voor hun ‘oeuvre’. Op de 
partijraad van 23 februari speldde 
partijvoorzitter Ron Meyer hen een 
gouden tomaat op. Volledig terecht – 

fo
to

 W
ou

te
r v

an
 N

oo
rt

Wie een krantenkop leest als ‘Buitenland-
se investeerder ziet brood in Nederlandse 
thuiszorg’, zal zich ongetwijfeld eens 
achter de oren krabben. Het Franse 
zorgconcern Orpea, zo onthulde dagblad 
Trouw onlangs, heeft al tien procent van 
de commerciële woonzorg in ons land in 
handen. Ondanks het feit dat verpleeg-
huizen geen winst mogen uitkeren aan 
aandeelhouders of investeerders, zijn er 
toch manieren waarop laatstgenoemden 
er geld aan kunnen verdienen, namelijk 
via het vastgoed. Miljardenconcern Orpea 
heeft volgens Trouw binnen korte tijd drie 
thuis- en ouderenzorgorganisaties in ons 

  > ALLEEN PAPIER  
EN ERGERNIS

SGP en SP willen van het lerarenre-
gister af: de sinds 2017 verplichte 
databank waarin bij- en nascholin-
gen van leraren worden geregis-
treerd. Scholen en de leraren zelf 
vinden het niks; het register zou 
alleen papier en ergernis opleveren. 
SP-Tweede Kamerlid Peter Kwint: 
‘Als je leraren serieus neemt als 
professionals, laat je ze zelf 
invulling geven aan hun profes-
sionele ontwikkeling.’

dat vond de partijraad ook, want aan de 
daverende staande ovatie leek geen eind 
te komen.

  > FRANS CONCERN VERDIENT VET AAN ONZE ZORG

land overgenomen. SP-Tweede Kamerlid 
Maarten Hijink wil dat het kabinet 
maatregelen treft om de toekomst van 
de laagdrempelige en betaalbare 
verpleeghuiszorg te versterken. Hij 
vreest dat zonder actieve rol van de 
overheid de verpleeghuiszorg een 
commerciële speelbal van buitenlandse 
zorgreuzen zal worden: ‘De zorg is geen 
commercieel project. Winstbejag in de 
verpleeghuiszorg zal leiden tot tweede-
ling en duurdere zorg.’ Hijink wil daarom 
dat het leveren van verpleeghuiszorg aan 
huis onder het winstverbod in de zorg 
komt te vallen.

NIEUWS
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VERWONDERING

Als voormalig gemeenteraadslid, wet-
houder en fractiemedewerker in de 
Tweede Kamer is het Europees Parlement 
voor mij nog relatief onbekend terrein. Het 
functioneert op een totaal andere manier 
dan een gemeenteraad en de Tweede 
Kamer. Maar die verschillen zijn slechts 
procedureel. Uiteindelijk zit er in de kern 
niet zo veel verschil tussen wat wij als 
SP’ers lokaal, nationaal én internationaal 
te doen hebben: samen opkomen tegen 

de uitbuiting van mens, dier en planeet 
door het kapitalisme. En het bieden van 
socialistische alternatieven.

Inmiddels ben ik natuurlijk een paar keer in 
Brussel op bezoek geweest, en zelfs een 
keer in Straatsburg. Het duizelt je, wan-
neer je daar door de eindeloze gangen 
loopt of in die gigantische vergaderzaal 
met 751 stoelen staat. Dan openbaart zich 
ook direct de grootste valkuil: een kleur-

loos onderdeel worden van een parlemen-
taristisch systeem. Om van verwonderde 
buitenstaander langzaam te muteren in 
een stropdas met een rolkoffer, die 
langzaam maar zeker los komt te staan 
van de dagelijkse belevingswereld van 
mensen. Activisme en wekelijks mensen 
spreken in je eigen land is vanuit Brussel 
extra lastig maar tegelijk van nóg groter 
belang – een socialist in Brussel kan het 
niet alleen.

Met een geweldige lijst gaan wij de 
komende maanden de campagne in, en 
ook dat kunnen we niet alleen. Een groot 
deel van onze achterban bevindt zich 
tussen de niet-stemmers. En de niet-
stemmers vormen bij Europese verkiezin-
gen al jaren de grote meerderheid. Daarom 
hoop ik te kunnen rekenen op jouw steun. 
Laat je omgeving weten hoe zij de macht 
van Brussel kunnen breken door op 23 mei 
SP te stemmen. Zodat de stropdassen 
met rolkoffers ook weer eens verwonderd 
kunnen kijken – naar het grote SP-team 
dat de Nederlandse kiezer hun kant  
op stuurt!

Op de dag van de Provinciale 
Statenverkiezingen worden ook de 
verkiezingen voor de waterschappen 
gehouden. Daaraan doet de SP niet 
mee. Zijn de waterschappen niet 
interessant? ‘Wel degelijk’, zegt 
SP-Kamerlid Ronald van Raak. ‘Het 
werk van de waterschappen is heel 
belangrijk. Ze zorgen voor droge 
voeten en schoon water. Alleen: het 
beleid wordt gevoerd in de provin-
cies. De waterschappen zijn niet 
politiek, in bestuurlijke zin zijn ze 
ondergebracht bij de provinciale 
overheid. De waterschappen hebben 
vooral uitvoerende taken. Die moeten 
ze heel goed en deskundig kunnen 
verrichten, maar het beleid ligt bij 
Provinciale Staten.’ En daar stemmen 
we dus op 20 maart voor. 

Kleine moeite, groot effect. Mevrouw 
Conradi benaderde de SP in Amsterdam-
West met een vraag over de stoep voor 
haar woning aan de Geuzenstraat. Zij en 
andere buren ondervonden ernstig 
overlast van op de stoep geparkeerde 
fietsen en scooters, die de toegankelijk-

  > WATERSCHAPPEN 
BELANGRIJK, MAAR  
NIET POLITIEK

  > FIETSENREKKEN VERGROTEN VRIJHEID

heid voor mensen met een rollator of 
scootmobiel belemmerden. De SP liet 
er geen gras over groeien en wist de 
gemeente al snel te bewegen drie 
gloednieuwe extra fietsenrekken te 
plaatsen, die meteen volop in gebruik 
zijn genomen. 

Vorige maand schreef Dennis de Jong zijn 
laatste column als Europarlementariër. 
Hoewel hij en Anne-Marie Mineur nog een 
paar maanden onze Europarlementariërs 
zijn, wordt de column vanaf nu alvast 
geschreven door onze kersverse 
lijsttrekker Arnout Hoekstra.

foto Wiebe Kiestra
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SP’er Yvonne Liew-On en mevrouw Conradi: helden van de Geuzenstraat.
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Per 1 januari steeg de energierekening gemiddeld met 334 euro.  
Niet rechtvaardig, stelt de SP.

De regering-Rutte legt de rekening van het klimaatbeleid bij de huishoudens. Dat 
wist de SP al, maar kritiek op de stijging van de energierekening werd in december 
nog weggezet als bangmakerij. De SP opende een meldpunt en wist dat het geen 
bangmakerij was. Nu blijkt ineens dat er verkeerde cijfers zijn gebruikt. Partijen 
schuiven elkaar of de rekenmeesters de schuld in de schoenen. Maar einde van 
het verhaal is: jij mag betalen. Intussen worden grote vervuilers als Shell door  
Rutte  gematst. Shell maakte afgelopen jaar ruim 18 miljard winst en betaalde in  
Nederland amper belasting.

Weet wat ze stemmen 
Op 13 februari stelde de SP in de Tweede Kamer voor om de grootverbruikers te 
laten betalen. Het voorstel haalde het niet. Interessant om te zien welke partijen 
tegen stemden: D66, VVD, SGP, CDA, CU, PVV en FvD. Dat is dan ook weer helder.

 

DE ENERGIEREKENING OMLAAG

De verkiezingen van 20 maart gaan over de provincies.  
Voor kiezers spelen landelijke thema’s toch altijd een grote 
rol – al was het maar omdat indirect ook de Eerste Kamer 
wordt gekozen. Aan de reacties die binnenkomen bij de SP  
te zien, komen vier thema’s zeker langs in de campagne.

De SP is dé partij van  
de stevige aanpak  
van CO2  uitstoot. En 
‘stevig’  betekent bij de 
SP niet: gooi maar over 
de schutting van de 
huishoudens. ‘Stevig’ 
betekent: de groot
vervuiler betaalt; een 
rechtvaardig klimaat
beleid zorgt voor draag
vlak voor klimaat beleid. 

NIET OVER 
DE SCHUTTING

De SP is een petitie  
gestart met een 
 duidelijke eis: de 
energie rekening voor 
 huis houdens moet  
omlaag en grote 
vervuilers moeten 
hun eerlijke deel 
betalen. 

Onderteken hier:  
doemee.sp.nl/energie
Zo bouwen we samen 
de druk op voor 
klimaatrecht vaardigheid.

TEKEN DE PETITIE
Foto Floor Mertens
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DE ZORG WEER VAN ONS
Weet je nog, bij de laatste verkiezingen? Partijen vielen over elkaar heen om 
de SP te volgen in de eis om het eigen risico in de zorg af te schaffen. Na de  
verkiezingen hoorden we weinig meer van die partijen, behalve als ze  
tegen stemden als de SP voorstelde om het eigen risico af te schaffen...

Weet je nog, die ziekenhuizen die in de herfst failliet gingen? In Amsterdam en 
 Flevoland? Duizenden mensen die hun vertrouwde arts en zorg verloren,  
honderden mensen met hart voor de zorg die op slag hun baan kwijt waren?  
En dat terwijl zorgverzekeraars vele miljarden zorggeld op de plank hebben liggen?  
En dat de VVD-minister het allemaal wel oké vindt, want tja, marktwerking?

Het was toen, en het is nu meer dan ooit tijd voor een  

Nationaal ZorgFonds
Schaf de zorgverzekeraars af en zet één Nationaal ZorgFonds op. Zonder onnodige 
bureaucratie, zonder geldverslindende concurrentie en zonder eigen risico.

Het Nationaal ZorgFonds staat niet bepaald stil!
•  Het blijft mogelijk om te steunen; ga daarvoor naar nationaalzorgfonds.nl   

Al 273.000 mensen gingen u voor.
•  Meld je aan voor het inspirerende ZorgFonds-café op 14 maart in Den Haag.  

Grote namen als Herman Tjeenk Willink (oud-vicepresident van de Raad van State), 
Jan Terlouw (oud-minister en voormalig vicepremier) en Kim Putters (directeur van 
het Sociaal en Cultureel Planbureau) spreken over onze samenleving, de staat van 
de publieke sector en de gevolgen van marktwerking in de zorg.  
Aanmelden kan hier: nationaalzorgfonds.nl/cafe

•  Kijk op nationaalzorgfonds.nl/agenda of er regionale ZorgFonds-bijeenkomsten  
in jouw omgeving zijn. Op 18 maart, twee dagen voor de verkiezingen, is er  
bijvoorbeeld een in Zwijndrecht.

Wist je dat 
psychiater en 
woordvoerder  
van het Comité  
Nationaal  
ZorgFonds,  
Cobie Groenendijk, 
op de SPlijst 
voor de Eerste  
Kamer staat?  
Op nummer 6!

TEKEN DE PETITIE

Foto Rob Nelisse
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De regering heeft de btw verhoogd van 6 naar 9 procent op zaken 
die mensen echt nodig hebben, zoals boodschappen, treinkaartjes 
en drinkwater. 

Waarom is dat een slecht idee?
1. Er zijn te veel mensen die niet meer kunnen rondkomen. Ondanks 

het gejubel over de economie moeten bijna 600.000 gezinnen het 
met een zodanig laag inkomen doen, dat het CBS spreekt van ‘risico 
op armoede’. Nog duurdere boodschappen, dat kán voor veel mensen 
gewoon niet.

2. Een belastingverhoging op boodschappen is een belasting die rijken 
ontziet. De belasting raakt verhoudingsgewijs vooral mensen die 
relatief veel van hun inkomen uitgeven aan de dagelijkse bood-
schappen. En dat zijn niet de mensen met een hoog inkomen!

3. Het midden- en kleinbedrijf is er niet blij mee: duurdere bood-
schappen betekent voor bijvoorbeeld winkeliers óf minder  
verkoop óf minder winst; dus sowieso minder inkomen.

4. Er is een veel rechtvaardiger idee om belasting te heffen…

DE BTWVERHOGING  
TERUGDRAAIEN

BELAST DE  
MILJONAIRS, 
NIET DE  
BOODSCHAPPEN
Begin februari deed Lilian 
Marijnissen een voorstel 
om de btwverhoging 
terug te draaien. In plaats 
daarvan komt er een 
miljonairsbelasting. Dan 
wordt 2 procent extra 
belasting geheven op 
het vermogen boven de 
één miljoen euro. Voor 
mensen met een vermo
gen tot een miljoen euro 
verandert er dus niets. 
Marijnissen: ‘Wij belas
ten de superrijken een 
beetje meer en kunnen 
hiermee de oneerlijke 
 btw verhoging terug
draaien. Dat is recht
vaardig en bovendien 
hard nodig.’ 70 procent 
van de Nederlanders 
vindt dit een goed idee – 
waaronder zelfs de helft 
van de VVDstemmers. 
De miljonairsbelasting 
levert evenveel op als de 
btwverhoging.

Foto SP Boxtel
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EERLIJKE PENSIOENEN
Eind januari in het nieuws: twee miljoen gepensioneerden en werkenden 
zullen waarschijnlijk gekort worden op hun pensioen. Voor nog eens  
2,9 miljoen mensen kan het pensioenfonds korting ‘niet uitsluiten’.

Al jarenlang worden gepensioneerden kort gehouden. Terwijl de 
pensioenpot in tien jaar verdubbelde, van zo’n 700 miljard euro naar 
1,4 biljoen. En terwijl de pensioenleeftijd al jaren aan het stijgen is. 

Wat is er aan de hand?
Volgens SP-Tweede Kamerlid Bart van Kent moeten pensioenfondsen 
zich al jarenlang arm rekenen. Door een kunstmatige rekenmethode 
lijken de pensioenpotten leeg, terwijl ze steeds voller raken. Er moet een 
nieuw pensioenakkoord komen. Het kabinet, de werkgevers en de vak-
bonden zijn daarover al een tijd in overleg. Maar het kabinet heeft het 
pensioenakkoord geblokkeerd. En geeft de vakbonden de schuld.

Wat regelde de SP in de Tweede Kamer al,  
zodat meer mensen een goed pensioen krijgen?
• Flex duurder dan vast
• Proeftijd niet omhoog
• Pensioen voor payrollers
• Ontslagvergoeding vanaf dag 1

Een van de eisen van de vakbond is dat de AOW-leeftijd verlaagd wordt 
naar 66. Van Kent: ‘Ik hoop dat de vakbonden blijven vasthouden aan de 
verlaging van de AOW-leeftijd naar 66 jaar. Wat mij en de SP betreft gaan 
we naar de 65, maar dit is een stap in de goede richting en daarom vind 
ik dat belangrijk. Zeker als je ziet wat een hogere AOW-leeftijd betekent 
voor mensen met zware beroepen. Die halen tot 
65 doorwerken nu vaak al niet eens.’

WAT WIL DE SP?
• We verlagen de AOW

leeftijd naar 65 jaar
• We verhogen de AOW

uitkering met tien 
procent

•  Pensioenfondsen  
hoeven zich niet arm  
te rekenen 

18 MAART 
ACTIEDAG 
VAKBONDEN
Van Kent roept SP’ers op 
om vakbonden te steunen 
in hun acties voor een 
rechtvaardig pensioen. 
Op 18 maart, twee dagen 
voor de verkiezingen, is 
er een grote actiedag, 
georganiseerd door de 
vakbonden. Kijk op 
goedpensioen.nu voor 
deze actiedag en voor 
nog meer vakbonds
acties.

doemee.sp.nl/rechtvaardigheid/pensioenen

Foto Maurits Gemmink
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SLACHTOFFERS VAN MENSENHANDEL

SOLD
Het zijn schokkende cijfers: naar  schatting 
van de Verenigde Naties worden er in 
Nederland jaarlijks rond de 6250 mensen 
slachtoffer van mensenhandel. Een   
aantal van hen wordt misbruikt als  
seksslaaf. Fotograaf Ernst Coppejans  
won met zijnindringende portretten 
de Paul Peters Fotoprijs.
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Eerlijk gezegd had Ernst Coppejans nog 
nooit gehoord van de Paul Peters Fotoprijs, 
vertelt hij. ‘Maar toen ik me er een beetje 
in ging verdiepen, wist ik het meteen: dit 
is precies wat ik het liefste doe. Sociaal 
ge ëngageerde fotografie, daar draait het 
bij bijna al mijn projecten om. Ik voel me 
betrokken bij de underdog, bij mensen in  
de verdrukking.’ De 44-jarige Amsterdam-
mer is na Selma van der Bijl de tweede die, 

naast de eer, de geldprijs van 2500 euro 
plus een speciale opdracht van de SP in de 
wacht sleept. Hij deed dat in de strijd om de 
Zilveren Camera, waarvan de Paul Peters 
Fotoprijs sinds 2018 een apart onderdeel 
vormt. De prijs is ingesteld door de SP, als 
een hommage aan de in 2017 overleden 
fotograaf en partijorganisator Paul Peters, 
en bedoeld als stimulans voor de sociale 
fotografie. Coppejans won de prijs dit jaar 

met zijn serie Sold, over mensenhandel. Een 
heftig onderwerp, dat hij op respectvolle en 
invoelbare wijze heeft behandeld.

‘Op een verjaardag hoorde ik dat de zus van 
een vriendin in een Amsterdams opvang-
centrum voor slachtoffers van mensen-
handel werkte. Op dat moment begon ik 
erover na te denken of ik als fotograaf deze 
vrouwen en mannen uit de anonimiteit kon 
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halen, zonder hen in gevaar te brengen. Ik 
ben me in de voor mij tot dan toe volstrekt 
onbekende materie gaan verdiepen en 
schrok van de omvang. Wereldwijd worden 
er ruim 40 miljoen mensen verhandeld en 
onderdrukt. In Nederland kom je uit op 
rond de 6250. Probeer eens te bedenken 
hoeveel personen daarbij betrokken zijn,  de 
uitbuiters die er grof geld aan verdienen en 
de klanten.’ 
Ernst Coppejans, een sprankelende per-
soonlijkheid die als jongen al snel wist en 
accepteerde dat hij gay was en op jonge 
leeftijd het oosten van Brabant verruilde 
voor de hoofdstad, kreeg toestemming om 
het opvangcentrum frequent te bezoeken 
om met de bewoners te praten. Om hun 
vertrouwen te winnen en hen te overtuigen 
van zijn integriteit.
‘Makkelijk gezegd, moeilijk gedaan. Het ging 
bepaald niet vanzelf, maar uiteindelijk ont-
stond er een band. Ik moet bekennen dat ik 
tussen al die vrouwen mijn homoseksualiteit 
wel een beetje in de strijd heb gegooid. Toen 
ze begrepen wat mijn bedoeling was, konden 
we aan de slag. Ik wil met mijn foto’s maat-
schappelijke aandacht vragen voor deze nog 
steeds onderbelichte problematiek.’
Uiteindelijk had Ernst twee jaar nodig om 
zijn bekroonde reeks te voltooien. Overi-
gens maakte hij om het ijs te breken eerst 
een  modeshoot, compleet met catwalk en 
styling. Op die manier gaf hij de slachtoffers 
iets van hun waardigheid terug, zoals hij 
dat vervolgens met Sold publiekelijk heeft 
gedaan.

Niet voor het eerst
In 2014 won hij al eens een Zilveren Camera 
voor de beste serie: Dans le milieu, foto’s 
waarmee hij homoseksuele mannen in 
West-Afrika een gezicht had gegeven. De 
gezichten van de vrouwen en mannen in 
de opvang in Amsterdam (er zijn daarnaast 
soortgelijke centra in Rotterdam, Den 
Haag, Groningen en Leeuwarden) blijven 
onzichtbaar. ‘Mensenhandelaren zijn slim 
en levensgevaarlijk. Hun slachtoffers waren 
uiteindelijk zo moedig om te vluchten, maar 
je moet er toch niet aan denken dat    
ze opnieuw in handen vallen van deze  
meedogenloze schoften.’
Achter ieder persoon zit een intriest verhaal. 
‘De meesten komen uit Afrika, Azië en 
 Oost-Europa. Hun achtergronden verschil-
len, maar de situaties waarin ze belanden 
zijn allemaal even schrijnend. Een Brazili-
aanse transseksuele vrouw vertelde mij dat 
ze verliefd was geworden op een Neder-
landse man, die haar overhaalde mee te 
gaan naar Nederland. Hij zou de kosten van 
de operaties, de transitie, voor zijn reke-

ning  nemen en dan zouden ze trouwen. De 
 littekens waren nog niet geheeld of ze kreeg 
te horen dat het de hoogste tijd was om hem 
terug te betalen. Ze moest tot wel tien  
mannen per dag ontvangen.’ 
Mensenhandelaren slaan overal toe. Zo 
loeren ze op bootvluchtelingen die het 
Europese vasteland hebben bereikt en in 
de noodopvang terechtkomen. Ze pikken 
vrouwen en mannen eruit die ze lokken met 
allerlei beloften. ‘Het is mensonterend hoe 
zij profiteren van de kwetsbare positie van 
hun slachtoffers, die nergens in het systeem 
voorkomen, van wie niemand weet wie ze 
zijn en die op papier niet bestaan. Het kan 
ook anders verlopen, zoals met een jongen 
die ik in het opvanghuis leerde kennen. Hij 
was vanuit Oost-Europa met iemand mee-
gegaan op vakantie, tenminste dat werd hem 
voorgespiegeld. Eenmaal in Nederland werd 
hij een seksslaaf.’

Een enkeling krijgt een 
verblijfsvergunning
Ook buiten de seksindustrie komt slaven-
arbeid voor. ‘Een Marokkaans meisje werd 
door haar eigen familie naar haar zuster 
in Nederland gestuurd om gedwongen en 
onbetaald voor haar te werken. Ze dacht zelf 
dat het zo hoorde, dat dit dan kennelijk haar 
leven moest zijn. Totdat ze ziek werd en bij 
de huisarts een vrouw ontmoette die zich 
over haar ontfermde en opvang regelde. Dat 
meisje kan geen kant meer op. Ze heeft geen 
verblijfsvergunning en terug naar Marokko, 
naar haar familie, is uitgesloten. Haar 
familie is woedend op haar. Eer, armoede, 
angst, omzwervingen; de mensenhandel is 
complex en vaak onnavolgbaar en mensen-
handelaren weten exact waar ze mee bezig 
zijn. Ze beschikken over netwerken in de 
regio’s en houden de boel scherp onder 
controle.’
Wat er met de slachtoffers gebeurt als ze 
de opvang verlaten? Ernst heeft geen idee. 
‘Meestal verdwijnen ze in de illegaliteit. In 
het centrum leiden ze weliswaar een saai 
 leven, maar ze kunnen er ten minste op 
adem komen. Er is een dagbesteding, ze 
koken samen, er is sprake van een zekere 
structuur en ze kunnen zich zelfs, zij het  
behoedzaam, naar buiten begeven. Als hun 
tijd erop zit en ze uit de opvang gaan, zullen 
ze zichzelf moeten zien te redden. Hoe ze 
dat doen, is mij een raadsel. Het is mij be-
kend dat een enkeling een verblijfsvergun-
ning krijgt en sommigen vinden op de een of 
andere manier een reguliere baan. Maar de 
meerderheid wordt onzichtbaar en loopt het 
risico opnieuw in verkeerde handen te val-
len, of wordt op het vliegtuig naar het land 
van herkomst gezet.’

Niks meegenomen
Ernst Coppejans bewaart dierbare her-
inneringen aan de samenwerking met de 
vrouwen en mannen in het opvangcentrum. 
‘Je kunt wel stellen dat wij de foto’s samen 
hebben genomen. Ze dachten met mij mee 
over kleding, houding en positie. Ik deed 
het met wat voorhanden was: ik heb niks 
van buiten meegenomen om het mooi aan 
te kleden. Het zijn pure én ook esthetische 
portretten. Ik lette natuurlijk wel op kleuren, 
het licht, de compositie en de achtergrond. 
Ik ben heel blij met deze serie. Dat ik er nou 
ook nog de Paul Peters Fotoprijs voor heb 
gekregen, is voor mij een bevestiging dat 
mijn keuze voor sociale fotografie de juiste 
is geweest. Ik portretteer ook mensen onder 
prettige omstandigheden. Bijvoorbeeld voor 
de Linda. Dat doe ik met evenveel plezier en 
inzet, maar mijn hart ligt bij de kwetsbare 
mensen.’

tekst Robin Bruinsma
foto’s Ernst Coppejans©

De complete serie Sold, van 25 portretten,  
is in extra groot formaat te zien op het  
Fotofestival in Naarden, waar Ernst 
 Coppejans samen met zijn gerenommeerde 
collega’s Stephan Vanfleteren, Koos Breukel 
en Robin de Puy exposeert in de Grote Kerk. 
Te zien van 22 mei t/m 30 juni.

PAUL  
PETERS
FOTO 
PRIJS
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LINKSVOOR ‘IK PRAAT ZE NIET NAAR DE MOND’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer en waarom werd je SP-lid?
‘In 2016, omdat de SP tegen het uit-
kleden van de arbeidszekerheid is. In 
2011 heb ik een hartoperatie gehad. 
Daarna moest ik me terugworstelen in 
de maatschappij. Met veel wilskracht en 
sport viel ik dertig kilo af. Maar op de 
arbeidsmarkt ging het minder goed, ik 
verloor mijn baan als filiaalmanager bij 
Kruidvat.’

 › Wat doe je nu voor werk?
‘Ik loop ’s ochtends vroeg twee kranten-
wijken. ’s Middags breng ik post rond,  
op de fiets. Dat geeft wat financiële 
zekerheid. Bij de krant is een dag ziek 
een dag geen inkomsten.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘Mijn moeder was nogal PVV-minded. 
Daar hadden we felle discussies over.  
Op een dag bracht ik haar naar het 
stembureau. Toen ze buitenkwam zei 
ze: ‘Het is lijst 4 geworden, nummer 1.’ 
Emile Roemer! Dat gaf me zo’n boost: 

Fransois Springintveld (49)  
is coördinator van de  
SP-werkgroep Hoorn. ‘Ik woon 
samen met mijn vriendin in de 
Kersen boogerd. Een prett ige 
volksbuurt, met veel kleurtjes.’ 
Fransois is graag buiten, in zijn 
tuin of in de natuur rond Hoorn. 
Voor zijn SP reist hij het hele 
land door: ‘Ik heb Ron Meyers 
boek presentatie in Heerlen 
bezocht, voor een hand tekening 
in Grip. Zo ben ik ook eens naar 
Nieuwegein gegaan voor een 
hand tekening in Emile Roemers 
boek.’

dat je mensen echt andere inzichten 
kunt geven.’

 › Hoe doe je dat dan?
‘Ik probeer ze anders te laten kijken 
naar hun oplossingen. Als mensen 
zeggen dat buitenlanders de grens over 
moeten, vraag ik: “Maar zijn daarmee 
jouw problemen opgelost?” Het leuke 
aan hier wonen is juist de samen-
hang: uiteindelijk mingelt iedereen 
met elkaar. Als mensen hier afgeven 
op  Marokkanen, hebben ze het niet 
over hun buren. Dat is bemoedigend. 
Daarom praat ik met ze, maar ik praat 
ze niet naar de mond.’

 › Hoe zie jij je toekomst?
‘Ik hoop weer een baan te vinden.  
Verder kijk ik ernaar uit om weer vader 
te worden. Ik heb al een dochter en 
mijn vriendin zit hier naast me met een 
buik die op knappen staat. Er beweegt 
van alles: een echte Springintveld!’
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LIJSTEN EN PROGRAMMA KLAAR
De SP-Partijraad heeft het Europees verkiezingsprogramma en de 
kandidatenlijsten voor de verkiezingen van het Europees Parlement 
en de Eerste Kamer vastgesteld.

Met veel discussie over de inhoud en weinig 
over de poppetjes, heeft de Partijraad van 
de SP op 23 februari een aantal knopen 
doorgehakt. De afdelingsvoorzitters spraken 
en stemden namens hun afdelingen, nadat 
de afgelopen maanden de leden op lokale 

 1. Tiny Kox (1953, Tilburg)

 2. Rik Janssen (1957, Wassenaar)

 3. Arda Gerkens (1965, Haarlem)

 4. Bastiaan van Apeldoorn (1970, Haarlem)

 5. Paul Ulenbelt (1952, Leiden)

 6. Cobie Groenendijk (1972, Amsterdam)

 7. Nicole van Gemert (1975, Utrecht)

 8. Meta Meijer (1969, Amsterdam)

 9. Ruud Kuin (1961, Haarlem)

 10. Lies van Aelst (1988, Gorinchem)

 11. Nurettin Altundal (1966, Oss)

 12. Theo Coskun (1950, Rotterdam)

 13. Rosita van Gijlswijk (1974, Groningen)

 14. Nico Heijmans (1953, ’s Hertogenbosch)

 15. Inez Staarink (1969, Leiden)

 16. Bob Ruers (1947, Sittard-Geleen)

 17. Spencer Zeegers (1954, Uden)

 18. Hans van Heijningen (1953, Amsterdam)

 19. Riet de Wit (1948, Heerlen)

 20. Remi Poppe (1938, Vlaardingen)

DE LIJST VOOR  
DE EERSTE KAMER

afdelingsvergaderingen en tijdens regio-
conferenties hun woordje konden doen. Met 
drie resultaten. Eén Europees verkiezings-
programma, te lezen op SPnet.nl zodra de 
laatste wijzigingen zijn doorgevoerd. Eén lijst 
voor de Eerste Kamerverkiezingen. Als de 

Provinciale Statenverkiezingen van  
20 maart zijn geweest en de nieuwe  
Statenleden zijn geïnstalleerd, kiezen zij  
de Eerste Kamer.  En nog een lijst voor de 
verkiezingen voor het Europees Parlement 
van 23 mei. 

 1.  Arnout Hoekstra (1984, Vlaardingen)

 2. Jannie Visscher (1961, Eindhoven)

 3. Geert Ritsema (1960, Amsterdam)

 4. Remine Alberts (1954, Amsterdam)

 5. Fenna Feenstra (1970, Sneek)

 6. Sara Murawski (1987, Amsterdam)

 7. Wouter van der Staak (1981, Sint-Oedenrode)

 8. Diederik van der Loo (1984, Wageningen)

 9. Ellen Verhoog (1958, Zutphen)

 10.  Ad Meijer (1957, Amersfoort)

 11. Daphne ten Klooster (1992, ’s-Gravenhage)

 12. Jannie Drenthe (1952, Assen)

 13. Ton Heerschop (1965, Tegelen)

 14.  William van den Heuvel (1965, Hengelo)

 15. Jan Zoll (1956, Oss)

 16. Meltem Okcu (1985, Capelle aan den IJssel)

 17. Josje Beukema (1986, Rotterdam)

 18. Diederik Olders (1970, Rotterdam)

 19. Tjitske Hoekstra (1965, Rutten)

 20. Ger van Unen (1959, Kloosterzande)

 21. Rosita van Gijlswijk (1974, Groningen)

 22. Sibel Ozogul-Ozen (1968, Haarlem)

 23. Renske Helmer-Englebert (1969, Nijmegen)

 24. Jan de Wit (1945, Heerlen)

 25. Jay Pahladsingh (1950, Capelle aan den IJssel)

 26. Jos van der Horst (1957, Drachten)

 27. Nicole van Gemert (1975, Utrecht)

 28.  Lisa de Leeuw (1993, Groningen)

 29. Krista van Velzen (1974, Hall)

DE LIJST VOOR  
DE EUROPESE VERKIEZINGEN
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PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar  
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

KLASSENJUSTITIE

Super dat Michiel van Nispen zich inzet 
voor de strijd tegen klassenjustitie! Dat 
is hard nodig. Enkele voorbeelden. 1) Een 
vermogende heeft over het algemeen 
toegang tot de beste advocaten, en 
kan een telefonische afspraak maken 
voor circa € 0,10. Is hij/zij cliënt bij 
een advocatenkantoor dan worden 
eenvoudige juridische vragen dikwijls 
gratis beantwoord. Een minvermogende 
kan gratis naar een inloopspreekuur 
van het Juridisch Loket met beperkte 
openingstijden. Daar zitten geen 
advocaten, maar juristen. Voor het maken 
van een telefonische afspraak zijn de 
kosten € 0,25 per minuut. Vanwege de 
soms lange wachttijden moet je rekening 

houden met € 12,50 telefoonkosten.  
2) Bega je een klein misdrijf, bijvoorbeeld 
belediging van een ambtenaar in functie, 
dan kan dat worden afgedaan door de 
officier van justitie. Die vertelt je niet dat 
je bij het accepteren van een schikking 
een strafblad krijgt en dat als je je verzet 
tegen de schikking, je mogelijk door 
de rechter wordt vrijgesproken. In de 
praktijk wordt er geen proces-verbaal 
opgemaakt, zodat in het geval je de 
zaak voor de rechter laat komen je nooit 
zeker kunt zijn van een eerlijk proces. 
Het verhaal van twee beëdigde agenten 
telt altijd zwaarder dan dat van één 
verdachte. 3) Als een ambtenaar een 
misdrijf begaat in een activiteit die de 
overheid niet kan privatiseren, kan die 
volgens de Pikmeerarresten van de Hoge 
Raad niet veroordeeld worden. Zo kan 
het gebeuren dat rechters die het recht 
op een eerlijk proces schenden (een 

mensenrechtenschending, art.6 EVRM) 
vrijuit gaan door hun uitspraak keer op 
keer uit te stellen. Een burger die een 
mensenrecht schendt krijgt echter een 
strafblad. 4) Als je als burger schade lijdt 
door een onrechtmatige daad van een 
andere burger, houdt de rechter rekening 
met de werkelijk geleden schade. Als je 
echter schade lijdt ten gevolge van een 
veel te lang durend proces, waarbij de 
rechter art. 6 EVRM heeft overtreden, 
dan houdt de rechter uitsluitend rekening 
met immateriële schade waarvan het 
maximum van tevoren vaststaat. 5) Voor 
multinationals zijn er aparte geheime 
tribunalen die in hun voordeel werken. Zo 
kan het gebeuren dat als de staat besluit 
om de gaswinning in Groningen te stoppen 
dat dan de staat wordt veroordeeld om de 
geleden schade aan de NAM te vergoeden. 

Wim Lentink, Enschede

BRIEVEN
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De winnaar van de februaripuzzel 2019 is Tammo J. Hak uit Woldendorp 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 27 maart 2019 naar de puzzel redactie van de Tribune;   
Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden?  
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN FEBRUARI 2019

Horizontaal
1 Hip roofdier (v.). (7 en 5,2)
7 Lukraak verwond door Indonesische dolk. (8 en 4;4)
9 Onderneming van sociale insekten. (16)
12 Vogel kijkt in spiegel en ziet zichzelf. (3)
13 Elementaire deeltjes zijn nat en droog tegelijk. (15)
15 Is troef in de liefde. (9)
16 Insekt is up to date. (8)
18 Te weinig zuurstof? Geen wonder dat het vuurtje 
uitging. (15)
20 Veruit de hardste schop in de Nederlandse taal? (13,4)
22 Plaatstelijke regen verspreidt bacillen. (7)

Verticaal
2 (geen) Voortplantingsorgaan van de boom. (5)
3 Mensenrechten, en de lichtsnelheid. (10,7)
4 Promotie? Dan komt u een treetje hoger. (14)
5 Zwaait de scepter over legeronderdeel. (13)
6 Twintigste-eeuwse tegenhanger sloot verbond met  
 de Smurfen. (7)
8 Regelt de zaken van muzikaal speelgoed. (10)
10 In de tuin velt de rechter het vonnis. (8)
11 (huishoudelijke) Kromme. (6)
14 Een hele schok voor uw karakter. (10)
17 Je kunt met het vliegtuig ook printen. (6)
19 Rijk man? (3)
21 Tijdvak viert honderdste verjaardag. (4)

IMAGINAIRE WOORDENLIJST

PUZZEL
Henry en Lucas, ©

 FLW
 2019

1 2 3 4

5 6 

7  8

9  10  

11

12  

13 14 

15 16  17  

18  19  

20  21  

22 

Opgaven
1 Banananarchie
2 (Goede) Gluurman
3 MAGAmoe
4 Exoot-o-phobia
5 Pastafurieus
6 Sillyputin

7 Xcremist
8 Dijkhofdoorbraak
9 Bonuskabinet
10 Kwakkelkoets
11 Broodbudget
12 Multiburger
13 Crocuskandidaat

14 Amsterdampen
15 Broodrommel
16 Nietzofijnstof
17 Me3
18 Techtakel
19 Landsverlangen
20 Tatataai

Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, interessant 
of verrassend mogelijke betekenis te vinden voor de 20 – 
goeddeels onbestaande - woorden onder ‘Opgaven’. De meest 
originele inzendingen worden door de redactie als prijswinnaar 
bestempeld.

Voorbeeld: Buitenees – Verdwaalde Hagenaar.

Horizontaal 1) Zeewegen 8) Formatieronde 
10) Meewind 11) Dropveter 13) Vliegersport 15) 
Stolp 16) Gezinskorting 17) Reservespeler 20) 
Kopenhagen 21) Gelddorst. 

Verticaal 2) Woonwagenbewoners 3) 
Gemenerik 4) Gerookt 5) Honkvast 6) AIVD 7) 
Meethulp 9) Gewinziek 12) Sportschool 14) 
Ruïne 15) SG (Singapore/StatenGeneraal) 18) 
Veendam 19) Eend.

Cryptogram Citatenraadsel
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

MAAK KENNIS MET ROOD  
OP DE NIEUWE LEDENAVOND!

Naar een beter Nederland. Wie wil 
dat nou niet? Met deze schoudertas 
uit de SP-shop laat je zien hoe 
praktisch idealen kunnen zijn. Ook 
reuzehandig voor het verspreiden van 
verkiezingsfolders trouwens..

Ben je nog niet zo lang lid van ROOD of wil je graag meer weten over 
ROOD? Kom op vrijdagavond 10 mei naar de landelijke Nieuwe  
Ledenavond in Amersfoort.

Het wordt een leuke en inspirerende avond waarop we het met elkaar 
hebben over onze ideologie en over activisme. Ook maak je kennis met 
andere ROOD-leden uit het hele land.

Lijkt het je leuk om hier bij te zijn?  
Meld je dan aan door een mailtje te sturen naar rood@sp.nl

SCHOUDERS  
ERONDER
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Statenverkiezingen
Uitslagen, impressies, commentaren

6

Klimaat
Voor u de rekening,  
voor Shell de winst

10

Latijns-Amerika
Opnieuw strijdtoneel van de 
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Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Voor Kruiskamp 
‘Lilian, ik reken op jullie. We zitten hier 
in ongezonde woningen met schimmel, 
aan het eind van de maand vragen we 
ons altijd weer af of we onze rekeningen 
kunnen betalen en ondertussen blijven 
onze kosten gewoon doorstijgen. De 
energierekening, de zorgpremie, de huur.’ 
Ik was pas op bezoek in de Bossche 
wijk Kruiskamp, toen een bewoonster 
dit tegen me zei. Samen met de SP- 
afdeling hadden huurders door samen 
in actie te komen afgedwongen dat hun 
woningbouwcorporatie eindelijk hun 
woningen fatsoenlijk ging isoleren. Deze 
overwinning smaakte naar meer. 
Op het moment dat ik deze column schrijf 
is het een paar dagen na de verkiezingen. 
Terwijl ik dit schrijf moet ik aan haar 
denken. Duidelijk is wel: het waren niet 
onze verkiezingen. Daar moeten en gaan 
we natuurlijk van leren. Hoe kan het 
bijvoorbeeld dat bijna de helft van de 
mensen het vertrouwen in de politiek, 
en dus ook in ons, zo is verloren dat 
ze niet eens zijn gaan stemmen? Maar 
tegelijk hebben wij SP’ers de plicht om 
te zorgen dat we het vertrouwen van de 
Kruiskampers niet beschamen. 

Zoals in Kruiskamp zijn er heel veel 
mensen in Nederland. Gewone mensen 
die na decennialang marktdenken 
en bezuinigingen op dat wat van ons 
allemaal is hopen op verandering én op 
een fatsoenlijk bestaan. We weten dat 
de oplossing voor hun problemen niet 
gaat komen van de gevestigde orde of de 
rabiaat rechtse partijen. Ik beloofde de 
Kruiskampers die middag dat wij altijd 
zij aan zij met hen blijven staan. Door 
hun stem te zijn binnen het parlement 
en samen met hen in actie te komen 
daarbuiten. 

Het heeft dus geen zin om onze schouders 
te laten hangen. We zullen onze rug 
rechten en opstaan. Want soms lijkt het 
misschien tegen te zitten. Maar juist dan 
staan we op. Met meer energie, moed 
en hoop. Voor al die 
mensen die geen gouden 
bergen vragen, maar een 
fatsoenlijk bestaan. Voor 
een rechtvaardig land.

17 Uitgelicht: Patserbakken pakken? 
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28 LinksVoor: Jobien de Rijt-van Keulen reageert  
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EÉN DING WIL SP-Kamerlid Jasper van Dijk 
meteen helder stellen: ‘Discriminatie op 
de arbeidsmarkt raakt niet alleen mensen 
met een migratie-achtergrond. We heb-
ben het ook over bijvoorbeeld leeftijds- en 
zwangerschapsdiscriminatie.’ Al eerder 
trok Van Dijk bijvoorbeeld aan de bel over 
de personeelswerving bij Albert Heijn, dat 
in vacatures stelde scholieren en studen-

Iedereen is tegen discriminatie. En natuurlijk maakt niemand zich er zelf 
schuldig aan. En toch komt het voor en niet te lui. Bijvoorbeeld op de arbeids-
markt. Veel uitzendbureaus bleken weinig problemen te hebben met de zoek-
opdracht ‘geen Turken en Marokkanen’. De SP stelt een pakket maatregelen 
tegen arbeidsmarktdiscriminatie voor dat eindelijk zoden aan de dijk zet. 

ten als vakkenvullers te willen. Jongelui 
die in de supermarkt werken, het mag 
voor velen een vertrouwd tafereel zijn. 
Maar door zo expliciet de voorkeur voor 
een leeftijdsgroep uit te spreken, worden 
degenen die ouder zijn uitgesloten. Dat is 
leeftijdsdiscriminatie, oordeelden destijds 
het College voor de Rechten van de Mens en 
ook Jasper van Dijk. Er is geen enkele reden 

om er op grond van leeftijd van uit te gaan 
dat iemand minder presteert dan mensen 
die jonger zijn, redeneert de SP. En hoeveel 
50-plussers zullen aan de zijlijn staan-
omdat werkgevers hen te oud vinden?
Niettemin heeft een van de meest 
schrijnende voorbeelden van arbeids-
discriminatie een etnische achtergrond. 
TV- programma Radar onthulde dat de 

PERSONEEL GEZOCHT: 
JONG, WIT, MANNELIJK

Uitzendbureaus moeten zelf ook veel meer doen om discriminatie te bestrijden. Daarom is de SP bij de koepel van uitzendbureaus (ABU) op bezoek  
gegaan om ze dat te vertellen. Het filmpje van die actie is hier terug te vinden: sp.nl/nieuws/2018/02/pak-discriminerende-uitzendbureaus-aan



helft(!) van de uitzendbureaus bereid is om 
opdrachtgevers zonder meer tegemoet te 
komen als zij ‘geen Turken of Marokkanen’ 
willen hebben. ‘Discriminatie op bestel-
ling’, aldus Van Dijk.

Natuurlijk; iedereen is tegen discrimi natie. 
En uiteraard is het goed dat de overheid 
het in beeld heeft en optreedt. Maar het 
 zogenaamde Implementatieplan, dat 
staatssecretaris Van Ark van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid (SZW) daartoe 
onlangs op tafel legde, gaat Van Dijk lang 
niet ver genoeg. ‘Weliswaar is de intentie 
goed, maar het is te vrijblijvend, er wor-
den geen doelen gesteld en sancties zijn 
vooralsnog beperkt’, zo zei hij in de Kamer. 
‘Volgens het plan van Van Ark hoeven 
 bedrijven alleen maar “een beleid” te heb-
ben. Dat zou dan al kunnen met een A4’tje 
in de kantine met daarop de tekst “Wij zijn 
tegen discriminatie”. Goedbedoeld, maar 
helaas te slap. Kijk, arbeidsmarktdiscri-
minatie is hardnekkig. Het is ongelooflijk 
frustrerend voor gemotiveerde mensen als 
zij op basis van bijvoorbeeld hun afkomst 
worden afgewezen en bovendien totaal 

irrelevant. Bedrijven die discrimineren 
moeten dat gaan voelen, maar dat gaat 
onder het huidige beleid niet gebeuren.’

De SP heeft daarom vijf voorstellen 
gedaan om definitief af te rekenen met 
discriminatie op de arbeidsmarkt. Om te 
beginnen moeten bedrijven die discri-
mineren een boete krijgen, ook als dat 
 gebeurt in de werving- en selectiefase. 
Van Dijk: ‘Juist in die fase vindt discri-
minatie veelal plaats.’ Berucht hierin zijn 
volgens hem uitzendbureaus, waarvoor 
als het aan de SP’er ligt een vergun-
ningsplicht komt. Uitzendbureaus vallen 
namelijk onder de vrije sector; door 
invoering van een vergunningsplicht kan 
de Inspectie SZW ingrijpen bij overtre-
dingen. Dat betekent dat een vergunning 
kan worden ingetrokken als er sprake is 
van discriminatie. Verder voorzien de 
SP-voorstellen in vergroting van de slag-
kracht van de Inspectie, die al jaren met 
een chronisch capaciteitstekort kampt. 
Waardoor misstanden op de arbeidsmarkt 
nauwelijks aangepakt worden. Een speci-
ale afdeling van de Inspectie zou zich dan 
bezig moeten gaan houden met de aanpak 
van arbeidsmarktdiscriminatie. Naast het 
uitdelen van boetes behoort publicatie 
van een zwarte lijst voor discriminerende 
bedrijven eveneens tot de SP-voorstellen. 
Immers, geen enkel bedrijf heeft zin in 
een slechte reputatie. Tot slot moet de  
Inspectie extra middelen krijgen voor 
inzet van mysteryguests, zodat bedrij-
ven ook op heterdaad betrapt kunnen 
worden. De ‘undercover-inspecteurs’ 
zijn niet alleen in het kader van sol-
licitaties maar ook bij aanvragen voor 
stageplekken  inzetbaar. Vorig jaar bleek 
uit overheidscijfers dat 48 procent van de 
mbo- studenten met een allochtone  
achtergrond de eerste keer succes heeft 
bij het vinden van een stageplek; bijna een 
kwart moet het vier keer of vaker probe-
ren. Bij de autochtone mbo’ers daaren-
tegen lukt het ruim twee derde meteen 
de eerste keer en hoeft maar 10 procent 
vier of meer pogingen te doen om een 
stageplek te vinden.
De SP-voorstellen worden binnenkort in 
de Kamer besproken. •

tekst Rob Janssen

Terugknokken

Mensen die mij kennen, weten dat ik vrese-
lijk slecht tegen verlies kan. Ja, ik was zo’n 
jongetje dat het Mens-erger-je-niet-bord 
omver gooide wanneer ik dreigde te verliezen. 
Mijn oma liet me dan winnen, mijn moeder 
stuurde me naar mijn kamer. Mijn vrouw 
vindt het een vreselijke eigenschap. 

Nog veel erger vindt ze dat ik ’m door gegeven 
heb aan onze kinderen. Aan de twee jongens 
om precies te zijn. Bij onze oudste- van elf 
jaar- komt na elke sportnederlaag de stoom 
uit de oren. Een ‘cooling down’ duurt dan 
minstens een uur. Getergd is hij dan de vol-
gende wedstrijd. Het hoofd van onze jongste 
zoon, twintig maanden- transformeert in een 
reuzentomaat die elk moment kan ontploffen 
– alleen al als Baby TV een keer storing heeft. 
Dochterlief van negen is veruit de verstandig-
ste. Zij kookt van binnen, past haar creati-
viteit toe en wint het eerstvolgende spel.  
Vaak met twee vingers in de neus.

Ik was ziek van onze verkiezingsuitslag. Ik 
dacht aan al die SP-vrijwilligers die dagelijks 
strijden voor gelijkwaardigheid, menselijke 
waardigheid en solidariteit. Ik besloot met 
heel veel mensen te praten. Te bellen. De 
buurt in te gaan en te luisteren. Waarom is 
hier zoveel Forum gestemd? Waarom  
stemden hier zoveel mensen niet? 

Wat je dan vaak hoort? Boosheid, teleur-
stelling en zelfs cynisme. Over een elite die 
keer op keer een middelvinger opsteekt 
naar de rest van het land. Sommigen gaven 
 openlijk aan de macht de hardste klap te 
willen geven. De ergste kopzorgen. Wat je 
ook vindt van het middel waarmee die klap 
verkocht is; die boosheid moeten wij voelen. 
Niet als rem, maar als energie. 

Mensen geven ons een duidelijke boodschap: 
wees onze strijder. Voor rechtvaardigheid. 
 Tegen een arrogante en hypocriete elite met 
een wapperend vingertje en een blinde vlek 
voor onze zorgen. Met meer bravoure en 
branie.

Als de jongen die het hele bord omver wil 
werpen, maar zijn woede omzet in strijd-
baarheid. Als het meisje dat kookt van 
 binnen, maar haar creativiteit toepast en 
wint. Als die bokser die een klap krijgt, even 
tegen de touwen veert. Maar die de pijn 
omzet in kracht en zich terug knokt. Luider, 
feller, duidelijker. Dat gaan we doen..

Ron Meyer
voorzitter SP

Uitzendbureaus moeten zelf ook veel meer doen om discriminatie te bestrijden. Daarom is de SP bij de koepel van uitzendbureaus (ABU) op bezoek  
gegaan om ze dat te vertellen. Het filmpje van die actie is hier terug te vinden: sp.nl/nieuws/2018/02/pak-discriminerende-uitzendbureaus-aan
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SP KRIJGT TIK, MAAR IS KLAAR VOOR DE VOLGENDE RONDE

De SP’ers op de uitslagenavond in Den Haag moesten even 
slikken, net als hun kameraden in heel het land. Ook al 
was de verwachting dat we de mooie score van de vorige 
Provinciale Statenverkiezingen zeker niet zouden evenaren; 
dit viel toch nog tegen. Met de volgende – Europese – 
verkiezingen voor de deur, is het een kwestie van snel 
leren van deze uitslag en dóórknokken. De explosieve 
ledenaanwas is daarvoor een goede basis.

UITSLAG 
VERKIEZINGEN 
PROVINCIALE 
STATEN 
VALT TEGEN

HAAGSE NACHTBRAKERS ZULLEN PIP, een 
nachtclub op het Haagse industrieterrein 
De Binckhorst, niet snel associëren met 
de provincie of de Eerste Kamer. Toch zit 
de zaal op 20 maart tjokvol Kamerleden, 
fractiemedewerkers en lokale vrijwilli-
gers, die nerveus de eerste exitpolls van de 
Provinciale Statenverkiezingen afwachten. 
SP-onderwijswoordvoerder Peter Kwint 
is spreekstalmeester. ‘Dat betekent een 
extreem chaotische avond’, belooft hij. 
Toespraken van onder anderen lijsttrekker 

voor de Eerste Kamer Tiny Kox en partij-
voorzitter Ron Meyer worden afgewisseld 
met snoeiharde garagerock van de Haagse 
band The Peptones.

HALVERING
Ook de toppers van de Zuid-Hollandse 
kandidatenlijst verschijnen kort op het 
podium. Lijsttrekker Lies van Aelst blikt 
terug op een aantal persoonlijke campag-
nehoogtepunten. Bijvoorbeeld, flyeren voor 
klimaatrechtvaardigheid met een grote 
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opblaasbare dino – een verwijzing naar de 
fossiele energiereuzen – en als enige SP-
lijsttrekker mogen meedoen aan een NOS-
debat tussen Statenleden. Enorm spannend 
vond Van Aelst dat laatste: ‘Al het nu mis-
gaat zet ik de hele partij voor lul, dacht ik.’ 
Kwint verzekert de lijsttrekker dat ze haar 
partijgenoten juist trots heeft gemaakt.

De eerste exitpoll-resultaten die live in 
beeld verschijnen zijn toevallig ook die van 
Zuid-Holland. Voorspeld wordt dat de SP in 
deze provincie flink moet inleveren, en van 
5 naar 2 zetels gaat. Een bittere pil – maar 
minstens net zo bitter is de voorspelde 
monsterzege van Forum voor Democratie, 
die volgens de eerste peiling als grootste 
partij haar debuut maakt in de Staten. 
Daarna volgen de prognoses voor Noord-
Brabant en Gelderland, waar eveneens een 
halvering van de SP wordt voorspeld. 

SPANNENDE AVOND
Na deze eerste schok geven de Rotterdamse 
activisten Shalini, Dana en Daniël vanaf 
het podium de aanwezigen een oppepper. 
Met de SP kwamen zij in actie tegen de 
schimmel in hun woningen en water in hun 
kelders, en zo boksten ze onlangs onder 
andere een compensatie van 255 euro voor 
elkaar bij corporatie Vestia. Shalini vindt de 
avond misschien wel net zo spannend als 
menig SP’er, vertelt ze achteraf: ‘Het kwam 
als een verrassing dat wij hier aanwezig 
konden zijn. Ik vind mezelf een leek op het 

gebied van poli-
tiek, maar ben 
toch zenuw-
achtig als de 
pest!’ Veel lof 
gaat naar Bert 
Peterse van de 
Rotterdamse 
SP. ‘Dankzij zijn 

ondersteuning zijn er nu tientallen mensen 
bezig met werkzaamheden in onze flats.’ 
Shalini vergelijkt de monsterzege van het 
Forum voor Democratie met de opkomst 
van Trump in de VS. ‘Als ik zie hoeveel 
mensen op het 
Forum stemmen, 
dan vraag ik me af: 
is ons land zo rijk?! 
Want de minima 
gaan hieronder 
lijden. Als ik bood-
schappen doe merk 
ik ook dat alles 
duurder is gewor-
den. Ik wil dat mijn 
kind kan studeren, 
maar maak me zor-
gen over de kosten.’ 
Ze vreest dat nog 
meer mensen met 
een smalle beurs 
cynisch zullen 
worden over ‘de politiek’ wanneer duidelijk 
wordt wat Thierry Baudet en consorten 
echt met hen voorhebben. 

‘RUGGEN RECHTEN’
Rond een uur of elf beklimt SP-boegbeeld 
Lilian Marijnissen het podium terwijl een 
remix van ‘Bella Ciao’ uit de boxen galmt. 
‘Het was niet onze verkiezing en niet onze 
avond’, luidt haar conclusie. Tegelijk: 
‘Vergeet niet dat de vorige verkiezingen 
voor de Provinciale Staten de op één na 
beste uitslag in de geschiedenis voor ons 

was.’ Bovendien: ‘Het past ons SP’ers niet 
om de kopjes en schouders te laten hangen. 
Wat ons past is om, morgen als we opstaan, 
de strijd voor rechtvaardigheid verder te 
voeren, onze ruggen te rechten en zij aan 
zij te staan met de mensen.’ Marijnissen 
haalt ook de vele campagnemomenten aan 
waarin politieke opponenten plotseling 
aan de haal gingen met SP-plannen, om 
kiezers te lokken. Denk aan het relaas over 
de doorgeslagen marktwerking in de zorg 
van CDA-minister Hugo de Jonge, het plei-
dooi van de ChristenUnie om particuliere 

woning beleggers steviger aan te pakken en 
de roep van D66 om een miljonairstaks.

2023
Dat andere partijen SP-ideeën overnemen, 
is te zien als winstpunt; blijkbaar schatten 
ook zij in dat de idealen van de SP goed lig-
gen in het land. Nu nog zorgen dat mensen 
weer meer op het origineel stemmen. Een 
ander winstpunt van deze campagne: 
maar liefst 2023 nieuwe leden in een paar 
maanden. Na jarenlang in de min te hebben 
gestaan, kan de SP weer op jacht naar de 

OPKOMST BETER,  
NOG STEEDS LAAG
2015: 47,8%
2019: 56,1%

GEMEENTEN WAAR DE SP GROOT  
OF DE GROOTSTE WAS
PEKELA  GROOTSTE PARTIJ MET 18%
OSS  GROOTSTE PARTIJ MET 17,6%
HEERLEN (OP ÉÉN STEM NA!) TWEEDE, MET 17,1%
BOXMEER  TWEEDE MET 17,1%
KERKRADE  DERDE MET 14,1%
GENNEP   TWEEDE MET 13,9%
APPINGEDAM GROOTSTE MET 13%
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COALITIE: 31 ZETELS 
BENODIGD VOOR MEERDERHEID:  37 ZETELS
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EERSTE KAMER (PROGNOSE)

FRIESLAND 2

NOORD-HOLLAND 3

FLEVOLAND 2

UTRECHT 2

ZUID-HOLLAND 2

ZEELAND 2

toppositie in Nederland van ledenaantal-
len van politieke partijen. Dat we nu de 
derde partij van het land zijn, belooft veel 
goeds voor de toekomst – te beginnen met 
de campagne voor de verkiezingen voor het 
Europees Parlement in mei. Meer steun en 
meer actieve leden om vol goede moed de 
volgende ronde in te gaan.

‘WAKE-UPCALL’
We spreken Tiny Kox enkele dagen na de 
verkiezingen. Hij zal waarschijnlijk met 
drie collega’s de SP-Eerste Kamerfractie 
gaan vormen. Hij is bereid een voorzetje te 
geven voor de analyse – vooral in de vorm 
van vragen: ‘Deze uitslag is een harde klap. 
Een wake-upcall voor het besef dat verkie-
zingen niet alleen over stemmen binnenha-
len gaat, maar ook over de stemmen die je 
níét hebt binnengehaald. Als SP’ers weten 
wij dat de mensen zich ernstige zorgen ma-
ken over de zorg en sociale rechtvaardig-
heid. Dat blijkt als we de mensen op straat 
en in de wijken spreken, en CPB-onderzoek 
bevestigt het ook. Aan ons nu de taak om 
een vinger te krijgen achter het verband 
tussen enerzijds waar de mensen in hun da-
gelijks leven tegenaan lopen en anderzijds 
hun stemgedrag.’

Deze Tribune gaat naar de drukker voordat 
de Partijraad heeft plaatsgevonden, waar 
de uitslag besproken wordt. Daar geven af-
delingsvoorzitters hun visie; mede daarop 
wil het partijbestuur de analyse van deze 
verkiezingsuitslag baseren.

tekst Lesley Arp, Rob Janssen en Diederik Olders
foto's Anouk Pross
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COALITIE: 31 ZETELS 
BENODIGD VOOR MEERDERHEID:  37 ZETELS
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GRONINGEN 4

DRENTHE 3

OVERIJSSEL 3

GELDERLAND 3

NOORD-BRABANT 5

LIMBURG 4

SP-ZETELS PER PROVINCIE
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EEN TIKKIE VAN 2,6 MILJARD

foto Michiel Wijnbergh / HollandseHoogte ©
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De energierekening voor huishoudens moet omlaag en de grote 
vervuilers moeten hun eerlijke deel betalen. Rechts laat zijn 
ware aard zien en ontziet de grootste vervuilers: door klimaat-
ontkenning óf door de rekening bij de mensen te leggen. Alles 
in het belang van het grootkapitaal. De SP eist, met de mensen, 
klimaatrechtvaardigheid.
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DE SITUATIE waarin Henri Boeve verkeert, is 
ronduit cynisch. De 57-jarige inwoner van 
het Groningse gehucht Kiel-Windeweer 
woont in een huis dat niet van hem, maar 
‘van de bank’ is en dat huis, gebouwd in 
1938, draagt de sporen van de aardgas-
winning. Zet hij de thermostaat op 21 dan 
glipt de warmte door de scheuren naar 
buiten. Hij durft al twee winters lang de 
verwarming niet of nauwelijks te gebrui-
ken, want elke kuub verbruikt gas ‘uit eigen 
bodem’ is een rib uit zijn door reumatoïde 
artritis aan getaste lijf.

‘Ik sta met de rug tegen de muur’, zegt de 
voormalige klusjesman die moet zien rond 
te komen van een verlaagde bijstand  (760 
euro per maand). De laatste jaren van zijn 
gestrande huwelijk verdiende zijn toen-
malige echtgenote de kost, Henri deed het 
huishouden. Sinds zijn scheiding zit hij 
alleen in de woning die al ruim tien jaar te 
koop staat in een aardbevingsgevoelig en 
vergrijsd gebied in het midden van Gronin-
gen. Henri mag er blijven wonen totdat het 
slecht geïsoleerde onderkomen is verkocht, 
maar wel met de verplichting om de boel 
te onderhouden. ‘Maar daar heb ik geen 
geld voor.’ Mocht het eindelijk tot verkoop 
komen dan zal hij er weinig tot niets aan 
overhouden. De kans dat Henri iets kan 
huren, schat hij in als ‘redelijk’ (hij staat 
al tien jaar ingeschreven). Maar ja, waar 
moet hij de huur van betalen? Dat hij vier 
operaties achter de rug heeft, met de vijfde 
in aantocht, stemt hem moedeloos. ‘Ik loop 
op mijn achterste benen.’
Dat de gestegen energiekosten hem nog 
dieper in de put duwen, hoeft geen betoog. 
‘De zwaarste lasten drukken op de smalste 
schouders. Als iemand daarover mee kan 
praten, ben ik het wel.’ Een wanhoopspoging 
om vrijstelling te krijgen van de verhoogde 
energiebelasting zag hij jammerlijk mis-
lukken. De wind zit Henri Boeve uit alle 
richtingen tegen. Gelaten wachten op de 
ontwi kelingen, iets anders zit er voor hem 
niet op.

‘Elke verhoging treft ons diep’
Het gezin van Jeroen Hofsink in het Over-
ijsselse Den Ham wacht in de loop van dit 
jaar een uitbreiding: ‘Weer een energie-
verbruiker erbij.’ Zijn gevoel voor humor 
is hij niet kwijtgeraakt, ook al rijzen de 

energiekosten de pan uit en vraagt de vader 
van vier kinderen zich af hoe ze het allemaal 
moeten bolwerken.
Hun vooroorlogse huisje heeft geen spouw-
muren en vloerisolatie ontbreekt. Hij zou 
niets liever willen dan drastisch isoleren. 
Maar daar ontbreekt het geld voor, mede 
door de hoge energielasten – ze zijn dit jaar 
minimaal 350 euro meer kwijt. ‘Toen wij hier 
tien jaar geleden kwamen wonen, was het 
klimaat nog niet zo’n belangrijk thema. Er 
is sindsdien veel veranderd, maar niet aan 
onze woning. Met een groot gezin verbruik 
je veel energie, dat realiseer ik me heel goed. 
Het is onze eigen keuze, maar zo kan het 
niet langer doorgaan. Elke verhoging treft 
ons extra diep in de portemonnee. Nog even 
en het is onbetaalbaar, terwijl ik als planner 
in de wegenbouw toch een modaal salaris 
verdien.’

Jeroen en zijn vrouw hebben natuurlijk 
nagedacht over verhuizen naar een beter 
geïsoleerde woning: ‘Maar vind in Den Ham 
maar eens iets betaalbaars, dat gaat echt niet 
lukken.’ Verlaging van de energiebelasting 
zou enige verlichting brengen en mis-
schien zelfs een blijvende oplossing kunnen 
opleveren. ‘Houd de belasting de komende 
vijf jaar laag, dan kan ik met het geld dat 
wij daarmee besparen duurzaam investeren 
in ons huis. Je zou het kunnen zien als een 
soort hypotheek zonder rente. Over vijf jaar 
is onze woning dan optimaal geïsoleerd en 
kan de balans opnieuw worden opgemaakt. 
Op die manier stimuleer je ook nog eens 
de bouwmarkt. Met zo’n maatregel maak je 
de energietransitie bereikbaar voor grotere 
groepen.’

Een schijntje
De verhalen van Boevink en Hofsink zijn 
er twee uit de vele noodkreten die binnen-
kwamen op het SP-meldpunt energiereke-
ning. Meer dan tienduizend zelfs, vertelt 
SP-activist Lisa de Leeuw. Zij doet dit tijdens 
een ludieke actie met heel serieuze onder-
toon bij het Shell-kantoor in Den Haag. 
Tegenover haar staat de woordvoerder van 
Shell, hoofd van de afdeling ‘Government 
Relations’, naar buiten gelokt door het la-
waai van swingende drums en het aanzicht 
van een veertigtal SP’ers met kruiwagen en 
geldwagen. Ja, een heuse geldwagen staat 
geparkeerd voor het Shell-kantoor. Want 

hoewel het bedrijf het afgelopen jaar  20 
miljard winst maakte, betaalt het nauwelijks 
belasting. En terwijl Shell, net als andere 
grootvervuilers, door het klimaatbeleid 
van Rutte ontzien wordt, moeten mensen 
als Boevink en Hofsink de portemonnee 
trekken. De actievoerders, onder leiding 
van SP-voorzitter Ron Meyer en SP-Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman, komen de  
2,6 miljard wel even halen (met de geld-
wagen)waarmee de verhoging van de 
energierekening van alle Nederlanders dit 
jaar teniet kan worden gedaan. Een schijntje 
voor Shell – een noodzaak voor die Neder-
landers.

Lisa de Leeuw leest enkele van de duizenden 
verhalen voor aan de Shell-woordvoerder. 
De alleenstaande dame die maar één keer 
per week doucht, overal led-verlichting 
heeft en de verwarming alleen tussen  
17:00 en 21:30 aanzet en zich afvraagt wat zij 
verkeerd doet waardoor zij nu 130 euro extra 
moet betalen. Of  de chronisch zieke die 
bang is te moeten kiezen tussen een warm 
huis en haar gezondheid. En de moeder 
met een zoon van negen die het huis niet 
warmer dan vijftien graden stookt omdat 
het anders niet meer te betalen is.

‘Shell plundert de samenleving’
SP-Kamerlid Sandra Beckerman voegt toe: 
‘Shell betaalt geen winstbelasting en laat de 
samenleving letterlijk in de kou staan. Shell 
sluit dealtjes met de regering om zo weinig 
mogelijk mee te betalen, maar plundert 
ondertussen de samenleving: van Groningen 
tot Nigeria en overal in de wereld. Wij zijn 
heel redelijk: voor een beetje van jullie winst 
kunnen alle stijgingen van de energiereke-
ningen betaald worden. We sturen jullie dus 
een tikkie voor 2,6 miljard – zo kunnen we 
het vandaag nog regelen.’

De reactie van de Shell-woordvoerder is    
tekenend voor de houding van Shell tegen-
over de mensen wier samenleving het   
bedrijf plundert: ‘De energietransitie moe-
ten we met zijn allen doen. Voor belasting 
moet je bij de politiek zijn.’ Als hem  
gevraagd wordt te reageren op de verhalen 
van de mensen die nu al – in tegenstelling 
tot Shell – met zijn allen de energietransitie 
betalen, zegt hij: ‘Ik ben in Malawi geboren 
als zoon van een Arts zonder Grenzen, in 
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het armste land van de wereld. Dus ga mij 
niet vertellen wat armoede is.’ Hij keert 
zich om en loopt het Shell-gebouw weer in, 
verdere vragen negerend.

Beckerman: ‘Wat een arrogantie om zo weer 
je warme gebouw in te gaan. Shell keert 
de rug toe aan de samenleving.’ En aan de 
Henri Boevens en Jeroen Hofsinks van deze 
wereld. Mensen die hun best doen, maar 
toch het hoofd niet boven water kunnen 
houden. Maar de vertegenwoordiger van het 
bedrijf dat de problemen veroorzaakt; dat 
bij Rutte lobbyt om geen belasting te hoeven 

betalen; van het bedrijf dat 20 miljoen euro 
winst in de zak steekt met roofbouw op de 
aarde, zegt tegen hen: hou je mond, want er 
zijn nóg armere mensen.

SP loopt voorop voor 
klimaatrechtvaardigheid
In het filmpje van deze actie werd opgeroe-
pen om naar de klimaatmars in Amsterdam 
te komen, op 10 maart. De boodschap van 
de SP bij die klimaatmars was duidelijk: 
laat de grootvervuilers betalen. De foto’s 
van de mars en de enorme massa’s mensen 
die   ondanks de regen op kwamen dagen 

‘Shell plundert  
de samenleving: 
van Groningen 
tot Nigeria  
en overal in  
de wereld’

spreken boekdelen. De tijd van pappen en 
nathouden van de grootste vervuilers is 
voorbij. Stop de klimaatverandering en zorg 
voor een rechtvaardige energietransitie. De 
SP zal op straat en in de parlementen voor-
oplopen om de rekening neer te leggen waar 
die thuishoort! •

tekst Robin Bruinsma en Diederik Olders

U kunt de petitie voor de verlaging 
van de energierekening hier tekenen:  
sp.nl/energie

foto Wiebe Kiestra

fo
to

 S
an

dr
a 

Be
ck

er
m

an

fo
to

 S
an

dr
a 

Be
ck

er
m

an



14 TRIBUNE april 2019

  > WC-EEND-WETHOUDER

Wat eind februari begon met een SP-
advertentie in een lokale krant, mondde 
twee weken later uit in de plechtige 
overhandiging van een fles toiletreiniger in 
het Zwolse stadhuis. SP-fractievoorzitter 
Brammert Geerling: ‘Met een advertentie 
in De Swollenaer wilden we mensen laten 
weten dat het stadsbestuur miljoenen wil 
gaan bezuinigen op de zorg. Dit terwijl 
coalitiepartijen GroenLinks en Swollwacht 
voor de gemeenteraadsverkiezingen nog 
beloofden dat alle Zwollenaren de 
noodzakelijke zorg zouden krijgen. 
Bovendien wil het stadsbestuur, om dit 
bezuinigingscircus in goede banen te 
leiden, bijna vier ton uitgeven aan de 
inhuur van externen.’ 
Verantwoordelijk GroenLinks-wethouder 
Klaas Sloots reageerde op de SP-adver-

tentie door een kant-en-klaar interview 
met zichzelf aan te leveren bij diezelfde 
lokale krant. Dit zogenaamde ‘echte 
verhaal’ over de geplande bezuinigingen 
op de zorg werd klakkeloos overgenomen 
door de redactie. Geerling: ‘Dit nepinter-
view zorgde voor een storm van kritiek bij 
oppositiepartijen, maar ook op social 
media. Typisch een gevalletje ‘wij van 
WC-Eend adviseren WC-Eend’.’ Het was 
aanleiding voor de SP om een fles 
toiletreiniger aan Sloots te overhandigen.’ 
De komende tijd wil de Zwolse SP samen 
met zorgmedewerkers werken aan een 
alternatief voor de grootscheepse 
bezuinigingsplannen. ‘En natuurlijk blijven 
we GroenLinks en Swollwacht herinneren 
aan hun verkiezingsbelofte’, aldus 
Geerling.

  > CAMPAGNETEAM  
VAN BERNIE SANDERS 
TREEDT TOE TOT 
VAKBOND

Eind februari liet de socialist Bernie 
Sanders al weten zich wederom 
namens de Democratische Partij 
kandidaat te willen stellen voor de 
Amerikaans presidentsverkiezingen. 
Vrijdag 15 maart voegde hij daaraan 
toe dat zijn campagneteam als geheel 
lid zal worden van een vakbond. 
Daarmee wordt Sanders de eerste 
Amerikaanse presidentskandidaat met 
campagnemedewerkers die door een 
vakbond vertegenwoordigd zijn. Dat 
de socialist Sanders een groot 
voorstander is van een actieve 
vakbeweging is al langer bekend. In 
een tweet gaf Sanders aan trots te zijn 
op deze historische mijlpaal: “We 
kunnen de vakbonden niet alleen met 
woorden steunen, we moeten de daad 
bij het woord voegen. Tijdens deze 
campagne, en als we in het Witte Huis 
komen, zullen we het gemakkelijker 
maken voor mensen om lid te worden 
van een vakbond, niet moeilijker.”

In de SP-webshop kun je het boek van  
Bernie Sanders, Onze Revolutie, bestellen  
voor maar €12,50. Met een voorwoord door  
Lilian Marijnissen! sp.nl/ZiD

De week voor de verkiezingen werd er volop gestaakt. Op 15 maart voor het 
onderwijs en op 18 maart voor een fatsoenlijk pensioen. De staking op 18 maart 
werd afgebroken omdat agenten en hulpverleners aan de slag moesten in 
verband met de schietpartij in Utrecht. Die staking gaat dan ook op herhaling, op 
29 mei. De SP steunt de eisen van de leraren én die van de pensioenstakers – al 
mag er van de SP best al op 65 gestopt worden met werken in plaats van 66.

  > STAKEN OM TE LEREN EN TE STOPPEN
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In aanloop naar de Europese verkiezingen komt regelmatig de 
Duitse term ‘Spitzenkandidaat’ voorbij. Deze titel suggereert 
dat er sprake is van een Europese superlijsttrekker. Een 
lijsttrekker die zich niet alleen tot zijn eigen land beperkt. Een 
lijsttrekker die in de hele Europese Unie verkiesbaar is. Een 
onzinnige suggestie, want kandidaten kunnen slechts in één 
van de 28 EU-landen verkiesbaar zijn. Na de Brexit nog 27. De 

grenzeloosheid van deze Spitzen zegt dus vooral iets over hun 
ego, meer dan over hun verkiesbaarheid.

De Europese verkiezingen zijn niet één internationale verkiezing. 
Het zijn 27 nationale verkiezingen. Maar dat weerhoudt Frans 
Timmermans (PvdA), Bas Eickhout (GroenLinks) en Manfred 
Weber (Christendemocraten) niet. Zij hebben zich laten verhef-
fen tot Spitzenkandidaat. Dat verraadt direct een van hun 
grootste dromen: de Verenigde Staten van Europa.

D66, GroenLinks en PvdA stemden in februari in Straatsburg 
voor transnationale lijsten. Europa wordt in hun droom één groot 
kiesdistrict. U stemt dan niet zonder meer voor een Nederlandse 
kandidaat van een Nederlandse partij. Het zet de deur open voor 
Europese partijen met transnationale superkandidaten. Zij 
kunnen dan over de grenzen stemmen werven en hebben 
vervolgens internationaal mandaat. Voor dit heilloze plan is in 
het Europees Parlement gelukkig geen meerderheid. 

De Europese Unie is bedacht als samenwerkingsproject. Niet als 
een superstaat om individuele landen aan te onderwerpen. Als 
Nederland mogen wij straks 29 Europarlementariërs afvaardi-
gen. Zij gaan namens de inwoners van Nederland aan de slag. 
Sommige Europarlementariërs zijn al zo lang van huis dat ze 
zichzelf als meer Europeaan dan Nederlander beschouwen. En 
dat de mensen op Cyprus en in Kroatië er niet om smeken om 
op de Nederlanders Frans Timmermans en Bas Eickhout te 
mogen stemmen, is in de Brusselse bubbel nog niet helemaal 
doorgedrongen.
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Vrijdag 15 maart spijbelden naar schatting 
1,4 miljoen scholieren en studenten in 123 
landen voor fermere maatregelen tegen 
klimaatverandering. Deze wereldwijde actie 
was waarschijnlijk het grootste 
klimaatprotest ooit. “Deze beweging moest 
er gewoon van komen, we hadden geen 
keus”, schreef de Zweedse Greta Thunberg 
die dag in The Guardian. De 16-jarige 
Thunberg, die al sinds augustus spijbelt voor 
strengere klimaatmaat-regelen, groeide in 
rap tempo uit tot boegbeeld van een 
groeiende jeugdbeweging, die op 15 maart 
haar grootste succes tot nu toe bereikte. 
Thunberg: “Te lang hebben politici en 
bestuurders niets gedaan tegen de 
klimaatcrisis, maar wij zullen ervoor zorgen 
dat zij daar niet langer mee wegkomen. Wij 
staken omdat wij ons huiswerk hebben 
gedaan en zij niet.” In Nederland trok het 
wereldwijde spijbel-protest minder 
aandacht, omdat op dezelfde dag ook de 
landelijke staking plaatsvond van het 
onderwijspersoneel voor minder werkdruk 
en eerlijker salaris.

  > SPIJBELKLIMAAT

DE ONZIN VAN DE  
SPITZENKANDIDAAT

Arnout Hoekstra
Lijsttrekker Europees Parlement
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Ami Gest geldt als de oprichter van de 
SP-afdeling in Landsmeer. Hij organiseerde 
opzienbarende acties met jongeren en 
buurtbewoners. Hij motiveerde, stimuleer-
de en inspireerde heel veel mensen. Onder 
zijn leiding werd de SP in Landsmeer de 
grootste ledenpartij. Ami Gest overleed op 
15 maart op 29-jarige leeftijd. Het verlies is 
enorm groot, we zijn diepbedroefd.
Hij werd als vijftienjarige lid van SP-jonge-
renorganisatie ROOD en maakte een 
onuitwisbare indruk. Ami was een van die 
zeldzame mensen die in staat zijn om 
mensen een brede lach te bezorgen met 
zijn warme menselijkheid. Hij liep voorop 
met acties voor menselijke waardigheid, 
gelijkwaardigheid en solidariteit. Ami was 
een ontwapenend mooi mens.
We zullen hem verschrikkelijk missen.

Ami Gest (1989-2019)

Een ontwapenend 
mooi mens

Jeugdcentra en kleine poppodia 
verdwijnen steeds meer – de plekken 
waar muzikanten hun eerste meters 
maken. SP-Tweede Kamerlid Peter 
Kwint vindt nu dat de minister moet 
ingrijpen: ‘Kom met een speciaal fonds 
dat belangrijke podia kan redden als ze 
dreigen te verdwijnen. En stop die 

versnippering. Elke gemeente doet nu 
zelf iets, geïsoleerd. Daardoor concur-
reren ze elkaar soms kapot, of – het 
andere uiterste – verdwijnen er op twee 
plekken oefenruimten en podia waar-
door er in de regio helemaal niks meer 
overblijft. De minister moet pal staan 
voor onze schitterende popcultuur.’

  > KLEINE POPPODIA VOOR HET VOETLICHT
De Armeense familie Tamrazyan, die 
maandenlang onderdak kreeg in de 
Bethelkerk in Den Haag (zie ook de 
Tribune van februari dit jaar) krijgt een 
verblijfsvergunning na de verruiming van 
het kinderpardon. Dat was in februari nog 
niet zeker; nu wel. Van meer dan duizend 
kinderen en hun familie kijkt de IND of ze 
volgens het kinderpardon kunnen blijven.

  > WELKOM

In Brussel gaan verbeteringen langzaam, 
in vele stapjes. Maar dan heb je ook vaker 
wat te vieren. SP-Europarlementariër 
Dennis de Jong regelde al in 2013 steun 
voor zijn oproep wat te doen aan internati-
onale nepfacturen – een bron van ergernis 
en financiële schade voor veel mkb’ers. 
Nu, zes jaar later, is aan die oproep 
gehoor gegeven, in de vorm van Europese 
wetgeving over samenwerking tussen 
nationale fraude-helpdesks. Misschien 
moet Dennis een factuurtje naar al die 
Europese ondernemers sturen?

  > NEPFACTUREN 
AANGEPAKT
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UITGELICHT

PATSERBAK 
MOET BROMMEN 
 
De garage van het Hilton? Hoewel het plaatje 
wellicht anders doet vermoeden, is de plaats 
waar deze patserbakken zijn gestald weinig 
chic. Ze staan in het depot van Domeinen 
Roerende Zaken in Bleiswijk. Oftewel, de plek 
waar het ministerie van Financiën in beslag 
genomen goederen van criminelen bewaart. 
Volgens SP-justitiewoordvoerder Michiel 
van Nispen lukt het nog te weinig om zware 
jongens te pakken waar het pijn doet: in de 
portemonnee. Hij pleit voor een parlementair 
onderzoek naar de vraag: waarom is crimineel 
gedrag nog steeds zo lucratief?

foto Gerhard van Roon /  HollandseHoogte ©
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LATIJNS-AMERIKA

Strijdtoneel Latijns-Amerika: in de ‘achtertuin’ van de VS 
laten de grootmachten opnieuw hun politieke en militaire 
spierballen rollen. Ondertussen dreigen complete naties weg 
te zakken in armoede, onderdrukking en geweld. Nederland 
speelt daarin volgens menigeen geen fraaie rol.

GEKWELD  
CONTINENT

MONROE-DOCTRINE, imperialisme, Vuile Oor-
log; het zijn termen die onheilspellend en 
griezelig klinken. Termen uit het verleden, 
die doen denken aan militaire uniformen  
vol gouden strepen en sterren. Aan onder- 
drukking, aan armoede en ook aan kei-
harde US-dollars. De Monroe-doctrine, 
waarin Latijns-Amerika tot achtertuin van 
de VS gedegradeerd wordt, stamt al uit het 
begin van de negentiende eeuw en vormt de 
ideologische basis om de baas te spelen in 
dat continent. 
Een kleine tweehonderd jaar later kun je 
je afvragen in hoeverre die doctrine nog 
altijd actueel is. Hoe moeten we bijvoor-
beeld Trumps recente dreigement aan 
Venezuela interpreteren om nóg zwaardere 
sancties op te leggen – nog bovenop de drei-
ging van een militaire interventie? En als 
Trump, met tal van andere westerse landen 
erachteraan hobbelend, ineens parlements-
voorzitter Juan Guaidó als president van 
Venezuela erkent, welke parallellen en 
verbanden zijn er dan te trekken? En wat 
zijn de risico’s?  

SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut drong 
er recent op aan dat de Nederlandse rege-
ring zich tegen een militaire interventie in 
Venezuela zou uitspreken. Maar haar motie 
haalde geen meerderheid. ‘Om te begin-
nen is een militaire interventie volstrekt 
illegaal’, zegt ze. ‘Maar nog belangrijker: 
het zou de Venezolanen en Venezuela nog 
veel verder van huis brengen. We hebben de 

afgelopen decennia gezien wat zulke inter-
venties gebracht hebben. Met dan vaak als 
argument, ook nu weer, de mensenrechten. 
Waarbij het vaak dezelfde grootmacht is die 
bijdraagt aan het verslechteren van men-
senrechten, door bijvoorbeeld economische 
sancties en het vasthouden van allerlei 
geld dat de regering nodig heeft om voedsel 
en medicijnen aan te schaffen. Ik kan er 
met mijn hoofd niet bij dat zowel minis-
ter Blok als de meerderheid in de Tweede 
Kamer die motie niet steunde. Het recht op 
zelfbeschikking gaat wel ergens over, maar 
daar heeft een meerderheid van de Kamer 
blijkbaar geen boodschap aan.’  

CORRUPTIE
Het moet gezegd: Venezuela is onder Ma-
duro een puinhoop geworden. Het is dan 
ook terecht dat de bevolking zich roert. ‘Er 
vallen bakken kritiek te leveren op Maduro’, 
beaamt Sadet Karabulut. ‘Het land is in 
crisis en Maduro heeft daar een belangrijk 
aandeel in. Het land heeft zijn economie 
niet kunnen vernieuwen, er is heel veel 
corruptie, er is onderdrukking en er zijn 
mensenrechtenschendingen. De afgelopen 
jaren gaat het gewoon dramatisch slecht. 
Dus dat er iets moet gebeuren staat vast. 
Maar het is niet aan ons of aan de Ver-
enigde Staten om te bepalen wie president 
van Venezuela wordt. En dat is wél wat er 
gebeurt.’ Karabulut stelt een gedachtenex-
periment voor. ‘Stel dat ik morgen opsta, 
mijn vinger opsteek en zeg: “Ik ben de mi-

NIEUWS
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‘ Ons koninkrijk is 
een buurland van 
Venezuela’

GEKWELD  
CONTINENT

nister-president van Nederland.” 
Ik ben niet tot premier gekozen, 
ik zit enkel in het parlement en 
ik heb wat steun. Stel dat dan de 
president van een van de mach-
tigste landen ter wereld tegen me 
zegt: “Ik steun jou, want ik weet 
dat jij mijn agenda zult uitvoeren.” 
Dat zou hartstikke illegaal zijn en 
in strijd met zo ongeveer alles.’ Ze 
wil maar zeggen: zo zou dat niet 
moeten gaan. 

‘Een militaire interventie is geen oplos-
sing, net zomin als het politiseren van 
hulpverlening. Dat laatste gebeurt ook en 
dat vind ik helemaal schandalig. De oplos-
sing kan alleen gevonden worden in Vene-
zuela zelf.’ Hoe dan? Het land is immers tot 
op het bot verdeeld en gaat gebukt onder 
een enorme humanitaire en economische 
crisis. ‘Als je écht wil dat er een oplossing 
komt en als je écht wil dat mensenrechten 
in Venezuela voorop staan, dan zou je het 
bemiddelingsproces moeten omarmen dat 
wordt voorgesteld door een aantal Latijns-
Amerikaanse landen en dat ook door de 
paus wordt ondersteund. Maduro zal moe-
ten inschikken, maar ook de oppositie zal 
aan tafel moeten gaan voor een inclusief 
politiek proces. Dat is de enige oplossing.’ 
Verder bepleit Sadet Karabulut opheffing 
van een aantal sancties door de Verenigde 
Staten: ‘Opdat Venezuela gewoon weer aan 
medicijnen kan komen en om te voorko-

men dat de 
economische 

situatie verder 
verslechtert. Kortom: 

als je zegt dat het je 
om de mensenrechten te 

doen is, dan moet je als eerste 
die sancties opheffen. Als je 

mensen wil helpen, zorg 
dan eerst dat ze eten en 
medicijnen krijgen.’ 

Op 25 maart verschenen 
berichten in de media dat er in 

Venezuela Russische militaire vliegtuigen 
waren geland. Dat begint te lijken op de 
Cuba-crisis in de jaren zestig. Karabulut: 
‘Dit zorgt voor een enorme regionale insta-
biliteit. Wat je ziet is dat aan beide zijden de 
hakken in het zand worden gezet en dat het 
inderdaad een zwaar geopolitiek conflict 
dreigt te worden. Met aan de ene kant de 
VS en bondgenoten en aan de andere kant 
Maduro die met China en Rusland optrekt. 
Ik vraag me af of ze helemaal gek zijn ge-
worden. Alsof we niet al genoeg conflicten 
hebben op de wereld. Kijk, Maduro laat nu 
zien: wij staan ook niet alleen. De Rus-
sen profiteren dan van de situatie. En de 
Amerikanen, die al eerder spraken over een 
regime change en militaire interventies, 
willen laten zien: Latijns-Amerika is onze 
achtertuin.’ 
Over vliegtuigen gesproken: Guaidó en de 
VS lieten hun oog vallen op het vliegveld 

van Curaçao als draaischijf voor hulpver-
lening aan Venezuela. Maar ook hier is de 
aanvoer van oorlogsmaterieel geenszins 
uitgesloten, het ligt zelfs voor de hand. 
Reden genoeg voor Sadet Karabulut om zich 
in de Kamer uiterst kritisch te uiten over 
Nederlandse toestemming voor de beoogde 
rol van genoemd vliegveld, alsmede voor  
de uitbreiding van de rechtspositie van  
VS-militairen op het eiland die plotseling 
nodig zou zijn.

 ‘TOTALE WAANZIN’
Hoewel alle ogen nu op Venezuela zijn 
gericht, kampen ook andere landen in de 
regio met hoogoplopende problemen. Zo 
doen zich zorgwekkende ontwikkelingen 
voor in Nicaragua, waar het volk te hoop 
loopt tegen de regering-Ortega. Maar ook 
in Guatemala, dat de afgelopen jaren een 
ongekende doorbraak beleefde in de strijd 
om gerechtigheid, lopen de spanningen op 
nu de regering alles op alles zet om de klok 
terug te draaien. In Brazilië en Argentinië, 
waar tientallen miljoenen mensen zich 
mede door inspanningen van links aan 
armoede en uitsluiting hebben weten te 
ontworstelen, worden de verworvenheden 
van de laatste jaren in rap tempo terug-
gedraaid. In Honduras is het leven voor 
velen zo uitzichtloos dat jaarlijks een stoet 
van duizenden straatarme mensen te voet 
de VS proberen te bereiken: de migranten-
karavaan waartegen Trump een muur op 
wil trekken.

NIEUWS
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militairen, om eventuele protesten tegen 
de voorgenomen privatisering van deze 
onderwijsinstelling de kop in te drukken.’ 
Het is tekenend voor de situatie in het land, 
waar privatiseringen en bezuinigingen een 
kaalslag hebben aangericht in de publieke 
sector. Dat leidt geregeld tot wantoestan-
den. Schuijt vertelt over een bankdirecteur 
die op straat een hartaanval kreeg: ‘Hij liep 
het dichtstbijzijnde ziekenhuis binnen, 
een privékliniek, maar hij zag er altijd wat 
shabby uit en hij kon zich op dat moment 
ook niet goed uitdrukken. Zonder pardon 
lieten ze hem doodgaan, want hij had geen 
creditcard bij zich.’ Tien jaar geleden werd 
in Honduras een coup gepleegd, die in onze 
media maar mondjesmaat aandacht kreeg. 
Schuijt: ‘President Zelaya voerde een wat 
progressiever beleid dan zijn voorgangers. 
Met goedkeuring van de VS is hij het land 
uitgestuurd.’
Het land wordt verscheurd door geweld- 
dadige criminaliteit. ‘In de jaren tachtig 
was Honduras de uitvalsbasis van de 
contra’s, die met steun van de VS tegen 
de sandinisten in Nicaragua vochten en 
een belangrijke schakel vormden in de 
drugshandel’, vertelt Schuijt. Ook kwamen 
gewelddadige straatbendes naar Ameri-
kaans model op, omdat de VS criminelen 
niet opsloot maar deporteerde naar hun 
land van herkomst als ze opgepakt  

werden.  ‘Iedereen loopt nu voortdurend 
het risico overvallen te worden en drugs-
belangen corrumperen de hele politiek.’ 
Ook armoede en milieuvervuiling jagen 
mensen op de vlucht. De economie drijft  
op laagbetaalde bedrijvigheid voor multi-
nationals in de vrijhandelszones en groot-
schalige plantages voor bananen, ananas 
en palmolie. Schuijt: ‘Eigenlijk is het een 
rijk land, ongelooflijk vruchtbaar. Maar de 
vervuilende mijnbouw en de monocultuur 
helpen dat naar de knoppen. Het is totale 
waanzin.’

STRAFFELOOSHEID
Nadat in de meeste Latijns-Amerikaanse 
landen het koloniale juk was afgeworpen, 
domineerden elites van grootgrondbezit-
ters en (veelal Noord-Amerikaanse) grote 
bedrijven er de economieën en de politieke 
macht. Pogingen om hun macht op demo-
cratische wijze in te perken, drukten deze 
elites op hardhandige wijze de kop in. Van 
meet af aan konden ze daarbij rekenen op 
steun en zelfs actieve militaire inmenging 
van de noorderbuur. De VS zat immers niet 
te wachten op onrust in de achtertuin die 
de economische en handelsbelangen zou 
kunnen bedreigen. Bekende voorbeelden 
zijn de door de CIA gesteunde staatsgrepen 
tegen president Allende in Chili (1973) en 
die in Argentinië (1976), waarmee de weg 
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Markt in  Caracas, 
Venezuela.
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werd geopend voor Pinochet en de Vuile 
Oorlog van het Videla-regime. Guatemala 
trof een dergelijk lot al in 1954. Verzet ging 
dan ook steeds meer ondergronds en de 
binnenlandse strijd en onderdrukking 
verhardden. Om het revolutionaire vuur 
te doven maakte de VS astronomische 
bedragen over aan dictatoriale regimes die 
regelrechte staatsterreur bedreven. 

In geen land ter wereld zijn de afgelopen 
jaren zulke grote stappen gezet om de 
oorlogsverschrikkingen te verwerken als in 
Guatemala. Maar de tegenkrachten roeren 
zich en internationale druk blijft geboden. 
Een binnenlands gewapend conflict dat 
36 jaar duurde en waarbij het leger en de 
veiligheidsdiensten onder het mom van 
opstandsbestrijding verantwoordelijk 
waren voor genocide en andere misdaden 
tegen de menselijkheid, wis je niet zomaar 
uit. De geschiedenis leert dat vooral men-
sen met letterlijk bloed aan hun handen 
een reëel risico op vervolging lopen. Hun 
opdrachtgevers gaan al vaker vrijuit en de 
allerhoogste verantwoordelijken ontsprin-
gen meestal de dans. Zij blijven gewoon 
sleutelposities vervullen in de hoogste 
echelons van de samenleving. In Guatemala 
onderzoekt de vernieuwende, aan de VN 
gelieerde onderzoekscommissie Cicig welke 
corrupte structuren maken dat verant-
woordelijken voor systematische men-
senrechtenschendingen altijd in het zadel 
blijven. Met spectaculaire resultaten: de 
vorige president belandde erdoor achter de 
tralies. Maar de huidige regering probeert 
de Cicig het werken onmogelijk te maken, 
de bewegingsvrijheid van maatschappelijke 
organisaties in te perken en de wet zo aan 
te passen dat veroordeelden voor misdaden 
tegen de menselijkheid weer op vrije voeten 
komen.

Janneke Bruil werkt al vele jaren samen met 
organisaties in Midden-Amerika, onder 
meer via Friends of the Earth International 
en ActionAid. ‘De straffeloosheid in Gua-
temala blijft ongekend groot. Dit is vooral 
onverteerbaar voor inheemse volken, de 
meerderheid van de bevolking’, vertelt zij. 
‘Tweederde van de landbouwgrond is in 
handen van slechts tweeënhalf procent 
van de producenten. Nog steeds verliest de 
inheemse bevolking land aan plantages, 
die vaak in buitenlandse handen zijn.’ Ook 
Nederland speelt daarbij een rol, benadrukt 
Bruil: ‘Recentelijk is het de palmolie-indus-
trie die zich in Guatemala op grote schaal 
schuldig maakt aan landroof. Dit leidt tot 
mensenrechtenschendingen, misbruik en 
vervuiling van water en de ondermijning 

van lokale voedselproductie. Vooral vrou-
wen worden geraakt door de vervuiling, 
armoede en ondervoeding die daar het ge-
volg van is. Een groot deel van de palmolie 
gaat naar de Rotterdamse haven en wordt 
vervolgens verder door Europa verspreid. 
Mede op deze palmolie en de mensenrech-
tenschendingen van inheemse volken, 
baseert Nederland zijn positie als tweede 
landbouwexporteur van de wereld.’

INSPIRATIE
Als er één land in de jaren tachtig de hoop 
op een rechtvaardiger toekomst voor 
Latijns-Amerika belichaamde, dan was het 
Nicaragua wel. Sandinistische guerrilla’s 
verdreven het Somoza-regime en bouwden 
enthousiast aan een rechtvaardiger samen-
leving. Een van de jonge leiders van de san-
dinistische revolutie was Daniel Ortega, de 
huidige president van Nicaragua. De jonge 
beweging timmerde flink aan de weg, met 
landhervormingen, alfabetiseringscampag-
nes, voedselprogramma’s en voor iedereen 
gratis toegankelijke gezondheidszorg. Maar 
de militaire uitputtingsslag tegen de door 
de VS gefinancierde contra’s eiste zijn tol en 
in 1990 verloren de sandinisten de verkie-
zingen. De kiezers waren de oorlog en de 
economische problemen beu.
In 2006 won Ortega de verkiezingen weer, 
maar nu met een ‘realistischer’ koers – je 
zou ook kunnen zeggen: met minder ideo-
logische veren. Het afgelopen jaar zakte 
de populariteit van zijn regering tot een 
dieptepunt. Er braken protesten uit, maar 
die werden met harde hand onderdrukt. 
De vlam sloeg in de pan en is nog altijd niet 
gedoofd.

Willem Bos is actief in de Steungroep 
Nicaragua en al sinds de jaren tachtig nauw 
betrokken bij het land. ‘Waar ik bang voor 
ben,’ zegt hij, ‘is dat mensen nu denken: 
die hele revolutie is nooit wat geweest. Dan 
gooien ze dus alles weg. Of dat ze denken: 
de Amerikanen hebben altijd al geprobeerd 
om het kapot te maken en nu lukt het ze 
eindelijk. Dat is ook te kort door de bocht.’ 
Wat doet hem het meest verdriet? ‘Dat 
nadat de Amerikanen er in de jaren tachtig 
alles aan gedaan hebben om de revolutie 
kapot te maken – met die hele contra- 
oorlog – het nu Daniel Ortega is die de 
doodsklap aan het geven is.’ 
Toch ziet hij ook perspectief. Dat gevoel 
wordt gedeeld door Hans van Heijningen, 
voormalig SP-partijsecretaris en sinds 1979 
intensief betrokken bij Nicaragua: ‘Het is 
een tragische ontknoping, een tragedie. 
Maar ik vind inspiratie in de nieuwe gene-
ratie. De moed die de studenten en boeren 

aan de dag leggen, de risico’s die ze durven 
nemen en hoe serieus ze de toekomst van 
het land nemen. Ik zie de ongelooflijke 
toewijding aan het land en de traditie om 
bij treurnis niet over je heen te laten lopen. 
Je komt in verzet. Je loopt niet weg, je vecht 
voor de toekomst van je land. Dat is de 
positieve erfenis van het sandinisme, dat 
tientallen jaren perspectief heeft geopend 
voor mensen die vroeger niet meetelden 
maar door de revolutie kansen kregen.’

Om aandacht te vragen voor de tragedie 
bracht Van Heijningen betrokken Nicara-
guanen in contact met Europarlementari-
ers, die het land begin dit jaar bezochten. 
Mede dankzij zijn inspanningen heeft de 
Europese delegatie de situatie van dichtbij 
kunnen zien en kans gezien om vrouwe-
lijke politieke gevangenen te bezoeken. ‘De 
filmbeelden die zij daar gemaakt hebben en 
het optreden van de parlementariërs in de 
media hebben het hele land op z’n kop gezet 
en zijn voor de democratische strijdbewe-
ging van groot belang’, vertelt hij. 

Brussel is al een stuk dichterbij dan Cara-
cas, Managua en Washington. En hoewel 
Venezuela niet om de hoek ligt, raakt de 
Latijns-Amerikaanse problematiek Neder-
land direct, zegt Sadet Karabulut: ‘Ons land 
is een koninkrijk en behelst ook Curaçao, 
in feite een buurland van Venezuela. Ik heb 
veel contact met mensen uit Curaçao en 
velen maken zich de grootste zorgen over 
het risico dat zij worden meegezogen in een 
gigantisch groot conflict dat hun economie 
bedreigt. Zij willen gewoon in vrede en 
vriendschap met hun buren leven. Neder-
land heeft dus een bijzondere verantwoor-
delijkheid. De eerste reactie van minister 
Blok op de ontwikkelingen in Venezuela 
was ook: het gaat niet om wie je erkent, 
het gaat om het voorkomen van verdere 
escalatie. Maar wat denk je? Een paar dagen 
later erkent hij Guaidó als interim-presi-
dent. Wat dat is? Het is vooral kritiekloos 
de Amerikaanse lijn volgen. Dat heeft ons 
land in het verleden wel vaker gedaan, met 
catastrofale gevolgen voor de bevolking van 
die landen.’ •

tekst Rob Janssen en Daniël de Jongh
foto’s Juan Garcia/Pexels
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HET IS DRUK in het kamertje van Maria Piël. De 
pers wil de ontmoeting tussen haar en Lilian 
Marijnissen niet missen.  Wouter houdt een 
oogje in het zeil. Hij is de voormalige buur-
man van mevrouw Piël. Samen met negentig 
andere jongeren mocht hij een poosje in 
het verzorgingshuis Tuindorp Oost wonen. 
Sinds er in 2013 een opnamestop werd 
ingesteld omdat het kabinet op grote schaal 
verzorgings huizen wegbezuinigde, kwa-
men er steeds meer kamers leeg te staan. 
Drie jaar later besloot de directie om de 
vrij gekomen ruimte te verhuren aan jonge 
mensen uit de stad.

Wouter was een van hen. Hij kwam naast 
mevrouw Piël te wonen en al snel sloten ze 

vriendschap. De oudere bewoners waren 
maar wat blij met hun nieuwe huisgeno-
ten. Ze voelden zich veiliger, hadden meer 
aanspraak en de jongeren luisterden op 
hun beurt graag naar de verhalen van hun 
levenswijze buren. De jongeren hadden een 
dak boven het hoofd, de ouderen voelden 
zich minder eenzaam en, zo vertellen ze: 
‘Wij leerden van elkaar.’

Na uit de lucht gevallen mededelingen van 
de directie van Careyn, waar Tuindorp Oost 
onder valt, over nieuwbouw sloegen chaos, 
stress en onzekerheid om zich heen. De 
jongeren moesten hun spullen pakken en 
vertrekken, dertig oudere bewoners werden 
van de hoogbouw naar een lagere zijvleugel 

GOUDEN ROEISPAAN  
VOOR EEUWELING
Het zal beslist niet de laatste Gouden Roeispaan 
zijn geweest die Lilian Marijnissen overhandigt, 
maar ouder dan Maria Piël zullen nieuwe  
winnaars niet snel zijn. De strijdbare Utrechtse 
is op de kop af 100. Samen met jonge geest-
verwanten heeft zij het lef om het op te nemen 
tegen zorggigant Careyn.

verplaatst en zullen over een jaar nog een 
keer hun boeltje moeten pakken.

Baken van rust en verzet
Een oude boom moet je niet verplanten, 
laat staan meerdere keren... Maar hoewel 
de ontwikkelingen haar natuurlijk niet 
onberoerd laten is Maria Piël te midden van 
alle wanorde en vertwijfeling een baken van 
rust én verzet gebleven. Ze kwam op voor 
haar belangen en die van haar medebewo-
ners en trok, ondanks haar broze gezond-
heid, samen met de jongeren op. Er rolde 
een manifest uit de bus, Geef Ouderen Hun 
Stem Terug, waar inmiddels ruim 25.000 
handtekeningen onder staan. Daarin delen 
de opstellers, die zich Jongerengroep Tegen 

‘U bent een van de 
ouderen die niet langer 
met zich laten sollen’

Lilian Marijnissen
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De Onverschilligheid noemen, hun erva-
ringen, kaarten ze misstanden aan en doen 
ze concrete suggesties voor verbeteringen.

Voor Lilian Marijnissen is mevrouw Piël 
het schoolvoorbeeld van iemand die, zelfs 
in een uiterst kwetsbare positie, tegen 
de stroom in durft te roeien. Iemand die 
zich niet monddood laat maken. Uiter-
aard onderschrijft Lilian de inhoud van 
het  manifest. Tegen mevrouw Piël zegt ze: 
‘U bent een van de ouderen die niet langer 
met zich laten sollen. U durft op te staan, 
ondanks uw hoge leeftijd en de omstandig-
heden waarin u verkeert. Het is ongelooflijk 
en hart verscheurend wat hier gebeurt.’
Mevrouw Piël neemt de Gouden Roeispaan 

en bos bloemen met trots in ontvangst. Ze 
let er intussen wel op dat iedereen koffie 
heeft gekregen. Als Lilian weer is vertrok-
ken, reageert Maria nuchter en oprecht 
op het bezoek van de SP-coryfee: ‘Op de 
televisie komt ze pittig over en zo is ze in 
het echt ook. Ik vind haar empathisch en 
sympathiek, je merkt dat het haar werkelijk 
iets doet wat ons is overkomen.’ 

Haar eigengereidheid irriteert de leiding
Het vertrouwen in de directie is mevrouw 
Piël voorgoed kwijt, helemaal nadat de arts 
haar in een gesprek over een nieuw zorg-
pakket adviseerde om niet meer met de  
 rollator te lopen. En oh ja, mevrouw Piël zou 
er goed aan doen een maagsonde te nemen. 

Ze peinst er niet over. ‘Zo lang ik me korte 
stukjes kan verplaatsen, doe ik dat. Ik neem 
de pijn voor lief. En ik blijf ook zelfstan-
dig eten. Ik ben nog steeds bij mijn volle 
verstand.’ 
Die opstelling van mevrouw Piël irriteerde 
de leiding, net als toen ze een briefje op het 
prikbord hing waarop stond dat Careyn de 
verzorgingsflat en grond stiekem aan een 
projectontwikkelaar had verkocht.

Feit is dat het verzorgingstehuis Tuindorp 
Oost waar Maria Piël, die lange tijd werk-
zaam was als psychiatrisch sociaal werkster, 
28 jaar geleden introk, plaatsmaakt voor vier 
blokken met 170 levensloopbestendige  
appartementen en een aantal zorgwonin-
gen. Careyn werkt hiervoor samen met 
vastgoedonderneming Zenzo. Feit is ook  
dat Careyn (jaaromzet 340 miljoen euro, 
7000 medewerkers, 17.000 cliënten) al 
 geruime tijd onder verscherpt toezicht 
van de Inspectie Gezondheidszorg staat. 
Hoog ziekteverzuim, ontoereikende zorg, 
veel verloop onder managers en personeel, 
gedoe over de salariëring in de bestuurstop, 
extreme bureaucratie en een uiterst gebrek-
kige communicatie met de mensen om wie 
het zou moeten gaan – de SP heeft niet voor 
niets al Kamervragen gesteld over Careyn.
Mevrouw Piël is niet het type van ‘vroeger 
was alles beter’, maar ze denkt wel met 
weemoed terug aan haar eerste jaren in 
Tuindorp Oost. Dat stond toen bekend als 
het beste ‘bejaardenhuis’ van Utrecht. ‘Het 
was eigenlijk een beetje voor de welgestel-
den, maar ik mocht er toch in. Alles klopte 
in die tijd: het eten, de verzorging, er was 
een goede directeur en ze organiseerden 
regelmatig culturele activiteiten.’ Nu wacht 
mevrouw Piël op de tweede verhuizing bin-
nen anderhalf jaar. De hulp is ‘ondanks alle 
goede bedoelingen’ ondermaats; de stilte in 
de vleugel zal pas worden doorbroken als 
de slopers aan de slag gaan en mevrouw Piël 
weer haar biezen moet pakken. Kinderen 
heeft ze niet en haar dertien broers en zus-
sen heeft ze overleefd. Gelukkig blijft haar 
vroegere buurman Wouter haar bezoeken. •

De SP pleit al langer voor Zorgbuurthuizen. 
Kleinschalige huizen, waar ouderen op een 
vertrouwde plek in hun eigen wijk oud  
kunnen worden.

tekst Robin Bruinsma • foto Maurits Gemmink

Teken het manifest via 
geefouderenhunstemterug.nl
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SP-EUROPARLEMENTARIËRS  
ANNE-MARIE MINEUR EN DENNIS DE JONG  
OVER HUN WERK IN BRUSSEL

VRAAG HET AAN… 
DENNIS EN ANNE-MARIE
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VRAAG HET AAN… 

MAANDAG 18 MAART, iets na twaalven, de 
afgesproken tijd voor dit interview. Het ont-
hutsende nieuws over een dodelijke schiet-
partij, mogelijk een aanslag, in een Utrecht-
se tram verspreidt zich als een olievlek. 
Vanuit zijn Rotterdamse appartement belt 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong zijn 
fractiegenoot Anne-Marie Mineur, die nog 
onderweg is vanuit Utrecht. Haar gedachten 
gaan meteen terug naar de terreuraanslag in 
Brussel op 22 maart 2018, en in Straatsburg 
op 11 december 2018, die plaatsvond toen 
het Europees Parlement in de Franse stad 
verbleef. Een paar minuten later gaat de 
deurbel. Anne-Marie is veilig aangekomen. 
Het interview kan beginnen.

Beide SP-politici zullen na de verkiezingen 
niet terugkeren in het Europees Parlement. 
Een nieuw team, onder leiding van voor-
malig SP-wethouder Arnout Hoekstra, 
neemt het stokje over. Op 19 februari stelden 
de leden van de SP de Europese kandida-
tenlijst vast, met naast Hoekstra oud-  wet-
houders Jannie Visscher en Geert Ritsema 
als hooggeplaatste nieuwkomers.

‘Rolkoffer wel zo handig’
Welke adviezen hebben De Jong en 
Mineur voor de nieuwe generatie SP-
Europarlementsleden, en met name voor 
lijsttrekker Hoekstra? De Jong, lachend: ‘Je 
moet vooral een rolkoffertje aanschaffen, 
anders red je het niet.’ De fractievoorzit-
ter verwijst naar de allereerste column van 
zijn opvolger in de Tribune van afgelopen 
maand. Hoekstra sprak hierin zijn vrees 
uit ‘om van ver wonderde buitenstaander 
langzaam te  muteren in een stropdas met 
een rol koffer, die langzaam maar zeker los 
komt te staan van de dagelijkse belevings-
wereld van  mensen’. Maar voor het door de 
SP veel vuldig bekritiseerde en miljoenen 
verslindende ‘verhuiscircus’, waardoor 
Europarlementa riërs maandelijks van  

Brussel naar Straatsburg moeten pende-
len, is de rolkoffer volgens De Jong wel zo 
handig. ‘Als hij na die zeven uur durende 
treinreis met al zijn spullen moet zeulen… 
Nou, dan wens ik hem veel succes.’ 

Mineur: ‘Toen ik werd gevraagd om in het 
Europees Parlement te gaan zitten, wist 
ik al veel van actievoeren en ook wat het 
is om een volksvertegenwoordiger te zijn, 
maar nog weinig van Brussel. Ik moest de 
tijd nemen om te leren hoe het Parlement 
werkt.’ Dat brengt haar op haar eerste 
advies voor Hoekstra: ‘Laat je daar niet door 
hinderen, maar vraag zoveel mogelijk hulp. 
Iedere nieuwkomer moet het wiel opnieuw 
uitvinden. Het is zonde om daar tijd aan te 
verliezen.’ Gelukkig zal de nieuwe Euro-
fractie alle steun krijgen van een team van 
tien medewerkers, die allen gepokt en  
gemazeld zijn. ‘Daarmee krijgen ze een 
goede basis’, weet De Jong zeker. 

Dicht bij de leden
De Jong herinnert zich de afspraken die 
hij ooit met Jan Marijnissen maakte om, 
ondanks de honderden kilometers afstand, 
toch dicht bij de leden te blijven. ‘Wat ik heel 
leuk vond was de tour van Europa-avonden 
langs de afdelingen. Er was destijds veel 
 interesse in de financiële crisis en de toe-
komst van de euro. Ook hebben we veel  
afdelingen op bezoek gehad in Brussel’, 
vertelt De Jong. Ook Mineur was veel in  
SP-afdelingen te vinden en voelde zich 
 gesterkt door de interesse die de leden 
aan de dag legden: ‘Je leert veel nieuwe 
dingen. Ik merkte ook dat ik ingewikkelde 
onderwerpen, zoals vrijhandelsverdragen, 
behoorlijk goed kan uitleggen. Enthousiaste 
reacties vanuit de vele SP-afdelingen die 
ik heb bezocht gaven mij altijd een hoop 
voldoening.’
Veel mensen veronderstellen dat beide 
 SP-Europarlementariërs de dag na de 

DENNIS EN ANNE-MARIE

Niet vergeten! Op 23 mei zijn er verkiezingen voor het  
Europees Parlement. In de volgende Tribune komt SP- 
lijsttrekker Arnout Hoekstra daarover uitgebreid aan het 
woord. Nu eerst de huidige SP-fractie: Anne-Marie Mineur  
en Dennis de Jong voorzien Hoekstra en zijn toekomstige team 
van tips en vertellen over wat zij bereikten – handig voor 
tijdens de debatten.
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 Europese verkiezingen op 23 mei hun rol-
koffer inpakken om definitief naar Neder-
land terug te keren. Maar niets is minder 
waar. De Jong: ‘In de maand juni worden 
heel veel beslissingen genomen. In welke 
commissies komen onze Europarlemen-
tariërs? Wie wordt de voorzitter van 
de groep waartoe onze fractie behoort, 
Verenigd Links (ook bekend als GUE/
NGL, wat staat voor European United Left 
/ Nordic Green Left, –red.)? En dan zijn er 
nog  allerlei andere functies die verdeeld 
moeten worden’, aldus De Jong. Achter de 
schermen zal er voorlopig dus nog genoeg 
te doen zijn voor de SP-fractievoorzitter, die 
tevens vicevoorzitter van Verenigd Links 
is en  momenteel de laatste hand legt aan 
een nieuw huishoudelijk reglement voor de 
groep. ‘Dat lijkt heel saai, maar gaat over het 
behoud van je recht om als fractie anders 
te zijn dan de rest van de groep. Voor ons 
SP’ers is het heel essentieel dat we niet 
gedicteerd worden door andere linkse 
fracties, als die bijvoorbeeld voor een  
federaal Europa zijn.’

Vakkenpakket
Saai, maar wel belangrijk, zo zien de SP-
politici al het werk dat voor veel mensen 
minder zichtbaar is. ‘Zo doet de secretaris-
generaal van je groep een eerste voorstel 
voor de commissie waartoe jij als Euro-
parlementariër zal behoren, wat weer  
samenhangt met je speerpunten als poli-
ticus. Het zal voor Arnout nogal uitmaken 
of hij in de visserij- of landbouwcommissie 
terechtkomt – geen klassieke SP-thema’s – 
of een milieu- of begrotingscommissie. Het 
is net alsof je een vakkenpakket kiest op 
school’, licht De Jong toe. Toen De Jong zelf 
in 2009 tot het Europees Parlement toetrad 
had hij zijn  zinnen gezet op de portefeuille 
inter ne markt. ‘Onder meer om de macht 
van de grote bedrijven en lobbyisten in Brus-
sel aan de kaak te stellen.’ De Jong streefde 
ernaar om de invloed van lobbyisten in kaart 
te brengen en regels in te voeren voor meer 
transparantie. ‘Ik heb een begin kunnen 
maken om die invloed terug te dringen. 
Maar stap één was om hun werk in de 
achter kamertjes openbaar te maken.’

Vanuit zijn vroegere expertise als diplomaat 
en als topambtenaar trokken ook thema’s als 
justitie, asiel en migratie De Jong aan. ‘Maar 
van een Deense collega kreeg ik een rol in de 
begrotingscontrolecommissie in mijn schoot 
geworpen. Ik kreeg een inkijkje in de enor-
me luxe en pracht en praal die met de Euro-
pese politiek gepaard gaat. Het kan  allemaal 
niet op.’ Zo bleek in 2017 dat slechts 8 
procent van de Europarlementariërs bereid 

zijn nog altijd zo’n dertig procent goed-
koper! En daarnaast ging Jongerius ermee 
akkoord dat de verbeteringen niet zouden 
gelden voor de vrachtwagen chauffeurs. 
Die werden gewoon geofferd omwille van 
een compromis’, verzucht De Jong. ‘De 
PvdA doet doodleuk alsof er dankzij haar 
gelijk loon voor gelijk werk is gekomen, 
terwijl de uitbuiting en verdringing dus nog 
altijd voortduurt. De vrachtwagenchauf-
feurs zeggen nu: ik zie allemaal feestelijke 
persberichten langskomen, maar voor mij is 
niets veranderd.’ De SP-fractie blijft er voor 
ijveren dat chauffeurs, ook als ze rijden in 
andere lidstaten, het loon verdienen dat in 
die landen geldt. Tenzij het loon in het land 
waar je vandaan komt hoger is. Dan houd je 
natuurlijk dat loon.´ 

Ophef
Ook onzichtbaar voor veel mensen: hoe 
Brussel de politiek in je gemeente  
belemmert. Lokale SP-politici proberen 
de dominantie van ketens en multinatio-
nals in te dammen, zodat binnensteden 
leefbaar  blijven. ‘Vooral in Amsterdam 
leiden toeristenwinkels en adressen die 
verhuurd worden via Airbnb tot overlast. 
Maar   bestuurders die hier wat aan willen 
doen, perken het vrije verkeer van diensten 
in’, legt De Jong uit – een doodzonde in het 
Europa waar de vrije markt heilig is. De 
zogenaamde notificatierichtlijn bepaalde 
bovendien sinds 2017 dat dergelijke maat-
regelen vóóraf aan Brussel moesten worden 
voorgelegd, waardoor de macht van lokale 
bestuurders mogelijk zou worden ingeperkt. 
De Jong: ‘Dankzij de ophef die de SP hierover 

was inzage te geven in de besteding van de 
zogeheten Algemene Onkostenvergoeding 
à 4300 euro per maand: ook wel bekend als 
de bonnetjesaffaire. Uit een onderzoek van 
48 samenwerkende journalisten bleek dat 
van alle Nederlandse EP-leden De Jong en 
Mineur het minst gebruikmaakten van deze 
riante toelageregeling. 

Uitbuiting
Het onzichtbare zichtbaar maken, dat is een 
thema in het werk van Mineur en De Jong 
de afgelopen jaren. Van het zichtbaar maken 
van het declaratiegedrag van Europarlemen-
tariërs tot het zichtbaar maken van de gevol-
gen van handelsverdragen. Of, zoals in het 
geval van De Jong, het zichtbaar maken van 
de uitbuiting van vrachtwagenchauffeurs: 
‘Nog ver voordat hier wetgeving over in 
behandeling kwam, zei ik al: dit is toch een 
vorm van uitbuiting? Dat die Oost-Europese 
chauffeurs aan de kant van de weg op een 
gastank hun potje staan te koken. En dat ze, 
nog los van de lage lonen, met ondeugdelijke 
papieren hun werk doen.’ In 2014 haakte 
PvdA-Europarlementariër Agnes Jongerius 
aan bij een bijeenkomst voor chauffeurs in 
het SP-partijkantoor in Amersfoort. ‘Zij werd 
toen rapporteur op de detacheringsrichtlijn: 
die geldt voor alle sectoren waarin werkne-
mers worden gedetacheerd. En Jongerius 
kreeg voor elkaar dat werknemers die uit 
een ander EU-land worden ingevlogen ook 
min of meer hetzelfde loon moeten krijgen 
als mensen die in het gastland gelijk werk 
verrichten. Maar er werd niets gedaan aan 
het verschil in sociale premies en pensioe-
nen. Dus gedetacheerde arbeidskrachten 
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heeft veroorzaakt ligt dit hele beleid op 
z’n gat. Door ons zijn ook andere lidstaten 
onrustig geworden.’

Vrijhandelssprookjes doorprikken
Na haar installatie in 2014 koos Mineur 
ervoor om zich te verdiepen in het destijds 
voorgestelde vrijhandelsverdrag tussen de 
EU en de Verenigde Staten: TTIP (Trans-
atlantic Trade and Investment Partnership). 
‘Dit was al een behoorlijk groot thema in 
de Europese campagne. Ik had het gevoel: 
dit is waar de klassenstrijd zich nu afspeelt. 
Via die verdragen proberen multinationals 
immers de macht naar zich toe te trekken 
en verworven rechten en regels te onder-
mijnen.’ Mineur beet zich in Brussel vast in 
het TTIP-dossier, en werkte hierbij nauw 
samen met organisaties als Friends of 
the Earth, Milieudefensie, Greenpeace en 
vakbondsorganisaties. Met SP-vrijwilligers 
kwam ze in actie tegen TTIP, bijvoorbeeld 
door in september 2016 deel te nemen aan 
een massale demonstratie in Brussel.

In de tussentijd liepen er onderhandelingen 
tussen Canada en de EU over het vrijhan-
delsverdrag CETA (Comprehensive Economic 
and Trade Agreement). Een van de grootste 
gevaren die de SP herkende in zowel TTIP 
als CETA was het voornemen om met arbi-
tragepanels te gaan werken: Investor-State 
Dispute Settlement (ISDS). Investeerders 
kunnen via deze panels een schadeclaim 
proberen te verhalen op een land. Zo dreigt 
een apart rechtssysteem voor buitenlandse 
bedrijven te ontstaan, waarbij niet-onafhan-
kelijke arbiters boven de wetten van landen 

opereren en boetes uitdelen als die landen 
niet doen wat multinationals willen. 

Mineur: ‘De onderhandelingen over TTIP 
zijn inmiddels behoorlijk vastgelopen, maar 
CETA is er ondanks al onze inspanningen 
wel gekomen. We zijn nog lang niet klaar 
met de strijd tegen deze verdragen. We moe-
ten als SP de sprookjes hierover nog meer 
doorprikken. Zodat de mensen inzien dat 
deze verdragen vooral het doel hebben om 
het bedrijfsleven zo min mogelijk te hinde-
ren met regels en al die ‘lastige’ democratie.’ 

‘Je kunt mensen wakker schudden’
Een publieke consultatie (Europeanen 
werden uitgenodigd om hun visie te geven) 
over ISDS in 2014 leverde 150.000 reacties 
op, waarvan 97 procent uiterst kritisch. ‘Je 
merkte toen echt: als je als SP samen met 
bondgenoten de handen ineenslaat, kun je 
mensen wakker schudden. En dan gebeurt 
er iets’, aldus Mineur. Het leidde tot een 
nieuw voorstel vanuit de Europese Com-
missie, maar de aanpassingen heeft Mineur 
altijd als ‘botox’ gekwalificeerd. ‘Ze bieden 
geen antwoord op onze fundamentele 
bezwaren tegen ISDS. Voor Arnout zijn er 
volop aanknopingspunten om deze strijd 
voort te zetten. Mensen gaan zich steeds 
meer achter de oren krabben. Onlangs 
moesten we in Straatsburg beslissen of 
Europa wel of niet verder onderhandelt met 
de VS over een ‘TTIP-light’. En nota bene 
de voorzitter van de commissie voor inter-
nationale handel, die altijd een groot fan 
was van al die vrijhandelsverdragen, staat 
met de verkiezingen in aantocht nu ineens 

op de rem. Dan zie je dat we echt druk op de 
zaak hebben gezet’, concludeert Mineur. 

Het blijft volgens Mineur jammer dat der-
gelijke successen niet snel aandacht zullen 
krijgen op de voorpagina van een Telegraaf of 
AD. ‘De focus ligt nu eenmaal niet op Brussel. 
Dus wat je in ieder geval moet doen is samen-
werken met je collega’s uit de Tweede Kamer.’

De strijd van Mineur tegen TTIP en CETA 
paste naadloos in haar bredere missie om de 
belangen van gewone mensen zwaarder te 
laten wegen dan die van het bedrijfsleven. 
Via mensenrechten bijvoorbeeld. Mineur: ‘Ik 
heb mij onlangs in Genève ingezet voor een 
bindend verdrag om de mensenrechten te 
bewaken in relatie tot het bedrijfsleven. Dat 
verdrag moet als tegenwicht dienen tegen 
de enorme greep die bedrijven hebben op de 
Europese politiek.’ Intussen neemt de steun 
voor zo een verdrag onder de lidstaten toe.

Toezeggingen over vakbondsrechten
De Jong: ‘Anne-Marie heeft echt zichtbaar 
gemaakt dat je met die ISDS-arbitragepanels 
bedrijven op de eerste rang zet. Die krijgen 
hiermee de kans om staten aan te klagen. 
Maar arbeiders die door diezelfde bedrijven 
worden uitgebuit, bijvoorbeeld in de textiel-
industrie in Sri Lanka, die hebben juridisch 
geen poot om op te staan.’ Mineur bezocht 
in 2017 Sri Lanka en sprak er naar eigen zeg-
gen met ‘veel hotemetoten’. Wegens grove 
mensenrechtenschendingen ten opzichte van 
de bevolkingsgroep de Tamils waren de han-
delsvoordelen van Sri Lanka ten opzichte van 
de EU stopgezet. De Sri Lankaanse overheid 
zette alles op alles om de speciale handels-
relatie met Europa te herstellen. ‘Maar 
mensen achter de Schone Kleren Campagne 
maakten zich grote zorgen over de vak-
bondsrechten die in Sri Lanka niet werden 
gewaarborgd. Met een collega van de Spaanse 
partij Podemos heb ik daarom een aantal 
toezeggingen van de Sri Lankaanse regering 
binnengehaald.’

Kortom: dankzij de SP in Brussel wordt 
gegraai en gelobby zichtbaar, komt er zand in 
de raderen van de doordenderende machine 
van het Europese marktfundamentalisme en 
is er meer aandacht voor uitbuiting en men-
senrechten. Hoekstra en zijn team zullen nog 
vaak advies vragen aan hun voorgangers. In 
een gespreid bedje komen ze niet, maar met 
al het werk wat is verzet, ligt er een mooie  
basis voor het breken van de macht van  
Brussel.• 

tekst Lesley Arp 
foto’s Anouk Pross
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LINKSVOOR ‘ER ZIJN MAAR TWEE SOORTEN WERK’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang bent u al SP-lid?
‘Sinds 2013. Mijn vorige partij, de PvdA, 
liep me te veel achter de VVD aan.’

 › Wat voor vrijwilligerswerk doet u?
‘Ik verzorg kindernevendiensten in de 
kerk: dat is vooral voorlezen en wat knut-
selen. En in een woonzorgcentrum help ik 
ouderen die dementerend zijn. Als 
generatiegenoot begrijp ik hun verhalen 
goed. Bijvoorbeeld over hoe ze al jong 
moesten gaan werken en hoe het huis-
houden werd gedaan.’

 › Moest u zelf ook al jong uit werken?
‘Nee, ik kon goed leren en mocht van mijn 
ouders naar de hbs. Ik was er een van de 
weinige meisjes. Daarna ging ik naar de 
kweekschool en stond ik voor de klas. 
Toen ik trouwde, werd ik ontslagen. Heel 
onprettig, maar zo ging dat vroeger. Je 
ging er ook niet tegenin. Dat is nu gelukkig 
anders.’

Of Jobien van de Rijt-van 
Keulen (81) uit Westerbork 
wil meewerken aan deze 
rubriek? ‘Jazeker, oudere leden 
mogen ook gehoord worden. 
Veel ouderen stemmen nog 
op dezelfde partij als toen ze 
jong waren, terwijl juist de 
SP voor hen opkomt.’ Jobien 
staat regelmatig met de SP op 
de markt, is volop actief in 
het vrijwilligerswerk en houdt 
van koken en bakken. Haar 
succesrecept? ‘Ouderwetse 
appeltaart, met een moderne 
twist.’

 › Kan socialisme samengaan met religie?
‘Heel goed! Ik leef vanuit het basis-
principe: voor elkaar, door elkaar, met 
elkaar. Dat sociale herken ik zowel in mijn 
geloof als in de SP.’

 › Welke lessen zou u willen doorgeven?
‘Twee belangrijke lessen van mijn vader 
heb ik ook aan mijn kinderen mee gegeven. 
Er zijn maar twee soorten werk: eerlijk en 
oneerlijk. En: kijk niet naar mensen hun 
uiterlijk of velletje, maar naar hun hart. 
Verder raad ik iedereen aan om niet op al-
les meteen klaboem te reageren. Neem de 
tijd voor elkaar en help elkaar.’

 › Wat haalt de kapitalist in u naar boven?
‘Voor een wedstrijd van Feyenoord in de 
Kuip kun je me ’s nachts wakker maken.’•
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Wie vecht voor verandering maakt niet 
overal vrienden, zo bleek afgelopen 
maand in Zutphen en Groningen. Waar 
Zutphense SP’ers door woonbedrijf 
Ieder1 voor onruststokers werden 
uitgemaakt, kreeg Groninger SP-gedepu-
teerde Eelco Eikenaar het verwijt ‘te veel 
SP’er en te weinig bestuurder’ te zijn. 
Maar wie denkt dat de SP’ers hierdoor 
een toontje lager gaan zingen, heeft het 
mis.

De Zutphense SP reikte in februari samen 
met huurders uit de wijk Noordveen de 
‘Pinokkioprijs’ uit aan woonbedrijf Ieder1, 
wegens loze beloftes over een mislukt 
renovatieproject (foto). Diezelfde huurders 
kregen een maand later een brief waarin 
Ieder1 beweerde dat haar medewerkers 
door de SP “persoonlijk beschadigd 
worden op basis van onwaarheden”. De 
bewoners trapten er echter niet in en 
klommen zelf in de pen. “Het woonbedrijf 
zet zichzelf nu weg als slachtoffer, terwijl 
de huurders in ondegelijke woningen 
zitten”, schreef Esther Snijders namens 

alle huurders. “En onrust zaaien in de wijk 
onder de huurders?! Daaruit blijkt eens te 
meer dat het woonbedrijf geen idee heeft 
waar het nu eigenlijk om gaat.” 
Eikenaar, als gedeputeerde in Groningen 
verantwoordelijk voor het aardgasdossier, 
was op zijn beurt het mikpunt van 
anonieme kritiek van ‘collega’-politici en 
ambtenaren. Volgens de klagers zou de 
SP-bestuurder tegen te veel schenen 
schoppen, met het gevolg dat Eikenaar 
volgens hen niet serieus zou worden 
genomen in Den Haag. Dit stelde RTV 
Noord naar aanleiding van een onderzoek 
onder 48 zogenaamde ‘hoofdrolspelers 
uit het gasdossier’. In een reactie liet 
Eikenaar weten geen seconde spijt te 
hebben van de manier waarop hij zijn 
werk heeft gedaan. ‘Misschien moeten 
sommige mensen zichzelf de vraag 
stellen of ze zelf wel serieus genomen 
worden in Den Haag. Als je de deur netjes 
voor ze openhoudt, lachen ze in hun 
vuistje zodra de deur weer dicht gaat. Als 
ze in Den Haag negatief over mij praten, 
vat ik dat op als compliment.’

  > BOOS OP DE SP

Het was volle bak bij het Nationaal Zorg-
Fonds-café op 14 maart in Den Haag. Op de 
foto is SP-voorzitter Ron Meyer in gesprek 
met oud-vicepresident van de Raad van State 
Herman Tjeenk Willink, oud-minister Jan 
Terlouw en directeur van het Sociaal en 
Cultureel Planbureau Kim Putters. ‘Zorg is 
een recht, geen marktproduct’, aldus Terlouw. 
Ook gehoord, ditmaal van Tjeenk-Willink: 
‘Veranderingen komen alleen tot stand met 
druk van buitenaf.’ Meld je aan op 
nationaalzorgfonds.nl als je wilt meehelpen 
die druk verder op te voeren.

  > ‘ZORG IS GEEN 
MARKTPRODUCT’

Vlnr Herman Tjeenk Willink, Jan Terlouw, Ron Meyer en Kim Putters.

  > AMERIKAANSE EN 
BRITSE WAPENS 
GEBRUIKT IN VUILE 
OORLOG IN JEMEN

In een recent verschenen rapport wordt 
de rol blootgelegd van Amerikaanse en 
Britse wapens in de bloedige burgeroor-
log die al sinds 2015 woedt in Jemen. 
Gesteund door Saoedi-Arabië en de 
Verenigde Arabische Emiraten voert de 
Jemenitische regering een vuile oorlog 
tegen Houthi-rebellen, die opkomen 
voor meer rechten. Daarbij worden 
lukraak aanvallen uitgevoerd op burgers 
en burgerdoelen, zoals ziekenhuizen en 
scholen. Inmiddels zijn er circa  
vijftigduizend mensen omgekomen, 
waaronder meer dan vijfduizend 
burgers. Het rapport laat zien dat 
Amerika en Engeland wapens hebben 
verkocht aan Saoedi-Arabië en de 
Verenigde Arabische Emiraten, die deze 
wapens hebben doorgesluisd naar de 
Jemenitische regering. Uit onderzoek 
ter plekke blijkt dat deze wapens 
vervolgens zijn ingezet bij aanvallen 
waarbij minstens honderden burgerdo-
den zijn gevallen. De wapenverkopen 
bleven doorgaan, ook nadat bekend 
werd dat de Jemenitische regering op 
grote schaal oorlogsmisdaden pleegde. 
SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
heeft, in opiniestukken en in de Tweede 
Kamer, al meerdere keren aandacht 
gevraagd voor de situatie in Jemen. 
Karabulut roept op tot sancties tegen de 
verantwoordelijken.

Het rapport is te vinden op: sp.nl/ZiK
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BUFFER
Dank voor het artikel over Arjan 
Vliegenthart (Tribune februari). Altijd fijn 
hem te horen. Maar bij zijn advies een buffer 
voor onverwachte uitgaven aan te leggen, 
moet ik toch een kanttekening plaatsen. 
Een buffer opbouwen, wie wil dat niet? 
Mensen moeten daar echter financieel 
én qua regelgeving wel toe in staat zijn. 
Als je wegens onvoldoende inkomsten 
aanvullende bijstand aanvraagt mag je 
maximaal zo’n € 1.300 à 1.500 buffer 
(‘spaargeld’) hebben. Alles daarboven wordt 
afgeroomd (opgeëist). En toen ik ooit een 
verplichte cursus volgde om uit de uitkering 
te raken, was ik verplicht een lening aan te 

gaan. Maar wat als je de lening niet terug 
kunt betalen?!
Er komen ook steeds meer barrières om 
informatie over je rechten te krijgen. De 
informatievoorziening, bijvoorbeeld via de 
onafhankelijke Kliëntenraad, is opgeheven 
of, zoals Sociaal Raadslieden, niet meer 
direct benaderbaar maar via de barrière van 
het ‘Buurtteam’. Zaken die vroeger centraal 
of landelijk werden geregeld na één keer 
aanmelden, (bijvoorbeeld kwijtschelding 
van gemeentelijke belastingen) moeten nu 
ieder jaar weer, met soms een torenhoge 
muur, worden aangevraagd. Dagen 
kan het kosten om alle informatie aan 
desbetreffende instantie te verschaffen. 
Bovendien willen ze iedere keer nóg meer 
weten. Het is gewoon bijna niet meer  
te doen.  
Maar het gaat verder. Het beeld dat in 
de media naar voren komt: mensen met 
een bijstandsuitkering krijgen geld erbij, 
is namelijk onjuist. Zij krijgen steeds 
minder, op allerlei vlakken – de lijst van de 
kaasschaafmethode is vrijwel oneindig – 

en moeten steeds meer kosten maken en 
dus betalen. Iemand zei ooit dat we allemaal 
weleens op het randje lopen, maar als we 
vallen gelukkig meestal aan de goede kant 
terechtkomen. Dat is zo, als je even op het 
randje loopt, en dan heb je geluk. Maar hoe 
zit het met mensen die voortdurend op het 
randje moeten lopen en die, bijvoorbeeld 
door uitputting en concentratieverlies, 
struikelen en vallen? De kans dat ze vallen 
is vele malen groter dan bij mensen die 
maar even op het randje lopen en dus ook  
de kans dat ze niet aan de goede kant 
terechtkomen.  
Ik bedoel maar: goede en goedbedoelde 
adviezen moeten voor degenen die het 
betreft ook haalbaar zijn. Wat nodig is, 
denk ik, is de politieke wil om de welvaart, 
opgebouwd door onze voorouders, eerlijker 
te verdelen en vertrouwen te hebben in 
de goede wil, inzet en bedoelingen van 
mensen.

Naam en adres bij de redactie bekend

na
am

 
: S

oc
ia

lis
tis

ch
e 

Pa
rti

j (
SP

) 

ad
re

s 
: S

no
uc

ka
er

tla
an

 7
0

po
st

co
de

 
: 3

81
1 

M
B 

 
w

oo
np

la
at

s:
 A

m
er

sf
oo

rt

la
nd

 
: N

ed
er

la
nd

 
in

ca
ss

an
t I

D:
 N

L8
6Z

ZZ
40

34
62

46
00

00

ke
nm

er
k 

m
ac

ht
ig

in
g 

(in
 te

 v
ul

le
n 

do
or

 S
P)

:

re
de

n 
be

ta
lin

g 
: b

et
al

in
g 

co
nt

rib
ut

ie

Do
or

 o
nd

er
te

ke
ni

ng
 v

an
 d

it 
fo

rm
ul

ie
r g

ee
ft 

u 
to

es
te

m
m

in
g 

aa
n 

de
 S

P 
om

 d
oo

rlo
pe

nd
e 

in
ca

ss
o-

op
dr

ac
ht

en
 te

 s
tu

re
n 

na
ar

 u
w

 b
an

k 
om

 e
en

 b
ed

ra
g 

va
n 

uw
 re

ke
ni

ng
 a

f t
e 

sc
hr

ijv
en

 w
eg

en
s 

co
nt

rib
ut

ie
 e

n 
aa

n 
uw

 b
an

k 
om

 d
oo

rlo
pe

nd
 

ee
n 

be
dr

ag
 v

an
 u

w
 re

ke
ni

ng
 a

f t
e 

sc
hr

ijv
en

 o
ve

re
en

ko
m

st
ig

 d
e 

op
dr

ac
ht

 v
an

 d
e 

SP
. A

ls
 u

 h
et

 n
ie

t e
en

s 
be

nt
 m

et
 d

ez
e 

af
sc

hr
ijv

in
g 

ku
nt

 u
 d

ez
e 

la
te

n 
te

ru
gb

oe
ke

n.
 N

ee
m

 h
ie

rv
oo

r b
in

ne
n 

8 
w

ek
en

 n
a 

af
sc

hr
ijv

in
g 

co
nt

ac
t o

p 
m

et
 u

w
 b

an
k.

 
Vr

aa
g 

uw
 b

an
k 

na
ar

 d
e 

vo
or

w
aa

rd
en

.

o
 €

 5
,0

0 
(m

in
im

um
)  

  o
 €

 7
,5

0 
   

o
 €

 1
0,

00
   

  o
 €

 1
2,

50
   

 o
 €

 1
5,

00
   

an
de

rs
: €

 
 

 

Ja
, i

k 
w

or
d 

lid
 v

an
 d

e 
SP

. I
k 

on
tv

an
g 

ee
n 

w
el

ko
m

st
ge

sc
he

nk
 e

n 
bo

ve
nd

ie
n 

kr
ijg

 ik
 e

lk
e 

m
aa

nd
 h

et
 n

ie
uw

s-
en

 o
pi

ni
eb

la
d 

De
 T

rib
un

e 
in

 d
e 

bu
s.

 Ik
 k

ie
s 

vo
or

 d
e 

vo
lg

en
de

 k
w

ar
ta

al
bi

jd
ra

ge
:

o
 Ik

 w
il 

oo
k 

gr
aa

g 
lid

 w
or

de
n 

va
n 

RO
OD

 (j
on

g 
in

 d
e 

SP
, t

ot
 2

8 
ja

ar
) e

n 
st

a 
éé

n 
va

n 
m

ijn
 k

w
ar

ta
al

bi
jd

ra
ge

n 
 

 
af

 a
an

 R
OO

D.

BO
N

 O
M

 L
ID

 T
E 

W
OR

DE
N

DO
OR

LO
PE

N
DE

 M
AC

HT
IG

IN
G

St
uu

r d
ez

e 
bo

n 
in

 e
en

 e
nv

el
op

 z
on

de
r p

os
tz

eg
el

 n
aa

r: 
SP

 -
 L

ed
en

ad
m

in
is

tr
at

ie
, A

nt
w

oo
rd

nu
m

m
er

 4
07

, 3
80

0 
VB

 A
m

er
sf

oo
rt

. 
U 

ku
nt

 d
ez

e 
m

ac
ht

ig
in

g 
st

op
ze

tte
n 

m
et

 e
en

 te
le

fo
on

tje
 o

f e
en

 e
-m

ai
l a

an
 d

e 
SP

: (
08

8)
 2

43
 5

5 
40

, a
dm

in
is

tr
at

ie
@

sp
.n

l

na
am

 
: 

ro
ep

na
am

 
: 

 
vo

or
le

tte
rs

:  
m

/v
  

 
 

ad
re

s 
+

 h
ui

sn
r 

:

po
st

co
de

 
: 

 
w

oo
np

la
at

s:

la
nd

 
: 

 
ge

bo
or

te
da

tu
m

: 
 

 

em
ai

l 
: 

te
le

fo
on

 
: 

 
m

ob
ie

l:

IB
AN

 (r
ek

en
in

gn
r.)

 
: 

 
ba

nk
 In

de
nt

ifi
ca

tie
 (B

IC
)*:

 

pl
aa

ts
 e

n 
da

tu
m

 
: 

ha
nd

te
ke

ni
ng

 
:

* 
ge

en
 v

er
pl

ic
ht

 v
el

d 
bi

j N
ed

er
la

nd
s 

IB
AN

 (r
ek

en
in

gn
r)

Tribune maart 2019

PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar  
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

……………
……………………

………………

BRIEVEN



31TRIBUNE april 2019

De winnaar van de maartpuzzel 2019  
is J. Boonstra uit Drachten.  

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 24 april 2019 naar de puzzel redactie  
van de Tribune;  Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek verloot uit de 
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN FEBRUARI 2019

Cryptogram
Horizontaal 1) 
Leeuwin 7) Kriskras 9) Vliegmaatschappij 12) 
Ara 13) Waterstofatomen 15) Hartenaas 16) 
Honingbij 18) Brandstoftekort 20) Overtreffende 
trap 22) Niesbui.

Horizontaal
3 Lekker verward insekt. (6)
6 Met terugwerkende kracht plezier op de vluchtheuvel. (4)
11 Briljant idee van uitstekend schaakleraar. (3,11,3)
12 Tekenmateriaal uit (zeer, zeer) vroeger tijden. (4)
13 Nachtmerrie: voetballer samen met clown achteraan in 2300 
km file. (11)
16 Psychedelisch uitje. (4)
17 Lippendienst in verrommelde streek. (4)
18 Zonne-energie.’t Is toch een beetje ‘doen alsof’. (6,5)
19 Blunder op het ijs. (8)
20 Da’s lachen, daar in de stront, op de boerderij. (7)
21 Woedend heet in de keuken! (6)

Verticaal
1 Gelijkgezind: spoken, schimmen en fantomen. (14)
2 Kleine peettante is de maatstaf. (5)
4 Driemaal bevestigend. (8 en 3;5)
5 Excessief winnen sloopt de zenuwen. (15)
7 Hier komt gevogelte het schip binnen. (11)
8 Nieuwsoortige sukkel is retro. (3)
9 Twee ruimtes in één; van daaruit gaat men op reis. (10 en 7;3)
10 Last van stroeve gewrichten? Bent u misschien overleden? (11)
14 Erbij is positief. (4)
15 Was, en is, nog steeds dicht. (3,2,3)
16 Laat zien waar de drukinkt staat. (5)

SPIRAALTJE

PUZZEL
Henry en Lucas, ©

 FLW
 2019

Anagrammatica! Deze keer met een thema: journalistiek. 
Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 10-letter 
woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele 
letters van de omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de 
linkerbalk. Plaats vervolgens een woord van 11 letters op 
de onderste regel, volgens de omschrijving onder ‘2’. Volg 
de spiraal: het derde woord gaat van onder naar boven, 
dan rechts-naar-links etc. Iedere laatste letter van een 
woord is de beginletter van het volgende. 4 ‘hoekletters’ 
zijn al ingevuld. Een apostrof telt niet mee.

Misschien dat u een ander woord vindt dan wij als 
oplossing geven: zolang het een Nederlands woord is en u 
alle letters uit de omschrijving gebruikt, mag dat natuurlijk. 
Veel plezier!

Omschrijvingen
 1  rankt namen
 2  snuif witsel
 3  ultiem bias
 4  u eindigde
 5  bedongen
 6  en zalen
 7  ‘n eitje
 8  hoest 
 9  kust
 10  pok
 11  sp

K E

N S

1 2

3 4

5 6  7

8 9 10

11 

12  

13  14  

15 16  

17

18  

19  20  

21 

Verticaal 
2) Eikel 3) Universele waarden 4) 
Inkomensladder 5) Bataljonsstaf 6) Abraham 
8) Popmanager 10) Strafhof 11) Waslijn 14) 
Aardbeving 17) Inkjet 19) Ton 21) Eeuw.

Imaginaire woordenlijst
De eervolle vermelding voor de origineelste omschrijving bij de imaginaire woordenlijst is 
voor Kes Hoekstra: Landsverlangen - SP
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, 
MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN 
STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN-
ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Op  zondag 2 juni aanstaande houdt ROOD, jong in de 
SP de eerste ledenbijeenkomst van 2019. Op deze dag 
blikken wij terug op het jaar 2018 en kiezen we een 
nieuw bestuur. Het wordt een belangrijke dag. Ben jij lid 
van ROOD? Dan hopen we dat jij er ook bij bent. Vergeet 
niet je vooraf aan te melden voor de ledenvergadering. 
Aanmelden via SPnet 

...maar jij wel! In je eigen huis, je tuin of 
balkon. Laat zien waar je voor staat met 
bijgevoegde poster. En draag uit  
dat op 23 mei iederéén even de baas is 
in Europa. 

BRUSSEL  
NIET DE BAAS…

TribuneA3-posterEU2019.indd   1

25-04-19   15:51

2 JUNI: LEDENBIJEENKOMST



3TRIBUNE mei 2019

IN DIT NUMMER

De lijsttrekker
Wie is hier de baas?

6

Arbeidsmigratie
‘Is dit nou de samenleving  
die we wensen?’

12

Ouderbijdrage
De vernedering voor leerlingen  
én ouders 

15

Analyse
Europa ja of nee?  
Daar trappen wij niet in!

16

Actueel
Vijf vingers tegen het  
Shell-systeem

4

23 BBP: Als Bill Gates de kroeg inkomt...
26 Vredesdag 2019: ‘Begrijp de wereld om ’m  

te kunnen veranderen’ 
28 LinksVoor: Bas Ananias heeft een hond die Harry heet
29 Fenna en Cor lezen: In Leiden moet het anders
 
11, 18, 19, 20, 21, 22 Nieuws 30 Prikbord 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge

COLUMN

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

De hoogste tijd 

De economische groei gaat aan de meeste 
Nederlanders voorbij, bleek uit onderzoek van 
ING afgelopen maand. Nieuw is dat niet: al 
veertig jaar krijgen mensen amper meer  
te besteden. Schokkend blijft het wél. 

Want tegelijk lazen we dat de winsten van 
beursfondsen wél verdubbelden naar 66 
miljard euro. Zeventig procent van de winst 
belandde in de zakken van de aandeelhouders. 
Krijgen de aandeelhouders meer, dan 
verdienen werkenden minder. In de jaren 
zeventig ging 92 cent van elke verdiende euro 
naar werkenden, inmiddels is dat nog maar 
73 cent. 

Het is rauw kapitalisme ten voeten uit. Na 
veertig jaar stilstand is het voor werkenden 
dus hoog tijd om hun eerlijke deel op te 
eisen. De bedrijven konden hun torenhoge 
winsten nooit maken zonder het werk van de 
werknemers. Dan is het toch niet meer dan 
normaal dat ze daar ook een fatsoenlijk loon 
voor terugkrijgen? 

We kunnen een voorbeeld nemen aan 
Amerika, waar beveiligers, medewerkers van 
vliegvelden, horeca en zorgmedewerkers 
met veel succes de fight for 15 voeren. In het 
meest kapitalistische land van de wereld was 
verhoging van het minimumloon lange tijd 
vloeken in de kerk. Maar onder grote druk van 
werknemers hebben inmiddels al zes staten 
het minimumloon verhoogd. Uit onderzoek 
is ook nog eens gebleken dat er door deze 
verhoging geen baan is verdwenen. 

In Nederland kondigde de FNV een campagne 
aan om ook hier het minimumloon te 
verhogen. Binnenkort spreekt de Tweede 
Kamer over onze initiatiefnota om het 
minimumloon met 10 procent te verhogen.  
Dat is een eerste stap om de balans tussen 
arbeid en kapitaal te herstellen en bovenal om 
een loongolf te beginnen. Want als de laagste 
lonen omhooggaan, zal dit ook een stuwend 
effect hebben op alle lonen in Nederland. 

Wij willen namelijk geen economie voor de 
enkeling aan de top. Wij 
willen een rechtvaardige 
samenleving voor iedereen. 
Stap één: verhoog die lonen. 
Na veertig jaar wordt het de 
hoogste tijd.



BREDE CAMPAGNE TEGEN SHELL
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Eén vinger kun je 
breken, vijf vingers 
maken een vuist. 
Die logica vormt het 
motto van een brede 
campagne tegen de 
praktijken van Shell 
en een systeem dat 
het bedrijf maar laat 
begaan.

DE MAAT IS VOL
HET IS AL EEN TIJDJE in de mode 
om te spreken van maatschap-
pelijk verantwoord onder-
nemen. Heel veel bedrijven 
zijn dat gaan doen, of deden 
het altijd al. Maar hebben we 
het over Shell, het grootste 
bedrijf van Nederland, dan 
bezigt SP-Kamerlid Sandra 
Beckerman al langer andere 
woorden: ‘Shell plundert de 
samenleving.’ En dan hebben 
we het niet alleen over het 
feit dat de multinational als 
grootvervuiler – geholpen door 

de regering – nauwelijks iets 
bijdraagt aan het klimaatbe-
leid, terwijl de verhoging van 
de energierekening voor alle 
Nederlanders in het kader van 
datzelfde klimaatbeleid op 2,6 
miljard euro becijferd wordt 
(zie Tribune april). We hebben 
het ook over de misstand dat 
Shell – wederom geholpen door 
het kabinet – in Nederland geen 
winstbelasting betaalt; het gaat 
ook om het bedrijf dat de eigen 
werknemers in de Botlek geen 
loonsverhoging wil geven die 

voldoende is om de koopkracht 
te herstellen; het gaat ook om 
het feit dat talloze Groningers 
nog steeds zitten te wachten 
op vergoeding van de schade 
aan hun huizen die door de 
gasboringen door de NAM/Shell 
veroorzaakt werd. En dan heb 
je het alleen over Nederland. In 
Nigeria lopen allerlei rechts-
zaken tegen het bedrijf. Het 
zou daar medeplichtig zijn aan 
zware mensenrechtenschen-
dingen in het verleden en wordt 
bovendien ook nog verdacht 



van omkoping. Maatschappelijk 
verantwoord ondernemen, of 
plundering van de samenle-
ving?
Nog even de andere kant van 
het verhaal. Begin dit jaar werd 
bekend dat Shell over 2018 
de winst met 80 procent zag 
stijgen tot ruim 23 miljard euro. 
Ook leuk: Shell-chef Ben van 
Beurden streek afgelopen jaar 
ruim twintig miljoen euro aan 
loon op, dik twee keer zoveel 
als het jaar daarvoor. Komt 
neer op 55.000 euro per dag en 
2292 euro per uur, zo berekende 
RTLZ.

Op een gegeven moment is 
de maat gewoon vol. En dat 
moment is nu, zegt Sandra 
Beckerman. Nu is het moment 
waarop de protesten en de 
onvrede onder klimaatstakers, 
Groningers, stakend Shell-
personeel, mensen die zuchten 
onder stijgende energierekenin-
gen en mensen en bedrijven die 
geen dealtjes met de regering 
kunnen sluiten om belasting te 
ontwijken, gebundeld moeten 
worden. Beckerman: ‘Het motto 
daarbij is: één vinger kun je 
breken, vijf vingers maken een 
vuist. Het is tijd om nu die vuist 
te maken.’ De vuist tegen Shell 
en het systeem.

Eerste overwinning
De campagne zal door het hele 
land trekken, waarbij op 17 mei  
bij Shell in Den Haag een 
actie zal plaatsvinden. Op de 
website luisterdanook.nl kan 
iedereen zelf eisen aan Shell 
stellen; op die site komen tal 
van filmpjes en nieuwtjes van 

de campagne te staan. De naam 
luisterdanook.nl is een ludieke, 
maar niettemin bloedserieuze 
knipoog naar de reactie van 
Shell op de verschillende acties 
die tot nu toe gevoerd zijn. In 
een poging om de actievoer-
ders neer te zetten als woeste 
schreeuwers nam het bedrijf 
een paar filmpjes op onder het 
motto ‘Liever in gesprek’. ‘De 
hele samenleving wil met Shell 
in gesprek. Maar ze luisteren 
gewoon nooit’, aldus Sandra 
Beckerman. Kortom: in ge-
sprek? Luister dan ook!

Het is de gezamenlijke vuist die 
gevormd, versterkt en in positie 
gebracht wordt. In positie tegen 
een bedrijf dat roofbouw op de 
samenleving pleegt en een sys-
teem dat het bedrijf zijn gang 
laat gaan en steeds maar weer 
in de watten legt. Is dat te door-
breken? Nou, in zekere zin is de 
eerste overwinning al binnen. 
Onlangs werd namelijk bekend 
dat de Rotterdamse Erasmus 
Universiteit na een storm van 
kritiek een zeer omstreden con-
tract met Shell had opgezegd. 
Sandra Beckerman voerde actie 
tegen dat contract, omdat Shell 
op basis daarvan het onderwijs-
programma kon beïnvloeden en 
zodoende de wetenschappelijke 
onafhankelijkheid in het geding 
was. Dat stukje van het systeem 
is dus al afgebroken. Nu de rest 
nog.
 

luisterdanook.nl

tekst Rob Janssen
foto Maurits Gemmink

‘ In gesprek?  
Luister dan ook!’

Sandra & Shell 
 
Sandra Beckerman is niet alleen heel 
stoer, maar ook nog eens heel slim. En 
ze is voor de duvel niet bang. Dat komt 
goed uit, want Sandra Beckerman is 
Tweede Kamerlid voor de SP. Onze 
Sandra strijdt in haar Groningen al vele 
jaren tegen de vernietigende macht 
van Shell. U weet wel, dat Shell dat 20 
miljard winst maakte, in Nederland geen 
winstbelasting betaalde en ook nog eens 
probeerde om de dividendbelasting af 
te schaffen. Ondertussen ontving de 
hoogste chef – Ben van Beurden – meer 
dan 20 miljoen afgelopen jaar. Maar, 
hoho, ze doen toch ook goede dingen? 
Euuhh… nouuu… Shell biedt klanten de 
mogelijkheid om een cent extra te betalen 
om de CO2 te kunnen verminderen.  
Nee, zelf dragen ze liever niets bij, maar 
u mag wél kiezen. Een cent extra, boven 
de toch al naar recordhoogte gestegen 
benzineprijzen. Úw keuze. En als u 
liever geen cent extra betaalt, mag u 
nooit meer zeuren over het klimaat. 
Vindt de Shell-top. Datzelfde Shell 
verwoest de levens van veel Groningers. 
Veiligheid en verantwoordelijkheid 
zijn voor Shell mooie pr-termen. Vraag 
eens aan de gemiddelde inwoner in het 
gaswinningsgebied hoe veiligheid en 
verantwoordelijkheid er voor Shell in 
de Groninger praktijk uitzien. Vraag 
eens aan de mensen in de Nigerdelta 
hoe Shell voor veiligheid zorgt. Volgens 
Amnesty was Shell in de jaren negentig 
betrokken bij moorden, martelingen 
en verkrachtingen door paramilitaire 
organisaties in Nigeria. 

Shell lanceerde recent filmpjes met 
de leus #LieverInGesprek. Allerlei 
vrolijke types vertellen zittend in een 
grote Gele Stoel dat er met Shell heus te 
praten valt. Dat is best brutaal voor een 
bedrijf dat er alles aan doet om niet te 
praten. Over bijvoorbeeld reusachtige 
belastingontwijking. Onze Sandra 
kocht exact dezelfde Gele Stoel, reist 
met dat ding dwars door het land en 
nodigt mensen uit om hun boodschap 
aan de Shell-top op te nemen. Met al dat 
‘bewijsmateriaal’ organiseert ze op 17 mei 
een hoorzitting. Op een heel bijzondere 
plek. 

You can run, but Shell not hide.

Ron Meyer
voorzitter SP
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SP-LIJSTTREKKER ARNOUT HOEKSTRA

‘ IK ZIE UIT  
NAAR DE 
STRIJD’ 

Op 23 mei gaat het om de koers en de toekomst van  
Europa, maar bovenal om de fundamentele vraag: wie is 
eigenlijk de baas in ons land? De mensen of de ongrijpbare 
Brusselse elite die zich overal mee bemoeit en vooral de 
belangen van multinationals dient? ‘Wat er met onze  
sociale zekerheid, pensioenen en publieke diensten 
gebeurt, willen wij zelf bepalen’, zegt SP-lijsttrekker   
Arnout Hoekstra. ‘Stop het Brusselse dictaat, begin met  
de hervorming van de EU.’

WIE IS HIER DE BAAS? Met enige fantasie hoor je 
een bulderende sergeant de retorische vraag 
stellen aan z’n manschappen. Of een vader 
die zijn puberende zoon toespreekt die voor 
de zoveelste keer te laat is thuisgekomen. 
Arnout Hoekstra stelt de vraag ook. Maar 
dan tegen een politieke achtergrond. Wie is 
in Nederland nu eigenlijk de baas? Brussel 
of wij?

‘Op veel punten ís Brussel al de baas. Maar 
Brussel dreigt op nog veel meer punten de 
baas te worden. Het is beide. Aan de ene 

kant willen we de macht terugpakken. En 
aan de andere kant willen we voorkomen 
dat Brussel nog meer te zeggen krijgt op 
terreinen waar we prima zelf over kunnen 
beslissen.’
Hij haalt een zeer actueel voorbeeld aan: 
de zogenaamde ‘export-WW’. De Europese 
Commissie wil de regelgeving rondom de 
sociale zekerheid zo aanpassen, dat buiten-
landse werknemers na ontslag hun WW-
uitkering langer mee kunnen nemen naar 
hun land van herkomst. ‘In Polen, Roemenië 
of Bulgarije is de Nederlandse WW-uitkering 
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met die andere bekende Vlaardingse SP’er: 
Remi Poppe. Samen zagen ze dat met de 
jaren steeds meer landelijke en ook lokale 
bevoegd heden naar Brussel overgeheveld 
werden. Klaarblijkelijk niet omdat het 
moest, maar omdat het kon. ‘Europa’ ging 
zich meer en meer bemoeien met zaken die 
voorheen op hun bordjes in de gemeen-
teraad en de Tweede Kamer lagen. Neem 
ons pensioenstelsel, waarop Brussel al 
jaren loert. Het idee van solidair met ons 
allen sparen voor de oudedagvoorziening 
vindt de Europese Commissie eigenlijk niet 
langer kunnen. Individueel verzekeren is 
het devies: handig voor werkgevers en een 
goudmijn voor verzekeringsmaatschappijen. 
Een goudmijn voor de werkgevers creëerde 
Brussel eveneens door het openen van de 
binnengrenzen. Daardoor is er een enorme 
stroom arbeidsmigranten op gang gekomen, 
die vaak uitgebuit worden. ‘Sommige werk-
gevers zouden heel graag nog meer goed-
kope arbeidskrachten willen hebben, ja.  

er in Nederland ruim een miljoen mensen 
aan het werk willen, waaronder 200.000 
mensen met een arbeids beperking. Laten 
we die mensen nu eerst eens aan het werk 
helpen. Maar op de manier waarop het nu 
gaat worden mensen tegen elkaar opgezet, 
moeten ze tegen elkaar concurreren op 
arbeidsvoorwaarden. Daar wordt niemand 
beter van, behalve de werkgevers. En denk 
ook eens aan de sociale gevolgen, kijk eens 
naar wat er in tal van woonwijken gebeurt. 
Huisjesmelkers kopen goedkope koopwo-
ningen op, om ze voor grof geld te verhuren 
aan arbeidsmigranten. Denk aan 100 euro 
per week voor een plekje in een stapelbed. 
Om vervolgens met zeven anderen een 
beschimmelde badkamer te 
delen. Dat is uitbuiting van arbeidsmigran-
ten én het onttrekken van woningen aan de
toch al schaarse sociale woningvoorraad.’

 › Nu je het over wonen hebt…
‘...wil ik benadrukken dat ook onze volks-
huisvesting zwaar onder invloed van Europa 
staat. En het openbaar vervoer en de zorg 
ook. Over al die sectoren zegt Brussel: dat 
moet Europees aanbesteed worden, dat 
mag je als gemeente niet meer zelf regelen. 
De gevolgen kennen we maar al te goed. 
Goed, nu vinden de ministers die het dan 
naar voren brengen het zelf ook wel prima. 
Ik bedoel, we hebben natuurlijk een aantal 
VVD-kabinetten gehad die het bepaald geen 
probleem vonden dat het openbaar vervoer, 
de volkshuisvesting en de zorg aan de markt 
werden overgelaten. Maar ze worden daar 
wel heel erg bij gesteund door Brussel, dat 
zegt: voor alles moet een markt zijn – een 
Duits pensioenfonds moet ook in Nederland 
sociale huurwoningen kunnen verhuren, 
een Frans ov-bedrijf moet hier ook  bussen 
kunnen laten rijden. Komt allemaal uit 
 Brussel. Maar als SP zeggen wij: in hoeverre 
gaat het daarbij nou om grensoverschrij-
dende vraagstukken? Ik bedoel maar: de  
EU is een internationaal samenwerkings-
verband om internationale problemen aan 
te pakken. Maar hoe wij hier in Vlaardingen, 
Kerkrade of Delfzijl onze thuiszorg organi-
seren, dat zal de mensen in Ierland en Malta 
toch een zorg wezen?’ 

 › En energie?
‘Ook zo’n punt, ja. Nuon en Essent zijn 
verkocht en dat gebeurt nu ook met Eneco. 
Allemaal onder het mom van: we moeten 
een vrije Europese energiemarkt hebben. 
Terwijl we allemaal zien dat we met een 
groot klimaatprobleem te maken hebben. 
We hebben allemaal gigantische ambities 
om de CO2-uitstoot verminderen. We wil-
len het verbruik van aardgas tegengaan. 

Eurofielen dreigen vaak dat het licht uitgaat 
als we niet doen wat zij willen; daar is Arnout, 
als electromonteur, niet zo bang voor

een hoog salaris. Het minimumloon is in die 
landen misschien maar een kwart van de 
Nederlandse WW. Het frappante is: alle   
26 Nederlandse europarlementariërs zijn 
tegen het Brusselse plan, de Tweede Kamer 
is tegen, het kabinet is tegen. Maar ondanks 
dat er allerlei mogelijkheden zijn om tegen 
dat voornemen in te gaan, wordt er door 
andere partijen gezegd: de andere EU- 
landen willen het, er is niks meer aan te 
doen, anders zetten we kwaad bloed bij 
de rest. Terwijl er in mijn ogen toch twee 
grote bezwaren zijn. Als eerste dat arbeids-
migranten zo wel heel gemakkelijk ontsla-
gen kunnen worden. De praktijk is vaak dat 
een werknemer na een paar maanden te  
horen krijgt: ga maar met WW-vakantie. 
Want als je zes maanden in dienst bent, 
moet de werkgever pensioenpremie gaan 
afdragen. Dan word je als werknemer te 
duur. Dus ze ontslaan diegene, terwijl er 
vaak helemaal geen goede reden voor is: 
geen misstanden, geen tekort aan werk, 

De vraag is: voor wie is dat nodig? Is het 
 nodig voor de economie? Of voor de 
inwoners hier in Nederland? Ik denk het 
niet. Natuurlijk zijn er altijd branches waar 
veel ongeschoold of laaggeschoold werk 
nodig is. En ook ik zie dat er steeds meer 
schoenendozen in het landschap worden 
neergezet. En dan bedoel ik de distributie-
centra waar relatief eenvoudig werk verricht 
wordt. Tegelijkertijd wordt gezegd dat er 
voor dat werk hier geen personeel voorhan-
den is. Dan moet je je afvragen: waaróm zijn 
er dan hier de mensen niet voor? Ik denk 
dat dat er vooral mee te maken heeft dat de 
lonen veel te laag zijn. Op het moment dat 
ze er gewoon een fatsoenlijk loon voor gaan 
betalen, zullen er veel meer mensen bereid 
zijn om dat werk te doen. Ik word heel erg 
kwaad als ik sommige mensen hoor zeggen 
dat Nederlanders te lui zouden zijn voor dat 
werk. Als jij mensen gewoon fatsoenlijke 
arbeidsvoorwaarden en een fatsoenlijk loon 
geeft, is hier helemaal niemand ergens te 
lui voor. Bovendien wil ik erop wijzen dat 

niks. De rekening is dan uiteindelijk voor 
álle werknemers die WW-premie betalen. 
Alle andere mensen die werken betalen daar 
immers voor. Op deze manier wordt daar 
misbruik van gemaakt: door mensen weg te 
sturen zodat  de arbeid goedkoop blijft.
Een ander bezwaar is: als je de WW ingaat, 
dan moet je wel gaan solliciteren. Als jij in 
Nederland woont, kan dat heel gemakkelijk 
gecontroleerd worden. Maar als iemand in 
Roemenië woont, hoe ga je dan controleren 
of iemand daar aan het solliciteren is? Niet 
te doen. En nu wil Brussel de mogelijkheden 
voor de export-WW nog gaan verruimen 
ook!’

Goudmijnen
Arnout Hoekstra (34) was al vroeg ‘van 
de partij’. Op zijn zestiende werd hij SP-
lid en al snel was hij actief bij ROOD in 
Vlaardingen. Vijf jaar later trad hij toe tot 
de gemeenteraad en werkte hij ook bij de 
SP-Tweede Kamerfractie. Vanaf 2011 was hij 
wethouder, acht jaar lang. Veel trok hij op 
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En wat gebeurt er? We gaan op voorspraak 
van Brussel onze energiebedrijven ver-
kopen! Dus de positie die je hebt om iets aan 
het klimaat te doen, namelijk via je eigen 
gemeenschappelijke energiebedrijven, die 
ga je verkopen aan de vrije markt die maar 
één belang heeft: zoveel mogelijk dividend 
eruit halen. Absúrd! En de burgers merken 
het dan vervolgens aan de stijgende prijzen. 
Plus aan het feit dat zij moeten gaan betalen 
voor de klimaataanpak. Een grote energie-
maatschappij kan op dat vlak veel effectie-
ver iets doen dan een individuele burger 
die een warmtepomp in huis aansluit. Dus 
de prijs voor het individu wordt hoger en 
de grote bedrijven komen ermee weg, want 
die hoeven geen verantwoordelijkheid te 
nemen.’

 › Wat zet jij daartegenover?
‘Wij zeggen dat we in Nederland zélf moeten 
kunnen beslissen wat wij voor keuzes 
maken – en dat geldt ook voor de 27 andere 
EU-lidstaten. De nationale parlementen 
moeten het hoogste orgaan zijn. Zíj bepalen 
of we overheidsbedrijven moeten verkopen 
of dat we het belangrijk vinden om bepaalde 
functies zelf in handen te houden.’

 › En als die nationale parlementen dan 
toch de kant van Brussel kiezen?
‘Dan is dat uiteindelijk democratie. Net zo 
goed als dat wij het voor andere landen ook 
niet af kunnen dwingen. Op het moment 
dat mensen tijdens Kamerverkiezingen heel 
rechts en liberaal stemmen, dan is dat zo. 
Maar dan zijn het de inwoners van Neder-
land die daar dan ook verantwoordelijk 
voor zijn. Maar op het moment dat het van 
Brussel komt – met al die Europese richt-
lijnen die gaan vertellen hoe wij het moeten 
organiseren – dan is dat totaal niet demo-
cratisch.’

 › Maar willen we het democratisch, dan 
is het toch aan de SP om de EU de goede 
richting op te krijgen?
‘De volgende uitdaging is inderdaad om  
ervoor te zorgen dat we daarin ook de  
grootste zijn.
Kijk, het gaat om twee centrale vragen. De 
eerste: wat wil je inhoudelijk als politieke 
partij? En de tweede: hoe vind je dat het 
georganiseerd is in de EU? Zie je Europa 
als een superstaat – of zelfs een Verenigde 
Staten van Europa waarin de positie van de 
nationale landen wegvalt? Of zeg je: nee,  
de EU is een samenwerkingsverband en het 
is goed om internationaal samen te werken 
op grensoverschrijdende problemen, maar 
uiteindelijk blijven we baas in ons eigen 
land. De tweede vraag staat los van je verkie-

zingsprogramma. Het zou immers oppor-
tunistisch zijn als je zou zeggen: we willen 
niet dat Europa alles aan de markt overlaat, 
maar de dingen die dingen die ons wel goed 
uit komen daarvan vinden we wel dat  
Brussel dat moet regelen.’

 › Waarom niet gewoon uit de EU stappen? 
Dan kunnen wij in Nederland toch fijn 
alles zelf regelen?
‘Nou, als het in de EU zo doorgaat zou je 
daar wel naar neigen, ja. Maar het is wel 
belangrijk om samen te werken. Europa is 
een continent en omvat veel landen met 
grote verschillen qua taal, cultuur, econo-
mie enzovoorts. Er zijn gewoon zaken die je 
internationaal moet aanpakken en waarop 
je moet samenwerken. Alleen slaat de  
huidige EU veel te veel door, bemoeit zich 
met dingen die helemaal niet internationaal 
zijn. Dus als SP willen we de huidige EU her-
vormen. Als je eruit stapt, sta je buitenspel.’

 › Geef eens een voorbeeld van goede en 
nuttige samenwerking?
‘We zijn maar een klein land, je zit zo aan 
een landsgrens en er zijn een boel zaken 
waarvan het goed is als ze geregeld zijn. 
Voedselveiligheid bijvoorbeeld. Het is heel 
goed dat als je een product uit Frankrijk 
koopt, er ongeveer hetzelfde op het etiket 
staat als wanneer je een product uit Neder-
land koopt. En dat dat product niet eerst 
helemaal gecontroleerd hoeft te worden 

voordat het de grens over gaat, maar dat je 
gelijke standaarden hebt over wat je bijvoor-
beeld qua giftige stoffen, vetten en suiker 
verantwoord vindt. Heel praktisch. Of betere 
samenwerking op het gebied van het vervol-
gen van criminelen. Die laten zich immers 
niet door de landsgrenzen tegenhouden.’

 › Maar heb je daar de EU voor nodig?
‘In ieder geval niet de EU in deze vorm. Je 
kan het ook regelen aan de hand van verdra-
gen en samenwerkingsverbanden. Daar hoef 
je niet zo’n gigantisch instituut voor 
te hebben...’

 › Dat ook nog een Europees leger  
nastreeft...
‘Ja, ook weer zo’n plan. Een heel slecht plan 
ook. Want het moet aan de Tweede Kamer, 
onze nationale overheid zijn om te bepalen 
aan welke oorlogen we überhaupt meedoen 
en waar we onze militairen naartoe sturen 
om hun leven te riskeren. Veiligheid, zeg 
je? Nou, het klopt dat er in Europa sinds 
1945 geen grootmachten meer oorlog tegen 
elkaar gevoerd hebben. Maar dat is al die 
tijd zonder Europees leger gelukt. Kijk, er is 
al een militair samenwerkingsverband: de 
NAVO. Dat is wat anders dan dat alle strijd-
krachten onder één bevoegd gezag komen 
te vallen. Een van de fundamenten van de 
Europese gedachte was dat er voorgoed 
vrede tussen Frankrijk en Duitsland zou zijn. 
Zeker in de beginjaren (met vanaf 1951 de 

LAAT BRUSSEL NIET DE BAAS ZIJN

De Europese Unie is volledig ontspoord. Ooit was de EU 
een nuchter samenwerkingsverband van landen, maar nu 
worden multinationals in de watten gelegd en werknemers 
tegen elkaar opgezet. De Europese elite wil zich bemoeien 
met onze pensioenen, ons openbaar vervoer en ons werk. 
Die elite droomt over een Europese superstaat met één 
regering en één leger. Het is de hoogste tijd om in te grijpen. 
Voor een sociale en rechtvaardige samenleving. 

WAT WIL DE SP? 
We willen wel samenwerken, maar geen Brusselse bemoei-
enis met onze pensioenen, ons openbaar vervoer en ons 
leger. We stoppen de bevoordeling van multinationals en 
de uitbuiting van mensen. We beperken arbeidsmigratie als 
middel om de lonen laag te houden. De extreme salarissen 
van Europese politici verlagen we fors. We schaffen het 
peperdure verhuiscircus en de overbodige Europese 
Commissie af.
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Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal, 
–red.) was de Europese bond gewoon een 
nuchter samenwerkingsverband en niet zo’n 
EU zoals die nu is. Dat bewijst dat je zo’n  
EU die zich overal mee bemoeit helemaal 
niet nodig hebt om de veiligheid te garan-
deren. Dat Europees leger is bedacht om 
de positie tegenover Rusland en China te 
versterken. De vraag is of je ze er niet juist 
mee provoceert.’

mensen in plaats van met machines. Toen 
ben ik die lerarenopleiding gaan volgen. 
Maar daar heb ik vervolgens een beetje een 
zooitje van gemaakt, omdat de activiteiten 
bij de SP steeds meer tijd in beslag gingen 
nemen.’ Eurofielen dreigen vaak dat het 
licht uitgaat als we niet doen wat zij willen. 
Daar is Arnout, als electromonteur, niet zo 
bang voor.

het gaat om ‘Dieselgate’ dan zie je dat er ook 
corruptie is. Gewoon onder het oog van de 
Europese Commissie heeft de auto-industrie 
gesjoemeld met de uitstoot van auto’s. Dan 
denk ik: hoe is het in hemelsnaam mogelijk 
dat het zo lang heeft geduurd voordat ze 
daar achter kwamen?’

 › Wat moet er volgens jou dan gebeuren?
‘Kijk, uiteindelijk hoort de overheid de 
baas te zijn en niet de auto-industrie. Het is 
maar net welke macht je de autofabrikanten 
toebedeelt. Ze hebben nu heel veel macht, 
omdat ze heel veel lobbyisten hebben in 
Brussel. Ik bedoel, in totaliteit lopen daar 
meer lobbyisten rond dan ambtenaren. En 
bij elk wetgevingsproces zitten ze van het 
begin tot het einde aan tafel en beïnvloeden 
daarmee de wetten en de besluitvorming. 
Daarmee bevorderen ze hun eigen posi-
tie en dat is niet altijd in het belang van 
de inwoners. Dennis de Jong heeft op dat 
vlak heel belangrijk werk gedaan, door dat 
lobbycircus in ieder geval transparanter te 
maken, opdat duidelijk is waar en wanneer 
die lobbyisten aan tafel zitten. Én wat ze dan 
inbrengen. Maar om het helemaal inzichte-
lijk te maken, zijn we er nog lang niet.’

Zijn leven zal drastisch veranderen, gebo-
ren, getogen en honkvast in Vlaardingen als 
hij is. ‘Als ik denk aan ver en lang van huis 
zijn, in die Brusselse bubbel tussen al die 
rolkoffers en stropdassen, dan vind ik dat 
beeld zo aantrekkelijk nog niet. En dan vijf 
jaar lang in een parlement zitten met 751 
zetels, dat elke maand verhuist van Brus-
sel naar Straatsburg en weer terug – een 
verhuiscircus dat nota bene 100 miljoen 
per jaar kost – daar word ik niet echt warm 
van, nee. Maar waar ik wél warm van word, 
is dat we de strijd die we lokaal en landelijk 
voeren ook in Brussel voortzetten. Namelijk 
de strijd voor de belangen van de mensen in 
plaats van de belangen van de multinatio-
nals en de aandeelhouders, die nu in de EU 
vooral behartigd worden. En als je dat ergens 
aan kunt pakken, dan is het wel in Brussel 
zelf. Dat is wat mij enorm trekt om ernaar 
toe te gaan. Maar ik kijk er net zo goed naar 
uit om vooral ook buiten Brussel te zijn. Om 
onder de mensen te polsen wat er in Brussel 
moet gebeuren én om uit te leggen wat daar 
allemaal gaande is. Dus ik zal zeker ook veel 
in Nederland zijn, onder de mensen. Daar 
verheug ik me minstens evenveel op.’  •

tekst Rob Janssen • foto Maurits Gemmink

 ‘Werknemers tegen elkaar opzetten, daar wordt niemand beter van behalve de werkgever.’

Atypische lijsttrekker 
Arnout Hoekstra spreekt kalm maar gedeci-
deerd. Maar naarmate er woorden vallen als 
‘uitbuiting’ of ‘absurd’ wordt zijn rollende 
‘r’ harder en lijkt het alsof het werkwoord 
‘heeft’ verandert in ‘heb’ – de dictie wordt 
dan feller en intenser. Relativeert hij, dan 
gaat dat gepaard met een lichte grijns.
Hij is een beetje een atypische Euro- 
lijsttrekker. Tenminste, als we afgaan op de 
opleidingen die hij volgde: vmbo elektro-
techniek, mbo systeembeheer/ict en nog 
een tijdje de hbo-lerarenopleiding Engels. 
‘De andere lijsttrekkers zijn veelal acade-
mische bollebozen’, grijnst hij. Het werk 
als systeembeheerder beviel hem toch niet 
zo goed. Daar kwam hij achter toen hij een 
ict-klus had op een school. ‘Ik zat de hele 
dag achter een computer en zag al die jonge 
mensen. Ik dacht: ik werk toch liever met 

In topvorm kan hij 30 kilometer non-
stop hardlopen. Door tijdgebrek traint hij 
momenteel naar eigen zeggen te weinig en 
houdt hij het bij ‘maar’ 10 kilometer, waar 
hij ongeveer een uur over doet. Sinds drie 
jaar is hij getrouwd met Orasa, zij hebben 
twee kinderen. Hij ontmoette haar in Vlaar-
dingen, maar Orasa is van Thaise afkomst 
en dus heeft hij schoonfamilie in Thailand. 
Twee keer was hij daar: ‘Een heel mooi land 
met lekker eten en fijne mensen.’

Verhuiscircus
Tijdens een korte wandeling door het 
centrum van Amersfoort zegt hij: ‘Eigenlijk 
zie je overal Europa om je heen. Gebouwen, 
wegen, huishoudelijke apparaten in etalages, 
auto’s: alles moet tegenwoordig geclassi-
ficeerd worden via EU-standaarden. Op zich 
is dat niet slecht. Maar neem nou auto’s. Als 

 foto Wiebe Kiestra
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kamertjes met ambtenaren de wetten 
kunnen beïnvloeden. Officieel! Mineur: 
‘Als de lobbyisten van het bedrijfsleven al 
aan tafel zitten voor de eerste letter van 
een nieuwe wet op papier staat, dan kun 
je op je vingers natellen voor wie die wet 
gunstig uitpakt.’

‘Niet alleen maximale winst’
Mineur: ‘De inzet van de SP is duidelijk. 
Veel multinationals gedragen zich op de 
wereldmarkt als Manchester United uit 
tegen de F’jes van FC Knollendam: ze 
vegen ze compleet van het veld. Handel 
dient meer doelen dan maximale winst 
voor de aandeelhouders. Handel moet de 
lokale economie versterken en fatsoenlijk 
werk opleveren. Het is ook nog eens veel 
beter voor het milieu om je spullen zo min 
mogelijk over de wereld te slepen. Eerlijke 
handel voor iedereen, daar gaat het om.’

Op 30 april, terwijl deze Tribune gedrukt 
wordt, doet het Europees Hof een 
belangrijke uitspraak. De vraag is of 
ISDS, de speciale multinational- 
vriendelijke rechtbanken, passen bij  
het Europees recht. De SP zegt nee 
tegen deze en andere manieren waarop 
bedrijven de macht grijpen in Brussel.

SP-Europarlementslid Anne-Marie Mineur 
heeft vijf jaar gestreden tegen vrijhandels-
verdragen zoals TTIP en CETA: ‘Niet 
omdat we tegen handel zijn. Maar wel 
omdat met die verdragen de grote 
bedrijven het nog meer voor het zeggen 
krijgen. Ten koste van onze democratie.’ 
Op allerlei manieren trok zij de afgelopen 
jaren aan de bel, op straat, in de pers, in 
het parlement; samen met vele organisa-
ties als SOMO, Greenpeace, de vakbon-
den en TNI. Mineur: ‘Bedrijven willen 

minder regels en voorschriften, en dus 
minder democratische invloed. Maar die 
regels gaan bijvoorbeeld gezondheids-
risico’s, kinderarbeid en dierenleed 
tegen.’

Nachtmerrie
De langverwachte uitspraak van het 
Europees Hof kan een einde maken aan 
ISDS, het systeem waarbij bedrijven in 
speciale rechtbanken landen kunnen 
aanklagen als die democratische beslui-
ten nemen die een bedrijf mogelijk geld 
kunnen kosten. Dat zou een enorme 
overwinning zijn voor de strijd van Mineur: 
‘Maar ook dan is de politieke strijd nog 
lang niet afgelopen.’ Behalve ISDS zit in 
handelsverdragen ook regulatory coope-
ration – een mooie term voor de nacht-
merrie dat bedrijven, vóórdat politici 
erover kunnen spreken, in achter-
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2. JANNIE VISSCHER 
(1961, EINDHOVEN)
‘Op veel plekken in de wereld 
worden mensen uitgebuit door 

bedrijven die in Europa hun 
producten verkopen. Laag loon en 

slechte arbeidsomstandigheden zijn het 
gevolg van grenzeloze winst maximalisatie. 
Via handelsverdragen moeten wij deze 
praktijken aan banden leggen. Mensen 
boven bedrijven!’

3. GEERT RITSEMA  
(1960, AMSTERDAM)
‘Klimaat en milieu zijn 
grensoverschrijdend. Om de 

opwarming van de aarde tegen 
te gaan moeten wij CO2-uitstoot 

wereldwijd beperken.Via Europese 
samenwerking kunnen wij de sluwe  

grootvervuilers aanpakken. Zo voorkomen 
wij dat de rekening van de energietransitie  
bij gewone mensen terecht komt.’

4. REMINE ALBERTS 
(1954, AMSTERDAM)
‘Via arbeidsmigratie worden 
Oost-Europese landen van hun 

jonge mensen beroofd. Deze  
harde werkers worden hier  

vervolgens uitgebuit. De Europese  
Unie maakt uitbuiting mogelijk en houdt de 
lonen laag. Arbeidsmigratie moet  
gereguleerd worden om mensen te  
beschermen, hier én in de rest van Europa.’

5. FENNA FEENSTRA (1970, 
SNEEK)
‘Multinationals en hun politieke 
loopjongens dromen van een Euro-

pese superstaat: één munt, één 
markt, één regering en nu ook één 

Europees leger. De Europese Unie is ooit 
opgericht voor vrede binnen Europa. Maar 
door miljarden te stoppen in bewapening zet 
ze juist die vrede en veiligheid op het spel.’

11TRIBUNE mei 2019

NIEUWS



12 TRIBUNE mei 2019

 › Wat is er mis met een zo vrij mogelijke 
arbeidsmarkt?
‘We zien dat die leidt tot een race naar bene-
den in arbeidsvoorwaarden in Nederland én 
in de rest van Europa. Op dit moment zijn er 
veel vacatures in Nederland, waardoor wij 
veel mensen nodig hebben om die vacatures 

in te vullen. Bijvoorbeeld werknemers uit 
Polen. Maar daardoor blijven in Polen ook 
weer vacatures openstaan, waarvoor dan 
weer mensen uit Oekraïne moeten komen. 
Al die mensen werken dan ver weg van huis 
en haard en familie, terwijl velen liever 
een fatsoenlijke boterham in de buurt van 

LILIAN MARIJNISSEN: 

‘Uitbuitingsmigratie’, zo noemt SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen 
het. De grote, ongereguleerde Europese arbeidsmarkt waar niemand 
beter van wordt behalve de bedrijfswinsten. Een belangrijk thema voor 
de Nederlandse én de Europese politiek.

‘STOP UITBUITINGSMIGRATIE’

 › Is de SP tegen arbeidsmigratie?
‘Nee. We zijn wel tegen totaal ongeregu-
leerde arbeidsmigratie. Dat je dus geen  
enkele voorwaarde stelt aan arbeidsmigra-
tie. Geen voorwaarden voor welke sector, 
voor hoeveel, of voor de arbeidsomstandig-
heden waarin mensen terechtkomen.’

foto Paul Tolenaar
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hun familie verdienen. Dat is een heel fijne 
situatie voor de bedrijven, voor het kapitaal, 
omdat je zo het arbeidsaanbod steeds verder 
vergroot. En iedereen snapt dat als het aan-
tal beschikbare arbeiders groter wordt, de 
prijs van arbeid lager wordt.’

 › Maar je hoort dan: Nederlanders willen 
dat werk niet doen.
‘Dat klopt niet. Je moet ook kijken naar 
de omstandigheden van het werk. Het is 
vaak fysiek zwaar werk en laagbetaald. De 
contracten die mensen uit Oost-Europa 
krijgen aangeboden, zijn allemaal onzekere 
contracten die per week opzegbaar zijn. Je 
hebt dus nul zekerheid. Mensen moeten in 
Nederland hun gezin kunnen onderhouden, 
van een fatsoenlijk salaris. Het is logisch 
dat mensen niet kunnen rondkomen van 
zo’n onzeker laagbetaald baantje als ze in 
Nederland  wonen, in Nederland sociale 
premies betalen en kinderen hebben die in 
Nederland naar school gaan.’

 › De werkgevers bieden te weinig dus.
‘Het maakt nogal uit of je het werk drie 
maanden komt doen of jaar in jaar uit moet 
volhouden. In dat laatste geval moet je als 
werkgever het werk ook aantrekkelijker 
maken en fysiek wat minder zwaar. Dan is 
het te behappen. En waarom niet wat meer 
betalen? Het is niet zo dat de bedrijven geen 
winst maken.’

 › Maar ze maken wel méér winst als ze 
weinig betalen.
‘Dat is ook het kortetermijn-rendements-
denken waar we mee te maken hebben. 
Want bedenk: nu zijn al die vacatures er, 
nu hebben we die mensen nodig. Maar 
 niemand denkt na over hoe dat over een 
paar jaar is, als het misschien wat minder 
florissant gaat met de economie en die vaca-
tures er allemaal niet meer zijn. Verwachten 
we dan van die mensen dat ze allemaal 
zomaar weer vertrekken? Een substantieel 
deel van die mensen uit Oost-Europa geeft 
nu al aan hier te blijven als het even kan. 
Dat is ook logisch. Als je hier werkt, hier een 
gezin sticht, dan bouw je wat op. Het leven 
gaat door. Maar we doen helemaal niks aan 
het integreren van die mensen. Ze hoeven 
de taal niet te leren, dat vinden de neolibe-
rale EU en het kabinet ook niet wenselijk 
want ze gaan zogenaamd toch allemaal 
weer terug. Uit onderzoek en uit de praktijk 
blijkt echter dat een substantieel deel van de 

werknemers uit Oost-Europa niet teruggaat 
maar permanent in Nederland blijft wonen.’

 › Hun huisvesting is wel tijdelijk.
‘In mijn eigen Oss is een Polencamping, ik 
ben daar recent nog geweest. Een paar hon-
derd Oost-Europeanen, voornamelijk Polen, 
wonen daar met zes of acht personen bij 
elkaar in stacaravans. Er is een klein winkel-
tje, het is ver weg van het centrum van Oss 
en ligt totaal afgezonderd. ’s Ochtends vroeg 
gaan ze met een bus naar distributiecentra 
in de regio Den Bosch en ’s avonds komen 
ze weer terug. Ze doen hier het zware werk, 
maar doen niet mee met de samenleving. Is 
dit nou de samenleving die we wensen; dat 
er een aparte camping is met werkvolk zodat 
de bedrijfswinsten wat harder groeien?’ 

 › D66 wil er juist nog meer.
‘Ja, die willen actief mensen uit Oost-Europa 
ophalen en huisvesten op het bedrijven-
terrein. Zo maak je mensen enorm afhan-
kelijk. Als je huisbaas ook je baas is, heb je 
totaal geen onderhandelingspositie. Als je 
je mond opentrekt, ben je het dak boven je 
hoofd kwijt. Onmenselijk. Zo ging het 
 vroeger met de horigen, die afhankelijk 
waren van de landeigenaar. Dat is waar D66 
naartoe wil. Goed voor de economie, zegt 
Rob Jetten. Maar alleen maar omdat het 
 vacatures opvult én de lonen laag houdt. 
Maar er is wel meer dan ‘de economie’. Er is 
ook nog zoiets als de samenleving, recht-
vaardigheid, de toekomst.’

 › Waarom houdt dit de lonen laag?
‘Het gaat om onderhandelingsmacht. Hier in 
Den Haag vraagt iedereen zich af: waarom 
gaan die lonen nou niet omhoog? Van de 
Nederlandsche Bank tot het IMF tot zelfs 
Mark Rutte, iedereen zegt dat de lonen 
omhoog moeten; maar het lukt maar niet. 
Waarom lukt dat niet? Omdat de onder-
handelingsmacht van werknemers struc-
tureel wordt verzwakt. Dat heeft te maken 
met zwakkere vakbonden, de opkomst van 
zzp’ers en flexcontracten – maar arbeids-
migratie is daar ook een pijler van. Alleen al 
omdat dat bijna allemaal onzekere contrac-
ten zijn, vaak via uitzendbureaus, maar ook 
omdat mensen in afhankelijke constructies 
zitten. En omdat de welvaartsstandaard in 
hun land van herkomst lager is, is een voor 
ons laag loon voor hen al gauw interessant. 
Er zijn ook nog allerlei constructies om de 
arbeidskosten laag te houden. Bijvoorbeeld 
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Kwint

Voormalig wethouder voor de SP in Arnhem Gerrie Elfrink, sinds 
kort medewerker van de SP-Tweede Kamerfractie, solliciteerde bij 
uitzendorganisaties die zich richten op goedkope arbeidskrach-
ten uit Oost-Europa, en dan in het bijzonder op Polen. Ze bieden 
banen aan in combinatie met huisvesting. Elfrink: ‘Ik was Neder-
lander en kon het bij voorbaat schudden. Sommige zeiden onom-
wonden dat ze alleen met Polen werken. Als ik telefonisch contact 
opnam, kreeg ik een keuzemenu in het Pools of er kwam iemand 
aan de lijn die amper Nederlands sprak.’ Uiteindelijk werd Elfrink 
uitgenodigd voor een sollicitatiegesprek bij een productiebedrijf: ‘Ik 
had keurig mijn cv ingeleverd. Niet compleet natuurlijk, want dat ik 
wethouder in Arnhem ben geweest heb ik maar verzwegen.’

Zo belandde Gerrie Elfrink in wat hij omschrijft als een parallelle 
samenleving. ‘Ik moest in een zeer eenvoudig rijtjeshuis een kamer 
delen met een Pool. De twee andere kamers werden bezet door 
stelletjes. Ik schat dat deze woning op de markt 500 euro huur 
per maand zou opbrengen, maar wij moesten 400 euro per per-
soon betalen. Tel uit je winst. Ik sliep boven in een stapelbed op het 
slechtste matras uit mijn leven. Ik deed geen oog dicht en verknal-
de zowat mijn rug.’ De huisregels waren extreem, met als diepte-
punt het verbod op het gebruik van de thermostaat. Op elke  

UNDERCOVER IN DE UITBUITINGSMIGRATIE
Gerrie Elfrink dook in de schimmige wereld van uitzendbureaus voor arbeidsmigranten uit 
Oost-Europa. ‘Alleen bedrijven zijn gebaat bij dit verwerpelijke systeem.’

overtreding stond een boete van vijftig euro. ‘Intussen reed de 
baas, een jonge gast, vrolijk rond in de nieuwste Tesla.’

Elfrink sprak in het Engels met zijn tijdelijke huisgenoten en hoor-
de dat ze hun vaderland erg misten: ‘Ze verdienen in Nederland nu 
eenmaal minder slecht dan in hun land van herkomst. In  
Polen is het werk dat ze daar zouden kunnen doen, overgenomen 
door  Oekraïners. Ze snappen er niets van dat Oekraïners die in  
Polen werken ook nog kunnen sparen. De Oekraïners worden op 
hun beurt in hun land ‘vervangen’ door arbeidskrachten uit landen 
als Nepal en de Filipijnen. Zo kan dus wereldwijd dat uitbuitings-
systeem ontstaan en wrijven de werkgevers zich in de handen.’
Elfrinks huisgenoten werkten in de tuinbouw: ‘Die mensen kwamen 
helemaal kapot thuis en deden niets anders dan eten en slapen. En 
dan te bedenken dat er een paar honderdduizend Oost-Europeanen 
in ons land zo’n leven leiden. Uitbuitingsmigratie is een wijdvertak-
te problematiek waar alleen de bedrijven en uitzendbureaus wel bij 
varen. Alle andere betrokkenen worden tegen wil en dank uitgebuit. 
Ik snap niet hoe ze het volhouden. Ik heb het twee dagen gedaan. 
Zo’n bestaan vreet energie en ik had dan nog het vooruitzicht dat ik 
na een paar dagen weer naar mijn eigen bedje mocht.’

wel hier loon betalen, maar niet de sociale 
premies, de pensioenopbouw en zo. Dat 
betalen werkgevers dan conform de landen 
waar die premies lager zijn. Zo breek je de 
onderhandelingsmacht van werknemers.’

 › Vind je de toon in dit debat belangrijk? 
‘Ja, die is altijd heel belangrijk. Rechts wil 
mensen tegen elkaar opzetten. We moeten 
ons als socialisten niet laten gijzelen door 
die insteek, maar vertrouwen op onze eigen 
analyse. Juist een socialist komt samen met 
werknemers op voor betere rechten. Ieder
een ziet dat dit soort uitbuitings migratie 
arbeiders niet vooruit helpt. Hier niet en 
daar niet. De VVD bijvoorbeeld wil graag een 
imago dat ze strikt zijn in migratiebeleid. 
Behalve als het ten faveure van het groot
kapitaal is, dan vinden ze het prima.’ 

 › Wat stelt de SP voor?
‘Werkvergunningen. De verantwoordelijk

heid daarvoor kun je het beste bij de werk
gever leggen. Die moet dan maar aantonen 
dat het echt nodig is die vacature zo in te 
vullen en ook dat hij normaal betaalt en 
fatsoenlijke arbeidsomstandigheden biedt. 
Tot een paar jaar geleden was dat heel ge
woon, zulke vergunningen. En voor de korte 
termijn willen wij de uitbuitingsconstructie 
verbieden waarbij je baas ook je huisbaas 
kan zijn. Bovendien we willen gelijk loon 
voor gelijk werk, ook als je sociale premies 
meetelt.’

 › Is dat Nederlands of Europees beleid?
‘Beide. Je ziet vaak dat er bij SPvoorstellen 
geroepen wordt: dat mag niet van Europa! 
Dat is soms een smoes, omdat ze gewoon 
niet willen. Maar bij arbeidsmigratie is het 
wel degelijk zo dat de EU het liefst ongere
guleerde arbeidsmigratie heeft, met een race 
naar beneden op arbeidsvoorwaarden. Het 
belang van de bedrijven wordt prima ge

diend als ze in Brussel overal aan tafel zitten. 
Dus dit is zeker ook Europees beleid. Laat 
ik het zo zeggen: de SP wil dat er in Europa 
ruimte komt om in Nederland fatsoenlijk 
beleid te voeren tegen uitbuitingsmigratie.’

 › Waarom noem je het eigenlijk  
uitbuitingsmigratie?
‘Zoals het nu gaat is arbeidsmigratie een  
verdienmodel voor de bedrijven, ten koste 
van de mensen. De voordelen zijn voor de 
werkgevers, de nadelen voor de mensen 
hier én daar. De samenlevingen moeten 
de klappen maar opvangen. Ik sprak een 
fotograaf die net terug was uit Oekraïne, 
waar hij foto’s had gemaakt in zogenoemde 
Skypedorpen. Daar wonen grootouders met 
hun kleinkinderen; de ouders zijn elders in 
Europa aan het werk. Waarom het Skype
dorpen heet? De kinderen kennen hun 
ouders alleen van Skype.’ •

tekst Robin Bruinsma en Diederik Olders

Bekijk een filmpje van Elfrinks  

undercover-actie op sp.nl/undercover
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‘HET IS BETALEN OF AFHAKEN’
PETER KWINT, onderwijswoordvoerder voor 
de SP in de Tweede Kamer, heeft er de buik 
van vol. Hij diende samen met GroenLinks 
een initiatiefwet in. Onderwijsminister 
Arie Slob noemt weliswaar de uitsluiting 
van kinderen onwenselijk, maar legt de bal 
neer bij de scholen, die ‘onderlinge afspra-
ken moeten maken’. Dat is Kwint veel te 
vrijblijvend: ‘Alle activiteiten op en rond 
een school moeten voor iedereen bereik-
baar zijn. Niet alleen voor de leerlingen met 
ouders die de bijdrage kunnen betalen. De 
aanduiding “vrijwillig” klopt voor geen me-
ter: veel scholen voeren de druk op ouders 
op, tot aanmaningen aan toe.’

‘De Luizenmoeder is er niks bij’
Uit schaamte praten ouders er niet graag 
openlijk over, bang als ze zijn dat er op het 
schoolplein wordt gekletst en hun kinderen 
worden nagewezen. Alleenstaande moeder 
Sylvia van der Weg uit Sneek heeft drie kin-
deren, van zes, negen en elf. Zij is inmiddels 
uit de schulden én de bijstand, maar moest 
de afgelopen jaren haar bewindvoerder bid-
den en smeken om een paar tientjes extra 
op haar weekgeld van vijftig euro, voor de 

vrijwillige ouderbijdrage. ‘Met de schoollei-
ding viel niet te praten, ik moest en zou over 
de brug komen. Dan kreeg mijn oudste weer 
een briefje mee dat ik de ouderbijdrage nog 
niet had betaald. Heel achterbaks allemaal, 
de Luizenmoeder is er niks bij.’

‘Hoezo vrijwillig?’
Yvonne Muijsjes uit Gouda kan de vrijwil-
lige ouderbijdrage voor haar twee kinderen 
in het voortgezet onderwijs in principe 
wel betalen maar slaagt er niet altijd in de 
termijn te halen, door omstandigheden: een 
derde kind heeft een pgb. Het resulteerde in 
een waarschuwing van een door de school 
ingeschakeld incassobureau. ‘Dat is toch 
te gek om los te lopen! Dat de school van 
mijn kinderen een deurwaarder op mijn 
dak stuurt tart elke beschrijving. Hoezo 
vrijwillig? Scholen gaan wel erg vrijblijvend 
met dat begrip om: je hebt geen keuze. Het is 
betalen of afhaken.’
Het is Muijsjes, die werkzaam is in de GGZ, 
niet eens zozeer om haar eigen situatie te 
doen. ‘Ik werk ook in de schuldsanering. 
Wat ik daar te horen krijg van ouders die 
elke dag moeten sappelen, maakt mij 

Als de bus met hun klasgenootjes vertrekt naar de 
Efteling blijven zij achter op school. Op die voor anderen 
feestelijke dag zitten zij gewoon in de klas – omdat hun 
ouders de ouderbijdrage niet kunnen betalen. 

verdrietig. Er is wel een fonds in Gouda om 
mensen uit de brand te helpen, maar dat 
gaat niet zomaar. Je moet alles laten zien, 
tot en met de loonstrookjes aan toe, en als 
ouders er met kunst en vliegwerk in slagen 
binnen hun budget en dus uit de schulden te 
blijven, kunnen ze een absoluut noodzake-
lijke compensatie voor de ouderbijdrage wel 
vergeten.’
De oplossing is voor Yvonne Muijsjes heel 
simpel: schaf de vrijwillige ouderbijdrage 
af en laat álle activiteiten vallen onder de 
financiële vergoeding die elke school van 
de overheid ontvangt. ‘En is een trip naar 
een buitenlandse stad te duur en past die 
niet in de begroting, houd dan een gezellige 
barbecue op het schoolplein.’ 

De initiatiefwet zorgt ervoor dat deelname 
aan activiteiten die door de school worden 
georganiseerd, niet mag afhangen van een 
financiële bijdrage. De wet wordt komende 
maanden behandeld in de Tweede Kamer.

tekst Robin Bruinsma
foto Charamelody / Flickr CC BY 2.0
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IJSLAND
Relatie met de EU is vergelijkbaar met die 
van Noorwegen. IJsland vroeg in 2009 
EU-lidmaatschap aan, om zes jaar later de 
toetredingsonderhandelingen weer stil te 
leggen.

EUROPESE SUPERSTAAT? NEXIT?  
HET IS NIET ALLES OF NIETS!
De EU helemaal de rug toe keren of juist nóg meer macht aan 
Brussel geven? Door de Brexit-soap zal deze vraag boven de 
Europese verkiezingen hangen. Eurofielen en nationalisten willen 
ons wijsmaken dat er maar twee opties zijn. En maken zo de 
samenwerking in Europa kapot.

ZWITSERLAND
Hoort niet bij de EU en ook niet bij de 
Europese interne markt. Wel onderdeel van 
de Schengenzone en de Europese Vrij-
handelsassociatie, die is opgericht om de 
vrije handel in industriële goederen tussen 
de deelnemende landen (Liechtenstein, 
Noorwegen, IJsland en Zwitserland) te 
bevorderen. 

GROOT-BRITTANNIË
In 1973 traden de Britten, Ieren en Denen 
toe tot de Europese Economische Gemeen-
schap, de voorloper van de EU. Net als 
de Denen ijverden de Britten voor meer 
soevereiniteit dan andere EU-lidstaten. Zo 
dragen ze in verhouding minder bij aan de 
EU-begroting, en betalen zij nog steeds met 
hun vertrouwde pond. Ook gaan de regels 
van de Schengenzone, waar vrij verkeer van 
personen geldt, slechts gedeeltelijk op voor 
voor de Britten.  
Voormalig premier David Cameron won 
in 2015 de verkiezingen met de belofte een 
referendum te houden over het Britse EU-
lidmaatschap. Zelf behoorde de conserva-
tieve leider tot het ‘remain’-kamp, dat in 
de EU wilde blijven. Om het referendum 

te ‘winnen’ probeerde Cameron in Brussel 
extra voordeeltjes los te peuteren bij andere 
Europese regeringsleiders. Zo wilde hij af 
van het idee dat EU-lidstaten economisch 
en politiek steeds verder naar elkaar toe 
moeten groeien. Ook wilde Cameron aan de 
noodrem kunnen trekken als de arbeids-
migratie naar zijn land bleef toenemen. Op 
19 februari 2016 bereikte hij een akkoord 
op deze thema’s. De Fransen en de Belgen 
bedongen echter dat deze hele deal zou 
komen te vervallen als het ‘leave’-kamp het 
brexitreferendum zou winnen. Op 24 juni 
2016 gebeurde dit: met een meerderheid 
van 52 procent stemden de Britten voor een 
vertrek uit de Europese Unie. 

De SP wil de mogelijkheden van landen verbeteren 
om te kiezen voor samenwerking in vrijheid. 

Vrij reizen alleen voor mannen en wel stemmen 
maar niet in de EU; de Europese Unie  is niet één 
samenhangend geheel, maar een verzameling van 
verdragen waar landen binnen en buiten Europa 
al dan niet aan meedoen. Hieronder een korte reis 
langs een paar opmerkelijke voorbeelden.
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NOORWEGEN
Is geen lid van de EU, maar heeft wel 
toegang tot de interne markt, ook wel 
de Europese Economische Ruimte (EER) 
genoemd. Hiermee zijn de Noren gebonden 
aan het vrije verkeer van personen, goede-
ren en diensten en kapitaal. Ze mogen er 
echter niet over meebeslissen. Noorwegen 
behoort tot de Schengenzone – de landen 
waar vrij verkeer van personen geregeld is.

IERLAND
De grens tussen Noord-Ierland (onder-
deel van het Verenigd Koninkrijk) en de 
Ierse Republiek is een heet hangijzer in 
de Brexit-onderhandelingen. Door de 
ondertekening van het Goedevrijdagak-
koord in 1998 vormt deze grens vandaag 
de dag nauwelijks een echte barrière voor 
de Ieren. Met het dreigende scenario van 
een ‘harde Brexit’, waarbij de Britten ook 
de interne markt verlaten, vreesden de 
Ieren de herinvoering van strenge grens-
controles. Een ingrijpende verandering die 
pijnlijke herinneringen oproept aan ‘The 
Troubles’, het gewelddadige conflict dat het 
eiland tientallen jaren in haar greep hield. 
Het kabinet-May en de EU stelden daarom 
voor dat de Britten binnen de douane-unie 
blijven zolang er geen oplossing is voor 
het Ierse grensprobleem. Deze zogeheten 
‘Ierse backstop’ is een nachtmerrie voor de 
hardcore Brexitvoorstanders in het Britse 
parlement, die staan te popelen om uit de 
douane-unie te stappen. 

GRIEKENLAND
Op het schiereiland Oros Athos, in het 
noordoosten van Griekenland, ligt de Auto-
nome Monastieke Staat van de Heilige Berg. 
Juridisch gezien een deel van de EU, maar 
niet alle Europese regels gelden er. Een 
eeuwenoude monnikentraditie belemmert 
namelijk het vrije verkeer van personen. 
Vrouwen zijn niet welkom in het klooster-
staatje. Zij zouden het pad naar de verlich-
ting belemmeren. 

DENEMARKEN
Hoort al sinds 1973 bij de EU, maar was 
altijd al een vreemde eend in de bijt. De 
Denen wisten in EU-verdragen tal van 
uitzonderingen te bedingen na referenda. 
Ze betalen nog steeds met de Deense kroon, 
zitten ze niet in de Schengenzone en doen 
ze niet mee aan defensie- en politiesamen-
werking en aan Europees migratiebeleid. 

POLEN
In 2000 is het Handvest van de Grondrech-
ten van de Europese Unie aangenomen 
door het Europees Parlement: een docu-
ment dat de grondrechten van EU-burgers 
opsomt. Wie in EU-lidstaat Polen voor de 
rechter verschijnt, kan zich echter niet zo-
maar beroepen op het Handvest. Polen re-
gelde deze uitzondering om te voorkomen 
dat homoseksuele koppels dezelfde rechten 
krijgen als heterostellen. Ook de Britten 
bedongen een ‘opt-out’ voor het Handvest, 
uit angst dat Europa zich zou bemoeien met 
hun arbeidsmarkt en werknemers meer 
rechten zouden krijgen. 

tekst Lesley Arp

• Wist u dat de wetten van de EU verder 
reiken dan ons continent? Zo zijn er negen 
zogeheten ‘ultraperifere gebieden’ (UPG’s) 
die onderdeel zijn van de Unie. Bijvoorbeeld 
de Canarische eilanden, een autonome  
regio van Spanje. Wegens de grote afstand 
tot Europa zijn hier uitzonderingen moge-
lijk op Europese wetgeving. 

• De Nederlandse Antillen – Aruba, 
Curaçao, Bonaire en Sint-Maarten, Sint-
Eustatius en Saba – zijn weer geen UPG’s, 
maar vallen onder de zogeheten ‘landen en 
gebieden overzee’ (LGO’s). Deze landen en 
gebieden hebben een bijzondere relatie met 
een EU-lidstaat, maar vallen officieel niet 
binnen de EU of de interne markt. Toch 
mogen inwoners van Caribisch Nederland 
in mei naar de stembus. In Sint-Eustatius 
gingen in 2014 niet meer dan 145 mensen 
naar de stembus.

• Groenland, onderdeel van het Deense 
koninkrijk, is qua oppervlakte veruit het 
grootste overzeese gebied. Het met ijs  
bedekte eiland was tot 1985 lid van de  
Europese Economische Gemeenschap, 
maar nam afscheid wegens een geschil over 
visserij. Maar hoewel Groenland geen on-
derdeel is van de EU, zijn de inwoners door 
de relatie met Denemarken wél EU-burgers, 
die ook mogen stemmen voor de verkiezin-
gen van het Europees Parlement. 

VRIJHEID
EU-lidmaatschap hoeft geen knellend confectiepak te zijn. Verschillende landen hebben al een regeling ‘op 
maat’ afgedwongen. Niet altijd uit sociale motieven, zoals het Poolse voorbeeld uitwijst. Maar uiteindelijk 
moeten lidstaten wat de SP betreft zelf kunnen bepalen welke bevoegdheden ze aan Brussel overdragen. 
Want hoezo moet de EU de baas spelen over onze begroting, onze pensioenen of onze publieke sector? De 
SP trapt niet in de valse tegenstelling van ‘óf er helemaal uit, óf er helemaal in’. Een EU mét vrijheid voor 
de landen moet gestimuleerd worden, voor betere samenwerking zonder dictaten uit Brussel.
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23 mei zijn de Europese parlementsverkiezingen. Nog een paar 
weken om zo veel mogelijk mensen te overtuigen om SP te 
stemmen. Laatst sprak ik iemand die worstelde met onze 
Europese boodschap: ‘De SP wil dat Brussel niet de baas is, 
maar vervolgens willen jullie niet uit de EU stappen en juist 
internationaal samenwerken. Is dat niet tegenstrijdig?’ 

De Europese Unie is ooit opgericht als nuchter samenwerkings-
verband. Om simpelweg dingen te regelen die nu eenmaal 

lastig alleen te regelen zijn. Voor grensoverschrijdende uitda-
gingen. Aanvankelijk vooral voor het behouden van vrede door de 
handel van kolen en staal onder internationaal gezag te stellen. 
En later ook om internationaal boeven op te sporen en producten 
te standaardiseren, zodat je weet dat ook een buitenlands 
product dat je hier koopt veilig en gezond is.

Inmiddels wordt dit samenwerkingsverband gegijzeld. Door multi-
nationals en hun politieke loopjongens. En ze willen zich steeds 
meer bemoeien met zaken die wij prima zelf kunnen regelen. 
Zoals onze zorg, pensioenen, volkshuisvesting en openbaar 
vervoer. Ze willen meer macht voor Brussel, met als gevolg: 
minder zeggenschap voor gemeenteraden, Provinciale Staten  
en de Tweede Kamer. Na één markt en één munt willen ze ook 
één Europese regering. Met een eigen leger en het recht om 
belastingen te heffen.

In 1950 bedacht de Franse politicus Robert Schuman dat het wel 
praktisch zou zijn als dit samenwerkingsverband over een 
uitvoeringsorganisatie zou beschikken. Deze Hoge Autoriteit –  
de voorloper van de Europese Commissie – moest bestaan uit 
onafhankelijke personen. Deze uitvoeringsclub begint steeds 
meer de vorm van een regering aan te nemen, met een eigen 
politieke agenda. Langzaam maar zeker worden de rollen 
omgedraaid: de EU niet als samenwerkingsverband van landen, 
maar landen als uitvoeringsorganisaties van de EU.

Het SP-programma is dus allesbehalve tegenstrijdig. Het stuurt 
Brussel weer terug naar de oorspronkelijke bedoeling: een 
nuchter samenwerkingsverband.
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EU: SUPERSTAAT OF NUCHTER 
SAMENWERKINGSVERBAND?

Arnout Hoekstra
Lijsttrekker Europees Parlement

Op 4 april stemde het Europees Parle-
ment vóór het Mobiliteitspakket van de 
Europese Commissie. Met dat pakket aan 
maatregelen moeten de concurrentie- en 
arbeidsvoorwaarden in het wegvervoer 
eerlijker worden. Ook de SP-fractie heeft 
uiteindelijk besloten voor te stemmen, ook 
al waren onze Europarlementsleden het 
niet met alles eens. Helaas kon alleen 
over het Mobiliteitspakket als geheel 
gestemd worden, niet over aparte 
onderdelen. En als geheel betekent het 
Mobiliteitspakket inderdaad een verbete-
ring voor de arbeidsomstandigheden van 
Europese vrachtwagenchauffeurs. 

In grote lijnen zijn de chauffeurs en hun 
vertegenwoordigers in de vakbonden dan 
ook positief over het pakket. Zo hoeven 
chauffeurs niet meer te overnachten in de 
cabine maar kunnen ze vaker naar huis of 
naar een hotel, op kosten van de werk-
gever. Ook het principe ‘gelijk loon voor 
gelijk werk’ krijgt meer voet aan de grond 
in het wegvervoer. Volgens het Mobili-

teitspakket moet een chauffeur het loon 
krijgen dat geldt in het land waar de lading 
gelost wordt, als dat loon hoger is dan in 
zijn land van herkomst. Een Bulgaarse 
chauffeur die in Nederland lost, krijgt dus 
het Nederlandse loon.

Helaas zijn er nog steeds uitzonderingen 
die oneerlijke concurrentie in de hand 
werken. Bijvoorbeeld bij cabotage, het 
vervoeren van goederen of passagiers 
tussen twee punten in hetzelfde land door 

  > EUROPESE MAATREGELEN VOOR WEGVERVOER STAP IN DE GOEDE RICHTING

een bedrijf uit een ander land. Stel dat een 
Roemeens bedrijf cabotage verricht in 
Nederland, dan krijgen de chauffeurs 
geen Nederlands maar een Roemeens 
loon. Het Mobiliteitspakket is dus een 
stap in de goede richting, maar er blijft 
voor de SP nog een hoop te verbeteren in 
het Europese wegvervoer. Zoals Arnout 
Hoekstra, de SP-lijsttrekker voor de 
Europese verkiezingen, twitterde: “Gelijk 
loon voor gelijk werk dichterbij, maar nog 
niet af. De strijd gaat door!”
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Je moet het lef maar hebben. Op kosten 
van de gemeenschap op reis gaan naar 
Wales om de bevrijding in de Tweede 
Wereldoorlog door soldaten uit dat land te 
herdenken. Reiskosten: 850 euro per 
persoon. En omdat het reisgezelschap 
bestond uit de gemeenteraad van Den 

Bosch, plús commissieleden plús een 
afvaardiging van het college, kostte het 
uitje in totaal zo’n 40.000 euro. Geen 
verrassing dat de SP van de Brabantse 
hoofdstad niet mee ging op reis. 
 SP-fractievoorzitter Bram van Boven: 
‘Natuurlijk is het belangrijk om stil te staan 

  > EXCLUSIEF OP REIS

bij de bevrijding. Maar daar hoeft zo’n 
delegatie niet voor naar Wales af te reizen 
op kosten van de belastingbetaler. Je had 
dat geld ook kunnen gebruiken om 
iederéén in de gemeente de 75-jarige 
bevrijding mee te laten vieren.’ Van Boven 
benadrukt verder dat er heel wat arme 
mensen in de stad zijn die nooit op reis 
kunnen. ‘Raadsleden krijgen 2000 bruto 
in de maand. Die 850 euro had voor een 
keertje toch wel uit eigen zak kunnen 
komen.’

In eerste instantie had de gemeente de 
keus voorgelegd: Leuven of Wales. De 
keus viel op Wales, zo gaat het verhaal, 
omdat men daar nog nooit geweest was. 
Bovendien wel te verantwoorden, omdat 
dan de link met 75 jaar bevrijding gelegd 
kon worden. Riekt naar: we gaan gewoon 
op reis en het doel verzinnen we er dan 
wel bij. 

Op de dag van vertrek zijn de reislustigen 
’s morgens in alle vroegte uitgezwaaid 
door Bossche SP’ers. Zij gaven het 
gezelschap lunchpakketjes mee voor 
onderweg, plus een woordpuzzel met 
trefwoorden als ‘Wales’, ‘snoepreisje’ en 
‘armoede’ om de reistijd te doden. 

foto’s Ari van Uden©
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  > VAN NISPEN LUISTERT WÉL

Al jaren wordt het belangrijke werk van sociaal advocaten onderbetaald. Omdat het kabinet maar niet naar hen luistert, wil  
SP-justitiewoordvoerder Michiel van Nispen de sociaal advocaten via een enquête een stem geven. U vindt deze op sp.nl/Zij

  > BOERENSLIMHEID? 

Quizvraag van de maand: een van de twee gras-
velden op de foto hiernaast is bespoten met 
glyfosaat, ook bekend onder de merknaam 
Roundup. Welk? Zo eenvoudig als die vraag is,  
zo simpel lijkt ook de oplossing voor de groeiende 
zorgen over al die oranje-gele grasvelden in ons 
land: verbied dit onkruidbestrijdingsmiddel 
gewoon. Niet alleen de grasvelden zien er niet uit, 
het spul zou ook nog kankerverwekkend zijn en 
bovendien het oppervlaktewater ernstig vervuilen.
De agrarische sector, die glyfosaat veel gebruikt, 
heeft echter een andere oplossing dan een verbod, 
zo was onlangs te lezen in boerenlijfblad Boerderij. 
Hou je vast, komt ’ie: omploegen. Want, zo luidt de 
uitkomst van een Boerderij-enquête onder  
600 boeren: “De beste manier om imagoschade  
als gevolg van gele glyfosaatpercelen te vermijden 
is ze binnen enkele dagen na de bespuiting om te 
ploegen. Wat niet weet, wat niet deert.” En wie is 
volgens de boeren schuld aan die imagoschade? 
De media, vinden nagenoeg alle enquête-
deelnemers. 
Maar wat doen we dan met de Verenigde Staten, 
waar de rechter producent Monsanto/Bayer 
veroordeelde tot 70 miljoen euro schadevergoeding 
aan iemand die kanker had gekregen na gebruik 
van het middel? Dat land ook maar omploegen? 
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Een grondige opknapbeurt van je huis: 
wat voor huurders meer woongenot 
moet opleveren, pakt in de praktijk soms 
totaal anders uit. Huurders uit Zutphen 
en Rotterdam ondervonden het aan den 
lijve en schakelden hulp van de SP in.

Geen warm water, geen werkende wc, 
fijnstof, bouwvakkers die onaangekon-
digd langskomen: bewoners van de 
Rotterdamse Lijnbaanflats worden er 
hoorndol van. Woningcorporatie Vestia 
noemt de werkzaamheden groot onder-
houd en stelt dat bewoners ondertussen 
prima in hun woning kunnen blijven. De 
bewoners spreken van een ingrijpende 
renovatie, die naast een hoop stress ook 
gezondheidsklachten oplevert. Tijdens 
een SP-bijeenkomst besloten de huurders 
een gezamenlijk front te vormen tegen 
Vestia: het Bewonerscollectief Jan 
Evertsenplaats was geboren. Drie weken 
later trokken zij naar het stadhuis voor een 
protestactie. Rotterdamse SP’er Bert 
Peterse: ‘Vestia wilde de handtekeningen 
niet, dus hebben we ze aan de wethouder 
aangeboden.’ De bewoners laten zich niet 
meer uit elkaar spelen. Intussen weten 
steeds meer Rotterdammers de actieve 
SP’ers te vinden. In Noord worden 
contracten opgezegd van bewoners van 
sociale huurwoningen omdat ze ver-
bouwd worden. Ook hier ondersteunt de 
SP de vorming van een bewonerscomité, 
net als in de Tweebosbuurt in Rotterdam-
Zuid. De schimmelproblemen in de wijk 
Slinge blijven aandacht vragen, hoewel 
Vestia een vergoeding heeft betaald en 
met de aanpak van schimmel is begon-
nen. De verhuurder komt alle toezeg-
gingen namelijk niet of met grote 
 vertraging na – en de eenmalige vergoe-
ding zien de bewoners verdwijnen in een 

verhoging van de schoonmaakkosten. 
Peterse: ‘Dit zijn allemaal gevolgen van de 
Woonvisie, het plan van het huidige en het 
vorige college om sociale huurwoningen 
te slopen en dure woningen voor rijken 
terug te bouwen. Huizen worden slecht 
onderhouden en mensen raken hun 
woning kwijt. Wij gaan al die mensen bij 
elkaar brengen om een vuist te maken 
tegen de Woonvisie.’

Huurverhoging teruggedraaid
Huurders van Woonbedrijf Ieder1 in de 
Zutphense wijk Noordveen kunnen na 
maandenlang actievoeren eindelijk 
opgelucht ademhalen. In februari lieten zij 
hun huisbaas merken de loze praatjes en 
beloftes rond een mislukte renovatie beu 
te zijn: ze overhandigden een ‘Pinokkio-
prijs’ en zwartboek aan corporatie Ieder1. 
Twee maanden later beloofde het woon-
bedrijf niet alleen de klachten uit het 
zwartboek op te lossen; ook wordt een 
huurverhoging teruggedraaid en komt er 
een onafhankelijk onderzoek naar de 
renovatie.
 
‘Eind goed, al goed’, zou je denken. Toch 
kon Ieder1 het niet laten om op de dag dat 
de overwinning bekend werd op een 
lokale nieuwswebsite na te trappen 
richting de SP, de huurders en zelfs de 
media. Nog niet wetende dat enkele uren 
later een nieuwe groep boze huurders 
zich bij de deur van het Woonbedrijf zou 
melden. Wederom slachtoffers van een 
mislukte renovatie, dit keer uit de wijk 
Waterkwartier. SP-fractievoorzitter Nils 
Müller hoopt dat ook hier de klachten 
worden aangepakt. ‘Wij blijven pal achter 
alle huurders staan die zeggenschap over 
hun woning opeisen’, kondigt hij aan. 

  > EERSTE HULP BIJ RENOVATIESTRESS

  > ‘DIT TELEFOON-
GESPREK KOST…’

SP-Kamerlid Ronald van Raak belde 
in een debat ‘live’ met de politie om 
aan te tonen waarom dagelijks 
honderden mensen meteen weer 
ophangen: de gevraagde extra 
kosten. De SP wil dat bellen met de 
politie gratis wordt.

  > SCHIMMEL IN  
1 OP 5 HUIZEN

In anderhalf miljoen Nederlandse 
huizen zit schimmel. Dat zijn er een 
miljoen meer dan tien jaar geleden. 
SP-Kamerlid Sandra Beckerman 
eist actie: ‘Voor elk huurhuis met 
schimmel moet er binnen een jaar 
een plan zijn om de schimmel te 
verwijderen.’

  > ONGELUKKIG 
VERDIENMODEL

Wat SP-zorgwoordvoerder Henk van 
Gerven betreft houden we de deur 
dicht voor avonturiers die grof geld 
willen verdienen aan ongelukken. In 
de Kamer verzet hij zich tegen 
plannen voor de aanbesteding van 
de ambulancezorg: ‘Ongelukken 
lenen zich niet voor marktwerking.’

  > LERARENTEKORT  
EN ARMOEDE

Vooral kinderen uit arme en  
gekleurde wijken lijden onder het 
voort woekerende lerarentekort. Dit 
concludeert de Onderwijsinspectie. 
‘Het kabinet zal de portemonnee 
moeten trekken: de enige manier om 
structureel het lerarentekort op 
te lossen’, aldus SP-Kamerlid  
Peter Kwint.

fo
to

 S
P 

Zu
tp

he
n

Zutphenaren maken een lange neus naar jokkende verhuurder.
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  > PENSIOENCHANTAGE

Door te strenge rekenregels van het 
kabinet krijgen miljoenen 
gepensioneerden een nóg lager 
pensioen. Terwijl de pensioenfondsen 
1328 miljard euro in kas hebben. Door 
niets te doen tegen de onterechte 
verlaging, hoopt het kabinet dat de 

  > ZOVEELSTE ICT-BLUNDER

Een nieuw ict-systeem voor de Neder-
landse Voedsel- en Warenautoriteit (NWA) 
zou 36 miljoen kosten. Het werd bijna het 
dubbele. ‘De rekening mag niet gelegd 
worden bij de controles op ons voedsel, 
dierenwelzijn en het milieu’, waarschuwt 
SP-Kamerlid Frank Futselaar.

In februari is in Spanje de rechtszaak begonnen tegen twaalf 
leiders van de Catalaanse onafhankelijkheidsbeweging. Een 
oneerlijk proces, volgens rechtsgeleerden en internationale 
organisaties.

De Catalanen worden beschuldigd van zware misdaden – rebel-
lie, opruiing en misbruik van overheidsgeld – met eisen van 
gevangenisstraffen tot wel 25 jaar. Volgens rechtsgeleerden 
staan de aanklachten en het bizar lange voorarrest (12 tot 15 
maanden) in geen verhouding tot wat de verdachten feitelijk 
gedaan hebben: het organiseren van een referendum over 
Catalaanse onafhankelijkheid op 1 oktober 2017. Meer dan  
350 Spaanse hoogleraren en universitair docenten Strafrecht 
tekenden onlangs een petitie waarin zij oproepen tot onmid-
dellijke vrijlating van de Catalaanse gevangenen in voorarrest, 
gesteund door organisaties als Amnesty International en de 
Wereldorganisatie tegen Marteling.

Politieke inmenging
De extreemrechtse partij Vox treedt bij dit proces op als private 
mede-aanklager en eist de hoogste straffen. Zeer bedenkelijk is 
het onderschepte whatsappje van de conservatieve politicus 
Ignacio Cosidó. Hij schept tegen partijgenoten op dat het hem 
gelukt is een conservatieve voorzitter te benoemen voor de 

  > GEEN EERLIJK PROCES VOOR CATALAANSE LEIDERS

vakbonden meebuigen met de 
slechte pensioenplannen. Pure 
chantage dus van de vakbonden 
door minister Koolmees, over de rug 
van gepensioneerden, oordeelt 
SP-Kamerlid Bart van Kent.

Raad van Rechtspraak. Die benoemt rechters van onder andere 
het Hooggerechtshof, waar het proces tegen de Catalaanse 
leiders plaatsvindt. Op verzoek van de rechtse partij Ciudadanos 
heeft de Provinciale Verkiezingscommissie van Barcelona op 
29 maart besloten dat nieuwsmedia niet meer mogen spreken 
van ‘politieke gevangenen’, met het oog op de Algemene 
Verkiezingen in Spanje op 28 april. Journalistenverenigingen en 
grote Catalaanse media noemen de censuur ‘Orwelliaans’. 

Oorverdovende stilte EU
Moet de Europese Unie Spanje dan niet op de vingers tikken? 
Onafhankelijkheid van de rechtspraak is immers vastgelegd in 
EU-wetgeving. Onlangs startte de Europese Commissie proce-
dures tegen Polen en Hongarije, onder meer omdat de regerin-
gen daar zich te veel met de rechterlijke macht bemoeien. 
Waarom, zo vroeg de voormalig VN-rapporteur voor de mensen-
rechten Alfred de Zayas zich af in een publieke verklaring, doet 
de Europese Commissie dan niet hetzelfde bij Spanje? Dagblad 
Trouw stelde onlangs onder de kop “Wijzen naar Polen, weg-
kijken van Spanje” de lakse houding van de EU aan de kaak: “De 
Europese Unie maakt zich schuldig aan een mensenrechten-
beleid à la carte en kijkt daarbij eerder naar het oosten dan  
naar het westen.” Gevalletje referendumhaat bij de Europese  
Commissie misschien?
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HET BBP HEEFT Z’N LANGSTE TIJD GEHAD

Er is een afkorting die de hele politiek in haar greep  
heeft: het bbp, oftewel het bruto binnenlands product als  
uitdrukking van de economische groei. De SP is al sinds 
jaar en dag kritisch op de heilige status van het bbp.  
Is er een alternatief?

‘HET BBP REKENT HET GROOTBRENGEN van varkens 
wel mee, maar het opvoeden van kinderen 
niet’, stelde Jan Marijnissen in een toespraak 
in het Belgische Gent in 2007: ‘Denkt u zelf 
even na: waar bent u de laatste tijd écht 
gelukkig van geworden? En had dat met geld 
of met mensen te maken?’ Ook toen was de 
SP al vele jaren een partij die zich deze vraag 
stelde: wat is echt waardevol? Natuurlijk is 
geld héél belangrijk als je er te weinig van 
hebt, zeker ook omdat armoede het on-
mogelijk maakt om toe te komen aan de echt 
waardevolle dingen in het leven. Schrijver 
Simon Carmiggelt zei het ooit al eens mooi: 
‘Geld maakt niet gelukkig, dat heeft het met 
armoe gemeen.’

Een van de grootste zwaktes van het bbp: 
de vraag bij wie die economische groei 
terechtkomt wordt er niet door beantwoord. 
Denk aan het grapje dat multimiljardair Bill 
Gates een café binnenloopt en een andere 
cafébezoeker roept: ‘Een rondje van mij; 
gemiddeld zijn we in dit café nu allemaal 
miljardair!’ In Den Haag roepen partijen om 
het hardst dat het goed gaat met de econo-
mie. Maar de vraag met wié het dan goed 
gaat, wordt bijna alleen door de SP gesteld. 
Bedrijfswinsten klotsen tegen de plinten op, 
terwijl huurders hun energierekening niet 
meer kunnen betalen. Maar volgens het bbp 
gaat het geweldig.

Eén magisch getal
Hoe goed het gaat in het land meten we 
aan de hand van het bbp. Hoe meer geld we 
verdienen en hoe meer groei erin zit, hoe 

ECONOMISCHE 
OOGKLEPPEN

beter. Waarom eigenlijk? Toen in de jaren 
dertig van de vorige eeuw Amerika werd 
getroffen door een van de grootste crises 
ooit, was er een maatstaf nodig om een 
nieuw plan te onderbouwen. Om zijn ‘New 
Deal’ aan de man te brengen had President 
Roosevelt keiharde cijfers nodig. Daarvoor 
gaf hij de econoom Simon Kuznets als 
opdracht om de economie gedetailleerd in 
kaart te  brengen. Wat volgde was de eerste, 
ruwe versie van wat we nu kennen als een 
dataset van alle economische activiteit. 
Samengevat in één magisch getal.

Het bbp zegt iets over wat er gebeurt met 
de economie, maar het verbergt ook veel. 
Geestelijk vader Kuznets was dan ook 

kritisch op de manier waarop zijn creatie 
vervolgens werd gebruikt. In de jaren zestig 
wees hij er meermaals op dat het getal niet 
zo heel veel zegt over het welzijn van een 
land. Dat weerhield bijvoorbeeld John F. 
Kennedy er niet van om vijf procent econo-
mische groei per jaar tot inzet te maken van 
zijn verkiezingscampagne. 

Verblindende bbp-bril
Ondanks die vroege kritiek lijkt het belang 
van het magische cijfertje alleen maar toe-
genomen. Sinds de grote beloftes van  
Kennedy worden regeringen over de hele 
wereld afgerekend op de laatste bbp-cijfers; 
en bij elke voorgestelde maatregel wordt 
direct gevraagd wat het effect is op de  

DOORREKENEN

De doorrekeningen van verkiezingsprogramma’s spelen een 
belangrijke rol in de verkiezingscampagnes. De SP doet sinds 
2002 met tegenzin aan die doorrekeningen mee. Je laat dan je 
goede ideeën toch in het frame van de economische groei persen, 
en komt daar relatief altijd minder goed uit. Bijvoorbeeld door te 
pleiten voor minder marktwerking in een economisch model dat 
marktwerking beloont. Tegelijk laten we graag zien dat ons plan 
het zélfs binnen de neoliberale rekenmodellen beter doet.  
De Spanning van september 2014 gaat over voor- en tegenargu-
menten om ‘mee te doen’. sp.nl/Zi9
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economische groei. Ook bijvoorbeeld tijdens 
de Europese verkiezingscampagne, duikt het 
bbp op: D66 stelt dat iedere Nederlander per 
jaar 1500 tot 2000 euro verdient aan de EU, 
zo blijkt zogenaamd uit het bbp.
Die 1500 tot 2000 euro maal 17 miljoen 
Nederlanders wordt vast wel verdiend. Maar 
waarméé die winst gemaakt wordt en bij wié 
die winst terechtkomt, valt uit zo’n getal niet 
op te maken. Het bbp is verhullend, maar 
ook sturend. De econoom Kate Raworth, 
bekend van de donut-economie (zie Tribune 
januari 2018), stelt dat economische groei 
niet neutraal is maar leidt tot een bepaald 
soort wereld. Doordat het begrip vrijwel 
altijd een rol speelt, maar het bijna nooit 
gaat over wat die rol precies is, blijft politiek 
debat uit.  

Neem bijvoorbeeld de manier waarop 
huisbezit in het cijfer wordt opgenomen. Bij 
het berekenen van de economische groei 
doet men net alsof je je eigen huis van jezelf 
huurt, op basis van de marktwaarde van 
het huis. Zo wordt de waardestijging van je 
huis alvast in het bbp opgenomen. Stijgende 
huizenprijzen zorgen zo voor hogere eco-
nomische groei. NRC becijferde in een  
artikel “een waarschijnlijk effect van tussen 
de 0,5 en 0,7 procentpunt extra bbp-groei 
per jaar door de huizenmarkt”. In een 
economie die gemiddeld 2 tot 3 procent per 
jaar groeit, is dat een belangrijk deel van 

BNP, BBP: WAT IS HET NOU?

Toen hij voor het eerst het bbp berekende, trok Kuznets samen met tien tallen 
ambtenaren het land in om de economische activiteit in kaart te brengen: 
hoeveel winst er werd gemaakt op boerderijen, in de winkels. Tegenwoor-
dig is het ver zamelen van dit soort informatie veel eenvoudiger. Het CBS 
(Centraal Bureau voor de  Statistiek, een overheidsdienst) is daar continu mee 

bezig en berekent vervolgens het bbp van Nederland. De manier waarop het 

CBS die berekening maakt is internationaal afgestemd, zodat de uitkomst te 

vergelijken is. Een belangrijk verschil met de tijd waarin Kuznets zijn bereke-
ningen maakte, is dat hij keek naar het bnp, het bruto nationaal product. In 
de jaren zestig gingen economen kijken naar het bbp, het bruto binnenlands 
product. Het verschil is dat bij het bnp wordt gekeken naar de economische 
groei die wordt gegenereerd door Nederlanders, bij het bbp naar de groei  
in Nederland. 

de groei. Maar voor mensen die een huis 
nodig hebben is zo’n hogere prijs juist een 
probleem. In het kader vind je nog drie 
redenen waarom de bbp-oogkleppen tot 
blindheid leiden.

Alternatieven genoeg

Het bbp is dus uitermate ongeschikt als 
hoeksteen van economisch beleid. Maar 
wat moeten we dan doen? Er zijn ten 
minste twee mogelijkheden. Als eerste 
zouden we de manier waarop we het bbp 

berekenen kunnen aanpassen. Over de 
hele wereld zijn economen bezig met het 
berekenen van een zogenoemd ‘groen 
bbp’. Daarbij worden keuzes gemaakt 
over wat we wel meetellen in het cijfer 
(groene, sociale zaken) en wat niet (ver-
vuilende, uitbuitende zaken). In India 
bijvoorbeeld, berekent de overheid een 
variant van het bbp waarbij de milieu-
kosten van de economische groei af 
worden getrokken. Daarmee is het cijfer 
bruikbaarder dan de oude variant, maar 
nog altijd een beperkte maatstaf voor 

foto Futurestreet / Flickr cc by-nc 2.0
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1 DUBBELE BONUS VOOR    
 MILIEUVERVUILING
Een bedrijf dat afval in een rivier loost, maakt 
weinig kosten en lekker veel winst. Daar-
mee draagt het bij aan economische groei, 
terwijl het eigenlijk waarde onttrekt aan 
het milieu – economentaal voor het milieu 
naar de ratsmodee helpen. Als de overheid 
vervolgens een ander bedrijf inhuurt om die 
rommel op te ruimen, wordt er zelfs twee 
keer winst gemaakt. Maar wanneer de over-
heid strenge regels stelt voor het bedrijf dat 
afval heeft, waardoor het een deel van de 
winst moet gebruiken om dit afval te (laten) 
verwerken, daalt de winst en dus het bbp. 
Voor een schoon milieu heb je dus niet veel 
aan het bbp. 

2 OPPASSEN OP KLEINKINDEREN: 
WAARDELOOS!

Wanneer een gepensioneerde oppast op de 
kleinkinderen, dan merk je daar niks van 
in het bbp. Gepensioneerden staan in de 
boekhouding als inactief en een kostenpost. 
Gaan de kinderen niet naar opa en oma maar 
naar een betaalde opvang, dan heeft het 
oppassen ineens wel waarde. Economische 
waarde wel te verstaan. Beleid dat gericht 
is op economische groei, leidt zo vanzelf 
tot een voorkeur voor marktoplossingen. 
Maar wat is er nou waardevoller dan de 
tijd die grootouders doorbrengen met hun 
kleinkinderen?

3 ALLEEN DE PAPIEREN  
 WERKELIJKHEID TELT 
Een statistiek zoals het bbp is afhankelijk van 
geregistreerde cijfers. Dat is niet hetzelfde als 
de realiteit. In 2015 steeg de Ierse economie 
plotsklaps met meer 25 procent. Niet dat de 
Ieren ineens 25 procent meer uren hadden 
gemaakt of een radicale uitvinding hadden 
gedaan, nee, een aantal bedrijven had zich 
– op papier – naar dit land verplaatst. Dat 
was het! Of wat dacht je van de economische 
groei die Nederland doormaakte toen 
drugsgeld ineens wel werd meegeteld; 
crimineel geld. Daardoor mocht Nederland 
trouwens ook meer afdragen aan de EU…

wat echt belangrijk is in de wereld.
Een andere manier is om het belang van het 
bbp kleiner te maken. Zo praat de Tweede 
Kamer in mei over de ‘Brede Welvaarts-
monitor’. Op basis van meer dan honderd 
typen gegevens – die je kunt vergelijken 
met afgelopen jaren en met andere landen – 
wordt gekeken hoe Nederland ervoor staat. 
Voorbeelden van zulke gegevens zijn de 
kwaliteit van wonen, tevredenheid, gezonde 
levensverwachting en hoeveelheid vrije tijd. 
Of deze monitor bruikbaar is als alternatief 
voor het bbp hangt af van de betrouwbaar-
heid van de gebruikte data en de relevantie 
van de gekozen indicatoren. Maar ver-
geleken met het bbp is het een flinke stap 
vooruit. 
De SP pleit er al langer voor om beleid 
te toetsen op de gevolgen voor sociaal-
economische gezondheidsverschillen. Ook 
een hard cijfer, maar wel met een grote 
maatschappelijke onrechtvaardigheid erin 
verwerkt; namelijk dat mensen met hoge 
inkomens veel langer in goede gezond-
heid leven dan mensen met lage inkomens. 
Beleid dat die onrechtvaardigheid nog groter 
maakt, kun je dan voorkomen. 

‘Kapitalistische elite’
SP-Tweede Kamerlid Mahir Alkaya stelt dat 
cijfertjes prima zijn, als ze maar het begín 
van de discussie zijn en niet het einde. Hij 
hield zich tot voor kort bezig met Econo-

mische Zaken en is nu woordvoerder 
Financiën. Alkaya: ‘Er is een interessant 
verschil tussen die ministeries. Dat merk 
je aan het aantal werkbezoeken. Bij Eco-
nomische Zaken gaat het over industrie-
politiek, is er veel contact met onder-
nemers en interesse voor wat ze doen 
en nodig hebben. Bij Financiën gaat het 
over exact dezelfde economie, maar 
wordt alles in indicatoren gevangen.  
Er zijn dus ook veel minder werk-
bezoeken. Ik vind dat je als SP’er het 
contact met de mensen, en dus ook met 
de echte economie, niet moet verlie-
zen. Je blindstaren op een cijfer als het 
bbp past daarom niet bij ons. Het bbp 
laat datgene waar we écht waarde aan 
hechten buiten beschouwing, zoals 
gezondheid, contact met onze familie 
of de staat van de natuur. Dat het bbp 
desondanks zo belangrijk wordt gevon-
den in Den Haag toont dat een kapitalis-
tische elite het hier nog steeds voor het 
zeggen heeft.’ •

tekst Bart Linssen en Diederik Olders

WAARDELOZE WAARDE:  
3 VOORBEELDEN  
WAAROM HET BBP  
DE PLANK MISSLAAT

foto Peter Ma / Flickr cc by 2.0
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13 april 2019
VREDESDAG      2019

‘ WIJ LATEN 
ONS NIET  
VERDELEN!’
Een indrukwekkende bijeenkomst met als thema’s 
vrede, militarisering en mensenrechten. Dat was 
de Vredesdag 2019, georganiseerd door de SP 
en ROOD, jong in de SP. Rode draad: de macht 
van goed geïnformeerd zijn en de kracht van 
internationale solidariteit.

VOLLE BAK OP DE VREDESDAG in het Amster-
damse Pakhuis de Zwijger op 13 april, met 
zo’n 250 SP’ers en niet-SP’ers. Onder een 
grote foto van Nelson Mandela en Jan 
Marijnissen opent SP-voorzitter Ron Meyer 
de bijeenkomst (foto), een verwijzing naar 
de internationale betrokkenheid van de SP 
door de jaren heen. Zelf werd hij politiek 
actief, vertelt hij, toen Nederland massaal 
de straat opging tegen de invallen in Afgha-
nistan en Irak. Veel instemmend geknik in 
de zaal; hij is niet de enige. 

Noam Chomsky: ‘Twee voor twaalf’
Naast oudgedienden in de vredesbewe-
ging zijn er ook veel jongeren, waaronder 
de presentatoren Arno van der Veen en 
Diyar Jassim. Zij lezen een boodschap voor 
die niemand minder dan Noam Chomsky 
speciaal voor deze bijeenkomst schreef. Hij 
waarschuwt voor de toenemende dreiging 
van een allesvernietigende kernoorlog: het 
is twee voor twaalf.
Die dreiging komt deze dag nog vaak ter 
sprake. De Belgische publicist en vredesacti-
vist Ludo de Brabander verbaast zich erover 
dat er in de media maar weinig commotie 

is over de militaire uitgaven. De Europese 
belastingbetalers gaan vanaf 2021 jaarlijks 
miljarden meebetalen aan het ontwikkelen 
van nieuw wapentuig, om de concurrentie-
positie van de Europese wapenindustrie te 
verbeteren. Als de urgentie van de klimaat-
crisis en een kernoorlog gevoeld wordt, 
gaan mensen de straat wel op. Maar dan 
moeten ze wel weten wat er speelt, consta-
teert De Brabander.

‘Nieuwe kernwapens in Nederland’
Het belang van goede informatie wordt 
schrijnend duidelijk als journalist Bette 
Dam vertelt over haar jarenlange ervaring 
in Afghanistan. Van haar hand verscheen 
onlangs het opzienbarende boek Op zoek 
naar de vijand over Talibanleider Mullah 
Omar. Dam verwijt de mainstream media de 
oorlog gaande te hebben gehouden, door het 
vijandbeeld van de oorlog tegen terrorisme 
kritiekloos te omarmen.
Een niet minder schrijnend voorbeeld is de 
humanitaire crisis in Jemen. Dertig miljoen 
mensen verkeren in acute nood. Maar hoe 
onzichtbaarder de oorlog, hoe moeilijker 
de financiering van hulp op gang komt. 
Ondertussen verdient de internationale 
wapenhandel er gouden bergen.
Pax-medewerker en voormalig SP-Kamerlid 
Krista van Velzen spreekt over de nieuwe 
Koude Oorlog, Europese militarisering en 
de NAVO: ‘De meerderheid van de Nederlan-
ders wil geen massavernietigingswapens. 
Waarom luistert de politiek daar niet naar? 
De media informeren ons onvoldoende, veel 
mensen weten niet dat er nieuwe Ameri-
kaanse kernwapens in Nederland komen. 
We moeten echt samenwerken en in actie 
komen.’

‘Europa zwijgt over mensenrechten-
schendingen Turkije’
Van de drie sprekers over internationale 
solidariteit kon er een niet komen; de Rif-
fijnse Hirak-activiste Nawal Ben Aissa is 
tegengehouden op het vliegveld in Marokko. 
Volgens de autoriteiten was er iets niet in 
orde met haar papieren, maar het heeft er 
alle schijn van dat ze haar aanwezigheid 
hier wilden verhinderen. De zaal moet het 
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‘ Investeer liever in vrede 
en rechtvaardigheid dan 
in kernwapens’

daarom doen met een videoboodschap. 
Ze vertelt onder meer dat Nasser Zafzafi 
is veroordeeld tot twintig jaar vanwege 
zijn vreedzame verzet tegen de achterstel-
ling van het Rifgebied in Marokko (zie ook 
Tribune 8, 2017).
Feleknas Uca, parlementslid voor de linkse 
partij HDP in Turkije, is wel aanwezig. Zij 
is geboren in Duitsland en zat namens Die 
Linke in het Europees Parlement. Ze zet 
zich in voor de Koerden: ‘Een volk dat is 
opgedeeld en wordt onderdrukt, vaak met 
Europese wapens.’ Maar Europa zwijgt over 
de grove mensenrechtenschendingen tegen 
de Koerden, stelt Uca, vanwege de vluchte-
lingendeal met Turkije. Ze vraagt ook 
aandacht voor de hongerstaking waarmee 
diverse Koerden, onder meer in Den Haag, 
protesteren tegen het schenden van de rech-
ten van gedetineerde Koerdische vrijheids-
strijders in Turkije. 

Internationale solidariteit  
houdt hoop levend
Als er iemand ervaring heeft met uitreisver-
boden is het wel Shawan Jabarin, directeur 
van de mensenrechtenorganisatie Al Haq 
in Palestina; jarenlang belette Israël hem te 
reizen. De grote uitdaging op dit moment  
is volgens hem: hoe houd je de hoop levend 
voor de jonge generaties? Daags voor de  
vredesdag kwam het nieuws dat het  
Internationaal Strafhof geen Amerikaanse 
militairen zal vervolgen voor oorlogsmis-
daden in Afghanistan. ‘Wat draag je daar-
mee uit’, vraagt hij: ‘Het recht geldt niet voor 
alle landen? Dat mag toch niet de booschap 
zijn? Ik blijf geloven in een rechtvaardige 
toekomst, waarin mensenrechten voor  
iedereen gelden en door geen enkele over-
heid geschonden mogen worden. Interna-
tionale solidariteit is van levensbelang om  
die hoop levend te houden.’

‘Bestuderen wat we bestrijden’
Weten wat er speelt, het loopt als een rode 
draad door de hele dag heen: je moet de we-
reld begrijpen, om ’m te kunnen veranderen. 
Dat komt dicht bij een gevleugelde uitspraak 
van Karel Koster, de bevlogen vredesactivist 
en buitenland- en defensiespecialist van 
het SP-Wetenschappelijk Bureau in wiens 
nagedachtenis deze dag is georganiseerd: 
‘We moeten bestuderen wat we bestrijden.’ 
Het is tevens de titel van een bundel artike-
len van zijn hand, die te downloaden is op 
karelkoster.org – de website waarop zijn 
omvangrijke archief is ontsloten. 

Solidariteit is niet vrijblijvend en wat 
elders gebeurt is niet los te zien van wat 
hier gebeurt. Onderzoeker en SP’er Niels 
Jongerius: ‘Met het ophangen van een vlag 
ben je er niet. We moeten ook herkennen 
welke mechanismen hier spelen. Denk aan 
het in diskrediet brengen van onze interna-
tionale gasten, aan het criminaliseren van 
demonstranten, het meldpunt voor linkse 
universiteitsdocenten.’ Er worden oproe-
pen gedaan. ‘Kies een bank die niet in de 
wapenindustrie investeert’, oppert Krista 
van Velzen bijvoorbeeld. Iemand roept op 
tot een handelsboycot voor producten uit 
de bezette gebieden. Vanuit ROOD wordt 
gewezen op de petitie tegen wapenhandel 
stopdebommen.nl en de actie Geen geweld 
met ons geld. 

Retoriek van de permanente oorlog
Hier komt veel samen wat SP-Tweede  
Kamerlid en woordvoerder Buitenlandse 
Zaken en Defensie Sadet Karabulut eerder 
op de dag in een vlammend betoog heeft  
benoemd. Trefzeker legt ze een verband tus-
sen wereldwijde ongelijkheid, onveiligheid 
en de klimaatcrisis. ‘Of het nu de vervuiling 
van de Nigerdelta door Shell is, landontei-

gening in de Amazone of droogte in Afrika: 
het zijn de allerarmsten die de prijs betalen. 
Als niet wordt opgetreden, dreigen tiental-
len miljoenen mensen klimaatvluchteling 
te worden.’ Ze fileert de retoriek van de 
permanente oorlog, die terrorisme niet 
vermindert maar aanwakkert: ‘We doen het 
voor de veiligheid wordt gezegd, maar het 
wordt niet veiliger. Mensenrechten moeten 
worden verdedigd wordt gezegd, maar in de 
praktijk worden mensenrechten op grote 
schaal geschonden.’ Ook prikt ze genade-
loos door het ‘sterke-mannensyndroom’ 
heen van autocratische leiders als Trump, 
Netanyahu, Erdogan en Mohammed VI, die 
nieuw nationalisme bepleiten en menen 
dat er een cultuuroorlog gaande is. Ze prijst 
de buitenlandse gasten, die strijden voor 
rechtvaardigheid en de religieus-culturele 
tegenstellingen willen overstijgen. ‘Zij zijn 
het die onze steun en solidariteit verdienen; 
niet de dictators die het volk zoet houden, 
vluchtelingen tegenhouden of westerse 
economische belangen dienen’, zegt ze:  
‘Wij laten ons niet verdelen!’ 

‘Perspectief bieden’
Het laatste woord is aan Arnout Hoekstra, 
lijsttrekker bij de aanstaande Europese 
verkiezingen. Hij hekelt de wapenlobby in 
Brussel, die de militarisering van de EU  
opjaagt. ‘Maar als het gaat om de mensen 
die vluchten voor oorlog en geweld, dan 
kijkt de Europese Unie weg’, zegt hij. ‘Je wilt 
niet dat mensen de oversteek wagen. Dan 
moeten we ze daar perspectief bieden. Onze 
multinationals Afrika niet laten leegroven.’ 
Zijn conclusie: al het geld dat nu wordt 
geïnvesteerd in het moderniseren van kern-
wapens, zou geïnvesteerd moeten worden  
in vrede. In hulp, zorg, onderwijs en werk. 
Daarover is iedereen het eens. Vanuit de 
zaal roept iemand: ‘Willen jullie méér of 
minder wapenlobbyisten?’ Het lachende 
antwoord laat zich raden.

Lees Karabuluts toespraak op sp.nl/ZiC

tekst Daniel de Jongh 
foto Maurits Gemmink
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LINKSVOOR ‘MENSEN HELPEN, DAT LIGT MIJ’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Waarom werd je lid van de SP?
‘De SP maakte zich als enige partij echt 
hard tegen het schuldenstelsel en voor goed 
onderwijs voor iedereen. Ook de standpun-
ten over zorg spraken me aan. Ik was net lid 
toen Emile Roemer naar het Gevangenismu-
seum in Veenhuizen kwam, voor de aftrap 
van de verkiezingscampagne van 2017. Ik 
vond het zo inspirerend dat ik meteen actief 
ben geworden in de afdeling en van het een 
kwam het ander.’

 › Wat was er zo inspirerend aan?
‘Emile natuurlijk! Maar ook de bijeenkomst 
als geheel. Suzanne Jansen was erbij, auteur 
van Het Pauperparadijs. Dat speelt zich af in 
deze streek, dat maakt het voor mij sowieso 
al interessant. Ik ben geboren in Norg, een 
dorp op een steenworp afstand van het Ge-
vangenismuseum. Het Pauperparadijs roept 
interessante discussies op over armoede. 
Hoe kijk je tegen arme mensen aan? Wat 
moet de overheid doen? Die naam alleen al: 
paupers...’

Bas Ananias uit Assen wordt 
deze maand 19. Twee jaar 
geleden stortte hij zich als 
kersvers SP-lid meteen vol in de 
verkiezingscampagne, een jaar 
later stond hij al op de lijst voor 
de gemeenteraadsverkiezingen. 
Hij behaalde net geen zetel, 
maar werd plaatsvervangend 
raadslid; en binnenkort als 
gevolg van interne wisselingen 
alsnog gemeenteraadslid. 
Bas woont bij zijn moeder en 
stiefvader, samen met zijn zusje 
en hond Harry.

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik volg de opleiding tot onderwijsassistent, 
op het Drenthe College. Daar ben ik ook 
voorzitter van de studentenraad. Hierna 
wil ik graag doorleren: social work, aan het 
hbo. Als sociaal werker help je mensen die 
problemen hebben. Dat ligt mij, dat merk ik 
ook tijdens mijn stages.’

 › En in je vrije tijd?
‘Ik ben vooral veel in touw voor de SP. In de 
afdeling, maar ook bij de Groep van Dertig. 
Samen met ROOD zet ik me ervoor in om 
meer jongeren bij de SP Assen te betrekken.’

 › Is je hond vernoemd naar Harry van 
Bommel?
‘Haha, nee, die naam is toeval, hij komt uit 
het asiel. Toen we hem kregen, was hij er 
slecht aan toe. Maar nu gaat het heel goed. 
Het is hier fijn wandelen met de hond. Er 
lagen ooit plannen om hele stukken groen 
in Assen te privatiseren. Dankzij de SP in 
de gemeenteraad is het groen gelukkig toch 
voor iedereen toegankelijk gebleven.’



COR EN FENNA LEZEN 

WIE Cor en Fenna Vergeer, SP Leiden

LEEST In Leiden moet het anders. Bart van 
der Steen, uitg. Verloren (Hilversum).

ANDERS DAN OSS

Na Het geheim van Oss nu de volgende in 
de reeks geheimen? Ja en nee. In Leiden 
moet het anders: Geschiedenis van een 
SP-afdeling 1970-1982, geschreven door 
historicus dr. Bart van der Steen van de 
Universiteit Leiden, bevat zeker spannende 
en opmerkelijke verhalen en herinneringen 
van Leidse SP’ers van het allereerste uur. 
Maar het boek is daarnaast analytisch van 
aard en plaatst het activisme van een groep 
mensen in de context van de politieke en 
praktische ontwikkeling van een partij 
die doorbrak in een grote, Zuid-Hollandse 
studentenstad. Toch iets heel anders dan 
een Brabantse industriestad als Oss. 

Naast het boek doet de website  
geschiedenisspleiden.nl de ontwikkeling 
van de Leidse SP uit de doeken aan de hand 
van talloze foto’s, pamfletten, documenten, 
krantenknipsels en bijbehorende verhalen 
en anekdotes. Soms amusant, soms schrij-
nend, maar altijd leerzaam. 
Zowel in het boek als op de website komen 
voor SP’ers bekende namen voor, zoals Hans 
en Anneke de Bres, Gerard Harmes en Cor 
en Fenna Vergeer. Over die twee laatsten: 
Cor was in 1982 het eerste SP-raadslid 
in Leiden, Fenna was van 2002 tot 2006 
Tweede Kamerlid namens de SP. Wat vin-
den zij van het boek?

Fenna: ‘Er wordt boeiend in beschreven 
hoe de SP in Leiden zichzelf uitvond. Ge-
woon door het te proberen. De hamvraag 
daarbij was: wat is een politieke partij en 
wat moet de SP zijn? In de jaren zeventig 
speelden in de linkse scene dogma’s een 
grote rol. Maar de SP was pragmatisch. Wij 
trokken op met de mensen in het kader van 
bijvoorbeeld wijk- en huuracties.’ 
Cor: ‘Overal in de stad hadden we contac-
ten. Die hielden ons met beide benen op 
de grond en zorgden ervoor dat wij geen 
wereldvreemde hemelbestormers wer-
den, maar resultaten boekten. Met andere 

woorden: politiek bedreven we samen met 
de mensen.’ 
Fenna: ‘In het boek analyseert Van der 
Steen onze worsteling om onze eerste 
raadszetel te halen in 1982. We hadden 
de afdeling van onderop opgebouwd en 
heel veel mensen meegekregen met acties; 
het was niet vanzelfsprekend om dan ook 
volksvertegenwoordigers te hebben.’ 
Cor: ‘Ik denk dat we met trots kunnen 
terugkijken op de periode 1970-1982, die 
in het boek beschreven wordt. In die jaren 
is de basis gelegd en is de partij in Leiden 
groot geworden. Interessant zijn ook de 
parallellen met het heden. Het destijds 
door SP’ers opgerichte MAN, het Milieu 
Actiecentrum Nederland, was zeer actief 
in Leiden en richtte zich tegen het feit dat 
de industrie het milieu vervuilde en maar 
loosde naar believen, en dat de burgers 
daarvoor werden aangeslagen. Net als wat 
nu gebeurt in de klimaatdiscussie.’

tekst Rob Janssen
foto Sander van Oorspronk

Het boek en de website worden op 8 juni  
in Leiden gepresenteerd en tot 1 juni krijgen  
SP-leden korting op de boekenprijs bij bestelling 
via info@verloren.nl

Een fascinerend boek en een kleurrijke website vestigen 
de aandacht op de geschiedenis van de SP in Leiden. 
Beide doen een leerzaam en inspirerend boekje open 
over de strijd en de successen in een stad die niet direct 
in het traditionele SP-‘heartland’ ligt. 
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Tribune april 2019

PRIKBORD@SP.NL

REKENEN
Ik zie iets geks op blz. 8/9 van de Tribune 
van april, óf er moet iets veranderd zijn 
wat mij ontgaan is. De Eerste Kamer heeft 
toch 75 zetels, dus lijkt mij dat je voor een 
meerderheid er 38 nodig hebt. In het blad 
wordt gesteld dat er 37 nodig zouden zijn. 
Is dit gewoon slordig of zit ik mis?
A. van den Berg, Vaassen

U heeft helemaal gelijk. Gelukkig kunnen 
wij wél rekenen op onze oplettende lezers!
– redactie Tribune

PENSIOEN
Wat schetst mijn verbazing, dat het 
pensioenfonds voor de metaalnijverheid 
de REKENLEEFTIJD heeft verhoogd, 

naar 68 jaar. Dit is een autonome beslissing 
om de eigen pot te beschermen. Als je op 
de website van het pensioenfonds nu als 
leeftijd 67 jaar en 4 maanden invult, is de 
pensioenuitkering 0,00. Erg triest en echt 
een item voor de SP!
B.O., Nijmegen

IQ EN REFERENDA
Democratie staat onder druk. Een 
universitair docent pleitte onlangs voor 
het IQ als maatstaf om gekozen te kunnen 
worden. In een tv-programma bleken 
studenten van mening dat iemand met 
veel opleiding meer stemmen zou moeten 
hebben dan mensen met minder opleiding. 
Ik neem aan dat dictators geen domme 
mensen waren en zijn. Toch was en is 
hun denkvermogen geen waarborg tegen 
slechtheid. Integendeel. Het houden van 
referenda, dát vind ik een versterking  
van de democratie. Zeker in Nederland,  
waar verkiezingsbeloften verdwijnen in  
de coalitievorming.
A.P. van Dijk, Drachten
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Tribune mei 2019

PRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar  
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

FOUTJE!
Anders dan in het colofon vermeld 
stond, is de foto van Lilian 
Marijnissen op de voorpagina van 
de Tribune van maart gemaakt door 
Rianne Noordegraaf. Sorry, Rianne!

BRIEVEN
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PUZZEL

De winnaar van de aprilpuzzel 2019  
is C. Aarts uit Dongen. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 29 mei naar de puzzel redactie  
van de Tribune;  Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek verloot uit de 
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN APRIL 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3

4 5 6

7  

8 9

10 11  

12 

13

14  

15 

16  

Henry en Lucas, © FLW 2019 

Horizontaal
4 Gelauwerde tropische bomen? (9)
7 Luidruchtige toespraak van de god Thor. (11)
10 Opdracht: zet alles weids in het vooronder. (8 en 4,4)
11 [Spreekwoordelijk op deze plaats.] Dank. (5)
12 Overnachting (met kwaliteitskeurmerk) voor 
beroemdheden. (12)
14 Gegarandeerd tot fundament geslagen. (6)
15 Daar galmt een depressieve echo. (2,2,3)
16 De jeugd lijkt niet erg actief. (8)

Verticaal
1 Kleine onveroordeelde middenstander (m.)  
neemt het niet zo nauw met de wet. (3,4,6)
2 Omgekomen bij het paintballen.  
Dat was te verwachten. (11)
3 Pistoolaansteker. (13)
5 Van de rode planeet gekomen om hier te snoepen? (12)
6 Velt vonnis vanaf de zijlijn. (12)
8 Hinderlaag in twee delen. (8 en 3;5)
9 Man op de top van zijn kunnen. (3, ook afk.)
13 Oehoe met zwemdiploma? (6)

De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, en een aantal omschrijvingen  
(op volgorde: v.l.n.r. & rij-na-rij) die naar getallen (ook jaartallen, tel. nummers etc.) in  
de cellen verwijzen. Slechts een deel van alle vakjes is nodig om de puzzel op te lossen: 
maak de cellen van de correcte getallen zwart, en uiteindelijk zal een symbool verschijnen. 
Dit symbool vormt de oplossing. Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en het 
zwartmaken van de verkeerde cellen zal het nóg lastiger maken. Veel plezier! Deze keer zijn 
de meeste getallen verbonden aan de (geschiedenis van de) Brexit.

NUMMERPLAATJE

NUMMERPLAATJE
 
De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, en een aantal omschrijvingen 
(op volgorde: v.l.n.r. & rij-na-rij) die naar getallen (ook jaartallen, tel. nummers 
etc.) in de cellen verwijzen. Slechts een deel van alle vakjes is nodig om de 
puzzel op te lossen: maak de cellen van de correcte getallen zwart, en 
uiteindelijk zal een symbool verschijnen. Dit symbool vormt de oplossing. 
Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en het zwartmaken van de 
verkeerde cellen zal het nóg lastiger maken. Veel plezier! 
Deze keer zijn de meeste getallen verbonden aan de (geschiedenis van de) 
Brexit. 
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Ons arme ‘achterblijvers’. 
Wij willen weg! Of is het ‘wilden weg’... 
‘The no’s have it’ met 391 tegen 242. 
Gaat dit nog eens een populair artikel worden? 
Ye Olde Referendum. 
Beginnen met kool & staal. 
Brexatom (de legislatie). 
Nog maar een verkiezing dan? 
Opkomst! 
Londen, ‘People’s Vote March’. 
Het Lagerhuis stelt uit. 
Gibraltar. Was dat al niet in Utrecht geregeld? 
Nieuw geld? Gewoon wat bijdrukken 
(6 weken na referendum). 

In Maastricht van Economische 
naar Politieke Unie. 
In 1975 stemde men nog ‘remain’. 
Faragexit UKIP-leiderschap. 
Sir James Goldsmith richt de 
‘Referendum Party’ op. 
Instemming EU met ‘de brexitdeal’. 
Tot 2002 geheim docje over Britse 
soevereiniteit in de EU. 
Charles zegt ‘non’.
Camerexit (als ‘backbencher’). 
Begin 2018: laagste werkloosheid 
sinds 1975.

Horizontaal
3) Krekel 6) Terp 11) Een meesterlijke zet 12) Krijt 13) 
Horrorspits 16) Trip 17) Zoen 18) Schone Schijn 19) 
Uitglijer 20) Gierput 21) Kokend.
Verticaal
1) Geestverwanten 2) Meter 4) Welzeker 5) 
Kampioensstress 7) Patrijspoort 8) Oen 9) Vertrekhal
10) Lijkstijfheid 14) Plus 15) Tot nu toe 16) Toner.

De volgorde van de gezochte 
woorden in het spiraaltje is:

KrantenmaN; NieuwsflitS; 
SublimatiE; Eenduidig; 
gebonden; nalezen; nietje; 
ethos; stuk; kop; ps.

CRYPTOGRAM SPIRAALTJE
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BEN JIJ EEN 
JONGE SP’ER, 
MAAR GEEN 
ROOD-LID?  
SLUIT JE NU 
GRATIS AAN EN 
STEUN DE MEEST 
ACTIEVE
POLITIEKE 
JONGEREN-
ORGANISATIE 
VAN NEDERLAND!

In het rapport ‘Aarde, boer en consument 
verdienen beter’ worden interessante analyses 
en vergezichten gegeven over de toekomst van 
de landbouw. Diervriendelijker, duurzamer en 
eerlijker; als landbouw uw interesse heeft, is 
deze publicatie het lezen waard!

Van 20 tot en met 26 juli organiseert ROOD de Zomerschool, een week vol 
inspirerende en leerzame scholingen. Het thema dit jaar is ‘Beweging  
bouwen’. Overal in de wereld zien we groepen mensen opstaan voor 
verandering. Van klimaatbewegingen tot huurders die zich verenigen. Als 
socialisten bouwen wij voortdurend aan een beweging om de wereld te 
 veranderen. Hoe versterken wij onze beweging? Wat kunnen we leren van 
andere bewegingen? En hoe zorgen we ervoor dat verschillende soorten 

AARDE, BOER EN 
CONSUMENT  
VERDIENEN BETER

strijd samenkomen in ons verhaal? Al deze en andere vragen komen aan 
bod tijdens de Zomerschool. Natuurlijk is de ROOD Zomerschool niet alleen 
leerzaam, maar ook heel gezellig. Het is een geweldige kans om ROOD-leden uit 
het hele land te ontmoeten!  
Meld je dus snel aan, door 50 euro over te maken op rekening nummer  
NL35RABO0321512812, ten name van Rood jongeren in  
de SP.  Vermeld hierbij je naam, je lidnummer en ‘zomerschool’.  
 

KOM NAAR DE ROOD-ZOMERSCHOOL

shop.sp.nl/shop/particulier/
rapporten/aarde-
boer-en-consument-
verdienen-beter
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Teleurstelling groot, leden nu aan zet

6

Omar Alharbek
Oorlogsvluchteling focust op de toekomst
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Medicijnen
De complexe strijd om uw pilletje

22

Huisjesmelker van het jaar
‘Als het je hier niet bevalt: vertrekken’

24

Ron 
‘Ik neem verantwoordelijkheid’

4

COLUMN

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Dreun
Het is de zondag na de Europese 
verkiezingen. De uitslagen komen binnen. 
Aan het eind van de avond zien we ook 
de Nederlandse uitslag. Waar we sinds de 
exitpolls voor vreesden is werkelijkheid 
geworden. Geen zetels voor ons in het 
Europees Parlement. Ik denk aan al die 
SP’ers die zich de afgelopen weken het 
vuur uit de sloffen liepen. Ik denk aan 
de kiezers die aan ons hun vertrouwen 
hebben geschonken. Zij moeten komende 
periode ons linkse en Eurokritische geluid 
in het Europees Parlement missen. Het is 
een harde dreun.

We wisten dat het moeilijke verkiezingen 
zouden worden. De opkomst is altijd laag. 
Maar geen zetels? Veel vragen komen in 
mij op. Hoe kan het bijvoorbeeld dat de 
helft van de mensen die een paar weken 
geleden nog op ons stemden, nu thuis 
zijn gebleven? Waarom is het ons niet 
gelukt om de terechte teleurstelling en 
begrijpelijke boosheid over de gevestigde 
orde te mobiliseren? De komende tijd 
moeten we op zoek naar antwoorden op al 
deze vragen. Kritisch en eerlijk en samen 
met elkaar. Geen excuses maar analyses, 
zodat we de noodzakelijke lessen leren.

Bovenal moeten we ook op zoek naar 
betere manieren om mensen aan ons te 
binden. Dat zal niet eenvoudig zijn. Maar 
ik weet ook dat we samen de weg omhoog 
weer kunnen vinden. Een andere optie 
is er ook niet. Omdat we geloven dat een 
andere wereld mogelijk is. Omdat we 
beseffen dat een samenleving op basis van 
menselijke waardigheid, gelijkwaardigheid 
en solidariteit harder nodig is dan ooit.

We hebben een flinke dreun gekregen, 
maar we zijn niet verslagen. Met 
overtuiging en vastberadenheid gaan we 
samen de weg omhoog weer vinden.

 8 Groningen: Kinderen van de gaswinning
 10 Raalte: Ook ’s nachts in touw
 21 Uitgelicht: OV in actie voor pensioen
 28 LinksVoor: Iris van de Kolk gaat voorbereid op pad
 29 Sandra kijkt: ‘Knock down the house’

14, 15, 16, 17: Nieuws 30 Prikbord 31 Puzzel 
32 Theo de buurtconciërge
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OMDAT POLITIEK 
PERSOONLIJK IS

ZO’N 25 JAAR GELEDEN startte mijn politieke 
vorming. Als zoon van een reeds op jonge 
leeftijd ziek geworden koelmonteur en een 
keihard voor het gezin werkende schoon-
maakster voelde ik hoe politieke besluiten 
gezinnen hard kunnen raken. Hoe de ver-
slechtering van de WAO mijn vader sloopte, 
hoe thuis de elektriciteit werd afgesloten 
nadat mijn moeder haar baan verloor en hoe 
de stijging van de huur ons gezin in grote 
problemen bracht. In ‘mijn’ stad Heerlen zag 
ik in de jaren negentig van de vorige eeuw 
hoe politieke besluiten voor armoede en 
ellende hadden gezorgd. 

Ik zag de in hun stoflongen stikkende en 
voor eerherstel strijdende oud-mijnwerkers, 
‘hun’ tweeduizend op straat zwervende 
zonen en dochters en onze ontzielde en ont-
moedigde gemeenschappen. Ik hoorde ‘kijk 
uit voor de spuit’ als repeterende waarschu-
wing van menig moeder aan haar op straat 
spelende kinderen. Uit de geluids installaties 
van de oude stationstunnel hoorde ik de 
klanken van klassieke muziek om de junks 
te weren die kennelijk, anders dan wij 
jongeren, alleen tijdens een trip die muziek 
onuitstaanbaar vonden. 

Ik leerde al op jonge leeftijd dat politiek 
geen spelletje is. 
Politiek is persoonlijk. Niet ‘persoonlijk’ 
als in individueel of privé, maar als recht-
streeks en direct. Politieke besluiten raken 
mensen in hun levens. Ze kunnen mensen 
aanmoedigen of ontmoedigen. Ze kun-
nen aanzetten tot actie of vermurwen tot 
cynisme. Ze onthullen welke belangen er 
worden gediend. Ze bewijzen hoe groot de 
leugen van technocratische politiek is. En 
wáárom we politiek niet aan politici moeten 
overlaten. Volksvertegenwoordigers moeten 
de implicaties van hun keuzes voelen. Ze 
begrijpen. Erbij stilstaan. Ernaar handelen.

De politieke onwil om de lonen te verhogen, 
leidt tot meer werkende armen. De politieke 
keuze om werk te ‘flexibiliseren’ leidt tot 
grote onzekerheid voor werkende mensen 
en exorbitante winsten voor de steenrij-
ken. Politieke keuzes om Shell, Philips en 
AkzoNobel al jaren géén winstbelasting in 

Nederland te laten betalen zijn niet zonder 
gevolgen. Als grote bedrijven normaal 
belasting zouden betalen, zou er jaarlijks 
47 miljard meer zijn om te investeren. 
Durf dan nog maar eens te beweren dat 
het oplossen van armoede onmogelijk is. 
Durf dan nog maar eens te beweren dat 
het invoeren van een Nationaal ZorgFonds 
zonder eigen risico onmogelijk is. Durf dan 
nog maar eens te stellen dat een satirische 
aanval op de macht onvergeeflijk is. 

Politieke keuzes zijn geen abstracties, ze 
zijn geen kwestie van smaak, ze raken 
mensen zeer persoonlijk. Ze raken miljoe-
nen mensen rechtstreeks in hun levens. 
‘Politiek is zo intiem als de liefde’, zei de 
jonge Franse schrijver Édouard Louis toen 
ik hem begin 2019 in Parijs ontmoette. Hij 
schreef in zijn geniale boek Ze hebben mijn 
vader vermoord de volgende passage aan 
zijn vader:  

“Op een dag in de herfst werd de school-
bonus, die elk jaar aan de gezinnen werd 
uitgekeerd om te helpen bij de aanschaf 
van schoolbehoeften, schriften en school-
tassen, met bijna honderd euro verhoogd. 
Je was dolblij, in de woonkamer riep je: 
‘We gaan naar zee!’ en met z’n zessen 
waren we in onze vijfpersoonsauto ver-
trokken. De hele dag was één groot feest. 
Bij mensen die alles hebben, heb ik nog 
nooit een gezin naar zee zien gaan om 
een politieke beslissing te vieren, want 
voor hen verandert de politiek bijna niets. 
De heersende klasse kan klagen over 
een linkse regering, kan klagen over 
een rechtse regering, maar een regering 
bezorgt ze nooit spijsverteringsproblemen, 
een regering verbrijzelt nooit hun rug, een 
regering stimuleert ze nooit om naar zee 
te gaan. De politiek verandert niets of erg 
weinig aan hun leven. Ook dat is vreemd, 
zij doen aan politiek, terwijl de politiek 
bijna geen invloed op hun leven heeft. Voor 
de heersende klasse is politiek meestal 
een esthetische kwestie: een manier om 
over zichzelf te denken, een manier om de 
wereld te zien, om zichzelf op te bouwen. 
Voor ons was politiek een kwestie van 
leven of doodgaan.”

Precies om die reden strijden duizenden 
SP’ers in de voormalige Mijnstreek voor een 
stad en streek ontdaan van misère. ‘Het was, 
is en wordt hier toch niks’, hoorde ik de cynici 
zeggen. Dat zullen we nog wel eens zien dan, 
dachten de optimisten. Precies om die reden 
bouwden we op de plek van de oude stations-
tunnel een nieuw station – misschien wel het 
meest bijzondere van heel het land. Precies 
om die reden streden schoonmakers voor 
doorbetaling bij ziekte, voor een respect-
volle behandeling en een betere waardering. 
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Precies om die reden begrijpen wij dat 
de machtelozen van vandaag de machti-
gen van morgen kunnen zijn als ze zich 
organiseren.

Als politiek voor mij persoonlijk is, bete-
kent dat ook dat ik streng ben voor mezelf. 
Het resultaat van de Europese verkiezin-
gen is bitter en extreem teleurstellend. We 
voelen allemaal de enorme pijn die bij zo’n 
nederlaag hoort. Ik voel die tot in mijn 
vezels. Bij een dergelijke nederlaag hoort 
het nemen van verantwoordelijkheid.

Die neem ik. Aan het einde van dit jaar heb 
ik onze partij vier jaar lang vol overtuiging en 
energie gediend. Dat was en is elk moment 
een grote eer. Daarna zal ik mij niet opnieuw 
verkiesbaar stellen. Ik zal ervoor zorgen dat 
het stokje in het najaar op een goede manier 
wordt overgedragen.

In de diepste overtuiging dat onze idealen het 
waard zijn om met branie voor op te komen, 
zal ik mij de komende tijd nog méér toeleg-
gen op het organiseren van méér mensen en 
moed. Terug naar de basis. Om samen oude 

donkere tunnels te veranderen in nieuwe 
trotse (tussen)stations. Om samen de voor-
uitgang af te dwingen die nu als krankzinnig 
en onhaalbaar wordt beschouwd. 
Mijn filosofie is net als die van mijn grote 
organizing-held Saul Alinksy verankerd 
in oneindig optimisme. “It must be, for 
optimism brings with it hope, a future with 
a purpose, and therefore, a will to fight for a 
better world.”

Met optimistische en strijdbare groet,
Ron Meyer 
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De uitslag van de verkiezingen voor het Europees Parlement zijn voor de 
SP teleurstellend. We haalden niet genoeg stemmen om zetels in Brussel te 
bemachtigen. Met de leden zal deze uitslag goed besproken worden – in de 
woorden van lijsttrekker Arnout Hoekstra: ‘Schouders eronder en als partij 
weer de weg naar boven vinden!’

‘ VAN TEGENSLAGEN WORD  
JE STERKER, MAAR WINNEN 
IS TOCH ECHT LEUKER’

DE SP-SCORE van 3,4 procent van de stem-
men is, met maar 26 te verdelen Nederland-
se zetels, niet genoeg om in het Europees 
Parlement te blijven. Ook als er straks 
alsnog een Brexit komt – en er wat zetels 
bijkomen voor Nederland – zal de SP niet 
terugkomen.

Arnout Hoekstra, die de SP-lijst aanvoerde 
tijdens deze verkiezing: ‘Ik baal enorm van 
het verlies bij deze verkiezingen. Afgelopen 
half jaar had ik mij er helemaal op voor-
bereid om de komende vijf jaar in Brussel de 
strijd aan te gaan. Ik was zelfs al begonnen 
om mijn Franse taal bij te spijkeren. Dat 
loopt nu even anders. Maar het verlies is 
vooral groot voor de partij – en vergeet niet 
onze medewerkers in Brussel, die nu ook 
iets anders moeten vinden.’ Hoekstra had 
de campagne, ondanks de uitkomst, niet 
willen missen: ‘Samen met ons team in 
Brussel hebben wij als kandidaten veel en 
intensief samen opgetrokken. In vele zaal-

tjes debatten gevoerd, door heel Nederland 
gereisd om ons verhaal te vertellen. Ik heb 
de afgelopen maanden veel geleerd, veel 
gezien, veel mensen gesproken. Het heeft 
mij nog strijdbaarder gemaakt.’ Wat hoopt 
hij? ‘Dat iedere nederlaag weer leidt tot 
grotere overwinningen. Van tegenslagen 
word je sterker, maar winnen is toch echt 
leuker. Wij moeten even door het verlies 
heen, en daarna vooral weer door: schou-
ders eronder en als partij weer de weg naar 
boven vinden!’

Opkomst hoger
De opkomst was in Europa net als in 
Nederland hoger dan vorige keer. In maar 
liefst twintig landen was de opkomst hoger. 
De opkomst was in Slowakije het laagst. In 
België was de opkomst het hoogst – daar 
geldt dan wel weer een opkomstplicht. De 
verkiezingen werden in een aantal landen 
gecombineerd met andere verkiezingen of 
referenda. In België waren er meerdere  

verkiezingen tegelijk; in Roemenië was er 
een referendum over de aanpak van cor-
ruptie – ze stemden daar trouwens in grote 
meerderheid tegen amnestie en straf-
vermindering voor corrupte politici. De 
opkomst in Nederland was de hoogste sinds 
1989. Wat nog wat anders is dan de opkomst 
onder onze kiezers.

Fragmentering
Onze zuiderburen kozen voor het eerst 
onze kameraden van de PVDA/PTB het  
Europees Parlement in met één zetel – 
vooral dankzij het Franstalige deel, waar  
de partij meer dan 14 procent scoorde.  
Ook onze Deense vrienden van de Rood-
Groene Alliantie (Enhedslisten) hadden  
een nieuwe Europese zetel te vieren.  
Zij komen terecht in de iets verzwakte 
GUE/NGL-groep, waar de SP ook toe  
behoorde. Die ging van 52 naar 39 zetels. 
Het goede nieuws voor de groep is dat de 
sociaaldemocraten (met de Nederlandse 

EUROPESE VERKIEZINGEN
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221 zetels

Europese Volkspartij  

179 zetels

48 zetels

Europa van Vrijheid en  

Directe Democratie  

54 zetels

52 zetels
(Nog) niet bij een groep  

32 zetels52 zetels

50 zetels

De Groenen/ 

Vrije Europese Alliantie  

69 zetels

191 zetels

Socialisten en Democraten 

153 zetels

VVD
2019    

2014     

D66
2019   

2014       

CU/SGP
2019   

2014   

FvD 
2019   

PVV  
2019 geen

50+ 
2019   

PVV 
2014    

CDA 
2019       

2014       

GroenLinks
2019    

2014    

 
PvdA
2019         

2014   

SP
2019 geen 

2014    

PvdD
2019  

2014  

2019 2014

Europees Verenigd Links/ Noords Groen Links  38 zetels

Europa van Naties en Vrijh
eid

(pas in 2015 gevormd)  

58 zetels

Totaal  
aantal  
zetels:  

751

DE UITSLAG EN 
PARLEMENTAIRE 
GROEPEN
De uitslag van 2014 is op 
basis van de samenstelling 
tijdens de eerste zitting na 
de verkiezingen in de nieuwe 
samenstelling. Welke partij 
of parlementariër bij welke 
groep zit, kan tussentijds 
veranderen. Op dit moment 
staat voor sommige partijen 
nog niet vast waarbij ze zich 
gaan aansluiten.  
De uitslag van 2019 is dan 
ook weergegeven ALSOF 
alle partijen in dezelfde 
groep gaan als vorige keer of 
in de groep gaan die ze van 
tevoren aangaven. Maar dat 
staat soms nog niet vast. 

PvdA) en de christendemocraten (met  
het CDA) samen geen meerderheid meer 
hebben – en dus meer op zoek moeten naar 
steun. Maar ze kunnen die ook zoeken bij 
de Groenen of een van de rechts-conserva-
tieve groepen. 

Bij de rechtse partijen is een verschuiving te 
zien naar nog rechtser, conservatiever, na-
tionalistischer en zelfs extreemrechts. De 
groei is zorgwekkend, maar valt nog mee 
als je het vergelijkt met de verwachtingen 
vooraf. Tegelijk groeit ook de Groene groep, 
waardoor het verlies op links meevalt. In 
Europa komt hetzelfde beeld naar voren als 
in de Nederlandse politiek: fragmentering 
en afgekalfde steun voor de traditioneel 
grote partijen. 

Analyse: de leden aan zet
De analyse van de uitslag is volop bezig.  
Er is al een aantal schoten voor de boeg  
geweest (onder andere van Tweede Kamer-
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lid Ronald van Raak bij Buitenhof), die erop 
neerkwamen dat we er niet in geslaagd zijn 
onze Eurokritische stemmers naar de stem-
bus te krijgen. Waarom? Daar gaan eerst de 
leden het over hebben. De komende weken 
zijn er lokale SP-ledenvergaderingen. De 
afdelingsvoorzitters nemen de conclusies 
daarvan mee naar de Partijraad van 22 juni. 
Daar zal de campagne en de uitslag uitvoe-
rig besproken worden. •

tekst Diederik Olders
foto Peter Maarten de Vos
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‘Een brief aan de NAM’ is 
een knappe musical van een 
twaalfjarig meisje uit het 
Groningse aardbevingsgebied. 
Het stuk legt op ontroerende 
wijze een onderbelicht gevolg 
van de gaswinning bloot.

ALS HUISWERK MAKEN

NIET MEER LUKT

ALS DE ZOVEELSTE AARDBEVING Gronin-
gen teistert en minister Wiebes (VVD) 
noemt dat dan ‘een bevinkje’, dan kun 
je je verbazen over zoveel arrogan-
tie en onbegrip. Als dan even later 
oud-Tweede Kamerlid Ton Elias, ook 
VVD, met de uitspraak ‘shit happens’ 
suggereert dat Groningers de ellende 
maar moeten verdragen en vervol-
gens ook nog stelt dat ze maar moeten 
verhuizen, dan kun je je afvragen of 
sommige politici het ooit leren.

De twaalfjarige(!) Edith Holscher deed 

feitelijk een nieuwe poging daartoe. 

Zij woont in het aardbevingsgebied 

en bedacht, schreef en regisseerde 

een musical met de titel Een brief aan 

de NAM: Naar een kind zullen ze wel 

luisteren. Die werd op 24 mei voor het 

eerst opgevoerd, in theater De Kielzog 

in Hoogezand. Sandra Beckerman was 

erbij.
‘Heel erg knap gemaakt en professio-

neel aangepakt door deze kinderen’, 

zegt het SP-Tweede Kamerlid. ‘Ze 

geeft met deze musical een stem aan 

kinderen die opgroeien in het aardbe-

vingsgebied.’ Hun specifieke pro-

blematiek is een zwaar onderbelicht 

thema, aldus Beckerman. ‘Er zijn in 

Groningen tienduizend mensen ziek 
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ALS HUISWERK MAKEN

door de gevolgen van de gasboringen 

en de slechte schade-afwikkeling. Hoe 

werkt dat door op kinderen? Wat be-

tekent het voor hen als het huis en de 

school niet veilig zijn, als hun ouders 

constant gebukt gaan onder stress en 

verdriet?’ Sandra Beckerman krijgt 

regelmatig schrijnende verhalen van 

ouders te horen. Zoals het voorval met 

een kind dat aan de avondvierdaagse 

meedeed. Toen zich onweer aan-
diende, schoot het kind van het geluid 
daarvan dusdanig in de stress dat het 
over de finish gedragen moest wor-
den. Een ander kind kon niet naar het 
gymnasium, omdat het gewoon niet 
lukte om thuis huiswerk te maken.
Toch was er tijdens de voorstelling 
genoeg te lachen. Zo genoot Becker-
man van de passage met de ‘Killer-
robot’. Die beeldde op ironische wijze 
het computersysteem uit, waarmee 
de overheid bepaalt of je huis veilig is 
of niet. ‘Dat was zeker grappig. Maar 
tegelijkertijd ook pijnlijk.’
Sandra Beckerman probeert nu de 
voorstelling naar de Tweede Kamer in 
Den Haag te halen. Immers: naar een 
kind zullen ze wel luisteren... 

tekst Rob Janssen
foto’s Anjo de Haan©

De jonge 
musicalsterren  
in actie.

Sandra 
Beckerman 
complimenteert 
Edith Holscher.



10 TRIBUNE juni 2019

‘OVERDAG STUURT  
 DE POLITIE ONS WEG’

Tussen Zwolle en Deventer ligt Raalte, een kleine gemeente 
met een kleine SP-afdeling. Die heeft het niet makkelijk 
gehad, maar met doorzettingsvermogen, nieuw elan en vooral 
enthousiasme timmeren actieve leden er aan de weg.

SP-AFDELING RAALTE
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DE PLAKKAATVERF IS VAN DE HEMA en op het 
flesje lijm staat Collall. De dikke Edding-
marker gaat van hand tot hand. Sandwich-
borden en affiches worden er gemaakt voor 
komende zaterdag, als ze de straat op gaan. 

Het is een dikke week voor de Europese 
verkiezingen en we zijn in Wijhe, Over ijssel. 
Een groep SP’ers van de afdeling Raalte, 
die ook de gemeente Olst-Wijhe behelst, is 
vandaag bijeengekomen om de campagne-
activiteiten in Raalte, Heino en Wijhe van 
komende zaterdag voor te bereiden. En dat 
gaat er gezellig aan toe. Voortdurend worden 
herinneringen opgehaald en anekdotes ver-
teld over gevoerde acties, die de aanwezigen 
nog steeds doen grinniken. Zo deinzen de 
SP’ers van Raalte er niet voor terug om  
’s nachts actie te voeren. De afdeling bereid-
de eens midden in de nacht een actie voor 
tegen de kaalslag in het streekvervoer, zodat 
voormalig SP-raadslid Harry van Kampen 
– van beroep buschauffeur – ’s ochtends de 
eerste bus van de dienstregeling als actiebus 
kon besturen. Ook de ritten met een heuse 
gratis paardentram compleet met haltes 
langs de weg, eveneens om op een ludieke 
manier het belang van het streekvervoer te 
onderstrepen, staan nog vers in het geheu-
gen. En dan die twee meter hoge ouderwetse 
brievenbus als SP-eerbetoon aan de laatste 
PostNL-postbode in vaste dienst; zóveel 
bekijks had het ding in het centrum van 
Raalte getrokken. En komend weekend 
gaan ze weer ’s nachts op pad. Dit om het 
centrum van Raalte alvast op te sieren met 
protestborden tegen de zogenaamde Brus-
selse notificatierichtlijn, die gemeenten in 
de wielen rijdt als het gaat om bijvoorbeeld 
het tegengaan van winkelleegstand. Maar 
dat opsieren van het centrum… moet dat 
echt ’s nachts? ‘Ja,’ zegt Shraddha Pitrma-
nova, ‘want overdag stuurt de politie ons 
weg.’ Om daar grijnzend aan toe te voegen: 
‘We zijn nou eenmaal stout.’ Guus van Riel, 
glimlachend: ‘We hebben hier wel vaker rare 
dingen  gedaan.’ Gaat het om opzienbarend 
actievoeren in Raalte en omgeving, dan 
wordt Harry van Kampen door partijgenoten 
liefkozend ‘een ongeleid projectiel’ ge-
noemd. Hij bestempelt zichzelf echter, ook 
glimlachend, als ‘een creatieve geest’.     

De boodschap wordt duidelijk naarmate 
het knip-, plak-, schrijf-, en schilderwerk 
vordert: ‘Mensen boven multinationals’, 
‘Stop de verspilling’ en natuurlijk ‘Brussel 
niet de baas’. 
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Misschien is creativiteit wel een vereiste in 
Raalte en Olst/Wijhe. Zo besloot de gemeen-
te Olst-Wijhe geen verkiezingsborden meer 
te plaatsen voor de Europese verkiezingen. 
Te duur en niet meer van deze tijd, aldus de 
gemeente. Wat doe je dan als SP-afdeling? 
Juist: creatief zijn en zelf plakken, schilderen 
en vooral lef tonen. Shraddha: ‘We zwem-
men hier nou eenmaal tegen de stroom in. 
Er is hier veel gevestigde macht. Dan moet je 
niet bang zijn.’ Misschien is het daarom dat 
het omstreden SP-filmpje met het personage 
Hans Brusselmans bij deze activisten goed 
viel. Guus van Riel: ‘Ik vond dat de verper-
soonlijking van de macht goed in beeld was 
gebracht. Jammer dat SP’ers elkaar in de 
haren vlogen. De intentie van het spotje was 
goed.’ ‘De Europese elite is voor zichzelf 
bezig. Dat werd in het filmpje uitgebeeld en 
daarom vond ik het goed’, zegt Harry van 
Kampen.  

Rustig van je geld genieten
Raalte is een plattelandsgemeente tussen 
Deventer en Zwolle met ongeveer 37.000 
inwoners, het iets westelijker gelegen 
Olst-Wijhe is qua aantal inwoners de helft 
kleiner. Het zijn rustige plattelandsgemeen-
ten, aangenaam, groen en met hier en daar 
ronduit idyllisch landschappen. ‘Over het 
algemeen is de bevolking hier welgesteld, 
gemoedelijk en katholiek’, zegt Shraddha. 
‘Bovendien is het hier veilig. Rustig van je 
geld genieten, lijkt hier het devies.’ Lokale 
partijen zijn zowel in Olst-Wijhe als Raalte 
sterk, van de landelijke partijen scoren CDA 
en VVD het beste.

De raadsverkiezingen van vorig jaar ver-
liepen niet goed voor de SP. De twee zetels 
gingen verloren en sindsdien heeft de partij 
geen raadsfractie meer. Ook het ledental 
liep langzaamaan terug. Shraddha Pitrma-
nova trekt de dop van de Edding-viltstift en 
voltooit een sandwich-bord. ‘Die verkie-
zingsuitslag was voor ons een wake-up call. 
De raad slokte toch mensen op en dat was 
niet altijd even gemakkelijk op te vangen in 
een kleine afdeling als de onze. In die zin 
gaf de uitslag ons meer ruimte om ons te 
concentreren op datgene waarvoor we ooit 
zijn opgericht.’ Daarvoor was versterking 
van de basis hard nodig. ‘Wij zeiden tegen 

de mensen:  kom erbij, een links geluid is 
hard nodig.’ Een van de nieuwe mensen is 
Thea Woesthuis. Zij is actief in het actie-
comité ‘De Ceintuurbaan is geen racebaan’, 
dat zich samen met de SP voor een veilige 
verkeerssituatie op die weg inzet – met 
succes overigens, want de gemeente gaat 
de problemen aanpakken. ‘Ik was al jaren 
SP-stemmer’, vertelt Thea terwijl Shraddha 
een sandwich-bord omhangt om te passen. 
‘Vooral vanwege de zorgstandpunten van de 
partij; ik ben namelijk vrijwilliger in de zorg.’ 
Via het actiecomité kwam ze in contact 
met de lokale SP en besloot ze actief lid te 
worden.

Shraddha Pitrmanova had inmiddels het 
voorzitterschap van de afdeling op zich 
genomen. Ook zij kwam via de ‘zorgroute’ 
bij de SP. ‘Ik ben verpleegkundige en kom 
vaker bij mensen thuis. Ik kwam bijvoor-
beeld in aanraking met zorgmijders en daar 
schrok ik van. Tegelijkertijd hoorde ik over 
het Nationaal ZorgFonds, verdiepte me erin 
en werd toen lid van de SP.’ Shraddha komt 
oorspronkelijk uit Tsjechië, een land met 
een weinig verheffend socialistisch verle-
den. ‘Het socialisme dat daar in het verleden 
werd bedreven had met democratie niets te 
maken. Hier in Nederland besefte ik na ver-
loop van tijd: als ik echt iets wil verbeteren, 
moet ik bij de SP zijn.’  
Intussen werd ook het afdelingssecretariaat 
ingevuld door een nieuw gezicht en stond 
er binnen een jaar na de electorale klap een 
opgefrist nieuw team. ‘Mijn enthousiasme is 
daardoor weer gegroeid’, zegt Ellen van den 
Berg, penningmeester van de afdeling.
Niet dat de mensen die de kar in het verle-
den trokken definitief uit beeld zijn. Zo is 
Willy Lourenssen, die in de jaren negentig 
begon met het bouwen aan de SP Raalte en 
ook jarenlang raadslid was, weer in beeld. 
Lourenssen nam naar eigen zeggen de 
laatste jaren ‘wat afstand’ na wat interne 
strubbelingen, maar staat open voor de 
uitnodiging om de club toch weer te komen 
versterken. ‘Hij is toch een beetje de vader 
van de afdeling’, zegt Shraddha. 

Tractor en shovel 
Harry van Kampen haalt zijn telefoon 
tevoorschijn en laat foto’s van een oude 

legertractor zien. Een oude shovel van de 
landmacht heeft hij ook. Hij werkte ooit 
bij Defensie bij de genie, het strijdmacht-
onderdeel dat het terrein bewerkt om voor 
de eigen troepen de doorgang mogelijk te 
maken dan wel voor de vijandelijke troepen 
te bemoeilijken – waarmee de passie voor 
genoemde voertuigen is verklaard. Nu werkt 
hij al vele jaren als buschauffeur bij Syntus 
en is hij tevens actief bij de vakbond FNV. 
Drie periodes zat hij namens de SP in de 
gemeenteraad van Raalte. Tot vorig jaar dus. 
Jammer? ‘Dat wel. Raalte mist een SP-geluid 
in de raad. Maar er vielen mensen weg, er 
moest een nieuwe impuls komen.’ Er werd 
door de SP in de raad zeker het nodige bin-
nengehaald. Gratis parkeren in het centrum 
bijvoorbeeld, oplaadpunten voor elektrische 
auto’s, een gezamenlijke ruimte voor zelf-
standig wonende psychiatrische patiënten; 
bij veel goede dingen stond de SP aan de 
basis – met Harry voorop. Het voort durend 
aandacht vragen voor de benarde positie 
van mensen met de laagste inkomens en 
in kwetsbare posities, het zich hard maken 
voor het realiseren van kleine verzachtende 
maatregelen voor die mensen; het zit in 
Harry’s politieke DNA. En dat hoort bij de 
onnavolgbare – lees: creatieve – manier 
waarop hij er aandacht voor vraagt. 
Raalte en Olst-Wijhe mogen hun specifieke 
kenmerken en eigenaardigheden hebben; 
veel thema’s zullen herkenbaar zijn voor 
SP-afdelingen, zeker die op het platteland. 
Zo is de gemiddelde leeftijd van de actieve 
leden niet bepaald laag te noemen. ROOD-

Bij veel goede dingen 
stond de SP aan de basis

Raalte
• 37.512 inwoners
• SP-afdeling sinds 1998
• SP-leden 76
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leden verhuizen vaak naar de stad, bijvoor-
beeld om te gaan studeren. Geen probleem, 
illustreert Ellen van de Berg: ‘Ons oudste lid 
is 88 jaar, maar nog zeer actief.’ 

‘Wie wordt daar rijk van?’
In de regio speelt ook het fenomeen van 
arbeidsmigranten. In Raalte staat het nieuwe 
distributiecentrum van Jumbo Online; de 
gemeente met zo’n duizend bijstandsgerech-
tigden en werklozen hoopte op de nodige 
werkgelegenheid. Maar volgens dagblad 
De Stentor bestaat het personeel voor twee 
derde uit flexwerkers, voornamelijk uit 
Polen. Vakbond FNV heeft naar verluidt 
de supermarktketen al twee keer voor de 
rechter gesleept vanwege de manier waarop 
het bedrijf met de arbeidsvoorwaarden om 
zou gaan. Shraddha: ‘Ik hoor verhalen dat 
daar op de werkvloer alleen nog maar Pools 
wordt gesproken, dat werknemers er uitge-
buit worden. En wie wordt daar rijk van?’ 

‘We hebben hier wel vaker rare dingen gedaan’

Harry van KampenGuus van RielThea Woesthuis Ellen van den Berg Shraddha Pitrmanova

Deining is er ook over de bouw van een 
 megastal in het dorp Mariënheem. De 
ondernemer heeft in Duitsland vanwege 
slechte omgang met de dieren een beroeps-
verbod gekregen en de mensen in genoemd 
dorp snappen niet waarom hij hier van 
de gemeente gewoon z’n gang mag gaan. 
Bovendien komt de megastal direct aan de 
doorgaande weg N35 te liggen, waar veel 
kinderen fietsen. Die N35 (Zwolle-Enschede) 
is weer een discussie op zich. De gemeente 
Raalte wil er een vierbaansweg van maken, 
maar dat is omstreden. Zo vindt de SP dat 
een vierbaansvariant de burgers te veel 
geld kost en de mensen bovendien de auto 
injaagt. De partij vecht juist al jaren tegen 
het opheffen en inkorten van buslijnen. 
Shraddha: ‘Dat krijg je als VVD en CDA groot 
zijn: heel veel asfalt.’       
Het lijdt geen twijfel dat een raadsfractie 
een bruikbaar instrument zou zijn ge-
weest om op al die thema’s invloed te doen 

gelden. En dan weten de SP’ers van Raalte 
en  Olst-Wijhe ook. Maar ze pakken nu de 
ruimte die het verkiezingsresultaat van 2018 
hen heeft gegeven. Door te bouwen aan de 
basis en (nog) meer met de inwoners op 
te trekken. ‘In die zin zien we het als een 
nieuwe kans’, zegt Ellen van den Berg. Een 
nieuwe kans om er bij de volgende raads-
verkiezingen des te sterker te staan.

De SP’ers boffen: op de zaterdag na de 
knip- en plakmiddag is het stralend weer.  
Honderden folders worden op straat 
uitgedeeld, talrijk zijn de gesprekken over 
de toekomst van Europa. Een van de meest 
genoemde zorgen van de mensen blijkt 
 arbeidsmigratie te zijn. En we hebben  
gezien: in Raalte komt dat niet zomaar uit  
de lucht vallen. •       
 
tekst Rob Janssen • foto’s Maurits Gemmink
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Samen met patiënten, zorgverleners en 
oud-medewerkers van het Slotervaart 
Ziekenhuis hebben activisten van het 
Nationaal ZorgFonds maandag 20 mei 
geprotesteerd bij het hoofdkantoor van 
Achmea Zilveren Kruis in Leiden. 
Aanleiding: de oplopende wachtlijsten, 
onder andere door de sluiting van het 
Amsterdamse Slotervaart Ziekenhuis. 

De demonstranten vormden een symboli-
sche wachtrij en overhandigden een 
zwartboek over de lange wachtlijsten aan 
een woordvoerder van Achmea, die zei de 

  > IN DE RIJ VOOR ZORG

klachten niet te herkennen. Amsterdams 
SP-raadslid Erik Flentge reageerde: ‘De 
diepe kloof tussen de realiteit van 
patiënten en professionals enerzijds en 
die van de verzekeraars anderzijds wordt 
hiermee alleen maar beter zichtbaar. Dit is 
geen individueel probleem, maar een 
gevolg van het winstbejag van Achmea 
Zilveren Kruis en van de minister die dit 
faciliteerde.’ De eis van de activisten: 
bouw de zorg in Amsterdam weer op, in 
plaats van deze af te breken. En sloop 
winstbejag uit de zorg, door een Nationaal 
ZorgFonds op te zetten.

  > RONALD VAN RAAK 
REKENT OP DE KONING

In zijn actie voor een onderzoek naar 
de stoffelijke resten van Johan van 
Oldenbarnevelt krijgt SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak steun op 
het allerhoogste niveau. Dat stellige 
vermoeden sprak hij uit in zijn 
inleiding tijdens de herdenking van 
de sterfdag, dit jaar vier eeuwen 
geleden, van de in Amersfoort 
geboren landsadvocaat en raads-
pensionaris: ‘Ik ben een paar 
maanden geleden samen met 
premier Rutte in de opslagruimte 
onder het gebouw van de Eerste 
Kamer geweest. Daar, ergens achter 
de muren, moet het stoffelijk over-
schot van Van Oldenbarnevelt liggen. 
Dat Rutte mij vergezelde moet met 
medeweten van de koning zijn 
gebeurd, dat kan gewoon niet 
anders.’ Als Van Raaks vermoeden 
klopt, kan het onderzoek van start 
gaan als het Binnenhof volgend jaar 
compleet op de schop gaat.

Eindelijk! Voor het eerst sinds 1974 heeft 
Nederland het Songfestival gewonnen. 
Maar dat is niet het enige nieuwswaardige 
feit. Uit protest tegen de bezettingspoli-
tiek van gastland Israël, besloot een 
aantal trouwe fans dit jaar niet te kijken. 
De IJslandse deelnemers toonden tijdens 
de uitslagen een Palestijnse vlag. Ook 
pauze-act Madonna liet zich niet onbe-
tuigd. ‘Ze zong vals!’, luidde het oordeel 
van de commentatoren. Maar vals of niet, 
al zingend gaf de duurbetaalde Queen of 
Pop een show ten beste met gasmaskers, 
een gehavend vrijheidsbeeld, de Israëli-
sche en de Palestijnse vlag en de oproep: 
‘Wake up!’ De organisatie was not 
amused en gaf de Vlaamse omroep VRT 
naar verluidt een verbod op het uitzenden 

  > VALS PROTEST?

van deze beelden tijdens het journaal. 
Immers, het Songfestival is niet politiek, 
zo luidt het adagium. Waarom een land 
als Israël dan überhaupt aan dit Europese 
feestje meedoet, is de vraag.
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1 mei is de dag van de arbeid, traditioneel 
een dag van vakbondsdemonstraties. 
Ook dit jaar lieten SP’ers en ROOD-leden 
van zich horen bij de vakbonds-
demonstratie in Amsterdam. Maar ook 
lokaal hebben SP’ers 1 mei gevierd, op 
diverse manieren. In Breda brengt de SP 
traditiegetrouw een bosje bloemen langs 
bij de oudere leden van de afdeling. In 
Groningen greep de SP de dag van de 
arbeid aan om te pleiten voor hogere 

  > TAARTEN, BLOEMEN EN EISEN OP 1 MEI

lonen. De Groningse SP’ers spraken op 
straat met mensen over dit onderwerp en 
haalden voor hun actie lonenomhoog.nl 
80 steunbetuigingen op.
In Nieuwegein wordt elk jaar een 
beroepsgroep in het zonnetje gezet. Vorig 
jaar de mensen van de brandweer, dit jaar 
de medewerkers van Vluchtelingenwerk. 
Zij werden tijdens hun werkoverleg verrast 
met taart en complimenten voor hun 
belangrijke werk voor statushouders. De 

SP Winterswijk eert ook de arbeid van 
de (kleine) zelfstandige en laat de 
Winterswijkers jaarlijks de sociaalste 
ondernemer kiezen. Nog een laatste 
voorbeeld: in Veenendaal flyerden 
SP’ers voor fatsoenlijke lonen. Zij 
ontmoetten daarbij veel mensen die het 
er volledig mee eens waren dat de 
werkenden eindelijk weer een veel 
groter deel van de koek moeten 
opeisen.
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 EXCLUSIEF! 

 TRAGEDIE! 

 SCHOKKEND! 

Donderdag 16 mei hebben ‘ouderwetse’ 
krantenjongens bij de ingang van de 
Rotterdamse raadszaal Woonkranten 
overhandigd aan raadsleden en 
geïnteresseerde bezoekers. Zij lieten 
daarbij posters zien met teksten als: 
Exclusief: geen huizen meer voor 

jongeren! Tragedie: waarom moeten wij 
Rotterdam uit? Schokkend: 20.000 
woningen tegen de vlakte! Meer dan 
honderdduizend Rotterdamse huis-
houdens zullen binnenkort de Woonkrant 
in de brievenbus ontvangen. SP-
afdelingsvoorzitter Pieter Schol: ‘Als het 
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Het was al voorspeld, maar 
pas sinds 27 mei officieel 
bekend: met vier zetels 
neemt de SP plaats in de 
Eerste Kamer. Maar niet 
voor alle partijen liep de 
getrapte verkiezing zoals 
gepland. Met steminstruc-
ties aan hun pas geïnstal-
leerde Provinciale 
Staten leden wisten de 
regerings-  partijen twee 
restzetels binnen te slepen. 
Hierdoor moet het Forum 
voor Democratie nu de 
kop positie in de Senaat 
delen met de VVD. 
Tiny Kox, Rik Janssen, Arda 
Gerkens en Bastiaan van 
Apeldoorn zullen samen 
de SP-fractie in de senaat 
vormen.

  > STOELENDANS 
IN SENAAT

aan de SP ligt zijn we een bruisende en 
diverse metropool voor álle inwoners, ook 
voor hen die weinig geld hebben. Stop de 
sloop en renoveer! Zorg voor goed 
geïsoleerde huizen en zorg zo dat de 
energierekening betaalbaar blijft!’
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  > SP-FAMILIE
In april hield de SP een familiedag; de familieleden van de 
medewerkers werden uitgenodigd in de Tweede Kamer. Om 
hen ook een beetje te bedanken voor de steun aan hun 
hardwerkende partners of ouders. Meestal vindt u geen 
personeels-nieuws in de Tribune, maar deze foto willen we 
u niet onthouden.
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In april lanceerde Shell een reeks 
filmpjes onder het motto ‘Liever in 
gesprek’. In feite een verkapte sneer 
naar de organisaties en activisten die 
het bedrijf ter verantwoording roepen 
voor de plundering van onze planeet en 
samenleving. Toen op 17 mei zo’n 

zeventig SP’ers naar het hoofdkantoor 
Shell trokken, bleken de vermoedens van 
ons Tweede Kamerlid Sandra Beckerman 
te kloppen: de grootvervuiler en belas-
tingontwijker wil helemaal niet in gesprek. 
De gordijnen gingen dicht, niemand kwam 
naar buiten. Op een groot bord liet de SP 

  > WIE NIET HOREN WIL...

vijf eisen voor de multinational achter: 
stop met tijd rekken, belasting ontwij-
ken, het frustreren van Groningers, het 
vernietigen van gemeenschappen en 
het uitbuiten van de eigen mede-
werkers. De boodschap is helder: 
Shell, 

Maar liefst zo’n 12,5 miljoen euro legde de 
Amerikaanse ‘durfkapitalist’ Blackstone neer 
voor een rij vooroorlogse woningen in de 
Amsterdamse Van Walbeeckstraat. Op deze 
manier stuwen internationale beleggers de 
huizenprijzen op tot recordhoogte en wordt 
het steeds moeilijker voor gewone mensen 
om een huis te bemachtigen. Schande! Zelfs 
de Verenigde Naties spraken zich hard en 
ondubbelzinnig uit over de praktijken van 
Blackstone: het bedrijf tast mensenrechten 
aan door mensen uit hun woning te jagen. Zo 
is de Van Walbeeckstraat een symbool 
geworden van Amsterdam als beleggerspa-
radijs. Om aandacht te vragen voor deze 
problematiek en de rol van EU-wetgeving die 
het haast onmogelijk maakt om internatio-
nale beleggers en huisjesmelkers te weren, 
heeft de lokale SP deze straat uitgeroepen 
tot beleggersparadijs.
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Omar Alharbek, bijna 27 jaar en oorlogs- 
vluchteling uit Syrië, woont samen met 
vriendin Sanne in Doetinchem en werkt 
voor een fotostudio in Nijmegen. Aan een 
mogelijke terugkeer naar zijn geboorteland 
durft hij niet te denken. ‘Als ik dat doe, verlies 
ik de focus om er hier iets van te maken.’



OMAR DURFT  
TE DROMEN

ALS JONGETJE van vijf, zes jaar werd hij 
door zijn vader in de rivier de Eufraat 
gegooid. Om te leren zwemmen. Omar 
had meteen de slag te pakken. Dat hij 
op zo jonge leeftijd leerde om zijn hoofd 
boven water te houden, zou hem in de 
turbulente jaren na een onbezorgde jeugd 
in een middenklassengezin in Deir ez-Zor 
goed van pas komen.
De hartstocht voor zwemmen verloor hij 
echter bij een oversteek van het Turkse 
vasteland naar het Griekse eiland Kos. De 
plastic boot met dertig vluchtelingen aan 
boord raakte midden op zee lek. Geluk-
kig droeg iedereen een veiligheidsvest 
en waren er voldoende zwembanden. 
Omar stond zijn tas af aan een moeder die 
er haar kindje in stopte. Wonder boven 
wonder verdronk niemand. Ze zwommen 
in de richting van Kos en zetten na zeven 
uur ploeteren en vechten voor hun leven 
voet aan wal. In een ziekenhuis kwamen 
de vluchtelingen weer op adem.

De paniek op de Middellandse Zee zal 
Omar nooit vergeten, de doodsangst 
doemt telkens weer op in zijn nachtmer-
ries. Zoals ook de bomaanslag in een café 
in Deir ez-Zor, de ooit zo vredige stad in 
het oosten van Syrië, zich in zijn ziel heeft 
genesteld. De tiener Omar at er met klas-
genoten een hapje en ging even plassen. 
Het toilet stond buiten. Opeens verander-
de de omgeving in een pandemonium. De 
grond schudde, de eetgelegenheid stortte 
als een kaartenhuis in elkaar en onder het 
puin lagen Omars studievrienden.

Omar was confuus. Er waren geen overle-
venden. Omar ging na het bloedbad naar 
huis en sloot zich op in zijn kamer. Na twee 
dagen las zijn moeder voor uit de koran, hij 
begon onbedaarlijk te huilen en stortte zijn 
hart uit.
Kort daarna besloten Omar en zijn moeder 
te verhuizen naar het eveneens al onrus-
tige, maar veiliger Damascus (de Syrische 
burgeroorlog zou in 2011 tot uitbarsting 
komen). Vooral omdat het fotostudiootje 
dat Omar op jeugdige leeftijd in Deir ez-Zor 
had opgezet tezelfdertijd ook met de grond 
gelijk was gemaakt. Zijn eerste studiejaar 
(Computernetwerken) was door de ter-
reurdaad op het café al abrupt afgebroken, 
zijn vader had hij niet lang daarvoor aan 
een ziekte verloren, kortom, Omar zag geen 
toekomst meer in Deir ez-Zor en verliet 
samen met zijn moeder huis en haard. Een 
onbekende bracht hen voor veel geld met de 
auto naar de Syrische hoofdstad.
Jaren later, hij verbleef toen al geruime tijd 
in Nederland, stuurde iemand in Syrië hem 
een filmpje van zijn ingestorte geboor-
tehuis. Omar laat de beelden zien op zijn 
smartphone. ‘Dat was mijn kamer.’ Op een 
ander filmpje springt Omar in vrediger 
tijden vanaf een hoge oever in de Eufraat. 
‘Het was heel mooi bij de rivier. Wij zochten 
er met de ramadan verkoeling, namen eten 
en drinken mee voor na zonsondergang en 
bleven wel eens slapen.’

Die idyllische taferelen vormen een 
verademing in het zo gekwelde geheugen 
van Omar Alharbek. ‘Daar denk ik liever 

aan dan aan alle ellende. Ik wil mezelf niet 
langer pijn doen met mijn herinneringen, ik 
moet verder met mijn leven.’
Hij woont in een seniorenwoning in 
Doetinchem, samen met vriendin Sanne, 
student Ruimtelijke Vormgeving, en twee 
bontgekleurde vogeltjes in een kooi. Aan de 
wanden hangen door Omar geschoten por-
tretten van Sanne en een gigantische klok 
met als opschrift Enjoy the day. Het gesprek 
aan de eettafel vindt plaats tijdens de ra-
madan, Sanne vast met hem mee. Omar is 
een knappe, zelfbewuste man met ambities. 
Overdag durft hij te dromen, ’s nachts lig-
gen nachtmerries op de loer, klaar om toe 
te slaan. ‘Ik moet bezig blijven. Als ik niets 
doe, wordt het niet rustig in mijn hoofd.’

Omar vertelt over Damascus, waar hij 
tevergeefs op zoek ging naar werk en in 
armoede leefde. Om geld te verdienen 
voor zijn familie én om de dienstplicht te 
ontlopen, week hij zonder zijn moeder te 
informeren uit naar Libanon: ‘Ze zou me 
hebben tegengehouden.’ Hij, een jongen 
van 17, kende er niemand, sliep onder een 
brug of in een park en kon na een tip aan 
de slag als schoonmaker. De eigenaar van 
het gebouw hoorde van Omars voorliefde 
voor de fotografie en bracht hem in contact 
met zijn zuster, die in de fotobusiness zat 
en Omar in dienst nam als studiofotograaf. 
Ondanks zijn heimwee en zorgen over zijn 
naasten in Syrië werkte Omar hard en met 
succes aan zijn carrière als fotograaf. Hij 
verdiende genoeg om te sparen en geld naar 
zijn moeder te sturen.
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Uiteindelijk zou hij vijf jaar in Libanon 
blijven. Hij voelde zich er niet welkom, 
werd door de Libanezen gezien als een con-
current op de arbeidsmarkt en kwam als 
soennitische Syriër steeds heviger onder de 
intimiderende druk te staan van de Hezbol-
lah, de sjiitische beweging die president 
Assad steunt. Terug naar Syrië was geen 
optie. Omar nam het vliegtuig naar Turkije, 
zocht contact met mensensmokkelaars en 
maakte, na eerst nog een mislukte poging, 
samen met dertig lotgenoten de oversteek 
naar Kos. De bijna noodlottige tocht die 
hem, Omar de raszwemmer, voor de rest 
van zijn leven met watervrees opzadelde.
Griekenland was niet zijn einddoel, hij 
wilde door naar Nederland en leverde zich 
in Athene als illegaal over aan vrachtwa-
genchauffeurs. Onderweg moest hij vijf 
keer overstappen. Er mocht niet worden 
getelefoneerd, praten was verboden. 
De vlucht kostte hem duizenden euro’s. 
Doodmoe en berooid, maar niet uit het lood 
geslagen arriveerde Omar op 23 augustus 
2015, het jaar van de grootste vluchtelin-
genstroom, in Amsterdam. Op het politie-
bureau kreeg hij een dagkaart, enkele reis 
Ter Apel. De inburgeringscursus voltooide 
Omar in sneltreinvaart.

Daarna begon Omar aan zijn Ronde van de 
AZC’s. De etappes voerden hem naar Hoog-
eveen, Alphen aan den Rijn, Kaatsheuvel 
(waar hij op de opvangcamping een caravan 
deelde met twee andere Syriërs) en Velp. 
De eindstreep lag in Doetinchem. De in Nij-
megen toegewezen woning had Omar aan 
zich voorbijgaan laten gaan; hij wilde per se 
naar Doetinchem, waar hij mensen kende 
en mogelijkheden zag om een bestaan op te 
bouwen. Zijn bescheiden contacten wier-
pen vruchten af. Omar mocht zijn intrek 
nemen in een huisje voor ouderen.
‘Hier wil ik niet meer weg, ik heb mijn plek 
gevonden. In de azc’s kreeg ik geen tijd om 
vriendschappen te sluiten. De opvang van 
oorlogsvluchtelingen is in Europa beter 
geregeld en humaner dan in de regio. Alleen 
in Alphen aan den Rijn voelde ik me opge-
sloten. Je mocht er helemaal niets, je kon 
geen kant op. De opvang was ondergebracht 
in een voormalige gevangenis. Ik voelde mij 
er letterlijk een gevangene, maar ik wil en 
mag niet klagen over hoe Nederlanders met 
Syrische vluchtelingen omgaan. Sommigen 

Hij lacht, bijna verontschuldigend. ‘Ik wil 
beroemd worden. Als fotograaf in de mo-
dewereld, als model, als acteur misschien; 
ik ben klein begonnen in Nederland en 
sta mezelf toe groot te dromen. In dit land 
krijgt iedereen kansen en je moet er zelf 
iets van maken. Ik geloof dat er zeker 2000 
Syriërs zijn die in Nederland een eigen 
bedrijfje hebben opgezet. Kapsalons, eet-
huizen, winkeltjes, Syriërs willen hun eigen 
inkomen verdienen en niet afhankelijk zijn 
van een uitkering.’
De burgeroorlog heeft het gezin Alharbek 
uit elkaar geslagen. Een van zijn broers 
kwam in februari 2016 om het leven bij een 
bombardement in het drie jaar lang door 
Islamitische Staat omsingelde Deir ez-Zor. 
Twee broers vluchtten naar Duitsland, één 
broer en zus zitten in Turkije. Zijn oudste 
zus en haar man hebben Deir ez-Zor nooit 
verlaten en één broer en zus bleven met 
Omars moeder achter in Damascus. Zij 
krijgen financiële steun van de naar het 
buitenland uitgeweken naaste familiele-
den. Het leven in Damascus is zwaar.
‘Dat ik vanuit Nederland mijn moeder en 
broer en zus kan helpen, houdt mij ook op 
de been. Ik moet sterk blijven van mezelf, 
ik mag nooit het hoofd laten hangen en op-
geven. Ik weet dat ik getraumatiseerd ben 
en heb het met hulpverlening geprobeerd, 
maar geen enkele psychiater kan mijn 
hoofd leegmaken. Wat mijn ogen hebben 
gezien, blijft erin zitten. Als ik me eraan 
overgeef, verlies ik de focus, dus probeer ik 
het weg te stoppen.’

De dam die Omar in zijn bewustzijn heeft 
gebouwd, breekt een enkele keer door, als 
hij zijn moeder belt en op zijn smartphone 
ziet. Met haar durft hij te huilen. ‘Maar wij 
kunnen samen ook lachen. Ze vindt Sanne 
heel lief en ze weet dat ik niet alleen ben. 
Als mijn moeder lacht, word ik blij. Haar 
lach is mijn grootste troost, mijn lach stelt 
haar gerust.’
Mijmeren over een terugkeer naar Syrië 
doet Omar Alharbek niet, uit vrees dat hij 
dan zijn vastbeslotenheid er in Nederland 
iets van te maken ondermijnt. Hij gelooft 
wel dat er ooit weer vrede kan zijn in Syrië. 
‘Er is nog een heel lange weg te gaan. Om 
te beginnen zullen de Russen en Amerika-
nen zich terug moeten trekken. Gebeurt 
dat niet, dan ben ik bang voor een Derde 
Wereldoorlog.’ •

tekst Robin Bruinsma • foto Maurits Gemmink

laten je voelen dat je uit het buitenland 
komt en niet welkom bent, maar de mees-
ten doen normaal en aardig tegen ons.’

Het geluk kwam aan zijn zijde in de vorm 
van een baan bij PicturePeople in Nijmegen. 
Hij maakt portretten en doet bruidsrepor-
tages. Omar kijkt liever vooruit dan ach-
terom. ‘Ik moet wel, ik wil gelukkig leven, 
samen met Sanne. Als ik niet positief denk, 
ga ik eraan onderdoor. Het werk, de liefde 
en mijn toekomstverwachtingen houden 
mij op de been. Volgend jaar hoop ik een 
verblijfsvergunning voor onbepaalde tijd 
te krijgen, dan kan ik echt aan een carrière 
gaan denken.’

Omar in vrediger tijden,  
bij de Eufraat.



21TRIBUNE juni 2019

UI
TG

EL
IC

HT

VE
RH

OG
IN

G 
PE

NS
IO

EN
LE

EF
TI

JD
? 

CA
NC

EL
EN

!
 Ge

zo
nd

 je
 p

en
si

oe
n 

ha
le

n,
 d

at
 is

 n
ie

t t
e 

ve
el

 
ge

vr
aa

gd
. D

aa
ro

m
 k

om
en

 d
iv

er
se

 b
er

oe
ps

gr
oe

pe
n 

in
 a

ct
ie

. O
p 

28
 m

ei
 g

in
ge

n 
ov

-m
ed

ew
er

ke
rs

 
m

as
sa

al
 in

 s
ta

ki
ng

. Z
ij 

ei
se

n 
on

de
r m

ee
r e

en
 

pe
ns

io
en

le
ef

tij
d 

va
n 

m
ax

im
aa

l 6
6.

 D
e 

SP
 s

te
un

t 
di

e 
ei

s,
 a

l m
ag

 h
et

 v
an

 o
ns

 w
el

 n
aa

r 6
5.

 In
 h

ee
l 

he
t l

an
d 

st
eu

nd
en

 S
P’

er
s 

de
 a

ct
ie

s.
 Z

e 
st

on
de

n 
zi

j 
aa

n 
zi

j m
et

 s
ta

ke
rs

 ti
jd

en
s 

m
an

ife
st

at
ie

s 
en

 o
ok

 
w

er
de

n 
ko

ek
en

 u
itg

ed
ee

ld
, o

nd
er

 h
et

 m
ot

to
 ‘D

e 
ko

ek
: n

ie
t d

e 
kr

ui
m

el
s’

. E
n 

da
t d

ag
je

 z
on

de
r o

v?
 

La
st

ig
 v

oo
r v

ee
l m

en
se

n,
 m

aa
r z

ek
er

 n
ie

t t
e 

ve
el

 
ge

vr
aa

gd
!

Do
e 

m
ee

: s
p.

nl
/p

en
si

oe
n

fo
to

 C
as

pa
r H

uu
rd

em
an

 / 
Ho

lla
nd

se
Ho

og
te

©



22 TRIBUNE juni 2019

TE DURE MEDICIJNEN ÉN TEKORTEN  
HEBBEN DEZELFDE OORZAAK
Apothekers staakten vorige maand – vanwege boze patiënten, die hun vertrouwde 
pil niet krijgen. ‘Vroeger waren alle apothekers pillendraaiers’, vertelt  
SP-Tweede Kamerlid en voormalig huisarts Henk van Gerven. Met de monopolie-
positie van farmaceutische bedrijven wordt grof geld verdiend.

ER ZIJN OPLOPENDE TEKORTEN aan medicijnen. 
Daar is al veel over geschreven, maar hoe 
kómt het nou eigenlijk? Apothekers, Den 
Haag, zorgverzekeraars en de farmaceu-
tische industrie geven elkaar de schuld. 
Leggen apothekers te weinig voorraden aan? 
Ligt het aan het ‘preferentiebeleid’ van de 
zorgverzekeraars, die van bepaalde types 
medicijnen maar één merk vergoeden? Of 
ligt het aan de industrie, die de productie 
verplaatst naar lagelonenlanden waar niet 
altijd aan de kwaliteitseisen kan worden vol-
daan? Of is het de regering, die al jaren roept 
dat de zorg te duur is en er dus bezuinigd 
moet worden? Zijn veel medicijnen nu te 
goedkoop, zodat grote voorraden financieel 
niet interessant zijn? Of maken apothekers 
te weinig gebruik van de wettelijke mogelijk-
heid om zelf medicijnen te maken voor hun 
patiënten? Volgens SP-Tweede Kamerlid 
Henk van Gerven is het allemaal een beetje 
waar.

Algauw een paar tientjes
De tekorten hebben allerlei ongewenste 
gevolgen. Heel soms gaat het om levens-
reddende, unieke medicijnen. Dan wordt het 
vaak met kunst- en vliegwerk opgelost door 
behandelend artsen, bijvoorbeeld door in 
het buitenland een voorraad aan te spreken. 
Maar bij niet-unieke medicijnen wordt vaak 
een ander merk of type medicijn voor-
geschreven. Ook dat is niet zonder gevolgen. 
Soms heeft een ander middel  
bijwerkingen die het ‘eigen’ geneesmiddel 
niet heeft. Vaak onprettig, soms onover-
komelijk. Niet voor niets schrijven artsen 
regelmatig niet-preferente medicijnen voor 
vanwege medische noodzaak. Iets meer last 
van je maag als bijwerking is niet prettig; 
maar voor iemand die toch al ernstige maag-
problemen heeft onacceptabel. 

Een ander probleem is het feit dat mensen in 
de war raken van een ander medicijn. Moest 
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iemand eerst tweemaal daags een klein pil-
letje nemen en nu ineens eenmaal per dag 
een grote, dan gaat het weleens mis. Mensen 
stappen moeilijk af van gewoonten; over- of 
onderdosering ligt op de loer. Ook kan het 
patiënten geld kosten. Bepaalde medicijnen 
worden niet vergoed als je ze eenmalig of 
kortdurend nodig hebt, maar wél bij chro-
nisch gebruik. Dus wanneer je vanwege het 
medicijntekort niet je vertrouwde genees-
middel krijgt voor je chronische aandoening 
maar een ander, moet je het ook nog ineens 
zelf betalen. Na een tijdje word je weer als 
chronisch gebruiker aangemerkt, maar dan 
ben je algauw een paar tientjes verder. Dat is 
voor mensen die van het minimum moeten 
rondkomen vaak niet te betalen. 

Iedereen boos 
Het gevolg: boze artsen, boze patiënten en 
boze apothekers. In april staakten de apo-
thekers. Volgens de krant vooral vanwege 
de agressieve reacties van patiënten aan de 
balie, maar zelf wezen de apothekers in hun 
uitleg zeker ook naar de zorgverzekeraars. 

SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven 
geeft toe dat het een lastig onderwerp is. 
Gevraagd naar ‘de’ oorzaak van de tekorten, 
legt hij uit: ‘Het heeft allerlei oorzaken. 
Recent verscheen een rapport over de  
tekorten. Er worden medicijnen uit de 
handel genomen om bedrijfseconomische 
redenen, er zijn problemen met levering, 
vertragingen en kwaliteitsdefecten. Een 
voorbeeld van hoe het fout gaat is het mid-
del Thyrax. Het bedrijf Aspen Pharma had 
het recht gekocht dat medicijn te produ-
ceren en zette een productielijn op. Toen de 
productie werd overgezet, bleek de produc-
tielijn niet goedgekeurd te worden: fabriek 
stilgelegd en ineens geen medicijn meer. Het 
is een schoolvoorbeeld van hoe een bedrijf 
bedrijfseconomisch op het scherpst van de 
snede wilde opereren: zo goedkoop mogelijk 
produceren dus. Toen dat fout ging, waren 
de patiënten de dupe.’ 

Levering afdwingen
Van Gerven is voorstander van een meer 
dwingende leveringsplicht door fabrikan-
ten: ‘Stel bijvoorbeeld verplicht dat er altijd 
vier maanden voorraad is. Die kan bij de 

fabrikant liggen, bij de groothandel of bij 
de apotheker – maar je maakt de producent 
verantwoordelijk. Je moet dat afdwingen.’
Apothekers mogen zelf ook medicijnen  
maken. Daar is een prachtige term voor: 
magistrale bereiding. Van Gerven: ‘Dat 
mag voor eigen patiënten. Vroeger waren 
alle apothekers pillendraaiers. Toen de 
farmaceutische industrie opkwam, is de 
wet veranderd. De industrie produceert, 
de apothekers alleen bij uitzondering. Er 
zijn in Nederland nog maar 200 tot 300 
apothekers die magistrale bereiding doen. 
In de Europese geneesmiddelenrichtlijn is 
opgenomen dat er een maximum is voor het 
aantal patiënten dat je als apotheker mag 
bedienen met eigen pillen.’ Die Europese 
richtlijn wordt, net als andere Europese 
regels voor de farmaceutische industrie, 
in grote mate beïnvloed door diezelfde 
farmaceu ische industrie. Van Gerven stelt 
verder voor dat de productie van medicijnen 
weer meer in Europa gebeurt. De verplaat-
sing naar lagelonen landen maakt dat ook 
controlemecha nismen minder goed zijn.

Meest winstgevende sector
En dan de peperdure medicijnen. Eind mei 
werd bekend dat producent Novartis het 
duurste medicijn ooit op de markt mag 
brengen: 2,1 miljoen dollar per behandeling. 
Een reële prijs zou de kostprijs zijn met een 
normale winstmarge. Het argument van 
de farmaceut voor de hoge prijs: iemand 
jarenlang in leven houden zonder behande-
ling is ook duur. Een redenering gebaseerd 
op hebzucht. De kosten van een levensred-
dende operatie zijn toch ook niet gebaseerd 
op het aantal jaren dat deze persoon langer 
leeft? 
De dure gentherapie is nog niet toegelaten 
tot de Europese markt, maar het zal niet het 
eerste voorbeeld zijn van een knetterduur 
medicijn, waarover de politiek dan mag 
gaan besluiten of we dat wel of niet moeten 
vergoeden. Vaak een duivels dilemma, want 
wat is de prijs van een (gered) mensenleven? 
Een vals dilemma ook nog, omdat de meeste 
medicijnen helemaal niet zo duur hoeven te 
zijn. De farmaceutische industrie is al vele 
jaren veruit de meest winstgevende sector – 
volgens de laatste cijfers 17,5 procent winst 
maar liefst. Er wordt dus grof geld verdiend 

met de monopoliepositie die de bedrijven 
hebben. Die monopoliepositie wordt vaak 
verdedigd met het argument dat de bedrij-
ven ook heel veel uitgeven aan onderzoek; 
dat doen ze alleen als ze er winst mee 
kunnen maken. Nu is daar heel veel over te 
zeggen: met zulke winstmarges kan de prijs 
best wat lager om te beginnen. In Nederland 
maken de farmaceuten 1 miljard euro winst 
per jaar en geven ze maar liefst 1,3 miljard 
uit aan marketing. Van Gerven: ‘Er zit dus 
nogal wat lucht in het systeem.’

De SP wil de macht van de farmaceuti-
sche industrie breken en maakte samen 
met GroenLinks en de PvdA al in 2017 
een initiatiefnota met allerlei voorstel-
len. Onder andere een nationaal fonds 
geneesmiddelenonderzoek, beïnvloeding 
van het voorschrijven door farmaceuten 
beperken, aanpassing van het patentrecht 
en zelfs dwanglicenties om het monopolie te 
doorbreken. Dat laatste kan juist ook als er 
tekorten zijn, omdat de volksgezondheid als 
argument daarvoor kan gelden.

Nationaal ZorgFonds
Op de vraag of de farmaceuten ons dan niet 
helemaal in de steek laten, als we zo streng 
voor ze worden, reageert Van Gerven fel: 
‘Bullshit. Met de enorme winsten die ze ma-
ken zouden ze stom zijn om hier weg te blij-
ven.’ De voormalige huisarts ziet een rode 
draad in beide discussies – de tekorten en de 
te hoge prijzen: ‘Het probleem is hetzelfde. 
We laten productie, levering en prijzen van 
medicijnen te veel bepalen door het belang 
van de aandeelhouders. Niet de mensen, 
maar geld is nu de belangrijkste drijfveer 
achter de manier waarop het is georgani-
seerd. Dat kan echt anders. Het Nationaal 
ZorgFonds kan ons helpen de macht van het 
geld te breken. Zo zit er een abonnements-
systeem voor apothekers in; die krijgt per 
patiënt een vast bedrag per kwartaal. Dan 
maakt het dus niks uit of hij veel of weinig, 
dure of goedkope pillen levert. Dan kan de 
inkoopfunctie ook weg bij de apotheker. Dat 
kunnen we dan landelijk gaan doen.’ Toch 
zijn er zorgverzekeraars die zeggen dat hun 
centrale inkoop de medicijnprijzen hebben 
gedrukt. Van Gerven: ‘Dat klopt. En moet je 
je voorstellen wat er  
gebeurt als er niet meerdere verzekeraars 
zijn, maar slechts één Zorgfonds. Dan 
versterken we de macht van de patiënten ten 
opzichte van de farmaceutische industrie.’ 
En dan kan de geneesmiddelenzorg beter 
worden georganiseerd: rondom de mensen.•

tekst Diederik Olders en Daniël de Jongh
foto Laurens van Putten / ANP ©

Buikpijn van andere pil
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DE GOUDEN WRINGER die ROOD op Hemel-
vaartsdag voor Van Hooijdonk achterliet 
– wegens het uitpersen van jongeren – zou 
zo op de schouw kunnen naast de gouden 
brandblusser die hij in 2015 ontving.  Het 
was toen zo slecht gesteld met de brand-
veiligheid van zijn huurcomplex Wever-
stede in Nieuwegein, dat het dreigde te 
worden ontruimd. ‘Een jaar lang heb 
ik met jonge kinderen in een brandon-
veilige woning  gewoond zonder dat we 
dat wisten. Misschien staan we volgende 
week op straat, door nalatigheid van Van 
Hooijdonk’, verklaarde een huurder des-
tijds. ROOD-voorzitter Lisa de Leeuw: ‘Dat 
Van Hooijdonk nu voor de tweede keer de 
titel ontvangt, zegt alles over de positie van 
grote vastgoedbazen in ons land. Als huur-
der heb je door de woningnood geen poot 
om op te staan, want voor jou tien anderen.’

De van oorsprong Bredase pandjesbaas is 
berucht vanwege misstanden in onder  
andere Nieuwegein, Amsterdam en Utrecht; 
voormalig SP-wethouder Paulus Jansen 
legde hem in Utrecht tientallen dwangsom-

men op. Opeens dook hij in Den Haag op. 
De Haagse ROOD-contactpersoon Bastiaan 
Meijer legt in een fastfoodrestaurant op een 
industrieterrein uit hoe Van Hooijdonk een 
paar meter verderop zijn centen verdient. 
Het The Hague Teleport Hotel ziet er van 
buiten tiptop uit. Wat de nietsvermoedende 
passant niet ziet, is dat op de eerste vijf 
verdiepingen geen toeristen verblijven 
maar studenten wonen. Meijer kreeg hier 
lucht van toen een boze huurder aan de bel 
trok bij alle Haagse gemeenteraadsfracties, 
waaronder de SP. ‘Andere partijen sturen 
dan even snel een persberichtje en trekken 
daarna hun handen er weer vanaf. Maar de 
SP werkt natuurlijk niet zo. Wij kloppen bij 
mensen aan om te vragen wat het probleem 
is’, vertelt hij.

Schimmige bankrekeningen
‘We hebben bijvoorbeeld meerdere huur-
ders gesproken uit de Nederlandse Antillen 
die huis en haard hebben achtergelaten om 
in Den Haag te studeren’, aldus Meijer. In 
een nieuwsitem van Den Haag TV vertelt 
huurder Sherry wat ze na het tekenen van 

haar huurcontract aantrof in het Teleport 
Hotel: ‘Volgens de huisbaas is deze kamer  
21 vierkante meter. Maar verschillende 
studenten hebben minder vierkante meters 
gekregen dan op papier staat.’ Voor een 
piepklein studiootje waar maar net een 
bed en een tafel in passen betaalt Sherry 
maandelijks 625 euro. ‘Belachelijk veel. Ik 
ben tot half zes op school, daarna moet ik 
werken. Ik ben hier eigenlijk alleen maar 
om te slapen.’

Geen van de Haagse huurders ging volgens 
Meijer bewust met Van Hooijdonk in zee. 
Op papier huren zij namelijk bij de Stichting 
Volkshuisvesting Utrecht (SVU), terwijl 
de communicatie weer uit naam van Van 
der Huizen Vastgoedbeheer verloopt. ‘En 
via allerlei rare constructies leiden die 
bedrijfjes weer terug naar Van Hooijdonk’, 
licht Meijer toe. ‘Oh, en ik vergeet bijna 
te noemen dat huurders eerst het geld 
moesten overmaken naar een Nederlandse 
bankrekening, daarna naar een Zwitserse 
en daarna naar een Luxemburgse.’ Wat 
natuurlijk stinkt naar belastingontwijking. 

HARDNEKKIGE HUISJESMELKER OPNIEUW IN DE FOUT

TWEE KEER PRIJS
Voor de tweede keer verscheen ROOD met een ‘Huisjesmelker van het Jaar’-trofee voor 
de deur van de beruchte pandjesbaas Marcel van Hooijdonk. Een grote waakhond hield 
de SP-jongeren op afstand van zijn kapitale villa in Breda. ROOD-voorzitter Lisa de 
Leeuw: ‘Van Hooijdonk is een klassieke huisjesmelker; zoveel mogelijk winst maken 
door je machtspositie ten opzichte van huurders te misbruiken.’
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Illegale facturen
Bij het eerste bezoek van de ROOD- 
jongeren aan het hotel annex studenten-
complex  waren er toevallig ook mensen 
van het gemeentelijk huurteam bezig 
met een inspectie. Uit hun check bleek 
dat sommige huurders op basis van het 
puntensysteem enkele tientallen euro’s te 
veel betalen. Tijdens twee bewonersbijeen-
komsten die ROOD organiseerde bleek de 
huurprijs echter niet de grootste ergernis 
onder bewoners van het Teleport Hotel. 
Hier bovenop betalen zij namelijk jaarlijks 
100 euro servicekosten voor diensten die 
Van Hooijdonk vertikt te leveren. ‘Op een 
van de verdiepingen hebben huurders zelf 
een schoonmaakschema gemaakt, terwijl 
ze hier eigenlijk voor betalen’, vertelt 
Meijer. Maar waar de dubieuze pandjes-
baas in zijn online advertenties bovendien 
geen geheim van maakt, is dat aspirant-
huurders eerst contractkosten moeten 
betalen. Sommigen moesten 250 euro 
neertellen, anderen weer 300. Sleutelgeld, 
contractkosten, verhuurkosten – de Woon-
bond is er op zijn website glashelder over: 
‘Dat mag niet.’ Meijer: ‘Dat Van Hooijdonk 
die contractkosten toch int, is te gek voor 
woorden. Maar door de woningnood komt 
hij ermee weg, want veel studenten zijn 
allang blij als ze überhaupt een kamer 
hebben gevonden.’

Brief van de huisbaas
Op 8 april, de dag dat ROOD Den Haag de 
nominatie van Van Hooijdonk voor de titel 
Huisjesmelker van het Jaar bekendmaakte, 
stonden zeven huurders voor de deur van 
het Teleport Hotel met een cadeau. Meijer: 
‘We hadden alle kapotte lichtbolletjes in de 
hal eruit gedraaid en in een doos gestopt.’ 
Diverse uitnodigingen ten spijt liet de huis-
baas zijn gezicht niet zien. Maar een week 
later kregen de huurders wel een brief op 
de mat. ‘De strekking was: als het je hier 
niet bevalt, dan helpen we je zoeken naar 
een manier om te vertrekken’, vervolgt de 
Haagse ROOD-contactpersoon. ‘Daarnaast 
moesten alle huurders opnieuw aantonen 
dat zij student zijn. Terwijl sommigen drie 
weken eerder al zo’n verklaring hadden 
opgestuurd. Van Hooijdonk probeert zo om 
lastige huurders eruit te werken.’ Kortom: 
alle reden voor ROOD om Van Hooijdonk 
opnieuw tot Huisjesmelker van het Jaar uit 
te roepen, maar ook voor Meijer en zijn  
kameraden om met huurders te blijven 
strijden tegen de misstanden in het 
Teleport Hotel.

tekst Lesley Arp 
 foto Diyar Jassin

ZESTIEN JAAR STRIJD TEGEN WONINGNOOD

De strijd tegen huisbazen die schaamteloos profiteren van de woningnood is onlos makelijk 
verbonden met de geschiedenis van ROOD. Op 18 mei vierden de SP-jongeren hun Super 
Sweet Sixteen – een knipoog naar de MTV-serie waarin de extravagante verjaardagen van 
Amerikaanse miljonairskinderen centraal staan. Een uitgelezen kans om met ROOD-leden 
en oudgedienden terug te blikken op hun ‘Huisjesmelker van het Jaar’-moment. 

Bob de Greef is een van de bezoekers van de ROOD-reünie die de kraakgolf ROOD tegen 
woningnood in 2003 actief meemaakte. ‘Twee jaar lang hebben we in Groningen onderdak 
kunnen bieden aan studenten en vluchtelingen’, vertelt hij. Na de kraakacties in het hele 
land kwam ROOD met de eerste Huisjesmelker van het Jaar-verkiezing. De Greef herinnert 
zich nog het nummer Woningnood, een parodie op de hit Ademnood van Linda, Roos en 
Jessica. ‘In die begintijd voerden we nog niet echt actie samen met de huurders. In die zin 
heeft ROOD haar tactiek echt verbeterd’, constateert de Groninger.

Dat huisjesmelkers geen lieverdjes zijn hebben verschillende ROOD-activisten aan den 
lijve ondervonden. Jouke de Boer was actief voor ROOD Eindhoven: ‘De huisbaas die wij 
nomineerden had ook een meubelzaak. Toen we daar de trofee wilden achterlaten, werden 
we vrij hardhandig de winkel uitgewerkt.’ Al waren de middelen die ROOD inzette om de 
foute huisbazen aan de schandpaal te nagelen ook niet altijd even subtiel. ‘In 2007 heb 
ik een Volkswagen-busje volgeladen met paardenstront, om vervolgens voor de deur van 
koppelbaas Rubingh te dumpen. Onder het motto: ruim je eigen shit op’, vertelt voormalig 
ROOD-bestuurslid Daan Brandenbarg.
Hoogtepunt voor voormalig ROOD-voorzitter en huidig partijsecretaris Lieke Smits was de 
achtervolging van de Nijmeegse huisbaas Emmy van der Tol in 2012. Hart van Nederland 
vereeuwigde op camera hoe zij achter de luxe auto van Van der Tol aanrende met een 
gouden paddenstoel, verwijzend naar de schimmel in een van haar studentencomplexen. 
Een loyale conciërge mepte de gouden zwam uit de handen van Smits, het leek wel een 
potje rugby. 

Maar ook als je actieve jaren bij ROOD erop zitten kan de huisjesmelkersverkiezing je nog 
blijven achtervolgen, zo weet oud-voorzitter Merel Stoop: ‘Vorig jaar moest ik nog getuigen 
in een rechtszaak die was aangespannen door de Amsterdamse huisbaas Soner Sari, de 
winnaar van onze verkiezing in 2017. Die man betichtte ons van laster en smaad, terwijl 
wij alle klachten zwart op wit hadden verzameld. Toen we hoorden dat Sari zijn advocaat 
op ons af wilde sturen, hebben we een ‘Gouden Huilebalk’ aan hem uitgereikt. Letterlijk 
een balk met traantjes erop.’

Super Sweet
16

2003
2019

ROOD

Hoi,

Hierbij ontvang je het toegangs bewijs voor 
de Super Sweet Sixteen Party van ROOD.

Het jubileumfeest vindt plaats op 
zaterdag 18 mei in Partycentrum de Moed 
in Amersfoort.

Het programma start om 13.30 uur 
(inloop om 13.00 uur) en zal rond 16.30 uur 
eindigen.  
 
Natuurlijk drinken we na afloop nog 
een drankje.

Tot dan!
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HET GEVECHT VOOR EERLIJKE LONEN lijkt soms 
wel op rennen op een oneindige militaire 
stormbaan: ben je net over de houten wand 
geklommen, ligt de sloot waar je doorheen 
moet zwemmen alweer voor je. Is het je 
 eindelijk gelukt onder het prikkeldraad 
door te kruipen, hangt daar weer een 
touwnet waar je overheen moet. Totdat je 
uiteindelijk gefrustreerd opgeeft, hoopt de 
sergeant. Niet dus.

In de loondiscussie zijn niet touwen, mod-
der en prikkeldraad de hindernissen, maar 
fabels. Zo werd ooit loonmatiging inge-
voerd, omdat de economie er slecht voor 

Met een groeiende economie als de onze, staan alle 
seinen op groen voor een forse loonsverhoging.  
Smoesjes van regering en werkgevers werken niet meer. 
Hoogste tijd om de scheve verhoudingen recht te trekken.

LONEN: EINDELIJK ORDE OP ZAKEN STELLEN

stond. Toen later echter de economie ver-
beterde was loonmatiging vreemd genoeg 
ook hét middel, want anders zou de econo-
mie ‘oververhit raken’. Nog zoiets: arbeids-
migratie zou nodig zijn voor de economie, 
maar de uitbuiting van Polen en Roemenen 
leidt tot concurrentie op arbeidsvoorwaar-
den en een drukkend effect op de lonen. 
Niks economie; winnaars zijn opnieuw de 
werkgevers. En toen jongerenvakbeweging 
Young & United jaren geleden samen met 
ROOD en de SP actie ging voeren voor 
verhoging van het minimumjeugdloon, 
werd er door sommige economen moord en 
brand geschreeuwd dat dat tot meer werk-

loosheid onder jongeren zou leiden. Dat dat 
een fabel was, zoals het onderzoeks instituut 
SEO concludeerde (zie Tribune januari), daar 
je hoor je diezelfde economen nu niet meer 
over. De verhoging van het minimumjeugd-
loon werd in 2017 ingevoerd. Toch bleef er 
wat van die fabel hangen, want toenmalig 
minister van Sociale Zalen en Werkgelegen-
heid Lodewijk Asscher wilde het verwachte 
banenverlies, dat dus helemaal niet optrad, 
compenseren door middel van de zogenaam-
de regeling ‘lage-inkomensvoordeel’ LIV. Die 
regeling werd vorig jaar ingevoerd en moest 
het voor werkgevers aantrekkelijker maken 
om mensen tegen minimumloon in vaste 
dienst te nemen en dus werkgelegenheid te 
creëren. De subsidie bedraagt tot 2000 euro 
per werknemer per jaar; in totaal stelde het 
kabinet daarvoor 500 miljoen euro beschik-
baar aan de werkgevers. 

SP-Tweede Kamerlid Jasper van Dijk heeft nu 
bij de regering aan de bel getrokken over dat 

26 TRIBUNE juni 2019



27TRIBUNE juni 2019

LONEN: EINDELIJK ORDE OP ZAKEN STELLEN

Op 13 juni organiseert de SP een symposium over hogere 
lonen. Want hoe kan het dat de lonen al sinds de jaren zeventig 
 achterblijven bij de economische groei? Wat zijn daar de gevol-
gen van? Is het wenselijk om in te grijpen en hoe zou dat kunnen 
gebeuren? Deze en andere vragen zullen de 13e aan de orde 
komen. Met interessante gasten uit binnen- en buitenland. 
Onder anderen: Michael Crosby (vakbondsadviseur), Menno  
Middeldorp (hoofdeconoom Rabobank), Ewald Engelen, Han  
Busker (FNV) en Peter Hein van Mulligen (hoofdeconoom CBS).

Het symposium vindt plaats op een historische plek, namelijk in 
Wassenaar. Want het is tijd voor een nieuw Akkoord van Wassenaar, 
maar dan wel precies andersom: het is tijd voor een loongolf in plaats 
van loonmatiging.

donderdag 13 juni 2019
Kasteel Oud-Wassenaar, Park Oud Wassenaar 1
19.30 (19.00 inloop) tot 21.30 uur

Kom je ook? Meld je dan even aan via:  
doemee.sp.nl/loonsymposium

TIJD VOOR EEN NIEUW 
AKKOORD VAN WASSENAAR

LIV. Want wat blijkt? De regeling – die op 
zich een nobel streven tot doel heeft, name-
lijk meer mensen in vaste dienst – leidt er in 
de praktijk toe dat werknemers op het mi-
nimum worden gehouden. Want als ze meer 
gaan verdienen, vervalt voor de werkgever 
het recht op de subsidie. Van Dijk: ‘Het LIV 
is vorig jaar ingevoerd en vrijwel direct zag 
je het perverse effect dat het door bedrijven 
gebruikt wordt als een subsidie om de lonen 
laag te houden. Dus het is eigenlijk een  
lage-lonensubsidie. Die wordt gebruikt door 
grote bedrijven als H&M, McDonald’s en 
Primark; daarom wordt de regeling ook wel 
primarkpremie genoemd’. Van Dijk denkt 
dat het LIV geen lang leven beschoren is. 

‘De regeling is doorgeprikt, want die doet 
niet waarvoor die bedoeld is. Bovendien is 
de economie nu zo aan het groeien, dat het 
ook helemaal niet meer nodig is. De banen 
zijn er sowieso. Daarom zeggen wij: gebruik 
dat geld om het minimumloon te verhogen.’ 
Minister Koolmees liet in antwoord op de 
Kamervragen van de SP’er weten dat hij ‘het 
effect van de regeling’ gaat laten onder-
zoeken. Van Dijk interpreteert dat als een 
capitulatie: ‘De primarkpremie heeft z’n 
langste tijd gehad.’ 
Als dat klopt, dan zou de zoveelste fabel 
over de relatie tussen loon en werkgele-
genheid ontmaskerd zijn, de zoveelste 
inderhaast opgeworpen hindernis op de 

stormbaan. En wederom is dan de conclu-
sie: de lonen kunnen gewoon omhoog.  
De verhoging van het wettelijk minimum-
loon met 10 procent is een eerste stap, zegt 
Jasper van Dijk. ‘Ons voorstel daartoe wordt 
op 1 juli in de Kamer behandeld.’

Uit cijfers van onder meer het CBS blijkt dat 
de cao-lonen sinds 1995 niet meer gestegen 
zijn. Wat wel steeg was de arbeidsproduc-
tiviteit van de Nederlandse werknemer, en 
wel met 28 procent in diezelfde periode. En 
de winsten van bedrijven en de dividenden 
van aandeelhouders stegen daarentegen 
explosief sinds 1995: met 200 respectieve-
lijk 300 procent. Ieder kind ziet dat hier iets 
niet klopt, dat hier iets gigantisch scheef- 
gegroeid is. Hoogste tijd om orde op zaken 
te stellen. •

tekst Rob Janssen 
foto Bert Verhoeff / Hollandse Hoogte

‘De primarkpremie heeft 
z’n langste tijd gehad’

Toenmalig voorzitter van de FNV 
Wim Kok samen met werkgevers-
voorzitter Chris van Veen en CDA-
minister van Sociale Zaken Jan de 
Koning ten tijde van het Akkoord 
van Wassenaar, 1982.

s
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LINKSVOOR ‘ALS HET MOET, DAN KNOK IK’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Met jou moet je geen ruzie zoeken?
‘Nee, ik kan mezelf goed verdedigen. Bij 
ninjitsu leer je om kalm je moment af te 
wachten en als het nodig is snoeihard toe te 
slaan, om jezelf en anderen te beschermen.’

 › Komt dat ook van pas in de politiek?
‘Jawel. Ik laat me niet provoceren, maar 
 kritiek steek ik niet onder stoelen of banken. 
Ik ben eens uitgevallen tegen een bouw-
bedrijf. Daarna kon het Archeon eindelijk 
gaan uitbreiden. En laatst werd ik boos op 
een wethouder die met een slecht voorstel 
kwam, maar wel doodleuk om 250.000 euro 
vroeg alsof het lunchgeld was. Schreven de 
media later dat ik had staan briesen. Dat 
zouden ze over een man niet zo snel schrij-
ven. Maar daar trek ik me niets van aan. Als 
het moet, dan knok ik. Ook in de raadszaal.’

 ›  Hoelang ben je al SP-lid?
‘Sinds 2014. Vanwege de participatiewet 
en het leenstelsel. Ik maakte me al langer 
zorgen over de individualiserende samen-
leving, die mensen steeds meer aan hun 
lot overlaat. Een studiereis naar Florence 

Iris van de Kolk (25) is  
SP-gemeenteraadslid en   
contactpersoon voor ROOD in 
Alphen aan den Rijn. Ze woont 
bij haar ouders: ‘Heel gezel-
lig, al zou een eigen flatje wel 
fijn zijn. Maar de wachtlijst is 
hier zeven jaar.’ Ze is afgestu-
deerd cultuurwetenschapper 
en kunsthistorica en heeft vier 
banden behaald in ninjitsu: 
‘Dat is een Japanse krijgskunst. 
Een combinatie van klassieke 
samoerai-gevechtstechnieken, 
combat defense en meditatie, 
gericht op zelfverdediging.’

vormde het kantelpunt. Iedereen genoot, 
maar liep tegelijkertijd ook te piekeren over 
de toekomst. Ik was altijd al het meisje dat 
voor anderen opkomt, ingreep als er gepest 
werd. SP-lid worden leek me ineens een heel 
logische stap.’

 › Heb je een bijnaam?
‘Bij acties noemen ze mij weleens de moeder, 
omdat ik altijd overal op voorbereid ben. 
Voor een zakmes of een bolletje touw moet 
je bij mij zijn.’

 ›  Wat was jouw SP-moment?
‘De actie bloeiend verzet: bloembollen poten 
in Groningen ter ondersteuning van de 
protesten tegen de gasboringen. Ik was er 
samen met mijn afdelingsgenoot Tim. Het 
regende en een Groningse SP’er omhelsde 
me en noemde mij haar held omdat ik hele-
maal uit Alphen kwam. Na afloop bood een 
Rotterdamse SP’er ons een lift aan, zodat we 
niet doornat weer de trein in hoefden. Die 
dag besefte ik wat kameraadschap inhoudt: 
niet alleen samen strijden maar ook echt er 
zijn voor elkaar.’



 › Knock Down the House volgt vier typische 
underdogs die, in tegenstelling tot hun 
politieke tegenstanders, niet gesponsord 
worden door grote bedrijven. 
‘Die invloed van het grote geld in de Ameri-
kaanse verkiezingen is natuurlijk een stuk 
extremer dan hier. Maar toch is de film ook 
voor SP’ers heel herkenbaar. Bijvoorbeeld 
de scène waarin Ocasio-Cortez langs de 
deuren gaat. En dat je dan soms super-
zenuwachtig bent en denkt: hoe ga ik die 
persoon overtuigen? Dat je deur voor deur, 

schoten... Maar natuurlijk denk je ook: hoe 
kunnen die andere drie kandidaten, met 
zo’n ijzersterk verhaal, toch verliezen? 
Waarom kiezen mensen toch voor de ge-
vestigde politici die hen al jaren in de steek 
laten? De les van de film is denk ik dat het 
een kwestie van een lange adem is. Ook als 
je soms verliest. Mensen geloven niet van 
de ene op de andere dag in een alternatief. 
Neem mijn eigen provincie Groningen. Als 
mensen jarenlang door de politiek in de 
steek zijn gelaten, knapt er gewoon iets. Je 
zult het vertrouwen van mensen echt deur 
voor deur moeten bevechten.’ •

tekst Lesley Arp
foto Maurits Gemmink

SANDRA KIJKT 

WIE Sandra Beckerman: archeoloog, 
activist, Groningse, Tweede Kamerlid,  
SP-woordvoerder Wonen, Klimaat, Energie

KIJKT Knock Down the House. Regie: 
Rachel Lears (2019). Te zien op Netflix.

‘ALS JE KUNT WINNEN IN  
 EEN LAND WAAR SOCIALIST  
 EEN SCHELDWOORD IS, DAN  
 KUNNEN WIJ HET OOK’

De verkiezingsoverwinning van de 
Amerikaanse socialiste Alexandria 
Ocasio-Cortez – #AOC voor 
twitteraars – verraste vriend en 
vijand. De documentaire Knock 
Down the House laat zien wat 
eraan voorafging en volgt Ocasio-
Cortez en drie andere politieke 
outsiders die de macht uitdaagden. 
‘Inspirerend’, vindt SP-Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman. ‘Dat 
je in een land waar ‘socialist’ lang 
een scheldwoord was zoiets voor 
elkaar krijgt. Ongekend.’

straat voor straat, voor elke stem moet 
vechten weten wij SP’ers als geen ander.’ 

 › Heb je nog slimme campagnestrategieën 
opgedaan dankzij de film? 
‘Ocasio-Cortez slaagde erin om mensen te 
mobiliseren uit gemarginaliseerde en on-
derdrukte gemeenschappen. Daar kunnen 
wij ontzettend veel van leren. Wat ik eerder 
niet wist, is dat progressieve bewegingen 
zoals Justice Democrats echt naar gemeen-
schappen toe zijn gegaan met de vraag: wie 
wil jij als kandidaat? Vervolgens kwamen 
ze uit bij mensen die niet lijken op doorsnee 
politici, zoals de vier krachtige vrouwen in 
de film. Het is in feite een film over eman-
cipatie.’

 › De vrouwen in de film lijken misschien 
niet op de gevestigde orde, maar weten 
als geen ander hoeveel schade die kan 
aanrichten. 
‘Precies. Deze documentaire laat zien hoe 
persoonlijk politiek is. Het is wat schrijver 
Édouard Louis benadrukt in zijn bejubelde 
boek Ze hebben mijn vader vermoord. Zo 
overleed de dochter van Amy Vilela, een 
van de kandidaten in de film, in het zieken-
huis omdat ze niet verzekerd was. Een an-
dere hoofdpersoon, Paula Jean Swearengin, 
groeide op in een mijnstreek en zag mensen 
om zich heen sterven als gevolg van vuile 
fossiele industrie. Gemeenschappen als 
de hare worden verwoest door de politiek 
maar hebben zelf geen enkele macht. De 
film laat zien dat je daarvoor moet vech-
ten. Al doet het pijn om te zien dat van alle 
hoofdpersonen enkel Ocasio-Cortez de race 
wint.’ 

 › En toch stemt de film jou hoopvol?
‘Ja. Natuurlijk door de overwinning van 
Ocasio-Cortez, waarmee ze het jongste 
vrouwelijke Congreslid ooit werd. Dat ze 
dat flikt, in een land waar het kapitalisme 
en de individualisering zo zijn doorge-
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PRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar  
Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort

PLATFORMECONOMIE
Onder de noemer van de platformeconomie 
zijn er al een tijdje digitale marktplaatsen 
voor vraag en aanbod van arbeid actief in 
Nederland. Iedereen die “een klus zoekt kan 
zich inschrijven. “Werk waar en wanneer je 
wil. Go Freeflex.” Het suggereert een grote 
mate van vrijheid voor de opdrachtnemers 
die hun werk halen van dergelijke 
marktplaatsen. Werken wanneer je wil, 
wie wil dat nou niet. Volgens deskundigen 
kunnen deze nieuwe platforms de 
arbeidsverhoudingen fundamenteel 
wijzigen. Daar waar Uber en Airbnb een 
branche transformeerden, kunnen deze 
digitale platforms in potentie de organisatie 
van arbeid veranderen. 
Laatst kreeg ik via een bekende een kijkje 
achter de schermen van een van deze 

marktplaatsen. Dat was allesbehalve 
bevrijdend. Niet eerder zag ik een 
systeem dat zo geraffineerd (zelf)toezicht 
organiseert; een manifestatie van 
surveillancekapitalisme (een term van 
Shoshana Zuboff). 
Een mindere dag op het werk? Direct een 
slechte rating aan je broek. Hierdoor kun 
je klussen mislopen van alle bedrijven op 
het platform. Een keer niet verschenen 
voor een klus? Eerst dokken voordat je 
een nieuwe klus aan kunt nemen. Want 
ja; de opdrachtgever rekende op je en die 
schade moet natuurlijk wel vergoed worden. 
Daar is weinig vrijheid in te ontdekken. 
De platformeconomie, dat is Alice in 
Wonderland, niks is wat het lijkt.
Boris Stil, Gouda

na
am

 
: S

oc
ia

lis
tis

ch
e 

Pa
rti

j (
SP

) 

ad
re

s 
: S

no
uc

ka
er

tla
an

 7
0

po
st

co
de

 
: 3

81
1 

M
B 

 
w

oo
np

la
at

s:
 A

m
er

sf
oo

rt

la
nd

 
: N

ed
er

la
nd

 
in

ca
ss

an
t I

D:
 N

L8
6Z

ZZ
40

34
62

46
00

00

ke
nm

er
k 

m
ac

ht
ig

in
g 

(in
 te

 v
ul

le
n 

do
or

 S
P)

:

re
de

n 
be

ta
lin

g 
: b

et
al

in
g 

co
nt

rib
ut

ie

Do
or

 o
nd

er
te

ke
ni

ng
 v

an
 d

it 
fo

rm
ul

ie
r g

ee
ft 

u 
to

es
te

m
m

in
g 

aa
n 

de
 S

P 
om

 d
oo

rlo
pe

nd
e 

in
ca

ss
o-

op
dr

ac
ht

en
 te

 s
tu

re
n 

na
ar

 u
w

 b
an

k 
om

 e
en

 b
ed

ra
g 

va
n 

uw
 re

ke
ni

ng
 a

f t
e 

sc
hr

ijv
en

 w
eg

en
s 

co
nt

rib
ut

ie
 e

n 
aa

n 
uw

 b
an

k 
om

 d
oo

rlo
pe

nd
 

ee
n 

be
dr

ag
 v

an
 u

w
 re

ke
ni

ng
 a

f t
e 

sc
hr

ijv
en

 o
ve

re
en

ko
m

st
ig

 d
e 

op
dr

ac
ht

 v
an

 d
e 

SP
. A

ls
 u

 h
et

 n
ie

t e
en

s 
be

nt
 m

et
 d

ez
e 

af
sc

hr
ijv

in
g 

ku
nt

 u
 d

ez
e 

la
te

n 
te

ru
gb

oe
ke

n.
 N

ee
m

 h
ie

rv
oo

r b
in

ne
n 

8 
w

ek
en

 n
a 

af
sc

hr
ijv

in
g 

co
nt

ac
t o

p 
m

et
 u

w
 b

an
k.

 
Vr

aa
g 

uw
 b

an
k 

na
ar

 d
e 

vo
or

w
aa

rd
en

.

o
 €

 5
,0

0 
(m

in
im

um
)  

  o
 €

 7
,5

0 
   

o
 €

 1
0,

00
   

  o
 €

 1
2,

50
   

 o
 €

 1
5,

00
   

an
de

rs
: €

 
 

 

Ja
, i

k 
w

or
d 

lid
 v

an
 d

e 
SP

. I
k 

on
tv

an
g 

ee
n 

w
el

ko
m

st
ge

sc
he

nk
 e

n 
bo

ve
nd

ie
n 

kr
ijg

 ik
 e

lk
e 

m
aa

nd
 h

et
 n

ie
uw

s-
en

 o
pi

ni
eb

la
d 

De
 T

rib
un

e 
in

 d
e 

bu
s.

 Ik
 k

ie
s 

vo
or

 d
e 

vo
lg

en
de

 k
w

ar
ta

al
bi

jd
ra

ge
:

o
 Ik

 w
il 

oo
k 

gr
aa

g 
lid

 w
or

de
n 

va
n 

RO
OD

 (j
on

g 
in

 d
e 

SP
, t

ot
 2

8 
ja

ar
) e

n 
st

a 
éé

n 
va

n 
m

ijn
 k

w
ar

ta
al

bi
jd

ra
ge

n 
 

 
af

 a
an

 R
OO

D.

BO
N

 O
M

 L
ID

 T
E 

W
OR

DE
N

DO
OR

LO
PE

N
DE

 M
AC

HT
IG

IN
G

St
uu

r d
ez

e 
bo

n 
in

 e
en

 e
nv

el
op

 z
on

de
r p

os
tz

eg
el

 n
aa

r: 
SP

 -
 L

ed
en

ad
m

in
is

tr
at

ie
, A

nt
w

oo
rd

nu
m

m
er

 4
07

, 3
80

0 
VB

 A
m

er
sf

oo
rt

. 
U 

ku
nt

 d
ez

e 
m

ac
ht

ig
in

g 
st

op
ze

tte
n 

m
et

 e
en

 te
le

fo
on

tje
 o

f e
en

 e
-m

ai
l a

an
 d

e 
SP

: (
08

8)
 2

43
 5

5 
40

, a
dm

in
is

tr
at

ie
@

sp
.n

l

na
am

 
: 

ro
ep

na
am

 
: 

 
vo

or
le

tte
rs

:  
m

/v
  

 
 

ad
re

s 
+

 h
ui

sn
r 

:

po
st

co
de

 
: 

 
w

oo
np

la
at

s:

la
nd

 
: 

 
ge

bo
or

te
da

tu
m

: 
 

 

em
ai

l 
: 

te
le

fo
on

 
: 

 
m

ob
ie

l:

IB
AN

 (r
ek

en
in

gn
r.)

 
: 

 
ba

nk
 In

de
nt

ifi
ca

tie
 (B

IC
)*:

 

pl
aa

ts
 e

n 
da

tu
m

 
: 

ha
nd

te
ke

ni
ng

 
:

* 
ge

en
 v

er
pl

ic
ht

 v
el

d 
bi

j N
ed

er
la

nd
s 

IB
AN

 (r
ek

en
in

gn
r)

Tribune juni 2019

We krijgen heel veel reacties 
op de verkiezingsuitslag en de 
aankondiging van Ron. Harde 
woorden, complimenten en 
lange analyses. We roepen de 
leden op om hun ideeën in te 
brengen in hun lokale afdeling, 
zodat de Partijraad goed vanuit 
de leden gevoed wordt. Wij 
maken hier geen keuze uit 
de vele reacties, omdat we de 
discussie niet willen sturen. 
Uw ideeën gaan niet verloren: 
de reacties sturen we door naar 
het partijbestuur.
De redactie

BRIEVEN
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PUZZEL

De winnaar van de meipuzzel 2019  
is Kor Hendriks uit Den Haag.  

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 3 juli naar de puzzel redactie  
van de Tribune;  Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek verloot uit de 
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGEN MEI 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

1

2 3 4

5 

6 7 8 

9 

10 11  12  

13  

14  15  16  

17 

Horizontaal
5 Typische ouderenauto. (2,5,4)
6 Verdwenen is de tweesprong. (12 en 3,9)
9 Oud koning neemt wijs besluit over stuk van eigen zintuig. (15)
10 Beelddrager is uit de mode, maar keert weerom. (3, afk.)
11 Muziek moet je laten zien. (9 en 4,5)
13 Schrijver schetst louter zich ontblotende mensen. (11)
14 Handig cijfer. (3)
15 Gevaarlijk gereedschap voor onhandig hovenier? (8)
17 Wie is de marionet? De vogelverschrikker. (7)

Verticaal
1 Van hoge kwaliteit, die meer nobele onderdelen van een ridder? (5)
2 Gaat niet met de trein? Die is niet goed snik! (2,6,4)
3 Hele reeksen tv-programma’s. (6)
4 Binnenweggetje voor tijgerend automobilist. (10)
6 Alles heeft zo z’n prijs, mijn beste. (6)
7 Aarde ligt aan de basis van alle materiaal. (9)
8 Vergoelijkend, maar knap redeneren. (11 en 4,7)
12 Oude tweewieler, in trek bij studenten en grootmoeders. (8)
16 Wensdenken: een berg stront. (4)

ANAGRAAF

Vind vanuit de anagrammen alle 6 Dorpen/Steden 
(in NL). Van elke term moet de letter uit het gele 
vakje in de tabel genaamd ‘Letters’ worden 
geplaatst. Dit vormt een politiek anagram: de 
letters kunnen tot één woord gevormd worden, 
in ‘Oplossing Anagraaf’. Stuur dit woord naar de 
redactie.

De ‘lange ij’ = 1 letter (y). Verbindings-streepjes 
en spaties tellen niet mee; accenten vallen vaak 
weg in de anagrammen. Veel puzzelplezier.

S e d e n t e r e n
1

G e i n W a n g e n
2

A m o r f e R o t s
3

B e v o e g d N a r4

N e o n S w i t c h5

D o o r s l e c h t6

Letters
1 2 3 4 5 6

Oplossing Anagraaf 

CRYPTOGRAM

Horizontaal
4) Erepalmen 7) Donderpreek 10) Laadruim 11) Stank 12) Sterrenhotel 14) Geheid 
15) In de put 16) Jongelui.

Verticaal
1) Een vrije jongen 2) Gedoodverfd 3) Handvuurwapen 5) Marsmannetje 6) Grensrechter
8) Valstrik 9) Max 13) Visuil.

NUMMERPLAATJE

# Hekje of Cardinaalteken; ook wel ‘hashtag’.
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

LAAT JE ZIEN BIJ DE 
INTRODUCTIEWEKEN

VERKIEZINGEN PARTIJBESTUUR 
2020-2022

In veel steden vinden na de zomervakantie introductiewe-
ken en -dagen op en rond mbo’s, hbo’s en universiteiten 
plaats. Hier kunnen aanstaande studenten kennismaken 
met het dorp of de stad en alles wat daar te doen is. Een 
perfecte gelegenheid om ze kennis te laten maken met 
ROOD en de SP! Natuurlijk staat ROOD er in de steden 
waar wij een groep hebben. Is er in jouw SP-afdeling geen 
ROOD-groep, maar wil je toch zichtbaar zijn tijdens de 
introductieweken? Neem contact op met rood@sp.nl, dan 
kunnen wij helpen met materiaal en menskracht.

Conform het besluit van de partijraad kunnen 
alle SP-leden tussen 13 en 23 november 2019 
in hun lokale afdeling een stem uitbrengen op 
de kandidaten voor het nieuwe partijbestuur 
2020-2022. Dat treedt in functie na ons XXIV 
congres op 14 december 2019, waar de uitslag 
van de verkiezingen bekend wordt gemaakt. De 
partijraad van 22 juni 2019 heeft een commissie 
ingesteld die het congres gaat voorbereiden en de 
commissie die met een kandidatenvoordracht gaat 
komen. Leden die zich willen kandideren voor  
het partijbestuur kunnen dat doen door tussen  
12 juli en 11 augustus 2019 een brief en cv te 
sturen naar kandidatencommissie@sp.nl 

Op SPnet vind je nadere informatie over de 
profielen van partijvoorzitter, algemeen secretaris 
(beiden in functie gekozen) en de algemeen 
bestuursleden. Voor vragen kun je contact 
opnemen met de kandidatencommissie, via 
bovengenoemd mailadres.

foto archief ROOD
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20 

Weerzien…
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24
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32
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36
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Congres aangekondigd

19

COLUMN

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

60 euro en een sleutel

‘Dit is wat ik heb: 60 euro en een 
huissleutel. Daar moet ik het de rest 
van de maand mee doen.’ Martine 
werkt keihard maar leeft toch in 
armoede. Tijdens ons lonensymposium 
in Wassenaar vertelde ze erover. De 
avond was vlak daarvoor geopend 
door economen van De Nederlandsche 
Bank en de Rabobank. Zij lieten zien 
dat Martine niet alleen staat. Ze lieten 
zien dat zo’n beetje álle Nederlanders 
er al veertig jaar amper op vooruitgaan. 
Terwijl de winsten van de allerrijkste 
bedrijven hoger zijn dan ooit.

Dat is vragen om een opstand van heel 
veel Nederlanders. Dat heeft Mark 
Rutte denk ik ook door. Dus twee dagen 
na ons symposium besloot hij stoere 
teksten uit te slaan. Letterlijk zei hij: ‘De 
winsten klotsen tegen de plinten op, 
maar het enige wat lijkt te stijgen zijn de 
salarissen van de topmannen.’

Ik had het zelf kunnen zeggen. Alleen 
met één belangrijk verschil: wij hebben 
ook de oplossingen erbij. Verhoog het 
minimumloon bijvoorbeeld fors – als 
je de bodem van een gebouw optilt, 
dan stijgt het hele gebouw. Of voer 
winstdeling in via het Gouden Aandeel. 
Zonder werkenden immers geen winst, 
waarom zouden ze er dan ook niet in 
mee delen? 

Het mag dus niet blijven bij mooie 
woorden alleen. Daarom starten wij de 
komende tijd een offensief. Om hogere 
lonen af te dwingen. Om na veertig jaar 
stilstand te zorgen voor vooruitgang. 
Maar bovenal om een einde te maken 
aan de enorme ongelijkheid. Want als de 
rijkdom in ons land maar blijft groeien, 
maar slechts ten goede blijft komen aan 
een kleine groep aan de top, dan is het 
tijd om op te staan. Wij kiezen niet voor 
een economie voor de enkelen, maar 
voor een rechtvaardige samenleving.

 4 Pensioenakkoord: ‘Er is volstrekt onvoldoende    
 binnengehaald’
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PENSIOENEN

‘DE AOW-LEEFTIJD BLIJFT STIJGEN’
Over het nieuwe pensioenakkoord is al veel gezegd en geschreven. Over de rol 
van de SP daarin eveneens. Maar wat is er nou precies gebeurd? SP-Tweede 
Kamerlid Bart van Kent: ‘We zijn doelbewust van de onderhandelingstafel  
weggestuurd.’

TOEN DE VAKBONDEN hun fiat aan het pensioen-
akkoord gaven, dook in de media opvallend 
vaak het woord ‘realiteitszin’ op. Dat leek 
de aanname te voeden dat er nu eenmaal 
niet meer in zat, dat voor de werknemers 
het maximale binnengehaald was. Maar 
daarover later meer. 
Hoe opgelucht menig politicus ook was na 
het bereiken van het akkoord, de SP was niet 
kapot van het resultaat. De partij, die drie 

eisen had gesteld – op tijd kunnen stoppen 
met werken, pensioenen die meestijgen 
met de prijzen, pensioenopbouw voor 
flex werkers en zzp’ers – zag daar te weinig 
van terug in het akkoord en oordeelde dat 
er ‘voor een rechtvaardig pensioenakkoord 
meer nodig is’. Bart van Kent vertelt: ‘Samen 
met de werknemers en de FNV hebben we 
geknokt voor een AOW-leeftijd op 66 jaar. 
Veel werkende mensen halen nu de 66 al 

niet, laat staan straks de 70. Want let wel: 
de AOW-leeftijd blijft stijgen. Weliswaar net 
iets minder snel, maar wel naar een niveau 
waarvan wij zeggen: op basis daarvan kun-
nen wij niet spreken van een rechtvaardig 
pensioen. Die AOW-leeftijd moet wat ons 
betreft omlaag in plaats van verder omhoog. 
Verder: het is absoluut niet gegarandeerd 
dat de pensioenen meestijgen met de prij-
zen. Daar zijn geen goede afspraken over 

Minister Wouter Koolmees (D66),  Hans de Boer van werkgeversorganisatie VNO/NCW en SER-voorzitter Mariette Hamer zijn er trots op.



verhogen dan verlagen. Ook omdat het 
kabinet de meerderheid in de eerste 
kamer kwijt was.’ 

 › Dus het verhaal dat de SP zichzelf 
buitenspel heeft gezet, klopt niet?
‘Nee. We zijn we er tot anderhalve dag 
voor het sluiten van het akkoord bij 
geweest. We zijn niet buitenspel gaan 
staan. We zijn door Koolmees buitenspel 
gezet. Hij heeft ons doelbewust van de 
onderhandelingstafel weggestuurd.’ 

 › De SP stelde dat het nieuwe akkoord 
voldoet aan de Haagse werkelijkheid. 
Wat bedoel je daarmee? 
‘Dat is die insteek van het maximaal 
haalbare. Als je naar de minister van 
Financiën luistert, dan is dit inderdaad 
het hoogst haalbare. Maar volgens mij 
moeten wij niet onze oren laten hangen 
naar de minister van Financiën, maar 
we moeten zorgen dat de druk zo groot 
wordt dat Mark Rutte zegt: jongen, be-
kijk het allemaal maar met je regels, wij 
gaan extra geld vrijmaken.’ 

 › En nu?
‘Wat ons nu te doen staat, is zorgen dat 
het alsnog een rechtvaardig pensioen 
wordt. Daar zijn een aantal manieren 
voor. De eerste is: er is onderzoek aan-
gekondigd naar een regeling dat je na  
45 jaar zwaar werk verricht te hebben 
met pensioen kan. Volgens mij moet 
dat zo snel mogelijk ingevoerd worden. 
Dus het is zaak om daarop de druk op 
te voeren. Er zal bovendien nog een 
hoop uitgewerkt moeten worden, en 
we zullen zeker op onze hoede zijn en 
waar nodig in actie komen. Verder zal 
je zien dat de instroom in de arbeids-
ongeschiktheidsregelingen hoog zal  
blijven. Dat zal de wal worden die het 
schip zal keren. Namelijk dat onder- 
kend moet worden dat mensen het sim-
pelweg niet redden om zo lang 
door te werken.’ •

tekst Rob Janssen
foto Werry Crone / Hollandse Hoogte ©

‘Er is meer nodig voor een  
rechtvaardig pensioenakkoord’

gemaakt. Je ziet bijvoorbeeld nu alweer 
de dreiging van pensioenverlagingen voor 
de werknemers in de metaal. Ons derde 
belangrijke punt was: pensioen voor 
iedereen. Zoals je weet bouwen uitzend-
krachten de eerste zes maanden geen 
pensioen op. Nou, naar die wachttijd voor 
uitzendkrachten wordt volgens het ak-
koord alleen maar onderzoek gedaan. En 
voor zzp’ers wordt helemaal niks geregeld. 
Conclusie: op die drie eisen is volstrekt 
onvoldoende binnengehaald. Daar komt 
nog eens bij dat bijna niemand gebruik 
kan gaan maken van de regeling die is 
getroffen voor zware beroepen, omdat je 
een werkgever moet vinden die jou – als jij 
drie jaar eerder wil stoppen met werken – 
drie keer 19.000 euro betaalt. En wetende 
dat veel mensen van 19.000 euro per jaar 
niet kunnen leven, moet je daarbovenop 
ook nog eens eigen pensioen naar voren 
halen, eerder opnemen dus, zodat je de 
rest van je leven een lager pensioen hebt. 
Dat is zeker voor mensen met zwaar werk 
en geen topinkomen een bijzonder groot 
probleem.’

 › Maar de SP is toch veelal samen met  
de vakbond opgetrokken?
‘Kijk, we zijn tot het laatst in gesprek 
geweest met Koolmees. Toen kwam het 
moment dat hij tegen ons zei: je kan nog 
komen praten, maar dan wil ik vooraf de 
garantie dat jullie akkoord gaan met een 
stijgende AOW-leeftijd. Wij hebben daar 
nee tegen gezegd. GroenLinks, de PvdA en 
FNV zeiden ja. Wat de FNV daarvan zegt 
moet je niet aan mij vragen. Maar wat ik 
proef is dat daar de gedachte is, dat dit het 
maximaal haalbare was.’

 › Is daar ook niet iets voor te zeggen? Als 
de kaarten zo liggen, zit er niet meer in. 
Toon realiteitszin en tel je zegeningen. 
Maar die zegeningen waren er volgens 
jou niet? 
‘Nee. Wat daarnaast speelde was de mas-
sale steun voor de stakingen, bijvoorbeeld 
de ov-stakingen. Dus het draagvlak was 
heel erg groot, de actiebereidheid even-
eens. Wij vonden dat we aan de onder-
handelingstafel de eisen eerder moesten 

Van onmogelijk  
naar onvermijdelijk 
 
“Alleen een crisis – werkelijk of zo ervaren 
– produceert echte verandering. Zodra die 
crisis plaatsvindt, hangt de handelwijze af 
van de ideeën die voorhanden zijn. Dat, zo 
geloof ik, is onze basale functie: alternatieven 
ontwikkelen voor bestaand beleid, om deze 
levend en beschikbaar te houden tot het 
moment dat het politiek onmogelijke het 
politiek onvermijdelijke wordt.”

Was getekend Milton Friedman. De peet vader 
van het neoliberalisme. Ooit uitgelachen en 
voor gek verklaard. Friedman pleitte voor pri-
vatisering van gemeenschappelijke en publieke 
diensten, voor een ongetemde ‘vrije’ markt en 
tegen de boosaardigheid van elk overheids-
ingrijpen in de economie. Friedmans ideeën 
waren tot diep in de jaren zeventig ‘onmoge-
lijk’, ‘onhaalbaar’ en ‘onredelijk’. Waar kennen 
we dat toch van? Miljonairstax? On redelijk! 
Nationaal ZorgFonds? Onhaalbaar. Een mini-
mumloon van 14 euro? Onmogelijk. Het is de 
standaardreactie van de gevestigde orde op 
onwelgevallige ideeën. 
 
‘Ome Milton’ werd verguisd. Wie zich in zijn 
crisistheorieën en bijvoorbeeld zijn Chileense 
betrokkenheid verdiept, vindt daar ook alle 
reden toe. Maar van Friedman kunnen we ook 
veel leren. Hoe kan het toch dat ideeën die 
amper veertig jaar geleden ‘onmogelijk’ waren 
nu plots ‘onvermijdelijk’ geworden zijn? 
Hoe doen ze dat toch?

Neem nou het zogeheten ‘klimaatakkoord’. Een 
akkoord suggereert brede maatschappelijke 
zeggenschap en steun. Dit ‘akkoord’ heeft voor-
lopig alleen de steun van de coalitiepartijen en 
is vooral een rookgordijn van Rutte. Het verhult 
de ideologische keuze voor klimaatkapita-
lisme. Het stuwt de ideeënvorming naar een 
valse onvermijdelijkheid: grootaandeel houders 
en multinationals worden ontzien, want 
anders gaan ze weg, en de gewone Nederlan-
der mag de peperdure rekening betalen. Onze 
 Sandra Beckerman pleit voor gratis collectieve 
verduurzaming van onze huizen en voor het 
verlagen van de energierekening. Gratis voor de 
mensen, betaald door de grootaandeel houders 
van multinationals. Onmogelijk, roept de 
gevestigde orde. 

Wij weten beter. Dankzij ome Milton. 

PS: in de Spanning van deze zomer vindt u een 
verdieping van ideeën voor een Green New Deal 
en inzichten hoe we ‘onmogelijke’ ideeën politiek 
onvermijdelijk maken. 

Ron Meyer
voorzitter SP
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BEDREIGD
PARADIJSJE

Nog niet eens zo lang geleden was camping  
Duinrand in Zeeland nauwelijks meer dan een  
boomgaard met tenten en een paar caravans,  
verhuurd door het echtpaar Blom. Maar nu hun zoon 
er de scepter zwaait dreigen de vaste bezoekers te 
moeten wijken voor het zoveelste luxe vakantiepark. 
‘De enige die er beter van wordt, is de eigenaar.’
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Eigenaar wil camping schoonvegen 
om luxe vakantiewoningen te bouwen
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HET ZOMERT IN ZEELAND. Op en rond camping 
Duinrand, formidabel gesitueerd op een 
hinkstapsprong afstand van het strand 
en boswachterij Westenschouwen, heerst 
rust en vrede, maar schijn bedriegt. De 
gasten stappen op de fiets, slenteren door 
de duinen of zitten onder een parasol op 
hun vaste vakantieplek, maar krijgen die 
ene treiterende gedachte maar niet uit hun 
hoofd: hoe lang kunnen ze hier nog blijven? 
Als eigenaar Machiel Blom zijn zin krijgt, 
hebben ze hun langste tijd hier gehad. 

SP-raadslid Anita de Vos wijst ons de weg 
op het gemoedelijke terrein. Iedereen op 
Duinrand kent haar inmiddels. Ze lopen met 
haar weg. ‘Ik kan gewoon niet geloven dat 
dit gebeurt,’ zegt Malte Berkstermann (35), 
gymnastiekleraar in Dortmund. Als baby 
kwam hij al met zijn ouders naar Duinrand. 
‘Ik ben er groot geworden en opgegroeid. 
Ik ken elke boom in het bos en de reetjes 
komen hallo tegen mij zeggen. Mijn familie 
en ik zijn vergroeid met deze plek. Ik werk  
in Duitsland en ik leef in Zeeland.’ 

‘Verdiend na een leven lang hard 
werken’
Malte, met vriendin Anna aan zijn zijde,  
kan zijn tranen nauwelijks bedwingen.  
‘Mijn ouders hebben heel veel geïnvesteerd 
in het huisje, we hebben het altijd goed 
onderhouden en tussendoor een paar keer 
opgeknapt. Ook familieleden maken er 
dankbaar gebruik van. Mijn vader is sinds 
kort met pensioen en kan nu veel meer tijd 
in Zeeland doorbrengen, dat heeft hij wel 
verdiend na een leven lang hard werken. Ik 
moet er niet aan denken dat hem dat niet is 
gegund. Voor ons is het meer dan een huisje 
in Zeeland. Het is een gevoel, het is ons 
leven.’ 

Hij legt zich niet bij voorbaat neer bij een 
ontruiming. ‘In Duitsland bestaat zoiets als 
het gewoonterecht, in Nederland kennelijk 
niet, maar ik zal er samen met de vereni-
ging van bewoners alles aan doen om een 
opening in de wet te vinden. Ze kunnen 
ons toch niet zomaar achteloos aan de 
kant schuiven. Ik ben blij dat Anita ons met 
raad en daad bijstaat, uiteindelijk heeft de 
politiek het laatste woord. Ik hoop dat wij 
genoeg steun vergaren.’ 

Malte was ook een poos windsurfinstructeur 
aan de Brouwersdam. Hij neemt het zichzelf 
kwalijk dat hij een goede vriend adviseerde 
om ook een caravan te plaatsen op Duin-
rand. ‘Hij wilde ergens aan de Noordzee in 
Nederland een vaste vakantieplek, is overal 
wezen kijken en uiteindelijk, op mijn aan-
dringen, drie jaar geleden hier neergestre-
ken. Ik voel me daar schuldig over. Straks 
staat hij met lege handen.’ 

‘We genieten zo lang het nog kan’
Het argument dat de middenstand en de 

horeca in Burgh-Haamstede profiteren van 
een luxe vakantiepark slaat in de ogen van 
Thomas Dammel (58) en Birgit Neis (55) 
 nergens op. Zij leerden Duinrand kennen via 
de beste vriend van Thomas’ vader en schaf-
ten in 2016 een huisje aan. Anderhalf jaar 
stak het stel uit Duisburg, samen met vrien-
den, in een grootscheepse opknapbeurt. 
‘Wij kopen echt alles wat we nodig hebben 
in Burgh-Haamstede. Leer ons de Appie 
kennen! De mensen die een luxe vakantie-
villa aanschaffen, zullen er zelden zijn. Voor 
hen is dit een belegging en het zal hun niks 
uitmaken als het leegstaat. De waarde zal 
er niet door dalen. Aan ons verdienen ze in 
Burgh-Haamstede veel meer, dat kan ik je op 
een briefje geven. De enige die er beter van 
wordt, isde eigenaar.’ 

‘Voorlopig,’ vult Birgit aan terwijl ze pro-
beert haar emoties onder controle te krijgen, 
‘genieten wij zo lang het nog kan. Het zal als 
het allemaal doorgaat zeker nog zes jaar in 
beslag nemen voordat het project van Blom 
klaar is. Alleen die onzekerheid over de toe-

‘Wij wonen driehoog 
in Delfshaven, zonder tuin; 
onze achterdeur is hier’

Cor en Corry Kluijtmans.

Campinggasten die de ontwikkelingen niet wilden afwachten, lieten lege plekken achter.
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komst blijft knagen, dat is een rotgevoel.’ 
Camping Duinrand is verdeeld in Oost en 
West. Eerst zal West onder handen worden 
genomen, daarna komt Oost aan de beurt. 
Blom moet de grond van de ertussen gele-
gen camping de Wielewaal nog verwerven, 
twee andere belendende percelen heeft hij 
al aangekocht. De ingang van Duinrand-
West wordt gemarkeerd door een vlieg-
tuig (type B-193) op een paal. Er staat een 
zendmast, er is een speeltuintje en voor 
een hapje en een drankje zijn er een frituur 
en een café-bar. De stacaravans en chalets 
staan aan door de bewoners keurig onder-
houden paden met vogelnamen. Het is een 
paradijsje aan de prachtige Zeeuwse kust. 

Cor en Corry Kluijtmans, beiden 73, uit 
Rotterdam-Delfshaven verblijven er al een 
halve eeuw. Zij zaten al op Duinrand toen 
de huidige eigenaar nog niet was geboren. 
De camping was opgezet door zijn ouders. 
‘Prima lui, niks mis mee’, vertelt Cor: ‘Wij 
zaten eerst aan Ouddorp te denken, maar 
daar mocht je geen bezoek ontvangen op 

zondag.’ Hij was zijn leven lang loodgieter, 
al noemt hij zichzelf liever een dichter, zij 
werkte op kantoor. Hun twee dochters zijn 
al net zo vergroeid met Duinrand als zij. 
‘Wij hebben hier twee bruiloften gevierd, 
de zilveren en de gouden. Al onze sociale 
contacten hebben we op Duinrand. Wij 
wonen driehoog in Delfshaven, zonder 
tuin. Onze achterdeur is hier’, zegt Cor, 
wiens positieve gemoed niet lijdt onder de 
verwikkelingen; al maakt hij zich natuurlijk 
ook ernstig zorgen. 

De kleinkinderen hebben er leren 
fietsen
Toen ze er net waren, was Duinrand niet 
veel meer dan een boomgaard met ten-
ten en een paar caravans. Cor en Corry 
versleten er twee caravans en schaften 
toen hun derde aan, in Haamstede. Lood-
gieter/dichter Cor maakte er met zijn twee 
rechterhanden een pareltje van, compleet 
met een kekke bad kamer en een schuurtje 
met washok en extra slaapplaatsen. Het 
contract van vijftig jaar geleden was niet 

meer dan een klein stukje papier, in 2005 
werd Duinrand een ‘camping de luxe’ met 
vaste aansluitingen voor gas en elektriciteit 
en voorzieningen voor internet en kabel-tv. 

Sinds zijn pensionering brengen Cor en 
 Corry acht maanden per jaar door op 
Duinrand. Ze geven er meer uit dan in 
Delfs haven. De kleinkinderen hebben er 
leren fietsen. Hun caravan (‘je mag het pas 
een chalet noemen als er een schuin dak op 
zit’) op een ander terrein ergens in Zeeland 
plaatsen is geen optie. ‘Er zijn geen plek-
ken en mocht je er onverhoopt toch eentje 
vinden dan ben je verplicht een gloednieuw 
exemplaar aan te schaffen. Iedereen heeft 
een jaarcontract, wij staan machteloos. Ze 
kunnen ons er zo van afgooien. Vorig jaar 
kon ik nog 45.000 euro krijgen voor onze 
caravan, nu kom je niet verder dan 4000 
euro. Als iemand besluit weg te gaan, stuurt 
de eigenaar van Duinrand er een opkoper 
op af die de caravans vervolgens naar Polen 
brengt en dan sta jij daar dus met lege han-
den, met helemaal niets.’ 

‘De zeehondjes in Zeeland worden beter 
beschermd dan de Duinranders’
Toen Cor en Corry vorig jaar hoorden over 
de plannen hebben ze een potje zitten  
janken. Ze zijn over de eerste schrik heen, 
maar houden hun hart vast. ‘Overal praten 
ze over Duinrand. Op het strand, in het 
dorp, in de bus, iedereen begint erover. 
Zitten jullie op Duinrand? Wat vreselijk dat 
jullie weg moeten, arme drommels. De  
bewoners zelf durfden aanvankelijk hun 
mond niet open te doen, want wie tegen-
draads is, kan het wel schudden. Nu er een 
bewonerscollectief is en we weten dat in 
elk geval de SP achter ons staat, zijn we niet 
meer bang om wat te zeggen. En wat zeg 
ik dan bijvoorbeeld? Dat wij geen huur-

Verstilde rust op de camping.

Zelfs de ingang van camping Duinrand straat rust uit.
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bescherming genieten en dat de zeehondjes 
in Zeeland beter worden  beschermd dan 
de Duinranders. Het allerergste vinden wij 
dat de gewone man opzij wordt geduwd om 
plaats te maken voor mensen die achteloos 
drie, vier ton neertellen voor een vakantie-
woning waarin ze ook nog eens amper zullen 
verblijven. Ik kan je  ver zekeren dat de plaat-
selijke middenstand het zal voelen als wij het 
veld hebben geruimd. Die nieuwe bewoners 
zullen echt geen fiets kopen in Haamstede of 
boodschappen doen in de supermarkt, bij de 
bakker, de slager en de visboer.’ 

Dat het heerlijk vertoeven is op Duinrand 
weet ook Gerard Rabelink, de partijloze 
burgemeester van de gemeente Schouwen-
Duiveland, waar Burgh-Haamstede onder 
valt. Hij had er toen hij nog eerste burger van 
Maasbree in Noord-Limburg was zelf een 
 caravan. ‘Wij hebben weleens een kopje kof-
fie met hem gedronken. Aardige man, maar 
hij kan er ook niets aan doen. De gemeente-
raad beslist.’ 
Dat de eigenaar van Duinrand zich, om de 
woorden van Cor te gebruiken, gedraagt als 
een project ontwikkelaar in plaats van een 
campingbaas is begonnen na de dood van 
zijn moeder, zijn vader was al eerder overle-
den. ‘Met de familie Blom hebben wij nooit 
problemen gehad, er was sprake van weder-
zijds respect. De afspraken waren duidelijk, 
onder druk zetten was er niet bij.’ Overigens 
heeft hun zoon zich ‘in zijn witte Ferrari’ 
de laatste maanden niet meer laten zien op 
Duinrand. ‘Hij heeft wel nog een paar kavels 
verhuurd toen hij al wist dat hij Duinrand op 
de schop zou nemen.’ 

‘Dit is geen manier van netjes 
zakendoen’
Hugo (72) en Marie-Paule (70) de Mol heb-
ben de ouders van Blom nooit gekend. De 
twee Vlamingen uit Mariakerke hakten in 
2016 de knoop door: ze verkochten hun 
camper en staken de opbrengst in een chalet 
op Duinrand. Altijd als ze naar Burgh-
Haamstede rijden, gaat de vijftienjarige 
kat mee. De vloer van hun onderkomen is 
vernieuwd, meer verbeteringen durven ze 
nu niet aan te brengen. ‘Stel dat de plannen 
doorgaan, dan zijn we nog meer geld kwijt. 

Dan knappen wij de boel op voor de sloop, 
dat kan nooit de bedoeling zijn. Een chalet 
kun je niet verplaatsen naar elders. Kunnen 
wij de grond niet langer huren, dan staan we 
met lege handen.’ 

Marie-Paule slaapt slecht van de stress.  
‘Het doet mij echt pijn als bewoners vertrek-
ken omdat ze er niet meer in geloven.’  
Het chalet wordt ook door hun dochter-
gebruikt, schoonzoon Jos is voorzitter 
van de bewonersclub. ‘Wij zijn ook zaken-
mensen, we hadden een kledingwinkel in 
Merelbeke. Maar dit is geen manier van 

 netjes zakendoen. Wij voelen ons beet-
genomen.’ 
SP’er Anita de Vos blijft de Duinranders 
 steunen in hun strijd tegen de camping-
eigenaar of eigenlijk, zo vermoedt zij stellig, 
tegen Roompot, een grote speler op de 
recreatiemarkt. ‘Ik heb zo’n donkerbruin 
 vermoeden dat Blom de kastanjes uit het 
vuur mag halen en de zaak aan Roompot 
 verkoopt als alles in kannen en kruiken is. 
Krijgt hij geen toestemming, dan blijft  
Roompot buiten schot.’ •

tekst Robin Bruinsma • foto’s Maurits Gemmink 

    

Slapeloze nachten hebben de bewoners van camping Duinrand in  Burgh-Haamstede 
 ervan. Vorig jaar september kwam eigenaar Machiel Blom voor het eerst naar buiten 
met zijn plannen om het terrein met 600 stacaravans en chalets schoon te vegen. Dit 
om plaats te maken voor maximaal  220 luxe vakantiewoningen, winkeltjes, een atelier, 
 horeca,  wellness en een zwembad. Eerst was er sprake van recreatiewoningen,  
vervolgens ging het over ‘kampeerhuisjes’ met een maximale hoogte van 5,5 meter,  
waarmee Blom aanpassing van het bestemmingsplan hoopt te omzeilen.

Het bericht sloeg in als een bom en heeft inmiddels al de nodige kraters geslagen, te zien 
aan de lege plekken van campinggasten die de ontwikkelingen niet willen afwachten en 
eieren voor hun geld hebben gekozen.

Dam opwerpen
De presentatie van de plannen van Blom aan de gemeenteraad vond plaats achter 
gesloten deuren. Daarom kon de SP er niet bij zijn, maar fractievoorzitter Anita de Vos 
sprong meteen in de bres voor de aan geslagen Duinrandbevolking. Zij bouwde in aller-
ijl een  netwerk op en inmiddels is er een bewonersvereniging, om in gezamenlijkheid een 
vuist te kunnen maken tegen Blom en zijn partners. Eerder steunde De Vos met succes de  
tegenstanders van een luxe resort aan de Brouwersdam, maar ‘dat betrof een nieuwe 
voorziening’. Met de ombouw van een bestaand vakantiepark zal het veel moeilijker  
worden om een dam op te werpen.

De bedreiging van Duinrand op Schouwen-Duiveland staat niet op zichzelf. Eerder druk-
te Blom er identieke plannen door voor de Veerhoeve in Wolphaartsdijk (omgedoopt in 
 Visserskreek) en ook andere Zeeuwse  campings dreigen ten prooi te vallen aan expansie-
drift. Anita de Vos: ‘Op deze manier verschraalt het aanbod in Zeeland. Vakantievierders 
met niet meer dan een gemiddeld inkomen moeten wijken voor mensen met een dikke 
portemonnee die een vakantiehuis in Zeeland niet anders zien dan als een investering. 
Met de rentestand van de laatste jaren kun je immers jouw geld beter in stenen stoppen 
dan het op de bank te laten staan.’

‘WIJKEN VOOR MENSEN  
MET EEN DIKKE PORTEMONNEE’
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WONINGMARKT

Als Amsterdamse SP-wethouder heeft Laurens Ivens een reeks opmerkelijke 
maatregelen op tafel gelegd om de inmiddels spreekwoordelijke gekte op de 
woningmarkt in de hoofdstad te lijf te gaan. Een bouwrecord brak hij al. Maar hij 
wil ook de waanzinnige prijsopdrijving aanpakken: ‘Anders kunnen gezinnen hier 
straks helemaal niet meer wonen.’

LAURENS IVENS BESTRIJDT  
DE AMSTERDAMSE GEKTE

‘IK GEEF HET METEEN TOE:  het is een enorm 
geknutsel. Echt. Kijk, ik ben wethouder en 
moet het doen met de instrumenten die ik 
heb. Het beïnvloeden van de prijs van een 
woning, zowel koop als huur, is niet aan mij 
maar aan de nationale overheid. Dus met 
uitzondering van nieuwbouw mag ik niet 
zeggen: zo, dit is de maximale prijs voor een 
woning. Dus wat dat betreft zit ik echt alle 

maatregelen te bedenken die ik uit de kast 
kan trekken om ervoor te zorgen dat een 
woning ervoor blijft om in te wonen en dat 
die betaalbaar is en blijft.’

Laurens Ivens (41) is nu vijf jaar wethouder 
in Amsterdam. In het huidige college van 
GroenLinks, D66, PvdA en SP is hij onder 
meer verantwoordelijk voor de portefeuilles 

Wonen, Bouwen en Wijkaanpak. Onder zijn 
verantwoordelijkheid brak Amsterdam in 
2018 een bouwrecord: er werden vorig jaar 
8639 woningen gebouwd – de helft daarvan 
in de sociale sector en het middensegment. 
Nog nooit werd er in de hoofdstad in een 
jaar zoveel gebouwd: in tien jaar tijd (tussen 
2015 en 2025) 75.000 woningen erbij. Maar 
toch... De berichten over de ‘gekte’ op de 
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Laurens Ivens in gesprek met actievoerders voor betaalbare huur.
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Amsterdamse woningmarkt en de welhaast 
waanzinnige prijsstijgingen nemen voorals-
nog niet af. Hoe kan dat? En wat is eigenlijk 
precies die Amsterdamse gekte? 

Prijsopdrijving
‘De gekte in Amsterdam is dat de klassieke 
economische theorie – meer aanbod leidt 
tot lagere prijzen – hier niet werkt. Kijk, 
iedereen ziet dat er een tekort aan woningen 
is. En dan zou je denken: dat kun je gaan 
oplossen door meer te bouwen. Maar naast 
dat we een tekort aan woningen hebben, 
zien we ook dat woningen steeds duurder 
worden. Dát maakt de gekte. Meer woningen 
bijbouwen lost hier die gekte niet op. De 
klassieke theorie werkt niet. Wij bouwen 
in Amsterdam de laatste jaren zelfs meer 
woningen dan nodig is voor de groei van de 
stad. Maar toch blijven de prijzen stijgen. 
Waarom? Omdat de woningmarkt is geïn-
fecteerd door de kapitaalmarkt. Met andere 
woorden: er zijn heel veel beleggers die een 
woning willen kopen puur als beleggingsob-
ject. Die concurreren dus met degenen die 
een woning nodig hebben om in te wonen. 
De gekte dat de prijzen alsmaar omhoog 
gaan, dát is de gekte van de woningmarkt. 
De woningmarkt is geen op zichzelf func-
tionerende markt, dat werkt gewoon niet. 
Daarom heb je een steeds grotere sociale 
sector nodig; want die is gevrijwaard van 
bepaalde marktinvloeden. Daarom heb-
ben we ondertussen ook een gereguleerde 
middensegment-sector nodig die gevrij-
waard wordt van de markt – voor de leraar, 
de verpleegkundige. Even anders geformu-
leerd: in Amsterdam redt tweederde van de 
huishoudens het niet op de woningmarkt, 
dus voor die mensen heb je woningen nodig 
die gevrijwaard worden van deze gekte, deze 
prijsopdrijving.’

‘Op dit moment is het zo: als je een dikke 
portemonnee meeneemt en een half miljoen 
op je rekening hebt staan, dan vind je zo een 
woning in Amsterdam. Zo niet, pech gehad. 
Voorheen speelde het probleem vooral bij de 
mensen met lagere inkomens, voor wie de 
corporaties dan een oplossing boden. Maar 
je ziet nu ook de groep die boven die lage in-
komens zit. De leraar of de verpleegkundige 
die net iets meer gaan verdienen, die redden 

het ook niet meer, die hebben ook geen half 
miljoen dat ze mee kunnen nemen. Ik noem 
de verpleegkundige en de leraar, omdat 
onder anderen zij de mensen zijn van wie de 
salarisschaal ook landelijk bepaald wordt. 
Zij hebben als ze fulltime werken een cao-
salaris dat net boven de sociale huurgrens 
uitkomt. Bij een bankier ligt dat wat anders; 
de bank kan voor hem beslissen dat hij meer 
salaris gaat krijgen.’ 

Vakantieverhuur
‘De maatregelen die wij nu nemen in Am-
sterdam bestaan uit twee hoofdcategorieën. 
De eerste is: zorgen dat er veel woningen 
komen én zorgen dat die woningen er dan 
ook voor bewoning blijven. Daarom hebben 
we in Amsterdam als eerste gemeente in 
Nederland een leegstandsverbod ingevoerd. 
Het is dus verboden om een woning leeg 
te laten staan. Stel: een belegger koopt 
een woning die per jaar 13 procent meer 
waard wordt, mooie investering, prijsop-
drijving als gevolg, et cetera – en hij laat 
de tent intussen gewoon leeg staan. Dat is 
nu verboden in Amsterdam. Maar we doen 
meer. We willen ook paal en perk stellen aan 
een woning maximaal uitmelken door aan 
vakantieverhuur te doen. Hetzelfde geldt 
voor een woning of woonruimte als bed & 
breakfast inzetten. Voor een deel willen we 
dat reguleren en voor een deel onmogelijk 
maken. We doen het ook met het verkavelen 
van een woning. Dat wil zeggen: een woning 
kopen, in kamertjes vertimmeren en die 
kleine kamertjes voor veel geld verhuren. 
Ook daarvoor willen we aanvullende regels 
stellen. Kortom: bij het ene deel van de 
maatregelen die we proberen te nemen gaat 
het erom dat een woning een woning blijft 
en niet stiekem gebruikt wordt om uit te 
melken. Bij het tweede deel staat centraal 
het zoveel mogelijk beïnvloeden wat de huur 
en de koopprijs wordt. Voor de nieuwbouw 
maken we al afspraken tegen welke prijs de 
woningen verhuurd worden, ook voor de 
marktsector. Voor de koopsector zeggen 
we dat er specifieke woningen in het mid-
densegment moeten komen. Dus als we met 
iemand afspreken dat die woningen gaat 
bouwen in het middensegment, betekent dat 
dat ze ook aangeboden worden in het mid-
densegment en niet in de tussentijd alweer 

duurder zijn worden. We proberen ook een 
verhuurverbod in de nieuwbouw in te voe-
ren, wat behelst dat als je een woning gaat 
kopen je ook daadwerkelijk in die woning 
gaat wonen en die niet gaat verhuren om er 
rijk van te worden. Allemaal maatregelen om 
de prijsopdrijving, de gekte tegen te gaan.’ 

Enge tweedeling
‘De politieke weerstand is hier in Amster-
dam een stuk minder dan wat je landelijk 
merkt. In Amsterdam ziet iedereen de 
problemen. Dat we een gereguleerd mid-
densegment moeten krijgen wordt eigenlijk 
door de hele gemeenteraad onderschreven. 
Want iedereen ziet dat anders die verpleeg-
kundige en die docent er niet meer tussen 
komen. Dus daar is hier veel begrip voor. Dat 
geldt ook voor de opvatting dat een woning 
om te wonen is. En dat we niet overal bed 
& breakfasts moeten hebben, daar is ook 
veel steun voor. Ik bedoel, het toerisme hier 
in Amsterdam schiet alle kanten op. Wat 
bredere, principiële discussies worden ook 
in Amsterdam gevoerd. Steeds meer mensen 
zien dat het mechanisme van meer bouwen 
leidt tot lagere prijzen hier niet opgaat. Al-
leen de VVD en Forum voor Democratie wil-
len dat nog niet zo geloven. Die geloven nog 
steeds in de zegeningen van de markt, al zijn 
ze daar al een paar keer voor gelogenstraft. 
Landelijk is de discussie veel ingewikkelder. 
Kijk, waar in Amsterdam de prijzen maar 
omhoog blijven schieten, geldt dat niet voor 
heel Nederland. En de minister zegt de hele 
tijd: ik wil beleid maken dat voor het hele 
land van toepassing is. Dat is prima, maar 
dan moet je wel overal in Nederland een 
gelijk functionerende markt hebben. Dat 
is dus niet zo, dus de minister legt zich de 
facto erbij neer dat in een plaats die populair 
is om te wonen prijsopdrijving plaatsvindt. 
Waarmee eigenlijk mensen met een lager 
inkomen gedwongen worden naar de rest 
van Nederland te verhuizen. Van mij geen 
kritiek op de rest van Nederland hoor, maar 
ik wil er wel voor waken dat wij straks tegen 
mensen gaan zeggen dat ze afhankelijk van 
hun inkomen ergens mogen wonen of niet. 
Dat vind ik heel eng. Terwijl wij in Amster-
dam al langer vechten tegen de tweedeling 
die in de stad ontstaan is, zie je nu dat die 
tweedeling in het hele land dreigt toe te 

‘ In Amsterdam ziet iedereen  
de problemen van prijsopdrijving’
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slaan. Als je de markt z’n gang laat gaan, en 
dat is nog steeds het rijksbeleid, dan kunnen 
straks in de stad alleen nog maar mensen 
met een dikke portemonnee wonen en met 
als resultaat een enorme tweedeling.’

Expats
‘Ik noemde al het bedrag van een half 
miljoen euro voor een koopwoning hier. Of 
dat zo’n beetje de norm is? Dat hangt ervan 
af wat je zoekt. Met een gemiddeld inkomen 
kun misschien nog een kleine woning kopen 
aan de rand van de stad. Maar als je een 
gezinswoning zoekt, dan moet je inderdaad 
meer richting een half miljoen denken. En 
juist daar zit de spanning in, want de meeste 
mensen willen niet alleen zijn in de stad. 
Kijk, het gros van de Amsterdammers is al 
alleenstaand. Maar straks kunnen gezinnen 
hier sowieso totaal niet meer wonen. Plus 
dat je eraan moet denken hoe dat gezinnen 

opjaagt die hier wel willen blijven wonen. 
Als een buschauffeur trouwt met een ver-
pleegkundige en ze hebben op dit moment 
geen vermogen, dan zullen ze met z’n 
tweeën fulltime moeten werken en dan is 
het nog maar zeer de vraag of ze een woning 
kunnen bemachtigen.’ 

Natuurlijk: ‘betaalbaar wonen voor iedereen’ 
zou een slogan van elke andere politieke 
partij kunnen zijn. Maar tegen de achter-
grond van de Amsterdamse gekte is Laurens 
Ivens niet bang om namen en rugnummers 
te noemen om problemen te signaleren en 
vooral op te lossen. Een kop als “Amster-
damse jongeren krijgen voorrang bij huur-
woning” (Het Parool) boven een artikel over 
gewenste woningtoewijzing aan “jongeren 
met lokale binding” roept bij menigeen wel-
licht vragen op. Maar voor Ivens is het pure 
noodzaak. 

‘Dé vraag in Amsterdam is zo ondertussen: 
voor wie is de woning die morgen vrij komt? 
Betaalbare woningen zijn heel schaars en 
tegelijkertijd zien we dat met name de toe-
stroom van internationale kenniswerkers, de 
expats uit India, de VS en Engeland enorm is 
toegenomen. Maar ondertussen constateer 
je ook dat er Amsterdamse jongeren zijn die 
bij hun ouders moeten wonen en misschien 
al dertig zijn – als je dat überhaupt nog jong 
wil noemen. Kijk, ik wil ook de problemen 
in mijn eigen stad oplossen. En dertigers die 
niet op hun eigen benen kunnen staan, dat 
vind ik een probleem. En ik vind dat ik alles 
op alles moet zetten om te voorkomen dat 
die straks het slachtoffer worden van het feit 
dat expats uit de hele wereld voorgaan voor 
het oplossen van het probleem van deze 
jongeren.’ 

tekst Rob Janssen

‘ Een woning is er om in te wonen, 
niet om rijk van te worden’

Lilian Marijnissen op werkbezoek bij Laurens Ivens in Amsterdam. 
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Frances Black Sadet Karabulut

STOP PROFIJT  
VAN BEZETTING
In Ierland is afgelopen jaar een wetsvoorstel van de 
onafhankelijke senator Frances Black aan genomen 
dat handel met bezette gebieden aanpakt. Israël rea-
geerde als door een wesp gestoken – ook al wordt het 
land in de wet niet genoemd. SP-Tweede Kamerlid 
Sadet Karabulut wil dat Nederland zich aansluit bij 
de landen die het internationaal recht op dit punt ook 
werkelijk handhaven. 

‘Als ze geen maatregelen 
tegen de bezetting 
willen, moeten ze die 
bezetting beëindigen’
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 › Je bereidt een voorstel voor over bezette 
gebieden. Wat is de kern daarvan?
‘De kern van het voorstel is dat handel met, 
en investeringen in, bezet gebied aan 
banden worden gelegd.’

 › Gaat dit alleen over de Israëlische  
bezetting van Palestijns gebied?
‘Nee, zeker niet. Dit gaat over handel met en 
investeringen in bezet gebied, waar dan ook. 
De EU nam na annexatie van de Krim maat-
regelen om economische betrekkingen met  
de Krim tegen te gaan. Dat past er ook in.’

 › Handel met bezette gebieden is toch al 
niet toegestaan volgens het internationaal 
recht?
‘Dat is nou net het probleem. Er zijn inter-
nationaal afspraken gemaakt, maar vaak 
op vrijwillige basis. Er wordt sowieso niet 
gehandhaafd. Producten worden gewoon 
 geïmporteerd, bijvoorbeeld uit bezet  
Palestijns gebied, en vervolgens wordt er  
niet opgetreden.’

 › Zijn er meer landen die iets dergelijks 
doen?
‘In Ierland is wetgeving in de maak om dit 
aan banden te leggen; in Chili ook. Er zijn 
nog meer landen waar erover wordt  
gesproken.’

 › Er is internationaal veel te doen over  
de Boycot-Desinvesteren-Sancties- 
beweging (BDS). Is dit voorstel daarmee 
vergelijkbaar?
‘BDS is specifiek gericht op Israëls politiek 

BEZETTE GEBIEDEN
 
Een gebied kan direct door een ander land 
 bezet zijn, of door een gewapende groep 
onder invloed van dat land. Volgens de  
officiële definities (VN-resoluties en de Vierde 
Geneefse  Conventie) zijn er op dit moment 
veertien  gebieden in de wereld militair 
bezet. Rusland bezet gebieden in Moldavië, 
Georgië en Oekraïne – waaronder de Krim. 
Turkije  bezet Noord-Cyprus en een stukje 
Noord-Syrië. Israël bezet Oost-Jeruzalem, 
de Westoever en de Gazastrook in Palestina 
en de Golan-hoogte in Syrië. Marokko bezet 
West-Sahara en Armenië een gebied in 
Azerbeidzjan. Het is niet gezegd dat al deze 
gebieden zouden vallen onder een import-
verbod; dat hangt af van de voorwaarden.

tegenover de Palestijnen. De BDS-beweging 
heeft drie eisen. Als eerste de beëindiging 
van de bezettings- en nederzettingen politiek 
en afbraak van de muur. Ten tweede erken-
ning van de fundamentele burgerrechten 
van Palestijnse burgers binnen de grenzen 
van Israël. En ten derde het recht van Pales-
tijnse vluchtelingen om terug te keren naar 
hun huizen en eigendommen die in 1948 
door Israël werden ingenomen.
Mijn voorstellen gaan niet alleen over Israël. 
Daarnaast beperk ik me tot handel met 
de bezette gebieden. Gewoon een strikte 
toepassing van het humanitair oorlogsrecht. 
Volgens het humanitair oorlogsrecht is pro-
fiteren van de bezetting verboden. Er wordt 
in mijn voorstel niets geboycot, maar het in-
ternationaal recht wordt eindelijk toegepast. 
Het heeft dus niets met BDS te maken.’

 › Je noemde Ierland al; je sprak met  
de Ierse senator Frances Black die een 
wetsvoorstel van dezelfde strekking  
door het parlement loodste. Wat is  
daarvan te leren?
‘Senator Black is erg inspirerend. Vooral 
haar doorzettingsvermogen in het strijden 
voor een rechtvaardige zaak spreekt mij 
erg aan. Ze straalt totale soevereiniteit uit. 
Vanuit de onafhankelijke positie – Black 
vertegenwoordigt geen partij – heeft ze veel 
voor elkaar gekregen in haar parlement.’

 › Wat vind je van de retoriek in Ierland 
 van de Israël-lobby over dit onderwerp?
‘Natuurlijk is er tegenstand vanuit Israël op 
dit voorstel. Mijn reactie is simpel: als ze 

BLACKS INITIATIEFWET

Frances Black is lid van de Ierse Eerste  Kamer (de Seanad Éireann). Black, in Ierland ook 
 beroemd vanwege haar zangcarrière, zit daar niet namens een politieke partij. Ze diende 
begin 2018 een initiatiefwet in waarin het strafbaar wordt gesteld om te importeren uit 
illegale nederzettingen in bezet gebied. De initiatiefwet is eind 2018 aangenomen door 
de Seanad  Éireann, en is nu in behandeling in de Dáil Éireann – de Ierse Tweede Kamer.
Hoewel de wet het niet specifiek over de door Israël bezette gebieden had, reageerde dat 
land wel door de Ierse ambassadeur te ont bieden. De Israëlische premier Netanyahu denkt 
dat de wet is bedoeld om ‘de staat  Israël te bescha digen’. Daarmee geeft Israël impliciet 
toe dat het gebieden bezet en er  illegale neder zet tingen heeft. Israël spreekt namelijk 
liever over ‘betwiste gebieden’ – in directe  tegenspraak met het internationaal recht en 
VN-resoluties. Sommige commentatoren  beweerden ook dat het een anti- Israëlwet is – 
Ierland zou volgens de krant de Irish Observer om die  reden het  risico lopen antisemitisch 
te lijken. In de wet van Black worden Israël en Palestina echter geen enkele keer genoemd. 
Geen  enkel land wordt namelijk genoemd;  alles wordt op gehangen aan de definities in de 
 Vierde Geneefse  Conventie en uitspraken van  internationale (straf)hoven. Dat de Israëlische 
bezettingen als enige zo breed veroordeeld worden, betekent niet dat dat niet kan gelden 
voor andere bezettingen.

geen maatregelen tegen de bezetting willen, 
moeten ze die bezetting beëindigen.’

 › Verwacht je dat dit voorstel tot het 
handhaven van het internationaal recht 
antisemitisch genoemd zal worden?
‘Er zijn politici in Israël die elke kritiek op 
dat land wegzetten als antisemitisch. Dat 
is oneerlijk en een groot probleem voor de 
daadwerkelijke bestrijding van haat tegen 
Joden, een strijd waarin de SP vooropgaat.’

 › Black had steun van een aantal  
organi saties. Zie je ook steun in  
Nederland?
‘Jazeker. Het is veelzeggend dat een 
 organisatie als Amnesty International al 
 herhaaldelijk heeft opgeroepen illegale  
handel met de nederzettingen te 
beëindigen.’

 › De rechtse regering in Ierland vertraagt 
de behandeling van de wet van Black 
voorlopig. Verwacht je zoiets ook in 
 Nederland?
‘Als het in Nederland komt tot een wet –  
we hebben het voorlopig nog over een 
initiatiefnota – ga ik ervan uit dat die wordt 
uit gevoerd. Er is geen hogere macht in  
Nederland dan het parlement.’ •

tekst Diederik Olders 
foto Maurits Gemmink
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Hoe kan het toch dat het besteedbaar inkomen van  
Nederlanders al bijna veertig jaar achterloopt op de groei  
van onze economie? In Kasteel Oud-Wassenaar zetten  
economen, belangenbehartigers en ervaringsdeskundigen op  
13 juni hun tanden in dit raadselachtige vraagstuk. Het is tijd 
voor een nieuw Akkoord van Wassenaar, waarmee de wer-
nemers eindelijk hun eerlijke deel kunnen opeisen. 

DAT HET NEGENTIENDE-EEUWSE landgoed niet 
bepaald de natuurlijke habitat van SP’ers is, 
blijkt uit de vele selfies die voor de deur van 
Kasteel Oud-Wassenaar worden gemaakt, 
met de wapperende SP-vlag duidelijk in 
beeld. Maar de bijeenkomst over de lonen 
vindt niet zomaar plaats in dit nederige 
stulpje. Het is een knipoog naar het Akkoord 
van Wassenaar uit 1982, waarin de vakbond 
en werkgeversorganisaties samen akkoord 
gingen met loonmatiging in ruil voor ar-
beidstijdverkorting. Sinds dit akkoord is de 
‘arbeidsinkomensquote’ (vaak afgekort tot 
aiq), oftewel het deel van het totaal verdien-
de inkomen dat naar de werkenden gaat, 
almaar gedaald. De winsten van bedrijven 
zijn gestegen en die potten de winst op.

Maar kunnen de lonen in Nederland über-
haupt omhoog? En pakt dat niet rampzalig 
uit voor de economie? Het symposium 
begint met de feiten. Een van de grafieken 
uit de presentatie van Menno Middel-
dorp, directeur Kennisontwikkeling bij de 
Rabobank, maakt in één klap zichtbaar dat 
Nederland ten opzichte van veel andere 
landen onderaan bungelt als het gaat om de 
ontwikkeling van de koopkracht sinds 1978. 
Dat toont aan dat Nederlandse huishoudens 
nauwelijks de vruchten plukken van de eco-
nomische groei; al benadrukt Middeldorp 
wel dat de trage loongroei een wereldwijd 
fenomeen is. 
Volgens Bas Butler, econoom bij De Ne-
derlandsche Bank (DNB), kunnen hogere 
lonen juist bijdragen aan meer economische 
groei. Al sinds 2016 pleit DNB voor een 
loongolf. Butler wijst erop dat de daling 
van de arbeidsinkomensquote vooral heeft 
plaatsgevonden in bedrijfstakken die gericht 
zijn op de binnenlandse markt, zoals handel 
en horeca. Omdat deze sectoren minder 
kwetsbaar zijn voor concurrentie uit het 
buitenland, kunnen de lonen hier volgens 
de econoom prima omhoog zonder dat dit 
bedrijven schaadt. ‘Het ligt voor de hand dat 
er een relatie bestaat tussen de flexibilise-
ring en de loonontwikkeling’, luidt Butlers 
reactie op het raadsel van de lage lonen. Im-

WAAR BLIJFT  
DIE LOONGOLF?

HET RAADSEL VAN WASSENAAR
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mers: flexwerkers staan minder sterk in on-
derhandelingen over hun salaris, vanwege 
het gebrek aan ontslagbescherming. 

Verslaafd aan loonmatiging
Rodrigo Fernandez, onderzoeker bij SOMO 
(een kenniscentrum dat onderzoek doet 
naar multinationals), stelt op zijn beurt dat 
het achterblijven van de lonen vooral te 
maken heeft met het neoliberale systeem en 
de manier van denken die hieruit voort-
komt. Het achterblijven van de lonen is een 
onderbelicht thema dat gepolitiseerd dient 
te worden, verkondigt hij stellig. Hij verwijst 
daarbij onder andere naar de grote hoeveel-
heid trucs die de afgelopen veertig jaar door 
de financiële sector zijn ontwikkeld om 
geld uit de reële economie te laten weglek-
ken. In een paneldiscussie mag Fernandez 
de degens kruisen met FNV-bestuurder 
Linda Vermeulen, CBS-hoofdeconoom Peter 
Hein van Mulligen (bij quizfanaten ook wel 
bekend als ‘De Slimste Mens’) en Martin Vis-
ser, financieel journalist bij de Telegraaf. 

Naast de flexibilisering, wordt ook de 
tanende invloed van de vakbeweging 
genoemd als mogelijke oorzaak van het 
uitblijven van een loongolf. Linda Vermeu-
len verwijst bijvoorbeeld naar de grote 
loondump die gaande is bij de HEMA. Door 
de nieuwe cao die de winkelketen sloot met 
vakbond CNV – zonder instemming van de 
FNV – gaan nieuwe medewerkers er tot wel 
25 procent op achteruit. Maar het kan nog 
bonter: de Zweedse meubelgigant Ikea sloot 
onlangs een cao af met WIM, een ‘vakbond’ 
opgericht door Ikea zelf. Gevolg was onder 
andere dat er gesnoeid wordt in toeslagen 
voor werknemers. Vermeulen: ‘Kortom, het 
is helemaal niet raadselachtig dat de lonen 
laag blijven, wanneer er vakbonden zijn die 
instemmen met loondump.’ ‘Geef ze dan een 
draai om de oren!’, reageert Martin Visser 
hierop. Hij noemt de staat van de vakbewe-
ging zorgwekkend. ‘Het lijkt wel of de vak-
bond ook verslaafd was aan loonmatiging’, 
aldus de journalist. 

Perverse Primarkpremie
Maar het is ook de overheid die de  
lonen bewust laag houdt, benadrukt Linda 
 Vermeulen. Ze verwijst naar de regeling  
Lage Inkomens Voordeel, door de FNV omge-
doopt tot ‘Primarkpremie’. Hiermee kunnen 
bedrijven maar liefst 2000 euro subsidie per 
jaar ontvangen voor iedere werknemer die zij 
rond het minimumloon betalen. De Primark-

•  Verhoging van het minimumloon met minimaal  
10 procent.

•  Een Gouden Aandeel voor werknemers, in elk bedrijf 
met meer dan honderd medewerkers. Dit aandeel 
geeft hen recht op inspraak bij belangrijke beslis-
singen, maar ook het recht op winstdeling. Als er 
dividend wordt uitgekeerd aan de aandeelhouders, 
dan krijgen werknemers ook een deel van de koek.

EEN NIEUW AKKOORD VAN WASSENAAR:
WAT WIL DE SP? 
 

premie heeft een perverse werking, want die 
vervalt als de werknemer een loonsverho-
ging krijgt. Vermeulen: ‘HEMA heeft vorig 
jaar 1,6 miljoen subsidie gekregen van het 
kabinet. In het najaar krijgen ze waarschijn-
lijk nog meer, want de lonen blijven laag.’

Ook de journalist van de Telegraaf vindt 
dat de lonen omhoog kunnen. ‘Kijk naar de 

Jan verdiende als verkeersregelaar 
6 euro netto per uur

17TRIBUNE juli / augustus 2019
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verhoging van het jeugdloon die er dankzij 
Young & United is gekomen. Men dacht 
daarna: verrek, dat heeft nauwelijks invloed 
op de werkgelegenheid onder jongeren’, 
stelt Visser. Peter Hein van Mulligen haalt 
een oude wijsheid aan van autofabrikant 
Henry Ford: ‘Als ik werknemers meer betaal,  
kunnen ze ook mijn auto’s kopen.’ ‘Juist 
mensen met de laagste inkomens gaan geld 
uitgeven als hun loon stijgt’, vult Vermeulen 
aan. 

Het is een stelling die in twijfel wordt 
getrokken door het panel van ervarings-
deskundigen dat vervolgens het podium 
betreedt. ‘Veel minima zullen extra be-
steedbaar inkomen moeten gebruiken 
om schulden af te lossen’, aldus Jan. Als 
verkeersregelaar verdiende hij bij zijn vorige 
werkgever 6 euro netto per uur. De dage-
lijkse realiteit voor panelleden Jan, Martine, 
Eline en Khadija kent moeilijke dilemma’s. 
Want wat als je kind trek heeft in aardbeien, 
maar je budget laat enkel appels toe? En dat 
kopje koffie in de stad met vriendinnen, daar 
koop je weer liever een zak aardappelen 
voor. En wat als je kind mee op schoolreis 
wil, of nieuwe sportschoenen? Toch wordt 
het gesprek niet zwaarmoedig. Zo kreeg Jan, 
nadat hij zijn ervaringen als werkende arme 
had gedeeld in de talkshow van Jeroen Pauw, 
een berichtje van een dame die wel met hem 
wilde afspreken. Vervolgens liet ze het af-
weten. ‘Die dacht: daar valt toch geen geld te 
halen’, grapt Martine. Wat echter beklijft is 
een uit het hart gegrepen oproep aan de ‘za-
kelijke mensen’ die het symposium openden 
met al die cijfers en grafieken: ‘Jullie moeten 
eens achter de voordeur kijken.’ 

‘Bazen gaan niet luisteren zonder een 
sterke vakbeweging’ 
Hoe schrijnend de verhalen van ervarings-
deskundigen ook zijn, volgens de Austra-
lische vakbondsveteraan Michael Crosby 
sloeg de Amerikaanse campagne voor een 
verdubbeling van het minimumloon pas 
aan toen mensen inzagen dat dit ook goed is 
voor de economie. ‘Toen veranderde de pu-
blieke opinie opeens, en ging men ook luis-
teren naar de verhalen van minima’, aldus 
Crosby. Dankzij het succes van de campagne 
Fight for $ 15 waren 24 miljoen Amerikanen 
in 2015 op weg naar een minimumloon 
van 15 dollar. Een andere les van Crosby: 
‘Bazen gaan niet naar de argumenten van 
economen luisteren zolang er geen sterke 
vakbeweging is.’ Het waren bijvoorbeeld de 
bonden die er in de campagne voor de Ame-
rikaanse midterm-verkiezingen in 2018 – de 
verkiezing van het Huis van Afgevaardigden 
– mede voor zorgden dat de Democraten 
zich terugvochten in het Midden-Westen. 
Door kiezers duidelijk te maken dat presi-
dent Trump, die in grote mate zijn over-
winning aan deze regio te danken had,  
vindt dat de lonen juist omlaag moeten. 

Terug naar het raadsel van de lage lonen. 
SP-leider Lilian Marijnissen vond het mooi 
om te zien hoe economen zich verbaasden 
en verwonderden, toen in april uit nieuwe 
CBS-cijfers bleek dat ondanks de krapte op 
de arbeidsmarkt de lonen nog altijd achter-
blijven. ‘Want verwondering opent de deur 
naar nieuwe ideeën’, aldus Marijnissen. De 
SP doet alvast een schot voor de boeg, en 
pleit voor een nieuw Akkoord van Wasse-
naar. Want, stelt Marijnissen: ‘We moeten 

van dictaten van de markt naar een demo-
cratie van werkenden. Van winstmaximali-
satie voor aandeelhouders als enige kompas, 
naar het algemeen belang als vuurtoren.’ 
De SP-leider verwijst in haar toespraak naar 
de verkoop van winstgevende onderdelen 
van Akzo Nobel en de sluiting van een goed 
lopende fabriek van Siemens in Hengelo: 
beslissingen die met een pennenstreek van 
de directie werden gemaakt, simpelweg 
omdat de aandeelhouders het een goed 
idee vonden. Naast de verhoging van het 
minimumloon, oppert de SP daarom de 
introductie van een Gouden Aandeel voor 
werknemers. 

Columnist Ewald Engelen plaatst het voor-
stel van de SP in een internationale trend. 
Hij verwijst onder andere naar het plan dat 
de Amerikaanse presidentskandidate  
Elizabeth Warren lanceerde onder de 
 noemer ‘economisch patriottisme’, dat tot 
doel heeft de VS te veranderen van een aan-
deelhouderseconomie in een werknemers-
economie. Het Gouden Aandeel dat de SP 
voorstelt is wat Engelen betreft net zo hard 
nodig als meer belasting op kapitaal en  
minder op arbeid, terugdraaien van de 
flexibilisering en een kleiner bankwezen. 
‘Leve de klassenstrijd, leve de contra-  
  revolutie!’, galmt hij door Kasteel Oud-
Wassenaar. Als het Akkoord van Wassenaar 
in de jaren  tachtig inderdaad een revolutie 
was, is het wat de SP betreft zeker tijd voor 
een contrarevolutie. Van loonmatiging naar 
loongolf. •

tekst Lesley Arp
foto’s Anouk Pross

Bij de HEMA is een grote loondump gaande
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PARTIJRAAD

Het was een lange zit, maar het moest er even allemaal uit. De 
teleurstelling over een reeks verloren verkiezingen, wat er goed 
en slecht ging in de laatste campagne, het Brusselmans-filmpje en 
hoe je de handrem eraf moet halen. Belangrijkste conclusie van 
de partijraad van 22 juni: er komt een vervroegd congres en de 
congrescommissie gaat aan de slag met een evaluatie.

VERDER NA DE VERKIEZINGEN

ZES KEER PER JAAR komt in De Moed, het  
landelijke SP-partijkantoor, de partijraad 
bijeen. Die bestaat uit de voorzitters van de 
lokale SP-afdelingen (of hun vervangers) 
en de leden van het partijbestuur. Op een 
aantal punten was deze partijraad net  
als anders. Lilian Marijnissen gaf een  
inspirerende speech ten beste, er werd een 
jaarrekening besproken en de financiële 
controlecommissie gaf advies. De men-
sen van de fractie in Brussel, die nu echt 
terugkomen naar Nederland, kregen een 
welgemeend applaus en de nieuwe ROOD-
voorzitter stelde zichzelf en het nieuwe 
ROOD-bestuur voor.

Handrem en kernwaarden 
Maar wat de gemoederen tijdens deze  
partijraad vooral bezighield was de eerste 
analyse van de recente campagne en de 
oorzaken van de slechte verkiezings- 
uitslagen. Veel sprekers bij de microfoons, 
die ook vrij ruim de tijd kregen om hun 
ideeën en kritiek te delen. Van tevoren 
hadden veel afdelingsvoorzitters hun leden 

gesproken en sommigen waren ook al langs 
de deuren gegaan, in buurten waar normaal 
veel SP wordt gestemd.

Het Brusselmans-filmpje kwam vrij vaak aan 
de orde. Er bleek steun voor deze campagne-
keuze en sommigen vonden dat mensen niet 
moeten zeuren; tijdens de vorige partijraad 
was immers afgesproken dat de handrem 
eraf ging. Dat het gestrekte been van het 
filmpje al tijdens de campagne ook door 
SP’ers openlijk is bekritiseerd, vond een 
aantal sprekers ook niet bevorderlijk voor 
de uitslag. Tegelijk waren er ook afdelings-
voorzitters die het filmpje echt niet bij de  
SP vonden passen en zelfs in tegenspraak 
met onze kernwaarden, zoals menselijke 
waardigheid. Over het aangekondigde  
vertrek van voorzitter Ron Meyer was er 
meer eensgezindheid. Voor de meeste af-
delingsvoorzitters had dit niet gehoeven, al 
hadden zij respect voor zijn besluit. 

Congres in december
De kritiek en analyses gingen natuurlijk 

verder dan het filmpje. Meerdere sprekers 
misten ‘hoop’ in de campagne: de woede was 
zichtbaar, maar er had meer nadruk kunnen 
liggen op wat de SP wél wil in Europa. Dan 
was ook alles wat onze Europarlementariërs 
met hun team de afgelopen jaren voor elkaar 
hebben gekregen meer zichtbaar geworden.
Wat gedurende de dag in elk geval bleek, is 
dat men er goed en veel over heeft nage-
dacht. En dit is nog maar het begin. Want de 
partijraad heeft besloten om al in december 
dit jaar een congres te houden, waar ook een 
nieuw partijbestuur – met dus een nieuwe 
partijvoorzitter – gekozen wordt. De con-
grescommissie die dit voorbereidt gaat een 
analyse maken van de stand van de partij. 
Daar zal veel terugkomen van wat er op  
22 juni in De Moed te horen was. Overigens 
vond de partijraad de voorgestelde congres-
commissie te eenzijdig samengesteld. Daar-
om werd besloten dat er nog zes mensen aan 
worden toegevoegd, die de afgelopen jaren 
geen landelijke functie hebben vervuld.

De komende maanden wordt over bestuurs-
kandidaten en het congresstuk uitgebreid 
gesproken in afdelingsvergaderingen, regio-
conferenties en uiteindelijk in het congres. 
Leden worden uitdrukkelijk uitgenodigd 
hieraan deel te nemen en zich aan te melden 
als afgevaardigde. Laat je horen!
 
tekst Diederik Olders
foto Maurits Gemmink

Applaus voor 
Ron Meyer.
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Zain, staat in een boom gekerfd in de 
bossen rond Duinkerke. Het is de naam 
van een jongen die het is gelukt om van 
hier naar de overkant te komen: Engeland, 
waar veel vluchtelingen hopen een nieuw 
bestaan op te kunnen bouwen. De hoop 
staat in schril contrast met de werkelijk-
heid. Wie de overkant al haalt, loopt een 
grote kans in het illegale circuit van loon- 
en seksslavernij terecht te komen. Voor-
alsnog zitten ze hier, in schamele tentjes. 
Opgejaagd door de Franse politie, om te 
voorkomen dat een semi-permanent,  
oncontroleerbaar illegaal vluchtelingen-
kamp ontstaat, zoals de voormalige  
‘jungle’ in het nabijgelegen Calais.  
Vrouwen en kinderen kunnen meestal nog 
wel tijdelijk in een noodopvang terecht. 
Mannen belanden hier, tussen de bomen. 
Afhankelijk van liefdadigheid: vrijwilligers 
die koffie, maaltijden en tweedehands 
kleding komen uitdelen. Zoals hier de 
Nederlandse stichting Stand by You. 
Tweehonderd mannen staan in lange rijen, 
wachtend op een broodje ei. Zain, staat er 
in een boom gekerfd. Die naam betekent 
‘beeldschoon’, in het Arabisch. Een schril 
contrast met de werkelijkheid hier.

foto’s Ingrid de Groot

Beeldschoon
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PRETTIG WEERZIEN!
Door de jaren heen ontmoette de Tribune talloze mensen die zich  
inzetten voor verbetering, zich niet neerlegden bij hun lot, de strijd 
aanbonden met onrecht en wanbeleid of daaraan ten onder dreigden te 
gaan. We zochten een aantal van hen opnieuw op. Hoe is het nu met ze? 

6 TRIBUNE april 2013 7TRIBUNE april 2013

MACHT OVER 
HET STUUR
De Europese liberaliseringsagenda dendert maar door. 
Maar juist waar het gaat om wat van oudsher nog harder 
dendert, het wegtransport, lijkt Brussel op de rem te trap-
pen. Verzet van chauffeurs, vakbond en politici heeft de 
verdere liberalisering van deze sector een voorlopig halt 
toegeroepen. 
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KLAAS LINGBEEK: ‘ER KOMT BEWEGING IN’
Klaas Lingbeek is nu 69 jaar en nog steeds 
rijdt hij op de vrachtwagen. Veel op Zweden 
de laatste tijd. ‘Voor mij geen prepensioen of 
zo, ik heb het goed. Ik rij nog regelmatig. Dat 
vind ik fijn en bovendien houd ik op 
die manier contact met de FNV.’ Wat 
hem bij de vakbond wel zorgen baart is 
de geringe deelname van jongeren in het 
vakbondswerk en -activisme. ‘Ze laten het 
toch een beetje afweten en daarom durf ik 
wel te zeggen dat ze ons steeds meer in de 
steek laten.’ Zelf is hij nog steeds zeer actief 
bij de FNV, zo trok hij onlangs nog weken-
lang door het land voor de pensioenacties. 
Daarnaast is hij regelmatig aan de zijde te 
vinden van zijn vriend Edwin Atema, de 
FNV-specialist die overal in Europa uitbui-
ting van truckers en schijnconstructies in 
de transportwereld aan de kaak stelt. Klaas 
Lingbeek tipte de Tribune zes jaar geleden 
als eerste over het feit dat er Filipijnse 
vrachtwagenchauffeurs op de Europese 
wegen waren gesignaleerd. En kijk eens aan: 

TRIBUNE APRIL 2013: MACHT OVER HET STUUR
Vrachtwagenchauffeurs maken vuist tegen Europese liberalisering en 
uitbuiting van collega’s

JULI 2019

afgelopen najaar stond hij samen met Atema 
tientallen Filipijnse collega’s bij, tijdens een 
affaire rondom de Deense transportfirma 
Kurt Beier. Dat bedrijf was de spil van een 
soort uitzendnetwerk dat de chauffeurs 
onder schrikbarende omstandigheden en 
zwaar onderbetaald liet werken, onder 
meer in Duitsland. ‘Dat waren taferelen 
compleet met regelrechte bedreigingen! De 
politie was erbij, evenals inspectiediensten, 
vakbonden en zelfs een overheidsdelegatie 
uit de Filipijnen. Dat land ziet die chauffeurs 
namelijk als belangrijk exportproduct! Stel 
je voor: sommige jongens zaten achttien 
maanden onafgebroken in hun wagen.’ Toch 
ziet Lingbeek wel licht aan de horizon; de 
Europese vakbonden winnen rechtszaak na 
rechtszaak als het gaat om uitbuiting van 
truckers. ‘Ik zie dat er beweging in komt. 
Die Filipijnse jongens kregen bijvoorbeeld 
uiteindelijk het Duitse minimumloon. Zoiets 
doet me goed.’

tekst Rob Janssen en Robin Bruinsma

foto Karen Veldkamp foto Klaas Lingbeek
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KEES WITTEMAN:  
‘IK VIND HET EIGENLIJK DOODENG’

TRIBUNE NOVEMBER 2017: RIDERS EISEN RESPECT

Maaltijdbezorgers in verzet tegen omzetting van hun vaste arbeidscontract 

in een zzp-constructie

24 TRIBUNE november 2017

VERENIGD IN DE Riders Union  gaan Kees Witte

man (63) en Yorick Bleijenberg (32) de strijd 

aan tegen schijnzelfstandigheid. 

‘Mijn moeder zei altijd: als het toilet achter 

in de tuin stond zou jij nog de fiets pakken’, 

vertelt Kees. Lekker door de stad fietsen en 

daar ook nog voor betaald worden – voor 

 zowel Kees als Yorick was het een aanlok

kelijk idee. Kees: ‘Toen ik bij Deliveroo 

solliciteerde was ik werkloos. Ik zag de 

vacature op het internet en die trok mij aan, 

MAALTIJDBEZORGERS IN VERZET TEGEN BUNGELBANEN

LIEVER 
BONDGENOTEN
DAN 
CONCURRENTEN

Riders worden ze wel genoemd: de fietsende maaltijdbezorgers die inmiddels 

een vast onderdeel zijn van het straatbeeld in de grote steden. Bij b ezorgbedrijf 

Deliveroo werkt een deel van deze koeriers nog met een  arbeidscontract, maar 

als het aan het management ligt niet voor lang meer. Yorick Bleijenberg: ‘Het is 

best een gevaarlijke baan.’

want ik ben goed bekend met mijn woon

plaats Utrecht en ga graag met mensen om.’ 

Voor Yorick begon het als bijbaantje naast 

zijn studie, maar inmiddels verdient hij bij 

Deliveroo zijn hoofdinkomen. 

Riders Union: piepjonge vakbond

Beide riders zijn voor hun dagelijkse 

 boterham grotendeels afhankelijk van hun 

fietsritten. Maar volgens Kees stelt Deliveroo 

‘meer jongeren een leuke bijbaan te kunnen 

bieden’ door voortaan enkel koeriers als 

zzp’er aan te nemen. Afgelopen zomer ging 

het bedrijf van start met dit nieuwe model. 

Maar de ‘zelfstandige professionals’ die nu 

door Deliveroo worden gerekruteerd zijn 

doorgaans achttienjarigen die volledig in het 

diepe worden gegooid, benadrukken Yorick 

en Kees. Daarom zetten zij zich in binnen de 

Riders Union, de piepjonge vakbond die in 

september voor het eerst naar buiten trad. 

De inzet van de bond: een einde aan de zzp

constructie, de oprichting van een onder

nemingsraad, vaste contracten en Deliveroo 

JULI 2019

Het zijn de rechterlijke uitspraken die je 

graag hoort: begin dit jaar oordeelde de 

kantonrechter in Amsterdam dat maaltijd-

bezorgers die voor Deliveroo werken géén 

zzp’ers zijn en dus recht hebben op een 

arbeidsovereenkomst. En dat was precies de 

inzet van Kees Witteman en talloze collega-

‘riders’ die in 2017 in verzet kwamen tegen 

het besluit van Deliveroo om de vaste krach-

ten in loondienst te vervangen door zzp’ers. 

Wel is het bedrijf in hoger beroep gegaan. 

Witteman: ‘Dat is omdat de rechter ook heeft 

bepaald dat de bezorgers onder de cao-

beroepsgoederenvervoer vallen, waardoor 

de bezorgers met terugwerkende kracht loon 

tegoed hebben. Dat wil Deliveroo natuurlijk 

niet graag terugbetalen. Maar de FNV 

is al bezig met inventariseren hoeveel 

we terugkrijgen.’ 

Kees Witteman werkt inmiddels niet 

meer bij Deliveroo. ‘Nu bezorg ik 

drie avonden in de week maaltijden 

voor een keuken in Utrecht. Maar ik 

ben wel nog steeds lid van de Riders 

Union. En ook van een internationaal 

platform, dat ervaringen van bezor-

gers uit bijvoorbeeld Italië, Spanje en 

Engeland uitwisselt. Er is veel te doen 

op dat vlak. Neem de veiligheid. Er 

worden soms koeriers doodgereden, 

eerder dit jaar hier in Utrecht bijvoor-

beeld. Ik vind het beroep eigenlijk 

doodeng. Die elektrische fietsen gaan 

in mijn ogen veel te snel. Daarom 

pak ik altijd een gewone fiets als ik 

ga  bezorgen. Dat vind ik fijner en het 

houdt me fit. Hoe lang ik nog doorga? 

Dat weet ik nu eigenlijk niet precies, 

haha. Het nieuwe pensioenakkoord, 

hè. Ik ben nu 65 en zou ergens 

volgend jaar met pensioen gaan. Dat 

wordt dus wat later.’

TRIBUNE SEPTEMBER 2011: SOLIDAIR VERZET
Actievoerders uit alle  sectoren pakken zich samen

mee kunnen draaien in de maatschappij. Dat 
wordt nu allemaal teruggedraaid. Terug in 
de tijd.’ 

Troost merkt dat er veel solidariteit is  
met hun zaak: ‘We hebben een website, 
www.terugnaardebossen.nl, waar je een 
petitie kunt ondertekenen. Dat gebeurt mas-
saal en wat je ook ziet is dat veel organisaties 
solidair zijn die niks met gehandicapten te 
maken hebben. Wijkraden, kunstenaars, een 
organisatie voor seksueel misbruikte man-
nen: heel divers. Wij zoeken die verbreding 
ook. De samenleving is veel te veel inge-
deeld in hokjes. Allochtonen hier, gehandi-
capten daar. Maar die hokjes kloppen niet. 
Iedereen krijgt in zijn of haar leven te maken 
met handicaps en chronische ziektes, direct 
of indirect. We moeten samen optrekken en 
met elkaar nadenken: wat voor samenleving 
willen we? Wij zijn geen politieke organi-
satie, maar dat je verbreding moet zoeken 
is helder. Ik heb het gevoel dat er een klein 
deel van Nederland heel erg zijn mening 
naar voren schuift, en dat er een hele grote 
groep is die het niet eens is met wat er 
gebeurt. Die laat zich alleen niet horen. Wij 
trekken met onze acties die mensen over de 

streep. Er gebeurt iets in de samenleving.’
Roemer: ‘Acties zoals deze zullen hopelijk 
een sneeuwbal van maatschappelijk verzet 
teweegbrengen die niet te stuiten is.’

‘Met zijn allen op het Malieveld’
Ook Louis Rolevink is dagelijks bezig met 
mensen actief krijgen. Hij werkt bij de Soci-
ale Werkvoorziening in Enschede, zit in de 
ondernemingsraad en is actief vakbondslid. 
Rolevink: ‘Wij strijden nu tegen wat er op 
ons afkomt. Ik werk nu al 47 jaar in de WSW. 
Beschermde werkplekken moeten worden 
behouden. Ik ben erg bezorgd over de vele 
mensen die straks geen beschutte werkplek 
meer hebben. Het is ontzettend belangrijk 
om het verzet breed aan te pakken. Overal 
gaat de schaar in. Ik zie voor het speciaal 
onderwijs ook donkere tijden aankomen. 
Het onderwijs, de welzijnssector: die moe-
ten allemaal in actie komen. Met zijn allen 
op het Malieveld in Den Haag! Ik ben lid van 
GroenLinks, maar werk nu veel samen met 
SP’ers. We moeten het toch samen doen.’

Allianties en steuncomités
‘Op allerlei terreinen wordt nu bezuinigd 
door de overheid, overal worden mensen 

ontslagen en acties gevoerd. Maar als je 
het over solidariteit hebt, moet je ook de 
acties samen voeren. Bovendien, eendracht 
maakt macht’, aldus Bea van Raemdock uit 
Rotterdam. In het dagelijks leven werkt Van 
Raemdock voor de Rotterdamse cliënten-
raad Sociale Zaken en Werkgelegenheid, 
maar ze is inmiddels ook actief in het comité 
Alliantie voor Solidariteit. Daarin werkt ze 
sinds kort met mensen van politieke partij-
en, vakbonden, organisaties tegen verrijking 
en voor armoedebestrijding, uit de kunst- en 
cultuursector en de zorg samen aan acties 
rondom Prinsjesdag. De alliantie is ont-
staan naar aanleiding van een oproep van 
de fractievoorzitter van SP-Rotterdam, Leo 
de Kleijn. De Kleijn: ‘Ik vond dat gebundeld 
verzet nodig is. We hebben nu een alliantie 
van minstens vijfentwintig, heel diverse or-
ganisaties. Iedereen is doordrongen van het 
feit dat verzet van onderop georganiseerd 
moet worden.’

In Amsterdam is al langer een vergelijkbaar 
solidariteitscomité actief. Ruim een jaar ge-
leden ontstond daar naar aanleiding van de 
schoonmakersacties het idee om de handen 
ineen te slaan.  Rob Marijnissen is actief bij 

Christine Monk-Simon (midden) samen met haar collega-schoonmakers tussen de stakende medewerkers van de RET.

foto Diederik Olders

22 TRIBUNE september 2011

CHRISTINE MONK-SIMON: 
‘ZE HOUDEN REKENING MET MIJ EN MIJN COLLEGA’S’

Ze was een van de gezichten van de schoon-
makersacties rond 2010, maar ook niet te 
beroerd om het stakende personeel van 
het Rotterdamse ov-bedrijf RET te komen 
steunen. Want Christine Monk-Simon zag 
het integrale verhaal van wat rechts beleid 
in alle geledingen van de samenleving 
aanrichtte. ‘Chaos door de invoering van de 
marktwerking, en de werknemers zijn de 
dupe’, zei ze destijds. Als het om actievoeren 

gaat, begeeft ze zich tegenwoordig in rustiger 
vaarwater. Het eerder zo hechte contact met 
de vakbond verwaterde, Christine en haar 
collega’s voelden zich niet meer gehoord. 
‘Heel erg jammer, want als schoonmaaksters 
hebben we samen met de vakbond zoveel 
meegemaakt.’ Niet dat ze zich niet meer druk 
maakt over werkomstandigheden en arbeids-
voorwaarden in haar beroepsgroep. Integen-
deel. Maar ze boekt nu op een andere manier 

resultaten. ‘Ik werk nu als schoonmaak-
ster bij het Erasmus-ziekenhuis. Dat gaat 
heel goed. Ze houden rekening met mij 
en mijn collega’s, misschien ook omdat ze 
weten wat ik in het verleden gedaan heb 
qua acties. Als we vinden dat er iets ver-
anderd of aangepakt moet worden, stap-
pen we direct naar onze leidinggevenden. 
Die luisteren wel. We krijgen nu bijvoor-
beeld trainingen, en beter materiaal. Dat 
hebben we zelf afgedwongen. Ook de di-
rectie behandelt ons goed. Laatst hadden 
we zelfs een Dag van de schoonmaaksters 
en kregen we allerlei cadeautjes, echt een 
blijk van waardering.’
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‘Het is niet gemakkelijk’, vertelt Joyce de 
Bruijne. ‘Wij vechten als kleine onderne-
mers tegen giganten. De strijd is me niet in 
de kouwe kleren gaan zitten, kan ik je zeg-
gen. Het leidt tot stress, lichamelijk voel ik 
het soms gewoon ook.’ 
Zo zat het: zorgverzekeraar Zilveren Kruis 
wierp hoge drempels op voor patiënten 
die kozen voor kleine zelfstandige zorg-
verleners die geen contract hebben met de 
verzekeraar. De Stichting ZorgRecht, die 
De Bruijne met tal van collega’s oprichtte, 
stapte naar de rechter en won, maar zag 
Zilveren Kruis met succes in hoger beroep 
gaan. Stichting ZorgRecht begon vervolgens 
een bodemprocedure die nog steeds loopt. 
Het is niet alleen de strijd van David tegen 
Goliath, van de kleine zelfstandigen tegen 
de almachtige zorgverzekeraars. Het is 
in wezen de strijd voor het belang van de 
 cliënten, de zorg en hulp die zij uiteindelijk 
krijgen. En juist dat, zo stellen de zorgver-
leners zonder contract, is bij kleine zelf-
standigen in de thuiszorg beter 
gewaarborgd, omdat zij niet uitgaan van de 
stopwatch-protocollen van de zorgverzeke-
raars. De cliënt is voor hen geen nummertje. 
Daardoor kunnen zij meer aandacht geven 
en betere zorg leveren – en zijn ze door-
gaans zelfs goedkoper. 
Menigeen veerde hoopvol op, toen 
 zorg minister De Jonge eerder dit jaar aan-
kondigde de doorgeslagen marktwerking in 

25TRIBUNE februari 2018

worden platgewalst door de verzekerings-
maatschappij.’

Van Os en De Bruijne zijn vrouwen die de 
zorg in hun hart hebben zitten. Ze hebben 
een lange staat van dienst in de zorg en zijn 
nu noodgedwongen actievoerder. ‘De macht 
van de zorgverzekeraars is veel te groot’, 
stellen zij eensgezind. ‘CZ zet nu stappen in 
dezelfde richting als Zilveren Kruis.’ Op ter-

mijn zouden ze graag één front willen vor-
men met alle actiegroepen die er zijn vanuit 
de verschillende beroepsgroepen in de zorg 
die tegen vergelijkbare problemen aanlopen. 
Want veel mensen zijn zich er amper van 
bewust hoe verstrekkend de gevolgen zijn 
van het inperken van de vrije zorgkeuze, 
tot ze er zelf mee geconfronteerd worden. 
Joyce de Bruijne: ‘Het hele systeem is ook zó 
ondoorzichtig! Zoveel mensen hebben geen 

idee hoe het zit. Dan denken ze dat zzp’ers 
duurder zijn of dat alleen rijke mensen zelf 
hun zorgverlener mogen kiezen, maar dat is 
een misverstand.’

Maar waarom sluiten ze dan toch niet ge-
woon een contract met de zorgverzekeraars? 
De Bruijne: ‘De zorgverzekeraars onderhan-
delen liever met grotere partijen. Bovendien: 
als je een overeenkomst afsluit dan bepaalt 
de zorgverzekeraar hoe je de zorg moet gaan 
aanpakken. Ook leggen de zorgverzekeraars 
beperkingen op aan het bedrag dat je kunt 
declareren. Maar neem terminale thuis-
zorg. Dat is 24 uur per dag en dan lopen de 
kosten snel op. Dus dan zit je al gauw aan je 
plafond.’ 
Het verhaal wordt nog bonter: ‘Er zijn 
gecontracteerde grote organisaties die nú 
de max voor 2018 al in zicht zien komen. In 
januari! Die nemen daarom geen cliënten 
meer aan die zulke intensieve zorg nodig 
hebben. Dus die cliënten komen dan bij 
zzp’ers uit, maar wij lopen dan weer tegen 
het probleem aan dat we die zorg niet 
meteen kunnen starten – omdat er eerst een 
machtiging moet worden aangevraagd bij 
Zilveren Kruis. Met als gevolg dat die cliën-
ten bijvoorbeeld langer in het ziekenhuis 
moeten blijven – dat is pas duur!’ 
Hoe is het mogelijk? Joyce de Bruijne: ‘Ik 
zeg altijd: Nederland vergrijst, maar de 
zorgverzekeraars vergrijzen niet mee. Hun 
budgetten voor thuiszorg stijgen amper, 
terwijl door de vergrijzing de behoefte aan 
thuiszorg groter wordt. De zorgverzekeraars 
kopen minder zorg in dan eigenlijk nodig is.’

Rechtszaak
Op 7 februari, net na het verschijnen van 
deze Tribune, staat Stichting ZorgRecht 
voor de rechtbank in Utrecht tegenover Zil-
veren Kruis. Via een kort geding eisen Joyce 
de Bruijne en haar medestanders een streep 
door de verplichte toestemming vooraf 
en het voorschieten van de rekening door 
cliënten. ‘Onze raadsman, een advocaat van 
bureau Hammerstein in Amsterdam, zal 
het woord voeren. Wij zitten op de publieke 
tribune en zullen zwijgen. Wij zijn het hart-
grondig oneens met Zilveren Kruis, maar 
zullen niet met modder gooien. Het is aan 
de rechter om te bepalen wat er gebeurt. Wij 
zijn hoopvol gestemd.’ •

tekst Robin Bruinsma en Daniël de Jongh
foto Maurits Gemmink

 Kijk voor meer info over Stichting ZorgRecht 
op www.stichtingzorgrecht.nl

Joyce de Bruijne (midden), Nicoline van Os (r), en een andere collega van Joy for care:  
actievoerders tegen wil en dank. 

TRIBUNE FEBRUARI 2018: DE ARM VAN DE ZORGVERZEKERAAR REIKT TOT IN DE SLAAPKAMER 
Thuiszorg-zzp’ers binden de strijd aan met de zorgverzekeraars om vrije zorgkeuze

JOYCE DE BRUIJNE:  
‘HET GAAT DE MINISTER NIET OM DE KWALITEIT’

de zorg te willen gaan aanpakken. Maar in 
de praktijk lijkt zijn insteek vooral te leiden 
tot meer macht voor de zorgverzekeraars, 
ten nadele van de thuiszorg-zzp’ers. Joyce 
de Bruijne: ‘Minister De Jonge zegt dat 
het hem om de kwaliteit gaat. Onzin, het 
gaat hem alleen maar om de macht van de 
zorgverzekeraars. Met opzet schetst hij een 
negatief beeld over de zzp’ers in de thuis-
zorg. Hij vindt eigenlijk dat alle zzp’ers bij 
een handvol grote zorgaanbieders onderge-
bracht zouden moeten worden. Dat zou voor 
ons betekenen: weer in loondienst gaan.’ 
Maar dat willen veel zelfstandigen juist niet 
meer. Het vooruitzicht van meer vergaderen, 
administratie, registratie en van alles wat 
niet direct met zorgverlening te maken heeft 
– weinig aantrekkelijk. 
Bij Stichting Zorgrecht regent het klachten 
van thuiszorg-zzp’ers over de houding van 
zorgverzekeraars over betalingen, machti-
gingen en indicaties. De Bruijne: ‘Een telefo-
niste of een helpdeskmedewerker beweert 
dan dat een indicatie niet klopt. Voor velen 
van ons is het elke maand weer spannend of 
we ons geld krijgen.’ 
En dat alles verzwaart de strijd van Joyce de 
Bruijne en de duizenden zzp-zorgverleners 
voor wie de Stichting ZorgRecht opkomt nog 
eens extra. Geen wonder dat dat op hen een 
zware wissel trekt. Maar het is de moeite 
waard, vindt De Bruijne. ‘Want voor ons 
staan de cliënten op de eerste plaats.’

JULI 2019
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Vier jaar geleden hield hij nog kantoor 

in de voormalige sauna in de tuin van 

zijn ouders. Dat ziet er nu wel even wat 

anders uit. ‘Mijn vader is nu gedeta-

cheerd bij mij. We werken nu met drie 

mensen.’ Zijn juridisch advieskantoor 

heet ‘Jurist Wevers – Uw eigen juridisch 

specialist’ en is gevestigd in Aalten. 

Had hij het destijds al druk, anno 

2019 spreekt hij van een gekkenhuis: 

‘Honderden zaken hebben we lopen, 

door heel Nederland.’ Allemaal kwesties 

van gemeenten die op het gebied van de 

huishoudelijke ondersteuning noch hun 

plichten, noch de rechten van de hulpvra-

ger goed kennen – en vervolgens diep in de 

geldbuidel moeten tasten. Mr. Kevin We-

vers is niet mild in zijn oordeel over die ge-

meenten. ‘Het is onkunde, amateurisme.’ 

Nogal wat zaken gaan over het aantal uren 

hulp dat ouderen krijgen. Veel gemeenten 

indiceren echter niet het aantal uren, maar 

het resultaat. Bijvoorbeeld “een schoon 

huis”. Wat eigenlijk betekent: zorgverlener, 

26 TRIBUNE juni 2015

WIE IS TOCH die jurist die de gemeenten in de 

Achterhoek niet weg laat komen met bot 

hakken in de huishoudelijke hulp? Kevin 

Wevers blijkt geen peperdure advocaat van 

een prestigieus kantoor te zijn, maar een 

twee jaar geleden afgestudeerde jurist die 

kantoor houdt in de voormalige sauna van 

zijn ouders in Aalten. In de tuin, waar hij re-

gelmatig heerlijk in het zonnetje zijn zaken 

voorbereidt, vertelt de 26-jarige Wevers met 

onvervalst Achterhoekse tongval over de 

bezuinigingen op de thuiszorg en hoe hij SP-

lid en zelfstandig gevestigd jurist werd. Zo 

gedreven, dat vragen stellen amper nodig is.

Na zijn afstuderen deed Wevers alles om 

aan werk te komen. Hij stuurde zelfs open 

sollicitaties naar alle gemeenten in de wijde 

omgeving. Na een jaar vruchteloos sollici-

teren besloot hij voor zichzelf te beginnen. 

Zijn eerste successen als jurist had hij toen 

al geboekt. ‘De gemeente zette niet door, 

toen ik weigerde als verplicht loopbaantra-

ject kunstbloemen te vouwen zodat ik zou 

leren vroeg op te staan. En het is ze ook niet 

gelukt om me te korten op m’n bijstands-

uitkering omdat ik bij gebrek aan vacatures 

open sollicitaties was gaan sturen.’ Inmid-

dels heeft Wevers al diverse rechtszaken 

over het afschaffen van huishoudelijke hulp 

gewonnen van de gemeenten waar hij eerst 

solliciteerde. Breed lachend: ‘Hadden ze me 

toen maar aangenomen.’

Sinds een half jaar is Wevers actief SP-lid. 

Tijdens zijn studietijd in Nijmegen leerde 

hij ROOD al kennen, toen hij zijn huisbaas 

nomineerde voor de lokale Huisjesmelker-

JONGE JURIST OP DE  
BRES TEGEN GEMEENTEN 
Diverse gemeenten hebben de afgelopen maanden rigoureus 

de vergoeding van huishoudelijke hulp voor ouderen, 

chronisch zieken en gehandicapten afgeschaft of gekort. 

Onterecht, stelt mr. Kevin Wevers. De rechter gaf hem al in 

zeven zaken gelijk.

BEZUINIGINGEN HUISHOUDELIJKE HULP

TRIBUNE JUNI 2015: JONGE JURIST OP DE BRES TEGEN GEMEENTEN

Mr. Kevin Wevers pakt gemeenten aan die onterecht korten op de huishoudelijke hulp

KEVIN WEVERS:  
‘HET IS HIER EEN GEKKENHUIS’

zoek het lekker uit. Na een door We-

vers gewonnen rechtszaak hierover 

mag dat sinds vorig jaar niet meer. En 

dus floreert Jurist Wevers. Dagblad 

De Gelderlander noemde hem al eens 

de Robin Hood van de Wmo. ‘Maar 

ik krijg ook kritiek  vanuit gemeen-

ten. Bijvoorbeeld: schandalig dat er 

bedrijven zijn met zo’n verdienmo-

del. Daartegenover zet ik de vraag die 

ouderen stellen: waarom krijgen wij 

de zorg niet die nodig is? Ik wil men-

sen daarbij helpen. Kijk, je moet als 

zorgbehoevende zelf haast een jurist 

zijn om de de strijd aan te binden 

met de gemeente. Realiseer je dat dat 

voor veel ouderen dus een moeilijke 

stap is.’ 
‘Gemeenten zorgen ervoor dat wij 

goed kunnen verdienen’, vat Kevin 

Wever samen. Het feit dat hij onlangs 

zijn Jaguar inruilde voor een Merce-

des S-klasse mag daarvan getuigen. 

‘Maar we werken er ook hard voor en 

ik maak heel veel kilometers.’ 

JULI 2019

Voor Yvonne en Hans Rieschke was 2017 een 
rampjaar. Hans, een hardwerkende vakman 
en loyale werknemer, had in de periode 
daarvoor een roerige periode in de schimmi-
ge bouwwereld achter de rug, werd de dupe 
van mismanagement en raakte verstrikt in 
de UWV-molen. En toen viel hij op een snik-
hete julidag tijdens bouwwerkzaamheden in 
zijn woonplaats Hengelo van het dak. 
Alleen zijn handen waren ongeschonden 
gebleven. Hans werd kunstmatig in coma 

TRIBUNE NOVEMBER 2017: DE VRIJE VAL VAN TIMMERMAN HANS RIESCHKE 
Pech, mismanagement en weeffouten op arbeidsmarkt en wetgeving ramp voor werknemer

YVONNE EN HANS RIESCHKE: ‘ONS  
LEVEN ZAL NOOIT MEER HETZELFDE ZIJN’

12 TRIBUNE november 2017

gehouden. De artsen deden wat zij kon-
den, al zagen zij de situatie somber in. De 
timmerman was gebroken, maar wonder 
boven wonder niet geknakt. Hij krabbelde er 
weer bovenop en begon aan een langdurige 
revalidatie. 
De nasleep van het ongeluk trok diepe 
sporen en nog altijd is het echtpaar Rieschke 
in een letselschadeprocedure verwikkeld. 
Yvonne: ‘Gelukkig worden wij bijgestaan 
door een sterk team. Van de arbeidsonge-

schiktheidsuitkering die wij uiteindelijk 
kregen toegewezen, kunnen we rond komen. 
Voor de rest zal ons leven nooit meer het-
zelfde zijn.’ 
Wie de foto ziet van Yvonne en Hans in de 
buurt van hun huisje in de Franse Limousin 
zal snel geneigd zijn te denken dat ze er na 
alle ellende lekker bij zitten. Niets is minder 
waar. Yvonne: ‘Hans probeert van het slecht-
ste het beste te maken en dat gaat met vallen 
en opstaan. Ons sociale leven staat op zijn 
kop. Hans raakt snel overprikkeld en kampt 
met chronische vermoeidheid. Wij kunnen 
er niet vaak meer samen op uit. In Frankrijk 
gaat het allemaal net iets beter. Vanwege het 
ontbreken van prikkels zijn de rust en stilte 
daar een weldaad. Het is echt een verade-
ming om er een paar keer per jaar enkele 
weken door te brengen.’ 
De verbouwing van de keuken in hun tweede 
huis is nog altijd niet voltooid. Yvonne kan 
er niet mee zitten. ‘Onze zoon en schoon-
zoon willen met alle plezier helpen, maar als 
ze er dan zijn, wordt het Hans toch alweer 
gauw te druk. Heel triest allemaal, we zullen 
het ermee moeten doen. Hans is er nog en 
daar gaat het om.’

JULI 2019
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  > HERRIE REDT  
JONGERENCENTRA

De SP in Alphen aan den Rijn heeft een 
belangrijke slag geslagen voor twee 
jongerencentra in de gemeente. De MAX zou 
plaats moeten maken voor een schoolgebouw. 
JC The Cube in Boskoop kampte met 
achterstallig onderhoud en een veel te hoge 
huur. Vrijwilligers dreigden af te haken. 
Raadslid Iris van de Kolk: ‘Beide vervullen 
belangrijke maatschappelijke functies, zoals 
een poppodium, een mama-café dat jonge 
moeders ondersteunt, jongerenfeesten, 
activiteiten voor gehandicapten.’ Eerst 
organiseerde de SP met ROOD en MAX-
vrijwilligers een manifestatie vlak voor het 
gemeentehuis: MAX Niet Te Missen. Inclusief 
een optreden van de punkband Venhill. Ook 
werd een petitie aangeboden aan het 
gemeentebestuur. Toen wat later de plannen 
voor de school veranderden, ging de gemeente 
overstag: MAX mag blijven. De SP pakte door 
en zette de problemen bij The Cube op de 
agenda. Ditmaal onderkende de verant-
woordelijk wethouder het belang meteen. 
Resultaat: binnen een week twee jongeren-
centra gered. Maar waarom eigenlijk een 
optreden van uitgerekend een punkband? Iris 
van de Kolk: ‘We wilden gewoon zoveel 
mogelijk herrie, die overal in het gemeentehuis 
te horen zou zijn.’ 
Dat heeft dus gewerkt.

  > PROCENTEN, GEEN CENTEN

Groningen wil op 1 januari de toeristenbelasting verhogen. Te snel en 
te veel, vindt de SP; zo kunnen ondernemers niet wennen en kan er 
niet bijgestuurd worden. SP-raadslid Lucy Wobma wil niet alleen maar 
‘tegen’ zijn en grijpt de kwestie aan om toeristenbelasting juist eerlijker 
te maken. Door geen vast bedrag per nacht te rekenen maar een 
percentage, blijven goedkope overnachtingen goedkoop en kan de 
toerist die wat meer te besteden heeft ook wat meer bijdragen. Slim 
idee van Wobma, die nog een idee heeft: als Airbnb-overnachtingen 
óók belast worden, kunnen de tarieven overal omlaag: ‘Het college 
zegt hier al langere tijd mee bezig te zijn, maar heeft nog steeds geen 
concrete acties ondernomen.’ En werkt Airbnb niet mee aan het eerlijk 
maken van de toeristenbelasting, dan wil de SP het verhuurders- 
platform verbieden in Groningen. 

foto Sjaak
 Kem

pe
 / 

Fli
ck

r C
C 

BY
 2

.0

fo
to

 A
lp

he
n©

iv
dk

ol
k



29TRIBUNE juli / augustus 2019

  > BELANGRIJKE SUCCESSEN AAN HET HUURFRONT

  > GEVAARLIJKE ‘HOBBY’

Goed nieuws voor huurders in Nijmegen 
en Den Bosch. In de Waalstad verhoogde 
het stadsbestuur de jaarlijkse subsidie 
voor de Stichting Huurteams Nijmegen 
met 50 procent. Coalitiepartijen Groen-
Links, D66 en SP hebben zich daar sterk 
voor gemaakt. Het Huurteam staat 
huurders bij in conflicten met de huis-
baas. SP-fractievoorzitter Hans van 
Hooft: ‘Het Huurteam doet goed werk. 
Afgelopen jaar is de Nijmeegse huurder 
bijna 385.000 euro aan te veel betaalde 
huur bespaard. Veel huisbazen vragen 
namelijk meer geld dan mag volgens het 
landelijke puntensysteem, dat bedoeld is 
om uitbuiting van woningzoekenden 
tegen te gaan. Helaas is het nog niet zo 
eenvoudig om dan je recht te halen, want 
huisjesmelkers bluffen erop los en 
deinzen niet voor terug voor intimidatie of 
zelfs bedreiging. Dan is het goed dat er 
een Huurteam is dat huurders kan 
bijstaan.’

In Den Bosch heeft de SP iets voor elkaar 
gekregen, waarvan je eigenlijk niet eens 

meer wist dat het bestond: huurverláging. 
Huurders die daarvoor in aanmerking 
komen en waarvan de woningcorporaties 
beschikken over de inkomensgegevens 
krijgen in Den Bosch vanaf deze maand 
een huurverlaging. De Bossche SP stelde 
eerder dit jaar voor dat de 
gemeente woningbouw-
corporaties er actief op 
zou gaan wijzen dat ze 
huren mogen bevriezen of 
zelfs verlagen. Dit op basis 
van het zogenaamde 
sociaal huurakkoord 
tussen de Woonbond en 
Aedes, de koepel van 
woningcorporaties. En heel mooi: in Den 
Bosch zijn de corporaties de verlagingen 
al per 1 juli gaan doorvoeren. Bram van 
Boven, SP-fractievoorzitter: ‘Fantastisch 
dat we dit hebben bereikt. Het is ook 
broodnodig. De sociale huurders binnen 
onze gemeente betalen gemiddeld 36 
procent van hun inkomen aan woonlas-
ten. Voor eenpersoonshuishoudens onder 
de 65 jaar is dit zelfs 41 procent.’

Milieu-activisme een softe linkse hobby? 
Vergeet het maar. Alleen al in 2017 zijn 
wereldwijd 207 milieu-activisten bruut 
vermoord. De meesten voerden actie 
tegen grootschalige industriële land-
bouw- of mijnbouwprojecten, die het 
milieu en de omwonenden ernstig kunnen 
schaden. Ook journalisten die de milieu-
vervuiling en de moorden op activisten 
onderzoeken, zijn hun leven niet zeker. In 
tien jaar tijd zijn dertien milieujournalisten 
vermoord, het is een van de gevaarlijkste 
takken van de journalistiek. Milieujourna-
listiek gaat dan ook bij uitstek over macht, 
betoogt onderzoeksjournalist Mark 
Schapiro in de Britse krant The Guardian. 
Want achter de omstreden projecten 
schuilen de belangen van enorm mach-
tige multinationals. Reden te meer voor 
de SP om op te komen voor mens, milieu 
en klimaat – het legt de zieke machtsver-
houdingen in het land en de wereld bloot. 
In Nederland is dat relatief veilig gelukkig, 
maar ook de Groningers en SP-Kamerlid 
Sandra Beckerman ondervinden in hun 
strijd tegen de gaswinning hoe onaantast-
baar die belangen zijn. Bíjna onaantast-
baar…

Bram van Boven, SP-fractievoorzitter.
foto Archief SP
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SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten is het zat. Al jaren wordt 
steevast bericht dat de organisatie van de Belastingdienst een 
rommel is. En dan nu weer de gebrekkige informatieverstrekking 
over een grote fout in de fraudebestrijding bij kinderopvangtoeslag. 
Leijten: ‘Honderden mensen zijn schandalig behandeld en gezinnen 
zijn in grote problemen geraakt. Ondanks excuses wachten zij nog 
altijd op compensatie en de Tweede Kamer wacht nog altijd op 
relevante informatie.’

De SP wil dan ook een parlementaire enquête. Dan kunnen betrok-
kenen onder ede gehoord worden. Leijten: ‘Onderzoeken naar 
problemen worden intern tegengewerkt. Hierdoor wordt niet alleen 
de Tweede Kamer onvoldoende geïnformeerd. Er zijn ook signalen 
dat de staatssecretaris zelf die informatie niet krijgt. Hoe moeten 
mensen dan de Belastingdienst en de overheid vertrouwen?’
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  > SOCIAAL ADVOCATEN:  
KABINETSPLANNEN LEIDEN 
TOT KLASSENJUSTITIE 

Minister Dekker wil dat minder vermogende mensen 
meer gaan betalen voor rechtsbijstand. Uit een enquête 
van de SP blijkt dat 94 procent van de sociaal advocaten 
vreest dat deze plannen tot klassenjustitie leiden. 
Volgens SP-Kamerlid Van Nispen zijn de plannen 
sowieso onnodig: ‘Vorig jaar bleef bijna 50 miljoen euro 
van het geld voor de rechtsbijstand over. Besteed dat 
geld waar het voor bedoeld was: toegang tot het recht 
voor iedereen!’

  > SP WIL NOODPLAN VOOR  
15.000 EXTRA PLEKKEN  
IN VERPLEEGHUIZEN

SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink wil dat minister 
Hugo de Jonge nog dit jaar vijftienduizend extra ver-
pleeghuisplaatsen regelt. Er wachten namelijk duizenden 
mensen op een plek in een verpleeghuis, terwijl het thuis 
eigenlijk niet meer gaat. Hijink: ‘Ze hadden de verzor-
gingshuizen nooit moeten sluiten. Daar zien we nu de 
gevolgen van: noodgedwongen wonen mensen nu thuis. 
Met vergevorderde dementie en grote gezondheidspro-
blemen.’

  > SP VEENENDAAL:  
EINDE AAN MARKTWERKING  
IN WELZIJNSWERK 

Na jaren ‘drammen’ boekte de SP Veenendaal in juni een 
mooi succes: de gemeenteraad besloot het welzijnswerk 
niet meer via aanbesteding te organiseren maar via 
‘quasi-inbesteding’. Daarbij wordt een dienst van 
buitenaf ingekocht en vervolgens behandeld als volwaar-
dige afdeling van de eigen organisatie. Zo kan de 
gemeente beter bijsturen en garant staan voor stabiliteit 
en continuïteit, wat zeker in het welzijnswerk van groot 
belang is. Alleen de VVD stemde tegen. 

  > SUCCESVOLLE EERSTE  
SP-TOUR DOOR HEERLEN

Zaterdag 29 juni trotseerden zeventig geïnteresseerden 
de tropische hitte voor een socialistische stadswande-
ling dwars door Heerlen. Aan de hand van historische en 
hedendaagse strijd- en succesplekken werden verhalen 
verteld over de roerige geschiedenis van de arbeiders-
beweging en socialisme in Heerlen. Heb je ook interesse 
in een stadswandeling onder leiding van SP-gidsen als 
Peter van Zutphen, Jordy Clemens, Chris Hesse en  
Ron Meyer? Stuur dan een mail naar: heerlen@sp.nl
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In maar liefst twaalf Amerikaanse steden legden chauffeurs die klussen doen voor 
Uber en Lyft op 8 mei tijdelijk het werk neer. De twee taxidiensten zijn grote spelers in 
de zogeheten platformeconomie, waarin bedrijven via het internet hun diensten 
aanbieden. Hoewel de concrete eisen van de chauffeurs per stad verschilden, 
streden ze vooral voor gewone werknemersrechten zoals een minimumloon en 
doorbetaling bij ziekte. Rechten waar zij nu naar kunnen fluiten, omdat Uber en Lyft 
de chauffeurs liever als zelfstandigen behandelen dan als werknemers. 
Op de dag van de staking maakte Uber haar debuut op de beurs. Ondertussen daalt 
het inkomen van de chauffeurs die voor het bedrijf werken al jaren, mede door de 
prijzenoorlog die Uber voert met concurrent Lyft. ‘Terwijl onze nieuwe directeur naar 
bed gaat in een landhuis van 17 miljoen, worden chauffeurs gedwongen in hun auto te 
slapen’, verzuchtte een van de actievoerende Uber-chauffeurs. Alsof de duivel ermee 
speelde, pakte de beursgang van Uber dramatisch uit. Vrijwel meteen stonden de 
kersverse aandeelhouders op verlies. De aandelen van concurrent Lyft bereikten 
tijdens de staking een dieptepunt. Wat niet betekent dat aandeelhouders daardoor in 
hun auto moesten slapen, trouwens.

De SP in Helmond boekt vooruitgang voor 
kinderen met een beperking. De raad ging 
akkoord met een aantal concrete voor-
stellen om ervoor te zorgen dat deze 
kinderen gewoon mee kunnen spelen op 
speelplaatsen. Zorg voor toegankelijk-
heid, ook door speciale speeltoestellen, 
en nodig (ouders van) kinderen met een 
beperking gericht uit bij het maken van 
plannen. Een goed voorbeeld van hoe de 
SP ook op de kleintjes let – alle kleintjes.

Voor liefhebbers van hazelnootpasta lag 
bijna een crisis aan de ontbijttafel op de 
loer. Medewerkers van de Nutellafabriek 
in het Noord-Franse Villers-Écalles, waar 
maar liefst 600.000 potten chocopasta 
per dag worden geproduceerd, verhinder-
den begin juni een week lang vrachtwa-
genchauffeurs het fabrieksterrein op- en 
af te rijden. Ze eisten een salarisverhoging 
van 4,5 procent, een eenmalige bonus en 
betere arbeidsomstandigheden. Nutella-
producent Ferrero dreigde de actievoer-
ders te bestraffen met boetes die konden 
oplopen tot 1000 euro per uur staken. 
‘Een onacceptabele schending van het 
stakingsrecht’, oordeelde vakbondsman 
Fabrice Canchel. Na afloop van de 
staking zou Ferrero met de vakbond om 
de tafel zijn gegaan. Onbekend is nog of 
de eisen van de van de stakers zijn 
ingewilligd, wel dat de stakers weer aan 
het werk zijn gegaan. Vooral in Frankrijk is 
Nutella intens populair. Zo braken in 2018 
in het hele land knokpartijen uit toen 
supermarktketen Intermarché het 
mierzoete broodbeleg met 70 procent 
afprijsde. 

  > SAMEN SPELEN

  > WINST ‘UBER’ ALLES

  > GESMEERDE ACTIE

Een team van SP’ers uit vooral 
Amsterdam deed op 16 juni mee met 
de Nacht van de Vluchteling. Al jaren 
organiseert de Stichting Vluchteling 
deze nachtelijke wandeling van 40 
kilometer om steun te betuigen aan de 
vele vluchtelingen wereldwijd, maar 
ook om er geld voor op te halen. Net 
als eerdere jaren stond een SP-team 
in de top van het inzamelklassement. 
Van de ruim 1,5 miljoen euro wist het 
team ruim 12.500 euro binnen te 
slepen. Daarmee werden deze ‘rode 
lopers’ tweede van ongeveer duizend 
deelnemende teams.
Het team bestond uit 23 deelnemers, 
met een groot contingent ROOD-

  > RODE LOPERS

jongeren en een aantal statushouders 
– bekenden van Eric Smaling, fractie- 
voorzitter voor de SP Noord-Holland, 
die hij via zijn vrijwilligerswerk kent. 
Hoewel het geen wedstrijd was, 
wisten ROOD-leden Menno Oldenhof 
en Floor Mertens als eersten te 
eindigen. Het was voor de meesten 
een pittige tocht en voor iedereen een 
symbolische manier om solidariteit te 
tonen en iets concreets bij te dragen 
aan de opvang van vluchtelingen 
overal ter wereld. Nog nooit zijn er 
zoveel vluchtelingen geweest als nu. 
Als SP staan we pal voor deze 
mensen. Iedereen verdient een leven 
van voldoende kwaliteit.

Sponsoren kan nog steeds:  
www.nachtvandevluchteling.nl/team/sp-amsterdam
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q   De emotionele hereniging van 
Murat en zijn moeder.

Murat en Lilian komen samen aan 
op het Catharinaplein in Eindhoven, 

opgewacht door enthousiaste vrienden, 
collega’s, SP-kameraden en familieleden.



Twee maanden zat SP’er Murat Memiş tegen zijn wil in Turkije. Hij 
werd, tijdens zijn vakantie, ten overstaan van zijn familie opgepakt 
en in de cel gezet. Na een paar dagen mocht hij eruit, maar hij 
moest wel in Turkije blijven, in afwachting van zijn proces. De 
aanklacht: steunen van een terroristische organisatie. De uitspraak: 
onschuldig. Maar daar ging heel wat aan vooraf.

MURAT IS VRIJ!

DE WEKEN VOOR zijn vrijlating werd hij geïnter-
viewd door Nederlandse kranten en was hij 
onderwerp van gesprek in de Tweede  
Kamer: Murat Memiş. De SP-fractievoor-
zitter in Eindhoven was in korte tijd het 
symbool geworden van de mensen die ten 
onrechte vastgezet worden door de Turkse 
staat. De aanleiding voor zijn aanhouding 
waren berichten van Memiş op sociale 
media, waar hij zich onder meer kritisch 
heeft uitgelaten over de inval van Turkije in 
Noord-Syrië.

Murat Memiş is een in Turkije geboren 
Nederlander. Hij groeide op in een Koer-
disch dorp en zag als klein kind hoe zijn 
oma aan haar haren door de straat werd 
gesleept door mannen van het Turkse leger, 
op zoek naar zijn vader. Later kwam hij als 
vluchteling terecht in Eindhoven, waar hij 
SP-fractievoorzitter is in de gemeenteraad. 
Hij is zich altijd blijven uitspreken voor vrij-
heid en democratie – en dat betekent ook 
dat hij zich regelmatig kritisch uitspreekt 
over Turkije. Maar levert een probleem op 
waar steeds meer mensen met een Turkse 
achtergrond mee te maken krijgen: kun je 
nog wel op vakantie naar het land waar je 
familie woont? 

Marijnissen is letterlijk achter  
Murat gaan staan
In Nederland werd, naarmate Memiş langer 
vastzat, de druk langzaam opgevoerd. De 
burgemeester van Eindhoven en het mini-

sterie van Buitenlandse Zaken oefenden 
stille diplomatie uit. Maar was dat genoeg? 
Dagmar Mous is commissielid in Eindho-
ven en kent Murat goed. Zij was een van 
de mensen die er al vroeg van wisten: ‘We 
moesten het stil houden. Dat was moeilijk: 
je trekt het je heel erg aan en ik kon het zelfs 
niet eens met mijn ouders delen.’ Er werd 
heel strategisch nagedacht over de te nemen 
stappen. Na een tijdje was de inschatting dat 
enige aandacht in de media wel zou kunnen 
helpen. Mous: ‘Er was een demonstratie in 
Amsterdam en toen zeiden mensen: waarom 
doen jullie dit niet in Eindhoven? Maar hier 
loopt ook de familie rond, zijn kinderen zou-
den er dan mee geconfronteerd worden.’ 

Er kwam wel steeds meer aandacht. Bij de 
Turkse consulaten in Amsterdam en Deven-
ter stonden SP’ers en andere sympathisan-
ten met borden: ‘Free Murat!’ SP’er Vincent 
Mulder was mede-organisator in Deventer: 
‘Wat toch wel schrikken is, is dat ik van tevo-
ren veel mensen uit de Koerdische gemeen-

schap sprak die Murat heel graag zouden 
steunen, maar zich niet durfden te laten 
zien. Zo zie je hoe de angst erin zit.’

Eindhovense gemeenteraadsleden publi-
ceerden een brief in de krant om vrijlating 
van Memiş te eisen. Een SP-handtekenin-
genactie werd door duizenden mensen 
getekend, waaronder prominenten van an-
dere politieke partijen. De handtekeningen 
zijn in Den Haag aangeboden aan minister 
Blok. Die wilde vervolgens in een debat in 
de Tweede Kamer niet toezeggen hardere 
eisen te stellen aan Turkije. Hij gaf aan de 
voorkeur te geven aan stille diplomatie. 

SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen vond 
dat het tijd was om Memiş behalve met 
acties in Nederland ook te gaan steunen in 
Turkije. Een dag voor zijn rechtszaak kwam 
ze aan in Turkije en ze kon letterlijk achter 
hem staan in de rechtszaal. Ook sprak ze 
met mensenrechtenorganisaties, advocaten 
en politici. Marijnissen kon (‘wel gehoopt, 
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Een week voor Murats 
vrijlating werd de 
druk op de minister 
opgevoerd door met de 
pers erbij de duizenden 
handtekeningen aan hem 
te overhandigen.

Murat: ‘Voorlopig ben ik wel even genoeg in Turkije geweest.’

niet verwacht’) Memiş mee terugnemen 
naar Nederland. Bij aankomst in Eindhoven 
vertelt ze: ‘Het was niet bepaald een alle-
daags reisje. Met een vervelende aanleiding, 
maar met een fantastische afloop. Naarmate 
zijn onvrijwillige verblijf in Turkije langer 
duurde, dacht ik steeds meer: ik wil er 
voor hem zijn, hem een hart onder de riem 
steken. Het is onvoorstelbaar dat hij twee 
maanden heeft vastgezeten. Het is voor hem 
heel emotioneel. Hoe zwaar is het om je 
steeds af te moeten vragen: waar eindigt dit, 
wanneer zie ik mijn kinderen weer? Wan-
neer kan ik weer met mijn bedrijf aan de 
slag? Ik ben onder de indruk van zijn moed, 
doorzettingsvermogen en optimisme. Murat 
was onschuldig. En nu is Murat vrij!’

‘Ik heb de solidariteit helemaal  
in Turkije gevoeld’
Op het Eindhovense plein waar Memiş 
verwelkomd wordt, is zijn fractiegenoot 
Jannie Visscher in de weer met journalis-
ten, een spandoek, sympathisanten – en de 
microfoon, want ze presenteert de wel-
komstbijeenkomst ook nog. Visscher: ‘Twee 
maanden lang is hij vastgehouden, omdat hij 
gebruik maakte van de vrijheid van me-
ningsuiting in Nederland! Nu is hij vrijge-
sproken, maar ondertussen kost zo’n grapje 
duizenden euro’s, ben je twee maanden weg 
van je familie, van je werk, van de gemeente-
raad. Heel veel mensen hebben zich ingezet 
om Murat vrij te krijgen. Die optelsom, van 
al die mensen samen, heeft geholpen.’

Als Marijnissen en Memiş onder applaus 
het plein op zijn gelopen, krijgt Memiş het 
woord: ‘Eindhoven de gekste! Dankjewel dat 
jullie gekomen zijn. Ik moet emotioneel nog 
alles verwerken. Maar ik kan vanuit mijn 

hart zeggen: het voelt heerlijk om weer thuis 
te zijn. Ik wil de burgemeester bedanken, 
mijn partij, onze leden, mijn partijleider Li-
lian Marijnissen, minister Blok, mijn kame-
raden Sadet Karabulut en Jannie Visscher en 
zeker ook de duizenden mensen die acties 
hebben gevoerd en die zeiden: Murat moet 
vrij. Ik kan zeggen: dankjewel, Murat ís vrij!’

Later vertelt Memiş: ‘Het kameraadschap 
in de SP heb ik tot in mijn ziel gevoeld. 
Daar ben ik zeer dankbaar voor. Ik heb de 
solidariteit helemaal in Turkije gevoeld. 
We weten dat het werk van socialisten niet 
gemakkelijk is. Dat hebben we nu gezien. 
We blijven doorknokken.’ Op de vraag of 
hij nog wel naar Turkije wil, zegt hij: ‘Ik ben 
vrijgesproken. Dus de kritiek die ik heb geuit 
is niet illegaal. Maar voorlopig ben ik wel 
even genoeg in Turkije geweest: acht weken. 
Dus nu maar even Eindhoven.’

Marijnissen wil ook doorknokken: ‘Er is nog 
veel te doen; ik heb in Turkije met advo-
caten en politici gesproken. Ze vertelden 
me dat advocaten die mensen als Murat 
verdedigen, op grond daarvan zelf ook 
vervolgd worden omdat ze propaganda voor 
terrorisme zouden maken. Dan trap je dus 
het fundament onder de rechtsstaat weg. En 
ik sprak met politici die vertelden dat hun 
complete partijbestuur in de cel wordt gezet; 
en dat terwijl ze net een congres hadden 
gehad om een nieuw bestuur te kiezen want 
het vorige bestuur zat ook al in de cel. Er 
zitten nog 19 Nederlanders onder verge-
lijkbare omstandigheden vast in Turkije. 
Deze maand is de rechtszaak tegen een 
Rotterdamse vrouw met een baby van acht 
maanden. Die zit nu in de cel daar. Er is nog 
veel te doen. Maar Murat is vrij.’

tekst Diederik Olders • foto’s Wiebe Kiestra
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 › En Rik, ben je nu een gevorderde  
kapitalist?
‘Haha, da’s altijd grappig met dit soort 
boektitels, ja. Het doet denken aan die boe-
ken ‘voor dummies’, waarmee je ergens heel 
goed in kunt worden. Met dit boekje gaat 
het er vooral om dat je iets gaat begrijpen. 
Het is heel verhelderend als je voortdurend 
allerlei termen als neoliberalisme en kapi-
talisme voorbij hoort komen en nooit heel 
diep hebt nagedacht over wat nou eigenlijk 
het systeem is dat erachter zit en hoe je de 
argumenten van kapitalisten, andere  
partijen en de regering kunt weerleggen. In 
die zin het een heel helder boekje. Omdat 
het laat zien dat je niet heel erg rijk hoeft te 
zijn om het systeem in stand te houden.’ 

 › Hoe bedoel je dat?
‘Duidelijk en verhelderend wordt beschre-
ven hoe de overheid afhankelijk is van het 
kapitalisme. Juist vanwege het feit dat de 
overheid iedere keer maar weer naar de 
grote bedrijven toe trekt en zich gewoon 

doen het wél goed. Je ziet bijvoorbeeld veel 
familiebedrijven waar heel veel zorg voor 
de werknemers is en goede regelingen voor-
handen zijn. Maar waar het om gaat: macht 
vraagt om tegenmacht. En de macht van het 
kapitalisme vraagt om tegenmacht van 
georganiseerde werknemers. Dus we 
moeten weer toe naar het verhaal van die 
hele grote groep die niet stemt, zich niet 
 organiseert en daarmee de macht laat 
liggen. Het gaat om rechten en niet om 
gunsten of kruimels. Collectiviteit is wat 
we nodig hebben, maar veel mensen zijn 
het vertrouwen in die collectiviteit kwijt-
geraakt. Daar profiteert het systeem van 
kapitalisme volop van.’ •

tekst Rob Janssen

RIK LEEST 

WIE Rik Janssen, Eerste-Kamerlid, 
voormalig SP-gedeputeerde in Zuid-Holland

KIJKT Kapitalisme voor beginners,  
Vivek Chibber. Uitg. Epo en Lava Media (B)

‘HET GAAT OM RECHTEN, 
 NIET OM GUNSTEN OF KRUIMELS’

De Amerikaanse socioloog Vivek 
Chibber schreef een handzaam 
en zeer leesbaar boekje over het 
kapitalisme. Maar bepaald niet als 
handleiding.

afhankelijk maakt van het kapitalistisch 
systeem. En er volop aan meedoet om het 
in stand te houden en het sterker te maken. 
‘De’ kapitalist hoeft dus niet heel veel geld 
te hebben; het gaat echt over het kapita-
lisme als systeem.’

 › Klink als een complot.
‘Een complot is iets heel erg doordachts, 
iets wat je doelbewust met elkaar gaat 
 construeren. Maar het kapitalisme is een 
systeem dat zichzelf in stand aan het  
houden is. Dat is heel moeilijk te door-
breken, tenzij je met elkaar aan de slag gaat 
en daar een vuist tegen maakt. Het boekje 
koppelt de thematiek aan de oplossings-
sfeer, namelijk aan de vraag: wat kunnen 
de werknemers, als slachtoffers van dat 
kapitalistische systeem, er nou samen  
tegenover zetten? Dat ligt in de lijn van 
waar wij als SP mee bezig zijn.’

 › Lezen dus, zeg jij.
‘Zeker. De rode draad in het boekje geeft 
aan hoe het systeem werkt dat puur gericht 
is op winstmaximalisatie. En dat je niet uit 
moet gaan van het verhaal dat als het eco-
nomisch goed gaat, er ook wel wat kruimels 
van tafel naar beneden vallen. Je moet geen 
genoegen nemen met kruimels! Verder laat 
het zien dat je van winstmaxima lisatie 
eigenlijk toe zou moeten naar winst-
optimalisatie, met fair shares. Dus eerlijk 
delen, voor de ondernemer maar ook voor 
werknemers en voor de leefomgeving. Want 
dat laatste wordt vaak vergeten. Ik heb acht 
jaar als gedeputeerde de meest vervuilende 
en gevaarlijke industrie in mijn portefeuille 
gehad; wat je ziet is dat winstmaximalisatie 
vooropstaat en dat de leefomgeving en de 
werknemers daarachteraan hobbelen. Ik 
vind trouwens dat in het boekje de onder-
nemers ook wel een beetje als slachtoffers 
van het systeem worden neergezet. Dat is 
me iets te makkelijk. Want het is maar net 
hoe je opstelling is, sommige bedrijven 
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STOCKHOLM

Stockholm is de eerste stad die een stokje 
stak voor de nieuwste strategie van Apple 
om stadspleinen en -parken te bezetten. 
De elektronicagigant had Kungsträdgår-
den, een historisch park pal tegenover het 
koninklijk paleis, op het oog als locatie voor 
een gloednieuwe Apple Store. Het futuris-
tische gebouw zou een groot deel in beslag 
nemen van de openbare ruimte, die juist zo 
geliefd is onder inwoners van de Zweedse 
hoofdstad. Een gemeentelijke raadpleging 
over het bouwproject leidde tot zo’n 1800 
reacties van bezorgde bewoners. Milieuac-
tiegroep Alternativ Stad leidde het protest 
en hing in de zomer van 2018 het park vol 
met posters. Kort daarop werd het nieuwe 
stadsbestuur van Stockholm geïnstalleerd, 
dat op zijn eerste werkdag nog besloot 

ZWEDEN BLOKKEREN UITVERKOOP STADSPARK
het Apple-prestigeproject een halt toe te 
roepen. 

Volgens een lid van het Stockholmse 
comité voor stadsontwikkeling waren de 
Apple-hotemetoten zo verbolgen, dat het 
bedrijf niets meer met de stad te maken 
wilde hebben. Een geplande protestactie 
van Alternativ Stad werd abrupt omge-
doopt tot overwinningsfeestje, met  
optredens van dichters en singer- 
songwriters. Een half jaar later is aan de 
andere kant van de planeet een vergelijk-
bare overwinning op Apple geboekt. Toen 
werd een plan om het Federation Square in 
het Australische Melbourne te ontsieren 
met een kolossaal winkelgebouw naar de 
prullenbak verwezen.

In april staat de Kungsträdgården in volle bloei.
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HAVENARBEIDERS TEGEN PERMANENTE OORLOG

Wordt het deze zomer flaneren langs de Italiaanse kust of 
wandelen door de Ierse heuvels? Of toch een stedentripje naar 
Berlijn of Stockholm? Bladen en websites te over met tips voor de 
leukste terrasjes en musea. Maar wist u dat het in deze toeristische 
trekpleisters ook op andere gebieden borrelt en bruist? 

ZON, ZEE EN STRIJD
RONDJE EUROPA

GENUA

De rechts-populistische regering van Italië 
probeert met man en macht om zeehavens 
te sluiten voor migranten. Ook reddings-
schepen moeten hierdoor nodeloos lang op 
de Middellandse Zee blijven dobberen. Wie 
er van de Italiaanse regering wel mogen 
aanmeren? Vrachtschepen met wapens 
voor vuile oorlogen in het Midden-Oosten 
bijvoorbeeld. 

Havenarbeiders uit Genua legden het werk 
neer toen afgelopen voorjaar een schip 
onder Saoedi-Arabische vlag aankwam om 

twee generatoren op te halen. Het vracht-
schip was eerder in België volgeladen met 
wapens voor de gruwelijke oorlog in Jemen, 
die al honderdduizenden mensen het leven 
heeft gekost. De Italiaanse stakers weiger-
den medeplichtig te worden aan nog meer 
Jemenitische burgerslachtoffers. ‘Open de 
havens voor mensen, sluit ze voor wapens’, 
was de boodschap van een bonte coalitie 
van arbeiders, vakbondslieden en vredes-
activisten. De generatoren bleven aan wal: 
een klein maar symbolisch gebaar van 
internationale solidariteit. 

Solidariteit met een prachtig uitzicht.

tekst Lesley Arp & Rob Janssen

fo
to

 A
ril

d 
Vå

ge
n 

/ W
ik

im
ed

ia
cc



38 TRIBUNE juli / augustus 2019

Hoor je Napels, dan denken we al gauw 
aan maffia-oorlogen en corruptie. Minder 
bekend is dat deze havenstad vooroploopt 
in de strijd voor betaalbaar en toeganke-
lijk drinkwater. 
De uitverkoop van publieke diensten 
stond begin deze eeuw hoog op de agenda 
van de regering-Berlusconi. Zo werden 
lokale overheden gedwongen hun wa-
tervoorzieningen te privatiseren. Deze 
kwamen in handen van multinationals, 
die de winst maximaliseerden en nauwe-
lijks investeerden in het waternetwerk. 
Bewoners van de regio Toscane zagen de 
kosten van water hierdoor in tien jaar tijd 
verdubbelen.
Lokale actiecomités kwamen in opstand 
en verenigden zich in een nationaal Wa-
terforum. In 2011 dwong het Waterforum 
een nationaal referendum af; 26 miljoen 
Italianen stemden tegen de privatisering 
van water. De pas verkozen Napolitaanse 
burgemeester Luigi de Magistris nam deze 
oproep direct ter harte. Zo stelde hij ’s 
lands allereerste wethouder van publieke 
goederen aan. Die lanceerde al twee 
weken na zijn installatie een plan voor een 
publiek waterbedrijf: Acqua Bene Comune 
Napoli (ABC). Sinds de oprichting van ABC 
behoren de watertarieven in Napels tot de 
laagste van heel Italië. De vonk sloeg over 
naar andere steden. Zo besloot de gemeen-
teraad van Turijn in 2017 om het lokale 
waterbedrijf om te vormen in een publieke 
voorziening zonder winstoogmerk.

Om te zorgen dat de publieke waterbedrij-
ven goed kunnen blijven draaien, is echter 
een forse investering van de Italiaanse 
regering nodig. Zo is de kwaliteit van veel 
leidingen ronduit slecht. Kortom: nog 
genoeg te doen voor de activisten van het 
Waterforum.

NAPELS PAKT  
WATERVOORZIENING  
TERUG

Publieke watervoorzieningen 
zijn in Napels zo oud als de weg 
naar Rome.

NAPELS
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Van alle EU-landen heeft Ierland  het 
grootste aandeel laagbetaalde banen. Dat 
is mede het gevolg van uiterst flexibele 
werkomstandigheden, die het werknemers 
bemoeilijken om voor zichzelf op te komen. 
Zo moesten medewerkers van winkelketen 
Dunnes Stores in 2015 na een grootscheep-
se staking voor straf het merendeel van hun 
uren inleveren. 
De jarenlange strijd van Ierse vakbonden 
voor vaste uren betaalde zich in maart 
terug. Met de invoering van een wet voor 
zekere uren gingen nulurencontracten 
in de ban. Ook moeten Ierse werknemers 
voortaan gegarandeerd de hoeveelheid 
uren krijgen die zij het voorgaande jaar 
daadwerkelijk zijn ingezet. Heeft iemand 
een contract voor 15 uur per week, maar 
gemiddeld het dubbele aantal uren gewerkt, 
dan heeft de werknemer op grond van de 
nieuwe regels dus ook recht op deze extra 
werkuren. 

De Ierse vakbeweging noemt de nieuwe wet 
een van de belangrijkste overwinningen in 
decennia. Want werknemers krijgen niet 
alleen meer zekerheid in uren; ze staan ook 
sterker in de strijd voor hogere lonen. 

In Berlijn heeft de deelstaatregering beslo-
ten om een verbod op huurverhoging voor 
de komende vijf jaar in te stellen in de stad. 
Daarnaast komt er ook een huurplafond; 
huren die daarbovenuit komen moeten 
verlaagd worden. Zo reageert de linkse re-
gering van Die Linke, de Groenen en SPD op 
de inmiddels astronomische huurstijgingen 
in de vrije sector in de laatste tien, vijftien 
jaar. In Berlijn verdubbelden de huren in 
die periode, maar ook in hippe steden als 
München, Frankfurt am Main en Hamburg 
is de situatie alarmerend.
Als je dan weet dat de sociale woningbouw 
in Duitsland de afgelopen decennia gede-
cimeerd is en geen schim meer is van die in 
Nederland, begrijp je hoe groot de nood is 
bij onze oosterburen. De vrije huursector is 
in tal van steden een heus wildwest-gebeu-
ren, compleet met intimiderende renovatie-
plagerijen om huurders hun huizen uit te 

DUITSE WOONREVOLUTIE?

IERSE STRIJD VOOR 
ZEKERHEID

pesten, uiterst agressieve Immobilienhaie 
(‘vastgoedhaaien’), huizenblokken die 
razendsnel van eigenaar verwisselen zonder 
dat de huurders het weten, hartverscheu-
rende huisuitzettingen en uiteindelijk altijd 
enorme huurverhogingen. 

Het Berlijnse besluit valt samen met massale 
protesten van een burgerinitiatief, waarmee 
eind vorige maand al 75.000 handtekenin-
gen verzameld zijn voor de onteigening 
– respectievelijk collectivisering – van de 
grote huisbazen en woonconcerns. Inmid-
dels heeft de onteigenings-discussie zich 
over heel Duitsland verspreid. Opvallend 
daarbij is dat ook bij de Groenen, momenteel 
nota bene de grootste partij in de peilingen, 
steeds meer landelijke politici als voorstan-
ders het middel van onteigening omarmen.
De Franse en Russische revolutie kennen 
we. Binnenkort ook de Duitse? 

Winkel- en horecapersoneel had nog het meeste last van de Ierse flextoestanden.

‘Jouw geld verwoest Berlijn’: noodkreet 
van Berlijnse huurders.

IERLAND

BERLIJN
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ROOD, JONG IN DE SP

‘RADICALE EN TOFFE ACTIES’
EEN NIEUW ROOD-BESTUUR: EVEN VOORSTELLEN!

BOB MANSCHOT  
woont in Zwolle en werkt bij 
PostNL. Hij is verantwoorde-
lijk voor scholing en voor de 
ROOD-acties rondom Niet in 
mijn naam. Bob: ‘De leden 
 hebben ons de opdracht  
gegeven zelf meer  
scholingen te gaan geven.  
Er komt een werkgroepje dat 
dit gaat organiseren: in het 
kort staan die scholingen in het 
teken van meer marxisme en 
het ontwikkelen van 
onze kritische blik.’

BASTIAAN MEIJER 
is verantwoordelijk voor  
ROOD-groepen. De Haagse 
student International Public 
Management  (‘dat is een duur 
woord voor bestuurskunde, 
waar je dus leert over het bu-
reaucratische gedoe in  Brussel’) 
wil meteen iets kwijt: ‘Mail me 
op bmeijer@sp.nl als je in je 
afdeling iets wil met ROOD.’ 
Niet zomaar, legt hij uit: ‘Een 
ROOD-groep is actief. Je zit bij 
elkaar om wat te doen, niet om 
alleen bij elkaar te zitten.’ Hij 
wil dat lokale ROOD-groepen 
‘stads revoluties’ veroorzaken: 
‘Samen met jongeren dingen 
winnen. Ook in dorpen  
trouwens.’

HANS DE WAARD 
is een Groningse student 
Geschiedenis die zich in het 
ROOD-bestuur gaat bemoeien 
met het betrekken en werven 
van ROOD-leden: ‘Zorgen dat 
we weer groeien.’ Hij droomt 
van een nóg grotere woon-
campagne dan de jaarlijkse 
verkiezing van de huisjes-
melker van het jaar: ‘Een 
wooncampagne waar we 
radicalere eisen stellen, zoiets 
als het referendum in Berlijn 
waar gewoon wordt gesproken 
over het onteigenen van grote 
verhuurders.’

ARNO VAN DER VEEN 
studeert in Delft en woont in 
Rotterdam. Hij is door de 
ROOD-leden gekozen tot 
voorzitter. Hij vormt samen met 
drie anderen het ROOD-bestuur. 
Waarom maar vier? ‘We had-
den iets minder kandidaten 
dan andere jaren, dus een wat 
kleiner bestuur dan eerst. We 
gaan natuurlijk wel proberen 
dat weer uit te breiden aan  
het eind van het jaar.’

wel tijdens dat gesprek gevraagd of Clegg 
zich ook buiten dit gesprek wil uitspreken 
voor het betalen van belastinggeld en tegen 
agressieve lobby campagnes die worden in-
gezet om te voorkomen dat er regels komen’, 
vertelt hij. ‘Buiten stonden ROOD-leden met 
een spandoek en een contract, dat hoefde 
hij alleen maar te tekenen: dat Facebook nu 
gewoon belasting gaat betalen, in plaats van 
lobby isten. Tijdens het gesprek was Clegg 
daar nog positief over, maar toen ik dit bui-
ten vroeg, ontstak hij in woede. De andere 
jongerenorganisaties vonden het ongemak-
kelijk dat wij aantoonden hoe onzinnig dit 

gesprek is. Clegg vluchtte de keuken in toen 
wij dit live op Facebook gingen uitzenden. 
Hij voelde zich opgejaagd.’

Gaat er veel veranderen met het nieuwe 
bestuur? ‘ROOD blijft radicale en toffe acties 
voeren en daar altijd onze analyse van het 
systeem bij halen. Zoals die actie bij Face-
book liet zien: we blijven de rebellenclub  
die ROOD hoort te zijn.’ •

tekst Diederik Olders
foto’s Mathijs Fiddelaers

WAARTOE IS ROOD OP AARDE, ARNO?  
‘Om jongeren te betrekken bij onze 
club. Ervoor zorgen dat jongeren 
ROOD en de SP versterken, nieuwe 
energie geven, en tegelijk een rol 
spelen om onderwerpen op de 
agenda te zetten. Bijvoorbeeld rond 
het schulden stelsel, klimaatrecht-
vaardigheid, problemen in het mbo, 
internationale solidariteit.’

Arno mocht als kersverse voorzitter 
al snel in actie komen. ‘Facebook 
nodigde de politieke jongerenor-
ganisaties uit voor een gesprek 
met Facebook-topman Nick Clegg. 
ROOD doet meestal niet mee aan 
dat soort theekransjes. We hebben 
lang getwijfeld of we dit wel moesten 
doen. We hebben ja gezegd, maar 



• Journalist Leon Verdonschot volgde een jaar lang 
Nadine, Tim en Khadija, die in het schoonmakersparle-
ment strijden voor een nieuwe cao. Zijn documentaire  
Het Schoonmakersparlement zet mensen die op de 
werkvloer vaak onzichtbaar zijn in de spotlights. 
sp.nl/schoonmakers_parlement

• Hoe ziet het werk van Amerikaanse journalisten er uit 
nu president Donald Trump de pers tot staatsvijand 
heeft verklaard? De vierdelige documentaireserie The 
Fourth Estate toont het eerste jaar Trump door de 
ogen van de New York Times-redactie, die door de 
opeenvolging van leugens, schandalen en absurditei-
ten uit het Witte Huis  
in een achtbaan terechtkomt. 
sp.nl/he-fourth-estate

• De documentaire Four Horsemen is als een college 
over ons huidige economische systeem. Vooraan-
staand denkers zoals taalkundige en filosoof Noam 
Chomsky en econoom Joseph Stiglitz doen uit de 
doeken hoe onze mondiale economie langzaam 
afstevent op zelfvernietiging en wat onze alternatieven 
zijn. 
sp.nl/FourHorsemen 

• In zijn film Where to Invade Next (2015) valt bekend 
documentairemaker Michael Moore verschillende  
Europese landen binnen, met wapperende Amerikaan-
se vlag in hand. Zijn missie: het vinden van goede 
oplos-singen voor de sociaal-economische problemen 
in de VS. 
sp.nl/where_to_invade_next 

• De Amerikaanse presidentskandidaat Bernie 
Sanders verloor weliswaar de strijd voor de Democra-
tische presidentskandidatuur, hij schreef wel geschie-
denis met zijn campagne. De documentaire Still 
Berning (2016) laat zien hoe Sanders een jonge 
generatie opzweepte. 
sp.nl/still-berning

• De documentaire The Shock Doctrine uit 2009,  
gebaseerd op het beroemde boek van Naomi Klein uit 
2007 over hoe rampen misbruikt worden om de ideolo-
gie van de vrije markt door te drukken, heeft nog niets 
aan kracht ingeboet.  
sp.nl/The_Shock_Doctrine

VOOR DE THUISBLIJVERS
GRATIS KIJKTIPS

• Burger-onderzoeksplatform Bellingcat baarde 
opzien met een onderzoek naar de aanslag op de 
vlucht MH17. Hoe kunnen gewone internetgebruikers 
zo snel de feiten boven tafel krijgen? Je ziet het in 
Bellingcat – Truth in a Post-Truth World. 
sp.nl/bellingcat

• Amper een jaar na de beroemde ‘I have a dream’- 
toespraak van Martin Luther King, werd Amerika 
opgeschrikt door de moord op drie burgerrechtenacti-
visten  
in Mississippi. De VPRO sprak voor de aflevering 
Martin Luther King: Mississippi Burning (in de reeks 
Speeches) een journalist die zijn leven wijdde aan de 
zoektocht naar de daders. 
sp.nl/mississippi-burning

• ‘Quantitative Analysts’ of ‘Quants’, worden ze ook 
wel genoemd: de wiskundegenieën die een revolutie 
ontketenden op Wall Street, met een financiële crisis 
tot gevolg.  
In de documentaire Quants: de alchemisten van Wall 
Street leggen ze uit hoe slechte hypotheken versne-
den werden tot winstgevende financiële producten, en 
hoe dit leidde tot de crash van 2007-2010. 
sp.nl/alchemisten-van-wall-street

• Hoe is het leven voor de eerste generatie Zuid-Afri-
kanen die opgroeit zonder Apartheid? De Nederlandse 
fotografe Ilvy Njiokiktjien maakte met Born Free een 
openhartig portret van Zuid-Afrikaanse jongeren, hun 
dromen en teleurstellingen. 
sp.nl/born-free

• In de Tegenlicht-documentaire India in tijd van 
woede (2019) is te zien hoe ook in het land met bijna 
1,3 miljard inwoners de economische groei leidt tot 
toenemende frustratie onder de bevolking die er niet 
van profiteert.  
sp.nl/india-in-tijd-van-woede

Geen vakantieplannen en ook geen Netflix-
abonnement? Geen nood! Deze documentaires zijn 
gratis en voor niets online te bekijken en geven ook 
nog eens stof tot nadenken. Veel kijkplezier!

NIEUWS
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NIEUWS

  > SP DELFT: RICHT GEMEENTELIJKE WONINGBOUWORGANISATIE OP

In Delft speelt een probleem dat SP’ers 
buiten de krimpregio’s heel goed kennen: 
wijken voor de rijken. Oftewel: steeds 
meer goedkope huurwoningen worden 
vervangen door dure woningen. Daardoor 
worden langzaamaan mensen met een 
laag en middeninkomen de stad uit 
gejaagd. De Delftse SP-fractievoorzitter 
Lieke van Rossum: ‘We spreken mensen 
die naar Zoetermeer of Almere verhuizen 
omdat hun huis gesloopt wordt. Of de 
verhuurder zegt: ga maar in Den Haag 
zoeken want hier kun je geen huurwoning 
vinden.’
Van Rossum wil een trotse huurwoning-
sector in Delft: ‘Voor mensen met een 
laag inkomen moeten we zorgen dat er 
weer huurhuizen van rond de 400 euro bij 
komen. Maar net zo goed voor mensen 
met een gemiddeld inkomen. Als je net te 
veel verdient voor een sociale huurwoning 
kan je hier nergens terecht – dan begint 
het boven de duizend euro huur per 
maand.’ Daarom pleit de SP Delft nu voor 
een gemeentelijke woningbouworganisa-
tie die daar verantwoordelijkheid voor kan 
nemen.

Eindelijk is het besef doorgedrongen dat 
ambulancezorg geen markt is. Minister Bruins 
van Medische Zorg en Sport heeft ervoor 
gekozen de ambulancezorg niet via aanbeste-
dingen te organiseren. In plaats daarvan komt 
er een zogenoemde ‘permanente gunning’; 
aanbieders van ambulancezorg hoeven zo niet 
met elkaar te concurreren. De SP staat al 
jarenlang zij aan zij met het personeel in de 
ambulancezorg in de strijd tegen marktwer-
king. In een SP-onderzoek uit 2015 bleek het 
ambulancepersoneel massaal tegen aanbeste-
ding en marktwerking te zijn. 

SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven: ‘Het 
grote succes is mede te danken aan het 
jarenlange verzet van de professionals werk-
zaam in de ambulancesector. Het besluit is van 
groot belang voor de continuïteit en kwaliteit in 
de ambulancezorg, nu de regionale ambulan-
cevoorzieningen van hun toekomst verzekerd 
zijn. De markt in de ambulancezorg is eindelijk 
ten grave gedragen. Ik hoop dat dit voor de 
vele andere sectoren in de zorg ook snel zal 
gelden. De zorg is geen markt.’ fo
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NIEUWS

 › Wat is de kern van je aangenomen voorstel?
‘In veel landen is de bescherming van arbeiders 
of het milieu slecht geregeld. Toch moeten wij 
van bedrijven kunnen verwachten dat zij niet 
meewerken aan bijvoorbeeld uitbuiting, kinderarbeid, 
milieubeschadiging of corruptie. Helaas gebeurt dit nog 
wél te vaak. Het SP-voorstel sluit multinationals die zich 
misdragen uit van handelsmissies. Misdragen betekent 
dan: je niet houden aan de OESO-richtlijnen.’

 › OESO wie?
‘De Organisatie voor Economische Samenwerking en 
Ontwikkeling (OESO) is een samenwerkingsverband 
van landen waarvan de economie relatief ontwikkeld 
is. De richtlijnen geven aan hoe multinationals moeten 
omgaan met kwesties als mensenrechten, kinderarbeid 
of milieu.’

 › Welke bedrijven gaan nu mee op handelsmissies, die 
niet aan die richtlijnen voldoen?
‘Oliebedrijf Shell, biergigant Heineken, bouwbedrijf 
Strukton en scheepsbouwer Damen zijn bekende 
voorbeelden.’

 › Is het wel maatschappelijk verantwoord dat het 
koningshuis altijd zo’n belangrijke rol speelt bij 
handelsmissies?
‘Het koningshuis gaat niet altijd mee. Veel vaker 
gaan kabinetsleden op handelsmissie en nemen ze 
tientallen, soms honderden bedrijven mee in hun 
kielzog. Het is natuurlijk wrang als zo’n Nederlands 
bedrijf vervolgens meewerkt aan allerlei misstanden. 
Dat schaadt de reputatie van Nederland, of ons land 
nou vertegenwoordigd wordt door de koning of door de 
minister-president.’

 › De VVD is niet blij met het voorstel. Wat is hun 
bezwaar?
‘Ik hoorde dat de bedrijvenlobby op gang is gekomen om 
angst te zaaien over de kansen die Nederland door mijn 
motie zou mislopen. Waar de multinationals en de VVD 
eigenlijk bang voor zijn is dat ze nu eindelijk, al is het 
maar een voorzichtige eerste stap, werk moeten maken 
van het respecteren van arbeiders- en milieunormen in 
het buitenland. En dat kost geld.’

 › Is het nu de eerstvolgende keer geregeld?
‘De verscherpte eisen zullen meteen – juni 2019 dus 
– worden toegepast bij handelsmissies waarvoor de 
aanmelding nog geopend moet worden.’

NIET MAATSCHAPPELIJK VERANTWOORD? 
THUISBLIJVEN!
SP-Kamerlid Mahir Alkaya loodste 
een interessant voorstel door de 
Tweede Kamer. In het kort: geen 
handelsmissies voor foute bedrijven.
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LINKSVOOR ‘ GASTEN ZET IK NIET  
EEN DOOS KOEKJES VOOR’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Wanneer werd je lid van de SP?
‘In 2015, uit boosheid over de eigen bijdra-
gen voor Wmo-voorzieningen. Ik zag hoe 
mensen die extra hulp nodig hadden in de 
problemen kwamen door de hoge kosten. 
Gelukkig hebben we daar als SP in Moerdijk 
inmiddels wat aan kunnen doen.’

 ›  Die dubbele achternaam, ben je  
van adel?
‘Nee, mijn ouders komen uit Spanje, daar 
krijg je de eerste achternaam van je beide 
ouders. Hidalgo betekent wel adelzoon, 
trouwens, maar dat zegt niks. In de middel-
eeuwen hoefde de adel geen belasting te be-
talen. Heel wat mensen beweerden daarom 
van een edelman af te stammen.’

 ›  Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik werk in de financiële dienstverlening, 
maar ik wil overstappen naar de zorgsector.’

 ›  Opmerkelijke switch. Waarom?
‘Als kind wilde ik al de zorg in, mensen 

Antonio Hidalgo Aragonés 
(36) is afdelingsvoorzitter 
van de SP Moerdijk en 
adviseert als burgerraadslid de 
gemeenteraadsfractie. Hij woont 
met zijn vrouw Daisy en hun 
kat Theo in Zevenbergen: ‘Een 
typisch Brabants plaatsje met 
een kerk en een kroeg ernaast. 
We wonen er heerlijk, in een 
arbeiderswijk met mensen van 
allerlei pluimage. Of bij een 
Theo geen Thea hoort? Nee, het 
is een herplaatsertje dat niet 
goed met soortgenoten overweg 
kan.’

helpen. Ik ben ook vrijwilliger geweest in 
een verzorgingshuis. Daar ligt mijn hart, 
maar ik heb altijd met mijn hoofd gekozen. 
In februari is mijn vader overleden, dat heeft 
me aan het denken gezet. Wat wil ik echt in 
het leven?’

 ›  Wat was je vader voor man?
‘Heel gepassioneerd, hij kon bijvoorbeeld 
helemaal opgaan in flamenco-muziek. Heel 
behulpzaam ook. Ik ben geboren en getogen 
in Utrecht. Had er iemand in onze straat een 
lekke band dan snelde hij naar buiten met 
een emmer water en zijn bandenplakset. Na 
zijn overlijden is mijn moeder overstelpt met 
bedankkaartjes voor alle hulp.’

 ›  Wat is je grootste hobby?
‘Koken, op mijn moeders manier. Als ik 
mensen uitnodig staat er niet een doos 
koekjes op tafel, dan pak ik goed uit. Mijn 
succesgerecht? Spaanse gehaktballetjes in 
tomatensaus, of paella. En Daisy maakt juist 
weer de beste Hollandse gehaktbal ooit.’ •
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Tribune april 2019

PRIKBORD@SP.NL

KOERS EU
Ik heb een beeld in mijn hoofd van de (nog 
steeds 28) EU-landen, die als vluchtelingen 
ronddobberen in een overbevolkt bootje 
op de Middellandse Zee. Ze kibbelen over 
de koers naar de kade, terwijl niemand 
ze nog op mag vissen en zomaar ergens 
aanmeren ook geen vanzelfsprekende optie 
meer blijkt. Beste Arend van Dam, ik moest 
aan u denken. Hopelijk vindt u het iets om 
uit te tekenen! Mede ingegeven door mijn 
mening, dat we, als SP, ook op dit punt 
zichtbaar en snoeihard moeten zijn over de 
struisvogelpolitiek van de EU en de onwil of 
onkunde om de migratieproblematiek het 
hoofd te bieden en in goede banen te leiden.
Dianne van Berlo, Boekel

Arend van Dam is er meteen mee aan de slag 
gegaan. Bijgaand het resultaat. 
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of stuur een brief naar Redactie Tribune • Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort
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ZOMERPUZZEL 2019
CATEGORIE 1
1a. ‘De regering regeert. Het parlement controleert.’ Hoe noemen we  

dat principe? [5e van 8]
1b. Een Europees aanhoudingsbevel tegen Puigdemont, als Catalaans 

promoter voor onafhankelijkheid, was niet zo lang geldig. Maar in 
Duitsland werd hij wel opgepakt, en later weer uitgezet. [9e van 15]

CATEGORIE 2 (FOTO 2A/2B)
2a. Duits vrouwenrechtenactiviste richtte tijdschrift Gleichheit op. 
 De urn met haar as werd in de Kremlinmuur geplaatst (1933). 

[Voornaam, 3e van 5; links op foto]
2b. ‘Kroon wordt door Beatrix geslagen?’ Oh...Marco Kroon.  

En: tot...ruiter. Hoe heet zo’n klap? [9e van 10]

CATEGORIE 3
3a. In de Japanse maatschappij een complex geheel van hiërarchische 

omgangs- en gedragsregels, sociale plichten en -vaardigheden. 
Grijpt terug op Confusianisme en is gebaseerd op (persoonlijk) 
eergevoel en het vermijden van schande, om de mens deugdzaam  
te laten zijn. [4e van 4]

3b. ~machtiging kan hierin omgezet worden als ‘de cliënt niet  
meer wil’. [20e van 22]

CATEGORIE 4 (FOTO 4A/4B)
4a. ‘IJzeren Mina’ schreef eind 19e eeuw o.a. onder het pseudoniem 

‘Gypsy’ en bracht als een soort vrouwelijke Dickens misstanden al 
schrijvend voor het voetlicht. Wijdde zich in haar verdere leven aan 
vele, ook politieke, feministische activiteiten. [Achternaam, 4e van 7]

4b. De eerste doet het met de tweede! En de tweede met...het kabinet?  
[1e van 11]

CATEGORIE 5
5a. De betekenis van dit begrip heeft zich in de loop der tijd onder 

meer ontwikkeld tot ‘onafhankelijkheid’ (niet onderworpen zijn aan 
de macht van een ander). In oorsprong omvat het de exclusieve 
bevoegdheid tot uitoefening van het hoogste gezag door een 
bestuursorgaan. [14e van 14]

5b. Machtsmisbruik vermeend of anderszins kan leiden tot vreemde 
gebeurtenissen, zo ervoer ook Jan zonder Land in 1215.  
Wat tekende hij? [9e van 10]

CATEGORIE 6
6a. Geregeerd worden door diegenen die het verdienen. Hoe heet het 

maatschappijmodel waarin de (sociaal-economische) positie van een 
persoon wordt bepaald door wat deze met zijn of haar talenten doet? 
Andere factoren (m/v; ras; bezit; afkomst, etc.) doen er niet toe.  
[6e van 12]

6b. ‘Een met bijvoorbeeld grachten, houtwallen of hekken omheinde 
plek, waar bloemen, kruiden, struiken of bomen konden groeien.’ 
(Niet) iets wat je direct met ‘straf’ verbindt? [2e van 3]

CATEGORIE 7 (FOTO 7A/7B)
7a.  Belgisch voorvechtster van vrouwenrechten studeerde rechten.  

Haar verzoek toegelaten te worden als advocaat, aan de balie  
van Brussel, werd afgewezen met argumenten over de natuur van  
de vrouw, en de sociale rol van de vrouw. [Achternaam, 1e van 7]

7b. Het ‘College van Dijkgraaf en Heemraden’ is een dagelijks  
bestuur. Waarvan? [10e van 10]

2A

2B

4A

4B

7A

7B

Met dit jaar als thema 
‘Politieke systemen’ is 
de zomerpuzzel van de 
Tribune opgedeeld in 
13 categorieën, telkens 
bestaand uit 2 vragen. 
De beide vragen (a. en 
b.) binnen elke categorie 
geven eenzelfde letter als 
oplossing. In totaal zijn er 
dus 26 vragen, voor een 
totaal van  13 oplossings-
letters. Het antwoord is 
een woord bestaand uit 
deze 13 letters.
Van iedere categorie dient 
u de bijpassende letter 
over te brengen naar het 
gelijkgenummerde hokje 
in de tabel genaamd 
‘Oplossing’. Bij iedere 
vraag staat verder tussen 
teksthaakjes aangegeven 
op welke plaats in het 
antwoord de letter 
voorkomt. Spaties tellen 
niet als letter, en een 
(lange) ‘IJ’ is 1 letter.

Voorbeeld: de gezochte 
letter in ‘achternaam, 
3e van 5’ (letters) bij het 
fictieve antwoord ‘(Karel 
de) Grote’ is een ‘o’.

U kunt uw oplossing 
(alleen het woord van  
13 letters uit het schema) 
opsturen naar de redactie 
van de Tribune. 

Goede vakantie en veel 
puzzelplezier!
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OPLOSSINGEN 
JUNI 2019

De winnaar van juni is  
André Versluis uit 
Gorinchem.

Stuur uw oplossing van een 
puzzel naar keuze  
vóór 21 augustus 2019 naar 
de puzzelredactie van de 
Tribune; Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of  
tribunepuzzel@sp.nl  

Vergeet u niet uw naam en 
adres te vermelden? 
Onder de inzenders 
van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd boek 
verloot uit de SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM
Horizontaal
5) De grijze golf 6) Wegsplitsing 
9) Salomonsoordeel 10) DVD 11) 
Toonkunst 13) Stripauteur 14) Vijf 
15) Tuinhark 17) Stroman.
Verticaal
1) Edele 2) Hij/zij spoort niet 3) 
Series 4) Sluiproute 6) Waarde 
7) Grondstof 8) Goedspreken 
12) Omafiets 16) Hoop.

ANAGRAAF

CATEGORIE 8 (FOTO 8A/8B)
8a. De titel van dit boek uit 1651 verwijst naar een bijbels wezen met 

enorme macht. De auteur schreef dezelfde macht toe aan de staat: 
deze is de maatstaf van goed en kwaad. Hij legt dit uit in vier delen 
(mens, staat, christelijke staat, koninkrijk van de duisternis). Wat is 
die titel? [4e van 9]

8b. Met aangescherpt meldingsbeleid voor het verspreiden van ‘cookies’ 
ben je nog niet gevrijwaard van intense inbreuk op je privacy. 
Wat is het recht en waar is de bescherming van de consument bij 
bijvoorbeeld een ‘kranten website’, daar waar  
de krant zelf bij inbreuk moord en doodslag krijst? [10e van 11]

CATEGORIE 9
9a.  Vastgelegd in het EcSoCu van de V.N. In Nederland is er geen 

speciale wet voor, want hier geldt het Europees Sociaal Handvest. 
Sinds begin jaren ’80 is het ook niet meer verboden voor 
ambtenaren en spoorwegpersoneel. [2e van 13]

9b.  Grensoverschrijdend gedrag in militaire zin: de Leopard-2; Sherman, 
Churchill, Tiger en Russische T- series bijvoorbeeld.  
De naam komt origineel van de Britten, die hun eigen werklui over 
het geheime wapen vertelden dat ze bakken voor wateropslag aan 
het maken waren. [1e van 4]

CATEGORIE 10
10a. In deze regeringsvorm – de naam is afgeleid van het griekse ‘zelf’ 

en ‘heersen’ – heeft één persoon de onbeperkte macht. De term 
wordt gebruikt wanneer deze heerser grotere macht bezit dan 
waar hij of zij wettelijk, of historisch, gezien recht op heeft. Vaak is 
er sprake van systematische onderdrukking van andersdenkenden. 
[6e van 10]

10b. Zonder visie kun je niet vooruitzien; volgens wie was dat nu juist 
wat regeren is? [Achternaam, 3e van 8]

CATEGORIE 11 (FOTO 11A/11B)
11a. Ze hield van procederen, onder meer tegen de stad Haarlem omdat 

deze het hout dat zij had geleverd niet betaalde. Eerder had zij 
– legendarisch - diezelfde stad verdedigd tegen de Spanjaarden 
met haar vrouwenleger door kokend water en gesmolten pek over 
Spaanse belegeraars uit te storten. [Voornaam, 4e van 5]

11b. ‘Subpoena’ (En.) is een zwaar middel. Of (in de VS) deze meneer nu 
zo’n zin heeft om na zijn activiteiten als onafhankelijk onderzoeker 
middels een dergelijk ‘verzoek’ in het spotlicht te treden?  
[5e van 11]

CATEGORIE 12
12a. Regeringsvorm is kenmerkend voor de absolute heersers in Europa 

in de negentiende eeuw (Oostenrijk, Pruisen), maar ook elders 
(China). Onder het motto ‘we doen alles voor het volk’ hielden 
heersers toch de absolute macht, want: ‘niets door het volk’.  
[11e van 18; twee woorden]

12b. Het is nogal in de verdrukking geraakt, sinds de Haagse 
Vredesconferenties, vooral omdat juist de beperkingen zo 
makkelijker te omzeilen zijn. Toch is er geen gebrek aan invasies in 
de wereld, fysiek of digitaal, waarbij het ethisch gezien zou moeten. 
[7e van 17]

CATEGORIE 13
13a. Zijn hele leven probeerde Niccolò, zo’n 500 jaar geleden, de 

Italiaanse heersers van zijn tijd te overtuigen hoe zich van 
buitenlandse overheersers te bevrijden. Hij schreef ertoe onder 
meer zijn Discorsi, en dat ándere beroemde boek. Natuurlijk ook om 
zelf een machtige positie te kunnen bekleden. 
[2e van 10; twee woorden]

13b. De Volksrepubliek China lijkt er geen afstand van te willen nemen; 
Denemarken en Nieuw-Zeeland deden dat wel. Het heet ook wel 
‘eenkamerstelsel’ of ‘eenkamersysteem’. [10e van 14]

8A

8B

11A

11B

1) Steenderen 
2) Wageningen
3) Amersfoort  
4) Bodegraven 
5) Winschoten  
6) Loosdrecht.
Eindoplossing: BELEID 
(en ja, de oplossing DEBIEL 
hebben we ook goedgekeurd ;-) )
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EEN PEN TEGEN 
PERMANENTE 
OORLOG
Is de pen machtiger dan het zwaard?  
SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
schreef de afgelopen jaren veel 
opiniestukken tegen de permanente 
oorlog. Ondanks mislukte avonturen in 
Afghanistan, Irak, Libië, Jemen en in allerlei 
andere landen blijft het oorlogswapen, of 
het dreigen daarmee, een gewild instrument 
in de internationale politiek. Dit boekje 
geeft een mooi overzicht van stukken van 
Karabulut over dit onderwerp. 

Bestel in de SP-shop voor € 4,-   
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In heel Nederland wonen jongeren die lijden onder het schuldenstelsel, 
flexcontracten of het woningtekort. In alle SP-afdelingen moeten we 
hen aanspreken, organiseren en bij onze strijd voor rechtvaardigheid 
betrekken. Hoe je dit als afdeling kunt aanpakken, komt op zondag 13 
oktober aan bod tijdens de jaarlijkse ‘Kleur je Afdeling ROOD’-scholing. 
Alle afdelingen worden hier de komende tijd nog voor uitgenodigd. Kun je 
niet wachten, heb je al vragen of wil je nu al aan de slag?  
Neem dan via rood@sp.nl contact met ons op.
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Optimisme
Het is reces in de Tweede Kamer. Dat 
betekent even geen lange debatten en 
stemmingen. Niet al die uren opgesloten 
zitten in Den Haag. En even wat minder 
leven in de waan van de dag.
Het betekent voor mij ook meer tijd om 
nog vaker het land in te gaan. Daarom 
gebruik ik deze weken onder andere om 
met zoveel mogelijk SP-leden door het hele 
land in gesprek te gaan. Want ik vind het 
belangrijk om van onze leden te horen hoe 
zij de partij zien. De gesprekken gaan over 
wat ons drijft en wat ons te doen staat.
Of ik nu in Amsterdam, Den Bosch, 
Zutphen of Zwolle kom, elke keer ben ik 
onder de indruk van de energie, ideeën én 
inzet van onze leden. Die volle zalen met 
actieve mensen geven mij zoveel inspiratie. 
Want ik ben ervan overtuigd: met zoveel 
actieve, enthousiaste SP’ers kunnen we 
samen bergen verzetten. Precies dat gevoel 
en die lange adem heb je nodig in de 
politiek.

Elke avond tot nu toe zit de zaal vol en is 
er veel optimisme over de toekomst. Aan 
het begin van de avond stel ik de vraag: wat 
is er nodig? Vaak wordt dan genoemd dat 
we er als SP beter in moeten slagen om de 
hoop van mensen op echte verandering 
te zijn. Dat we met een optimistische 
boodschap samen met mensen ons land en 
de wereld rechtvaardiger kunnen maken.

Natuurlijk vinden er ook stevige discussies 
plaats. En dat is alleen maar goed. Dat 
houdt jezelf en elkaar scherp. Want we 
moeten ook een aantal dingen beter doen. 
Binnenkort ontvangt u een uitnodiging 
voor een ledenvergadering bij u in de 
buurt. Hier, en natuurlijk ook op onze 
regioconferenties en congres is volop de 
gelegenheid om uw ideeën naar voren te 
brengen. Ik hoop dat veel SP’ers van deze 
gelegenheid gebruik maken en zich laten 
horen, want samen staan we sterk.

Mij geven deze 
avonden, en de enorme 
betrokkenheid die ik 
overal in onze partij zie, 
ontzettend veel energie 
voor het nieuwe 
politieke jaar. 
We gaan ervoor!
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Honderden mensen komen in diepe financiële  
problemen door schijnbaar achteloos gedrag 
van de Belastingdienst. Het kinderopvang-  
toeslagschandaal is groter dan veel mensen denken.

Maria uit Rotterdam kreeg in 2014 te horen 
dat zij vele duizenden euro’s moest betalen 
aan de Belastingdienst. Als verklaring kreeg 
ze enkel te horen dat ze te veel had ontvan-
gen. Ze had dat geld nooit op haar bankreke-
ning gezien; het werd direct naar de kinderop-
vang overgemaakt. Ook betaalde ze alle jaren 
netjes haar eigen bijdrage voor de kinderop-
vang. Ze zocht en vond hulp bij de gemeente; 
een bewindvoerder hielp haar om dit enorme 
bedrag terug te gaan betalen. Ze verloor haar 
baan – want ze kreeg geen kinderopvang-
toeslag meer en moest voor haar kinderen 
zorgen – en haar relatie ging stuk door de 
stress van de enorme berg schuld. Ze leeft nu 
met drie kinderen van 90 euro per week. Ze 
moest verhuizen naar een schimmelwoning, 
terwijl een van haar kinderen astma heeft, en 
belandde bij de psycholoog. Bezwaarschriften 
die ze indiende verdwenen, zelfs als Maria ze 
persoonlijk kwam inleveren in het kantoor 
van de Belastingdienst. Haar schuld is nu 
55.000 euro. ‘Ik kan dit niet betalen. En de 
rente blijft maar komen: rente, rente, rente. Ik 
wil niet dat mijn kinderen dit meemaken, de 
pijn die ik hierom heb. Ik ben niet geïnteres-
seerd in vakanties of andere dingen. Ik wil 
hier vanaf.’ Geëmotioneerd en strijdbaar ver-
telt Maria haar verhaal, in de hoop dat er wat 
verandert voor haar en andere mensen. Ze 
is trots dat het haar lukt, ondanks de slechts 
90 euro per maand, dat haar kinderen niet bij 
anderen om brood hoeven te vragen. 

Bezwaarschriften verdwenen gewoon
Maria is absoluut niet de enige. Stadgenoot 
Jacinta (foto) vertelt een zelfde verhaal: 
ineens een enorme berg schuld terwijl ze 
niks verkeerd heeft gedaan, en een achteloze 
Belastingdienst, waar de ene medewerker 
zegt dat een bedrag is kwijtgescholden en 
een andere van niks weet. Jacinta is even de 
strijdlust kwijt. Na vijf jaar op een houtje 
bijten is ze erin geslaagd met twee schoon-

ALLE  
VERTROUWEN  
IS WEG 

SP-ZWARTBOEK TOONT OMVANG  
BELASTINGDIENST-SCHANDAAL

‘Mensen weten 
niet eens  
waarvan ze 
beschuldigd 
worden’
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Controverse

Elke keer wanneer SP-wethouder Laurens Ivens 
zijn superredelijke ambitie voor een betaalbaar 
en leefbaar Amsterdam omzet in daden krijgt 
hij felle reacties van huisjesmelkers, vast-
goedbazen en speculanten. Bewoners van de 
Rotterdamse Tweebosbuurt die het niet pikken 
dat hun woningen gesloopt dreigen te wor-
den om duurdere woningen terug te bouwen, 
worden door directeurstypes voor gek verklaard. 
Actievoerende schoonmakers die doorbeta-
ling bij ziekte wilden, werden nog geen vijf jaar 
geleden door de managers van hun bedrijven als 
volstrekt onredelijk bestempeld. 

Om nog maar te zwijgen van de blinde woede 
die in sommige kringen ontstaat wanneer je 
voorstelt multinationals voortaan een zelfde 
 percentage winstbelasting te laten betalen als 
een kleine winkelier of kroegbaas. Stel je toch 
eens voor als zoiets redelijks bewaarheid zou 
worden.

Controverse als gevolg van voorstellen die de 
meeste mensen hartstikke redelijk vinden. Het 
is niets nieuws. Domela Nieuwenhuis werd hel 
en verdoemenis toegewenst toen hij meer dan 
een eeuw geleden voor het algemeen kiesrecht 
pleitte. Het afschaffen van kinderarbeid ging 
evenmin zonder slag of stoot. 

Toen dat gekke Heerlen besloot om waarde 
boven winst te stellen en samen met kunstenaar 
Michel Huisman de slechtste plek tot de mooiste 
te maken, volgden er ruim tien jaar lang rechts-
zaken, advertentiecampagnes, tirades en de 
meest wilde beschuldigingen uit de vastgoed-
sector. “Waarde boven winst? Schande!”  
Heerlen hield stand. De trots van menig  
Heerlenaar bij de opening van het indruk-
wekkende station contrasteert met de woede  
uit het speculantenkamp. 

Controverse staat niet gelijk aan onrechtvaar-
dig. En ‘onmogelijk’ is geen waarheid, maar 
een mening. Wanneer de woede neerdaalt uit 
de stratosfeer van de economische elite is 
zij vrijwel altijd gebaseerd op economische 
belangen. In een land waarin twee derde (!) van 
alle vermogen in handen is van de 10 procent 
superrijken, grote bedrijven amper belasting 
betalen en tegelijkertijd het aantal daklozen en 
mensen bij de voedselbank stijgt, wens ik ons 
veel controverse toe. 

Het is niet meer dan redelijk.
 

Ron Meyer
voorzitter SP

maakbanen maar liefst 16.000 euro terug 
te betalen. Een paar dagen voordat we haar 
spreken heeft ze bericht van de Belasting-
dienst gekregen dat de resterende 25.000 
per direct helemaal voldaan moet worden, 
anders gaan ze beslag leggen. Jacinta is 
in tranen. Ze heeft nu nog haar autootje, 
waarmee ze naar haar schoonmaakwerk in 
de Botlek rijdt – er  rijden geen bussen daar. 
Toen ze de gemeente belde om hulp kreeg 
ze niks anders te horen dan dat ze haar auto 
zou gaan kwijtraken. Haar dochter is bij het 
gesprek en vertelt dat zij, als zij kinderen 
krijgt, die zeker niet naar de kinderopvang 
zal brengen. Alle vertrouwen is weg.

Snel van Financiën. SP-Tweede Kamerlid 
Renske  Leijten heeft zich vastgebeten in 
dit schandaal. Onlangs presenteerde zij 
het SP-zwartboek Meldpunt Stopgezette 
Kinderopvangtoeslag, met meldingen van 
bijna driehonderd ouders. Het schandaal 
beperkt zich niet bepaald tot Eindhoven 
en Rotterdam. ‘Haaksbergen, ’t Gooi, noem 
maar op. Overal komen meldingen vandaan’, 
vertelt Leijten. ‘Op de bijeenkomst die de SP 
organiseerde met mensen die zich meldden 
bij het meldpunt, kwamen moeders aan het 
woord die al jaren vechten en aankijken te-
gen schulden rond de honderdduizend euro. 
Al jaren op het betaalde minimum en nog 
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Overal in Nederland blijken ouders in 
enorme problemen te komen door het 
kinder opvangtoeslag-schandaal. Mocht 
u het gemist hebben: bij een proces bij de 
Raad van State is naar boven gekomen dat 
de  Belastingdienst honderden ouders tot 
fraudeur heeft verklaard, in dit geval ten 
onrechte. Het heeft de schijn van etnisch 
profileren, want vooral ouders met een 
migratie-achtergrond zijn de dupe. Dit wordt 
nog onderzocht. De Belastingdienst heeft de 
ouders die in goed vertrouwen hun kinderen 
naar de kinderopvangbedrijven brachten, 
gestraft door de ontvangen kinderopvang-
toeslag terug te vorderen. De Belastingdienst 
heeft ook nog geprobeerd bewijsmateriaal 
achter te houden en bleek jarenlang door 
te procederen tegen de ouders, terwijl ze al 
wisten dat die onschuldig waren. 

Een overheidsdienst onwaardig
Dat het fout ging is al toegegeven, onder 
anderen door staatssecretaris Menno 

steeds weten ze niet wat ze nu precies fout 
hebben gedaan’ Het zijn schrijnende ver-
halen, een overheidsdienst beslist onwaar-
dig. ‘Mensen die beticht worden van fraude 
worden een soort persona non grata bij de 
Belastingdienst en moeten aantonen dat 
ze geen fraudeur zijn, terwijl ze niet  weten 
waarvan ze beschuldigd worden. Ik vind dat 
alle gevallen waarbij mensen opzet en grove 
schuld verweten wordt opnieuw bekeken 
moeten worden, evenals de gevallen van 
mensen die loonbeslag hebben gekregen. 
Zodat onwettige stopzettingen en terug-
betalingen teruggedraaid kunnen worden.’ •

Deze en nog zes andere aanbevelingen 
doet de SP naar aanleiding van genoemd 
zwartboek.
 
Lees het op sp.nl/kinderopvangtoeslag

tekst Rob Janssen en Diederik Olders 

Renske Leijten overhandigt het zwartboek aan de Staatssecretaris.



6 TRIBUNE september 2019

 ‘NEDERLAND 
HEEFT WEINIG 

GEVOEL 
VOOR IRONIE’ 

Bob Fosko, het alter ego van Geert Timmers,  
was jarenlang de  huisartiest van de SP. Begin dit jaar 

werd bij hem slokdarmkanker geconstateerd. 
Maar hoewel de dood hem op de hielen zit  

is de zanger, acteur en tekstdichter springlevend: 
‘Het creatieve proces staat niet opeens stil’
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HET IS VOOR HEM twee minuten lopen van zijn 
huis naar het Lloyd Hotel aan de Oostelijke 
Handelskade in Amsterdam, zijn vaste stek 
voor interviews. Op zijn hoofd draagt hij een 
gedistingeerde strooien hoed, souvenir van 
een trip door Australië. Bob Fosko drinkt 
sinas en maalt de stukjes ijs uit zijn glas fijn 
in zijn mond. Hij is een gezellige gespreks-
partner: maakt grapjes en gaat geen vraag uit 
de weg.
Deze zomer geeft hij in Friesland het laatste 
van zestien optredens met de Raggende 
Manne. Een afscheidstournee in de meest 
letterlijke zin van het woord. Voor hem is 
het artistieke bestaan niet minder dan een 
missie. ‘Ik vind dat je de verplichting hebt 
om te doen wat de moeite waard is en dit is 
wat ik doe. Veel mensen zullen denken dat 
het alleen maar leuk is om vanwege mijn 
werk voor het publiek en de televisie in de 
aandacht te staan. Het mag er allemaal heel 
vanzelfsprekend uitzien, maar dat is het 
niet, het gaat niet vanzelf.’
Een hartewens ging in vervulling met de 
aanschaf van een mooie en bepaald niet 
goedkope accordeon. Hij kon er al aardig 
mee uit de voeten, maar blijft onverdroten 
oefenen om zich nog meer te bekwamen in 
het spelen op dit even melancholieke als 
gecompliceerde instrument.

 › Klopt ons vermoeden dat in jouw werk 
met bands als de Raggende Manne, 
 Hakkûhbar en Blunt Axe ironie de rode 
draad vormt?
‘Jazeker. En de andere rode draad is de 
actualiteit die de nummers ademen, de 
aansluiting bij wat er in dat specifieke 
moment zit. In ‘Ben d’r helemaal klaar voor’ 
hoor je de kreten van de Raggende Manne 
met een technobeat eronder. Techno was in 
die tijd heel erg in opkomst. Hoewel ik nooit 
bewust aanstuurde op succes is het altijd fijn 
gebleven om erkenning te krijgen, erken-
ning in de zin dat mensen het leuk vinden 
wat je maakt.”

 › Zagen ze er de ironie van in?
‘Niet dus. Nederland heeft weinig gevoel 
voor ironie. Zo deed ik vorig najaar een 
poging om met crowdfunding een accor-
deon te kopen. Kost een hoop geld. Samen 
met programmamaker Theo Uittenbogaard 
bedachten wij toen Eindelijk de Bob Fosko-
afscheidstournee, zo van: eindelijk verlost 
van Bob Fosko. Ik wist op dat moment nog 
niet dat ik ziek was. Ik vroeg aan Theo of ze 
het zouden begrijpen. Theo twijfelde er niet 
aan. Vervolgens ontving ik allemaal mailtjes 
van fans die schreven dat ze helemaal niet 
wilden dat ik zou stoppen.’

 › Ondanks de droevige aanleiding blijkt 
dit uiteindelijk het toppunt van ironie 
te zijn.
‘Ja, maar het gaat er toch ook om hoe je er 
zelf over praat, hoe je ermee omgaat en in 
welke context je je situatie kunt plaatsen. 
Ik kan het niet laten om zelf ook af en 
toe sick jokes te maken over wat mij nu 
overkomt. Dat moet je natuurlijk niet te 
vaak doen. Ik heb niet het gevoel dat ik 
aan het kortste eind trek, geenszins. Het 
is en blijft zeer vervelend. Ik heb echter 
wel de kans gehad om mij hier mijn hele 
leven op voor te bereiden. Klinkt wellicht 
een beetje raar, veel mensen ervaren dat 
niet zo. Hoe vertel ik het thuis? Daar zat 
voor mij de angel. Mijn vrouw Vera, die 
zelf kanker heeft overleefd, ging mee naar 
de dokter. Hij zei: “Foute boel, je hebt een 
flinke tumor in je slokdarm.” Toen moest 
ik het bij mijn twee zonen en dochter 
bekendmaken. Dat was compleet shit. 
Ik ging niet in de verdediging, want de 
boodschap van het ziekenhuis was vrij 
duidelijk: kanker in stadium 4. Dan weet 
je dat het einde oefening is. Je moet er een 
beetje  mazzel mee hebben hoe het verder 
loopt, hoe het zich ontwikkelt. Of ik geluk 
heb, is nog niet duidelijk. Een kwestie van 
afwachten.’

‘Mijn hele leven heb  
ik me op het einde  
kunnen voorbereiden’
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 › Je leeft nu bij de dag.
‘Zeker.’

 › Deed je dat niet altijd al een beetje?
‘Mwah…, nou, als artiest moet je ook 
 plannen. Al was dat bij mij de laatste jaren 
al een beetje aan het opdrogen. Ik kreeg 
weinig klussen. Ik zei tegen Vera: jij bent 67, 
ik ben 63, als we de komende tien jaar nog 
wat leuke dingen willen ondernemen, moet 
er wat gebeuren. Heel praktisch. We hebben 
ons huis in Frankrijk verkocht, dat stond los 
van mijn ziekte.’

 › Je bent de afgelopen maanden meerdere 
keren geïnterviewd. Op tv merkte je op dat 
je geen voorzichtig leven hebt geleid.  
Wat bedoelde je daarmee?
‘Ik heb vanaf mijn zeventiende in de pop-
muziek gezeten. Veel reizen, in busjes door 
heel Nederland. Toen kwam het een beetje 
los. Drugs gebruikte ik niet. Ik dronk wel, 
maar ik heb me nooit als een beest gedra-
gen, al zag ik daar in mijn directe omgeving 
voldoende voorbeelden van. Ik had kleine 

kinderen, droeg een bepaalde verant-
woordelijkheid en kon me geen al te grote 
uitspattingen veroorloven. Eerlijk is eerlijk, 
ik heb de drank niet laten staan. Een notoire 
cocaïnegebruiker ben ik nooit geweest, 
hoewel dat spul weleens op mijn pad kwam. 
Ik kreeg in de gaten dat ik daarmee op een 
dood spoor zat, uiteindelijk brengt het je 
niet verder. Blowen? Ik neem wietolie om 
te kunnen slapen. Ja, er waren dingetjes; en 
nee, ik heb geen woest leven achter de rug.’

 › Met de SP heb je ook van alles gedaan. 
Hoe kijk je daarop terug?
‘Met vrij grote tevredenheid, zeker de eerste 
tien jaar. Ik deed en dacht mee over cam-
pagnes, vond ik geweldig. Met Agnes Kant 
liep het vervelend af en Emile Roemer wilde 
meer met mensen uit de partij gaan doen. 
Daar had ik geen moeite mee. Nieuwe men-
sen, nieuwe inzichten. Dat hoort een beetje 
bij het leven. Ik deed nog weleens wat, hoor, 
zoals een mooie bewerking van Een mens is 
meer. In het filmpje zit ik met een hoop an-
dere lui in een auto. Ik was er heel tevreden 

over. Je wordt ouder, dat moet je onder ogen 
zien, niet alles blijft hetzelfde. Ik stond vorig 
jaar weer als Pietje Precies op de set van het 
Sinterklaasjournaal en vroeg me af of ik daar 
nog wel mee door wilde gaan. De oplossing 
diende zich vanzelf aan, ze hebben mij eruit 
geschreven. Nog even over de SP: met de 
komst van Ron Meyer en Lilian Marijnissen 
is de partij qua stijl van campagne voeren 
meer haar eigen weg   gegaan. Dat vind ik 
prima, maar het deed toch een beetje pijn 
dat mij niets is gevraagd. Ik zou niet alles 
op die manier hebben gedaan. Ik had hen 
graag een paar adviezen over de campagne 
gegeven.’

 › Omdat je een periode nauw betrok-
ken was bij het campagne voeren? Je zat 
 immers in het zogenaamde V-team van 
de SP, samen met onder anderen Jan 
 Marijnissen, Bert Voskuil, Niko Koffeman 
en Karel Glastra van Loon.
‘Ja, Jan nodigde mij uit om eens te komen 
praten. In ons eerste campagnefilmpje was 
ik chauffeur van een bus. Uitstekend. Niet 
alles lukte. Er was een video met een gospel-
koor, opgenomen in de Rode Hoed. De 
producent vond het niet goed en adviseerde 
om er niet mee naar buiten te treden. Het 
V-team was verbijsterd, maar ik zei dat we 
werkten met het beste productiekantoor van 
Nederland en dat er naar vaklieden moest 
worden geluisterd. Dat deden ze uiteindelijk 
ook. Ach, er ging wel vaker iets mis. Dat vind 
ik geen probleem, al doende leert men en 
zonder fouten te maken kom je er niet.’

Hij neemt nog een flesje limonade. Een 
bekende slaat hem bij wijze van groet op de 
schouders. Nee, vermoeiend vindt hij het 
onderhoud met de Tribune niet: ‘Ga nog 
maar even door, ik heb toch niets anders 
te doen.’

 › Jij weet hoe je filmpjes maakt. Wij zijn 
eigenlijk best benieuwd naar jouw mening 
over de Brusselmansclip.
‘Ik heb er niet meteen op afgegeven, ik 
snapte de bedoeling wel. Laat ik het zo zeg-
gen: een zesje, in technisch opzicht en wat 
de boodschap betreft. Als je wilt persifleren, 
moet je dat met professionals doen, met 
mensen uit het vak. Je weet hoe het werkt 
in de politiek. De PvdA’ers grepen hun kans 
en begonnen te vergallen, te verguizen en 
te zeiken. Ze riepen dat het smakeloos was. 
Nou, dat vond ik wel meevallen. De Britten 

 ‘Ik voel me verplicht te doen 
wat de moeite waard is’

Met Jan Marijnissen, 2002

Foto Gerard Scargo
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zijn veel beter in ironische humor en gaan 
daarin veel grover te werk. Als je dát wil, doe 
het dan gewoon.’

 › Komen we toch weer bij ironie uit.
‘Wij zijn er in Nederland niet zo mee opge-
voed, denk ik. Iemand als Hans Teeuwen 
is er wel heel goed in. Hij was succesvol in 
Engeland, hij werd er zelfs nog beter. Ze 
snappen daar harde humor beter en dat zie 
je in de VS in zekere zin ook. Daar kun je 
steviger staan waarvoor je staat. Toen ik met 
de SP ging werken, kreeg ik te horen dat ik 
dat vooral niet moest doen, dat zou te veel 
een stempel op mij drukken. Onzin, de partij 
denkt over veel hetzelfde als ik en ik zat in 
een groep mensen met wie ik graag omging. 
Ik vond de bijeenkomsten waanzinnig, met 
name die over Stop de Uitverkoop van de Be-
schaving. Ik kwam in een heel divers gezel-
schap terecht, met mensen uit alle mogelijke 
velden. De gesprekken die werden gevoerd, 
hadden ook echt een dringende noodzaak. 
Ik vroeg aan Jan Marijnissen waarom het 
uiteindelijk toch niet liep zoals we hadden 
gehoopt. Jan zei dat het moment in de tijd 
was omgeklapt door de aanval op de Twin 

VEELZIJDIGE ARTIEST

Bob Fosko (Baarn, 1955) is van vele markten thuis. Zanger en 
muzikant, tekstschrijver en auteur, presentator, acteur en produ-
cer, van gabber tot Pietje Precies, van boevenrollen tot Alfred P. 
Doolittle. Hij stond op het rondreizende theatercircus De Parade 
en in musicals, hij sprak stemmen in en vierde triomfen met de 
Raggende Manne (‘Poep in je hoofd’). Bob Fosko werkte mee aan 
uiteenlopende projecten en scoorde met de gelegenheidsformatie 
Hakkûhbar een regelrechte hit met het happy hardcorenummer 
Gabbertje.
Op een gegeven ogenblik kruisten de paden van Bob Fosko en de 
SP elkaar. Hij kon zich vinden in het gedachtegoed van de partij 
waarvoor hij samen met Karel Glastra van Loon, Nico Brandsen, 
Wouter Planteijdt en Jan-Paul van der Meij een aantal campagne-
liederen schreef, waaronder het in 2004 uitgebrachte Een mens 
is méér, Stuur een waakhond naar Brussel, Grote Schoonmaak en 
NU SP. 
Hij speelde en zong in campagnefilmpjes. In 2006 draaide de 
video van NU SP rond de SoeP-mobiel, een ontwerp van de 
kunstenaar Joep van Lieshout. Bob Fosko deelde de tomatensoep 
(naar een recept van de legendarische Johannes van Dam) uit 
op straat in Amsterdam en tot de dag van vandaag gaat de SP in 
campagnetijden met die soep de boer op.

Towers en de moord op Pim Fortuyn. De 
sfeer in het land was naar de kloten. Wat nu? 
Dat vroeg iedereen zich af.’

 › En anno 2019: wat nu?
‘Ik maak me zorgen over de spanningsvel-
den en instabiliteit in de wereld. Dat heeft 
voor een belangrijk deel te maken met 
dubieuze machthebbers. Ik vind het ook 
zorgelijk dat mensen de feiten verdraaien 
en nieuws een andere invulling geven. Ik 
zat in Frankrijk toen de MH17-ramp zich 
voltrok. De speculaties op de buitenlandse 
nieuwszenders waren niet van de lucht. Ging 
het om een vergissing? Was het eigenlijke 
doelwit een Antonov-transportvliegtuig? 
Op de eerste dag al! Nederland stopte het 
in de doofpot. De MH17 had niet over dat 
gebied mogen vliegen. Rutte is buiten schot 
gebleven en ik denk op zo’n moment: je zit 
gewoon te liegen. Hij heeft alles toegedekt 
met zijn verdriet over de slachtoffers en hun 
nabestaanden. Zo kan ik me ook nog herin-
neren hoe Emile er tijdens een premiersde-
bat over het eigen risico in zorg door Rutte 
werd ingeluisd. Stond Rutte weer te liegen. 
Sla hem op z’n bék, dacht ik.’

 › Kun je je in deze fase van het leven nog 
steeds opwinden?
‘Ik zit nog steeds regelmatig te schelden 
voor de tv. Als politici hypocriet doen, 
eromheen draaien en niet zeggen wat ze 
bedoelen. Dat heb ik in de periode dat ik 
heel actief was bij de SP geleerd: er zit altijd 
nieuws achter het nieuws.’

Bob Fosko moest lang nadenken over de 
vraag hoe hij het nieuws over zijn onge-
neeslijke ziekte naar buiten zou brengen. 
Hij besloot openheid van zaken te geven én 
schreef er op advies van een vriend een lied 
over. Dat zong hij samen met dochter Ella in 
de talkshow van Jeroen Pauw.

Het klopt.
Het klopt, achter mijn hart, 
diep in mijn keel.
Ik blijf zingen,  
ik ga niet zitten.
Laat van me horen  
zo lang het kan.

tekst Rob Janssen en Robin Bruinsma

Met Jan Marijnissen, 2002

2010

Foto Bart Mühl 
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LILIAN MARIJNISSEN  
KONDIGT LOONSTRIJD AAN

TROONREDE? 
LOONREDE!
Op Prinsjesdag wordt bekend welke plannen 
het kabinet voor komend jaar heeft.  
SP-fractievoorzitter in de Tweede Kamer 
Lilian  Marijnissen heeft ook plannen: de strijd 
aangaan voor hogere lonen en meer macht 
voor werknemers.

 › In de Tweede Kamer zijn er na de derde 
dinsdag van september de Algemene 
 Beschouwingen, waar zowel het kabinet 
als de oppositie de grote lijnen uitzet.  
Wat wordt jouw inzet?
‘We gaan natuurlijk volop door op Tijd voor 
Rechtvaardigheid. Die campagne hebben 
we een jaar geleden gelanceerd. Het is nu 
tijd dit toe te spitsen op een grote onrecht-
vaardigheid: de lonen blijven achter bij de 
bedrijfswinsten, die wél gigantisch stijgen. 
De winsten stijgen al veertig jaar maar de 
lonen niet.’

 › In juni organiseerde de SP een loon-
symposium, waar bleek dat de SP hier niet 
alleen in staat.
‘Daar bleek inderdaad dat het CBS en de 

‘Eerlijker lonen  
zijn nu noodzaak  
voor de mensen’

fo
to

 W
ill

ia
m

 R
ut

te
n



11TRIBUNE september 2019

Rabobank het met ons eens zijn. Ook zij 
zeggen: het moet en het kan. Als zelfs zulke 
organisaties het met ons eens zijn...’

 › Het kan, zeg je. Maar Den Haag gaat niet 
over alle lonen toch?
‘Nee, maar de politiek moet nu eindelijk 
eens gaan doen wat ze wél kan doen. Eén: 
het minimumloon flink verhogen. Dan kun-
nen we hopelijk een einde maken aan het 
verschijnsel werkende armen in Nederland. 
Maar het verhogen van de bodem stuwt 
ook de rest van de lonen omhoog. Twee: de 
lonen in de publieke sector verhogen. De po-
litiek gaat wel degelijk over de lonen van po-
litieagenten, leraren, ambtenaren. Ook dat 
heeft effect op andere lonen: dan kunnen ze 
in het bedrijfsleven niet achterblijven. Drie: 
de zeggenschap en onder handelingsmacht 
van werknemers moet en kan vergroot 
worden. Door de enorme aantallen flexcon-
tracten en door de tanende macht van de 
vakbonden zijn loons verhogingen uitgeble-
ven.’

 › Wat kun je doen om de macht van 
werknemers te vergroten?
‘Denk aan het gouden aandeel, waardoor 
werknemers direct invloed in hun eigen  
bedrijf krijgen (zie kader, –red.). Wat betreft 
de macht van de vakbonden: mensen met 
een onzeker contract zijn ook minder vaak 
lid van een vakbond. Zorg dus dat zij zich 
kunnen organiseren, dat ze collega’s worden 
in plaats van concurrenten. Je ziet ook 
steeds meer dat bedrijven een eigen “vak-
bondje” oprichten en zo eigenlijk een cao 
met zichzelf afsluiten. Ik vind het ongeloof-
lijk dat dat mag. Daar kun je wat aan doen. 
Je kunt de medezeggenschap versterken. 
Genoeg zaken die we in Den Haag kunnen 
afspreken die de macht van werknemers 
vergroten, zodat zij een eerlijker deel van  
de koek kunnen opeisen.’

 › “Maar de economie!”, zie ik al in de 
rechtse krantenkolommen staan.
‘Flink wat economen zijn het met ons eens 
dat hogere lonen goed zijn voor de eco-
nomie. Geef de rijkste 1 procent wat extra 
en ze potten het op of kopen een vierde 
huisje in Frankrijk. Als de mensen die op het 
minimuminkomen zitten wat extra krijgen, 
dan geven ze dat meteen uit. Via de kassa’s 
van de winkels stimuleert dat de economie 
enorm.’

 › Hoe ga je aandacht vragen voor deze 
loonstrijd?
‘Het kabinet houdt de troonrede, dan 
houden wij de dag ervoor een loonrede. 
Werknemers zullen in die rede vertellen wat 
de koning namens het kabinet niet vertelt. 
Verder willen we op de dag van de troonrede 
ook weer de troontelefoon openstellen. Veel 
mensen kijken naar die troonrede en willen 
dan graag reageren. Kamerleden zitten dan 
klaar om te horen wat mensen ervan vinden. 
Mensen kunnen ook appen naar de Troon-
telefoon.’

 › De SP is niet de enige die loonstrijd wil 
voeren.
‘Nee, het is heel hoopgevend dat de vak-
bonden ook aan de slag zijn met de lonen. 
Om te beginnen in de looneisen. Toen ze 
in het begin 5 procent eisten, was de eerste 
reactie: oei, wat veel. Maar zelfs de Telegraaf 
zegt nu dat dat realistisch is. Deze strijd 
stopt niet op Prinsjesdag. Ik volg al jaren de 
Amerikaanse loonstrijd, de Fight for Fifteen. 
Heel inspirerend dat ze in het meest kapita-
listische land zo’n strijd gaan voeren en dan 
ook nog winnen. Ik was daar in de zomer 
van 2016. Ze waren toen ook al jaren bezig. 
Ook zij werden voor gek versleten;  
15 dollar betekent daar bijna een verdub-
beling van het minimumloon. Dat mini-
mumloon is daar natuurlijk ook bizar laag. 
Wat zij heel goed doen is dat ze allerlei 
groepen aan zich binden, van beveiligers tot 
verpleegkundigen, van anti-racisten tot de 
vakbonden. En de successen komen. In een 
paar staten en in New York gaat in stappen 
het minimumloon omhoog. Ze koppelen 
een op het eerste gezicht radicale eis aan het 
perspectief dat het haalbaar is.’

 › Premier Rutte is het ook met je eens: hij 
was verbaasd dat de lonen niet stijgen.
‘Dit is een uitwas van de onrechtvaardig-
heid van het kapitalisme. Rutte die heel 
verbaasd doet, vind ik ongeloofwaardig. Hij 
staat voor een systeem waarin niet elke stem 
telt, maar alleen die van de rijken. Eerlijker 
lonen zijn voor de mensen nu noodzaak. De 
lasten gaan omhoog: de zorg, de energiere-
kening, de kinderopvang, de btw, de huren 
– vandaag was in het nieuws dat je met 
een  modaal inkomen geen huis meer kan 
kopen. In een land waar volgens bedrijven 
en Haagse politici de crisis alweer tien jaar 
achter ons ligt. We moeten de stem zijn 

van de mensen die weten dat de crisis niet 
voorbij is. We zitten ook nog in een woon-
crisis. In plaats van volkshuisvesting met het 
recht op een betaalbaar dak boven je hoofd 
hebben we een woningmarkt waar beleggers 
rijk van worden. Het enige wat echt helpt 
tegen de woon- en looncrises is het systeem 
ver anderen. En daarmee begin je door de 
machtsverhoudingen te veranderen. Voor 
die strijd is de SP opgericht.’ •

tekst Diederik Olders en Rob Janssen

Een gouden aandeel voor werknemers 
een revolutionair idee? SP-Tweede 
Kamerlid Mahir Alkaya vindt dat 
wel meevallen. Hij legt het uit: ‘Kijk 
bijvoorbeeld naar het mkb. Een 
ondernemer steekt zijn nek uit, loopt 
risico en heeft alle zeggenschap. Boekt 
hij succes en groeit zijn onderneming 
flink, dan gaat de winst vaak niet meer 
naar de onderneming of de werkne-
mers, maar naar de aandeelhouders. 
In Nederland is men dat ondertussen 
normaal gaan vinden. De SP denkt 
echter dat een gouden aandeel voor 
werknemers kan bijdragen aan eerlijke 
verhoudingen als het gaat over de 
zeggenschap en winstdeling in een 
bedrijf.’ Dat betekent: recht op in-
spraak van werknemers bij ingrijpende 
beslissingen van het bedrijf en recht 
op winstdeling. Overnames, fusies en 
exorbitante salarisverhogingen voor 
de bedrijfstop kunnen dan alleen nog 
plaatsvinden met toestemming van de 
werknemers. Alkaya heeft naar eigen 
zeggen in Den Haag al veel positieve 
reacties op het idee gehad. ‘Mijn over-
tuiging dat het gouden aandeel zal 
leiden tot grotere motivatie en loya-
liteit onder werknemers wordt breed 
gedeeld. Het kabinet wil het vooral aan 
de ondernemingen zelf overlaten. Ik 
niet. Daarom zal ik binnenkort met een 
initiatiefnota in de Kamer komen. Als 
iedereen de voordelen ziet, moeten we 
het ook maar gewoon verplicht maken.’

GOUDEN AANDEEL:  
ZEGGENSCHAP  
EN WINSTDELING
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ALS SPECIAAL RAPPORTEUR kreeg Kox zijn col-
lega’s in Straatsburg én de meeste regerin-
gen mee. Hij stelde Rusland voor de keus: 
kom terug in de assemblee van de Raad van 
Europa, of vertrek uit de hele organisatie. 

 › Wat was er aan de hand?
‘Na de Russische annexatie van de Oekra-
iense Krim, is Rusland in 2014 het stemrecht 
afgenomen in de parlementaire assemblee 
van de Raad van Europa. Daarop trok het 
Russische parlement zich terug en blokkeer-
de alle mensenrechten-onderzoeksmissies 
op zijn grondgebied. Ook stopte het land 
zijn contributiebetalingen, wat een enorme 
financiële crisis voor de verdragsorganisatie 
veroorzaakte. Bemiddelingspogingen liepen 
op niets uit. Daarop dreigde Rusland met 
volledig vertrek uit de hele organisatie. Men-
senrechtenorganisaties uit heel Europa maar 
vooral ook uit Rusland zelf riepen op dat te 
voorkomen. Ze wilden Russische burgers 
onder de rechtsbescherming houden van 
het Europees Mensenrechtenverdrag en het 
daarop gebaseerde Europees Mensenrech-
tenhof in Straatsburg. Een Russisch vertrek 
zou ook andere problematische lidstaten op 
gedachten kunnen brengen, zoals Turkije, 
waar ook van alles mis is met mensenrech-
ten. Kortom: een en al ellende.’

 › Die jij vervolgens mocht gaan opruimen. 
Waarom jij? 
‘Ik ben een oudgediende. Namens de 

SP-SENATOR BRENGT RUSSEN TERUG IN RAAD VAN EUROPA

‘ SANCTIES OPLEGGEN  
KLINKT STOER MAAR  
WERKT VAAK AVERECHTS’
Het Russische parlement stuurt na vijf jaar eindelijk weer een 
afvaardiging naar de parlementaire assemblee van de Raad van 
Europa in Straatsburg. SP-senator Tiny Kox geldt als belangrijk 
architect achter de Russische terugkeer in Europa’s oudste en 
grootste verdragsorganisatie: ‘De toenemende spanning in 
Europa bedreigt alle gewone mensen in Europa.’

Tweede en Eerste Kamer ben ik al sinds 
2003 lid van de assemblee. En namens de 
linkse fractie in Straatsburg, die ik sinds 
2007 voorzit, ben ik het langstzittende lid 
van het presidium. Ik heb voor de assemblee 
vaak deelgenomen aan missies in Rusland 
én Oekraïne, en ken daar de relevante 
politici. Ik was al eerder door mijn collega-
fractievoorzitters gevraagd informeel te 
bekijken waar wellicht ruimte lag voor een 
voor iedereen aanvaardbare oplossing. Van-
daar mijn verkiezing als speciaal rapporteur, 
al was niet iedereen er blij mee. Sommigen 
hoopten dat ik zou mislukken, in Oekraïne 
werden lelijke dingen over me gezegd in de 
media door politici die de Russen niet terug 
wilden. Sommige Britse conservatieven zei-
den dat ik wel door de Russen zou worden 
betaald. Maar ook in Rusland keken ze met 
argusogen naar mijn voorstellen en dachten 
sommigen dat ik hen in het pak zou naaien.’

 › Hoe kwam het eigenlijk tot zo’n groot en 
langjarig conflict met Rusland in de Raad 
van Europa?
‘Toen Rusland de Krim annexeerde, reageer-
den veel landen en internationale organi-
saties zoals de Europese Unie met harde 
sancties. Het Ministerscomité van de Raad 
van Europa kon het gewoon niet eens wor-
den over eventuele maatregelen – dus deden 
ze maar niks. In de parlementaire assemblee 
wilde een meerderheid juist wel iets doen. 
Vanuit Oekraïne, de Baltische staten maar 

zeker ook Groot-Brittannië werd erop geha-
merd dat de Russen hoe dan ook moesten 
worden gestraft voor hun wangedrag op de 
Krim. Gekozen werd voor het afnemen van 
het Russische stemrecht. Dat klonk stoer – 
maar werkte averechts. Vond ik.’

 › Het is toch niet gek om het binnenvallen 
van een land niet te accepteren?
‘Zeker niet, maar je moet goed nagaan 
welke maatregelen werken en welke niet. 
Symboolpolitiek levert niks op en schept 
vaak nieuwe problemen. Bij internationale 
conflicten is bij veel politici de drang groot 
om ‘iets’ te doen. Maar zet je de verkeerde 
stap, dan wordt het heel moeilijk om daar op 
terug te komen. Rusland kreeg door de sanc-
tie juist de kans om uit de assemblee weg te 
blijven en zo het debat over het volkenrecht 
uit de weg kon gaan. We gaven het land ook 
een argument om onze belangrijke veldmis-
sies te blokkeren: verkiezingswaarneming, 
onderzoek naar mensenrechtenschendin-
gen en zo meer. Rusland ging voor ons op 
slot. Onder het mom: als Rusland niet in de 
assemblee mee mag doen, komen rappor-
teurs van de assemblee ook niet langer op 
Russisch grondgebied. En we gaven de Rus-
sen de kans om de contributiebetaling stop 
te zetten en daarmee de hele organisatie tot 
zware bezuinigingen te dwingen. Niet alleen 
de assemblee, maar ook het Mensenrech-
tenhof. Veel Russische politici hebben een 
broertje dood aan de bindende vonnissen 
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van het Europees Mensenrechtenhof. Met 
minder geld kan het Hof minder zaken af-
doen – allemaal prima in hun ogen. Ze heb-
ben sowieso weinig op met de parlementaire 
dimensie van de Raad van Europa. Liever 
handelen ze alles af tussen regeringen. 
Minister Lavrov hield gewoon zijn stemrecht 
in het Ministerscomité.’

 › Was geldtekort de beslissende reden om 
hoe dan ook een oplossing te vinden?
‘Nee, er was een veel groter probleem. De 
Raad van Europa is bedoeld als platform 
voor interparlementaire diplomatie. Ook bij 
grote tegenstellingen en botsende belangen. 
Maar nu werd er ook hier niet langer gepraat 
met leden van het Russische parlement. 
Tel daarbij op dat regeringen van tal van 
andere lidstaten niet heel veel houden van 
de Raad van Europa, en al helemaal niet van 
het Europees Mensenrechten-hof met zijn 
bindende uitspraken. Denk maar eens aan 
Turkije, Azerbeidzjan, Polen, Hongarije, 
Italië en zeker ook Groot-Brittannië. Bereid-
heid bij de andere lidstaten om extra geld te 
geven toen de Russen hun betaling stopzet-
ten, was er dus niet. Er dreigden draconische 

bezuinigingsmaatregelen – ten minste 250 
medewerkers die hun baan verliezen, veel 
activiteiten op een lager pitje, minder slag-
kracht van het Mensenrechtenhof.’

 › Niemand wil bijbetalen maar iedereen 
wil wel lid blijven. Waarom?
‘Voor Oost-Europese landen was, na de val 
van de Muur, lidmaatschap van de Raad van 
Europa voorwaarde om kans te maken op 
lidmaatschap van de EU. En het lidmaat-
schap heeft ook financiële en economische 
betekenis. Een land dat zich onder de 
rechtsmacht van het Europees Mensenrech-
ten-hof stelt, is betrouwbaarder voor inves-
teerders en kredietverleners dan landen die 
dat stempel niet hebben. Dat weet Erdogan, 
dat weet Poetin, dat weet Orban. Daarom 
is er nog nooit een land uit de Raad van 
Europa vertrokken. Wie vertrekt, betaalt, zo 
simpel is het ook weer.’

 › Je voorstel is nu dat deelnemende landen 
verplicht moeten deelnemen aan het 
Ministerscomité en de parlementaire as-
semblee. Waarom?
‘Omdat zowel in het Ministerscomité als in 

de assemblee wordt gedebatteerd maar ook 
bindende besluiten worden genomen. Een 
land hoort zich daar niet langer aan te kun-
nen onttrekken. We zijn geen cafetaria waar 
je uit de muur trekt waar je zin in hebt. We 
zijn een Europese verdragsorganisatie, met 
gelijke rechten en plichten voor ieder land. 
Gelukkig is er voor mijn redenering nu brede 
steun, bij de regeringen en de parlementa-
riërs. De Russen hebben gelukkig begrepen 
dat ze wel moesten terugkeren in de assem-
blee om te kunnen blijven in het Comité van 
Ministers. En de meeste leden van de assem-
blee hebben gelukkig begrepen dat als je de 
Russen terug wil, ze dan ook gelijke rechten 
moeten hebben. Dus ook stemrecht.’

 › Je hebt ook een nieuwe manier bedacht 
om effectiever te kunnen reageren als een 
land er een potje van maakt. Hoe zit dat?
‘Zoals gezegd deed het Ministerscomité niks 
tegen Rusland na de annexatie van de Krim, 
terwijl de assemblee de Russen juist uitsloot. 
Per saldo leverde dat alleen herrie en erger-
nis op en geen millimeter terreinwinst. Niet 
in Oekraïne, niet elders in Europa. Ik heb nu 
voorgesteld dat in de toekomst het Minis-
terscomité en de assemblee gezamenlijk 
moeten reageren. Volgens een vastgelegde 
procedure, die erop gericht is het probleem 
op te lossen – maar er ook in voorziet dat 
een land dat zijn verplichtingen schendt, uit 
de hele organisatie gezet kan worden. Zoiets 
bestond nog niet en zal er nu wel komen. 

‘ We zijn geen cafetaria waar je uit 
de muur trekt waar je zin in hebt’
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Ik verwacht dat in oktober de Franse presi-
dent Macron de assemblee in Straatsburg 
zal bijpraten over de voortgang. Frankrijk is 
op dit moment voorzitter van het Ministers-
comité. Macron was, samen met bondskan-
selier Merkel en president Poetin, beslist 
behulpzaam bij het verwerven van steun 
voor mijn voorstel, in de assemblee en bij 
andere regeringen. Ik vind trouwens dat mi-
nister Blok en zijn ambtenaren, evenals onze 
ambassadeur in Straatsburg, me ook goed 
geholpen hebben. Plus president NiniistÖ 
van Finland – afgelopen half jaar voorzit-
ter van de Raad van Europa – en voorzitter 
Juncker van de Europese Commissie. Per 
saldo stemde driekwart van de assemblee 
voor mijn plannen en 39 van de 47 regerin-
gen. Niet slecht toch?’ 

 › Tegenstemmers waren vooral buurlanden 
van Rusland, die vertrouwen Rusland niet.
‘Natuurlijk, grootmacht Rusland is vaak on-
betrouwbaar en schendt internationale ver-
plichtingen. Net als die andere grootmacht, 
Amerika. Maar juist kleinere landen moeten 
proberen slimmere wegen te vinden om hun 
problemen aangepakt en opgelost te krijgen. 
Daarbij kan interparlementaire diplomatie 
in het kader van de Raad van Europa heel 
behulpzaam zijn.’

 › Russische mensenrechtenactivisten wa-
ren ook blij met de Russische terugkeer?
‘Mensenrechtenorganisaties in Rusland 

zijn heel dapper. Als je in Nederland bij 
een mensenrechtenorganisatie werkt, ga je 
rustig naar huis na je werk en vertel je bij 
een biertje wat je allemaal gedaan hebt. In 
Rusland loop je de kans dat iemand voor je 
deur staat die je in elkaar slaat, je partner 
bedreigt of je kinderen van school haalt. Ik 
heb er hard aan gewerkt dat zij ook zouden 
zeggen: Rusland moet terug in de assemblee. 
Niet omdat we de Russische regering zo 
sympathiek vinden. Als je een hekel hebt 
aan Trump en het rechtse bewind daar, dan 
moet je eens in Rusland gaan kijken. Daar 
heb je ook heel rechtse, conservatieve lei-
ders in een door en door corrupte omgeving. 
Ja hoor, dat mag je opschrijven, want dat zeg 
ik ook als ik in Rusland ben. De boodschap 
was dus: als deze verdedigers van mensen-
rechten – de slachtoffers van Poetin – mijn 
plannen steunen, dan moet je extra goed 
luisteren naar wat ze zeggen. Zij willen ook 
in de toekomst heel graag naar het Hof in 
Straatsburg kunnen blijven komen.’

 › De nabestaanden van de MH17-ramp 
zagen het eerst niet zitten, toch?
‘Zij stuurden een brief met de vraag: hoe kan 
je nou de sancties tegen de Russen ophef-
fen, ze vertikken het nog steeds om mee te 
werken. Ik heb het omgedraaid. Want die 
mensen hebben groot gelijk dat Rusland 
moet meewerken. Twee dagen nadat de Rus-
sen terugkwamen in de assemblee, heb ik 
kunnen regelen dat er onderzocht wordt of 

Rusland op basis van de regels van de Raad 
van Europa meer moet gaan meewerken. Nu 
de Russen terug zijn in Straatsburg moeten 
ze onze rapporteurs, ook over deze kwestie, 
weer op Russisch grondgebied toelaten. Dat 
is zeker winst, zonder dat er zekerheid is 
voor een oplossing uiteraard.’

 › NRC legt een verband tussen jouw aan-
genomen voorstel en de verdere ontspan-
ning tussen Rusland en het Westen.
‘Het was duidelijk dat mijn voorstellen over 
een eventuele terugkeer van de Russen naar 
Straatsburg de aandacht hadden van veel 
regeringsleiders in Europa. Niet omdat ze 
de Raad van Europa zo belangrijk vinden, 
wél omdat ze allemaal op zoek zijn naar 
kleine stapjes om weg te raken van de al veel 
te hoog opgelopen spanningen in Europa, 
vaak aangeduid als nieuwe Koude Oorlog. 
De bewapeningsuitgaven in heel Europa 
gaan enorm omhoog. De Amerikanen sturen 
steeds meer troepen naar het Oosten, de 
Russen steeds meer naar het Westen; van de 
Koude Oorlog weten we dat er zomaar iets 
kan gebeuren, hoewel niemand het wil. Dus 
veel regeringsleiders zoeken naar manieren 
om dat tij te keren. Ze zien de Russische 
terugkeer in de Raad van Europa als een 
eerste stap en gaan nu op zoek naar andere 
stappen, dat klopt. Ik ben daar vanzelfspre-
kend erg blij mee.’

 › Is het niet frustrerend, zo’n enorme 
organisatie?
‘Iets veranderen gaat vaak tergend lang-
zaam. Je hebt rekening te houden met men-
sen uit 47 landen, van allerlei verschillende 
politieke partijen en met heel verschillende 
belangen. Toch is het de moeite waard, vind 
ik. De toenemende spanning in Europa be-
dreigt alle gewone mensen in Europa. Plus, 
als de bescherming van de mensenrechten 
vanuit de Raad van Europa verdwijnt, dan 
verdwijnt de internationale burgerlijke en 
sociale rechtsbescherming van 800 miljoen 
mensen in Europa. Een socialist moet op 
de bres staan voor het Europees Mensen-
rechtenverdrag en het Europees Sociaal 
Handvest. Als je die Europese verdragen als 
socialist leest, krijg je tranen in je ogen. Voor 
bescherming van die rechten, in heel Eu-
ropa, zet ik me graag in. Alle beetjes helpen.’

tekst Diederik Olders
foto Sander van Oorspronk

Raad van Europa, Europese Raad, Raad van de Europese Unie: snapt u het nog? 
De Europese Raad en de Raad van de Europese Unie horen bij de EU: de eerste is het 
overleg van de regeringsleiders (Rutte en collega’s). De tweede is het overleg van 
ministers op specifieke onderdelen, zoals financiën of defensie. Alleen de 28 EU-landen 
horen hierbij. 

Bij de Raad van Europa (waar dit artikel over gaat) zijn 47 landen aangesloten. Het bestaat 
voornamelijk uit een Ministerscomité, dat de besluiten neemt, en de parlementaire 
assemblee met vertegenwoordigers uit de parlementen van de aangesloten landen; zowel 
uit coalitie- als oppositiepartijen. Nederland heeft 7 zetels van de 318, SP’er Tiny Kox is er 
voorzitter van de fractie Europees Verenigd Links. De Raad van Europa is verantwoordelijk 
voor het Europees Verdrag voor de Rechten van de Mens (1950) en het bijbehorende 
Europees Hof voor de Rechten van de Mens (sinds 1959). Daarnaast zijn er vele verdragen 
onder de vlag van de RvE opgesteld en in werking getreden – verdragen tegen foltering, 
tegen de doodstraf, voor sociale rechten, tegen corruptie en nog veel meer; in totaal meer 
dan 200. 

DRIE KEER RADEN

‘ Een hoop herrie en ergernis en  
geen millimeter terreinwinst’
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Het Maankwartier in Heerlen is het resultaat van een succesvolle strijd tegen de 
gevestigde economische orde en geloof in eigen kunnen. Na een aanlooptijd van 
zes jaar werd er vanaf 2012 gebouwd aan een voor Nederlandse begrippen uniek 
project, ontworpen door… een beeldend kunstenaar. De SP ging voorop in die strijd. 
Vastgoedspeculanten buitelden over elkaar heen in pogingen om de plannen te 
dwarsbomen. Gesteund door de inwoners en andere raadsfracties, hield de SP voet bij 
stuk. Onlangs is op het festival Cultura Nova alvast een feestje gevierd. De grote opening 
vindt in 2020 plaats.

MAANKWARTIER

De André Rieu, een 
boemeltreintje tussen Sittard 
en Kerkrade, stopt op het 
nieuwe station van Heerlen. 
Er klinken nog net geen 
violen. Neem de trap naar 
boven en vergaap je aan de 
bebouwing: een citadel met 
mediterrane uitstraling. De 
eerste indrukken van het 
Maankwartier, het grootste 
wederopbouwproject uit 
de geschiedenis van de 
voormalige mijnstad, zijn 
overrompelend.

RON MEYER, VOORZITTER van de SP-fractie in 
de gemeenteraad, geeft maar al te graag een 
rondleiding om de bezoeker te wijzen op 
de talloze details en verwijzingen naar de 
cultuur van Limburg, op de onorthodoxe 
aanpak van Michel Huisman, geestelijk 
vader van het Maankwartier, op de loop-
bruggetjes tussen de appartementen, op de 
bijna negentig in de bebouwing verwerkte 

NIEUW ICOON VAN HEERLEN

DROOM DIE WERKELIJKHEID WERD

ZO WAS HET TOEN  ZO IS HET NU
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overmaat van ramp vielen niet alleen alle 
steenkolenmijnen, dus ook de Oranje Nas-
sau 1 in het centrum van Heerlen, ten  
prooi aan de slopershamer. Ook het ene 
na het andere monumentale pand in het 
stadshart moest het veld ruimen voor wat 
Ron Meyer omschrijft als ‘goedkope meuk’. 
Het gemeentebestuur en vastgoedonder- 
nemers sloegen de handen ineen en stamp-
ten onooglijke nieuwbouw uit de grond.

Ron: ‘Cultureel besef ontbrak, laat staan dat 
er aandacht was voor het industrieel erf-
goed. Het draaide alleen maar om geldelijk 
gewin. Er werden kraters in de stad geslagen. 
Mensen verloren niet alleen hun werk, maar 
herkenden tegelijkertijd hun omgeving 
steeds minder. De stad verloor met haar 
iconen ook haar trots.’

Het licht, zegt Ron Meyer, ging echt uit op  
21 augustus 1976: letterlijk en figuurlijk. 
Toen werd de Lange Jan, een van de twee 

schoorstenen van de ON 1, opgeblazen. Hij 
viel de verkeerde kant op en Heerlen zat 
een halve dag zonder stroom. Kort daarna 
ging ook de ‘grotere zus’ Lange Lies door de 
knieën. Alle mijnen in het zuidoosten van 
Limburg waren opgedoekt en duizenden 
mijnwerkers raakten hun baan en bestaans-
zekerheid kwijt. De politiek introduceerde 
het mantra ‘van zwart naar groen’ en veegde 
alles wat herinnerde aan het steenkolentijd-
perk van de aardbodem. Tot overmaat van 
ramp hadden de Verenigde Staten besloten 
Vietnamveteranen een poosje op NAVO- 
basissen in West-Europa te laten afkicken 
van hun drugsverslaving. Een aantal Ameri-
kaanse soldaten belandde in het nabijgele-
gen Brunssum.
Ron: ‘Dat was het begin van de heroïnecrisis 
in Heerlen. Handige jongens zagen er brood 
in en begonnen op steeds grotere schaal te 
dealen. De gevolgen waren desastreus. De 
jeugd zag zich van haar toekomst beroofd 
en begon te experimenteren. Overigens niet 
alleen met verdovende middelen, maar ook 
met muziek, dat dan weer wel.’

Zelf groeide Ron Meyer op in Zeswegen, een 
in de tweede helft van de jaren tachtig op 
de deels afgegraven steenberg van de ON 1 
gebouwde wijk. De spuiten van drugsgebrui-
kers lagen er in de bosjes en Ron ging nooit 
de deur uit om te spelen zonder een waar-
schuwing van zijn moeder. Heroïneprosti-
tutie maakte deel uit van het straatbeeld. 
Ron herinnert zich ook nog haarscherp de 
taferelen in de stationstunnel.
Die beruchte onderdoorgang is nu verdwe-
nen onder de enorme plaat waarop het 
station en een deel van het Maankwartier 
rusten. Alleen een gemetselde muur en 
doodlopende traptreden naar beneden 
resteren. Er staan nu nog hekken voor. Ron 
hoopt er iets mee te doen. ‘Een fotoprojectie 
of een muurschildering, ik vind dat je die 
vreselijke episode niet moet wegmoffelen. 
Altijd laten zien en nooit vergeten waar je 
vandaan komt, is mijn devies.’
Heerlen komt van heel ver. Het Maan- 
kwartier is nagenoeg af en kon alleen 
worden ontwikkeld dankzij het doorzet-
tingsvermogen van moedige Heerlenaren 
als SP-wethouder Riet de Wit en Michel 
Huisman. De weerstand onder architecten 
en vastgoedondernemers werd overwonnen, 
al weigert met name speculant en vastgoed-
gigant Jos van de Mortel zich neer te leggen 
bij de realiteit. Na een verloren rechtszaak 
tegen de SP vanwege het plaatselijke col-

‘ Altijd laten zien en nooit vergeten 
waar je vandaan komt’

kunstwerken, op het Maanplein met zijn op 
terpjes geplante honingbomen, nota bene 
aangelegd op het dak van een supermarkt, 
en op het aangrenzende busstation dat met 
zijn begroeide bogen in sfeer en uitstra-
ling naadloos aansluit bij de rest van het 
ontwerp.

Niets herinnert aan die inktzwarte periode 
in de geschiedenis van Heerlen, aan het 
maatschappelijk verval na de sluiting van de 
steenkolenmijnen in de eerste helft van de 
jaren zeventig, aan de ondraaglijke overlast 
van drugsverslaafden en heroïnehoertjes, 
aan de tergende criminaliteit en wurgende 
uitzichtloosheid. De omgeving van het sta-
tion en de beruchte tunnel onder het spoor 
waren een no go area. Er stond zelfs een 
aparte politiepost. Een gevaarlijker plek was 
er niet te vinden in Nederland.
Ook in lelijkheid overtrof het ooit zo 
welvarende Heerlen elke andere plaats. 
De verpaupering sloeg genadeloos toe. Tot 
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lectief Foutevastgoedbazen.nl zoekt hij 
opnieuw zijn gelijk bij de rechter.

Ron Meyer: ‘Controverse ontstaat per defi-
nitie als je de al zo lang bestaande financiële 
belangen durft te trotseren. Menig vastgoed-
baas rekende jarenlang op snelle winst. En 
toen zei dat gekke Heerlen plotseling: bij 
ons gaat waarde boven winst en wij gaan in 
zee met een kunstenaar. Het is niet gek dat 
iemand als Van de Mortel daar helemaal 
niks van begrijpt. Michel Huisman was de 
lelijkheid zat en besloot wat te gaan doen, 
vastgoedbaas Van de Mortel laat oude mo-
numentale panden verwaarlozen en klaagt 
over anderen. Het één is gebaseerd op liefde, 
het ander op hebzucht.’
Dat de Heerlenaren het Maankwartier omar-
men, blijkt uit een enquête van de SP onder 
de bevolking. Er zijn zelfs oud-inwoners 
die na tientallen jaren Randstad terugkeren 
naar hun geboorteplaats: ‘Menig Heerlenaar 
loopt weer met de borst vooruit.’

‘Dit gun ik Heerlen’
En dan te bedenken dat het allemaal begon 
met een bezoekje van Michel Huisman aan 
Riet de Wit in 2002. Beeldhouwer Huisman 
had een maquette bij zich van wat uiteinde-
lijk, zeventien jaar later, het Maankwartier 
zou worden. Riet stuurde hem niet weg met 
zijn sprookjesachtige bedenksel, maar stelde 
zich open op tegenover de gepassioneerde 
Huisman. ‘Dit gun ik Heerlen’, zei ze toen. 
Huisman wilde de stad, zijn eigen stad, die 
‘geen zuurstof meer kreeg’ helen.
In 2006 kwam de vaart erin. De gemeente 
ging in zee met woningstichting Weller, 
ProRail zou het station bouwen. De stations-
omgeving was inmiddels al ‘schoongeveegd’. 
Met de operatie Hartslag trok Heerlen ten 
strijde tegen de gigantische drugsproblema-
tiek en de daarmee verbonden straatpros-
titutie. Welbeschouwd effende Hartslag 
met de aanpak van veel sociale ellende en 
onveiligheid ten langen leste het pad voor de 
ontwikkeling van het Maankwartier.
Riet de Wit gaf leiding aan de gecoördineer-
de zorg voor en opvang van verslaafden. Ze 
trad tussendoor in 2004 samen met collega 
en partijgenoot Peter van Zutphen af, nadat 
coalitiegenoten CDA en PvdA de plannen 
voor drugsopvang in een politiek spelletje 
hadden getorpedeerd. Twee jaar later boekte 
de SP een glansrijke overwinning en keerden 
Riet en Peter, samen met een derde wethou-
der Cor Duijf, terug in het college.
Riet zette een paar jaar geleden een punt 

achter haar carrière, Peter heeft als bestuur-
der het Maankwartier in zijn portefeuille. 
Over het Maankwartier zegt hij: ‘Het is 
eigenzinnig, komt van onderop en herstelt 
het vertrouwen van de mensen. Wij zullen 
er alles aan doen om die lijn binnen onze 
beperkte mogelijkheden vast te houden en 
verder te bouwen aan een beter Heerlen.’
De financiële afwikkeling deed het nodige 
stof opwaaien. Ron Meyer zal de laatste zijn 
om te ontkennen dat er sprake was van bud-
getoverschrijdingen als gevolg van vertra-
gingen. ‘Desondanks hebben wij nooit aan 
de haalbaarheid getwijfeld.’ Het Maankwar-
tier (met 125 woningen, waarvan 45 in de 
sociale sector, kantoren, een nog niet bezet 
hotel, horeca, winkels en een parkeergarage) 
heeft in totaal 190 miljoen gekost, waarvan 
Heerlen ruim 20 miljoen voor haar rekening 
nam, de rest werd onder meer gefinancierd 
door een bouwbedrijf, woningcorporatie 
Weller en de NS. ‘De publieke instellingen 
zetten er hun schouders onder omdat er 
officieel sprake was van ‘marktfalen’. Al 
decennia zat elke ontwikkeling muurvast.’

Aparte vogel
‘Vroeger,’ vertelt Ron Meyer op het terras 
van het etablissement De Poort van Herle, 
gesitueerd pal onderaan de hellingbaan naar 
het station en dus ook het Maankwartier, 
‘woonde je aan de ene of aan de andere kant 
van het spoor. Die sociale scheidslijn is met 
het Maankwartier niet helemaal verdwe-
nen, maar belangrijke stappen om de stad 
te verenigen zijn nu gezet. Er was visie voor 
nodig om erin te blijven geloven. De uitbater 
van het café waar we nu zitten had eerst ja-
renlang te maken met de drugsellende, veel 
speelde zich hier voor de deur af, en daarna 
keek hij uit op de gigantische bouwplaats. 
Een terras had hij niet. Om dan toch niet te 
wijken en de boel de boel te laten, maar te 
vertrouwen op een goede afloop, vergt veel 
moed en doorzettingsvermogen. Petje af, 
diepe buiging.’
Nu grenst het terras van De Poort van Herle 
aan een talud met mooie planten en uitzicht 
op het Maankwartier. Er is geen verkeer. 
Ron: ‘Michel Huisman is een aparte vogel, 
ik ken niemand die zo bevlogen is als hij. 
De plantjes geeft Michel zelf water, hij zorgt 
goed voor zijn geesteskind.’

Het UWV en woningstichting Weller heb-
ben inmiddels hun intrek genomen in het 
Maankwartier, alle woningen zijn bezet, er is 
nog winkelruimte beschikbaar en het hotel 

wacht op een exploitant. In tegenstelling tot 
sceptici (die zijn er ook in Heerlen) gaat Ron 
Meyer er zonder meer van uit dat het in orde 
komt. In de loop van 2020 zijn de puntjes op 
de i gezet, zal de laatste hand zijn gelegd aan 
‘de droom die werkelijkheid werd’.
‘Daarmee,’ benadrukt Ron, ‘is Heerlen 
natuurlijk nog niet af. Het Maankwartier is 
een tussenstation én het voorbeeld van hoe 
wij problemen willen oplossen. Er moet nog 
veel gebeuren in Heerlen. De kloof tussen 
arm en rijk is nog lang niet gedicht, maar het 
Maankwartier geeft de Heerlenaren in elk 
geval nieuw zelfbewustzijn.’

Als het gaat over slopen, bouwen of verbou-
wen wil Ron Meyer de regel van de Heer-
lense School volgen: vergeet nooit waar je 
vandaan komt. Ik realiseer me goed dat het 
Maankwartier niet álle plooien gladstrijkt, 
maar het geeft Heerlen wel lucht en de wind 
in de rug om verder te bouwen aan een 
betere toekomst. Drieënveertig jaar na de val 
van Lange Jan torent er een nieuw symbool 
van zelfbewustzijn boven Heerlen uit.’

tekst Robin Bruinsma
foto’s Bas Quaedvlieg

Wie belangstelling heeft voor een rondleiding 
door het Maankwartier kan contact opne-
men met de SP Heerlen.

TRIBUNE september 2019
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EEN POSITIEVE DEMONSTRATIE met toeters en 
bellen, stond er in de aankondiging voor de 
manifestatie op het Heeswijkplein. Dat was 
geen woord te veel gezegd. Vertegenwoor-
digers van de gemeente en drie woning-
corporaties namen een ‘rattenmanifest’ in 
ontvangst, dat enkele weken eerder samen 
met bewoners was opgesteld tijdens een 
SP-bijeenkomst. Buurtbewoonster Jacque-
lina zette een ludieke klaagzang in over 
het rattenprobleem, op de melodie van ‘O, 
o, Den Haag’. Even later werd een prach-
tig  versierde ‘rattentaart’ aangesneden en 
betrad een lokale rapgroep het podium. Een 
groep actievoerders liet zich vervolgens  
zonder morren natregenen om buurtbewo-
ners met behulp van flyers bewust te maken 
van het rattenprobleem en de oorzaken 
hiervan. 

Fobische angst
De Haagse SP-afdeling maakte voor het eerst 
uitgebreid kennis met de Moerwijkse ratten-
plaag tijdens een middagje buurten in april. 
De hoogopgelopen irritaties van bewoners 
over het rattenprobleem waren aanleiding 
om vaker terug te keren. Een berichtje hier-
over op de Facebookpagina van de Haagse 
SP leidde al gauw tot een kennismaking met 
Conny Ligtvoet, de drijvende kracht achter 
de Actiegroep Rattenprobleem Moerwijk. 

De welbekende openingszin van ‘O, o, Den 
Haag’ (‘Ik zou best nog wel een keertje net 

HAAGSE MOERWIJK IN ACTIE TEGEN RATTENPLAAG

GEEN GEZEIK, 
HAAL DIE RAT  
UIT MIJN WIJK!
Een protestmars is geen alledaags verschijnsel 
in de Haagse volkswijk Moerwijk. Op 6 juli 
liepen bewoners en SP’ers door de stromende 
regen om aandacht te vragen voor het ratten-
probleem in de wijk. Hoewel het knaagdier er 
nog steeds kind aan huis is, werpt de strijd de 
eerste vruchten af.

als vroeger in Moerwijk willen wonen’) gaat 
niet op voor Ligtvoet: ze woont pas vijf jaar 
in de Haagse wijk. Een van haar redenen om 
anderhalf jaar geleden een Facebookgroep 
aan het rattenprobleem te wijden was haar 
fobische angst voor ratten en muizen. ‘Op 
een dag stond ik in de tuin mijn hond te 
wassen, en opeens zag ik een rat langslopen. 
De eerste twee minuten heb ik enkel met 
open mond staan kijken’, herinnert zij zich.

Het was wethouder Richard de Mos, 
boegbeeld van de lokale partij Hart voor 
Den Haag, die er destijds als de kippen bij 
was om in de bres te springen voor de door 
ratten geplaagde Moerwijkers. In het najaar 
van 2018 kondigde de gemeente een heus 
‘rattenoffensief’ aan, dat onder andere zou 
bestaan uit meer handhaving en voorlich-
ting tegen voedseldump en het plaatsen van 
broodbakken. 
Ligtvoet is ervan overtuigd dat De Mos 
persoonlijk best gemotiveerd is om het 
rattenprobleem aan te pakken: ‘Maar het 
stadsbestuur wil er niet genoeg geld voor 
uittrekken en de ambtenaren werken langs 
elkaar heen. Als ik dan hoor dat kinderen in 
de wijk met dode ratten spelen, denk ik: dit 
probleem moet worden opgelost!’ 

‘Vuilniszakken staan dagen naast 
overvolle containers’
Ook de hoge struiken en het onkruid langs 
de sloot bij de Moerweg, waar zij dagelijks 
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haar hond Lotje uitlaat, zijn haar een doorn 
in het oog. Want deze plekken zijn een 
ideale schuilplaats voor ratten, weten de 
Moerwijkers maar al te goed. ‘Ik vraag al drie 
maanden of de gemeente het onkruid wil 
weghalen. Een ambtenaar zei me eens dat 
het onkruid juist mooi is en ervoor zorgt dat 
de kinderen niet zo snel het water in rennen. 
Ik heb werkelijk alle smoesjes al gehoord’, 
vertelt Ligtvoet geërgerd.

Dat de Haagse SP zich nu met het ratten-
probleem is gaan bemoeien, liet de partij 
van De Mos niet onberoerd. Rick Hoefsloot, 
organisatiesecretaris bij de SP Den Haag: ‘De 
houding van De Mos was: ik ben de Ratten-
vanger van Hamelen en jullie komen net om 
de hoek kijken. Maar hij heeft zijn ratten-
offensief al ruim een half jaar geleden gelan-
ceerd, en nu er actie wordt gevoerd worden 
veel van de maatregelen pas uitgevoerd.’ In 
de periode rond de bewonersbijeenkomst en 
daaropvolgende demonstratie tegen het  
rattenprobleem werden eindelijk de 
 beloofde waarschuwingsborden tegen 
voedseldump geplaatst en ook enkele groen-
stroken gesnoeid.

De Mos wijst vooral naar het gedrag van 
bewoners als de grote oorzaak van het 
rattenprobleem. Hoefsloot vindt dit te kort 
door de bocht: ‘Voordat De Mos naar de  
bewoners gaat wijzen, moet hij zorgen dat 
de gemeente zelf de boel op orde heeft. Er 
zijn inderdaad bewoners die structureel 
etensresten op straat gooien. Maar de ratten 
eten ook uit vuilniszakken, die soms hele 
dagen naast de overvolle ondergrondse  
afvalcontainers staan. En dat komt mede 
doordat de gemeente niet vaak genoeg 
het afval ophaalt en te laat op meldingen 
reageert.’

‘Een van de armste wijken van het land’
Na de ludieke rattendemonstratie maakten 

Ligtvoet en andere leden van de actiegroep 
samen met Hoefsloot een tour langs de 
Haagse woningcorporaties, die tevens ver-
schillende binnentuinen in de wijk beheren. 
Kort daarop werden de eerste struiken ge-
snoeid, waaronder de ratten maar al te graag 
hun holen graven. Het liefst heeft Ligtvoet 
dat de binnentuinen en de groenstroken 
in de wijk echt op de schop gaan, zodat 
de struiken en het onkruid plaats kunnen 
maken voor ander groen. Hoefsloot: ‘Maar 
we zullen nog sterker moeten staan om de 
corporaties en gemeente echt in beweging te 
krijgen. Ze willen gewoon niet de portemon-
nee trekken.’ Blij is Ligtvoet wel met de vaste 
contactpersoon die de actiegroep sinds kort 
bij de gemeente heeft. ‘Ik zie hem geregeld 
met zijn brommertje door de buurt rijden 
om problemen in kaart te brengen. In die zin 
heeft het roeptoeteren naar de gemeente wel 
degelijk geholpen’, concludeert de activiste. 

Ligtvoet en haar actiegroep hebben al meer-
dere vervolgacties in de planning:  
‘Binnenkort willen we met bootjes het water 
op om de troep eruit te vissen. Zodat de 
water vogels geen gevaar lopen. Ook willen 
we met kinderen uit de wijk een groot 
rattenstandbeeld van afval maken.’ Volgens 
Hoefsloot is het geen toeval dat het ratten-
probleem uitgerekend Moerwijk teistert, 
een van de armste wijken van het land. 
‘Bewoners hebben ook veel klachten over 
het onderhoud van de buitenruimte. Het 
idee achter de binnentuinen was ooit dat 
je op je balkonnetje kunt toekijken, terwijl 
de kinderen buiten spelen. Maar inmiddels 
zijn de tuinen verloederd en worden ze niet 
meer gebruikt. Je merkt ook gewoon dat 
deze wijk veel slechter wordt onderhouden 
en schoongemaakt dan de rijkere delen van 
Den Haag’, vertelt de Haagse SP’er. Kortom: 
er zijn nog bergen te verzetten in Moerwijk.•

tekst Lesley Arp / foto’s Joshua Versijde

‘Kinderen in de wijk 
spelen met dode ratten’ 

Rick Hoefsloot

Conny Ligtvoet
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De SP staat voor goede en betaalbare 
gezondheidszorg voor iedereen. Daarom 
pleiten we sinds 2016 voor een nieuw 
zorgstelsel in Nederland: het Nationaal 
ZorgFonds, zonder marktwerking en 
zonder eigen risico. En daarom ook springt 
de SP overal in de bres waar de zieken-
huiszorg dreigt te verdwijnen of uitgekleed 
dreigt te worden. Zoals recent in Lelystad 
en Bergen op Zoom.  

 
Dinsdagavond 27 augustus hebben zich, 
ondanks de tropische hitte, bijna twee-
honderd SP’ers en sympathisanten 
verzameld bij het provinciehuis in 
Lelystad om te protesteren tegen de 
ontmanteling van het IJsselmeerzieken-
huis. Na het faillissement van het 
ziekenhuis zijn de spoedeisende hulp en 
de acute verloskunde uit Lelystad 
verdwenen. ‘Voor een gebied met 

  > KAALSLAG  
ZIEKENHUISZORG

  > ZAANSTREEK VANGT 
BURENROMMEL OP

Van je buren moet je het hebben. 
Honderden tonnen Amsterdams 
bedrijfsafval krijgt vuilstortplaats 
Nauerna in Assendelft wekelijks te 
verwerken, omdat er Amsterdamse 
verbrandingsovens om veiligheidsre-
denen zijn stilgelegd. Terwijl beloofd is 
dat Nauerna geen extra vuilnis zou 
krijgen. De stortplaats is omstreden 
vanwege de vervuiling en gezond-
heidsrisico’s voor omwonenden en zal 
in 2022 sluiten. Reden voor de 
SP-gemeenteraadsfractie om het 
college aan de tand te voelen. 
Opmerkelijk is dat veel ‘Amsterdams’ 
bedrijfsafval dat Nauerna te verwerken 
krijgt eigenlijk uit Engeland komt. In 
Engeland is een groot tekort aan 
afvalverbrandingsinstallaties, Neder-
land had vijf jaar geleden een over-
schot. 

foto Bram van Boven

  > WIE IS JOUW ROOIE REUS?

Wie draag jij voor als ‘Rooie Reus’ van dit 
jaar? Sinds 1996 kent de SP periodiek de 
Rooie Reus-prijs toe. Het is een eerbetoon 
aan mensen die zich op opmerkelijke en 
gedurfde wijze inzetten voor de samenle-
ving, voor behoud van solidariteit en tegen 
maatschappelijk onrecht in Nederland en 
daarbuiten. Welke vrouw, man of groep 
gaat volgens jou onbaatzuchtig, onver-
schrokken en wellicht ook onconventioneel 
de strijd aan tegen groot of klein maat-

185.000 bewoners en 2.300 beval-
lingen per jaar is dit onacceptabel’, 
aldus SP-Tweede Kamerlid en 
oud-huisarts Henk van Gerven, die een 
van de sprekers bij de demonstratie 
was.  
 
In Bergen op Zoom dreigt het enige 
ziekenhuis zelfs helemaal te verdwij-
nen, onder druk van de zorgverzeke-
raars. Mensen die ziekenhuiszorg 
nodig hebben, moeten dan voortaan 
naar Roosendaal, wat voor de inwo-
ners van het eiland Tholen al snel 
anderhalf uur reizen is. De SP in 
Bergen op Zoom is een petitie gestart. 
Ook hier kunnen de mensen rekenen 
op de actieve steun van Henk van 
Gerven, die al in mei bij de Tweede 
Kamer een motie heeft ingediend voor 
behoud van het Bergse ziekenhuis.  
Bij het indienen van de motie sprak 
Van Gerven nogmaals zijn grote 
zorgen uit over de marktwerking in de 
zorg, die door heel Nederland tot een 
kaalslag in de ziekenhuiszorg leidt, met 
alle gevaren voor de volksgezondheid 
van dien.

schappelijk onrecht, dichtbij of ver weg? 
Wie inspireert ook jou om niet mokkend 
aan de kant te staan maar een daad te 
stellen en moed te tonen? Stuur ons snel 
jouw voordracht. Onze deskundige jury 
neemt jouw voorstel dan mee bij het 
maken van een selectie van vijf genomi-
neerde kandidaten. Daaruit kiezen in 
december alle SP-leden de Rooie Reus 
van 2019. 

De prijs is genoemd naar  
activist/advocaat ‘Rooie Reus’ 
Dirk de Vroome (1925 – 1986).

Ga naar www.spnet.nl en 
draag jouw ‘Rooie Reus’ voor!
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  > GEVAARLIJKE GEVELPLAAT

Ruim twee jaar geleden kostte een brand in de Londense Grenfell-
toren het leven aan 72 bewoners. Het meest tragische was misschien 
wel dat de ramp voorkomen had kunnen worden. Op vrijwel alle 
fronten schortte het namelijk aan de brandveiligheid in de flat. Het 
waren uiteindelijk de gevelplaten aan de buitenkant die maakten dat 
de vlammen zich razendsnel konden verspreiden. Verontrustend is dat 
de brandgevaarlijke Grenfell-gevelplaat ook op grote schaal in 
Nederland is ingezet. 
Onlangs inventariseerde de gemeente Nijmegen het aantal panden 
met mogelijk brandgevaarlijke gevelplaten: 62 in totaal. ‘Dan moet het 
in Nederland om een veel groter aantal gaan’, reageerde SP-Kamerlid 
Sandra Beckerman eind juli in de Volkskrant. De eigenaren van de 
Nijmeegse panden worden opgeroepen de brandveiligheid hiervan te 
onderzoeken. Hoe andere gemeenten met risicopanden omgaan is 
onduidelijk. Op verzoek van Beckerman debatteert de Tweede Kamer 
na de zomer over de kwestie. 

  > KANTELENDE KARRETJES EN LAGE LONEN

De markante bezorgbusjes van online 
supermarkt Picnic duiken in steeds meer 
steden op. De bezorgdienst kwam al 
meermaals in het nieuws door ongeluk-
ken met omvallende wagens. Maar 
kantelende karretjes zijn niet het enige 
probleem waar de Picnic-bezorgers mee 
worden opgezadeld. Verschillende 
medewerkers luidden in juli de noodklok 
bij het Algemeen Dagblad over lage lonen 
en onzekere arbeidsomstandigheden. 

Anoniem, uit angst voor ontslagen. Want 
doordat de bezorgers bijna allemaal 
uitzendkrachten zijn, kan Picnic zogenaam-
de ‘onruststokers’ makkelijk op straat 
zetten. Een lot dat vijf Picnic-medewerkers 
trof die naar de vakbond waren gestapt. 
SP-Tweede Kamerlid Bart van Kent stelde 
er Kamervragen over aan minister Kool-
mees en staatssecretaris Van Ark. 
Picnic-bezorgers krijgen lage lonen omdat 
de websuper weigert hen volgens de 

supermarkt-cao te betalen. Vakbond FNV 
stapte hierom naar de rechter, die zich na 
de zomer over de kwestie zal uitspreken. 
Ondertussen boert Picnic goed over de 
ruggen van de eigen medewerkers. Zo is 
de bezorgdienst een van de snelst groei-
ende bedrijven van Nederland. De grootste 
lokker: gratis bezorging tot aan de deur. De 
noodkreet van de bezorgers laat zien dat 
gratis wel degelijk een prijs heeft. 

foto Flashphoto NL ©

foto Flickr.com
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MILIEUALARMTEAM

GIF SPOTTEN BIJ 
FORT PANNERDEN
Precies op de plek waar de Rijn zich splitst in de 
Nederrijn en de Waal geeft Tweede Kamerlid 
Cem Laçin op een mooie zomerdag het startsein 
voor het nieuwe Milieu Alarmteam van de SP. 
Tegelijkertijd beginnen de Gelderse afdelingen en 
de Provinciale Statenfractie met de actie Gifspot, 
gericht tegen het varend ontgassen van tankers.

HET DOELBEWUST LATEN ontsnappen van 
benzeen en andere gevaarlijke stoffen is 
een schoolvoorbeeld van de misstanden 
waartegen het SP-MilieuAlarmteam zich 
verzet. Was de SP in het recente verleden al 
succesvol in de strijd tegen asbest, illegale 
vuilstort en chloor- en ammoniaktreinen 
door bewoonde gebieden, nu is het volgens 
parlementariër Cem Laçin zaak om door te 
pakken. ‘Er wordt nog altijd op grote schaal 
gesjoemeld met het milieu. Chemours in 
Dordrecht loost GenX, Chemelot in Zuid-
Limburg gas, er worden huizen op vervuil-
de grond gebouwd, bedrijven nemen een 
loopje met de milieuwetgeving en de over-
heid heeft bezuinigd op inspecties. Het is 
meer dan ooit zaak om scherp te blijven en 
overtredingen te signaleren. Daarom heb-
ben wij ook een meldpunt ingesteld, waar 
mensen terecht kunnen met klachten.’

Strategische plek
Uiteraard steunt Cem Laçin de actie Gifspot 
en het pleidooi van de actievoerders voor 
een zo snel mogelijke invoering van een 
landelijk verbod op het ontgassen van 
schepen op de Nederlandse rivieren. ‘Als de 
wind goed staat, kun je het ruiken’, zegt Ro-
nald Jansen, voorzitter van de SP Arnhem 
en een van de drijvende krachten achter 
Gifspot. Hij bivakkeert vijf dagen op een 
landtong bij Fort Pannerden, op een uiterst 
strategische plek. Want hier, vlakbij de 
grens, passeert al het scheepvaartverkeer 
uit Duitsland.
Om de paal waarop een radar van Rijkswa-
terstaat rust en waaraan camera’s hangen, 
hebben ze een zelf ontworpen spandoek 

gewikkeld. ‘Als de schippers in de gaten 
krijgen dat wij hier zitten, draaien ze snel 
de boel dicht. Ze weten dat ze verkeerd  
bezig zijn en de Duitse rederijen geven 
ruiterlijk toe dat het gebeurt. Het is moreel 
fout, maar ze benutten gewoon de gele-
genheid die Nederland hen biedt. In veel 
Europese landen, waaronder Duitsland,  
is het verboden om te ontgassen. In Neder-
land hebben zeven provincies een verbod 
uitgevaardigd, maar er wordt niet gehand-
haafd. Eigenlijk zouden de provincies de 
staat moeten aanklagen.’

Stappenplan
Ronald Jansen krijgt de hele dag door 

aanloop. Er wordt gezorgd voor voldoende 
proviand, hij slaapt in een tent, discus-
sieert met bezoekers van de ‘gifspot’ en 
partijgenoten houden hem in ploegendienst 
gezelschap. Zo komt Brian Claassen langs, 
voorzitter van de SP-raadsfractie in Linge-
waard, en laat ook Carla Claassen zich zien, 
voorzitter van de Gelderse Statenfractie. 
Ze zijn het roerend met elkaar eens: het is 
te gek voor woorden dat schepen speciaal 
naar Nederland varen om te ontgassen 
‘gewoon omdat het kan’.
‘Zo lang onze wetgeving onduidelijk blijft, 
komt er geen einde aan deze praktijken. De 
regering wil pas in 2020 gaan nadenken 
over een verbod, dat gaat te lang duren. 

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Cem en co in actie.



    

Daarom voeren wij de druk op. Het blijft 
niet bij dit bivak, dit is de eerste stap van 
een hele reeks, van een stappenplan dat 
moet resulteren in een algeheel verbod en 
een degelijke controle. Dat moeten onze Ka-
merleden uiteindelijk in Den Haag afdwin-
gen. Wij brengen de problematiek in beeld, 
concreet en goed onderbouwd.’

Tips
Benzeen en andere giftige stoffen blijven 
achter in het ruim van de schepen nadat 
de lading is gelost (meestal in Rotterdam) 
en moeten worden verwijderd voordat 
de schipper een nieuwe lading kan aan-
nemen. Voor dat ontgassen staan instal-
laties langs de grote rivieren. Maar voor 

Met het openen van het nieuwe Milieu-
Alarmteam treedt Cem Laçin in de 
voetsporen van SP-coryfee Remi Poppe: 
‘Milieu en onze gezondheid zijn nog altijd 
ondergeschikt aan de winsten van de  
vervuilende industrie en multinationals.  
Net als Remi roep ik mensen op om 
misstanden in hun omgeving bij ons te 
melden, zodat we samen actie kunnen 
ondernemen om milieuvervuiling te 
stoppen.’

 › Wat is varend ontgassen?
‘Bij het varend ontgassen van schepen 
worden schadelijke stoffen geloosd, met 
soms hoge concentraties benzeen. Dat is 
slecht voor de gezondheid en voor het mi-
lieu. Wij pleiten al langer voor een verbod 
op varend ontgassen, met de actie bij Fort 
Pannerden hebben we dit kracht bijgezet.’ 

 › Gaat dat niet ten koste van binnen-
vaartschippers?
‘Nee, het nationale verbod moet er snel 
komen, dat is juist ook in het belang van 
de binnenvaartschippers en hun perso-
neel. Zij komen namelijk het vaakst en 
snelst in contact met de stoffen die bij 

NIET GERICHT TEGEN BINNENVAARTSCHIPPERS
het ontgassen vrijkomen. Onze actie is 
bedoeld om de druk in politiek Den Haag 
op te voeren en de grote rederijen aan te 
spreken op hun verantwoordelijkheid. De 
binnenvaartschipper is niet onze tegen-
stander. Wij zijn altijd hun stem geweest 
in de Tweede Kamer op verschillende 
onderwerpen en pleiten ook voor meer 
middelen om de binnenvaart te laten 
groeien.’ 

 › Toch was er aanvankelijk protest.
‘Onze actie maakte veel los bij de schip-
pers, waarna we contact hebben gehad 
en onze insteek hebben uitgelegd. Bin-
nenkort komen we bij elkaar en gaan 
we verder praten over oplossingen en 
hoe we die samen kunnen realiseren. 
Voldoende ontgassingsinstallaties aan 
de wal moeten er ook snel komen. Daar 
zijn er nu veel te weinig van, vooral in het 
oosten van ons land. Met de Milieu Alarm 
Lijn en onze actie blijven we strijden voor 
een schoner milieu en het inperken van 
gezondheidsrisico’s door schadelijke 
stoffen. En dat doen we altijd zij aan zij 
met iedereen die zich daar ook voor inzet, 
zeker ook de schippers!’

het gebruik daarvan moet worden betaald 
en om die kostenpost te ontlopen, gebeurt 
het illegaal. Overigens zijn er onvoldoende 
installaties en zal er pas sprake kunnen 
zijn van consequent controleren als er een 
landelijk verbod wordt ingevoerd. ‘Zelfs 
Rijkswaterstaat is het met ons eens, net 
zoals de politie. Ze geven ons nota bene tips 
en ergeren zich eraan dat ze niet mogen 
ingrijpen.’

Gewapend met verrekijkers en computers 
houden de actievoerders de voorbijvarende 
gifschepen nauwlettend in het oog. Via spe-
ciale apps blijven ze de tankers, waarvan 
alle gegevens worden genoteerd, wekenlang 
volgen. ‘Als ze hier zonder lading langsko-
men en met een nieuwe lading terugkeren 
zonder te hebben ontgast bij een installatie, 
weten wij zeker dat het fout zit. Via de apps 
krijgen wij alle bijzonderheden binnen.’
Brian Claassen benadrukt dat de actie 
Gifspot goed is voorbereid en breed wordt 
gedragen door de SP in Gelderland. ‘Ik ben 
er best trots op dat een kleine afdeling als 
Lingewaard hier ook aan kan bijdragen. Het 
zou mooi zijn als ook de omwonenden van 
zich laten horen. Hoe groter het verzet, hoe 
groter de kans op een oplossing. Benzeen 
en al die andere troep is bij regelmatige 
blootstelling slecht voor mens, dier en na-
tuur. Lozingen kun je ruiken, denk daarbij 
aan een sterke benzinelucht. Let ook op 
beschermende kleding van opvarenden.’ •

Ook een misstand melden?  
Ga naar doemee.sp.nl/milieualarmteam
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Spannend moment: er komt een boot.



25TRIBUNE september 2019

Cultuur is een machtig wapen in de strijd voor 
rechtvaardigheid. Daarom heeft de SP het Kunst- en 
Cultuurcollectief opgericht. Na het drukbezochte 
Theater Voor Elkaar in het Chassé Theater in Breda, 
konden we vorig jaar genieten van de prachtige 
voorstelling Het Pauperparadijs in Carré. En ook dit 
jaar organiseren we een prachtige theatershow. De 
voorstelling Gas van Toneelgroep Jan Vos komt naar 
Amersfoort. Omdat we onze leden en vrijwilligers 
graag willen bedanken voor jullie inzet, kun je op 
zondag 17 november voor een klein bedrag naar deze 
voorstelling. Gas gaat over de gigantische problemen 

KOM OOK!

en het groeiende cynisme dat is ontstaan door de 
gaswinning in Groningen. Het verhaal staat symbool 
voor al die plaatsen in ons land waar de overheid niet 
aan de kant van de mensen staat, maar aan de kant 
van het grote geld. Dat maakt deze voorstelling een 
absolute aanrader voor iedereen die zich in wil zetten 
voor een rechtvaardige samenleving. 

Wil jij dit niet missen?  
Laat dan je gegevens achter op sp.nl/gasvoorstelling
Je wordt dan op de hoogte gehouden wanneer de kaartverkoop  
van start gaat. 

Voorstelling Gas
zondagmiddag 17 november 2019
Theater De Flint in Amersfoort
Start van de voorstelling 14.30 uur tot ongeveer 18.30 uur

GAS
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  > MIERZOETE OVERWINNING: DE KERMIS BLIJFT!

Na een jaar lang actievoeren is de kogel 
eindelijk door de kerk: de Zutphense 
kermis blijft op de markt in de binnenstad. 
Kermisliefhebbers moesten een jaar 
geleden uit de lokale krant vernemen dat 
burgemeester Annemieke Vermeulen van 
plan was het jaarlijkse festijn naar de rand 
van het centrum te verplaatsen. Reden 
voor Ida Oostenenk, uitbater van de 
schiettent, om de hulp in te roepen van de 
lokale SP-fractie. ‘De afgelopen editie 
hadden alle kermisexploitanten een 
actieposter in hun kraam. Ook haalden we 
in korte tijd ruim 2,5 duizend handtekenin-
gen op voor behoud van de kermis op de 
markt’, blikt SP-raadslid Ellis Müller terug.
Afgelopen voorjaar laaide de discussie 
over de kermis opnieuw op, toen om-
wonenden van de beoogde nieuwe locatie,  
de IJsselkade, in verzet kwamen tegen de 
verplaatsingsplannen. De komst van de 
kermis zou hinder opleveren voor het 
verkeer in hun buurt. Müller: ‘Opmerkelijk is 
trouwens dat de kermis van het stads-
bestuur juist van de markt af moest omdat 
veel binnenstadsbewoners zouden hebben 
geklaagd. Maar toen wij vroegen hoeveel, 

kwam er geen antwoord.’ Op 8 juli werden 
de verplaatsingsplannen definitief  
afgeschoten door de gemeenteraad. Een 
gezamenlijk voorstel van de SP, D66 en 
Burgerbelang om de kermis op de markt te 
houden werd unaniem aangenomen. 
De kermisexploitanten zelf waren op dit 
doorslaggevende moment elders in het 
land aan het werk. ‘Maar namens hen 
deelden we aan het einde van de raads-
vergadering emmertjes met suikerspin uit, 
om de overwinning te vieren’, aldus Müller. 
Volgens het raadslid, zelf binnenstad-
bewoner, is het jaarlijkse evenement op de 
markt: ‘Vooral heel gezellig. Maar het 
komende jaar denk ik dat de kermis meer 
voor me zal betekenen dan ooit. Met Ida 
Oostenenk van de schietkraam wil ik er een 
extra feestelijke editie van maken.’ 
Volgens Oostenenk hebben kermis-
exploitanten het momenteel in het alge-
meen niet makkelijk. Maar, zo stelt zij over 
de overwinning die zij met de SP boekte: 
‘Iedere kermisexploitant in Nederland heeft 
dit gevolgd en weer hoop gekregen. Het 
gevoel van “samen staan we sterk” leeft 
meer dan ooit tevoren.’

foto Atze Lubach ©

27 SEPTEMBER  
KLIMAATSTAKING!

Wereldwijd doen op 27 sep
tember miljoenen mensen mee 
met de klimaatstaking.  
Komt u ook? 

SPKamerlid Sandra Becker
man: ‘De SP is dé partij van 
klimaatrechtvaardigheid. Wij 
mogen dan ook niet ontbreken. 
Ik zal er zijn die dag in  
Den Haag en hoop jullie  
daar ook te zien!’  

Kijk op klimaatstaking.nl voor het laatste nieuws.
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foto Atze Lubach ©

27 SEPTEMBER  
KLIMAATSTAKING!

  > KINDERARBEID: LEKKER NOSTALGISCH?

Er is niks mis met kinderarbeid, vindt de 
Braziliaanse president Jair Bolsonaro. ‘Ik 
werkte toen ik negen, tien jaar oud was op 
de boerderij en ben er helemaal niet door 
geschaad’, aldus de radicaal-rechtse 
politicus. Kinderarbeid in Brazilië is beslist 
andere koek dan een krantenwijk of een 
‘heitje voor karweitje’. Zo bleek vorig jaar 
uit een rapport van de International Labour 
Organization dat minstens 8000 Brazili-
aanse kinderen en tieners ernstig worden 
uitgebuit in de cacao-industrie. Omdat 
arme boerenfamilies hun kinderen aan het 
werk zetten, profiteren multinationals 
uiteindelijk van een lagere prijs voor cacao. 
Hoewel kinderarbeid er volgens de wet 
verboden is, stelt het Braziliaanse Bureau 
voor Geografie en Statistiek dat bijna  
2,5 miljoen Braziliaanse kinderen werken. 
Met zijn schijnbaar achteloze opmerking, 
vergoelijkte Bolsonaro deze grove mensen-
rechtenschending door bedrijven.
Het socialistische Kamerlid Marcelo Freixo 
noemde het betoog van Bolsonaro juist de 
beste reden voor ouders om hun kinderen 
naar school te sturen. Zodat zij kunnen 
voorkomen dat hun kroost later net zo 
wordt als de Braziliaanse leider. ‘Vol haat 

en incompetent’, aldus Freixo. De president 
van het grootste Zuid-Amerikaanse land is 
sinds zijn aantreden op 1 januari veelvuldig 
in opspraak geraakt. Zo noemde hij het 
nazisme ‘een linkse ideologie’ en maakt hij 
geen geheim van zijn afkeer van homo’s.
Overigens kreeg Bolsonaro’s pleidooi voor 
kinderarbeid in Nederland een opmerkelijk 
staartje, toen voormalig politie-persvoor-
lichter Klaas Wilting zich geroepen voelde 
om op Twitter te reageren. ‘Op die leeftijd 

  > DON’T IRAQ IRAN

De afgelopen maanden lopen de span-
ningen rond Iran op. Onder het mom van 
mensenrechten en democratie dreigt de 
VS met militair ingrijpen. Reden voor 
ROOD om op 31 juli een informatieve 
thema-avond te organiseren. Voor een 
afgeladen volle zaal besprak SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut met onder meer 
Iran-deskundige Peyman Jafari de 
toenemende escalatie. Oorlog gaat de 
dappere sociale bewegingen die proteste-
ren tegen het conservatieve Iraanse regime 
niet versterken, in tegendeel. Net als bij 
Irak, lijkt het de internationale grootmach-
ten dan ook veel meer te doen om olie, gas 
en wapenhandel. Niet voor niets tonen ze 
hun spierballen in de Straat van Hormuz, 
waar jaarlijks een vijfde van alle olie in de 
wereld doorheen wordt getransporteerd. 
Na een verhitte discussie met de zaal 

Teken de petitie Don’t Iraq Iran op stopdebommen.nl
Kijk voor meer informatie op doemee.sp.nl/internationaal

lag ik dagen op mijn knietjes aardappelen 
te rooien op ’t land van mijn vader. Ik niet 
alleen, ook mijn zussen. Dat was toen wij 
jong waren normaal. Ook wij zijn er niet 
slechter van geworden’, mijmerde hij. 
Saillant: Wilting is ambassadeur van de 
stichting Europa Kinderhulp, die kinderen 
‘de vakantie van hun leven’ wil geven. Of 
tijdens deze vakanties ook aardappelen 
rooien op het programma staat, is niet 
bekend.

konden de meeste aanwezigen zich vinden 
in Karabuluts conclusie: ‘Op geen enkele 
wijze steunen wij het Iraanse regime, laat 
dat duidelijk zijn. Maar we steunen geen 
sancties die ten koste gaan van de 
bevolking en bommen op Iran helpen de 
mensen ook niet. Wij zijn voor verandering 
van onderaf.’

Niet in mijn naam
De avond was een vervolg op een actie bij 
het Amerikaans consulaat twee weken 
eerder. De komende tijd blijven activisten 
gesteund door ROOD en de SP opstaan 
tegen verdere escalatie en de dreigende 
oorlog. De Nederlandse overheid speelt 
een grote rol, vanwege een Amerikaans 
verzoek voor militaire steun in de regio. 
Doe mee om de druk onze overheid te 
vergroten. 

Arno van der Veen, ROOD- 
voorzitter: ‘ROOD-jongeren 
zullen zich massaal aansluiten, 
daar twijfel ik niet aan.  
De boodschap aan regeringen 
wereldwijd mag zo hard  
mogelijk klinken: maak een 
einde aan het tijdperk van 
vervuiling.’ 

Kijk op klimaatstaking.nl voor het laatste nieuws.

foto Iris van de Kolk
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LINKSVOOR KOEIENDOKTER

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Wanneer werd je lid van de SP?
‘In 2013, als student in Utrecht. Al snel was 
ik bijna elke week in het partijpandje te 
vinden.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘Voor de jaarlijkse huisjesmelkersverkiezing 
van ROOD kwamen we bij een pand van 
een bekende Utrechtse huisjesmelker. Een 
kleine eensgezinswoning met zeker acht of 
negen bewoners. Van de twee wc’s was er 
één al maanden stuk en er werd niets aan 
onderhoud gedaan. Toen dacht ik: als dit 
in Nederland nog bestaat, is ons werk echt 
hard nodig.’

 ›  Nu woon je in Drenthe.
‘Ja, samen met mijn vriend in een vrijstaand 
huisje met een tuin vol bloeiende planten. 
Heerlijk die ruimte, de kat kan hier gewoon 
naar buiten.’

 ›  Een kat bij een dierenarts, die wordt vast 
heel goed verzorgd.
‘Haha, op zich wel maar ik moet eerlijk 

In overall en op rubber laarzen, 
met medicijnen en operatie-
koffers in de auto,  gaat  Heleen 
Klunder (27) uit  Ruinen op 
bezoek bij boerderijen in 
Zuidwest-Drenthe. ‘Ik ben 
koeiendokter. Of, sjiek gezegd: 
dierenarts landbouwhuis-
dieren.’ Ze is te bescheiden om 
zichzelf stoer te noemen, maar 
beaamt wel dat haar vak ‘soms 
best zwaar’ is: ‘Een verlossing 
van een koe is flink zweten.’ 

 bekennen dat ze te dik is. Ze is wel aan 
de lijn hoor, krijgt kleine porties. Maar ze 
is maar heel klein, komt uit het asiel en 
schreeuwt altijd moord en brand om eten. 
Dat is soms moeilijk te weerstaan.’

 › Waarom ben je dierenarts geworden?
‘Toen ik klein was gingen we bijna elk jaar 
naar de boerderij van een oom en tante in 
Denemarken. Dat vond ik prachtig! Kalfjes 
voeren en met mijn oom mee op de trekker. 
Daar is mijn liefde voor koeien ontstaan. Het 
mooie van mijn beroep is dat je altijd buiten 
en onderweg bent en vaste klanten hebt 
waar je een relatie mee opbouwt.’

 ›  Wanneer gebruik je die operatiekoffers?
‘Ik behandel zieke koeien, geef adviezen 
over hun gezondheid en dierenwelzijn en 
grijp in bij spoedgevallen. Kijk, wij leggen 
een koe voor een keizersnede niet in een 
operatiekamer neer. Vandaar die koffer.’
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  > NOORD/ZUIDLIJN: VERBINDING  
BRENGT TWEEDELING

Na maar liefst vijftien jaar boren en een totale investering van 3,1 miljard 
maakte de Noord/Zuidlijn in de zomer van 2018 de eerste ritten. De 
veelbesproken metrolijn moest beide kanten van het IJ verbinden, maar 
blijkt inmiddels juist bij te dragen aan een groeiende kloof in de hoofdstad. 
Terwijl inwoners van het stadsdeel Zuid blij zijn met de metrolijn, zijn 
Noord en Nieuw-West erop achteruitgegaan. Bijna de helft van de 
inwoners van Amsterdam-Noord is langer onderweg en moet meer 
betalen, bleek in juli uit onderzoek van Motivaction.
De Amsterdamse SP waarschuwt al langer voor de verslechtering qua 
reistijd. Uit eigen onderzoek bleek afgelopen voorjaar al dat bewoners van 
Noord, West en Nieuw-West vaker moeten overstappen dan voorheen. 
De SP stemde als enige partij consequent tegen de komst van de 
metrolijn. SP-gemeenteraadslid Tiers Bakker: ‘Die Noord/Zuidlijn is tot 
stand gekomen met de salamitactiek, dus met allerlei deelbesluiten. Zo 
stelde de commissie-Veerman in 2009 dat stoppen geen optie was. Want 
als men eenmaal begint aan zo’n groot prestigeproject, wordt daarna alles 
uit de kast getrokken om die keuze te legitimeren.’ 
Sinds de opening van de metrolijn ging het ov in Amsterdam flink op de 
schop. Bakker: ‘Veel verbindingen werden opgeheven, waardoor het 
netwerk minder fijnmazig werd. Ook ons vervoerbedrijf GVB en verant-
woordelijk wethouder Sharon Dijksma hebben toegegeven dat ons 
openbaar vervoer erop achteruit is gegaan.’ De SP pleit nu voor een 
actieplan tegen de toegenomen ongelijkheid door de Noord/Zuidlijn. Zo 
moet het ov een serieus alternatief worden voor de auto. Bakker: ‘Dat kan 
bijvoorbeeld door het busvervoer gratis te maken. Zo pak je meteen het 
klimaatprobleem aan. Het Rijk stelt voor om de gaten in ons ov-netwerk 
op te vullen met belbussen en private vervoerders. Dat tast de publieke 
taak van ons ov aan. Wat de SP betreft nemen we het openbaar vervoer 
juist weer in eigen hand.’

  > VGZ VS IKAZIA:  
SCHENDING VRIJE ARTSENKEUZE 
Mensen met een goedkope (natura)polis bij zorgverzeke-
raar VGZ mogen sinds begin juli opeens niet meer worden 
doorverwezen naar Rotterdams ziekenhuis Ikazia. De 
reden: het ziekenhuis heeft meer patiënten behandeld dan 
verwacht en heeft daardoor volgens VGZ het zogeheten 
‘productieplafond’ overschreden. SP-Tweede Kamerlid 
Henk van Gerven spreekt van een schending van de vrije 
artsenkeuze, die maar weer eens aantoont dat ons 
zorgstelsel failliet is.

  > DUUR DATAKERKHOF
Waar zorgverzekeraars het ene moment de hand stevig op 
de knip houden, pompen ze het andere moment miljoenen 
euro’s in nutteloze projecten. Van 2011 tot 2017 moesten 
psychiaters en psychologen op verzoek van de verzeke-
raars gegevens van een half miljoen patiënten doorsturen 
naar een – inmiddels vernietigde – databank. Zonder 
expliciete toestemming van de patiënt. Hoogleraar 
Psychiatrie Jim van Os schat in dat het ‘datakerkhof’  
100 miljoen euro heeft gekost. 

  > OPENHEID OVER SHELL
In april kregen zeventien overheidsorganen een bijzonder 
verzoek van het Platform Authentieke Journalistiek op de 
deurmat: openbaarmaking van alle documenten van de 
afgelopen veertien jaar die gaan over, afkomstig zijn van of 
gericht zijn aan Shell. Het ministerie van Economische 
zaken weigerde, ook namens de provincie Groningen. 
Reden voor de Provinciale Statenfractie van de SP om 
openheid te eisen over de relatie tussen Groningen en  
’s lands grootste multinational. 

  > TREINSPOTTEN
Terwijl deze zomer Gelderse SP’ers dagenlang op de loer 
lagen voor giflozingen in de rivieren (zie de reportage 
verderop in deze Tribune), hield in Venlo het giftransport 
per spoor de gemoederen bezig. Zo rijden er in 2020 zes 
keer meer giftreinen door de Noord-Limburgse gemeente 
dan officieel is toegestaan. De Venlose SP vreest dat de 
kans op een giframp hiermee toeneemt, en wil dat de 
gemeente aan de bel trekt bij het ministerie en de spoor-
vervoerders. 

  > ZWEMLES IN OPEN WATER
Een nieuw SP-actieplan om kinderen te leren zwemmen 
was deze zomer volop in het nieuws. Tweede Kamerlid 
Michiel van Nispen bepleit onder meer dat zwemles weer 
een verplicht schoolvak wordt en dat kinderen ook buiten, 
in open water leren zwemmen. De Reddingsbrigade 
Nederland juicht het plan toe, want: ‘Zwemmen in open 
water is echt iets anders dan in een zwembad rond-
dobberen.’
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PROBLEMEN VALYS
Bij de periodieke aanbesteding lijkt niet de 
kwaliteit, maar de prijs de doorslag te geven. 
Om te voldoen aan de gestelde eisen moet er 
bezuinigd worden op kwaliteit en kwantiteit 
van de medewerkers bij de boekingscentrale, 
het aantal taxi’s of taxibusjes en de 
chauffeurs. Zo worden langdurig werklozen 
vanuit het UWV als stagiairs ingezet. 
Voordelig voor het bedrijf, maar zij waren 
niet voor niets langdurig werkloos. Er zijn 
nogal wat planners en chauffeurs die voor 
het combineren van ritten geen benul 
hebben van topografie en ook niet geneigd 
zijn zich daarin te verdiepen. Maar ook 
worden zij geacht op een bepaald tijdstip op 
twee plaatsen tegelijk cliënten op te pikken. 
Om te besparen op het aantal taxi’s schieten 
hun pauzes er vaak bij in, of moeten cliënten 
onnodig lang wachten. Veel cliënten zien 

dan maar af van het Valys-vervoer en 
blijven dan achter de geraniums of zien zich 
genoodzaakt een beroep te doen op hun 
netwerk, dat evenwel vaak niet beschikbaar 
is. Graag zou ik zien dat de SP hier eens 
aandacht aan besteedde. 

Truus Jonker, Nijkerk
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PUZZEL

De winnaar van de augustus/september puzzel 2019 is
Marijke van der Kaaij, Dronten  

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 25 september naar de puzzel redactie van de Tribune; 
 Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een 
gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSINGGROTE ZOMERPUZZEL JULI/AUGUSTUS 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

Horizontaal
7 Eng hoor...veel vacatures en weinig personeel. (3,6,12)
12 Eindelijk inzicht in de idee. (6)
13 Makkelijker werken? Een lampje is nuttig. (15)
14 Zo wordt de Europeaan in de VS gekort. (3, ook afk.)
15 “Hallo, 112? Vuur!” (12)
17 Vogel schittert op voetbaltoernooi. (6 en 2,4)
18 Kleuterwoestijn om in te spelen. (7)
19 Bloeiend graan is niet van een ander. (8 en 5,3)
21 Feest waar dievegge en dief zich veilig wanen. (9,3)
22 Het advies? Dat krijgt u over een paar jaar wel. (4,3,4,4)

Verticaal
1 Pech voor de bokser. (9)
2 Hemel op aarde verdiend? Het oogt wel erg armoedig. (13)
3 Rebellie, maar met klasse. (7 en 2,5)
4 Achteraf weerklinkt de echo. (6)
5 Tranentrekkende groente is alleen geschikt als decoratie. (6)
6 Brandstof met humor. Vermoedelijk niet in Groningen. (7)
8 Stadshart met pit. (4)
9 Leider van de commando’s? (11)
10 Leuk voor de verjaardag van Foucault. (7)
11 Recensie resulteert in penibele situatie. (7)
16 In grasmat verborgen risico? (8)
19 Blijk van hulde (en beloning) voor Robin Hood. (7)
20 Oude kwijtschelding is voltooid, maar komt niet op tijd. (6 en 2;4)

TRIAS POLITICA

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3 4 5 6

7 8 9 10 11 

12 13  

14 15  

16 17  

18 19  20  

21  

22 

Henry en Lucas, © FLW 2019 

SPIRAALTJE
Anagrammatica! Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 
10-letter woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele 
letters van de omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. 
Plaats vervolgens een woord van 11 letters op de onderste regel, 
volgens de omschrijving onder ‘2’. Volg de spiraal: het derde woord 
gaat van onder naar boven, dan rechts-naar-links etc. Iedere laatste 
letter van een woord is de beginletter van het volgende. 
4 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld. De ‘ij’ wordt een ‘y’ (dus één letter). 
Misschien dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing 
geven: zolang het een Nederlands woord is en u alle letters uit de 
omschrijving gebruikt, mag dat natuurlijk. Veel plezier!

Omschrijvingen
1 enger tapyt
2 fikst rybaan
3 beloop munt
4 oom piraat
5 via rente
6 ken erwt

SPIRAALTJE 

Anagrammatica! Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 10-letter 
woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele letters van de 
omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats vervolgens een 
woord van 11 letters op de onderste regel, volgens de omschrijving onder ‘2’. 
Volg de spiraal: het derde woord gaat van onder naar boven, dan rechts-naar-
links etc. Iedere laatste letter van een woord is de beginletter van het 
volgende. 4 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld. De ‘ij’ wordt een ‘y’ (dus één letter). 
Misschien dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: zolang 
het een Nederlands woord is en u alle letters uit de omschrijving gebruikt, 
mag dat natuurlijk. Veel plezier! 

Diagram

T M

Y T

Henry en Lucas, © FLW 2019 

7 sprake
8 frees
9 oord
10 dra
11 er

Oplossing Grote SP‐Zomerpuzzel 2019 
 
 
TRIAS POLITICA 
 
 
Oplossingsdiagram: 
 

Oplossing Zomerpuzzel 2018 
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KAPITAAL  
EN ARBEID IN 
CIJFERS

Het experiment is mislukt, het schuldenstelsel voor studenten werkt 
niet en lijkt zijn langste tijd te hebben gehad. De generatie studen-
ten die is gaan studeren na de invoering van het schuldenstelsel, 
wordt de dupe van een mislukt experiment van de politiek. Wij zijn 
geen proef konijn. Wij eisen compensatie voor het bedrag dat wij 
tussen het afschaffen en de herinvoering van de basisbeurs zijn 
misgelopen! Ga naar sp.nl/proefkonijn en teken de petitie.  
Al bijna 60.000 ondertekenaars gingen je voor!  
Wil je, of je SP-afdeling, hieraan meedoen met ROOD?  
Mail naar schuldengeneratie@sp.nl 

COMPENSATIE VOOR  
DE SCHULDENGENERATIE

Niet bang voor cijfertjes en grafiekjes? 
Het Wetenschappelijk Bureau van de 
SP heeft een overzichtelijk boekje 
gemaakt over de lonen. Wat is de 
arbeidsinkomensquote? Hoe zit het 
met de vermogensongelijkheid? Hoe 
ontwikkelen de winsten zich? Als u de 
onderliggende cijfers wilt kennen van 
ons pleidooi voor hogere lonen, bestel 
dan voor 2 euro het boekje (16  
pagina’s) Van loonmatiging naar  
loongolf  in de SP-shop. 
 
sp.nl/loonmatiging 

Dit is een uitgave van het 
Wetenschappelijk Bureau
van de SP 
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Aandeelhouders-
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IN DIT NUMMER

Troonrede? Loonrede!
‘Zelfs tv-kijken wordt duurder’

6

Leven met een 
beperking
‘Hier ben ik, ik ben er nog’

8

XXIV Congres
Jíj bent nu aan zet

12

Klimaatstaking
Den Haag, 27 september

14

Actueel
‘Compensatie nu!  

En de basisbeurs terug’ 

4

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Loonrechtvaardigheid
Een jaar geleden stond ik, precies tien 
jaar na het uitbreken van de economische 
crisis, aan de voet van de Erasmusbrug 
in Rotterdam. Op die zaterdag in 
september kondigden wij onze strijd voor 
rechtvaardigheid aan. Nu, een jaar later, 
is die strijd voor rechtvaardigheid volop 
gaande. Zo heb ik samen met Ina, Khadija, 
Bastiaan en Ed een alternatief op de 
Troonrede gemaakt, onze Loonrede. Omdat 
we niet een Troonrede willen met loze 
plannen van dit kabinet, maar een Loonrede 
waarin mensen hun eerlijke deel van de 
economische groei en grote winsten krijgen.

Een jaar later zien we ook dat het debat 
over rechtvaardigheid langzamerhand 
onze kant op komt. Dat was te zien bij de 
Algemene Beschouwingen, het debat na 
Prinsjesdag. Tijdens dat debat gebeurde 
er iets opvallends. Zo sprak het CDA over 
het belang van volkshuisvesting in plaats 
van woningmarkt. De VVD wilde de rauwe 
randjes van het kapitalisme af vijlen. 
Volgens mij is er een kentering gaande. 
Het neoliberale marktdenken loopt op 
zijn einde. Aan het eind van het debat 
sloot zelfs de volledige Tweede Kamer 
zich aan bij onze oproep: de lonen in het 
grote bedrijfsleven moeten met 5 procent 
omhoog.

Het is hoopvol dat andere partijen zich 
bij onze oproep voor loonsverhoging 
aansluiten. Maar daarmee zijn de lonen 
natuurlijk nog niet gestegen. Dat zullen we 
samen moeten afdwingen. Bijvoorbeeld met 
ons voorstel voor winstdeling, zodat grote 
bedrijven hun gigantische winst niet alleen 
met hun aandeelhouders delen, maar vooral 
met de mensen die het werk doen.  
En natuurlijk blijven we strijden voor een 
hoger minimumloon en betere salarissen in 
de zorg, het onderwijs en bij de politie. 
 
Er moet dus nog veel gebeuren,  
maar een eerste stap is gezet. 
En nu door! Voor een hoger 
loon voor iedereen. Voor 
een eerlijke economie die 
werkt voor ons allemaal. 
Voor een rechtvaardig 
Nederland waarin we 
allemaal ons eerlijke 
deel krijgen.

23 Groot-Brittannië: De échte agenda van Boris Johnson
26 Najaar 2019: Overal luiden de noodklokken 
28 Linksvoor: Johan Koelman is de grote man van de SP

18, 19, 20, 21, 22, 39 Nieuws 30 Brieven  
31 Puzzel  32 Theo
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LOGISCH ALS WAT: als er op jou iets is uitgepro-
beerd en dat mislukt, dan wil je ten eerste 
dat degenen die na jou komen niet hetzelfde 
overkomt. En ten tweede: je wil gecompen-
seerd worden voor de schade die je hebt 
 geleden. De SP ging flink tekeer tegen het 
zogenaamde ‘sociaal leenstelsel’, dat ver-
vanging van de basisbeurs door een lening 
 inhield. Maar toch ging een ruime Kamer-
meerderheid – inclusief GroenLinks, PvdA 
en CDA – in 2015 akkoord met de invoering 
ervan. Weg basisbeurs. Maar de acties van 
de SP en ROOD, zowel binnen- als buiten-
parlementair, hielden aan. Want het liep, 
helaas, precies zoals zij voorspeld hadden. 
Schulden van studenten liepen op tot gemid-
deld 30.000 euro, jongeren zonder rijke 
 ouders gingen uit vrees voor zo’n schul-
denberg helemaal niet meer studeren – en 
degenen die dat wel nog deden gingen gebukt 
onder stress, burn-outs en andere ellende. 
En nu blijken de jarenlange protesten en 
acties alsnog het gewenste effect te hebben. 
Bijna alle politieke partijen, ook CDA, PvdA 
en GroenLinks, willen van het leenstelsel af. 
Conclusie: het leenstelsel is een mislukt poli-
tiek experiment. SP-Tweede Kamerlid Frank 
Futselaar werkt inmiddels aan de herin-
voering van de basisbeurs (zie ook pagina 23). 
En ROOD maakt zich sterk voor compensatie 
van de huidige generatie studenten die nu in 
de schulden zit. ROOD-voorzitter Arno van 

STUDIEFINANCIERING

WIJ ZIJN GEEN 
PROEFKONIJN!
Zestigduizend handtekeningen binnen amper twee  weken, 
tienduizend mensen die willen meehelpen.  
En: driehonderd nieuwe leden. De petitie Wij zijn geen 
proef onijn van ROOD loopt storm.

der Veen: ‘Het gaat om alle studenten die 
onder het schuldenstelsel met hun studie 
zijn gestart en daardoor heel veel geld zijn 
misgelopen. Dan praat je over vier jaar lang 
285 euro per maand als je uitwonend bent – 
en voor thuiswonenden over zo’n 100 euro 
per maand. Wij vinden dat je studenten 
niet kunt behandelen als een soort proef-
konijnen, waarop je een experiment kunt 
uitvoeren. Zo van: goh, wat zou er gaan 
gebeuren als je studenten tienduizend euro 
schuld laat opbouwen? Daarom zijn we de 
petitie gestart.’
‘Je moet je voorstellen: een student die is 
begonnen onder het basisbeurs-stelsel en 
uitwonend is,’ vervolgt hij, ‘heeft bij het 
 behalen van het diploma 13.000 euro meer 
van de overheid als schenking gekregen 
dan iemand die onder het schulden stelsel 
is gaan studeren. Dus het gaat wel over 
 serieuze bedragen. We eisen nu van de 
politiek dit te gaan compenseren. Wat mij 
betreft volledig; dus het hele bedrag dat 
studenten daardoor zijn misgelopen.’

De samenleving als geheel
Maar het gaat niet alleen om de centen. 
Compensatie, jazeker. Maar wat is het 
maatschappelijk perspectief als je jongere 
generaties min of meer uit gewoonte met 
schulden opzadelt? Hoeveel oog voor de 
maatschappij, de wijk of buurt – kortom: 
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Socialisme

“Het socialisme kan niet door de volksmas
sa’s omhelsd worden, als zij niet uit eigen 
ervaring overtuigd zijn van de totale verrot
ting van het kapitalisme. Het kapitalisme 
kan de gerechtvaardigde verlangens van 
het volk niet inlossen, zoals loon naar wer
ken, goede arbeidsvoorwaarden,  behoorlijke 
huisvesting, goede mediese zorg, vrede, 
vrijheid en een gezond leefmilieu.”
22 oktober 1972. Oprichtingscongres  
van de Socialistiese Partij. Spangen,  
Rotterdam.

Partijgenoot en wethouder Peter van Zutphen ver-
telt regelmatig en vol trots – met een glinstering 
in zijn ogen – dat hij een van de oprichters is van 
onze partij. Hij was erbij. De trams zaten vol. Ook 
omdat Sparta en Feyenoord diezelfde dag tegen 
elkaar speelden. In de decennia die volgden, 
vielen de woorden van onze oprichters volgens 
allerlei zogenaamd hippe types uit de tijd. 
Wie het kapitalisme ter discussie stelde, werd 
schaamteloos weggehoond. Maar wie vandaag 
om zich heen kijkt, ziet dat oude woorden een 
nieuwe lading krijgen. Een meerderheid van de 
Amerikaanse jongeren is positief over ‘socia-
lisme’. Zakenblad The Financial Times verscheen 
met een knalgele omslag met de oproep ‘Reset 
 Capitalism’. Het zijn tekenen des tijds! En ze 
komen niet uit de lucht vallen.  
 
Achthonderdduizend huishoudens kunnen de 
woonlasten amper betalen. De zorgpremies 
stegen met bijna 75 procent de afgelopen dertien 
jaar. En de grootste honderd bedrijven wereldwijd 
zijn goed voor 71 procent van de CO2-uitstoot, 
waaronder Koninklijke Shell. Met één biertje op 
een terras betaal je meer belasting dan Shell over 
de miljardenwinst in Nederland. De lonen stegen 
de afgelopen decennia nauwelijks, de winsten 
extreem. Niet voor niks wil de FNV een verhoging 
van het minimumloon met 40 procent naar  
14 euro per uur.  
 
Woorden alleen zijn niet genoeg, wisten onze 
oprichters.  

“Massale en voortdurende aktie voor 
deze redelijke verlangens, zijn de beste 
leerschool om te ontdekken hoe deze ver
langens wel ingelost kunnen worden…” 

Socialisme is geen heilstaat, maar een per-
manente strijd voor rechtvaardigheid en redelijke 
verlangens. Hup 14 euro! Hup Nationaal  
ZorgFonds zonder eigen risico. Hup energie-
rekening-verlagende renovatie van alle  
woningen!   
 
Hup socialisme. 

Ron Meyer
voorzitter SP

de medemens – heb je nog als je uit pure 
noodzaak alleen nog maar bezig bent met 
het aflossen van die schulden? En mis-
schien erger nog: wat als iedereen dat 
uiteindelijk maar normaal gaat vinden? 
Arno van der Veen: ‘Uiteindelijk gaat het 
ook om hoe je naar de samenleving als 
geheel kijkt. Als je de nieuwe generaties 
constant in de schulden duwt, dan voor-
kom je daarmee dat jonge mensen kritisch 
gaan nadenken over de wereld waarin 
ze leven. Mensen zullen minder solidair 
met elkaar zijn en dat heeft effecten op de 
samenleving als geheel. Als het enige waar 
je de dertig jaar na je studie mee bezig bent 
is zorgen dat je die schulden afbetaalt, dan 
ben je niet bezig met jezelf ontplooien. Niet 
met omkijken naar de mensen om je heen. 
En dus ook niet met je afvragen: hoe kómt 
het eigenlijk dat ik in de schulden zit? En 
hoe zit dat eigenlijk, dat er mensen zijn die 
heel veel winst maken over de dingen die 
ik doe? Nee, je bent vooral bezig met de 
vraag hoe je uit die schulden moet komen. 
Het resultaat is een samen leving die stopt 
in ontwikkeling en stopt met kritisch na-
denken. Tegen dat idee strijden we en deze 
petitie is daar een voorbeeld van.’ 

Zelf studeert Arno van der Veen technische 
bestuurskunde, aan de TU Delft. ‘Ik ben be-
gonnen in het laatste jaar dat de basisbeurs 

nog bestond. ‘Ik merk dat de mensen die 
na mij zijn gaan studeren heel veel last 
hebben van deze problematiek. Er heerst 
een enorme prestatiedruk. Overal moet 
je zo snel mogelijk doorheen; je bent niet 
meer bezig met nadenken.’ 

Inmiddels toert ROOD door het hele 
land, met tien lokale actiebijeen-
komsten. Diverse grote studentensteden 
worden aangedaan. ‘We willen studen-
ten mobiliseren door te vertellen wat 
dat schuldenstelsel precies betekent. En 
afspreken hoe we er samen voor gaan 
zorgen dat we niet alleen die hand-
tekeningen hebben, maar dat er ook 
daadwerkelijk wat gaat gebeuren. Dus 
dat we die compensatie en die nieuwe 
basisbeurs ook echt gaan binnenhalen. 
Samen met de SP-afdelingen en ROOD-
groepen die de straat opgaan, om de 
petitie nóg groter te maken en toe te 
werken naar een moment om af te gaan 
dwingen wat we willen.’ •
 
tekst Rob Janssen
illustratie Nenad Mećava

Onderteken de petitie op sp.nl/proefkonijn

‘Je bent vooral bezig 
met de vraag hoe je uit die 
schulden moet komen’

5TRIBUNE oktober 2019
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GEEN TROONREDE, MAAR LOONREDE

Jaar op jaar beloofden de kabinetten-
Rutte op Prinsjesdag een stijging 
van de koopkracht. Maar ondanks 
de economische groei en stijgende 
bedrijfswinsten bleven onze lonen 
achter. Omdat het tijd is voor ons 
eerlijke deel, lanceerde de SP dit jaar 
de Loonrede.

HET VOORAF LEKKEN van de Miljoenennota is, 
naast natuurlijk de hoedjesparade en cere-
moniële koetsrit, een traditie die onlosma-
kelijk verbonden is geraakt met Prinsjes-
dag. Politiek commentatoren buitelen over 
elkaar heen om als eerste de koopkracht-
voorspellingen te presenteren. En al sinds 
2014 krijgen Nederlanders in september 
steevast de belofte voorgeschoteld dat zij de 
economische groei eindelijk zullen voelen 
in hun portemonnee. 

Een week voor Prinsjesdag bleek echter 
dat de rooskleurige voorspellingen van 
twee jaar geleden bij lange na niet zijn 
gehaald. Volgens het Centraal Bureau voor 
de Statistiek (CBS) steeg de koopkracht in 
2018 slechts met 0,3 procent – de kleinste 
stijging sinds de economische crisis in 
2013. Maar bijna de helft van de Nederlan-
ders kon van het beschikbare inkomen zelfs 
minder kopen dan het voorgaande jaar. Hoe 
kan dit, als het goed gaat met de economie 
en er juist banen bij komen? Volgens Peter 
Hein van Mulligen, hoofdeconoom bij het 
CBS, is de beperkte stijging van de lonen de 
voornaamste oorzaak. Zo wordt voor 2020 
een loonstijging van zo’n 2,5 procent voor-
speld, terwijl vakbond FNV al sinds vorig 
jaar pleit voor 5 procent.

Geen woord over lonen
Toch werd over die achterblijvende lonen 
met geen woord gerept in de Troonrede 
die Koning Willem-Alexander op de derde 
dinsdag van september uitsprak. ‘Dit ter-
wijl de kosten voor de boodschappen, huur, 
energie, zorg en kinderopvang wel zijn ge-
stegen. Dat is niet rechtvaardig’, reageerde 
SP-leider Lilian Marijnissen. 

Terwijl de lonen onder de kabinetten-Rutte 
achterbleven, kregen aandeelhouders wel 
een groter deel van de koek. Zij kregen 
tien miljard euro meer van de winst 
dan de mensen die er hard voor hebben 
gewerkt. Mensen zoals dakdekker Ed, die 
de Loonrede samen met verpleegkundige 
Ina, schoonmaakster Khadija en student 
Bastiaan voordraagt in het spotje dat de SP 
voor Prinsjesdag lanceerde (zie kader). ‘Ik 
krijg het komende jaar 3 procent loonsver-
hoging, maar de kosten van het dagelijks 
leven blijven ook stijgen. Zo gaat ieder jaar 
mijn huur flink omhoog. Ook ben ik steeds 
meer kwijt aan zorgpremie, het eigen risico, 
boodschappen… Zelfs tv-kijken wordt duur-
der’, vertelt Ed.

‘Fatsoenlijk’?
Traditiegetrouw worden de Prinsjesdag-

plannen twee dagen lang zorgvuldig 
ontleed tijdens de Algemene Politieke 
Beschouwingen. Marijnissen liet geen kans 
onbenut om de regeringspartijen te vragen 
wanneer de werkenden eindelijk hun 
eerlijke deel kunnen verwachten. ‘Geen 
prettige ontwikkeling’, noemde VVD-leider 
Klaas Dijkhoff het achterblijven van de lo-
nen in een tijd dat de aandeelhouders juist 
gigantisch profiteerden. Maar een moreel 
oordeel is makkelijk verkondigd. Dat bleek 
ook afgelopen zomer, toen premier Rutte 
voor een zaal vol VVD-leden verkondigde 
dat de werkvloer meer moet meeprofiteren 
van de stijgende winsten. 

Het voorstel van Marijnissen om de daad 
bij het woord te voegen, door bijvoorbeeld 
het minimumloon en de salarissen in 
de publieke sector te verhogen, legde de 
premier twee dagen na Prinsjesdag zonder 

TIJD VOOR 
ONZE TIEN 
MILJARD!
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TROONTELEFOON:  
NIET ALLEEN DE KONING  
AAN HET WOORD 
Na de troonrede door de koning, opende de SP de 
lijnen van de troontelefoon: om te horen wat de 
mensen van de plannen van het kabinet vinden. 
Kamerleden en fractiemedewerkers noteerden de 
reacties. Natuurlijk stond ook SP-fractievoorzitter 
Lilian Marijnissen mensen te woord. Zij kon 
meteen de volgende dag hun geluid al laten 
doorklinken tijdens de Algemene Beschouwingen 
in de Tweede Kamer. 

blikken of blozen naast zich neer. Want de 
lonen in de publieke sector ontwikkelen 
zich ‘fatsoenlijk’, aldus Rutte. Vertel dat 
maar eens aan het ziekenhuispersoneel en 
de docenten die moeten vechten voor extra 
collega’s. ‘Wij zitten hier elke dag te praten 
over vragen als: goh, wat kunnen wij nou 
toch doen om meer zorgverleners te trek-
ken? Nou, begin eens met ze fatsoenlijk te 
betalen’, reageerde Marijnissen. 

‘Regering heeft veel mooie praatjes’
Toch werd de jaarlijkse debatmarathon 
afgesloten met een eerste succes in de loon-
strijd. Alle partijen schaarden zich namelijk 
achter de oproep van Marijnissen dat de 
lonen in het bedrijfsleven met 5 procent 
omhoog moeten. Maar voordat we de groei 
van de economie eindelijk terug gaan zien 
in onze portemonnees is meer nodig. Zoals 

een hoger minimumloon, betere salarissen 
in de publieke sector, maar ook een aandeel 
in de bedrijfswinsten voor werknemers. 
Voorstellen heeft de SP volop – het is vooral 
een kwestie van de druk opvoeren. 

Voor Ed, naast dakdekker ook vakbonds-
activist, is de tijd van enkel praten in ieder 
geval voorbij: ‘De regering heeft veel mooie 
praatjes. Kijk naar Rutte die de werkenden 
duizend euro beloofde. Uiteindelijk is het 
aan het gewone volk om in actie te komen. 
Zelf sta ik altijd op de barricades, al is 
mijn salaris niet eens zo slecht. Van mij 
mogen er wel hardere acties komen. De tijd 
van flyeren en gevulde koeken uitdelen is 
geweest.’ •

tekst Lesley Arp
foto Maurits Gemmink

loonrede
Leden van de Staten-Generaal,

De economie groeit.
Daar hebben we allemaal hard voor gewerkt.
Iedereen heeft zijn steentje bijgedragen.
Maar niet iedereen heeft zijn eerlijke deel gekregen.
De lonen van mensen stegen nauwelijks.
Maar de kosten van onze energierekening, kinderopvang,
boodschappen en de huren, stegen wél.

Bijna de helft van de groei, waar we allemaal hard voor
werken, komt nu terecht bij de allerrijkste één procent.
Dat is niet rechtvaardig. En dat moet veranderen.
Want het geld voor hogere lonen is er gewoon.
Tijdens de regeringen Rutte zijn de winstuitkeringen
aan aandeelhouders veel harder gestegen dan de lonen.
Stelt u zich voor dat u uw eerlijke deel hiervan had gehad.

Dat is 10 miljard euro niet naar winsten aan de top,
maar naar lonen.
Dat is 10 miljard euro niet naar aandeelhouders,
maar naar de mensen die ervoor hebben gewerkt.
Het is tijd voor rechtvaardigheid.
Het is tijd voor een samenleving waarin je genoeg kunt
verdienen om je kinderen een goede toekomst te geven.
Het is tijd voor een eerlijk loon voor iedereen.
Het is tijd dat wij ons eerlijke deel opeisen.
Het is tijd voor onze 10 miljard.

TIJD VOOR 
ONZE TIEN 
MILJARD!
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ACTIVIST OP  
SCOOTMOBIEL
Hans van der Veer is een bekend SP-gezicht. Waar de 
partij verschijnt, duikt hij op – en valt hij op als een  
onmiskenbare SP’er met het hart op de tong. Actievoeren 
zit hem in het bloed. Zelf grotendeels gekluisterd aan 
scootmobiel en rolstoel, zet hij zich vol vuur en met een 
grote feitenkennis in voor de gelijke behandeling van 
mensen met een beperking.



9TRIBUNE oktober 2019



10 TRIBUNE oktober 2019

HANS VAN DER VEER (74) woont samen met zijn 
zoon Stefan in een portiekflat in Amersfoort. 
Driehoog wel te verstaan. De vier trappen 
vormen voor hem geen onoverkomelijke 
hindernis. Hij kan ze weliswaar alleen met de 
grootst mogelijke moeite nemen, maar maakt 
daar geen punt van: ‘Dat is goed voor mijn 
conditie.’
Hij denkt alleen in mogelijkheden. Barrières 
zijn er om te overwinnen. ‘Of ik mezelf zielig 
vind? Doe niet zo raar. Ik ben een normaal 
mens en doe zoveel mogelijk zelf. Mijn 
handicap is hooguit onhandig. Ik heb hulp 
nodig, nou en… Als ik dat niet zou accep-
teren, maak ik mezelf en mijn omgeving 
kapot. Daar schiet niemand iets mee op. Ik 
doe alles stapje voor stapje en zie wel waar 
ik strand. Dat maakt me sterk. Het voelt als 
een overwinning als ik mijn zelfredzaamheid 
weer eens een beetje opkrik.’ 

De paden op, de lanen in
Als Hans ’s morgens rond zes uur wak-
ker wordt, heeft hij zijn computer binnen 
handbereik. Hij neemt eerst het nieuws door 
en wordt daarna door Stefan geholpen met 
wassen en aankleden. ‘Ik kan gelukkig wel 
nog zelfstandig naar het toilet.’ In de kleine 
woning zijn vier telefoons beschikbaar voor 
een optimale communicatie. Stefan slaapt op 
de vliering. Hij is fulltime mantelzorger van 
zijn vader en ontvangt daar een vergoeding 
voor. Met daarbij alleen een AOW-uitkering 
is het geen vetpot in huize Van der Veer. 
Maar ook daarover zul je Hans niet horen 
klagen: ‘Wij redden het met passen en meten 
en slim boodschappen doen.’

Zijn favoriete supermarkt bevindt zich op 
zeven kilometer afstand, in Amersfoort-
Noord: ‘Daar hebben ze brede gangpaden en 
kan ik mij gemakkelijk bewegen.’ Hij rijdt er 
op zijn scootmobiel naartoe, met Stefan op 
de fiets in zijn kielzog, zoals vader en zoon 
heel veel uitstapjes maken. Hans trekt er ook 
geregeld alleen op uit, de paden op, de lanen 
in. ‘Ik kom graag in de natuur en heb er geen 
zin in om de hele dag thuis te zitten kniezen. 
Stefan is een echte huismus. Ik moet er wel 
goed op letten dat ik niet ergens met een lege 
accu kom te staan.’

De scootmobiel, met daarop goed zichtbaar 
stickers en de vlag van de SP, is uitgerust met 
een dashcam en een extra sterke lamp aan de 
voorzijde: ‘Dan zien ze mij tenminste in het 
donker.’ De smartphone gebruikt hij om te 
navigeren. Hans heeft alles zelf aangeschaft. 
‘Via de gemeente kreeg ik een afgedankte 
scootmobiel. Dat ding hield er voortdurend 
mee op. Ik heb ’m weer ingeleverd. Daar 
kreeg ik een hoop commentaar op. Het was 

de bedoeling dat ik er zeven jaar mee zou 
doen. Nou, daar had ik geen zin in, dus heb 
ik er zelf eentje gekocht. Buiten de Wmo om. 
Voor 2900 euro, een rib uit mijn lijf. Daar 
keek die ambtenaar vreemd van op. Ik op 
mijn beurt vond het raar dat ze me aan het 
contract wilden houden. Europese regel-
geving maakt het mogelijk om een over-
eenkomst meteen te ontbinden als er sprake 
is van een wanprestatie.’

Naar het College voor de Rechten  
van de Mens
Hans van der Veer maak je niks wijs, hij weet 
zijn weg te vinden in de wereld van regels 
en voorschriften. Hij kent zijn rechten en 
laat zich niet afschrikken door de instanties. 
Die vaardigheden, plus zijn doorzettings-
vermogen, maken van hem een geschikte 
pleitbezorger voor mensen met een 
beperking of een chronische ziekte. Vraag 
dat maar eens aan de vervoersmaatschappij 
Keolis Nederland, dat overigens in Franse 
handen is en waaronder Syntus valt. Keolis 
verzorgt openbaar vervoer in Gelderland, 
Overijssel, Utrecht en Almere. In de provin-
cie Utrecht rijden de bussen van Syntus en 
daar hebben Hans en zijn lotgenoten slechte 
ervaringen mee.

Nadat hij keer op keer geen gehoor vond bij 
Syntus nam Hans contact op met het College 
voor de Rechten van de Mens om bij dat 
orgaan maar liefst zes persoonlijke klachten 
te deponeren over het gedrag van buschauf-
feurs en de inrichting van de bussen. Hij 
maakte het mee dat hem de toegang tot de 
bus werd geweigerd, dat hij geen assistentie 
kreeg bij het in- en uitstappen, dat de bus-
bestuurder zonder bij zijn halte te stoppen 
doorreed en dat hij werd gediscrimineerd. 
Bovendien nam Syntus zijn kritiek niet  
serieus. Het College hamerde op de Wet 
 gelijke behandeling en stelde Hans na 
onderzoek en overleg met Syntus op alle 
punten in het gelijk, op de vermeende  
discriminerende bejegening na.

Syntus betwistte de door Hans geschetste 
situaties niet en voerde als verweer de 
korte voorbereidingstijd na de overname 
van de concessie aan (de door de provincie 
verleende vergunning om er als enige bedrijf 
het openbaar vervoer te verrichten). Door 
de haast zou Syntus gebruik hebben moeten 
maken van het busmaterieel en personeel 
van de vorige concessiehouder. Hans: ‘Een 
buitengewoon slap verweer, mag ik wel zeg-
gen. Syntus beweert dat de betrokken bus-
chauffeurs op hun gedrag zijn aangesproken. 
Dat zal wel, denk ik dan, maar ik heb nooit 
iets vernomen van Syntus. Ook niet na de 

uitspraak van het College. Maatregelen om 
het vervoer van gehandicapten te verbete-
ren zijn niet genomen. Ze trekken zich er 
gewoon niets van aan en schepen je af met 
een nietszeggend mailtje.’

Chauffeurs staan onder druk
Hans wil niet uitsluitend met de vinger naar 
de buschauffeurs wijzen. ‘Zij staan voort-
durend onder druk en moeten hoe dan ook 
hun rijtijden halen. Daarom rijden ze vaak 
ook zo hard en slaan ze soms een halte over, 
vooral als er ouderen of mensen zoals ik 
staan te wachten. De chauffeurs geven dit 
ook toe. Een oplossing zal pas dichterbij 
komen als de busondernemingen struc-
turele veranderingen doorvoeren. Uitein-
delijk is het allemaal weer een kwestie van 
geld. Maar daar mogen en kunnen wij geen 
genoegen mee nemen. De politiek is aan zet, 
maar ik krijg de indruk dat ze in Den Haag 
‘ons soort mensen’ alleen maar lastig vin-
den. Alsof Artikel 1 van de Grondwet en de 
Wet gelijke behandeling er niet toe doen als 
het gaat om mensen die slecht ter been zijn, 
in een rolstoel zitten of blind of doof zijn.’

Zelf neemt Hans van der Veer inmiddels de 
bus niet meer. Met zelfspot: ‘Ik blijf er niet 
achteraan rennen.’ Met een actieradius van 
zestig kilometer brengt zijn scoot mobiel 
hem meestal waar hij moet zijn. Als de 
afstand te groot is, bijvoorbeeld als hij weer 
eens in Den Haag moet zijn of met Stefan op 
vakantie gaat (‘ik ben dol op de Wadden’), 
neemt Hans de trein. Dat gaat uiteraard niet 
zomaar: ‘Je moet instaphulp aanvragen maar 
ik moet eerlijk zeggen dat de NS dit goed 
regelt. Je kunt als dat nodig is, tot een half-
uur voor vertrek bellen. Helaas kan dit wel 
alleen op de grotere stations. Dat niet alle 
perrons even hoog zijn, maakt het extra las-
tig. En dan krijg je op het spoor ook nog eens 
te maken met verschillende vervoerders, al 
is dat niet altijd een nadeel. De vloeren van 
de treinen van Connexxion bevinden zich 
op precies de juiste hoogte, dan rol je zo het 
perron op.’

Hufterig gedrag
Hans mag dan zelf niet meer met de bus 
 reizen, hem bereiken wel klachten van 
andere passagiers met een beperking. ‘Ik 
blijf een vinger aan de pols houden en waar 
mogelijk help ik mensen op weg. Ja, ik mag 
graag de regelneef spelen.’

De toegankelijkheid van gebouwen laat 
dikwijls nog te wensen over: ‘Met de over-
heidsgebouwen zit het in het algemeen wel 
goed, maar in winkels en de horeca krijg ik 
regelmatig de indruk dat ze niet op ons zit-
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ten te wachten. Er is voor mij nog genoeg om 
voor te strijden, hoor.’

Op het gedrag van ‘de medemens’ kan Hans 
weinig invloed uitoefenen. ‘Ik ben mondig 
en laat me niet in een hoek drukken. Ook ik 
word weleens gepest en agressief benaderd. 
Vraag me niet waarom, het is gewoon zo.  
Gelukkig doen de meeste mensen aardig 
tegen ons, maar vanzelfsprekend is het alle-
maal niet. Ik weet niet waarom sommigen zo 
verbeten op ons reageren. Misschien moeten 
ze hun frustraties kwijt en zien ze ons als de 
zwakkeren. Ik kan je op een briefje geven dat 
ze dat niet bij mij moeten flikken, al ben ik 
intussen wel drie keer overvallen. Dan slaan 
ze een arm om je heen en ben je machteloos. 
Het liep gelukkig telkens goed af, ik heb 
geleerd van me af te bijten en ik ben voor 
niemand bang. Maar nogmaals, waar dat 
hufterige gedrag vandaan komt… Uit on-
macht wellicht, omdat wij onhandig zijn en 
zij niet doorhebben hoe je daarmee omgaat. 
Terwijl het zo simpel is: wij zijn normale 
mensen, er is niks geks aan ons, behalve dat 
we niet meer kunnen lopen of zien.’

Veel geld weggehaald
Bij Hans van der Veer sloeg het noodlot 
zes jaar geleden toe. Bij een klusje in huis. 
De toen al gepensioneerde elektricien viel 
van een ondeugdelijk trapje en brak een 
ruggenwervel. Daar kwam later nog een elf 
uur durende hartoperatie (het inbrengen 
van een nieuwe aorta) overheen: ‘De artsen 
zeiden van tevoren dat de overlevingskans 
nihil was. Maar ik durfde de gok te wagen, ik 
vertrouwde op mijn ijzeren wil. Na de  

ingreep hoorde ik iemand vragen waar 
 meneer Van der Veer lag. ‘Hier ben ik,’ 
riep ik: ‘Ik ben er nog.’ Zo heb ik altijd in 
het leven gestaan. Optimistisch en met 
een opgeruimd gemoed. Natuurlijk moest 
ik een traantje laten toen ik in de rolstoel 
belandde, totdat ik besefte hoe belangrijk 
ik mijn bewegingsvrijheid vond. Ik besloot 
toen alles, maar dan ook alles eerst zelf te 
proberen voordat ik er eventueel iemand bij 
zou roepen. Het is ook een voordeel dat je 
vanuit deze positie kunt relativeren.’

Over het grootste verlies in zijn leven, de 
dood van zijn destijds hoogzwangere vrouw, 
praat Hans liever niet. Veel meer dan ‘een 
verborgen hartfalen’ wil hij er niet over 
kwijt. Liever praat hij, de activist op de 
scootmobiel, over de politiek in het alge-
meen en de SP in het bijzonder. ‘Strijdvaar-
dig ben ik zeker, dat mag je best zo stellen.  
Ik kan behoorlijk fanatiek zijn als het nodig 
is. Ik ga met plezier mee met de klopclub 
hier in Amersfoort, ik mag graag een praatje 
maken en de opvattingen van de SP toe-
lichten. Ik zit bij de SP omdat voor de partij 
iedereen gelijkwaardig is en gelijke kansen 
verdient. Bij de SP worden gehandicapten 
niet over het hoofd gezien, hoewel de fractie 
in Den Haag de standpunten over mensen 
met een beperking best nóg wat nadruk-
kelijker naar voren kan brengen. Er wordt 
veel geld bij ouderen en gehandicapten 
weggehaald. Dat ligt natuurlijk niet aan de 
SP, integendeel. Daarom moeten we blijven 
vechten voor onze idealen, zodat we meer 
invloed op het beleid kunnen uitoefenen.’

Spreekuur
Voorlopig moet Hans het rustig aan doen. 
Van de zomer heeft hij een nieuwe knie ge-
kregen. De revalidatie gaat niet zonder slag 
of stoot en gaat met veel pijn gepaard.  
In de knusse woonkamer staat een home-
trainer: ‘Om de conditie op peil te houden en 
de spieren te versterken.’ Het rechterbeen 
zal er nooit meer beter op worden, links kan 
er mogelijk nog wel wat kracht bij. ‘En als 
het met de benen helemaal niks meer wordt, 
mogen ze wat mij betreft eraf; weg ermee. 
Dan doe ik het wel met kunstbenen, dan kan 
ik tenminste nog iets.’

Hans komt met enige regelmaat in het 
ziekenhuis en houdt dan op de eerste 
verdieping in een kamertje ‘spreekuur’ 
voor patiënten die hun hart willen luchten 
of ergens mee zitten waarmee hij hen kan 
helpen. De koffie is er gratis. Hans, vrijwel 
altijd gestoken in een T-shirt of sweater met 
SP-logo, helpt zo nu en dan ook letterlijk 
een lotgenoot op weg. Zo trof hij laatst een 
blinde man op het station. Hij zocht het 
juiste perron. ‘Houd mijn schouder maar 
vast, dan breng ik jou er naartoe.’
En zo hielp de lamme de blinde.

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Mensen met een beperking die zich geen raad  
weten met de regelgeving en instanties, of die een 
klacht hebben over ongelijke behandeling kunnen 
Hans van der Veer mailen: verotel.hk@gmail.com

SP’er bindt  
de strijd aan 
met vervoers-
maatschappij
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Staat dit niet allemaal op SPnet.nl?
Alles over het congres is te lezen op  
SPnet.nl – dat is de website voor SP-leden. 
Als je SPnet nog niet eerder hebt bezocht, 
dan moet je een wachtwoord aanmaken.  
Na het inloggen vind je er heel veel partij-  
infor matie. Waaronder de planning, de 
congresstukken en kandidaten.

Wat is een congres?
Het congres is een vergadering van één dag, 
waarop vertegenwoordigers (‘afgevaardig-
den’) van SP-afdelingen samen besluiten 
nemen. De regel is: per 50 leden mag een 
afdeling één afgevaardigde sturen. Ze mogen 
er spreken en stemmen. Congresbesluiten 
moeten nog bevestigd worden door de 
partijraad – de vergadering van afdelings-
voorzitters, die vier keer per jaar bijeen-
komt; dat betekent dat die laatste iets hoger 
staat in de SP-democratie. In de praktijk is 
dat verschil er niet en wordt een SP-congres 

DOE MEE
Op 14 december houdt de SP congres: het vierentwintigste, 
oftewel XXIV. Hoe meer leden zich daarmee bemoeien,  
hoe beter. Maar hoe en wat en wanneer?

gezien als een uitgebreide, bijzondere 
partijraad. Wie er wel eens geweest is, of er 
een verslag over heeft gelezen in de Tribune, 
weet dat er ook altijd aandacht is voor 
muziek, bijzondere SP’ers, cultuur (zoals de 
Paul Peters fotoprijs), inspirerende wereld-
verbeteraars (denk aan de Rooie-Reusprijs) 
en gezelligheid. 

Waar gaat het congres over?
Het komende congres gaat vooral over 
het congresstuk Samen vooruit, waarin de 
verkiezingsresultaten worden geanalyseerd 
en lessen worden getrokken voor wat betreft 
hoe de SP georganiseerd is. Het concept is 
geschreven door een commissie, benoemd 
door de Partijraad. ‘Concept’, want de leden 
gaan erover. Jij dus.

Hoe bemoei ik me met het congresstuk?
Goede vraag! De discussie in het congres 
is de afsluiting van de discussie in de 

partij. Nu al hebben lokale SP-afdelingen 
vergaderingen gehouden over het concept-
congresstuk. Daar konden leden er al over 
meedenken. Een deel van die leden gaat als 
afgevaardigde naar de regioconferenties, 
die plaatsvinden op 5 en 12 oktober. Die zijn 
per provincie georganiseerd. De aanwezigen 
delen hun analyses met elkaar en met de 
congrescommissie. Op basis van de discus-
sies in de afgelopen ledenvergaderingen en 
die in de regioconferenties, gaat de congres-
commissie het congresstuk aanpassen. Het 
nieuwe concept wordt dan op 8 november 
op SPnet.nl gezet.

In november organiseert je SP-afdeling weer 
een ledenvergadering. Daar besluiten de 
leden of ze tevreden zijn over de aanpas-
singen. Zo niet, dan kunnen ze voorstellen 
doen, waarover op het congres wordt ge-
stemd. Ook kiezen de leden afgevaardigden 
voor het congres. Wil je ernaartoe, dan moet 

SAMEN 
VOORUIT

XXIV SP-congres • eerste concept 13 september 2019
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DOE MEE MET DE SP-DEMOCRATIE

je dus zorgen dat je tijdens deze ledenverga-
deringen afgevaardigd wordt. Als je daar nog 
vragen over hebt, kun je contact opnemen 
met je afdelingsvoorzitter. 

Op het congres wordt toch een nieuwe 
voorzitter en nieuw partijbestuur 
gekozen?

Nee, niet helemaal. Op het congres wordt 
de uitslag van die verkiezingen bekend-
gemaakt. Het kiezen gebeurt eerder. 

Waarom niet gewoon op het congres?
Na de partijbestuursverkiezingen in 2015 
gaven veel leden en afdelingen aan dat ze 
graag álle leden (in plaats van alleen de 
 congres-afgevaardigden) de mogelijkheid 
geven om te stemmen voor partijbestuurs-
leden. Bij de vorige verkiezing is dat 
ingevoerd. Nu kunnen alle leden stemmen, 
op afdelingsvergaderingen in november. De 

resultaten worden ver zameld en op het 
congres bekendgemaakt.

Op wie kan ik stemmen voor 
het partijbestuur?
Wacht even, dat is een heel verhaal. Men-
sen die zich deze zomer bij de kandidaten-
commissie hebben gemeld, zijn in principe 
verkiesbaar. Die commissie heeft op basis 
van de gesprekken een voorstel gedaan. 
Uiteindelijk heeft het huidige partijbestuur 
op basis daarvan een voordracht gedaan; 
een lijst van 11 algemeen bestuursleden, 
een voorstel voor de voorzitter en een 
voorstel voor de algemeen secretaris. Dit 
zijn de voorgedragen kandidaten. Maar 
ook hier geldt: de leden beslissen.

Mensen die níét zijn voorgedragen, 
kunnen namelijk zeggen: ik wil dat de 
leden ook op mij kunnen stemmen. Dan 
handhaven deze mensen hun kandidatuur. 

SAMEN 
VOORUIT

XXIV SP-congres • eerste concept 13 september 2019

Ze hebben tot 21 oktober de tijd om dat aan te 
geven.

Dus de vraag ‘op wie kun je stemmen’ is pas ná 
21 oktober helemaal te beantwoorden. Nu al 
staan de voorgedragen kandidaten op SPnet.nl. 
Niet-voorgedragen kandidaten voor bestuurs-
functies worden op SPnet.nl 
gepresenteerd zodra zij besluiten hun kandi-
datuur te handhaven. Allemaal onder ‘Verkie-
zing partijbestuur’.

Ik ken niet iedereen.  
Hoe moet ik dan kiezen? 
Voor voorzitterskandidaten wordt een aantal 
landelijke  bijeenkomsten georganiseerd waar 
zij zich kunnen presenteren en waar leden 
vragen kunnen stellen. 

30 oktober – Den Bosch
31 oktober - Almelo
5 november - Assen
11 november - Amsterdam
12 november - Amersfoort
Voor actuele informatie, kijk op SPnet.nl

Daarnaast kunnen afdelingen zelf ook 
avonden met de kandidaten organiseren.  

Over voorzitters- en andere kandidaten komt 
er nog meer informatie beschikbaar. Mogelijk 
in de Tribune van november, zeker op SPnet.
nl en misschien nog op andere manieren. Houd 
SPnet in de gaten, de site wordt steeds ge-up-
date als er nieuws is.

Tot slot
Partijdemocratie kan een feest zijn. Er is wat te 
kiezen en hoe meer leden eraan meedoen, hoe 
beter de besluiten die we nemen. We kunnen 
in de SP tegen een stootje (dat krijg je als je 
tegen het kapitalisme moet opboksen); maar 
kritiek leidt pas tot vooruitgang als die kritiek 
ook kameraadschappelijk is. We willen immers 
samen vooruit.
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Op 27 september heeft de grote klimaat-

staking in Nederland plaatsgevonden. Als 

onderdeel van de wereldwijde klimaat-

staking, kwamen in Den Haag tussen de 

20.000 en 35.000 mensen – aangevoerd 

door de jongeren – de eis voor rechtvaar-

dig klimaatbeleid uitdragen. ROOD-

jongeren en andere SP’ers namen Karl 

Marx mee.  

De leus? Klimaatstrijd = klassenstrijd.  

SP-Tweede Kamerlid Sandra Beckerman 

legt uit: ‘Naomi Klein zegt het scherp in 

haar nieuwe boek: Elke maatregel die de 

maatschappij socialer maakt kan de bar-

barij voorkomen. Zij stelt dat we alleen 

succesvol kunnen zijn als we tegen elke 

crisis die het kapitalisme veroorzaakt te-

gelijk strijden: van armoede en ongelijk-

heid tot klimaatverandering. Het huidige 

systeem werkt niet voor de meerderheid 

van de bevolking, dus moeten we op zoek 

naar een nieuw systeem dat wel werkt. 

Nu draaien de armste Nederlanders op 

voor het klimaatbeleid, terwijl de echte 

vervuilers worden ontzien. Wij zetten ons 

in voor Klimaatrechtvaardigheid, zodat 

huishoudens er beter van worden in 

plaats van slechter.’

ALS UW  MACHTIGE ARM HET WIL...
foto Sem van der Wal / ANP
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ALS UW  MACHTIGE ARM HET WIL...
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foto's @JonathanNeale10 / Twitter

foto@ LouieRichardss  / Twitter

foto @tweetwithkieran / Twitter

foto @Greenpeace Suomi / Twitter
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  > INZAMELINGS- 
ACTIE VOOR WAARDIG 
AFSCHEID

In 1996 lanceerde de SP de Rooie 
Reus-prijs. Een eerbetoon aan 
mensen die zich op opmerkelijke 
en gedurfde wijze inzetten voor de 
samenleving, voor behoud van 
solidariteit en tegen maatschappelijk 
onrecht, in Nederland en daarbuiten. 
Mensen zoals de Dirk de Vroome, die in 
de tweede helft van de vorige eeuw in het 
zuiden van het land een reputatie verwierf 
door met humor te strijden tegen groot en 
klein onrecht. Vaak gehuld in een knalrode 
toga, wat hem de bijnaam de Rooie Reus 
opleverde. Eerdere winnaars van de Rooie 
Reus-prijs zijn onder anderen 
televisiemaker Antoinette Hertsenberg 
(voor de reportages van TROS Radar 
over de financiële crisis), het 
Amsterdamse gezondheidscollectief 
voor onverzekerden De Witte Jas en de 
Groninger Bodembeweging. Ken je 
een onverschrokken man, vrouw of 
groep die ook in dit rijtje thuishoort? 
Geef dan uiterlijk 1 november via 
spnet.nl jouw nominatie door. De 
winnaar wordt op het 
vierentwintigste partijcongres 
bekendgemaakt. 

De Tweede Kamer gaat binnenkort 
stemmen over CETA, het handelsverdrag 
van de EU met Canada. Een wurgakkoord, 
constateert de SP. Al in 2016 zei toenmalig 
SP-Europarlementariër Anne-Marie Mineur 
erover: ‘De bedoeling van handelsverdra-
gen zoals CETA en TTIP is om alle 
hindernissen weg te halen die multinatio-
nals ondervinden bij het behalen van zo 
veel mogelijk winst. Dat klinkt goed, tot je 
bedenkt dat ook regels die mens, dier en 
milieu moeten beschermen, gelden als 
hindernissen.’ 
Samen met organisaties als de FNV, 
Foodwatch en Transnational Institute 
organiseert Milieudefensie een e-mailactie 
om twijfelende Kamerleden over de streep 
te trekken en tegen het wurgakkoord te 
stemmen.  
Ga naar de website wijstoppenceta.nl om mee  
te helpen.

  > LAATSTE KANS:  
NOMINATIE  
ROOIE REUS-PRIJS

  > ACTIE TEGEN CETA

?
Slechts 25 jaar was 
Apeldoorner Mark, toen hij 
in augustus uit het leven 
stapte. Alsof het verdriet 
nog niet groot genoeg was, 
kreeg zijn familie kort 
daarop een tweede klap te 
verwerken. Omdat Mark 
vanwege zijn psychische 
ziekte geen uitvaart-
verzekering kon afsluiten, 
moesten zijn nabestaanden 
7000 euro bijeensprokkelen 
voor een waardig afscheid. 
Een crowdfundactie leidde 
al gauw tot het nodige 
bedrag en vele steun-
betuigingen. 
Hartverwarmend, maar ook 
schandalig dat het nodig is, 
noemt SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak dit. Hij 
heeft de regering gevraagd 
niet langer toe te staan dat 
uitvaartverzekeringen 
mensen met een psychische 
aandoening kunnen 
weigeren.

NIEUWSNIEUWS
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Veel schoolkinderen in Rotterdam 
Delfshaven groeien op in armoede. Ze 
gaan zonder ontbijt naar school en vaak 
kunnen hun ouders het geld voor een 
schoolreisje niet missen. Dat blijkt uit 
onderzoek van het Armoedeplatform 
Delfshaven, een initiatief van SP’er Ineke 
Palm (gebiedscommissie Delfshaven) en 
Wendi van Helden (Centrum voor Jeugd 
en gezin). Veel aanbevelingen krijgen 
steun van de wethouder Armoedebestrij-
ding en Schuldenaanpak.

Aan het onderzoek deden 21 van de 24 
basisscholen in Delfshaven mee. Dertien 
scholen schatten dat er armoede heerst 
in de gezinnen van veel van hun leerlin-
gen (30 tot 40 procent) tot zeer veel (50 
tot 80 procent). Wethouder Grauss erkent 
het probleem en wil meedenken over een 
aantal aanbevelingen van het Armoede-
platform. Bijvoorbeeld over een drasti-
sche versimpeling van de gemeentelijke 
subsidieregeling voor ouders die de 
vrijwillige ouderbijdrage niet kunnen 

  > STOP ARMOEDE IN DELFSHAVEN

  > MET DANK AAN DE SP: BELASTINGKWIJTSCHELDING VOOR 1500 AMSTERDAMMERS

foto Basch Fritz / Wikimedia©

betalen. Scholen moeten dat nu steeds 
met individuele ouders regelen. Een 
collectieve regeling, aangedragen door 
schooldirecteuren, zou veel tijd en geld 
kunnen besparen. Zo ook de aanbeveling 
om de schuldhulpverlening spreekuren te 
laten houden op school. Ouders met 
financiële problemen weten vaak maar 
moeilijk de weg naar de juiste instanties 
te vinden. Scholen die armoede bij een 
leerling constateren, kunnen een 
bemiddelende rol spelen tussen de 
ouders en de schuldhulpverlening. De 
wethouder vindt dit een goed idee, omdat 
schulden zo eerder in beeld komen. Nu 
duurt dat nog gemiddeld vijf jaar. De SP is 
blij met het armoedeplatform en de steun 
van de wethouder, want alleen samen en 
van onderop kan de armoede echt 
worden aangepakt. 

NIEUWS

  > ACTIE TEGEN CETA

Zo’n 1500 Amsterdammers met een kleine beurs hoeven 
voortaan geen gemeentelijke belasting meer te betalen. Dit 
maakte het stadsbestuur onlangs bekend. Al jaren vraagt de 
Amsterdamse SP om een betere kwijtscheldingsregeling. 
SP-raadslid Tiers Bakker: ‘De mogelijkheid tot ontheffing is er 
altijd al geweest. Maar veel mensen weten niet van het bestaan 
van de regeling af, of ze lopen vast in de bureaucratie en het 
papierwerk dat erbij komt kijken. Ik ben dan ook blij dat de 
gemeente nu actief mensen is gaan benaderen en de 
procedures voor kwijtschelding heeft versimpeld.’ 
In het najaar van 2018 ontving de SP klachten dat de 
kwijtschelding van de waterschapsbelasting niet goed verliep. 
Mensen die kwijtschelding wilden aanvragen ontvingen 
onterechte aanmaningen en soms zelfs dwangbevelen om tot 
betaling over te gaan. Sinds de SP hierover aan de bel trok lijken 
de ergste problemen achter de rug. Maar omdat er nog steeds 
Amsterdammers zijn die lang moeten wachten tot hun 
kwijtscheldingsverzoek wordt afgehandeld, kaartte Bakker de 
kwestie vorige maand opnieuw aan. ‘Mensen met een kleine 
beurs hebben recht op kwijtschelding, dit geeft ze rust en 
zekerheid’, aldus het SP-raadslid. fo
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Doordat veehouderijen en vervuilende 
bedrijven jarenlang ongehinderd konden 
groeien, kampt Nederland met een groot 
stikstofoverschot. Dat is slecht voor planten 
en dieren in onze natuurgebieden. Om te 
zorgen dat bedrijven strenge Europese 
stikstofregels konden omzeilen, lanceerde 
toenmalig staatssecretaris Henk Bleker in 
2011 een rekenmodel: het Programma 

Aanpak Stikstof, kortweg PAS. Maar in mei 
zette de Raad van State een streep door de 
aanpak, omdat deze in strijd is met 
Europese milieuregels. Met het gevolg dat 
projecten waarbij veel stikstof vrijkomt tot 
stilstand zijn gekomen, waaronder de bouw 
van nieuwe woonwijken. 
De SP vindt het onacceptabel dat broodno-
dige woningbouw vertraging oploopt door 

stikstofregels, terwijl de oorzaken van het 
stikstofprobleem buiten schot blijven. 
Verreweg de grootste bron van stikstof is 
de veehouderij, die bovendien vooral voor 
de buitenlandse markt produceert. Door 
over te stappen naar een kleinere en 
minder intensieve veehouderij sparen we 
de natuur en kan de woningbouw weer 
worden opgepakt.

  > NEDERLAND OP SLOT DOOR STIKSTOF 

foto PIRO4D / Pixabay©

De SP in Zwolle startte een paar maanden 
geleden een onderzoekje naar de nieuwe 
dienstregeling van de bus in Zwolle. Het 
rapport moet nog gemaakt worden, maar 
één bushalte vroeg meteen aandacht: de 
bushalte vlak bij een complex met 
zorgappartementen. Die is 300 meter 
verplaatst. Dat, gecombineerd met het feit 
dat de bus maar één richting op rijdt, maakt 
dat veel oudere bewoners de bus niet meer 
kunnen nemen, of uren onderweg zijn voor 
een boodschapje in het winkelcentrum. 
SP’er Robert Bos organiseerde de boze 
bewoners. Bos: ‘Voor veel mensen van 
tachtig of negentig jaar is 300 meter lopen 
gewoon te ver. Zij zijn nu aan huis 
gekluisterd en dat grijpt diep in de levens 
van deze mensen in. De bus gaat ook nog 

  > BUSHALTE GEZOCHT

maar één kant op en rijdt een veel grotere 
route. Daardoor kunnen bewoners in vijf 
minuten in het winkelcentrum zijn, maar 
duurt de terugreis ruim een uur. Jongere 
mensen lopen dan terug naar huis, maar 
dat is voor deze mensen geen optie.’ De 
actievoerders kloppen aan bij de provincie, 

want die gaat in Zwolle over het ov. Ze 
hebben ook zelf een bushaltebord 
geplaatst op de plek waar die hoort. 
Bovendien hebben ze grote plannen; de 
hoge gemiddelde leeftijd van de activisten 
maakt hen zeker niet minder strijdbaar. 
‘Wordt vervolgd’, zegt Bos dan ook.

NIEUWS
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• SP-Tweede Kamerlid Henk van 
Gerven: ‘De VVD is de politieke tak van 
de tabaksindustrie’

• SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen: 
‘Je betaalt meer belasting voor een rondje 
voor je vrienden op het terras, dan Shell 
over de miljardenwinst die het bedrijf in 
Nederland maakt.’ 
    TV-programma EenVandaag wierp 

de vraag op of deze uitspraak wel klopt 
en kwam na een fact-check tot de 
schokkende conclusie dat het inderdaad 
zo is.

• SP-Kamerlid Peter Kwint: ‘Graag een 
minuut stilte voor de arme televisie-
coryfeeën die het voor minder dan 
180.000 euro moeten zien te rooien.’ 
    Naar aanleiding van de opmerking van 

Jort Kelder dat Eva Jinek een 
kinderachtig salarisje krijgt.

  GOED  
GEZEGD

Honderdduizenden mensen vragen geen zorgtoeslag aan, veelal omdat ze bang zijn dat 
ze het jaar erop veel terug moeten betalen. Van alle mensen die er recht op hebben, laat 
ongeveer 14 procent de toeslag liggen. SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink: ‘Het gaat in 
totaal om honderd miljoen euro die niet terechtkomt bij de mensen die dit geld goed 
kunnen gebruiken. De Belastingdienst weet precies wie dit zijn, dus waarom krijgen zij dit 
geld niet gewoon alsnog overgemaakt? Ze hebben er toch recht op?’ Zo moeilijk moet dat 
niet zijn, legt Hijink uit: ‘De Belastingdienst rekent mensen tot op de euro af als er te veel 
zorgtoeslag is ontvangen. Dan moet het omgekeerde ook kunnen. Wie geen toeslag heeft 
aangevraagd maar er wel recht op had, moet dit bedrag alsnog overgemaakt krijgen.’

De SP heeft voorstellen ingediend om winstuitkering in de zorg te verbieden. Dit om te 
zorgen dat onderaannemers niet via schimmige constructies en bv’s geld uit de zorg 
kunnen wegtrekken en om te voorkomen dat de Wet Normering Topinkomens kan worden 
omzeild. Onlangs bleek namelijk uit onderzoek dat zorginstellingen hoge winsten maken 
en dat geld voor zorg niet naar zorg gaat. Zeker 85 zorginstellingen hebben in 2018 
verdacht hoge winsten behaald, winsten die oplopen tot soms wel 50 procent. ‘Terwijl veel 
gemeenten noodgedwongen moeten bezuinigen op de jeugdzorg en ouderenzorg blijkt 
dat de top van de zorginstellingen wegloopt met miljoenen winst en dat dit geld niet naar 
de zorg gaat. Daar is dat geld niet voor bedoeld. Geld voor zorg, moet naar zorg’, zegt 
SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink. In 2016 werd al geschat dat de overheid 1 miljard 
euro zou kunnen besparen op het totaalbedrag van 31 miljard dat naar de zorg gaat. ‘Dat 
bedrag moet natuurlijk naar zorg gaan. Daar is het keihard nodig’, zegt Hijink. 
‘Zorgcowboys die over de ruggen van mensen frauderen en geld verdienen moeten 
keihard worden aangepakt.’ Zorg is geen markt, vindt de SP, en een verbod op 
winstuitkeringen is volgens Hijink dan ook broodnodig.

De jongeren van ROOD in Groningen zijn 
met skatersgroep Rollend Groningen de 
strijd aangegaan voor goede skate-voor-
zieningen in de stad. De foto’s op de 
actiesite tonen link uitstekende ijzeren 
punten, dreigend ogende gaten in de 
grond en vermolmd beton op de bestaan-
de skateparkjes. Skaters houden best van 
risicovolle trucs, maar het hoeft nou ook 
weer niet per se tot verwondingen te 
leiden. In juli was er al een bijeenkomst en 
werden er acties aangekondigd. ROOD-
woordvoerder Bram Dingelstad: ‘Het is 
jammer om te zien dat de gemeente geen 
geld wil vrijmaken voor een van de 
belangrijkste culturen wereldwijd. Zeker nu 
het skateboarden een Olympische sport 
wordt, is het tijd voor een flinke investering 
in een groot nieuw skatepark in Gronin-
gen.’ Met een wedstrijd vóór het Groningse 
stadhuis, waar maar liefst zeventig skaters 
en BMX’ers (crossfietsers) op afkwamen, 
vroegen de jongeren aandacht voor hun 
pleidooi. Een succesvolle aftrap van een 
jongerencampagne die meteen al op 
rolletjes loopt.

  > ZORGGELD IS NIET VOOR COWBOYS

  > KEER ZORGTOESLAG AUTOMATISCH UIT

  > SPORTIEVE ACTIE VOOR 
VEILIG SKATEPARK
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Er is onrust over de dreigende 
negatieve rente; bijna alle 
pensioenfondsen komen erdoor in de 
problemen en moeten 8 miljoen 
pensioenen verlagen. Sparen dreigt 
zo dus geld te gaan kosten in plaats 
van dat het je geld oplevert. SP-
Tweede Kamerlid Renske Leijten 
beantwoordt drie vragen over 
negatieve rente en de gevolgen van 
het beleid van de Europese Centrale 
Bank.

  > NEGATIEVE RENTE? WABLIEF?
> Wat heeft het beleid van de 
Europese Centrale Bank met de lage 
rente te maken?
‘De instelling die gaat over al het beleid 
dat te maken heeft met de euro heet de 
Europese Centrale Bank. In de 
afgelopen jaren heeft de Europese 
Centrale Bank, om de economie te 
stimuleren, heel veel geld in het 
Europese financiële stelsel gepompt. 
Inmiddels wel zo’n 2600 miljard. Een 
astronomisch bedrag dus. Vanaf 

november komt daar elke maand 20 
miljard bij. Daarnaast hebben ze onlangs 
de rente verlaagd. Dat zorgt ervoor dat 
multinationals en aandeelhouders 
gigantische winsten kunnen maken.’

> Wat zijn de gevolgen van dit beleid?
‘Vooral de banken profiteren van al dat 
geld dat in het financiële stelsel wordt 
gepompt. Gewone mensen profiteren 
daar niet van. De gevolgen van die 
renteverlaging van de ECB zijn 
gigantisch voor mensen met spaargeld 
of mensen op zoek naar een betaalbare 
woning. Inkomens gaan niet omhoog en 
de pensioenen gaan omlaag.’

> Wat moet er volgens de SP 
gebeuren?
‘De SP roept op de negatieve rente op 
spaargeld te verbieden; zoals in België, 
het Verenigd Koninkrijk en de VS. Niets 
staat ons in de weg om een negatieve 
rente te verbieden. Zorg er daarnaast 
voor dat er weer nieuwe betaalbare 
woningen bijgebouwd worden; en zorg 
ervoor dat de verlagingen van 8 miljoen 
pensioenen niet doorgaan.’
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Onder grote belangstelling is afgelopen 
zomer in Ottersum, gemeente Gennep, de 
biologische stadstuin Down to Earth 
geopend. Initiatiefnemer en SP-raadslid 
Fake Mulder verbouwt er biologische 
groenten en aardappelen en wil mensen 
met een afstand tot de arbeidsmarkt een 
keus bieden. Mulders zoon Sjoerd vormde 
de inspiratiebron voor de biologische stads-
tuin. Mulder: ‘Sjoerd heeft het syndroom 
van Down en ik wilde dat hij een keus zou 
hebben: werken in een fabriekshal of 
werken op het land, in de buitenlucht.’ 
Inmiddels kozen er al meerdere mensen 
die in de sociale werkvoorziening werken 
voor dat laatste en Fake Mulder mikt 
uiteindelijk op een man of 25. De rust, de 
natuur, de buitenlucht en de beleving 
daarvan; het zijn termen die vaak vallen 
onder de mensen die de stadstuin bezoe-
ken – en onder degenen die er werken.

  > GEZONDE KEUS
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HEEFT BORIS
ZE WEL ALLE ZEVEN 
OP ’N RIJTJE?

Zeven stellingen, zeven reacties van 
een kenner. Daarmee proberen we 
een vinger te krijgen achter de ogen-
schijnlijk chaotische en onnavolg-
bare strategie van de Britse premier 
Boris Johnson. Hij is natuurlijk een 
vriend van het grote kapitaal en hij 
zet de democratie buiten spel. Maar 
is hij ook getikt? Of wordt hij enorm 
onderschat? 
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D
e strategie van 
Boris is dom, 
riskant en  

(zelf)destructief 

‘Laat ik vooropstellen dat ik dat-
gene wat er nu allemaal rondom 
de Brexit gebeurt absoluut dom 
vind. Dom en rechts. En het 
duurt nu al drie jaar. De Belgen 
zijn nog sneller! Maar zonder 
gekheid: voor Boris en de zijnen 
is er geen risico. Het risico ligt 
bij de rest van de bevolking van 
het Verenigd Koninkrijk. Hij 
weet dat een deel van de arbei-
dersklasse hem zal aanvaarden 
als er een Brexit plaatsvindt. 
Waarbij ik persoonlijk vind dat 
een no-deal desastreus zou 
zijn. Velen benoemen ook het 
risico op het uiteenvallen van 
zijn eigen Conservatieve Partij. 
Maar dat kun je ook over Jeremy 
Corbyn zeggen, want de meeste 
Labour-leden zijn helemaal 
geen socialisten. En Labour kan 
de verkiezingen niet winnen 
zonder Schotland (relatief links, 
maar ook pro-EU, –red.). Maar 
het centrum van de financiële 
macht ligt in Engeland en de  
Tories zijn de vertegenwoor-
digers daarvan. Dus niet van de 
reële, echte economie, maar van 
de financiële economie. Kijk, 
het is mogelijk dat een deel van 
de Tory-stemmen naar de Libe-
ral Democrats gaat. Niet naar 
Labour onder Corbyn, omdat 
hij een socialist is. Toch hebben 
de Tories momenteel een grote 
voorsprong in de peilingen. Wat 
mij overigens zeer verbaast. 
Maar goed, zowel Boris als 
Corbyn willen hun partijen niet 
de vernieling in helpen, maar 
transformeren. Dat is altijd 
een risico. Waarom Boris dan 
alles lijkt te riskeren voor een 
no-dealscenario? Omdat dat de 
enige manier is waarop hij een 
groot deel van de stemmen uit 
de arbeidersklasse kan winnen.’ 

Hier in Nederland wisten 
we het allemaal meteen. Die 
Britten snappen het allemaal 
niet als ze voor de Brexit 
stemmen en Boris (oftewel 
premier Boris Johnson) is een 
chaotische, zelfingenomen 
clown. Lagerhuis-voorzitter 
John Bercow werd zelfs 
een ster in de Nederlandse 
media, omdat wij het hier 
toch zo koddig vinden hoe 
hij ‘Order!’ roept als het hem 
te rumoerig wordt tijdens 
plenaire debatten. Maar is dat 
niet een beetje kinderachtig, 
weten we het wel écht zo 
goed? In Groot-Brittannië 
gaan dingen nou eenmaal 
anders dan hier in ons land. 
Zou het misschien kunnen 
dat de Britten wél heel goed 
weten wat ze willen? En is 
het voorstelbaar dat Boris in 
het kader van een achterlig-
gende agenda de ene slimme 
zet na de andere doet? 
‘Boris is slim’, zegt de Brit 
Steve McGiffen. Hij was 
docent internationale poli-
tiek aan de American Gradu-
ate School of International 
Relations and Diplomacy in 
Parijs en werkte namens de 
SP in de fractie van Verenigd 
Links in het Europees Parle-
ment. De Tribune legt hem 
zeven stellingen voor.

B
oris heeft zichzelf  
helemaal klem  
gemanoeuvreerd

 
‘Dan moet je kijken naar wat 
zijn doelen zijn. Wel, zijn doel is 
het dienen van de belangen van 
de financiële sector. Voor die 
sector is er geen probleem. Het 
is  namelijk geen Britse indus-
trie; het is een internationale 
industrie met centra in Londen, 
New York en Frankfurt. En in de 
cloud, online dus. Toegegeven, 
Boris’ strategie is link. Maar 
de bevolking stemde voor een 
Brexit. Komt die er niet, dan 
gaat het fout. En tegen degenen 
die een tweede referendum 
willen zeg ik: die kunnen de 
Brexit-voorstanders opnieuw 
winnen. In die zin denk ik dat 
Boris weinig keus heeft. Hij 
heeft steeds gezegd: er komt een 
Brexit. Het probleem is alleen 
Noord-Ierland. Ik denk dat daar 
een oplossing voor gevonden 
wordt.’

E
en no-deal zal 
leiden tot de 
economische  

ondergang van het 
Verenigd Koninkrijk 
 
‘Ik ben geen econoom, maar ik 
sluit niet uit dat de problemen 
die het Verenigd Konink-
rijk zou gaan krijgen bij een 
 no-deal overdreven worden. 
Ik bedoel maar, ik kan me  
her inneren dat er voedsel in 
de schappen van de Britse 
supermarkten lag toen het 
Verenigd Koninkrijk nog 
geen lid van de EU was. En 
zouden er wel grote tekorten 
aan voedsel en medicijnen 
ontstaan, dan zal dat Boris en 
zijn kliek zelf niet rechtstreeks 
raken. Het zou hem stemmen 
kunnen kosten, dat wel.’

ORDER, ORDER!  
BREXIT
in juni 2016 koos 51,9 procent van de stemmende  
Britten voor vertrek uit de Europese Unie. Over het 
hóé van het uittreden uit de EU is veel discussie, al  
jaren. De onderhandelingen met de EU over afspra-
ken ná uittreding leverden niets op waarmee het 
Britse parlement akkoord kon gaan. 

EEN PAAR BEGRIPPEN

foto archief Steve McGiffen



25TRIBUNE oktober 2019

H
et Brexit-circus 
is een afleidings-
manoeuvre om de 

afbraak door te zetten 
van de publieke sector, 
met name van de zorg

‘Dat zie ik niet zo. Ja, de NHS 
(National Health Service, 
het Britse publieke zorgstel-
sel, –red.) wordt bedreigd; een 
Tory-regering zal de NHS altijd 
bedreigen. De Tories willen dat 
hun vrienden in de Verenigde 
Staten er geld aan kunnen 
verdienen. Ze willen over zorg 
 spreken in termen van efficien-
cy. Dat kennen jullie in Neder-
land ook. Maar voor de NHS 
maakt het geen verschil of het 
Verenigd Koninkrijk lid is van de 
EU of niet. Het is een Britse  
organisatie, de grootste werk-
gever in het land en die wordt 
al vele jaren bedreigd doordat 
men delen ervan wil priva-
tiseren. Hoe dat gestopt kan 
worden? Niet door in de EU te 
blijven, maar door de strijd van 
de arbeiders- en middenklasse. 
Die hebben namelijk in de jaren 
tachtig al ontdekt hoe duur het 
werd als ze een private ver-
zekering moesten gaan kopen. 
De NHS functioneerde uitste-
kend en heeft bijvoorbeeld het 
leven van mijn stiefzoon gered. 
Hij had een zwaar ongeval, de 
ambu lance kwam binnen tien 
minuten en hij verbleef drie 
maanden in het ziekenhuis.  
Het kostte ons geen cent.’ 

D
e Brexit-fratsen 
van Boris tonen 
aan dat het neo-

liberalisme definitief 
failliet is

‘Nou, dat hangt af van wat je 
denkt dat het neoliberalisme 
probeert te bereiken. In Groot-
Brittannië worden de rijken 
steeds rijker en de armen steeds 
armer. Dit terwijl vitale,  
publieke diensten worden 
verkocht aan de hoogste bieder. 
Naar mijn mening heeft dat 
neoliberalisme dus groot succes 
gehad! Vergeet niet dat Boris 
niet afhankelijk is. Hij heeft 
de brexiteers en de arbeiders-
klasse, waarvan de meerheid de 
Brexit wil, aan zijn zijde. Plus 
de belangenbehartigers van 
de Amerikaanse economie en 
ook nog eens mediamagnaat 
Rupert Murdoch. Dat is heel erg 
gevaarlijk. Die Murdoch heeft 
de meerderheid van de Britse 
media in handen. En die media 
zijn zó rechts, nog veel rechtser 
dan vroeger. Zelfs de BBC. Toen 
ik nog student was – en dat was 
toch echt niet voor de Eerste 
Wereldoorlog – was er bijvoor-
beeld een goede krant voor de 
arbeiders: de Daily Mirror. Die 
was niet revolutionair, maar wel 
links. Dat is er nu niet meer. Het 
media-landschap heeft grote 
invloed op hoe mensen denken.’

B
oris wil uit de 
EU omdat hij 
lonkt naar een 

verregaande handels-
overeenkomst met de VS

‘Ja, maar de EU streeft een 
soortgelijke overeenkomst na: 
CETA. Dat is een vergelijkbaar 
verdrag, waar Amerikaanse 
bedrijven gebruik van kunnen 
maken via de Canadese achter-
deur. Even terugkomend op dat 
neoliberalisme: de Tories waren 
historisch gezien nooit een ideo-
logische partij, tenminste niet tot 
Thatcher. Nu beheersen pro-
grammatische ideologieën hun 
agenda. Maar als deze ideologie 
puur neoliberalisme is, waarom 
zouden ze dan de EU willen 
verlaten? Als je, terecht, stelt dat 
de Tories ‘de markt’ willen uit-
breiden, kun je ook constateren 
dat het EU-verdrag van Maas-
tricht hetzelfde heeft gedaan. 
Nogmaals: waarom dan de EU 
verlaten? De Conservatieve Partij 
blijft, als altijd, een opportuni-
tische partij.’

B
oris is net als zijn  
Amerikaanse 
ambts genoot  

Donald Trump

‘Hij lijkt een beetje op Trump, er 
zijn vergelijkbare aspecten. Maar 
Boris is niet dom, hij is slim. Hij 
weet dat hij een deel van de ar-
beidersklasse achter zich heeft. 
Ten eerste omdat werknemers in 
het Verenigd  Koninkrijk veertig 
jaar lang slecht behandeld 
zijn en ten tweede omdat er in 
Engeland in feite geen zelf-
bewuste arbeidersklasse meer is. 
Boris kent ook het zogenaamde 
‘centriste’-alternatief: kiezers 
die de conservatieven de rug 
toekeren en op de Liberal Demo-
crats gaan stemmen. De Tories 
zouden graag opnieuw met hen 
gaan regeren, of vinden dat op 
z’n minst aanvaardbaar. Maar 
dat zal moeilijk zijn: de Liberal 
Democrats zijn pro-EU. Maar 
tegelijkertijd ook compleet op-
portunistisch. Wat dan de oplos-
sing is? Mijn oplossing is: strijd. 
Don’t get mad, get organised, zei 
Big Bill Heywood, een Ameri-
kaanse vakbondsleider aan het 
begin van de twintigste eeuw. 
Hebben we nu schoolkinderen 
nodig om ons aan deze waarheid 
te herinneren?’

tekst Rob Janssen
foto Pixabay

NO-DEAL 
Uit de EU stappen zónder zulke afspraken heet 
de ‘no-deal’, of harde Brexit. Maar daarvoor is 
óók geen meerderheid.

BACKSTOP 
Het probleem in Noord-Ierland is de nog steeds 
gevoelige status van de grens met Ierland. Als 
Noord-Ierland – deel van Groot-Brittannië –  
meegaat in de Brexit, komt er weer een harde 
grens met Ierland. Daarom was er een ‘back-
stop’ bedacht; het idee dat wat er ook gebeurde, 
Noord-Ierland sowieso in de douane-unie en  
de interne markt van de EU zou blijven.

‘TORIES’
De bijnaam van (de politici van) de Conser-
vatieve Partij; economisch rechts en cultureel 
conservatief. Premier Boris Johnson is 
partijleider. 

LABOUR
De grote linkse  partij, waarin de linkse vleugel 
onder leiding van partijleider Jeremy Corbyn  
de laatste jaren steeds meer de overhand heeft 
gekregen.

LIBERAL DEMOCRATS
Sociaal-liberalen, vergelijkbaar met D66. 
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Overal in Nederland borrelt en rommelt het. 
Stakers en demonstranten uit uiteenlopende 
sectoren luiden, veelal samen met de SP, de 
noodklok. Grootste gemene deler: zo kan het 
echt niet meer. Een kleine greep uit vele grote 
brandhaarden. 

tekst Rob Janssen

Ze eisen 4 procent meer loon, meer 
medewerkers en betere roosters. Daarvoor 
staakte KLM-grondpersoneel de afgelopen tijd 
regelmatig. Volgens SP-Tweede Kamerlid Cem 
Laçin is het rechtvaardig dat ze dat eisen. Op 
Schiphol stond hij zij aan zij met de stakers. 
En hij weet ’t: het is vervelend voor passagiers 
als vluchten geannuleerd worden. ‘Staken doet 
niemand voor z’n plezier. Maar ik spreek met 
mensen die al 35 jaar op Schiphol werken en de 
werkdruk almaar hebben zien stijgen. Sommigen 
zeggen: als het zo doorgaat, haal ik mijn pensioen 
niet eens meer.’ Ondertussen bleef Schiphol de 
afgelopen jaren maar groeien en nam de werkdruk 
almaar toe. Terwijl KLM-chef Pieter Elbers vorig 
jaar nog een loonsverhoging van 9,5 procent kreeg 
en het grondpersoneel al jaren op de nullijn zit. 
Laçin: ‘Vandaar dat ik tegen getroffen passagiers 
zeg: ‘Richt uw onvrede op KLM. De stakers doen dit 
om ú beter van dienst te kunnen zijn.’
De SP’er riep minister Cora van Nieuwenhuijzen 
op om een rol te gaan spelen in het conflict; de 
regering is immers aandeelhouder van KLM en 
Schiphol. ‘Zij kan de telefoon pakken, Pieter Elbers 
bellen en zeggen dat hij naar de stakers en de 
vakbonden moet luisteren en met meer moet 
komen dan de schamele 2 procent loonsverhoging 
die KLM het grondpersoneel nu biedt.’

‘ ZO HAAL IK MIJN  
PENSIOEN NIET EENS’

KLOKKEN
LUIDERS

NOOD
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Al voor de zomervakanties trokken zo’n 
duizend zorgverleners uit de eerstelijnszorg 
door Den Haag, om aandacht te vragen voor 
hun problemen. En fysiotherapeuten, diëtisten, 
logopedisten, ergo- en oefentherapeuten etcetera 
hebben nogal wat problemen. Regeldruk is er 
eentje van. SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven: 
‘Er heerst een gigantische verantwoordings-
bureaucratie. Alles wat paramedici doen stuit 
op geïnstitutionaliseerd wantrouwen bij de 
zorgverzekeraar.’ Dat leidt in de praktijk tot 
de frustrerende situatie dat anderen – geen 
zorgverleners – bepalen wie uiteindelijk welke 
zorg krijgt. Een ander punt vormen de tarieven 
die de zorgverleners betaald krijgen. Die zijn 
veel te laag, met als gevolg dat de salarissen 
laag zijn en er weinig nieuw personeel in de 
vijver zit. En dat zorgt weer voor meer werkdruk 
bij degenen die overblijven. ‘Veel paramedici 
kunnen nauwelijks meer rondkomen’, weet Henk 
van Gerven. ‘Daarbij komt,’ vervolgt hij, ‘dat 
bijvoorbeeld fysiotherapie niet meer volledig in 
het basispakket van de zorgverzekering zit. Dat 
betekent dat mensen met hoge eigen bijdragen 
geconfronteerd worden. Kortom: de huidige situatie 
is rampzalig voor zowel de beroepsgroep als de 
patiënten. Als SP hebben wij steeds bepleit dat 
zeker fysiotherapie volwaardig in het pakket komt, 
zoals ook het Nationaal ZorgFonds dat voorstelt. 
Bovendien willen we net als de paramedici vaste 
reële tarieven, zoals die zijn vastgesteld door de 
Nederlandse Zorgautoriteit.’ 

Maandenlange wachtlijsten, onnoemelijk 
leed in gezinnen, grote uitval onder 
zorgmedewerkers en ook hier weer: steeds 
hogere werkdruk. Ziedaar de jeugdzorg anno 
2019. Actievoeren deed het jeugdzorgpersoneel al 
veel vaker, maar begin vorige maand geschiedde 
een unicum: de eerste staking ooit in de jeugdzorg. 
Met z’n vierduizenden trokken ze naar Den Haag 
om te demonstreren. Dan weet je dat het menens 
is. En deze ultieme noodkreet uit de jeugdzorg ging 
vergezeld van een alarmbel van de gemeenten. Die 
klagen namelijk over de ernstige tekorten op hun 
begrotingen als gevolg van de stijgende kosten 
voor jeugdzorg. Dat zit zo: in 2015 hevelde het 
kabinet de jeugdzorg over van de provincies naar 
de gemeenten. Op zichzelf misschien niet slecht, 
maar men ‘vergat’ er de bijbehorende zak met geld 
aan te hangen. Waardoor ook voor veel gemeenten 
een ramp dreigt. 
SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink was bij 
de demo. ‘Het was heel intens. De vierduizend 
demonstranten hielden zelfs een minuut stilte: het 
was een zeer indrukwekkende noodkreet.’ Het is 
duidelijk dat er flink geld bij moet; de vakbonden 
spreken van een kleine miljard euro extra. Hijink: 
‘Daarnaast moet er een eind komen aan de 
bureaucratie in de jeugdzorg. Plus dat we van 
de aanbestedingen af moeten.’ Het systeem van 
aanbestedingen leidt ertoe dat gemeenten de zorg 
zo goedkoop mogelijk (moeten) inkopen. Hijink wil 
dat zorgminister De Jonge een reddingsplan voor 
de jeugdzorg op tafel legt. Immers: de eisen van 
de stakers zijn duidelijk en de problemen niet van 
vandaag of gisteren.

Als het om onderwijs gaat, is er qua acties 
en demonstraties eigenlijk bijna altijd 
wel ergens wat te doen. Het leenstelsel, de 
daarmee gepaard gaande renteverhogingen of 
de bezuinigingen in het hoger onderwijs: steeds 
weer trekken jongeren, veelal verenigd in ROOD 
of de Landelijke Studentenvakbond (LSVb), eropuit 
om hun protest te laten horen en zien. Steevast 
schouder aan schouder met SP-Tweede Kamerlid 
Frank Futselaar. Tevreden meldt hij nu dat diverse 
zaken aan het kantelen zijn; waaronder het 
leenstelsel, dat zoals bekend studenten opzadelt 
met een astronomische studieschuld en alle 
gevolgen van dien. De politieke steun voor dat 
zwaar omstreden systeem begint steeds verder 
af te brokkelen en daarom werkt Futselaar 
momenteel koortsachtig aan een initiatiefwet om 
de basisbeurs weer ingevoerd te krijgen. ‘Steeds 
meer partijen keren zich tegen het leenstelsel 
(waaronder GroenLinks en PvdA, die jaren geleden 
het leenstelsel juist hielpen in te voeren –red.)’, 
zegt hij: ‘Maar menigeen wil pas na de volgende 
Kamerverkiezingen de knoop doorhakken. Ik 
wil nu doorpakken, met iedereen die zegt het 
met ons eens te zijn.’ Een succes op dat vlak 
was al eerder binnengehaald: een geplande 
renteverhoging werd, na zwaar protest van zo’n 
beetje alles wat studeert, door onderwijsminister 
Van Engelshoven (D66) ingetrokken. Zodat je 
inmiddels wel kunt concluderen dat dat hele 
leenstelsel in het onderwijs één groot mislukt 
politiek experiment is – waar talloze studenten de 
dupe van zijn geworden. Onder het motto Wij zijn 
geen proefkonijn demonstreerden zij onlangs voor 
compensatie voor de ‘schuldengeneratie’, zoals zij 
zich zien. Terecht! 
En dan zijn er nog de bezuinigingen in het hoger 
onderwijs. Volgens minister Van Engelshoven moet 
er meer geld naar technische studies, waardoor 
er volgens Frank Futselaar minder geld naar talen, 
rechten of psychologie gaat. ‘Al jaren daalt het 
gemiddelde bedrag dat per student beschikbaar 
wordt gesteld door het kabinet. We zien overvolle 
collegezalen, te weinig docenten, enorme werkdruk 
onder studenten en docenten, noem maar op – 
terwijl de broodnodige investeringen uitblijven.’ En 
ook hier weer: massale protesten van studenten, 
wetenschappers en bestuurders, onder meer 
tijdens de opening van het academisch jaar in 
september.

‘ RAMP VOOR  
BEROEPSGROEP  
ÉN PATIËNTEN’

‘ HET WAS  
HEEL INTENS’

‘ BROODNODIGE  
INVESTERINGEN  
BLIJVEN UIT’

En laten we eerlijk zijn: dat geldt net zo goed 
voor het KLM-grondpersoneel, studenten en 
paramedici.
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LINKSVOOR ONZE GROTE MAN UIT BOXMEER

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je SP-lid?
‘In 2013. Sinds de geboorte van onze dochter 
in 2003 was ik actief in de wijkraad, waar ik 
me onder meer inzette voor een buurthuis. 
SP’ers reageerden daarop steevast met: jij 
zou echt SP-lid moeten worden.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Na 25 jaar bij pensioenfondsen gewerkt 
te hebben rijd ik nu koeriersdiensten, in 
Nederland en soms ook internationaal. 
Het bevalt me prima. Ik ben ook mentor 
voor nieuwe chauffeurs en er rijdt wekelijks 
een Syrische vluchteling met me mee. Op 
taalstage, om zijn Nederlands te oefenen. 
Fantastisch vind ik dat.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Duitsland. Het landschap is er mooi en  
afwisselend. De mensen zijn er gastvrij 
en, wat mij ook erg aanspreekt, behoorlijk 
gebrand op hun privacy.’

 › Waarom spreekt je dat zo aan?
‘Vrijheid kan niet zonder privacy. Je moet 

Toen Emile fractievoorzitter 
was in de Tweede Kamer, kreeg 
de SP Boxmeer een mailtje van 
de pers: of ze de grote man van 
de SP konden spreken.  
De afdeling antwoordde:  
bedoelt u onze fractievoor-
zitter of de landelijke? Johan 
Koelman (51) kan er nog altijd 
hartelijk om lachen: ‘Ik ben 
2 meter 4. Mijn vrouw Esther 
steekt ook met kop en schou-
ders boven de massa uit, we 
hebben elkaar ontmoet bij de 
Klub Lange Mensen.’

zelf kunnen kiezen wat je wel of niet met 
anderen deelt. Nu algoritmes berekenen of 
je potentieel ergens van verdacht kan wor-
den, is het risico dat je ten onrechte wordt 
gevolgd en beschuldigd bovendien enorm. 
In Nederland hebben we een belangrijk stuk 
privacy verkwanseld met de ov-chipkaart. 
Vervoersbedrijven verzamelen onnodig veel 
data van reizigers. Er gaat ook veel mis, ik 
heb al menig rechtszaak gevoerd. Niet alleen 
voor mezelf, ik sta ook anderen bij.’ 

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Ik geef niets om geld, echt niet. Ik kan rond-
komen en dat is voldoende. Vroeger had ik 
een stripboekenverzameling, maar die heb 
ik weggedaan. Mijn vrouw is drie keer ern-
stig ziek geweest, echt kantje boord. Als je 
dat meemaakt, dan geef je niet meer om een 
stapel boeken in je kast. Wel kan ik genieten 
van kleine dingen. Een onverwacht cadeau-
tje geven of krijgen op een moeilijk moment, 
daar kan geen verzameling of statussymbool 
tegenop.’
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Na het drukbezochte theater Voor Elkaar, 
in het Chassé Theater (2017), en de 
prachtige voorstelling Het Pauperparadijs, 
in Carré (2018). laat ons Kunst- en Cultuur-
collectief ook dit jaar van zich horen. In 
november komt de indrukwekkende 
voorstelling GAS, van Toneelgroep Jan 
Vos, naar Amersfoort. Omdat we al onze 
leden en vrijwilligers willen bedanken, kun 
je op zondag 17 november voor € 12,50 
naar deze voorstelling.

GAS gaat over de gigantische problemen 
en het groeiende cynisme als gevolg van 
de gaswinning in Groningen. Het verhaal 
staat symbool voor al die plaatsen in ons 
land waar de overheid niet aan de kant van 
de mensen staat, maar aan de kant van 
het grote geld. Dat maakt deze voorstelling 
een absolute aanrader voor iedereen die 
zich in wil zetten voor een rechtvaardige 
samenleving. 

Wanneer  
Zondag 17 november 2019, 15:00-19:30 
inclusief koffie, thee, hapje en drankje
Waar  
Theater Flint in Amersfoort

  > HERINNERING: VOORSTELLING GAS

‘De minister voor Rechtsbescherming, 
beschermt (de toegang tot) het recht niet. 
Ik heb de indruk dat de geluiden vanuit de 
advocatuur hem volledig koud laten. Dat 
iemand met dermate weinig verstand van 
zaken deze functie vervult is werkelijk 
ongelooflijk.’ Dat is het harde oordeel van 
een sociaal advocaat. Een andere stelt: 
‘De kloof tussen rijk en arm wordt steeds 
groter. De plannen van de minister dragen 
er sterk aan bij dat alleen de meer 
draagkrachtige burgers nog worden 
voorzien van goede rechtsbijstand en 
toegang tot de rechter.’ SP-Tweede 
Kamerlid Michiel van Nispen deed 
onlangs onderzoek onder sociaal advoca-
ten, waaraan bijna 1200 van de 7000 
deelnamen. Van Nispen wil met het 
onderzoek de sociaal advocaten een stem 
geven in de Tweede Kamer. Minister voor 
Rechtsbescherming Sander Dekker (VVD) 
scoort een beschamende 2,8 voor zijn 
werk, volgens de geënquêteerden. Van 
Nispen: ‘Een dikke onvoldoende krijgt de 
minister voor Rechtsbescherming, die 

  > SOCIAAL ADVOCATEN GEVEN MINISTER EEN 2,8

precies het tegenovergestelde doet van 
wat zijn titel zou doen vermoeden. Uit ons 
onderzoek blijkt dat bijna alle sociaal 
advocaten zich ernstig zorgen maken over 
de toekomst van de sociale advocatuur. 
Bijna 7 op de 10 advocaten overwegen met 
hun werk te stoppen; 94 procent van de 
advocaten vreest verdere tweedeling en 
meer dan de helft ziet zelfs klassenjustitie 
in Nederland.’

Over de plannen van Dekker zijn zowel de 
sociaal advocaten als Van Nispen niet te 
spreken. Van Nispen: ‘De minister maakt 
een zorgvuldig opgebouwd en goed 
werkend stelsel kapot en hij tuigt een 
nieuw systeem op waar helemaal niemand 
op zit te wachten, behalve dan een paar 
verzekeraars. In plaats van het stelsel te 
laten zoals het is en de vergoedingen voor 
sociaal advocaten te verhogen doet de 
minister precies het tegenovergestelde:  
hij verandert niets aan de vergoedingen, 
maar hij gooit wél het hele stelsel om.  
Ik vind dat eigenlijk te bizar voor woorden.’

Lees het rapport De staat van de sociale 
advocatuur op sp.nl/advocatuur

GAS
Bestel hier je kaarten: https://www.sp.nl/bestel

NIEUWS
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

HUISJESMELKERS
Het verschijnsel van huisjesmelkers tiert 
nog steeds welig. Ik ken een rijtjeshuis 
waar de huisbaas 12 Polen in heeft 
gestopt. Er wordt schande gesproken 
van de overlast die ze veroorzaken en er 
wordt in het gunstigste geval gegniffeld 
over hun buitensporig drankgebruik. 
Hoe anders zouden Nederlanders zich 
onder soortgelijke omstandigheden 
gedragen?! Laat me niet lachen. Tijdens 
de Algemene Beschouwingen viel het 
woord ‘huisjesmelkers’ een paar keer 
maar doorgaans werd er gesproken over 
het onschuldig klinkende ‘beleggers’. 
De politiek toonde zich voornemens 
‘maatregelen’ te gaan nemen. Verder dan 
een halfslachtige belastingmaatregel bij 
het derde huis kwam het niet. Daar zullen 
de dames en heren huisjesmelkers lak aan 
hebben. Als ze die maatregelen niet kunnen 
ontduiken of ontwijken, houden ze nog een 
groeiend fortuin over dat ze over de ruggen 
van hun huurders bij elkaar graaien. Er 

wordt hier een mensenrecht geschonden: 
dat van het recht op een fatsoenlijk en 
betaalbaar dak boven het hoofd voor 
iedereen. Ik hoop dat de SP zich sterk blijft 
maken om deze kwalijke lieden flink aan te 
pakken en die voortdurende schandvlek te 
laten verdwijnen.
Leontine Bal, Boxtel

Eengezinswoning
Daniël de Jongh maakt in Koeiendokter een vaak gemaakte fout. Het is 
eengezinswoning en niet eenSgezinswoning. Ook wordt vaak gesproken 
over mond op mondreclame. Jammer dat er in het basisonderwijs zo 
weinig aan taal gedaan wordt. Ik zat voor de oorlog op een broederschool 
en leerde daar Nederlands in de vorm van ontleden enzovoort. Ben nu  
91 maar vind goed gebruik van het Nederlands nog steeds belangrijk. 
Ton Cox, Vlaardingen

 DE OPLETTENDE LEZER

BRIEVEN
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PUZZEL

De winnaar van de september puzzel 2019 is
E. Nieuwenhuis uit Lieshout. 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 23 oktober naar de puzzel redactie van de Tribune; 
 Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een 
gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSING CRYPTOGRAM SEPTEMBER 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

Horizontaal
3 Bijbels naakt. (12) - 6 Warme wind is nuttig voor nat 
haar. (4) - 8 Louter vrolijjke dieren, daar in de Rotterdamse 
dierentuin. (7) - 11 Weg van de snelweg, richting veiling. (6) 
- 15 Hij is de generaal van de familie. (3,4,3) - 16 Voorwoord 
bij de bevalling. (9) - 17 Min of meer glad- gestreken.  
(6 en 3,3) - 19 Genealogie van bijvoorbeeld den, eik, of 
berk. (8) - 21 Dierlijk deel van muziekinstrument. (4) -  
23 Alle bezoekers kijken in hun boek. (13) - 24 Vrouwelijke 
troefkaart. (3) - 26 Restanten van een muziektoon. (2) - 
27 Kookgerei waarin politieke vuurtjes stilletjes worden 
geblust. (7)

Verticaal
1 Boeren, en Lely natuurlijk. (11) - 2 De grap: afval wordt 
hier weggegooid én opgesloten. (10) - 4 Mokt boven een 
artikel. (3) - 5 Rekenkundig meubelstuk. (5) - 7 Macho 
boerderijdier. (7) - 9 Favoriet speelgoed van de kip? (9) -  
10 Als ze in de war is, is ze een Europeaan. (3) - 12 Schuld 
creërende toezegging. (7) - 13 Landschaaldier is niet 
zindelijk. (8) - 14 Inherent tegenstrijdige voedseltoevoeging? 

O DIE NIEMEN
En wel ‘homoniemen’ ditmaal, woorden die de meer dan één betekenis hebben.  
Het gevraagde woord is telkens herleidbaar uit de Hints. Lees deze (vaak 
cryptische) Hints, die in willekeurige volgorde staan. Plaats de homoniemen op hun 
juiste plek in de Tabel. Breng tot slot de letters die in de vakjes met cijferaanduiding 
staan over naar de ‘Letters’ tabel. Zo vormt u het oplossingswoord, wat u naar de 
redactie kunt sturen. De ‘lange ij’ is één letter. Let op: vaak is dezelfde letter op 
meerdere (cijfer-)plaatsen te vinden. We geven vast een paar posities. Veel plezier!

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2

3 4 5 

6 7

8 9  10  11  

12 13 14

15 16  

17  18 19  20  

21 22

23  24  

25

26 27  

Henry en Lucas, © FLW 2019 

O DIE NIEMEN 

En wel ‘homoniemen’ ditmaal, woorden die de meer dan één betekenis 
hebben. Het gevraagde woord is telkens herleidbaar uit de Hints. Lees 
deze (vaak  cryptische) Hints, die in willekeurige volgorde staan. Plaats de 
homoniemen op hun juiste plek in de Tabel. Breng tot slot de letters die in 
de vakjes met cijferaanduiding staan over naar de ‘Letters’ tabel. Zo vormt 
u het oplossingswoord, wat u naar de redactie kunt sturen.  
De ‘lange ij’ is één letter. Let op: vaak is dezelfde letter op meerdere (cijfer-
)plaatsen te vinden. We geven vast een paar posities. Veel plezier! 

Tabel:

6 3 8
11 3

13 2 5

14
9 10

12
10

7 1 2 10

14 4

Henry & Lucas, © FLW 2019 

Horizontaal:
Opnieuw atmosferisch. /
Eng specimen. /
Slapende vruchtelementen. /
Balsport in de baai! /
Het einde van de burcht. /
Vervoer een brancard. /
Krijg je (niet) als een zeedier huilt. /
Koude adel. /
Vandaag eten we een soort...bank? /

Verticaal:
Stomdronken claxon? /
Om te drinken: breng beker naar hoofd. /
Lichaamsdeel is niet rijk. /
Zieke mestvork. /
Het college geeft advies. /
Schakelt de proef ‘aan’. /
Naar schaap is te jong om kachel te zijn. /
Zangster produceert alarmerend geluid. /
Cirkelvormig juweel. /
Platvis spreekt?! /
Rusten op een zoen. /
Spits leesteken. /   

Hints:

Horizontaal:

Opnieuw atmosferisch. / 
Eng specimen. /
Slapende vruchtelementen. / 
Balsport in de baai! /
Het einde van de burcht. / 
Vervoer een brancard. / 
Krijg je (niet) als een zeedier huilt. / 
Koude adel. / 
Vandaag eten we een soort...bank? / 

Verticaal:

Stomdronken claxon? / 
Om te drinken: breng beker naar hoofd. / 
Lichaamsdeel is niet rijk. / 
Zieke mestvork. / 
Het college geeft advies. / 
Schakelt de proef ‘aan’. /
Naar schaap is te jong om kachel te zijn. / 
Zangster produceert alarmerend geluid. / 
Cirkelvormig juweel. / 
Platvis spreekt?! /
Rusten op een zoen. / 
Spits leesteken. / 

Letters

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14

Horizontaal: 7) Een krappe arbeidsmarkt 12) Begrip 13) Taakverlichting 14) Est 
15) Brandmelding 17) Ekster 18) Zandbak 19) Eigenaar 21) Gemaskerd bal 22) 
Komt tijd komt raad.
Verticaal: 1) Tegenslag 2) Pauperparadijs 3) Opstand 4) Nagalm 5) Sierui 6) 
Lachgas 8) Kern 9) Bevelhebber 10) Slinger 11) Kritiek 16) Addertje 19) Ereboog 
20) Aflaat.

(1,6) - 18 Afgemeten betalen is zoals het hoort. (6)
20 Kat & Kind: beiden lief als ze iets gedaan willen krijgen. (7) - 22 Buis 
geeft op het eind licht. (2, afk) - 25 Wat een waagstuk, de neus. (3)

OPLOSSING SPIRAALTJE
De volgorde van de gezochte woorden in het spiraaltje is:
TegenpartY; YsfabrikanT; TulpenbooM; Mooipraat; tarieven; netwerk; kapers; 
sfeer; rood; dar; re.
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KOM NAAR DE  
LEDENVERGADERING

ACTIEGROEP NIET IN MIJN NAAM

In alle SP-afdelingen worden tussen 13 en  
23 november ledenvergaderingen gehouden. 
SP-leden stemmen over de samenstelling van het 
partijbestuur, denken mee over het congresstuk en 
kiezen afgevaardigden voor het congres van  
14 december.

Het is belangrijk dat ook u probeert hier bij te zijn. 
Zodat alle leden zo veel mogelijk gehoord worden. 
Kijk op de SP-website van uw afdeling voor data, 
of bel iemand van uw bestuur als u vragen heeft.

Weet u niet bij welke afdeling u hoort?  
Gebruik de afdelingenvinder: sp.nl/afdelingen

Met de actiegroep Niet in mijn Naam staat ROOD 
op voor internationale solidariteit. Dit doen we door 
acties en bijeenkomsten te organiseren over actuele 
thema’s. Zo is afgelopen maand de petitie Don’t 
Iraq Iran van www.stopdebommen.nl overhandigd 
aan minister Blok. Daarin wordt Nederland opgeroe-
pen om zich uit te spreken tegen een Amerikaanse 
aanval op Iran. De komende periode gaat de actie-
groep met uiteenlopende acties aan de slag om de 
beweging in Nederland tegen oorlog en onderdruk-
king verder op te bouwen. Ben jij lid van ROOD?  
Mail naar rood@sp.nl als je wil meedenken of -doen!



COLUMN

DE SP ZET ZICH IN VOOR MENSELIJKE WAARDIGHEID, GELIJKWAARDIGHEID EN SOLIDARITEIT

IN DIT NUMMER

Stikstof
Wat is nou het échte probleem?

6

Voorzitterskandidaten
Dit zijn ze 

11

Het zorgbuurthuis
…en een accordeonist speelt 
liedjes van vroeger

20

Den Haag
Krimi op het stadhuis

26

Actueel 
‘Sancties tegen Turkije nodig’

4

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Stop de  
permanente oorlog 

15  Aangenaam: 
 De kandidaten voor het partijbestuur
25 Argentinië: 
 Nieuwe hoop voor Latijns-Amerika?
28  Linksvoor: 
 Arina Amma is actief in twee afdelingen  tegelijk

16, 17, 18, 19, 29 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  32 Theo
 

Als klein meisje zat ik thuis op de bank. CNN 
stond aan. Het scherm was helemaal zwart, met 
de bekende titelbalk van CNN met hoofdletters. 
Af en toe zag je een groen lichtje. De wereld kon 
live meekijken hoe een oorlog werd gestart. De 
groene lichtjes waren de bommen die vielen. 
Wat ik me nog goed herinner is het gevoel van 
machteloosheid. Het feit dat er daar waar de bom 
viel misschien ook wel een meisje thuis op de 
bank zat voelde zo ontzettend machteloos.
 
Datzelfde machteloze gevoel overviel mij weer 
toen ik hoorde dat Turkije op illegale wijze 
Noordoost-Syrië was binnengevallen. Zoveel 
mensen op de vlucht, verdreven van huis en 
haard. Zoveel gruwelijke oorlogsmisdaden. Zoveel 
onschuldige slachtoffers. En dat alles om de 
Koerden te breken. De Koerden die met gevaar 
voor eigen leven de IS-barbaren hebben verjaagd. 
Goed genoeg om als bondgenoot een gezamenlijke 
vijand te bevechten. Daarna genadeloos afgedankt.
 
Internationale politiek is soms onnavolgbaar. Een 
zogenaamde ‘NAVO-bondgenoot’, die een land 
binnenvalt zonder zelf aangevallen te worden. 
Iedereen sprak schande van de invasie van Turkije. 
Partijen buitelden over elkaar heen om Erdogan 
te veroordelen. Maar het blijft vooral bij woorden. 
Harde sancties blijven uit. Het ter discussie stellen 
van het NAVO-lidmaatschap van Turkije blijft uit. 
Op zo’n moment zie je duidelijk dat er ook andere 
belangen meespelen. De VVD durfde zelfs te 
benoemen dat sancties tegen Turkije niet ten koste 
mogen gaan van de Corendon-vakanties. 
 
Inmiddels lijkt er een wapenstilstand te zijn 
bereikt, door een afspraak tussen president Trump 
en Erdogan. Exact dezelfde twee presidenten 
sloten twee weken eerder de deal waardoor 
Erdogan Syrië kon binnenvallen. De uitkomst? 
Turkije krijgt een bufferzone in Noord-Syrië, waar 
Koerden zeer waarschijnlijk niet welkom zijn. Het 
geweld heeft gewonnen, de inwoners van Noord-
Syrië hebben verloren. Syrië is, net als veel andere 
landen in het Midden-Oosten, 
het strijdtoneel van grotere 
politieke machtsspelletjes. 
Door buitenlandse inmenging 
is de oorlog al vele malen 
verlengd. Keer op keer 
worden onschuldige mensen 
daar het slachtoffer van. 
Laten we stoppen met deze 
permanente oorlog. 
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Maar is die verbazing eigenlijk terecht? Nou 
nee, want Turkije voert al langer illegale 
militaire acties uit in het gebied; dit is al de 
derde keer in Noordoost-Syrië. En critici 
wijzen al langer op het feit dat de EU zich 
heeft laten gijzelen door de Turkije-deal 
en economische belangen. In die zin is het 
allemaal weinig verrassend. Wel verrassend 
was dat Trump carte blanche gaf aan  
Erdogan om Syrië binnen te vallen. ‘Een 

TURKSE INVASIE NOORD-SYRIË

‘RELATIES MET TURKIJE HERZIEN’
De inval van Turkije in Noordoost-Syrië heeft velen verbaasd, evenals het besluit van 
de Amerikaanse president Trump om de VS-troepen daar weg te halen. Misschien even 
verbazend is de totale radeloosheid en hulpeloosheid van de EU, maar ook de VN en de 
NAVO. Ondertussen voltrekt zich een enorme humanitaire ramp. 

daad van agressie, volstrekt in strijd met 
het internationaal recht’, zegt SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut. En Trump? Die 
werd vervolgens vreemd genoeg weer kwaad 
op de Turken vanwege de invasie en dreigde 
hun economie te ‘vernietigen’. Het gevolg 
was een oorlogspauze, door Trump gevierd 
als een ‘deal’, om de strijdende Koerden de 
kans te geven het gebied te verlaten. Maar 
even  later trok Trump de dreigementen 

weer in en beschermt hij wel de Syrische 
olievelden. En inmiddels hebben de  
Russen een akkoord met Turkije gesloten, 
dat gezamenlijke controle over Noordoost-
Syrië behelst. Zo doen de grote jongens dat.
Maar Sadet Karabulut wijst op het lot van 
de Koerden en spreekt van verraad: ‘De 
Koerden vochten voor ons allemaal tegen 
IS. Zij werden gesteund door het Westen en 
als dank krijgen ze een mes in de rug. Het 



De Supersamenwerker
 
Charles Robert Darwin. Autodidact en 
 wereldbekend. Leefde van 12 februari 
1809 tot 19 april 1882.

Vraag mensen waar Darwin na al zijn 
zelfstudie om bekend stond en je zult 
survival of the fittest horen. Vraag hen 
vervolgens wat dat betekent en het 
antwoord zal niet zelden samen te 
 vatten zijn met het recht van de sterkste, 
eigenbelang en concurrentie. Natuurlijke 
selectie door brute kracht en egoïsme. 
In de strijd om te overleven wint op die 
manier de sterkste soort.

Die antwoorden zijn niet verrassend, 
maar historisch en wetenschappelijk 
onjuist. Ze berusten op ideologie, niet 
op biologie. De ‘fittest’ zijn namelijk niet 
degenen die het grootst, sterkst en meest 
bloeddorstig zijn, maar degenen die het 
best samenwerken. 

Onze evolutie is veel meer beïnvloed door 
ons empathisch vermogen en ons gedu-
rende miljoenen jaren verworven sociale 
gedrag dan door concurrentie. 

Johan Hoebeke is biochemicus en Dirk 
van Duppen is huisarts en voorzitter 
van Geneeskunde voor het Volk. Ze 
verdiepten zich in een berg aan recent 
wetenschappelijk onderzoek van antro-
pologen, biologen, kinderpsychologen, 
neurowetenschappers en vele anderen. 
Daaruit ontstond het boek De Super-
samenwerker. 

Het boek opent ogen en is een genot voor 
de geest. Het haalt de oeverloos her-
haalde fabel van winnaars en verliezers 
volledig onderuit. Ook al is de neolibe-
rale leugen nog zo snel, de neuroweten-
schappelijke waarheid achterhaalt ’m 
wel. Nog belangrijker: het biedt hoop en 
stemt optimistisch.

Eind november ontvangen we de heren 
Van Duppen en Hoebeke op onze 
partijraad. Lees het boek en laat me via 
ronmeyer@sp.nl weten welke vragen ik 
de heren zeker moet stellen.

 
 
 

Ron Meyer
voorzitter SP
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doel van de Turkse premier Erdogan is het 
opschuiven van de landsgrens met Syrië met 
30 kilometer naar het zuiden, en dat over 
een lengte van 600 kilometer. Dit terwijl de 
Koerdische autonome regio beschikt over 
een eigen leefbaar bestuur, waarin christe-
nen, Koerden en Arabieren samenwerken en 
–leven. Dat heeft juist voor rust in de regio 
gezorgd.’ 

Sancties nu
Nu kun je je de vraag stellen: kan dit al-
lemaal zomaar? Antwoord: nee, maar het 
gebeurt gewoon. De EU en ook de Verenigde 
Naties hebben hun zorgen geuit, de NAVO 
werd naar verluidt niet eens ingelicht over 
de acties van Turkije en de VS. Saillant detail 
is dat beide landen lid zijn van de NAVO. 
Waarmee de bizarre situatie is ontstaan, dat 

de ene NAVO-lidstaat de andere op eigen 
houtje groen licht geeft voor een militaire 
invasie zonder toestemming van de NAVO 
zelf. Bondgenoten zei u? Tal van EU-landen, 
waaronder Nederland, toonden zich on-
gerust en legden Turkije na grote publieke 
en parlementaire druk een wapenembargo 
op. Maar wapens heeft het land, getuige 
de invasie, kennelijk al zat. Economische 
sancties zouden voor de land liggen. Maar 
wat als Turkije de vluchtelingendeal opzegt? 
Met andere woorden: in hoeverre is Europa 
chantabel? Radeloosheid, hulpeloosheid 
alom. 
‘De EU en ook Nederland zitten ermee in 
hun maag’, zegt Sadet Karabulut. Zij bepleit 
persoonlijke, diplomatieke en economische 
sancties. ‘Het is zaak dat de relatie met 
Turkije wordt herzien. Overgaan tot de orde 
van de dag is geen optie. Daarnaast moet 
Turkije uit de NAVO. Goed, de wapenhandel 
vanuit Nederland ligt nu dan weliswaar zo 
goed als stil, maar de afgelopen jaren is voor 
honderden miljoenen geëxporteerd en van 
sancties en herziening van de relatie is nog 
geen sprake.’
 
Trump lijkt met het terugtrekken van de 
troepen uit Noordoost-Syrië een verkie-
zingsbelofte na te komen: minder Ameri-
kaanse bemoeienis in buitenlandse conflic-
ten. Dat mag destijds menigeen als muziek 
in de oren geklonken hebben, maar is de 
VS-president wel zo consistent? Onlangs 
stuurde hij nog duizenden extra militairen 
naar het Midden-Oosten, nota bene naar het 
heilige land van de moslims: Saudi-Arabië. 
En in het geval van Syrië, respectievelijk 
IS, is het van belang om te weten wat de 
oorzaken van de ellende in dat deel van 
het Midden-Oosten zijn. IS is ontstaan als 
gevolg van de illegale interventie in Irak in 
2003, hetgeen duidt op een aanzienlijke ver-
antwoordelijkheid van het Westen voor de 
regio. Om tot een oplossing te komen moet 
volgens Sadet Karabulut internationaal 
recht worden nageleefd en tegen Turkije 
 opgetreden, moeten alle troepen zich uit 
de regio terugtrekken en moet gewerkt 
 worden aan wederopbouw.
Ondertussen voltrekt zich een humanitaire 
catastrofe in Noordoost-Syrië. Vlak na de 
Turkse inval maakten de Verenigde Naties 
melding van zeker 160.000 vluchtelingen 
die zuidwaarts trekken, enkele weken later 
zou het al gaan om 200.000. 
 
tekst Rob Janssen
illustratie Arend van Dam



‘  DE STIKSTOFCRISIS IS HET GEVOLG VAN  WEGKIJKEN DOOR DE OVERHEID’
Plots zit Nederland op slot en lijkt iedereen ineens iedereen in de weg te zitten 
in de stikstof-discussie. Boeren, milieu-organisaties, werkgevers, de woon- en 
bouwsector en uiteraard politici buitelen over elkaar heen. Overeenstemming 
over een brede, maatschappelijke toekomstvisie is nog ver te zoeken. Hoe heeft 
het zo ver kunnen komen? En wat kan er allemaal nog wel in ons land? Beter 
gezegd: wat móét er nu absoluut gebeuren? 

STIKSTOF
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tekst Rob Janssen



‘  DE STIKSTOFCRISIS IS HET GEVOLG VAN  WEGKIJKEN DOOR DE OVERHEID’
DE UITSPRAAK over het stikstofbeleid eerder 
dit jaar is ingeslagen als een bom. De 
Raad van State kraakte het zogenaamde 
Programma Aanpak Stikstof (PAS), aan de 
hand waarvan Nederland dacht gewoon te 
kunnen (door)bouwen rondom beschermde 
natuurgebieden. Niet dus; het beleid blijkt 
in strijd met de Europese regels. Vervolgens 
kwam het advies van de commissie-Remkes, 

die naar aanleiding van de uitspraak 
aanbevelingen deed over de verlening van 
vergunningen in het kader van de stikstof-
problematiek. Conclusie daaruit: heel veel 
dingen kunnen niet meer. Half oktober 
kwam onderzoeksbureau TNO ook nog eens 
met het nieuws dat Nederland per hectare 
de grootste stikstofproducent van Europa is. 
Plus dat we onze reputatie als exportland op 

bedenkelijke wijze eer aan blijken te doen: 
er blijkt drie keer meer Nederlandse stiksof 
in onze buurlanden terecht te komen dan 
andersom. Ook stelde TNO nog eens helder 
dat stikstof voortkomt uit stikstofoxiden 
en ammoniak. Ammoniak is grotendeels 
afkomstig uit mest van de veehouderijen; 
stikstofoxide uit industrie en verkeer. 
En nu? Vijf invalshoeken.
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PAULUS JANSEN  
DIRECTEUR VAN DE WOONBOND

JULES IDING 
AUTEUR VAN HET BOEK ‘AARDE, BOER EN CONSUMENT VERDIENEN BETER’

‘ WE KUNNEN DE VRAAG NAAR WONINGEN  
NU AL NIET BIJBENEN’ 

‘HET PROBLEEM ZIT VEEL DIEPER’

‘IK DENK DAT het advies van de commissie-
Remkes de plank misslaat. Kijk, dat verkeer 
en landbouw de twee grote boosdoeners 
zijn als het gaat om stikstof-uitstoot lijkt me 
evident. Maar wat ik zwak vind in het advies, 
is dat er geen rem komt op de zogenaamde 
locatiegebonden afwegingen. Dus dat je 
op iedere postzegel waar iets gebouwd 
wordt effecten gaat registreren omdat er 
even verderop een natuurgebied ligt. Dat is 
allemaal papieren werkelijkheid, werkgele-
genheid voor adviesbureaus. Dat registreren 
betekent dat het een half jaar of jaar langer 
gaat duren.
Ik stel een andere, veel effectievere benade-
ring tegen milieuschade voor: maatregelen 
nemen aan de bron. Ten eerste: de emis-
siebronnen moeten schoner worden. Dus 
stel dat de emissie (de uitstoot, –red.) in 
Nederland voor een kwart door de industrie 
veroorzaakt wordt, voor een derde door 
de landbouw en voor de rest door andere 
bronnen, dan kan je zeggen: de industrie 
moet gewoon een procent per jaar schoner 

‘DE HUIDIGE DISCUSSIE gaat maar over één 
probleem van de landbouw en helemaal 
niet over de lange termijn. Ik denk dat de 
landbouw in Nederland op een dood- 
lopende weg zit en dat het niet vol te hou-
den is om op deze grote schaal voor de we-
reldmarkt te produceren. Eén aspect wordt 
er in het advies van de commissie-Remkes 
uitgepakt, omdat Nederland stilvalt door 
die stikstof. Maar er is veel meer aan de 
hand. De maatregelen betreffen allemaal de 
korte termijn en komen neer op het plakken 
van pleisters. 
Kringlooplandbouw moet je zeker serieus 
nemen, maar dan moet je wel afspre-

worden. Dat is te vergelijken met de normen 
voor vrachtwagens (de zogenaamde Euro-
normen, –red.); stapsgewijs zijn de emissies 
daarvan kleiner geworden. Dat kun je voor 
alle grote bronnen doen. 

‘Ik vind het geschift’
Bij zowel woningen als kantoorgebouwen 
gaan de emissies al jaren achteruit! Hoe 
komt dat? Omdat we vanaf de jaren tachtig 
al bezig zijn met beter isoleren en sinds een 
paar jaar ook met het aardgasvrij maken van 
gebouwen. En als je overschakelt op zonne-
panelen en een waterpomp, dan produceer 
je geen stikstof meer in je woning. Dus het 
bouwen van nieuwe woningen die aardgas-
vrij zijn, is de beste manier om stikstof in 
stapjes te gaan terugbrengen. Het krankzin-
nige van wat we nu doen, is dat we projecten 
die op dit moment in de pijplijn zitten vertra-
gen of misschien zelfs afblazen omdat een 
of ander adviesbureau zegt: “Ja, maar tijdens 
het bouwen rijden er wat graafmachines en 
vrachtwagens rond.” Dus die emissie vinden 

we zó belangrijk, dat het project niet mag 
doorgaan. Ik vind het geschift. 
Ik vind het prima dat ook de woningbouw 
en de bouw bijdragen aan het terugdringen 
van de missies van stikstof – overigens naar 
rato, want de grootste emissies komen uit 
de veeteelt, de industrie en het auto- en 
vliegverkeer – maar de beste manier is alle 
woningen nog beter isoleren en van het 
gas halen, want dan heb je helemaal geen 
stikstof meer. Namelijk als gevolg van het 
feit dat die huizen er staan! Dan hou je nog 
een klein beetje over van emissie tijdens de 
bouw, ja. Nou, hoe daarmee wordt om-
gegaan is een voorbeeld van hoe perfect 
Nederland is om zichzelf in de problemen 
te brengen. Geen enkel Europees land doet 
het zoals wij. In plaats daarvan moeten we 
zeggen: stapsgewijs aan de bron gaan we die 
emissies terugbrengen en stoppen met dat 
hele gedoe van toetsing op locatie. Stoppen! 
Want het gevaar is dat de hele woningbouw 
op z’n gat komt te liggen. Het aandeel van de 
woningbouw is maar 3 procent in ammoniak 
en 6 procent van de stikstofoxide. Een be-
scheiden deeltje van het geheel dus. En dan 
gaan we die woningbouw dus op slot gooien, 
terwijl we al een probleem hebben om de 
vraag bij te benen. Als je het bekijkt vanuit 
het oogpunt van proportionaliteit – dus: 
de ingreep moet in verhouding zijn tot het 
probleem en wie dat probleem veroorzaakt – 
slaat dit helemaal nergens op.’ •

ken waar je het over hebt. Kijk, je kan de 
kringloop beschouwen op de schaal van 
Nederland. De minister beschouwt het 
op de schaal van West-Europa. Ik denk 
dat wij in Nederland kringlooplandbouw 
moeten hebben op de schaal van de regio, 
de mini-provincie zo je wilt, en dat je moet 
produceren op de schaal van het gezinsbe-
drijf. Dat wil niet zeggen dat er geen grote 
bedrijven kunnen bestaan als gezinsbedrijf. 
Maar je moet de landbouw helpen met de 
omschakeling, en al die Europese subsidies 
inzetten om de omschakeling naar die cir-
culaire landbouw op de schaal van de regio 
te realiseren. 

‘ De les is duidelijk: als je wegkijkt 
van je problemen, worden ze alleen 
maar groter’
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ERIC SMALING  
LANDBOUWKUNDIG ONDERZOEKER  
AAN DE WAGENINGEN UNIVERSITEIT

‘STAPPEN DURVEN ZETTEN’

‘HET PROBLEEM ZIT VEEL DIEPER’

‘IK DENK DAT we op een punt zijn gekomen 
waar we ons moeten afvragen: hoeveel wil 
je nou eigenlijk nog doorgroeien? Schiphol, 
vliegveld Lelystad, de aanleg van nieuwe 
wegen…: moet je op een gegeven moment 
niet zeggen: het is genoeg zo? Oké, je moet 
wel blijven inzetten op woningbouw. Maar 
verder moet je echt naar het openbaar 
vervoer gaan kijken, de landbouw anders 
inrichten en de maximum-snelheid beteu-
gelen. Die stappen moet je onderhand echt 
durven zetten. Op het gebied van mobiliteit 
vind ik de verlaging van de maximumsnel-
heid een goed idee. Maar niet elke snelweg 
ligt ook aan een Natura 2000-gebied. Wat 
nodig is, is dat er veel meer wordt geïnves-
teerd in openbaar vervoer en in goederen-
vervoer via de binnenvaart. En minder in 
autoverkeer. Zolang die stap niet is gezet, 
zijn het toch weer allemaal lapmiddeltjes 
om weer net te kunnen voldoen aan die 
natuurdoelen. 
We moeten echt gaan omdenken nu. De uit-

‘ De landbouw wordt bestuurd door  
vier grote handelshuizen’

Ik vind dat de politiek het helemaal heeft 
laten afweten. Individuele boeren moet je 
niet aanwijzen als de schuldigen; ook hun 
organisaties als de LTO hebben ertoe bij-
gedragen dat deze problemen er zijn. Men 
wil gewoon de werkelijkheid niet onder 
ogen zien. En nu zijn er maatregelen om de 
Natura 2000-gebieden te ontzien, maar on-
dertussen is op het boerenland driekwart 
van de vogels verdwenen. Enorme hoeveel-
heden insecten zijn weg. Dus het probleem 
zit veel dieper dan alleen maar stikstof. Het 
gaat ook over CO2 en over te veel mest in 

de bodem. En nu krijg je het bedenkelijke 
gebeuren dat de cijfers in twijfel worden 
getrokken. 
Zo gaat het al tientallen jaren. Eerst wordt 
het probleem ontkend en als dat probleem 
vervolgens wordt aangetoond worden de 
methodes in twijfel getrokken en uiteinde-
lijk leidt het tot normen, waarvan zal blij-
ken dat we er nog lang niet zijn. Waarna de 
boeren worden overstelpt met weer nieuwe 
regelgeving waar ze stapelgek van worden. 
Kijk nou eens naar wat er op de lange 
termijn moet gebeuren! De landbouw wordt 
bestuurd door vier grote handelshuizen op 
de wereld; zij zijn verantwoordelijk voor 

spraak van de Raad van State wijst ons erop 
dat ons land tjokvol is met mensen, dieren, 
industrie en verkeer. Op een gegeven 
moment kun je dat niet allemaal meer met 
lapmiddeltjes blijven behappen. Hoe dan 
wel? Een voorbeeld: is het niet van de gekke 
dat de laatste tien jaar de prijsverhoging in 
het openbaar vervoer hoger is geweest dan 
voor autoverkeer? Dat is toch een totaal 
verkeerd signaal! Dat geldt op zich voor 
het hele land, maar in de Randstad loop 
je daar het snelste tegenaan. In het hele 
ov-netwerk rondom de grote steden moet 
veel beter geïnvesteerd worden. In Noord-
Holland bijvoorbeeld moet vanaf Amster-
dam naar Almere, Hoorn en Alkmaar een 
snelle lightrail-achtige verbinding komen. 
Dat scheelt je heel veel autoverkeer.

‘We moeten nu echt gaan omdenken’
Kijk, als jij de bevolking gaat opzadelen met 
allemaal maatregelen die te maken heb-
ben met klimaatverandering en stikstof-
uitstoot en je gaat dan wel midden in een 

beschermd natuurgebied een Formule 1 
race organiseren, dan is dat niet serieus te 
nemen. Dan kun je mensen ook niet lastig-
vallen met allemaal isolatie-maatregelen 
aan hun huizen, dat is wat mij betreft niet 
te combineren. Dus ja, het rapport-Remkes; 
ik ben er op zich wel happy mee. Want het 
is tamelijk concreet in wat er nodig is. Maar 
ja, de ministers zullen vrij snel met bijvoor-
beeld de ANWB en de LTO aan tafel zitten 
en dan wordt alles toch weer afgezwakt. 
Maar dat kan nu niet meer. Er moet nu 
echt een knop worden omgezet en niet een 
beetje hier en daar wat worden bijgesteld. Je 
zit nou eenmaal vast aan die natuurdoelen. 
Dan kun je zeggen dat we niet hadden moe-
ten instemmen met die Natura 2000-ge-
bieden. Maar dat hebben we wél gedaan 
en het is ook een Europese verplichting. 
Dat zijn dus je randvoorwaarden. En het is 
terecht dat je de natuur ook haar plek gunt; 
en dat je de rest van de dingen die je doet 
ook afstemt op het behoud van de natuur-
waarden.’ •

het gesleep met voeding, voedingstoffen 
en mest over de planeet: en in hun kielzog 
gaan de ‘buyers’ daarin mee. Denk aan 
Monsanto, Campina, Rabobank, Vion (de 
grootste slachterij van Europa, –red.) . Die 
bedrijven hebben alleen belang bij groot-
schalige landbouw. Het wonderlijke is dat je 
vervolgens ziet dat bijvoorbeeld Vion en For 
Farmers (een veevoedergigant uit Oost-Ne-
derland, –red.) de boerenprotesten aan het 
sponsoren zijn. Ik snap wel dat die boeren 
stapelgek worden en ten strijde trekken, 
maar als we zo door blijven gaan is er geen 
perspectief.’ •

<  Stikstofdioxide-data van de Envisat-satelliet zijn in 2004 tot beeld verwerkt op de 
universiteit van Heidelberg. De grote steden van Europa vallen op, maar zeker ook dat 
Nederland in van de twee sterkst vervuilde gebieden in Europa ligt.
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BERT VAN DEN BERG  
PROGRAMMAMANAGER DIERENBESCHERMING

FRANK FUTSELAAR  
SP-TWEEDE KAMERLID

‘ KUNNEN DIE PROCEDURES  
NIET WAT SNELLER?’ 

‘TRIESTE GESCHIEDENIS’

‘ALS DE COMMISSIE-REMKES adviseert om tech-
nische maatregelen in de boerenbedrijven te 
nemen om de stikstof-uitstoot te verminde-
ren, is het niet uitgesloten dat dierenwelzijn 
het kind van de rekening wordt. Dat ligt 
namelijk aan welke technische maatregelen 
je neemt. Op dit moment is de best beschik-
bare techniek een luchtwasser bouwen aan 
de stal. De luchtwasser is eigenlijk een tech-
niek van de vorige ronde, toen we zure regen 
en ammoniakuitstoot van veehouderijen 
aan het aanpakken waren. Een luchtwasser 
werkt het beste als je de dieren opstalt, in 
de stal zet dus. Dat is bij varkens en kippen 
helaas meestal het geval, maar bij melk-
koeien is het nog altijd zo dat 69 procent van 
de koeien weidegang krijgt en bij de Dieren-
bescherming hopen we dat dat weer meer 
wordt. En bovendien leidt weidegang ook 
tot minder ammoniakuitstoot en minder 
stikstofdepositie (stikstof die vanuit de lucht 
op de bodem neerkomt, –red.). Maar goed, 
een luchtwasser is eigenlijk symptoombe-
strijding.
Er zijn nu allerlei technieken om het pro-
bleem bij de bron aan te pakken. Maar die 
technieken zijn nog niet allemaal officieel 
erkend. Dat betekent dat een gemeente bij 
vergunningverlening kijkt of een bepaalde 
methode of techniek op de lijst staat en 
zegt: sorry, kennen we niet, geven we geen 

vergunning voor. Er is al heel lang discussie 
met het ministerie over de vraag: kunnen die 
procedures voor de erkenning van nieuwe 
systemen niet wat sneller? Want er zijn 
alternatieven voor luchtwassers. 
Een groot nadeel van de luchtwassers uit het 
oogpunt van dierenwelzijn is dat de uitstoot 
van de stal weliswaar schoner wordt, maar 
de lucht in de stal even vuil blijft. Het stinkt 
meestal enorm naar ammoniak in de stal 
en het is niet voor niks dat luchtwegproble-
men het grootste gezondheidsprobleem zijn 
voor varkens en kalveren. Maar ook voor 
de mensen die daar moeten werken is dat 
heel ongezond. Er zijn technieken om mest 
en urine te scheiden en direct de stal uit te 
voeren, maar die geven ‘maar’ 70 procent re-
ductie. En de luchtwassers, als ze tenminste 
goed werken, 85 procent. En zou je dus voor 
de keus komen te staan: milieu of dieren-
welzijn? Dan zeggen wij: als je nou minder 
dierlijke eiwitten eet – en áls je dan vlees, 
zuivel of eieren eet, voor diervriendelijkere 
producten kiest – dán kun je zowel milieu als 
dierenwelzijn dienen. 

‘ Moeten we dan ook maar  
kinderarbeid invoeren?’

Ander aspect: de kanalen van de luchtwas-
sers willen er nog weleens voor zorgen dat 
een stalbrand heel snel om zich heen kan 
grijpen. De kanalen van die luchtwasser 
gaan door een stalmuur heen. Er horen klep-
pen met een brandzekering in te zitten, maar 
die werken niet altijd. Dus als de luchtwasser 

aanstaat dan zuigt hij de lucht uit de stal, 
zodat het vuur aangetrokken wordt. Lucht-
wassers spelen vaak een belangrijke rol in 
het verspreiden van het vuur in een volgend 
compartiment van de stal. 
Een ander advies van de commissie-Remkes 
is het uitkopen van veehouderijen. Van-
uit het oogpunt van dierenwelzijn kun je 
heel eenvoudig redeneren: dieren die niet 
gehouden worden kunnen ook niet in hun 
welzijn aangetast worden. Vaak wordt er dan 
gezegd dat de dieren dan in het buitenland 
gehouden worden. Moeten we dan ook maar 
kinderarbeid invoeren, omdat er producten 
binnenkomen die met kinderarbeid gemaakt 
zijn? 
Wij kijken niet alleen naar dierenwelzijn 
maar sluiten ook de ogen niet voor andere 
aspecten, zoals het milieu en de belangen 
van de boer. De warme sanering (sanering 
met vergoeding/compensatie voor de boer, 
–red.) is een oplossing; er zijn boeren die 
daar erg mee geholpen zouden zijn. Bij-
voorbeeld degenen die graag zouden willen 
stoppen, of zonder opvolging zitten of 
moeite hebben hun bedrijf te verkopen. 
Als zij uitgekocht kunnen worden in een 
warme sanering, dan is dat sociaal gezien 
wenselijk. Maar bij vrijwillig beleid moet je 
maar afwachten welke veehouders er gaan 
meewerken en of je je doelen haalt. En als 
er onvrijwillig gesaneerd moet worden, dan 
heb je in Nederland strenge wetgeving om 
het eigendom te beschermen. Dat gaat ons 
op korte termijn niet helpen.’ •

‘DE STIKSTOF-PROBLEMATIEK is een trieste 
geschiedenis van falen en wegkijken door de 
overheid. Feitelijk is er al zeker sinds de jaren 
tachtig een groot stikstofprobleem. Sterker 
nog, de befaamde ‘zure regen’ van toender-
tijd kwam voor een deel door te veel stikstof. 
De grootste bronnen van stikstof op onze na-
tuurgebieden zijn de veehouderij en het ver-
keer. Nadat er in de jaren tachtig en negentig 
enig succes is geweest in het terugdringen 
van de hoeveelheid stikstof, door katalysa-
toren op auto’s en afname van met name het 
aantal varkens, kwam daar in de jaren 2000 

de klad in. Hoewel de hoeveelheid stikstof op 
onze natuurgebieden nog steeds op schade-
lijk niveau was, wilden verschillende kabi-
netten geen harde keuzes maken. Dus werd 
het probleem steeds weer vooruitgeschoven 
of opgelost met juridische constructies, wat 
het Programma Aanpak Stikstof feitelijk ook 
was. Ondertussen holde de biodiversiteit in 
Nederland achteruit. Nu de rechter eindelijk 
een streep door het beleid heeft gezet zie je 
dat de paniek enorm is. Allerlei maatregelen 
die men vroeger heeft willen uitstellen, zoals 
investeringen in natuur en saneringen in 

de veehouderij, moeten nu heel snel plaats-
vinden. Dat zorgt voor een hoop ophef en 
ook dit kabinet lijkt te proberen moeilijke 
besluiten naar voren te schuiven. De les van 
het stikstof-dossier is echter helder: als je 
wegkijkt van je problemen worden ze alleen 
maar groter. De stikstof-crisis is het gevolg 
van twintig jaar politici die de verantwoor-
delijkheid wegschuiven. Als SP doen wij daar 
niet aan mee.’ •
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‘ KUNNEN DIE PROCEDURES  
NIET WAT SNELLER?’ 

 › Wie is Jannie?
Jannie: ‘Jannie is een vrouw die is opgegroeid op een kleine boerderij 
en die het heel mooi vond om veel buiten te zijn op het platteland. 
Die tegen haar twintigste naar de stad verhuisde en daar ook met 
veel plezier woonde. Ik wilde eerst de veehouderij in, maar ik merkte 
dat ik op die opleiding vooral bezig was met de vraag: hoe maak je 
van een kilo minder voer toch een kilo meer vlees. Dat stond me 
tegen. Het werd milieukunde – dan kun je iets doen wat ertoe doet, 
waar de samenleving wat aan heeft. Ik heb altijd keuzes gemaakt met 
mijn verstand en met mijn gevoel. Ik heb gewerkt bij de provincies 
Gelderland en Groningen en heb naast mijn werk ook andere dingen 
gedaan, als voorzitter van een emancipatiecommissie en voorzitter 
van de bedrijfsledengroep van de FNV op mijn werk. 
Wat me enorm tegenstaat is de individualisering van de samen-
leving. Twintig jaar geleden bedacht ik: dan moet ik niet alleen links 
stemmen maar ook lid worden van de partij die daar zich daar echt 
tegen verzet. Van huis uit heb ik meegekregen: zorg voor recht- 
vaardigheid. Als er iets niet klopt, verzet je er dan tegen. Verder  
denk ik dat ik bekend sta als oplossingsgericht, voortvarend en 
compassievol.’

DUBBELINTERVIEW KANDIDAAT-VOORZITTERS

JANNIE OF PATRICK – DE KEUZE IS AAN U
In november mogen SP-leden een nieuwe voorzitter kiezen. De keuze 
is tussen Jannie Visscher uit Eindhoven en Patrick van Lunteren 
uit Breda. De Tribune stelde beide kandidaten dezelfde vragen, als 
aanvulling op wat er op SP-net te lezen is en op de avonden eind 
oktober en begin november waar leden vragen kunnen stellen.

 › Wie is Patrick?
Patrick: ‘Patrick is zoon van Willem en Wil van Lunteren, een 
wegenwacht- en een thuiszorgmedewerkster. Opgevoed in een heel 
sociaal en warm nest, een heel gelukkige jeugd gehad waarin ik heel 
sociaal bewogen ben opgevoed. Ik studeerde milieukunde. In die tijd 
ontplofte Tsjernobyl, was er zure regen, rivieren waren vervuild, er 
speelde van alles. Ik dacht: daar moeten we echt iets aan gaan doen, 
als we de wereld leefbaar willen houden. Ik heb ook twaalf jaar in de 
natuur- en milieu-educatie gewerkt.
In 2006 ben ik in de Tweede Kamer komen werken, voor de SP. Ik 
ben fractievoorzitter en wethouder geweest in Breda en regioverte-
genwoordiger West-Brabant. Ik heb de ondernemingsraad van de SP 
destijds mede-opgericht – ik hou van practice what you preach: we 
kunnen van alles vinden van de wereld, maar dan moet je dat intern 
ook goed regelen. ’

 › Door wie laat je je inspireren?
Patrick: ‘Ik sprak ooit met Jamie Andrew. Jamie, alpinist, zat tijdens 
een zware storm boven op een berg met een vriend. Die vriend vroor 
dood en hij verloor zijn handen en zijn voeten. Je zou denken: dan 
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is je leven als alpinist over. Hij is vanaf de dag dat hij bijkwam gaan 
trainen: zichzelf leren aankleden, tanden poetsen, eten koken. Ge-
lukkig met hulp van mensen om hem heen. En uiteindelijk, weer met 
iemand anders, die berg op – waar hij bijna doodging. Ik vind dat een 
heel inspirerend verhaal. Met zoveel tegenslag je letterlijk omhoog 
knokken. Dat spreekt me in meer mensen aan, trouwens.’
Jannie: ‘Ik waardeer Jaap van Dijk heel erg. Die was gedeputeerde in 
Groningen. Ik heb jarenlang voor hem gewerkt. Een voorbeeld van 
een bestuurder die gaat voor de inhoud en niet – wat de meeste gede-
puteerden deden – voor de eigen carrière. Een ander goed voorbeeld 
is Najat Toub, een vrouw die ik ken uit Eindhoven. Ze heeft zelf een 
stichting voor opvoedingsondersteuning opgericht en zich omringd 
met mensen van alle mogelijke nationaliteiten, zodat het voor ieder-
een laagdrempelig is. Zelf dus de wereld gecreëerd die ze dacht dat 
nodig was. Ik kon als wethouder zorgen dat ze wat steun kreeg van 
de gemeente, maar zij heeft gezorgd dat het er was.’

In het door de Partijraad aangenomen profiel voor een voorzitter 
staat een aantal gewenste eigenschappen. De voorzitter moet onder 
andere een bindende leiderschapsstijl hebben, mensen van allerlei 
pluimage aantrekken en baanbrekende voorstellen aan de orde stel-
len met oog voor minderheidsstandpunten.

 › Een bindende leiderschapsstijl: hoe ga jij dat doen?
Jannie: ‘Zoals ik dat vaker heb gedaan: als je iets moet oplossen 
of bereiken, dan zoek je de mensen op die het probleem ervaren 
of veroorzaken. Dan samen met die mensen een koers bepalen en 

iedereen in zijn eigen rol erbij betrekken. Dat is mijn stijl. De actie 
in mijn buurt voor behoud van een hortus-tuin is een voorbeeld. 
Er waren mensen met veel geld, die geld stortten voor een goede 
advocaat. Mensen met minder geld organiseerden een sponsorloop. 
Een bejaarde vrouw van in de tachtig kwam gewoon langs en nam 
wat aardbeien mee voor iedereen. Ieder zijn eigen rol. Daar word ik 
heel blij van.’
Patrick: ‘Praat niet over elkaar maar met elkaar. Zorg dat tegenstel-
lingen – vaak zijn het vermeende tegenstellingen – uitgesproken 
worden. Als wethouder Maatschappelijke Opvang had ik te maken 
met felle tegenstanders tegen de komst van asielzoekers. In zaaltjes 
stonden ze woedend tegenover mij. Maar dan ging ik de volgende dag 
langs om met ze te praten. Hier ben ik, je vond gisteren van alles van 
me. Als je met koffie een gesprek hebt, blijkt dat er van alles achter 
zit, dat ze helemaal niks tegen die asielzoekers hebben. Die mensen 
hebben al allerlei problemen, ook met de gemeente. Dan kreeg ik ze 
aan tafel en dan werden het soms de grootste voorvechters van een 
asielzoekerscentrum. Dat is mijn stijl: eropaf. En een beetje humor. 
Dat helpt ook heel veel.’

 › Trekt mensen aan van allerlei pluimage:  
welke pluimages missen we nu?
Patrick: ‘De eerlijkheid gebiedt dat als je van buiten naar ons kijkt, 
je de jongeren en de diverse afkomst te weinig ziet. Nog een andere 
scheidslijn: hoog en laag opgeleid. We spreken nu de hoogopgeleiden 
onvoldoende aan. De SP moet de taal van iedereen spreken.’
Jannie: ‘We missen mensen van buiten die geen SP-lid zijn, maar wel 
ons gedachtegoed ondersteunen. Een voorbeeld, Bob Fosko, die in de 
Tribune zei: ik werd er vroeger bij betrokken, nu is dat afgelopen. We 
hadden dus een creatieve figuur als Bob aan tafel, en nu niet meer. 
Wetenschappers, denkers; ik denk dat we die de afgelopen tijd op 
een te grote afstand hebben gehad.
Maar ook mensen die nadeel hebben van de superkapitalistische 
samenleving en die niet zien dat de SP een oplossing voor ze biedt. Ik 
vond het heel schrijnend dat veel mensen die op de gasbel wonen in 
Groningen, toch bij de laatste verkiezingen stemden op partijen die 
nog harder gas willen boren.
En de mensen die minder last hebben van het systeem, omdat hun 
situatie niet zo slecht is, maar die wel vinden dat het anders moet in 
de wereld. Een tijd geleden lukte  ons dat beter dan nu.’

 › Baanbrekende voorstellen in discussie brengen:  
heb je al iets in gedachten?
Jannie: ‘Idealen concreet maken. Een mooi begin zie je in Amster-
dam: het idee van wooncoöperaties, waardoor je wonen in eigen 
handen neemt, onafhankelijk van beleggers. Wat ik ook wil is met 
mensen van buiten de partij met een langetermijnvisie in een hok 
gaan zitten en brainstormen. Dat zou een mooie start voor discussie 
in de partij kunnen zijn.’
Patrick: ‘Het kan niet zo werken dat meer dan 40 procent van de 
leden zich niet gehoord voelen en dat dan je reactie is dat ze maar 
ergens anders moeten gaan voetballen. Gebruiken we internet, 
zaaltjes, andere dingen om dat beter te organiseren? Ik wil daar de 
leden over horen. 
Naar buiten toe moeten we niet alleen de macht uitdagen, maar ’m 
ook durven pakken als we die kans krijgen.’

 ›  Hoe organiseer je zoiets met oog voor minderheids- 
standpunten?
Jannie: ‘Wat ik zou willen is dat je rond thema’s – zoals het migratie-
beleid bij het Europees verkiezingsprogramma – iets extra’s organi-

‘Jannie Visscher:  
‘ Als er iets niet klopt, 
verzet je er dan tegen’
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seert. Discussiemogelijkheden, platforms, werkgroepen. Dan doe je 
veel meer recht aan de ideeën in de partij. Uiteindelijk moet je een 
keer gaan stemmen en dan gelden de meeste stemmen. Maar op de 
weg ernaartoe kunnen we meer respect voor elkaar hebben.’
Patrick: ‘Wat we nu doen is dat we het in de afdeling bespreken. Dan 
gaat de afdelingsvoorzitter naar de partijraad en zegt daar hoe de 
afdeling erover denkt. Als in veel afdelingen de verhoudingen zo zijn 
dat men met 55 procent voor X is, dan hoor je op de partijraad alleen 
maar X, X, X. Daar moeten we een oplossing voor vinden. Want bij 
besluiten die we nemen moet ook Y overwogen worden. We moeten 
dus gebruikmaken van de mogelijkheden die de techniek nu biedt. 
Maar zeker ook elkaar opzoeken en spreken. De top van de partij 
moet zien dat er een discussie over Y bestaat. 
En tot slot: ook al heb je de meerderheid, stel je wel nederig op ten 
opzichte van de minderheid. Het besluit is genomen, maar je kunt 
wel vragen: wat hebben jullie nodig om mee te doen? ’

 › Welke les uit je SP-verleden wil je toepassen tijdens je  
voorzitterschap?
Patrick: ‘Waar ik het meeste vreugde aan heb beleefd, waar het 
meeste vuur in zat, is als mensen doen waar ze echt in geloven. In 
Breda wilden mensen heel graag een politiek café organiseren. Dan 
kun je zeggen: moeten we in een zaaltje gaan zitten terwijl we schim-
melwoningen moeten bestrijden? Maar dan haken die enthousiaste-
lingen snel af. Wij steunden ze en het werd een fenomeen in Breda. 
Dat hielp onze acties op straat en ook van die energie groeide de SP 
weer. Voed de energie die mensen al hebben dus.’
Jannie: ‘Dat je never ever iets van bovenaf moet droppen. Dat je altijd 
eerst naar de mensen toegaat. Dat betekent niet dat je iedereen zijn 
zin geeft, maar je moet wel naar iedereen luisteren. Als wethouder 
heb ik soms ook slecht nieuws moeten brengen. Als je dat eerlijk 
doet, dan levert het vaak alleen maar waardering op.’

 › Ben je tevreden over het verkiezings-proces, de manier waarop 
de verkiezingen zijn georganiseerd in de partij?
Jannie: ‘Ja, ik ben tevreden. Ik denk dat een ding beter had gekund. 
Op het moment dat het bestuur de voordracht bekendmaakt, dat je 
dan meteen ook de kandidaten die handhaven bekendmaakt, dat 
daar niet zo veel tijd tussen zit. Dat zou ik beter vinden. Ik ben voor 
een eerlijk en gelijk speelveld.’
Patrick: ‘Voor een volgende keer zou ik wel wat dingen anders doen. 
Het partijbestuur doet nu een voordracht. Er wordt een advies aan 
de leden voorgelegd. Als je wat anders wilt, dan kun je het gevoel 
krijgen dat je tegen het partijbestuur ingaat. Dat is niet gezond voor 
de verhoudingen, maar ook niet voor de discussie. Als ik dan naar 
mezelf kijk: ik heb me ingevochten in het proces. De voordracht werd 
op alle regioconferenties aangeprezen – ik ben daar amper genoemd. 
Dat is een ongelijk speelveld.’

 › Wat moet hetzelfde blijven?
Patrick: ‘Strijdbaarheid en activisme moet voorop staan. We zijn 
de partij die staat voor het alternatief, die kritisch is op het systeem 
en niet meebeweegt om maar op het pluche te kunnen. Dat moeten 
we zeker blijven. De beginselen, de kern daarvan staat als een paal 
boven water voor mij. Moderniseren is prima, maar de kern moet 
blijven. En we moeten zuinig zijn op de afdrachtregeling.’
Jannie: ‘Zonder actie geen fractie. Dat was altijd al zo en dat moet 
zo blijven. Ook: dat de afdeling het belangrijkste is. De leden moeten 
de basis zijn. Daarop zijn we gebouwd. En onze grondbeginselen 
natuurlijk. Menselijke waardigheid, gelijkwaardigheid en solidariteit 
– dat moet er in blijven.’

 › En wat moet er veranderen?
Jannie: ‘In de grondbeginselen moet ‘zorg voor de planeet’ een 
belangrijke plek krijgen. Wat er ook moet veranderen is dat we meer 
wisselwerking hebben met de buitenwereld. Dat we linkse coalities 
vormen met politieke partijen; dat we samenwerking zoeken met de 
vredesbeweging, milieuorganisaties, vakbonden, groepen weten-
schappers. En intern afdelingen beter ondersteunen en scholen.’
Patrick: ‘De toon en taal van de boodschap moet echt anders. We 
lijken weer de partij van het ‘tegen’, terwijl we juist goede plannen 
hebben. Veel leden vinden dat er te veel top-down wordt besloten. 
Dat er te veel vanuit fractie en bestuur wordt gedacht. Ik wil de afde-
lingen centraal stellen. De mensen die daar de straat op gaan moeten 
zich gesteund voelen door het bestuur.’

 › Hoe zie je de verhouding partijvoorzitter – fractievoorzitter?
Patrick: ‘De voorzitter van de partij moet zorgen dat de machine 
goed draait. Van de fractievoorzitter mag je verwachten dat ze het 
boegbeeld is. De partijvoorzitter moet als vertegenwoordiger van 
de leden tegen een fractievoorzitter zeggen: je dwaalt af van wat de 
leden hebben afgesproken. Maar je moet iemand ook het vertrouwen 
en de ruimte geven om te doen wat er moet gebeuren.’
Jannie: ‘Dat moet een supergoede samenwerking zijn, ook met de 
partijsecretaris. Korte lijntjes dus. De partijvoorzitter hoort op de 
achtergrond, de fractievoorzitter is het boegbeeld. Als voorzitter heb 
je de dure plicht om te zorgen dat de politiek leider en de mensen 
daaromheen zo goed mogelijk functioneren.’

‘Patrick van Lunteren:  
‘ Dat is mijn stijl: eropaf.  
En een beetje humor’
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 › En de verhouding activisme-besturen?
Jannie: ‘Het begint met actie en zodra je in jouw afdeling of provin-
cie mogelijkheden ziet om in het bestuur je idealen te verwezenlijken 
– doen. Want dat kan gemakkelijker zijn in de gemeenteraad of in de 
Staten of zelfs in een coalitie. Maar er moet wel een sterke afdeling 
achterblijven.’
Patrick: ‘We zijn een activistische partij die altijd buiten, op straat 
moet zijn en altijd vecht tegen onrecht. Vechten met spandoeken én 
aan de bestuurstafel. Ik heb als wethouder gezien dat dat fantastisch 
werkt zo. Ik riep mijn afdeling altijd op: ga alsjeblieft actievoeren. 
Want als er buiten huurders staan te eisen dat er meer sociale huur-
woningen komen, dan wordt mijn verhaal aan tafel als bestuurder 
veel sterker.’

TWEE STELLINGEN
 › Als je het ergens niet mee eens bent, moet je maar naar een 

andere partij
Jannie: ‘Nee. Je kunt onmogelijk met 35.000 mensen allemaal 
precies hetzelfde vinden. Als je het ergens niet mee eens bent, moet 
je de discussie aangaan. Het bestuur moet daar meer ruimte voor 
regelen. Intern. Naar buiten toe moet je de eenheid bewaren, niet de 
discussie voeren via externe media, via de krant. Maar als mensen 
de grondbeginselen echt niet steunen, ja dan kun je beter weggaan.’
Patrick: ‘Nee. Dan moet je je gehoord weten en met respect behan-
deld worden. Uiteindelijk komt er een standpunt uit en dat is dan wat 
de partij uitdraagt. Je zou als partij heel blij moeten zijn met mensen 
die een kritisch geluid laten horen. Dat betekent dat het leeft en dat 
je scherp gehouden wordt.’

 › Ik wil graag voorzitter worden
Patrick: ‘Zeker. Ik vind dat de partij het nodig heeft dat er iemand 
fris en brutaal naar de partij kijkt, wars van elite – ook intern – en die 
van practice what you preach is. Iemand die dus ook naar zichzelf 
durft te kijken en stappen durft te nemen. Ik weet dat ik dat kan.’
Jannie: ‘Nu wel. Het is niet zo dat ik op 1 januari 2019 dacht: wat zal 
ik dit jaar eens gaan doen. Ik was blij met Ron en Lieke: ik vond het 
fijn dat we voorlopig even klaar waren als zulke jonge mensen het 
gaan doen. Toen Ron bekendmaakte dat hij ging stoppen dacht ik: 
hoe moet het nou verder? Ik heb gezegd tegen de kandidatencom-
missie: als jullie een beter iemand vinden, neem die dan. Intussen 
denk ik: ik zou er toch wel graag een tijdje mijn schouders onder 
zetten.’

TOT SLOT
 › Wat vind je goed aan Patrick?

Jannie: ‘Wat ik goed aan Patrick vind is dat ie er geen onderlinge 
wedstrijd van maakt, maar ook gaat voor de partij, voor wat het beste 
is voor de partij. Hij maakt er geen wedstrijdje van wie het verst kan 
plassen.’ Lachend: ‘Dat zou ik als vrouw toch verliezen.’

 › Wat vind je goed aan Jannie?
Patrick: ‘Ik ken Jannie al lang. Een fijne, warme en vriendelijke 
vrouw, die voor d’r zaak staat. Een goede kameraad die het ideolo-
gisch op orde heeft.’ •

tekst Diederik Olders
foto’s Wiebe Kiestra
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DE KANDIDATEN
Tussen 13 en 23 november kunnen alle leden van de SP tijdens 
de ledenvergadering in hun afdeling stemmen voor het nieuwe 
partijbestuur. Het (huidige) partijbestuur heeft op advies van een 
kandidatencommissie een voordracht gedaan. Omdat niet alle 
leden gesprekken met alle kandidaten kunnen voeren en iedereen 
kennen, heeft de kandidatencommissie met alle kandidaten 
gesproken. Het is een advies aan de leden voor voorzitter, algemeen 
secretaris en elf algemeen bestuursleden. Behalve de voorgedragen 
kandidaten is er een niet-voorgedragen kandidaat-voorzitter en 
zijn er veertien niet-voorgedragen kandidaten voor algemeen 
bestuurslid.

Hieronder zijn alle kandidaten op alfabetische volgorde gezet en is 
aangegeven of ze voorgedragen zijn. Op SPnet staan tekstjes van de 
kandidaten waarin ze uitleggen waarom zij een goede keuze zijn. 
De meesten hebben ook gebruik gemaakt van de mogelijkheid om 
een kort filmpje te maken. De filmpjes zijn ook op SPnet te bekijken.

SPNET.NL/KANDIDATEN
Het is mogelijk dat er na het verschijnen van deze Tribune nog wat 
verandert; begin november houdt het partijbestuur de voordracht 
nog een keer tegen het licht.

VOORZITTER
Patrick van Lunteren (Breda)
Jannie Visscher (Eindhoven), voorgedragen

ALGEMEEN SECRETARIS
Arnout Hoekstra (Vlaardingen), voorgedragen

VOORGEDRAGEN ALGEMEEN BESTUURSLEDEN
Thijs Coppus (Leiden), voorgedragen
Jimmy Dijk (Groningen), voorgedragen
Nicole van Gemert (Utrecht), voorgedragen
Hans van Hooft (Nijmegen), voorgedragen
Laurens Ivens (Amsterdam), voorgedragen
Bart van Kent (Den Haag), voorgedragen
Vincent Mulder (Hengelo), voorgedragen
Bert Peterse (Rotterdam), voorgedragen
Bram Roovers (Den Bosch), voorgedragen
Lieke van Rossum (Delft), voorgedragen
Spencer Zeegers (Uden), voorgedragen

NIET VOORGEDRAGEN ALGEMEEN BESTUURSLEDEN
Walter Siemons (Veenendaal) 
Sunita Biharie (Apeldoorn)
Hans Boerwinkel (Doetinchem)
Benjamin W. Broersma (Delft)
Eelco Eikenaar (Groningen)
Niels Jongerius (Amsterdam)
Daniël de Jongh (Utrecht)
Henk van Gerven (Oss)
Foppe Jan de Haan (Zeist)
Erik van Kaathoven (Nijmegen)
Fatima el Mourabit (Amsterdam)
Diederik Olders (Rotterdam)
Lian Veenstra (Veendam)
Bob van Vliet (Rijswijk)XX
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Sinds de Partij van de Arbeid op  
14 oktober opeens haar steun voor CETA 
introk, is er geen meerderheid meer in de 
Eerste Kamer voor het vrijhandelsverdrag 
tussen de EU en Canada. Een opmerke-
lijke draai, aangezien uitgerekend voorma-
lig PvdA-minister Lilianne Ploumen een 
drijvende kracht was achter het meest 
omstreden deel van het CETA-verdrag: 
een speciaal arbitragehof voor bedrijven. 
Hiermee kunnen multinationals, buiten de 
normale rechtsgang om, landen aanklagen 
als zij zich benadeeld voelen door nieuw 
beleid. ‘Een burger of kleine ondernemer 
moet gewoon naar de rechter als hij een 
geschil heeft met een ander. Maar 
multinationals krijgen met CETA een eigen 
VIP-rechtbank, waar ze miljardenclaims 
kunnen opleggen aan overheden’, licht 
SP-woordvoerder handel Mahir Alkaya toe. 

  > STEUN VOOR VRIJHANDELSVERDRAG CETA BROKKELT AF

Volgens Alkaya is het voortschrijdend 
inzicht van de PvdA te wijten aan: ‘De 
jarenlange strijd die onder andere de SP 
heeft gevoerd, maar ook organisaties zoals 
Milieudefensie en vakbond FNV. Op 
verschillende manieren hebben zij duidelijk 
gemaakt dat dit soort verdragen niet in het 
belang is van gewone mensen maar van 
multinationals.’ 
Hoewel CETA al voor een groot deel 
voorlopig in werking is getreden, wordt het 
verdrag pas vanaf deze maand behandeld 
in de Tweede Kamer. Alkaya: ‘Het zou het 
beste zijn als CETA al in de Tweede Kamer 
sneuvelt, maar daarvoor hebben we de 
steun van regeringspartij de ChristenUnie 
nodig. Zij waren de vorige kabinetsperiode 
nog tegen.’ Stemt Nederland tegen CETA, 
dan moeten de EU en Canada weer terug 
naar de onderhandelingstafel. Het zou een 

unicum zijn, want nog geen enkel nationaal 
parlement heeft tot op heden tegen CETA 
gestemd. Alkaya roept iedereen daarom op 
om de druk op de twijfelende partijen op te 
voeren. ‘Niet alleen op de ChristenUnie, 
maar ook op de PvdA. Want die partij vindt 
de huidige tekst van het verdrag weliswaar 
niet goed genoeg, maar is veel minder 
principieel dan wij.  
Via www.wijstoppenceta.nl kun je Kamer-
leden oproepen tegen CETA te stemmen. 
En vergeet niet je lokale PvdA- en  
ChristenUnie-fracties aan te spreken’, 
benadrukt het SP-Kamerlid. 

Kijk op www.spnet.nl voor meer  
informatie, tips en instructies voor  
gemeenteraadsfracties.

Omdat de zorg voor iedereen betaalbaar moet zijn, stelt de SP voor om het 
eigen risico af te schaffen en de zorgpremie op nul te zetten. Door verder de 
zorglasten naar draagkracht te innen via de belastingen, zijn heel veel mensen 
veel beter af. Het CPB rekende uit dat driekwart van de mensen – de mensen 
met de laagste, lage en middeninkomens – beter af zijn met dit voorstel. Als je 
meer verdient dan 80.000 euro per jaar, ga je meer betalen.
SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink legt uit hoe het nu werkt: ‘Een gezin met 
een modaal inkomen is meer dan 20 procent van het inkomen kwijt aan 
zorgkosten, de hoogste inkomens maar 11 procent.’ Niet eerlijk, vindt de SP en 
het plan om het rechtvaardiger te doen is er dus. Deze eerste stap naar een 
Nationaal ZorgFonds kan nu al ingevoerd worden wat de SP betreft.

Bekijk hier het rapport van het CPB: sp.nl/ZiF

  > SP-PLAN ZORGLASTEN:  
DRIEKWART GAAT EROP 
VOORUIT

NATIONAAL ZORGFONDS

Nationaal 
ZorgFonds

foto Nynke Vissia
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Minister Kajsa Ollongren (D66) van 
Binnenlandse Zaken moet met Groningse 
huurders in gesprek gaan over de verhuis-
vergoeding. De Tweede Kamer heeft een 
motie hierover van SP-Kamerlid Sandra 
Beckerman unaniem aangenomen.  
 
Groningse huurders die moeten verhuizen 
naar aardbevingsbestendige woningen, 
krijgen daarvoor een vergoeding van de 
verhuurder. Maar veel mensen worden op 
kosten gejaagd omdat de vergoeding vaak 
te laag blijkt te zijn. Een groep huurders in 
het dorp Middelstum, in de gemeente 

  > ‘HUURDERS VRAGEN NIET OM GOUDEN KRANEN’
GRONINGSE VERHUISVERGOEDING              

Loppersum, kaartte de problemen aan. Zij 
moeten noodgedwongen twee keer 
verhuizen: eerst naar een wisselwoning, 
daarna naar een nieuwe, versterkte en 
levensloopbestendige woning die nog 
gebouwd moet worden. Daardoor worden 
ze geconfronteerd met extra kosten en is 
de verhuisvergoeding te laag. De verhuur-
der, Woongroep Marenland, wilde echter 
geen hogere vergoeding uitkeren. Door 
het conflict met de huurders is het hele 
project nu stil komen te liggen en loopt het 
minstens een half jaar vertraging op. Met 
het oog op de veiligheid is dat een zeer 

onwenselijke situatie; daar zijn alle 
betrokkenen het over eens. ‘Het is triest 
dat een conflict over de onkostenvergoe-
ding ertoe leidt dat de versterking van 
huizen voorlopig niet doorgaat. Deze 
mensen vragen niet om gouden kranen, 
maar willen gewoon terug wat ze hadden’, 
stelde Sandra Beckerman tijdens het 
indienen van haar motie in de Tweede 
Kamer.

  > BILDUNG BIJ DE SP

Het komende jaar zijn er gemeenteraads-
verkiezingen in Duitsland en daarom 
ondernam de RSL een studiereis naar 
Nederland. Doel van de reis is om met 
RSL-leden die ook kandidaat voor die 
verkiezingen zijn te kijken hoe de SP aan 
lokale politiek doet. Tijdens een bezoek 
aan Amersfoort, Amsterdam en Heerlen 
toonden de meer dan twintig Duitsers zich 
zeer geïnteresseerd in hoe de SP het 
aanpakt. Het bezoek aan Amsterdam stond 
in het teken van de woningbouw. Met 
SP-wethouder Laurens Ivens en SP- 
bestuursleden werd ’s avonds gesproken 
over besturen en sociale woningbouw. 
Ook het bezoek de volgende ochtend bij 

Begin oktober kreeg de SP bezoek van de Rosa Luxemburg Stichting. De RLS, genoemd naar de beroemde 
revolutionaire marxist Rosa Luxemburg, is een onderzoeksinstituut dat bij de Duitse linkse partij Die Linke 
hoort, maar wel onafhankelijk is. Met een hoofdkantoor in Berlijn en vestigingen in de Duitse deelstaten is het 
een invloedrijke organisatie met zo’n tweehonderd medewerkers.

het IJplein in Amsterdam-Noord maakte 
indruk. Activist Robert Brand en stadsdeel-
voorzitter Erna Berends vertelden samen 
met bewoners het verhaal van de succes-
volle anti-sloopacties van het gebied. De 
soms verbaasde vragen van de bezoekers 
lieten zien hoe apart het systeem in 
Nederland eigenlijk is. Ja, woningcorpo-
raties zijn bedrijven. Maar ze zijn niet 
helemaal vrij om maar te doen wat ze 
willen. Ja, de gemeente heeft invloed op 
sloop en bouw maar gaat er niet alleen 
over. Salvador Oberhaus uit Noordrijn-
Westfalen, die het bezoek samen met het 
Brusselse bureau en het gemeentepoli-
tieke forum van de RLS organiseerde, 

vertelt dat ze geïnteresseerd zijn in de SP 
omdat we lokaal goed georganiseerd zijn: 
‘Jullie zoeken getroffenen van onrecht zelf 
op, in plaats van te wachten tot ze bij jou 
komen – wat ze mogelijk ook niet zo snel 
doen. Omdat de problemen in de steden bij 
jullie en bij ons op elkaar lijken, willen we 
zien welke oplossingen jullie hebben.’ De 
RSL gaat regelmatig op studiereis, of in 
mooi Duits: Bildungsreise. Na Amsterdam 
werd Heerlen aangedaan – op de foto, 
gemaakt door reisleider Hans van Heijnin-
gen, staan de Duitse linkse denkers en 
doeners met partijvoorzitter Ron Meyer 
voor het Heerlense SP-pand; Oberhaus is 
de tweede van rechts.
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De gemeentelijke marketingleus ‘Hooge-
veen met een hoofdletter H’ is vorige 
maand door de lokale SP-afdeling verbas-
terd tot ‘Huilen met een hoofdletter H’. Want 
Hoogeveners kunnen wel janken van de 
door het stadsbestuur aangekondigde 
bezuinigingen op de thuiszorg, de jeugd-
zorg, de tegemoetkoming voor chronisch 
zieken en gehandicapten en andere sociale 
regelingen. Zo kunnen ouders bijvoorbeeld 
vanaf dit schooljaar niet meer bij de 
gemeente aankloppen voor een financiële 
tegemoetkoming voor schoolmateriaal voor 
hun kinderen. Als symbool van deze 
treurnis haalde de Hoogeveense SP in het 

  > RED SOCIAAL  
WERKBEDRIJF SOWECO

Opnieuw wordt het voortbestaan 
bedreigd van een sociaal werkbedrijf, 
waar mensen met een arbeidsbeperking 
werken. Diverse Overijsselse gemeen-
ten zijn van plan de Soweco te sluiten, 
onder andere wegens teruglopende 
subsidies. Een motie van SP-Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk, die dinsdag  
1 oktober met ruime meerderheid werd 
aangenomen, dwingt staatssecretaris 
Tamara Van Ark om met gemeente-
besturen in gesprek te gaan om Soweco 
te redden. 
 
De aangekondigde sluiting leidde tot 
veel onrust onder de medewerkers. Hun 
protesten werden ondersteund door de 
SP, vakbond FNV en zelfs werkgevers-
organisatie VNO-NCW. ‘De meest 
kwetsbare groepen uit onze samenle-
ving deelname bieden aan de arbeids-
markt is een gemeenschappelijke 
verantwoording, die niet licht moet 
worden opgevat’, aldus VNO-NCW. 
Precies wat de SP al jaren zegt. Tijdens 
het indienen van zijn motie wees Van 
Dijk erop dat Soweco al vijftig jaar 
beschutte werkplekken biedt aan 
mensen die niet bij een gewoon bedrijf 
terecht kunnen. Het zou eeuwig zonde 
zijn om deze werkplekken en ervaring 
zomaar weg te gooien. Van Dijk: ‘Never 
change a winning team. Soweco moet 
blijven.’

Sinds GroenLinks en de PvdA hun steun voor het 
schuldenstelsel introkken, lijkt de weg vrij voor 
terugkeer van de basisbeurs. Maar hoe zit het met 
al die studenten die de afgelopen jaren gebruikt 
zijn als proefkonijnen in een mislukt experiment en 
werden opgezadeld met een schuld van gemid-
deld ruim tienduizend euro? In maar liefst 13 
steden ging ROOD, jong in de SP, met deze 
studenten om de tafel om actieplannen te maken. 
Het doel: een einde aan het schuldenstelsel en 
compensatie voor de schuldengeneratie.  
Volgens ROOD-voorzitter Arno van der Veen 
kenden al deze bijeenkomsten, in welke stad hij 
ook kwam, één gemene deler: ‘Het maakt niet uit 
of studenten nog bij hun ouders wonen of op 

  > STEEDS MEER STUDENTEN EISEN COMPENSATIE

kamers: ze voelen zich stuk voor stuk genaaid 
door de politiek.’ Intussen is de ROOD-petitie 
waarmee studenten compensatie eisen voor het 
bedrag dat zij tussen de afschaffing en verwachte 
herinvoering van de basisbeurs zijn misgelopen al 
bijna 60.000 keer getekend. In het hele land 
worden nu actiecomités opgericht om de druk op 
de politiek op te voeren. Bijvoorbeeld door ludieke 
acties te organiseren en nog meer handtekenin-
gen op te halen. 

Weiger jij ook je te laten gebruiken als proef- 
konijn? Kijk op sp.nl/student voor nieuws over 
actiebijeenkomsten bij jou in de buurt. 

  > BEZUINIGINGEN OM VAN TE JANKEN

centrum honderden handtekeningen op, 
die op grote boerenzakdoeken aan een 
waslijn werden opgehangen. 
SP-raadslid Jutta van Oord: ‘We kregen 
veel complimenten voor de actie. Mensen 
kwamen bij onze stand hun hart uitstorten 
over waarom de thuiszorg onmisbaar is en 
wat ze hebben meegemaakt. Opvallend 
ook hoeveel mensen zich afvragen waar 
we in een rijk land als Nederland mee bezig 
zijn.’ Terwijl Van Oord bij de behandeling 
van de begroting in de gemeenteraad het 
woord voerde, werden de zakdoeken en 
actiekaarten in een kruiwagen voor de 
neuzen van de wethouders geparkeerd. 
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Bij het horen van de naam Bregman denk je al gauw aan een 
Nederlandse historicus die begin dit jaar wereldwijde faam 
verwierf met een toespraak over belastingontwijking. In Gronin-
gen kennen ze echter een andere Bregman die niet vies is van 
praatjes. Pieter Bregman om precies te zijn, de directeur van 
woningcorporatie Nijestee. Bij een bezoek aan huurders uit de 
Bloemenbuurt werd hij opgewacht met een spandoek met de 
leus ‘Niet lullen als Bregman’. Zij zaten namelijk niet te wachten 
op mooie woorden van de corporatiebaas, maar op een renova-
tieplan voor hun woningen. Eerder overhandigden de huurders al 
met de SP Groningen een zwartboek aan Nijestee, vol klachten 
over onder andere vocht, tocht en lekkages. 
‘Aan woorden hebben wij niets. We zitten al veel langer met deze 
problemen. Goed dat meneer Bregman zelf bij mij thuis kwam 
kijken, maar de hele buurt heeft klachten dus moet er een 
renovatieplan voor de hele buurt worden gemaakt’, verklaarde 
huurder Rika. Nijestee heeft toegezegd met een plan van aanpak 
te komen voor het opknappen van de woningen als de huurders 
met een lijst met klachten en handtekeningen komen. 

  > HARDE WOORDEN OVER  
‘ALLES WAT BONO DOET’

Hij kan het mooi vertellen. Anand Giridharadas is als auteur van 
het net vertaalde boek ‘Waarom de superrijken de wereld niet 
zullen veranderen’ door de SP uitgenodigd in de Tweede Kamer. 
Giridharadas zegt zich vereerd te voelen dat hij mag komen 
spreken in Den Haag: ‘Het voormalige thuis van mijn vrouw en het 
toekomstige thuis van mijn president.’ Niet de laatste sneer naar 
Trump door de welbespraakte New York Times-columnist die in 
zijn boek laat zien hoe de superrijken mooie woorden hebben over 
het redden van de wereld, maar niet echt wat doen. 

Giridharadas was aanwezig bij een bijeenkomst in Davos met 
industriëlen, oud-politici en andere superrijken. Zijn analyse van 
wat daar gebeurt: ‘Zij pleiten met revolutionaire woorden voor 
verandering, die het systeem echter niet aanpakt. Zo wordt 
vrijgevigheid het hulpje van onrechtvaardigheid.’ Want, zo legt de 
in India geboren schrijver uit, de 1 procent rijksten roepen zo het 

beeld op dat zij er ook niks aan kunnen doen. ‘Alles wat Bono 
doet’, voegt hij eraan toe, verwijzend naar de wereldster die met 
iedereen op de foto gaat als degene die de wereld gaat redden, 
maar ondertussen met zijn band U2 de belasting ontwijkt.  
Giridharadas vertelt zijn verhaal op uitnodiging van Lilian 
 Marijnissen aan de Commissie Financiën van de Tweede Kamer. 
De PvdA, CU, PvdD, GroenLinks, het CDA en uiteraard de SP zijn 
vertegenwoordigd. SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten leidt de 
bijeenkomst. Giridharadas windt er geen doekjes om en kijkt zijn 
bevragers indringend aan, als hij zegt: ‘Nederland is het grootste 
belasting paradijs voor Amerikaanse bedrijven. Jullie exporteren 
oligarchie.’ En, nog scherper: ‘Kinderen in mijn land krijgen 
vandaag geen medische hulp, omdat jullie bedrijven afschermen 
van het betalen van belasting.’

De Tweede Kamerleden luisteren aandachtig en stellen vragen. 
Marijnissen vertelt hoe de SP probeert een einde te maken aan de 
ongelijkheid en voorstellen doet om de enorme winsten beter te 
belasten; voorstellen die bij andere partijen de reactie oproepen 
dat het systeem nu eenmaal zo is. Giridharadas roept dan ook op 
om de manier van denken te veranderen: ‘Het is een privilege om 
een bedrijf te mogen runnen, ondersteund door een geweldig 
systeem van instituties en garanties. Wil je dat privilege? Dan is dit 
de prijs van dat privilege. Belasting.’ Verder zou het volgens de 
schrijver illegaal moeten zijn om winst te maken met het vernie-
tigen van de aarde. Duidelijke woorden, die in goede aarde vallen 
bij SP-fractievoorzitter Marijnissen. Zij beveelt het boek over de 
vrijgevige elite dan ook van harte aan. Anand Giridharadas is 
vooral positief verrast dat een schrijver-journalist als hij in het 
parlement wordt gevraagd zijn mening te geven: ‘In de VS is de 
kans groter dat je als journalist door een golfkarretje wordt 
overreden.’

  > NIET LULLEN MAAR RENOVEREN

foto Maurits Gemmink

foto Lisa de Leeuw
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OUDERENZORG: ZO KAN HET OOK

GEEN TEHUIS, MAAR THUIS
Kleinschalig, laagdrempelig en in de buurt. 
Stadskwartier in Rijssen is een voorbeeld van 
hoe het Zorgbuurthuis, zoals de SP voorstelt, 
zou kunnen functioneren. De bewoners bepalen 
er de dagelijkse gang van zaken, ongeacht hun 
beperkingen. ‘Wij zijn bij hen op bezoek’, zeggen 
de verzorgenden.
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GEEN TEHUIS, MAAR THUIS
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HET IS DAT DE NAAM STADSKWARTIER er in grote 
letters op staat, anders zou je niet vermoe-
den dat zich achter de gevel een zorgorgani-
satie bevindt waar 32 mensen met dementie 
en acht met fysieke problemen wonen. Aan 
de overkant van de straat staat de super-
markt, even doorlopen en je bent in het 
centrum van Rijssen. Binnen is het huise-
lijk, sfeervol, ja, ronduit gezellig. Een balie 
ontbreekt.

Bij binnenkomst vallen meteen de keurig 
gepresenteerde houten voorwerpen op, 
zoals vogelhuisjes. Die zijn gemaakt in 
de klusschuur, een plek waar bewoners 
van het zorgcentrum en bezoekers van de 
dag opvang kunnen timmeren, zagen en 
schaven. Zij worden begeleid door handige 
vrijwilligers. Dat knutselhok is het domein 
van Arjan Poortman. Hij is de vaste klusjes-
man van Stadskwartier en tevens voor 28 
uur per week in de verzorging werkzaam.

Bedstee
De altijd zingende Arjan heeft het zorg-
centrum ‘aangekleed’ met fraai timmerwerk, 
variërend van een bushokje tot een bedstee, 
van een raam met luiken tot een paarden-
stal, met tafels, bankjes, een kerkwandje, 
een nostalgisch winkeltje, een kruiwagen en 
nog veel meer attributen. Hij heeft er, in zijn 
eigen woorden, belevingsgerichte plekken 
van gemaakt.
De inrichting, waarover het personeel heeft 
meegedacht, speelt een belangrijke rol in 
Stadskwartier. Geen lange, kale gangen en 
sobere groepsruimten, maar met oog voor 
detail en gevoel voor de leefwereld van de 
bewoners gedecoreerde hui skamers en 
doorlopen. Het is een rustgevende en ver-
trouwde omgeving, waar iedereen zichzelf 
kan zijn en zich op zijn gemak kan voelen. 
‘Het is geen tehuis, maar een thuis’, zegt 
Marie Broekman (57), al zeventien jaar werk-
zaam in de ouderenzorg.

Zij en Hetty Stevens (31, dertien jaar erva-
ring) zijn niet alleen collega’s, maar ook 
hartsvriendinnen. Zij waren er als de kippen 
bij toen ze hoorden over de plannen voor – 
en de opzet van – Stadskwartier. Ze werkten 
toen nog in een gangbaar verpleeghuis. 
 Marie: ‘Daar beleefden we niet zo veel ple-
zier aan ons werk, omdat alles voor en niet 
door de bewoners werd bepaald. Het is niet 
aan ons om te beoordelen wat ze wel en niet 
mogen, wij verzorgen en begeleiden ze, de 
rest vullen ze naar hun mogelijkheden zelf 
in. Wij doen wat nodig is, net zoals in ons 
eigen huishouden. Daar krijg je energie van.’
Hetty vult aan: ‘In Stadskwartier gaan wij, 
de verzorgenden, bij de mensen op bezoek, 
dat gevoel zit er in. Het is hun huis, het is 
hun kamer. Zij wonen hier en wij helpen 
hen omdat ze nu eenmaal niet meer alles 
zelf kunnen doen. Er zitten bewoners bij die 
met enige zorg nog best een poosje in een 
verzorgingstehuis zouden kunnen wonen. 

Marie Broekman (l) en Hettie Stevens (r)
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Geen medewerkers maar  
mede-eigenaren
Marie Broekman en Hetty Stevens hebben 
tijd vrij kunnen maken voor een gesprek 
en een rondgang, omdat een collega 
hun werkzaamheden overneemt. Marie: 
‘Wij krijgen veel vrijheid en bewegings-
ruimte van de directie. We regelen zelf de 
roosters, er zit geen manager tussen. De 
zorgteams zijn niet te groot, er is weinig 
verloop en we genieten het volste vertrou-
wen van de directie. Die eigen verant-
woordelijkheid vergroot de betrokkenheid 
bij ons werk en de bewoners. Zo maakt 
een collega altijd de planning. Natuurlijk 
moet alles binnen kaders plaatsvinden, 
maar de ruime protocollen bieden ons 
veel bewegingsvrijheid en in principe is 
alles bespreekbaar. Als het nodig is, en 
dat bepalen we zelf, mogen wij extra uren 
aanvragen.’
Hetty: ‘Onze directeur zegt dat dit systeem 
veel minder kost, omdat tussenlagen ont-
breken. Ze noemt ons mede-eigenaren in 
plaats van medewerkers, dat zegt denk ik 
toch genoeg. Er wordt goed voor het per-
soneel gezorgd, over ons loon zul je  
niemand horen klagen en natuurlijk stel-
len wij een kerstpakket en een extra uitke-
ring op prijs. Daaruit spreekt waardering 
voor hoe wij het in Stadskwartier aanpak-
ken. En elk jaar is er een congres voor ons. 
Daar hoef je niet in je vrije tijd naar toe, 
dat wordt voor vier uur doorbetaald.’
Omdat de verzorgenden – of liever nog: 
woonbegeleiders – in een ontspannen 
sfeer werken en zelf alle praktische zaken 

Maar als er geen verzorgingstehuis meer is… 
Gelukkig hebben ze in Stadskwartier een 
goed alternatief gevonden.’

Sociale contacten
Stadskwartier, een project van zorgaan-
bieder ZorgAccent die onder de slogan 
“Minder regels, meer leefruimte” actief is 
in Noordwest-Twente en Salland, opende 
in 2012. Er zijn vier afdelingen voor elk acht 
bewoners met dementie, en één afdeling 
voor acht bewoners met een somatische 
problematiek.
Alle dementerende bewoners beschikken 
over een eigen kamer met allerlei spulletjes 
die ze zelf hebben meegenomen (plus een 
badkamer met aangepast toilet).
De acht bewoners met fysieke problemen 
zijn gehuisvest in een appartement, met 
woon- en slaapkamer plus sanitaire voor-
zieningen. Iedere bewoner heeft een eigen 
stempel gedrukt op de eigen woonplek. Ze 
komen uit de buurt, waardoor de overgang 
van zelfstandig wonen naar begeleid wonen 
in Stadskwartier niet zo abrupt is verlopen 
en omdat gastvrijheid hoog in het vaandel 
staat en familie, vrienden, bekenden en 
buurtgenoten met open armen worden ont-
vangen, is hun netwerk niet ontrafeld. Op de 
dagopvang is plaats voor acht deelnemers.
Dagactiviteiten staan ook open voor 
buurtbewoners, waardoor sociale contacten 
worden bevorderd. Op de dag dat de Tribune 
een kijkje neemt in Stadskwartier, speelt een 
accordeonist liedjes van vroeger. Er wordt 
naar hartenlust meegezongen, de stemming 
zit er goed in.

regelen, valt volgens Marie en Hetty de 
werkdruk mee en is er voldoende tijd voor 
iedere bewoner. ‘Daardoor ontstaat min-
der onrust, dat voelen de bewoners. Wij 
proberen daarnaast de onrustmedicatie, zeg 
maar de ‘pammetjes’, zo snel mogelijk af te 
bouwen om zo de “pure” bewoner weer naar 
boven te halen. Daar wordt de familie ook 
blij van.’

‘Geven jullie ze Pokon?’
Ze weten het zeker: ‘Bij ons leven de mensen 
op de psychogeriatrische afdeling gemid-
deld nog drie tot vier jaar. Weet je wat het 
landelijke gemiddelde in de verpleeghuizen 
is? Negen maanden. Collega’s van andere 
instellingen kijken daarvan op. Geven jullie 
ze Pokon of zo? Dat vragen ze dan.’

Je zou denken dat de Inspectie voor de 
Volksgezondheid het reilen en zeilen in 
Stadskwartier omarmt. Marie: ‘De inspec-
tie doet niet anders dan controlelijstjes 
afvinken. Wij scoren wel hoog op alle lijstjes, 
maar een inhoudelijk gesprek over ons werk 
en onze ervaringen wordt niet gevoerd. Als 
je dan later de verslagen leest, zie je daar 
niet de realiteit in terug. Dan staat er, om 
maar wat te noemen, dat er medicijnen in de 
keukenlade lagen. Ze zijn echter ‘vergeten’ 
erbij te vermelden dat die lade met een sleu-
tel was afgesloten. Over dat soort futiliteiten 
gaat het dan, in plaats van over de zorg die 
wij leveren.’

Uiteraard steunen Marie en Hetty de  
plannen van de SP voor het Zorgbuurthuis. 



Sinds het tweede kabinet-Rutte in 2015 besloot verzor-
gingstehuizen op te heffen dan wel te laten uitsterven,  
vallen steeds meer ouderen tussen wal en schip. Zij moe-
ten met thuis- en mantelzorg zo lang mogelijk het hoofd 
boven water zien te houden en komen klem te zitten in het 
systeem. Een verpleeghuis is voor hen geen optie. Die voor-
ziening komt pas in beeld als zij, in hun laatste levensfase, 
zware zorg nodig hebben en dat door het Centrum Indicatie-
stelling Zorg (CIZ) worden erkend.

De SP bedacht een alternatief, in de vorm van het Zorg-
buurthuis. Lilian Marijnissen, toen nog zorgwoordvoerder 
in de Tweede Kamer, presenteerde in 2017 haar goed  
onderbouwde plannen, een jaar later gevolgd door een 
 initiatiefvoorstel dat met succes werd ingediend door  
Tweede  Kamerlid Maarten Hijink. Het Zorgbuurthuis zoals  
bedoeld door de SP is er nog niet, maar op lokaal niveau 
dringen steeds meer afdelingen van de partij er bij gemeen-
tebesturen op aan de mogelijkheden te onderzoeken.

Hoewel er, zo benadrukt Maarten Hijink, geen blauwdruk 
bestaat van een Zorgbuurthuis, zijn de uitgangspunten klip 
en klaar: geef de ouderen de kans in beperkte groepsver-
banden in hun eigen buurt te wonen, koppel een inloop-

functie aan het Zorgbuurthuis, laat de verzorging 
over aan vaste medewerkers met een grote mate 
van zelfstandigheid, betrek de buurtbewoners 
erbij, zoek waar mogelijk naar gecombineer-
de huisvesting met bijvoorbeeld  studenten en 
schep ruimte voor dag besteding, sociale  
activiteiten en recreatie.
Met andere woorden: stel alles in het werk  
om de  ouderen zo lang en plezierig mogelijk 

in het Zorgbuurthuis te laten verblijven. 
‘Zorg is veel meer dan  wassen, 

ZORGBUURTHUIS HAALBARE COLLECTIEVE VOORZIENING

aan kleden en medicatie verstrekken. Zorg draait ook en 
vooral om het welzijn en de kwaliteit van het leven.’

De SP schreef het plan op basis van onderzoek, werk-
bezoeken en gesprekken met woningcorporaties, zorg-
organisaties, wetenschappers, wijkverpleegkundigen,  
verzorgenden en verpleeghuispersoneel. Zorgverleners en 
-bestuurders, architecten en hoogleraren dachten mee met 
de SP. Alle betrokkenen zien in het Zorgbuurthuis ook een 
oplossing voor eenzaamheid en isolement onder ouderen 
en bovendien een verlichting van de druk die mantelzorgers 
vaak voelen.

De financiële onderbouwing is door het Centraal Planbureau 
als haalbaar ingeschat. De financiering van het Zorgbuurt-
huis wil de SP uitsluitend vanuit de Wet langdurige zorg  
laten verlopen. Een en ander vergt een andere inrichting 
van het zorgsysteem, dat hierdoor minder ingewikkeld en 
bureaucratisch zal worden. De indicatiestelling haalt de SP 
weg bij het CIZ en de gemeenten, om dat voortaan over te 
laten aan de zorgverleners. Budgetten worden verstrekt op 
basis van groepsgrootte, in combinatie met vaste normen 
voor de personele bezetting.

De ontwikkeling en het beheer van de Zorgbuurthuizen  
komt in handen van corporaties; beleggers en vastgoed-
maatschappijen worden buiten de deur gehouden. Het in 
2010 opgeheven College Bouw Zorginstellingen moet weer 
terugkeren en de gezamenlijke Zorgbuurthuizen krijgen een 
apart en overkoepelend ondersteuningsteam, dat met een 
eerste subsidie van honderd miljoen euro uit de startblokken 
kan schieten. Kernachtig samengevat stelt de SP dat het  
Zorgbuurthuis collectief door de samenleving moet worden 
georganiseerd.

Hun Stadskwartier vertoont immers al veel 
overeenkomsten met de uitgangspunten 
daarvan.
Met het noaberschap, de gemeenschapszin, 
zit het wel goed. ‘In de buurt kennen ze onze 
bewoners, de buren komen weleens over 
de vloer. Ze herkennen iemand van ons op 
straat onmiddellijk en mocht er iets aan de 
hand zijn dan worden wij meteen gewaar-
schuwd.’
Dan nog even, ook niet onbelangrijk, het 
eten. Er wordt niet centraal ingekocht. Nee, 
de boodschappen doen ze in de buurt, bij 
lokale ondernemers. Van de warme bak-
ker en de ambachtelijke slager krijgen ze 

korting. Vrijwilligers helpen in de verschil-
lende huiskamers met het koken. Marie: ‘De 
vrijwilligers, en dat meen ik uit de grond van 
mijn hart, zijn onmisbaar. En net zoals wij 
veel verantwoordelijkheid krijgen van de 
directie, krijgen de vrijwilligers dat op hun 
beurt van ons.’

En dat Hetty soms haar zoontje van 4 en 
dochtertje van 2 meeneemt is in Stads-
kwartier de normaalste zaak van de wereld. 
‘Ik moet er wel op letten dat ze niet te veel 
koekjes en snoepjes krijgen toegestopt.’ •

tekst Robin Bruinsma • foto’s Maurits Gemmink

Maarten Hijink

‘We regelen zelf de roosters,  
er zit geen manager tussen’ 
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ARGENTINIË: LINKSAF  
TEGEN DE STROOM IN?
Terwijl Latijns-Amerika steeds meer in de greep van rechts 
raakt, komt de tegenbeweging ook weer op stoom. De 
straatprotesten in Chili en Ecuador domineren het nieuws 
en in Argentinië wonnen de gematigd linkse Peronisten de 
voorronde van de presidentsverkiezingen van de rechtse 
president Macri. Gaat Argentinië het redden?

IN OKTOBER RAAKTE een aanzienlijk deel van 
de arme bevolking in de hoofdstad Buenos 
Aires in de problemen door overstromingen 
na heftige regenval. SP’er van Argentijnse 
afkomst Alejandra Slutzky ging er helpen: 
‘Het is echt vreselijk, de mensen in de arm-
ste wijken hebben al bijna niks en zelfs dat 
verliezen ze nu.’ Zij ziet sowieso de gevol-
gen op straat van de economische crisis 
en jarenlang rechts beleid: ‘De straten zijn 
bezaaid met bedelende vrouwen, mannen 
en kinderen, gehandicapten – overal word je 
aangeklampt.’ 

Eind oktober, als deze Tribune wordt 
gedrukt, kiezen de Argentijnen een nieuwe 
president. Alberto Fernández is de kandi-
daat van de centrumlinkse Peronisten, de 
partij van Macri’s voorganger Christina  
Kirchner. Zij vergezelt hem nu als side-
kick en beoogd vicepresident. Tegen alle 
verwachtingen in behaalde het duo een 
klinkende overwinning in de voorver- 
kiezingen in augustus. 

Voor de negende keer failliet
Spannende tijden voor Argentinië, dat sinds 
2018 – weer – in een economische crisis 
verkeert. Direct nadat de zakenman en 
huidige president Macri de voorverkiezin-
gen verloor, kelderden de beurzen en daalde 
de peso. Het tekent de onmacht van een 
land als Argentinië in deze wereld. Voor de 
negende keer dreigt het land failliet te gaan.

Slutzky: ‘Al tientallen jaren hangt Argenti-
nië in de strop van hedgefondsen en andere 
buitenlandse schuldeisers. Vorig jaar zakte 
de economie in en dreigde het land de ver-
plichtingen al niet meer te kunnen voldoen. 
Macri wist toen de hoogste IMF-lening ooit 
binnen te slepen: 56 miljard dollar. Indruk-
wekkend, maar dat geld wordt niet in de 
Argentijnse economie gepompt. Er worden 
geen bruggen of huizen van gebouwd, het 
leidt niet tot hogere productie of omzet, laat 

staan tot meer koopkracht. Integendeel, 
het gaat direct naar buitenlandse schuld-
eisers en is bovendien een lening onder de 
bekende IMF-voorwaarden: snoeien in de 
overheidsuitgaven.’

Weerstand tegen extreemrechts
Het is maar de vraag of de Peronisten dit op 
kunnen lossen. Voordat Macri aantrad, is 
Kirchner twaalf jaar president geweest en 
ook zij kon dit tij niet keren en de armoede 
niet laten verdwijnen. Argentinië heeft een 
economie die afhankelijk is van export. De 
exportproducten (voornamelijk vlees, graan 
en soja) zijn onder invloed van de globalise-
ring dramatisch in prijs gekelderd. Daarbo-
venop werd de regering-Kirchner geteisterd 
door corruptieschandalen. De terugkeer 
van de Peronisten is verrassend, zeker nu 
in buurland Brazilië, met vergelijkbare pro-
blemen, juist de extreemrechtse president 
Bolsonaro aan de macht kwam. Waarom 
gebeurt zoiets in Argentinië niet? 

Dat zou weleens te maken kunnen hebben 
met de sociale bewegingen, die in Argenti-
nië meer dan in Brazilië hun plaats hebben 
weten op te eisen, meent Alejandra Slutzky. 
De wekelijkse protesten op de Plaza de 
Mayo door moeders van vermisten tijdens 
de dictatuur; de vele sociale initiatieven om 
de armoede te verzachten tijdens de crisis 
van 2001; de recente massale demonstraties 
van vrouwen die onder meer het recht op 
abortus opeisen. Zulke bewegingen voeden 
de weerstand van de maatschappij tegen 
extreemrechts. Zien de Peronisten zich 
gedwongen door de schuldeisers om door te 
gaan met het afbraakbeleid en bijvoorbeeld 
olievelden in de uitverkoop te doen, dan zal 
het geloof van de verarmende bevolking in 
de belofte van links schade oplopen. En zou 
ook daar die weerstand weleens gebroken 
kunnen worden. •

tekst Daniël de Jongh & Diederik Olders
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DINSDAG 1 OKTOBER
INVAL IN HET IJSPALEIS
Terwijl mijn stad zich opmaakt voor het 
boerenprotest, neem ik de trein richting 
De Moed, het landelijk partijbureau in 
Amersfoort. Een collega appt mij een linkje. 
“Rijksrecherche doorzoekt werkkamers en 
woningen Haagse wethouders”, aldus het 
Openbaar Ministerie. De verdachten: Ri-
chard de Mos en Rachid Guernaoui, allebei 
wethouder namens lokale partij Groep de 
Mos. De verdenking: ambtelijke corruptie, 
omkoping en schending van het ambtsge-
heim. Hoewel de verdachten onschuldig 
zijn tot het tegendeel is bewezen, doemt 
onvermijdelijk toch het beeld op van Den 
Haag als bananenrepubliek. Een uur later 
zit ik – samen met tientallen joelende boe-
ren – in de trein terug naar Den Haag voor 
een spoedoverleg.
Eenmaal aangekomen in het steriel witte 
Haagse stadhuis, in de volksmond ‘het 
IJspaleis’, leer ik dat de wethouders door 
de burgemeester is verzocht tijdelijk hun 
functie neer te leggen. Hoewel veel details 
over het OM-onderzoek nog onbekend 
zijn, meldt een persofficier aan de NOS 
dat het onder meer om nachtontheffingen 

OMBUDSPOLITIEK IN DEN HAAG

VOÂH WAT HOGT WAT?
Veel SP’ers gaan tien keer liever de barricades op dan 
urenlang weg te kwijnen in een raadszaal. Maar kom bij SP-
gemeenteraadslid en Tribuneredacteur Lesley Arp niet aan 
met het verhaal dat de raad saai is. Terugblik op een week van 
ongekende chaos in de Haagse lokale politiek. Waarin het OM 
het stadhuis binnenviel, twee wethouders het veld moesten 
ruimen en – als klap op de vuurpijl – de burgemeester via 
Instagram haar functie neerlegde. 

Opeens ben je onderdeel van  
een landelijk mediacircus

in de horeca gaat. Naast de wethouders is 
ondernemer Atilla A. verdachte, eigenaar 
van zalencentrum Opera en prominente 
sponsor van Groep de Mos. Voor menig 
Haags raadslid geen onbekende naam. Alle 
reden voor een kleine reconstructie.

Politieke voorstellen met het doel om zijn 
sponsors te paaien (of zoals de lokale poli-
ticus het zelf het liefst noemt: ‘ombudspoli-
tiek’) waren De Mos immers niet vreemd. 
Zo kwam de ras-Hagenees krap een jaar 
voor de monsterzege van zijn partij met een 
motie om voor Opera een nachtontheffing 
te regelen. ‘Cliëntelisme’, oordeelde een 
van mijn voorgangers in de raad, Bart van 
Kent, destijds. De schijn van belangenver-
strengeling rond het ex-PVV-Kamerlid was 
zo groot dat formateur Hans Wiegel in 2018 
een hele alinea in het twee pagina’s tellende 
eindverslag aan integriteit wijdde. ‘Het is 
heel belangrijk dat er nooit een zweem van 
belangenverstrengeling is’, verkondigde 
de lokale D66-lijsttrekker en kersverse 
coalitiegenoot van De Mos. Toen de coalitie 
nog amper een jaar op het pluche zat, werd 
bekend dat Opera twee van de vijf vrijgege-
ven nachtontheffingen had binnengeharkt. 

Bij de oppositie gingen de alarmbellen 
rinkelen, maar De Mos hield vol dat er geen 
vuiltje aan de lucht was. 
Terwijl deze herinneringen als puzzelstuk-
jes op hun plek vallen, dringt ook tot ons 
door hoe ongekend de OM-inval in het stad-
huis is. Nadat de batterij van mijn mobiel 
is leeggezogen door de vele telefoontjes en 
berichten, haal ik een frisse neus met onze 
fractievertegenwoordiger. Buiten zwermt 
de pers om het IJspaleis. Na een snelle hap 
schuif ik aan bij alweer een tweede spoed-
overleg met fractievoorzitters. We spreken 
af om de volgende dag in debat te gaan over 
de collegecrisis.

WOENSDAG 2 OKTOBER
DOEK VALT VOOR HAAGS COLLEGE
Nadat we in de fractie de laatste hand 
hebben gelegd aan mijn inbreng voor het 
spoeddebat, drink ik thee met een oude 
bekende. Alweer groot nieuws via de app: 
de coalitiegenoten van De Mos (D66, VVD 
en GroenLinks) trekken de stekker uit de 
samenwerking. In het stadhuis gonzen er 
geruchten over een motie van wantrouwen 
aan het adres van wethouders De Mos en 
Guernaoui. Dat jezelf moeten verdedigen in 
een strafrechtelijk onderzoek niet samen 
kan gaan met het besturen van onze stad, 
staat voor onze fractie als een paal boven 
water. Maar waarom grepen de coalitie-
partners niet eerder dit jaar in, toen de 
schijn van belangenverstrengeling er al dui-
mendik bovenop lag? Het is de hamvraag 
in mijn betoog, dat ik die avond wat haastig 
voorlees voor een muur van camera’s. Door-



Waarom grepen de coalitiepartners niet  
eerder in, toen de schijn van belangenverstrengeling 
er al duimendik bovenop lag?

dat ik in juli de enige Haagse SP-zetel heb 
overgenomen van mijn voorganger Hanne 
Drost is dit pas mijn vierde raadsvergade-
ring. En dan ben je opeens onderdeel van 
een landelijk mediacircus…

Rond middernacht is het einde van het de-
bat nog niet in zicht. Op mijn vraag hoe de 
coalitiegenoten terugkijken op hun eigen 
rol in de nachtontheffingenkwestie volgen 
steevast vlakke antwoorden: ‘Integriteit 
is heel belangrijk.’ ‘Er is een goed gesprek 
gevoerd.’ Het zit mij niet lekker dat de twee 
verdachte wethouders het toneel moeten 
verlaten zonder dat ik een greintje zelfre-
flectie heb bespeurd bij de andere coalitie-
partijen. Op de valreep dien ik, om twee 
uur ’s nachts, met acht oppositiecollega’s 
een voorstel in om het integriteitsbeleid 
in dit stadhuis te evalueren. Het voorstel 
haalt het. Net als de motie van GroenLinks, 

waarmee het vertrouwen in de verdachte 
wethouders wordt opgezegd. Voor de man 
die onze lokale politiek zo wist op te schud-
den is het doek gevallen. 

Korte nabeschouwing met fractievertegen-
woordiger, wetende dat over een paar uur 
een nieuw politiek heet hangijzer op ons 
wacht. Want op 3 oktober presenteert de 
Onderzoeksraad voor Veiligheid zijn con-
clusies over de uit de hand gelopen jaarwis-
seling 2018/2019, waarbij Scheveningen na 
de ontsteking van het traditionele vreug-
devuur op het strand werd bedolven onder 
een vonkenregen. 

DONDERDAG 3 OKTOBER
BURGEMEESTER VOOR HETE VUREN
Met kleine oogjes aan het werk in de 
fractiekamer. Het OVV-rapport is, zoals 
vrijwel ieder Haags raadslid al verwachtte, 

vernietigend over de rol van de burgemees-
ter in het vurendebacle. Mijn fractie maakt 
zich op voor alweer een pittig raadsdebat 
dat over een week gepland staat.

ZONDAG 6 OKTOBER 
INSTA-AFSCHEID
Afdelingsbarbecue in ons pandje. Het pok-
kenweer mag de pret niet drukken. Als de 
aanwezige aspirant-partijvoorzitters Jannie 
Visscher en Patrick van Lunteren over een 
paar minuutjes onze afdeling zullen toe-
spreken, klinkt er geroezemoes in het pand. 
‘Krikke treedt af’, hoor ik. Opmerkelijk: het 
is de eerste keer dat een burgemeester haar 
ontslag indient via een Instagram-filmpje. 
En zo schrijft mijn stad voor de tweede keer 
in een week geschiedenis. • 

tekst Lesley Arp
illustratie Nenad Mecava´
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fotomontage SP

Het knetterde in het IJspaleis.
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LINKSVOOR ‘ER IS ZOVEEL AAN DE HAND IN DE WERELD’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang ben je al lid van ROOD en de SP?
‘Sinds 2017. De gemeenteraadsverkiezingen 
kwamen eraan en een vriendin reageerde 
regelmatig kritisch op een extreemrechtse 
Vlaardingse kandidaat op Facebook. ROOD 
vond dat leuk en nodigde haar uit om kennis 
te maken. We gingen samen en zijn allebei 
gebleven.’

 › Wat studeer je?
‘Geneeskunde. Net begonnen, maar het is 
heel leuk. In de derde week stonden we al 
in de snijzaal. Dat was wel even gek, snijden 
in geprepareerde lichamen. Het ruikt er ook 
best apart. Maar het went snel. Na een kwar-
tiertje vond ik het eigenlijk heel interessant.’

 › Wat brengt de kapitalist in jou naar 
boven?
‘Ik hou van kleding en winkelen. Maar 
omdat de mode-industrie klimaatvervuilend 
is en drijft op uitbuiting, probeer ik wel min-
der te kopen. Ik kies ook steeds vaker voor 
tweedehands. Mijn laatste aankoop? Een 
heel leuk bloesje met tulpen erop, gekocht 
bij zo’n vintage kilo-sale: een soort rondtrek-

Arina Amma (19) is actief in 
twee SP-afdelingen tegelijk. 
Ze zit in het afdelingsbestuur 
in Vlaardingen, haar woon-
plaats. Daarnaast is ze actief 
voor ROOD in Rotterdam, de 
plaats waar ze studeert. ‘Ik wil 
de wereld veranderen. Het is 
onvoorstelbaar dat sommige 
mensen meer hebben dan ze 
ooit kunnen uitgeven, ter-
wijl zoveel anderen niet eens 
voldoende hebben voor hun 
basisbehoeften.’

kende markt met vooral kleding uit de jaren 
zeventig en tachtig.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Mijn eigen kamer, hier bij mijn ouders in 
Vlaardingen. En als goede tweede Noor-
wegen. Ik heb familie in Oslo. Echt een leuke 
stad: heel kalm en vriendelijk. Ik ben ook 
een keer naar de fjorden geweest, die zijn 
supermooi!’

 › Je komt uit een internationale familie?
‘Ja, mijn familie komt uit Koerdistan. Een 
klein deel van mijn familie woont daar 
nog, anderen zijn gevlucht. Naar Engeland, 
Noorwegen, Frankrijk en Nederland. De 
achtergebleven familieleden wonen geluk-
kig niet in het gebied dat nu wordt gebom-
bardeerd. Maar ik volg het nieuws natuurlijk 
wel, het is beangstigend. Ook ben ik in april 
naar de Vredesdag geweest. Dat we dat als SP 
organiseren vind ik heel tof. Voordat ik bij 
de SP zat, wist ik eigenlijk niet eens hoeveel 
Nederland bijdraagt aan de wapenindustrie. 
Er is zoveel aan de hand in de wereld: we 
moeten mensen echt wakker maken.’
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Het liep niet direct storm, toen de SP 
Middelburg raadsleden uitnodigde voor 
een experiment om twee weken rond te 
komen van 50 euro. Van de niet-SP’ers 
meldden zich er slechts twee. Toch 
noemt SP- fractievoorzitter Petroesjka 
Sterk de actie geslaagd. ‘Het gaat om 
bewustwording. Veel raadsleden praten 
over hoe het is om van het minimum 
rond te komen, sommigen zeggen zelfs 
dat het wel meevalt.’ Sterk wil maar 
zeggen: het valt dus niet mee. ‘Het doet 
veel met je, meer dan je zou verwachten. Een deelnemer kwam 
erachter dat je niet vooruit kunt plannen, bijvoorbeeld door iets 
groot in te kopen omdat het in de aanbieding is. Een ander voelde 
voor het eerst hoe het is om naar de voedselbank te gaan, in de rij 
te gaan staan en maar af te moeten wachten wat je aangereikt 
krijgt. En zelf merkte ik: als je naar de huisarts gaat en die wil je 
doorverwijzen naar een specialist, dan ga je ’m knijpen.’ De 
Middelburgse SP gaat de ervaringen bundelen en aanbieden in  
de raad. ‘Er staat hier een bezuiniging op de rol van 6 miljoen op  
de Wmo. Ik hoop dat de ervaringen eraan bijdragen dat steeds 
meer raadsleden over dat soort zaken gaan zeggen: ho, dat laten 
wij niet gebeuren.

  > KEU-RIG ONDERKOMEN VOOR OUDEREN
Goed nieuws voor de biljartende, kaartende en koffiedrinkende 
ouderen in Lent. Dankzij de SP hoeven ze niet meer zoals op de foto 
met de keu tegen de muur te biljarten, of bijeen te komen in een kille 
zaal op de eerste verdieping in De Spil. De locatie was al heel lang 
een hangplek voor ouderen, maar werd steeds meer ingericht  
als sportlocatie. Behalve voor de biljartsport dan. Samen met SP- 
gemeenteraadslid Marij Feddema zetten ze hun troosteloze situatie 
op de kaart – en op de foto. Nu heeft de wethouder een verhuizing 
toegezegd naar de Open Hof, waar een betere ruimte beschikbaar is.

  > SP VOORKOMT SCHULDEN
 
De Nijmeegse SP-wethouder Renske Helmer organi-
seert laagdrempelige hulp voor Nijmegenaren met 
geldzorgen. Zij kunnen vrijblijvend bij de gemeente 
langskomen voor advies. Bijna 13.000 Nijmegenaren 
hebben een laag inkomen, veel van hen hebben  
schulden. Helmer: ‘Veel mensen schamen zich voor hun 
financiële problemen en vinden dat ze het zelf moeten 
oplossen. Vaak wachten ze jaren voor ze bij hulp-
instanties aankloppen. De schuld is dan inmiddels flink 
gegroeid. Dat willen wij voorkomen.’

  > LANDELIJKE STAKINGEN IN  
ZIEKENHUIZEN EN ONDERWIJS

November zal in het teken staan van grote stakingen. 
Eerst zijn de leraren aan de beurt. Nog altijd zijn de 
tekorten schrijnend. Scholen schrappen lessen en er 
wordt zelfs geopperd om dan maar ouders voor de klas  
te zetten en webcamlessen op te zetten. De leraren 
verdienen respect – en op 6 november eisen ze het op. 
De SP steunt ze. SP-Tweede Kamerlid Peter Kwint roept 
leraren op hun verhalen aan hem te sturen, zodat hij hun 
stem ook in de Tweede Kamer kan laten horen.

Laat hier je verhaal horen: sp.nl/onderwijsverhaal

Op 20 november is er een landelijke stakingsdag in de 
ziekenhuizen. Wees gerust, spoedeisende hulp gaat 
door. Ziekenhuispersoneel staakt niet zomaar. Er wordt 
steeds meer flexibiliteit van hen geëist. Ze willen een 
fatsoenlijke loonsverhoging, betere rust na nachtdiensten 
en maatregelen om de werkdruk te verlagen. Er wordt 
verwacht dat zo’n 200.000 mensen, in meer dan tachtig 
niet-academische ziekenhuizen, gaan staken. De SP 
steunt de ziekenhuismedewerkers; lokaal gaan  
SP-afdelingen aan de slag om die steun uit te spreken.

  > WARMTEBEDRIJF-FIASCO
 
Een financiële catastrofe van vierhonderd miljoen euro. 
Het college van Rotterdam heeft de gemeenteraad 
verschillende keren verkeerd, onvolledig en te laat 
geïnformeerd over de pogingen het eigen Warmtebedrijf 
te redden. Dat concludeerde de Rotterdamse Reken-
kamer maandag 30 september in een vernietigend 
rapport over hoe de gemeente het Warmtebedrijf aan-
stuurde. De Rotterdamse SP-fractie wil zo snel mogelijk 
een raadsenquête over het debacle. SP-fractievoorzitter 
Aart van Zevenbergen: ‘Dit is een gevolg van ongeremd 
marktdenken, waarbij de lusten in de zakken van de 
energieboeren vloeien en de lasten voor rekening komen 
van de gewone Rotterdammer. Het zegt veel over de 
rechts-populistische en liberale bestuurders van de 
laatste 15 à 20 jaar in Rotterdam. Het college van 
Rotterdam moet stoppen met bv’tje spelen.’

fo
to

 M
ar

ij 
Fe

dd
em

a

fo
to

 G
.H

. B
ra

nd

Petroesjka Sterk

  > MIDDELBURGS SP-INITIATIEF  
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LOONREDE
Natuurlijk moeten de salarissen direct 
gekoppeld worden aan de economische 
groei. Echter, in de Loonrede wordt ook 
gemeld dat het overgrote deel van de 
gemaakt winsten verdwijnt in de zakken 
van de allerrijksten/aandeelhouders. Het 
lijkt daarom misschien een prima insteek 
van de SP om via een looneis te komen tot 
een rechtvaardige verdeling van de met de 
hogere economische groei gegenereerde 
winsten. Echter, dan wordt juist de sala-
risbetaler/werkgever (die daardoor direct 
een negatieve SP-smaak in de mond krijgt! ) 
met extra productiekosten geconfronteerd, 
terwijl het hogere besteedbaar inkomen van 
zijn werknemer via een omweg toch weer 
in de zakken allerrijksten/aandeelhouders 
terechtkomt. Een voorbeeld van een derge-
lijke omweg: de huidige huizenprijzen zijn 
gebaseerd op het besteedbaar inkomen van 
de koper en hebben totaal niets te maken 
met de actuele waarde/bouwkosten. Ook de 
stijging in zorgkosten verdwijnt in de zak-
ken van zorgondernemers en farmaceuten. 
Pensioenen, ook zo’n schokkend voorbeeld. 

Met andere woorden, op termijn zal deze 
looneis (eventuele loonsverhoging) zeker 
stemmers naar de SP lokken. Maar zonder 
een rem op het wegvloeien van deze gelden 
naar de verkeerde bankrekeningen worden 
wij als land er geen snars beter van.

Erik van der Veer, Oud Beijerland

De SP is om twee redenen voorstander van 
hogere lonen. Allereerst omdat de winst wordt 
gemaakt door de medewerkers. Zij behoren daar 
dan ook een behoorlijk (en groter) deel van te 
krijgen. Uit onderzoek van ons wetenschappelijk 
bureau is gebleken dat die winst niet naar inves-
teringen en niet naar de medewerkers is gegaan, 
maar vooral naar de aandeelhouders. De 
uitkeringen aan aandeelhouders van bedrijven 
zijn sinds 1980 tien keer zo hard gestegen dan 
de lonen van de medewerkers. Tweede reden 
waarom de lonen wat ons betreft moeten stijgen 
is, omdat je van je verdiende loon fatsoenlijk 
moet kunnen leven. 
U geeft aan dat een eventuele stijging van de 

lonen tot irritatie bij de werkgevers zal lei-
den. Uiteraard, maar dat mag ons er niet van 
weerhouden ons rechtvaardig deel op te eisen. 
Daarnaast geeft u aan dat een stijging van het 
loon (via een omweg) in de ‘verkeerde zakken’ 
terechtkomt. U merkt, met vele anderen, terecht 
op dat onder andere de lasten van wonen en 
ziekte blijven stijgen. Maar ook dat mag ons niet 
weerhouden van de strijd voor hogere lonen. 
Tegelijkertijd maken wij al langer duidelijk dat de 
woonlasten en ziektekosten omlaag kunnen en 
omlaag moeten. 
Alleen ons standpunt uitdragen in de Tweede 
Kamer is niet genoeg. Daarom zullen wij ook 
op (in ieder geval) deze drie onderwerpen (loon, 
wonen en zorg) campagnes starten om de druk 
op de beslissers op te voeren. Wij hopen dat we 
dan op uw steun kunnen rekenen en dat u daar-
aan ook mee gaat doen. 

Ruud Kuin, hoofd Wetenschappelijk Bureau SP 
(op verzoek van de redactie)
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PUZZEL

De winnaar van de oktober puzzel 2019 is
Varno Morseld uit Goirle 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 
vóór 20 november naar de puzzel redactie van de Tribune; 
 Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl 
  
Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een 
gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

OPLOSSING CRYPTOGRAM OKTOBER 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

Horizontaal
8 Het milieu geeft via de VN onvoldoendes aan de mensheid. (14)
9 Boomschors is handig voor wijnflessen. (4) - 10 Liefje van kip met 
nét iets meer beweegruimte. (8) - 12 www.spin.nl. (8)
13 Barbier velt ook bomen. (6) - 14 Type sportauto? (4)
15 Agrarische (en schietgrage) familie van de bladblazer? (9)
16 Offreert na de maaltijd óók nog eens minstens 5% nuttige 
informatie. (8) - 18 Turks politieonderdeel. (2, afk) - 20 Militaire 
recensenten. (9) - 22 Met lichamelijke oefening kom je hoger op  
de ladder. (5)

Verticaal
1 Met grof geweld de pui van uw computergeheugen inbeuken. (8)
2 Quasimodo hangt aan de bel over misstanden. (13) - 3 Nuttig 
voor warrig haar, daar op de berg. (3) - 4 Insekt neemt deel aan 
religieuze optocht. (13) - 5 Zegeltjes plakken? Dan heeft u deze 
wegwijzer nodig. (10) - 6 Verdwaalde Europeaan zal het hier 
wel koud hebben. (9) - 7 Ze zijn duo’s, beweren ze. (7) 
11 Hersenspinsel van menig man. (10) - 17 Wel érg droge gerst. (4) 
- 19 Draai rond, dat stuur! (4) - 21 Sinterklaasvoedsel? (4)

Horizontaal:3) Adamskostuum 6) Föhn 8) Blijdorp 11) Afslag 15) Een hoge  
ome 16) Inleiding 17) Ruwweg 19) Stamboom 21) Fret 23) Lezerspubliek 24) Nel 
26) As 27) Doofpot.
Verticaal: 1) Landbouwers 2) Vuilnisbak 4) Kop 5) Tafel 7) Haantje 9) Legpuzzel 
10) Rie 12) Belofte 13) Pissebed 14) E-nummer 18) Gepast 20) Aaipoes 
22) TL 25) Gok.

OPLOSSING SO DIE NIEMEN

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3 4 5 6 7

8 

9  10  

11

12 13  

14 15  

16 17 18 19

20  21 

22  

Henry en Lucas, © FLW 2019 BEELDSPRAAK
Opdracht:
In beeldspraak zitten elementen van o.a. rebus en crypto 
die tezamen de oplossing geven: een citaat van een bekend 
politicus. Destilleer met behulp van de Hints de juiste woorden 
uit de tabel met plaatjes. Hiervoor gebruikt u de aanwijzingen 
die tussen haakjes staan. Meerdere aanwijzingen worden 
gescheiden door een ‘ ; ’ puntkomma. Voorbeeld: als de 
afbeelding (van een) ‘huis’ is, en achter de hint staat: (h=b) 
dan is het woord ‘buis’. De meeste hints hebben met politiek te 
maken. De 21 woorden van de citaat-oplossing kunt u naar de 
redactie sturen. Graag citaat én geciteerde. Veel puzzelplezier.

BEELDSPRAAK 

Opdracht:

In beeldspraak zitten elementen van o.a. rebus en crypto die tezamen de 
oplossing geven: een citaat van een bekend politicus. 
Destilleer met behulp van de Hints de juiste woorden uit de tabel met 
plaatjes. Hiervoor gebruikt u de aanwijzingen die tussen haakjes staan. 
Meerdere aanwijzingen worden gescheiden door een ‘ ; ’ puntkomma. 
Voorbeeld: als de afbeelding (van een) ‘huis’ is, en achter de hint staat: 
(h=b) dan is het woord ‘buis’.  
De meeste hints hebben met politiek te maken.
De 21 woorden van de citaat-oplossing kunt u naar de redactie sturen. 
Graag citaat én geciteerde. Veel puzzelplezier. 

Tabel:

J+1+s 
(Engels)

? 

Henry & Lucas, © FLW 2019 Hints:
1-1 Of ... niet?
1-2 Onderdeel Amsterdamse burgermoeder? (-h)
1-3 Narendra Damodardas Modi (+na)
1-4 In een oude TV-serie was het ‘Alias Smith & ...’.
1-5 Alsof boeren naar het Malieveld zo’n ding niet omver rijden? (k=b)
1-6 Wie anders, dezer dagen?
1-7 In de Kamer zijn ze ook wel eens te lang (maar niet snel rood). (-t)
2-1 Nee hoor, ik zeg slechts: ‘herfst’ . (h+; ei=e)
2-2 Opgevolgd door Kajsa Ollongren. (–l)
2-3 Gedoogrelatie Van Der Staaij.

2-4 Weer eens iets anders dan de Kamer. En zo veel ook! (t=ew)
2-5 ‘Business Class’ op 19 mei 2019. (som+; x=g;r=n)
2-6 Niet nodig om sommige politici aangebrand te krijgen. (p=d)
2-7 In de tijd van Frans Hals waren ze niet te missen. (k=v)
3-1 Een Vietnam (anti-oorlogs) poster vroeg: ‘WHY?’
3-2 Soms krijgt iemand dit van ‘symboolpolitiek’ (in het AD). (–s)
3-3 ‘Pers en Prent’ heeft er een (spot)prijs voor. (–kt)
3-4 Staat vaak op een kier, in de politiek. (–ur)
3-5 Overwerk, nachtdiensten, en publiekelijk geweld. (+k)
3-6 ‘Politiek hier, op het toilet of in bad [uit 2011].’ (d=n)

Oplossing

Oplossing O Die Niemen. 

Woorden horizontaal boven-naar-onder: Vorst; Slot; Weer; Pitten; Gerecht; 
Traan; Golf; Draagbaar; Monster. Woorden Verticaal links-naar-rechts: 
Kussen; Raad; Sirene; Ring; Kop; Arm; Punt; Toets; Toeter; Griep; Lam; 
Tong.

Eindoplossing: Broeikasgassen 

Voorkeurs-alternatief voor Eindoplossing-publicatie:

Oplossing O Die Niemen

1
B

2
R

3
O

4
E

5
I

6
K

7
A

8
S

9
G

10
A

11
S

12
S

13
E

14
N

Traan; Golf; Draagbaar; Monster. Woorden Verticaal links-naar-rechts: Kussen; 
Raad; Sirene; Ring; Kop; Arm; Punt; Toets; Toeter; Griep; Lam; Tong.
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

VRAAG
HET
RON

DOE MEE IN 2020

Ron Meyer schrijft hiernaast zijn laatste 
column, maar hij komt nog terug in de Tribune. 
Begin volgend jaar gaan we Ron interviewen, 
tegen die tijd onze ex-voorzitter. Ditmaal is ‘we’ 
niet alleen de redactie; we willen graag een 
interview ‘van onderop’. Heb je een vraag
aan Ron?  
Stuur ’m op naar VraagRon@sp.nl 

Aan de hand van de vragen interviewen we 
Ron (en ‘we’ is dan wél de redactie). Vermeld 
alsjeblieft je naam en woonplaats als je een 
vraag stelt. 

2019 was een mooi jaar voor ROOD! Overal in het 
land stonden we samen met jongeren op voor een 
rechtvaardige wereld. Zo kwamen we in actie met 
skaters voor een nieuw skatepark, met studenten voor 
een basisbeurs en met huurders tegen huisjesmelkers. 
Ook liepen we met zoveel mogelijk jongeren mee in 
demonstraties voor het klimaat, internationale solida-
riteit en tegen racisme. Komend jaar zal ROOD ook de 
strijd aangaan voor een betere wereld. Wil jij ook actief 
worden voor ROOD? Stuur dan een mail naar  
rood@sp.nl en ga in het nieuwe jaar samen met ons 
aan de slag voor een betere wereld! 
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Magie
Dit is mijn laatste column als voorzitter 
van onze partij. Of ik de partij nog een 
boodschap mee wil geven?, vroeg men 
mij. 

Recent had ik de eer om Riet de Wit 
namens de afdeling Heerlen een zilveren 
tomaat op te mogen spelden. De hoogste 
lokale onderscheiding van onze partij. 
Omdat mijn jongste zoon Mika (2) het 
doosje met zilver ergens in ons huis 
verstopt heeft, maar niet wil zeggen 
waar, besloot ik mijn gouden tomaat  
aan Riet te geven.

Precies goed, want Riet is immers ook 
goud waard.

Al 45 jaar strijdt Riet de Wit vol liefde én 
lef voor rechtvaardigheid en solidariteit. 
Niets was én is Riet te gortig. Altijd aan 
de kant van de gewone man en vrouw.
 
Voor veel mensen staat Riet symbool 
voor onverzettelijkheid. Voor lef en 
onorthodoxe oplossingen. Voor een stad 
waarin de zon weer langzaam door-
breekt. Voor vallen, opstaan en sterker 
worden. 

Wie z’n nek uitsteekt, krijgt weerstand. 
Ook onze Riet. Haar tegenstanders 
hielden haar zelfs verantwoordelijk 
voor aanhoudende regenval. Ik vond dat 
prachtig, want juist dán was Riet op haar 
sterkst. Haar antwoord was en is een 
aanstekelijk strijdbaar optimisme. Ze is 
op haar sterkst wanneer de weerstand 
het grootst is. Dan straalt Riet.

Voor de SP en voor mij persoonlijk is Riet 
een rots in de branding. Een voorbeeld. 
Op haar fietsje door de stad, met een 
ragfijn gevoel voor de noden van veel 
Heerlenaren. En bovenal voor de duvel 
niet bang. Omdat, anders dan regen, 
een betere wereld niet uit de lucht komt 
vallen.

De ‘moeder van de SP in Heerlen’ 
 verpersoonlijkt de magie van een trotse 
en zelfbewuste SP. Borst vooruit als het 
moeilijk is. Want trots zijn als je wint, 
is niet moeilijk, terwijl trots zijn als je 
verliest noodzakelijk is.

Precies dit is is wat ik onze partij allemaal 
gun. De magie van Riet de Wit. 

Ron	Meyer
voorzitter	SP
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Lilian	Marijnissen	
fractievoorzitter	SP

Nederland is in de ban van protesten. Vanaf het Malieveld maken 
boeren, bouwers, leraren en zorgverleners een vuist naar de politiek. 
Een vuist tegen het neoliberale beleid en voor rechtvaardigheid. 

Deze groepen hebben meer met elkaar gemeen dan je misschien 
op het eerste gezicht zou vermoeden. Zij ondervinden namelijk 
allemaal dezelfde negatieve effecten van jarenlang neoliberaal 
beleid. De drang naar meer marktwerking, bezuiniging en 
zelfregulering heeft zijn sporen nagelaten. De verzorgingsstaat 
werd afgebroken en onze publieke voorzieningen werden aan de 
markt overgelaten. Schaalvergroting werd de norm. Scholen werden 
leerfabrieken, zorginstellingen moesten fuseren en in de veehouderij 
werd de megastal de norm om als boer te kunnen overleven. Alles 
onder de dekmantel van ‘efficiëntie’ – maar in de praktijk was de 
menselijke maat zoek. Nu betalen de samenleving, onze aarde en 
de dieren een zware prijs voor deze schaalvergrotingsdrang.

Maar waar komt al die actiebereidheid nu dan vandaan? Nederland 
verkeert in crisis: een wooncrisis, een stikstofcrisis, een publieke 
sector in crisis. Dit kabinet gaat door op de ingeslagen weg en doet 
niets om de échte problemen op te lossen. De boer, de zorgverlener 
en de leraar hebben allen te maken met een overheid die er niet 
voor hen is, die niet aan hún kant staat. Zij delen de terechte 
verontwaardiging dat zij niet een eerlijk deel van de welvaart 
krijgen. Dat zij de prijs betalen. De situatie in Nederland is niet 
uniek. Ook internationaal volgen de protesten elkaar in rap tempo 
op. Kijk bijvoorbeeld maar naar Libanon, Chili en Irak. Overal gaan 
mensen de staat op voor sociale rechtvaardigheid. En als mensen 
samen opstaan is echte verandering mogelijk.

Want er is een alternatief. Laten we beginnen met het terugdringen 
van de markt en investeren in goede zorg, goed onderwijs, 
betaalbare woningen, betaalbaar openbaar vervoer en duurzame 
energie. Laten we de zeggenschap geven aan de mensen die 
het werk doen. Aan de leerkrachten voor de klas in plaats van de 
bestuurders van grote scholenkoepels. Aan de thuiszorgmedewerker 
in de wijk in plaats van de zorgverzekeraar. Aan de agent op 
straat, in plaats van de bureaucratie. En we laten we zeggenschap 
pakken, daar waar het nodig is: over onze energiebedrijven, 
volkshuisvesting, publieke sector en ons openbaar 
vervoer.

Wat hebben een boer, een zorgverlener en 
een leraar gemeen? Ze hebben een prachtig 
beroep dat wordt uitgehold. Maar ze staan nu 
op voor de toekomst van dat beroep.  
En dat vind ik terecht.

WAT	HEBBEN	EEN	BOER,	 
EEN	ZORGVERLENER	 
EN	EEN	LERAAR	GEMEEN?

illustratie Len Munnik
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 › Twee jaar fractievoorzitter. Hoe ben 
je veranderd vergeleken met twee jaar 
geleden?
Lilian lacht: ‘Ik ben tien jaar ouder gewor-
den. Het is een turbulente tijd geweest, met 
drie verkiezingen waar mensen niet op mij 
konden stemmen – maar je hebt daar wel 
een rol in. Ze kwamen ook snel: ik zat er net 
en toen waren er al raadsverkiezingen. Dus 
kon ik meteen naar grote NOS-debatten en 
zo. Ik denk, nee hoop, dat ik als persoon niet 
heel veel ben veranderd. Mijn leven is wel 
erg veranderd. Mijn verwachtingen over wat 
het betekent om fractievoorzitter te worden 
waren van tevoren wel realistisch. Ik heb het 
immers van dichtbij gezien. Dat hielp. Ik had 
verwacht dat het druk en pittig was – en dat 
klopte. Maar toch: je bereidt je niet voor op 
de druk. De verantwoordelijkheid, die altijd 
drukt. In je hoofd gaat het altijd door. Een 
aankomend debat of een campagne, dingen 
die geregeld moeten worden of beter kun-
nen. En als je denkt, ik ga even met de hond 
lekker wandelen in het bos, dan is er nieuws 
waar je op moet reageren, en dan moet dat. 
Mensen zeggen terecht: plan je rust in – en 
dat doe ik ook – maar die verantwoordelijk-
heid kun je niet weg-plannen.

HET JAAR VAN LILIAN

‘ HET GEEFT ME ENERGIE 
DAT WE NOG ZO VEEL  
TE WINNEN HEBBEN’

Twee jaar is Lilian Marijnissen inmiddels alweer de 
SP-fractievoorzitter in de Tweede Kamer. Hoe kijkt zij  
naar het bewogen jaar 2019 en wat verwacht ze van 2020?  
‘Het is extra hoopgevend dat juist nu mensen zich organiseren.’

 › Electoraal heeft de SP geen fijn jaar 
 gehad. Hoe houd je de moed erin?
‘Dat lukt me heel aardig. Ik laat me er niet 
door uit het veld slaan. Ik probeer het om 
te zetten in positieve energie: dit laten we 
ons toch niet gebeuren!? Kijk, balen van de 
uitslag dat doe ik ook, hoor. Je ligt een nacht 
wakker. Maar bij mijn verantwoordelijkheid 
hoort ook dat ik er snel weer moet staan. 
Op camera, met een analyse en een verhaal. 
En dat is maar goed ook. Ik zit zo ook in 
elkaar. Ik denk bij de uitslag van de Europese 
verkiezingen meteen: volgende keer zijn we 
er in Europa weer bij, daarvoor moeten we 
alles op alles zetten. Kom op! En die voor-
bereiding begint vandaag! Dat klinkt niet 
alleen leuk naar buiten toe – iedere verliezer 
zegt dat op zo’n avond – maar ik voel dat ook 
echt zo. Het geeft me energie dat we nog zo 
veel te winnen hebben.’

 › En de moed erin houden in de partij? 
Zie je daarin een rol voor jezelf?
‘Ik heb mijn zomerreces gebruikt om met 
heel veel leden in gesprek te gaan; vooral te 
luisteren natuurlijk. Maar het was ook een 
moment om er te zijn voor de leden, niet te 
duiken maar er te staan. Uiteindelijk gaat 

het erom dat ik mijn werk goed doe: fractie-
voorzitter in de Tweede Kamer. Daar moet ik 
in voorop gaan. Maar dit hoort er zeker bij.’

 › Wat vond je van de sfeer op die avonden?
‘De sfeer was goed en ik was positief ver-
rast over de opkomst. Dat zegt ook wel wat 
over SP’ers. Dat je na zulke uitslagen toch 
in de zomer naar een avond gaat en wilt 
meedenken. Er waren veel ideeën, kritische 
suggesties en afdelingen die naar zichzelf 
keken. Er zijn nu een stuk of acht regionale 
bijeenkomsten geweest en het komende 
halfjaar doen we er nog meer.’

 › Tijdens die avonden werd er ook gespro-
ken over de lonen-campagne. Waarom?
‘Omdat we ons als SP’ers goed kunnen 
vinden in dat onderwerp. Leden reageerden 
er heel positief op. Je ziet dat de tijd rijp is. 
In de Tweede Kamer gaat een meerderheid 
mee met de SP als we stellen dat lonen bij 
bedrijven 5 procent hoger moeten. Het is 
een mooi thema. We kunnen onze systeem-
kritiek erin kwijt; in dit systeem is het zo dat 
de aandeelhouders de winsten krijgen en 
de mensen niet. Daardoor stijgen de lonen 
al veertig jaar niet noemenswaardig. Dat is 
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geen natuurverschijnsel: dat is het systeem. 
Dat komt onder andere door het gebrek aan 
zeggenschap van werknemers. 
Maar het is ook heel concreet: we willen 
een hoger minimumloon. Dat betekent in 
het leven van een half miljoen werkende 
mensen heel concreet dat zij hun rekenin-
gen wél kunnen betalen. En hetzelfde in het 
leven van gepensioneerden, werkzoeken-
den en ander mensen van wie het inkomen 
is  gekoppeld aan dat minimumloon. Het 
thema leent zich dus voor concrete strijd. 
Ook voor hogere lonen in de publieke sec-
toren – denk aan de leraren in staking, de 
historische ziekenhuisstaking. Wij staan 
zij aan zij met deze mensen en hun heel 
redelijke eisen. Het past bij de SP, want het 
gaat over de vraag of mensen hun eerlijke 
deel krijgen. Het is een mooie politieke strijd 
die je kunt voeren – heel ideologisch in de 
Kamer, maar ook heel concreet in het leven 
van mensen.’

 › Ideologisch? Gaat het dan niet gewoon 
om geld?
‘Jazeker ideologisch! We nodigden schrijver 
Ghiridaradas uit in Den Haag om te  
spreken over systeemverandering (zie 
vorige  Tribune, –red.), we hebben een 
vijf puntenplan gepresenteerd voor de 
economie. Daarin staat een hoger loon. Dat 
 noemen sommigen ‘plat’, omdat het alleen 
over centen zou gaan. Leg dat maar uit aan 
de mensen die hun rekeningen niet kun-
nen betalen, denk ik dan. Maar ook: onze 
voorstellen zijn deel van een geheel aan 
voorstellen die meer zeggenschap bij de 
mensen leggen. En het gaat niet alleen om 
eerlijk betaald krijgen, maar ook om eerlijk 
betalen. In de Tweede Kamer is men nu 
akkoord gegaan met het SP-voorstel om een 
miljonairsbelasting te onderzoeken. Dat is 
weer een stapje voorwaarts.’

 › De ideologische termen vlogen over de 
tafel tijdens de Algemene Beschouwingen.
‘Ik vind dat wel mooi. Het CDA zegt: we 
moeten niet meer spreken over de woning-
markt maar over volkshuisvesting. Dat zei 
Remi Poppe járen geleden al. Dan kun je 
cynisch doen en erop wijzen dat het maar 
woorden zijn. Maar je kunt ook zeggen: ze 
zitten dichter bij ons dan ooit, laten wij het 
nu gaan afdwingen. Dát is aan ons. We gaan 
het heus niet cadeau krijgen. Het blijft een 
belangenstrijd.’

 › Om toch even bij het geld te blijven: kost 
dat wat, zo’n minimumloon-verhoging?
‘Ja, dat kost geld omdat alle gekoppelde 

uitkeringen ook omhoog gaan. Maar we heb-
ben ook de zogenoemde inverdien effecten 
van het verhogen van het minimumloon 
laten uitrekenen. Met andere woorden: wat 
gebeurt er met de economie als mensen met 
een laag inkomen meer gaan verdienen? Dat 
gaan ze uitgeven. Dus snel meer geld in de 
kassa’s van winkels, dus meer werkgelegen-
heid, enzovoort. Een miljonair die er geld 
bijkrijgt opent een tweede bankrekening in 
Zwitserland of gaat beleggen. Verhogen van 
het minimumloon kost geld, maar levert ook 
veel op.’

 › Heb je tijd voor boeken of films die je 
inspireren?
‘Als het lukt wil ik snel naar de nieuwe film 
van Ken Loach, Sorry We Missed You. Die is 
net uit. Ik heb zijn vorige film I, Daniel Blake 
gezien; ik haal echt inspiratie uit zulke films. 
Ik heb er veel te weinig tijd voor. Hetzelfde 
geldt voor een boek lezen. Ik moet het boek 

foto Maurits Gemmink

van Gert-Jan Segers lezen dat deze week 
uitkwam. Want ik hoor te weten wat hij 
schrijft.’

 › Wat wens je de SP  voor congres toe?
‘Ik wens ons een inspirerend congres toe, 
waarna we eensgezind verder kunnen. Dat 
lijkt een open deur, maar dat is het niet 
helemaal. Zeker gezien de politieke situatie: 
zoveel partijen die zeggen afscheid te willen 
nemen van het neoliberalisme. We kunnen 
die kansen, dat momentum alleen pakken 
als we geïnspireerd en eensgezind de schou-
ders eronder zetten.’

 › Is dat je verwachting voor 2020?  
Meer politiek momentum?
‘We hebben heel lang gevochten tegen de 
opkomst van het neoliberalisme, de doorge-
slagen marktwerking, de commercialisering, 
de individualisering, flexibilisering, noem 
maar op. Maar we staan op een keerpunt nu. 
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Want steeds meer mensen delen onze kri-
tiek daarop. Misschien is dat niet hetzelfde 
als dat ze onze hele analyse delen – we 
willen namelijk een ander systeem. Maar 
het is nu wel aan ons om voorop te lopen. 
Als we in de publieke sector de doorgeslagen 
bureaucratie en vermarkting terugdringen, 
in de volkshuisvesting de zeggenschap weer 
bij bewoners en huurders krijgen, dan kan er 
echt wat veranderen. Als we het toch anders 
gaan doen, heeft de SP daar wel goede 
ideeën over! Je ziet het belang van buiten-
parlementair actief zijn: het Malieveld staat 
letterlijk elke week vol op dit moment. Wij 
horen daar als SP naast te staan. En het mo-
mentum te pakken. De agenten, de leraren 
en de zorgmedewerkers: allemaal lopen ze 
tegen hetzelfde aan. De werkdruk is zo hoog 
dat de kwaliteit van het werk in het gedrang 
komt – en daarmee dus onze veiligheid, ons 
onderwijs en onze zorg. Allemaal komen 
ze in actie. De private rijkdom is groter dan 

ooit, maar de publieke armoede ook. Onze 
publieke sector is in crisis. De ideologische 
tijdgeest lijkt nu te zijn: het einde van het 
neoliberalisme is in zicht, maar hoe verder? 
Het zal toch niet zo zijn dat als er echt din-
gen gaan veranderen, dat wij er dan niet bij 
zijn. Toch?’

 › En hoe zie je als voetbalsupporter het 
momentum voor Feyenoord?
‘Een betere tweede seizoenshelft zou wel 
mooi zijn. We hebben nu Dickie als coach: 
Dick Advocaat. Die heeft tot nu nog niet 
verloren. Het komt wel goed.’

 › Ben je er vaak bij?
‘Ik probeer voor thuiswedstrijden wel tijd te 
maken, maar het lukt natuurlijk niet altijd. 
Ik ben met Feyenoord opgegroeid. Ik heb 
nu tien jaar een seizoenskaart, dat betekent 
dat ik al tien jaar bijna om de zondag naar 
Rotterdam rijd om erbij te zijn. Het is een 

hele pure club. Ik zit op vak-O. En het klinkt 
onwijs cliché, maar daar zit je tussen allerlei 
soorten mensen. Jong, oud, zwart, wit, man, 
vrouw, VVD, SP – alles zit door elkaar. Het 
verbindt. Niet alleen als je wint, zoals twee 
jaar geleden. Maar toch houd je je blik als 
SP’er: die kaartjes zijn best wel duur. Wie 
kan dat nou betalen, 30 euro? Als je met je 
gezin wilt gaan, gaat het hard.’

 › Heb je nog een mening over bouw van 
een nieuw stadion in plaats van de Kuip?
‘Het dreigt natuurlijk een financieel fiasco te 
worden, zo’n megaproject. Voor de sportieve 
sfeer hoeft het echt niet, een nieuwe Kuip. 
En Rotterdammers moeten er ook nog veel 
aan meedokken. Ik heb wel hart voor 
Feyenoord, maar dat betekent niet dat ik 
vind dat Rotterdammers moeten mee betalen 
aan een megalomaan project.’

 › Je hebt vast geen goede voornemens?
Lachend: ‘Nee daar wacht ik inderdaad niet 
mee tot 1 januari. Wat ik had als voornemen, 
en wat ook is gelukt, is blijven sporten. 
Fysiek fit blijven houdt je ook mentaal fit. 
Ik wil drie keer per week helemaal kapot in 
de sportschool. Dat je al na twee minuten 
buiten adem bent en dan nog heel lang 
moet. Dan gaan de gedachten, plannen, 
overpeinzingen ook echt even uit in mijn 
hoofd. Je ziet bij collega’s dat dat het eerste 
is wat erbij inschiet, maar ik had me dit echt 
voorgenomen.’

 › Hoe ziet 2020 er anders uit dan 
voorgaande jaren?
‘Wereldwijd zijn de opkomende bewegingen 
voor sociale rechtvaardigheid natuurlijk 
inspirerend. En hoopgevend. Net als hier 
in Nederland: het is hier lange tijd niet zo 
onrustig geweest. Lange tijd kwamen men-
sen maar niet in verzet, zag je steeds meer 
partijen meebewegen met het neoliberale 
beleid. Maar de tijden zijn aan het verande-
ren. Ik hoop echt dat het ons lukt om voorop 
te gaan nu. Dat we de onrust aangrijpen om 
echt iets te veranderen. Dat is waar mensen 
naar snakken. Het gebrek aan vertrouwen 
in instituties en de politiek is een teken aan 
de wand dat mensen vinden dat de over-
heid niet aan hun kant staat. Het is ieder 
voor zich. Dan is het extra hoopgevend dat 
mensen zich nu organiseren.’ •

tekst Diederik Olders

‘Het is nu aan ons  
om voorop te lopen’
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LOKALE BEZUINIGINGEN

VECHTEN OM DE KRUIMELS
OF EEN GROTERE KOEK?
Terwijl bij het Rijk de miljarden tegen de 
plinten klotsen, moeten veel gemeenten 
de broekriem steeds strakker aanhalen 
wegens grote tekorten. Voor SP-afdelingen 
die meebesturen levert dit duivelse 
dilemma’s op. Want waar trek je de grens? 
‘De SP-lijn is de lijn van de leden.’

tekst Lesley Arp
illustratie Nenad Mećava



11TRIBUNE december 2019

11 MILJARD HOUDT het Rijk momenteel over. 
Zoveel geld dat het kabinet het niet uit-
gegeven krijgt. Gek genoeg verkeren juist 
daarom bijna alle gemeenten in financieel 
zwaar weer. Met als gevolg dat bijvoorbeeld 
zorgtaken worden uitgekleed, of bibliothe-
ken of zwembaden moeten sluiten. ‘Een 
krankzinnige situatie die voor wethouders 
niet valt uit te leggen’, stelt SP-Tweede 
Kamerlid Ronald van Raak. 

PAARSE KROKODIL
Een van de oorzaken is het zogeheten ‘trap-
op-trap-af’-systeem. Gemeenten krijgen 
hierdoor meer geld uit het Gemeentefonds 
wanneer het kabinet meer uitgeeft. Maar 
als het Rijk de hand op de knip houdt, 
krijgen gemeenten juist minder. Van Raak: 
‘Nu lijkt het alsof gemeenten enkel de trap 
af kunnen, maar niet meer de trap op. 
Terwijl de miljarden gewoon op de plank 
liggen! Het is net de paarse krokodil uit dat 
bekende tv-spotje: je ziet hem staan, maar 
je mag hem niet meenemen.’

De tweede belangrijke oorzaak: de decen-
tralisaties. In 2015 ging het stelsel voor 
zorg, jeugdzorg, werk en inkomen flink 
op de schop. Met de invoering van de 
Participatiewet, de Wet maatschappelijke 
ondersteuning (Wmo) en de Jeugdwet 
kregen gemeenten extra taken op hun bord 
geschoven. ‘Maar tegelijkertijd moesten de 
gemeenten bezuinigen. Terwijl iedereen 
snapt dat je juist eerst moet investeren als 
je nieuwe taken krijgt’, stelt van Raak. Het 
gevolg is dat gemeenten veel te weinig geld 
hebben om hun zorg- en ondersteunings-
taken uit te voeren. ‘Kijk, één gemeente zou 
het kunnen verprutsen, maar dit speelt bin-
nen alle gemeenten. Hieruit blijkt dat ze te 
weinig geld krijgen’, aldus de woordvoerder 
Binnenlandse Zaken.
Daarom stelde Van Raak in oktober samen 
met SP-woordvoerder Zorg Maarten Hijink 
voor om het komende jaar een miljard 
extra vrij te maken voor gemeenten. ‘Met 
deze reddingsboei worden de ergste noden 
gelenigd. Zo hoeven gemeenten minder te 
bezuinigen’, stelt Van Raak over het voor-
stel, dat in december in stemming komt. 

Maar om de kaalslag binnen gemeenten 
langdurig het hoofd te bieden, zullen lokale 
bestuurders volgens hem een vuist moeten 
maken: ‘Je ziet dat gemeenten nu onderling 
ruzie maken. Over wie de meeste proble-
men heeft. Maar ze moeten niet elkaar 
bestrijden, maar juist samen optrekken 
tegen Den Haag.’ 

Het is een oproep die veel lokale SP- 
bestuurders aan het hart gaat. Want zolang 
het Rijk niet over de brug komt, worden zij 
gedwongen tot pijnlijke keuzes. En waar de 
ene afdeling ervoor kiest om de tegenwind 
te trotseren, zegt de andere: tot hier en niet 
verder. Een rondje langs vier plekken waar 
de SP meebestuurt (Zutphen, Hengelo,  
Vlissingen) of juist uit de coalitie stapte 
(Oldambt) leert: niet alleen de omstandig-
heden, maar vooral de leden zijn doorslag-
gevend.
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Onverantwoord en onverdraagbaar. Zo 
oordeelde de SP Oldambt over de bezui-
nigingsplannen van het stadsbestuur, 
waar de partij tot begin september deel 
van uitmaakte, en stapte vervolgens uit de 
coalitie. De overgebleven collegepartijen 
willen 5 miljoen bezuinigen, onder meer 
op thuiszorg, gehandicaptenvervoer en het 
schoolontbijt.

Volgens voormalig SP-wethouder Kees 
Swagerman is de situatie in Oldambt  
beslist niet uniek binnen de provincie  
Groningen. ‘Alle Groninger gemeenten 
hebben sinds de Participatiewet is ingegaan 
ruim 300 miljoen ingeteerd op hun reser-
ves. Zo werken veel mensen in Oldambt in 
de sociale werkvoorziening. Ook kennen 
we veel werkloosheid, mensen met een laag 
opleidingsniveau en jongeren die een  
beroep doen op de jeugdzorg. Toen ik in 
2014 het college inging had Oldambt nog 
een algemene reserve van 22,5 miljoen.  
In de begroting voor 2020 en verder slaat 
dit om in een negatieve reserve’, licht  
Swagerman toe.

Natuurlijk heeft Swagerman gezocht naar 
alternatieven voor de kaalslag die Oldambt 
nu te wachten staat. ‘Maar je kunt alleen 
meer inkomsten genereren door de lasten 
van bewoners te verzwaren. En als je die 
met een dikke verhoging van de onroe-
rendezaakbelasting ozb opzadelt, trek je 
veel gezinnen met een middeninkomen 
de armoe in. We hadden als gemeente 
nog aandelen in energiebedrijf Enexis, 
ter waarde van ongeveer 26 miljoen. Met 
dat geld hadden we vier jaar de begroting 
sluitend kunnen maken. Maar de andere 
coalitiepartijen waren tegen ons voorstel 
voor verkoop aan de provincie’, stelt de 
oud-bestuurder.

Swagerman betreurt het dat voormalige 
coalitiegenoten niet het lef hadden om  
het Rijk ter verantwoording te roepen: 
‘Daar klotst het geld tegen de plinten. 
Terwijl allerlei taken die geld kosten, bij 
de gemeenten over de schutting zijn gekie-
perd.’ Hij vreest dat als het Rijk niet over de 
brug komt, in veel Groninger gemeenten 
over pakweg twee jaar de bodem is bereikt.

‘Uiteindelijk is de SP-lijn de lijn van de 
leden’, blikt Swagerman terug op zijn af-
treden als wethouder. En hun oordeel over 
de bezuinigingen was volgens afdelings-
voorzitter Gerda Siks helder: ‘Hier gaan 
we niet in mee.’ Gelijk na het besluit om 
uit het college te stappen ging de afdeling 
de straat op, om vragen van Oldambters te 
beantwoorden. Siks: ‘Dan merk je dat niet 
iedereen snapt hoe het werkt. Dat som-
migen denken dat de SP hier ook niet meer 
in de raad zit. Maar daar blijft onze fractie 
gewoon strijden voor gelijkwaardigheid, 
menselijke waardigheid en solidariteit. Net 
als buiten de gemeenteraad. Al met al vond 
een ruime meerderheid van de Oldambters 
ons besluit juist dapper. Het belangrijkste is 
dat je als afdeling je keuzes goed uitlegt.’

OLDAMBT

‘ MEERDERHEID VOND ONZE KEUZE 
JUIST DAPPER’
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Al kort na de decentralisaties in 2015 voor-
zag de Hengelose SP-wethouder Mariska 
ten Heuw zorgwekkende financiële tekor-
ten. ‘Toen was voor ons al duidelijk dat we 
van het Rijk te weinig geld kregen om onze 
nieuwe taken uit te oefenen’, blikt de wet-
houder Financiën terug. Met een interven-
tieplan trachtte het college vervolgens om 
structureel 8 miljoen minder uit te geven. 
‘Waarbij we ons best hebben gedaan om 
dit niet ten koste te laten gaan van de zorg’, 
vertelt Ten Heuw.

Maar ondanks deze inspanningen kampte 
Hengelo afgelopen voorjaar toch met een 
extra tekort van 3 miljoen. Dit tekort oplos-
sen door te bezuinigen op de Wmo of de 
jeugdzorg vond de SP-bestuurder onver-
antwoord: ‘Dus dan kiezen we om minder 
te investeren op andere terreinen. Jammer, 
want we hadden graag meer willen inzetten 
op duurzaamheid en cultuur.’

Maar er is volgens Ten Heuw slechts een 
blik over de gemeentegrenzen nodig om 
te zien dat het vele malen erger kan. ‘In de 
omgeving liggen gemeenten die de ozb met 
maar liefst 80 procent verhogen. Die belas-
ting is bij ons gelijk gebleven. Voor Henge-
lose huurders dalen de lasten zelfs.’

Sinds 2016 doet Ten Heuw niet aflatende 
pogingen om meer geld voor gemeenten 
te regelen bij het Rijk. ‘Dat doe ik in alle 
gremia die ertoe doen: in de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (VNG), het ste-
dennetwerk G40, de ministeries van VWS 
(Volksgezondheid, Welzijn en Sport) en 
SZW (Sociale Zaken en Werkgelegenheid). 
Veel gemeenten hebben kritiek op de wijze 
waarop het Rijk het geld onder gemeenten 
verdeelt. Maar als de ene gemeente een 
groter deel van de koek opeist, krijgt een 
ander weer minder. Dus het echte probleem 
is dat de koek simpelweg te klein is. We 

HENGELO

‘DE KOEK IS SIMPELWEG TE KLEIN’
worden afgescheept met een fooi, terwijl de 
tekorten structureel zijn’, aldus Ten Heuw.

Dat ten gevolge van dit Rijksbeleid nu 
minder geïnvesteerd kan worden in bij-
voorbeeld cultuur en groen, kan volgens 
de wethouder op begrip rekenen in de SP-
afdeling. Ook afdelingsvoorzitter Vincent 
Mulder beaamt dit: ‘In 2010, toen wij voor 
het eerst in het college kwamen, moest er al 
worden bezuinigd als gevolg van de crisis. 
We hebben de leden toen gevraagd: welke 
voorzieningen moeten beslist overeind 
blijven? Want natuurlijk trekken wij als SP 
ook ergens een streep.’ 

Zo nu en dan leidt dit volgens Mulder tot 
stevige discussies: ‘Maar hierdoor weten we 
ook wat voor onze leden belangrijk is: denk 
aan de Wmo, de jeugdzorg, het armoede- 
beleid, maar ook het behoud van voor-
zieningen zoals de bibliotheken. Als SP 
hebben wij actiegevoerd om die open te 
houden. En terwijl in Enschede het voort-
bestaan van de zwembaden ter discus-
sie staat, heeft het Hengelose zwembad 
Twentebad juist een volledige vernieuwing 
ondergaan, waardoor het een hypermodern 
bad is dat weer tientallen jaren mee kan.’
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VLISSINGEN

ARTIKEL 12-STATUS – EEN BITTERE PIL
Terwijl in veel gemeenten de ellende pas 
echt begon met de decentralisaties, kampt 
Vlissingen al veel langer met financiële  
tegenslagen. De Zeeuwse toeristentrek-
pleister is momenteel namelijk de enige 
artikel 12-gemeente van Nederland, en 
staat dus onder curatele van de provincie 
en het Rijk. Het was mede de SP die er ruim 
vijf jaar gelden op aandrong om de artikel 
12-status aan te vragen.

‘Het woningbouwproject Scheldekwartier 
had de gemeente financieel de das omge-
daan. De jaren daarop is er telkens bezui-
nigd, maar zonder duurzaam effect. Toen 
de SP in 2014 in het college kwam, hebben 
wij de artikel 12-status aangevraagd. Om 
Vlissingen er weer bovenop te helpen’,  
vertelt SP-wethouder Sem Stroosnijder. 

Financieel toezicht dwong het Vlissingse 
stadsbestuur tot nieuwe pijnlijke keuzes, 
zoals bezuinigingen op cultuur. Stroosnij-
der: ‘Dat is natuurlijk niet waar wij als SP 
voor staan. En door de tekorten op het 
sociaal domein – de Wmo, de jeugdzorg, 
werk en inkomen – die daar ook nog eens 
bovenop zijn gekomen, blijven wij onder 
curatele staan.’

Ook de sociale samenstelling van Vlissin-
gen maakt het moeilijk om er weer bovenop 
te komen. ‘Veel inwoners zijn afhankelijk 
van de overheid voor hun inkomen of zorg. 
En je kunt mensen die amper rond kunnen 
komen niet nog meer belasten. Bovendien 
ligt de ozb hier al op anderhalf keer het  
landelijk gemiddelde’, licht de wethouder 
toe. 

‘Is dit het waard? Die vraag zou iedere 
SP-afdeling die meebestuurt eigenlijk elke 
dag moeten stellen’, vindt de Zutphense 
SP-wethouder Mathijs ten Broeke. Nooit 
eerder moest de Gelderse gemeente zoveel 
bezuinigen. Het structurele financiële 
tekort liep vorig jaar op tot maar liefst  
13 miljoen. ‘Als we niet zouden bezuinigen, 
dan werd Zutphen een artikel 12-gemeente’, 
licht Ten Broeke toe. Hij verwijst daarmee 
naar de wet waarmee gemeenten onder  
financieel toezicht van de provincie kun-
nen worden gesteld. 

Hoewel ook in Zutphen taken als de jeugd-
zorg zwaar drukken op de begroting, liggen 
er ook lokale keuzes uit het verleden aan de 
wortel van de bezuinigingen. Ten Broeke: 
‘Voordat wij in het bestuur kwamen, was 
nauwelijks inzichtelijk in hoeverre taken 
en regelingen werden betaald met geld uit 
het gemeentefonds of eigen geld. Tot vorig 
jaar kende Zutphen een goed sociaal beleid, 

ZUTPHEN

OP WEG NAAR FUNDAMENTELE  
VERANDERING

maar dat werd gedeeltelijk uit de reserves 
bekostigd. Die begonnen uitgeput te raken.’

Bijzonder pijnlijk voor de SP is dat voor-
heen ruimhartige armoederegelingen nu 
moeten worden versoberd. ‘Al hebben we 
binnen het college allemaal kleine potjes 
van duizenden euro’s bij elkaar gesprokkeld 
om zoveel mogelijk regelingen overeind te 
houden’, benadrukt Ten Broeke. Hoewel 
hij begrip heeft voor de keuze van de SP 
Oldambt, is uit het college stappen voor de 
Zutphense SP-afdeling nu geen optie.  
‘Natuurlijk zit er een grens aan. Als het  
offer te groot zou worden. Maar de SP zit 
hier in het bestuur om een aantal heel fun-
damentele veranderingen door te voeren.’

Ten Broeke doelt hiermee vooral op het 
plan om de marktwerking in de huishoude-
lijke zorg af te schaffen. Afdelingsvoorzitter 
Ellen Jager: ‘Dat doel hebben wij met onze 
leden gesteld en willen wij voor de volgende 

verkiezingen ook bereikt hebben.’ Om de 
week maken zij, Ten Broeke en fractie-
voorzitter Nils Müller samen de balans op. 
‘En we zorgen dat onze wethouder altijd 
bij de bijeenkomsten van onze kadergroep 
aanschuift en natuurlijk mee de buurten in 
gaat. Zo houden we elkaar scherp en zorgen 
we ervoor dat het offer van meebesturen 
ook leidt tot echte verandering’, aldus Jager.
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De kritiek die de SP als coalitiepartij te 
verduren krijgt is soms niet mals. ‘Maar je 
gelooft in het medicijn om Vlissingen op de 
lange termijn beter te maken’, benadrukt 
Stroosnijder. Ook afdelingsvoorzitter Olga 
Penraat houdt de moed erin: ‘Het is pijnlijk 
dat uitgerekend toen wij in het college  
kwamen, het kabinet ons opzadelde met 
nog meer tekorten. Maar we proberen 
op straat voortdurend ons eigen verhaal 
te vertellen. Bijvoorbeeld door wekelijks 
prikacties te organiseren. We doen er alles 
aan om, ondanks de bezuinigingen, de boel 
weer in de lift te krijgen.’ 
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 › De Nederlandse Vereniging van Jour-
nalisten (NVJ) spreekt van een historische 
overwinning. Gefeliciteerd!
Rogier: ‘Het is de eerste uitspraak aan de 
hand van een wetsartikel dat in 2015 in het 
leven is geroepen om freelancers te bescher-
men tegen machtige werkgevers. Niet alleen 
ik heb op 1 november gelijk gekregen, maar 
ook Britt van Uem, een collega van de schrij-
vende pers. Ik maakte bezwaar tegen het 
tarief van 42 euro per foto, dat de Persgroep 
mij wilde betalen; Britt van Uem tegen het 
woordtarief van 13 cent. De rechter oor-
deelde uiteindelijk dat het verschil tussen 
wat zzp’ers in de journalistiek en zij die in 
loondienst werken verdienen onredelijk is.’ 

GOUDEN ROEISPAAN-WINNAAR WINT

‘FATSOEN IS GEPRIVATISEERD’
Een unicum, noemt fotograaf Ruud Rogier het. Hij stapte naar de rechter om 
fatsoenlijke fototarieven af te dwingen en kreeg op 1 november gelijk. Het lef dat 
nodig is om het in de rechtszaal op te nemen tegen een machtige werkgever – in 
dit geval uitgeversgigant de Persgroep – leverde Rogier begin dit jaar nog de  
Gouden Roeispaan op. Een SP-prijs, uitgereikt door Lilian Marijnissen aan  
mensen die tegen de stroom in roeien. 

 › Wat vond de rechter wel een redelijk 
tarief?
‘Ik heb hoog ingezet en gepleit voor een 
 tarief van ongeveer 150 euro per foto. De 
rechter oordeelde dat 65 euro per foto een 
billijk tarief is. Ik hoop vooral dat zzp’ers 
door de uitspraak steviger in hun schoe-
nen gaan staan, en dat die 65 euro een 
minimum eis wordt.’

 › De uitspraak brengt dus niet automatisch 
meer geld in het laatje?
‘Uitgevers gaan niet van de ene op de andere 
dag zeggen: die rechter heeft helemaal 
gelijk. Ik verwacht eerlijk gezegd weinig van 
hen. Ik zie de uitspraak vooral als een grens-

paal die door de rechter in de grond is gesla-
gen – hier stopt het fatsoen. Triest dat je dat 
tegenwoordig bij de rechter moet afdwingen. 
Zelfs fatsoen is inmiddels geprivatiseerd.’

 › Dus je strijd voor een fatsoenlijke  
beloning is nog niet klaar?
‘Nee. Al heb ik mijn collega’s hopelijk wel 
laten zien wat we voor elkaar kunnen 
krijgen als we ons organiseren. Ik had die 
rechtszaak namelijk nooit in mijn eentje 
aangekund. De Nederlandse Vereniging van 
Journalisten heeft mij uitstekend begeleid. 
Met de campagne Fotojournalistiek heeft 
een prijs strijdt de NVJ voor meer erkenning 
voor ons vak en betere tarieven. Samen 
met onze schrijvende collega’s zijn wij de 
waakhonden van de democratie. We hoeven 
er niet rijk van te worden, maar we willen er 
wel van kunnen leven.’ 

 › Van de Persgroep kreeg je sinds de 
rechtszaak geen opdrachten meer. Kom je 
inmiddels weer aan de bak?
‘Van de Persgroep hoef ik geen werk meer 
te verwachten. Al mogen ze mij altijd bel-
len – zolang ik maar mijn eigen tarief mag 
bepalen. Jarenlang waren mijn werkdagen: 
fotootje maken, notaatje schrijven. Nu zoek 
ik vooral naar langdurige projecten met 
meer diepgang. En ik heb geleerd dat ik met 
fotografie bezig kan zijn, zonder ook maar 
een enkele foto te maken. Ik ben onderhand 
een echte vakbondsman aan het worden. Als 
ik zie dat collega’s soms maar 18 euro voor 
een foto krijgen, maakt dat mij alleen maar 
strijdbaarder.’ •

tekst Lesley Arp
foto Ingrid de Groot ©

Ruud Rogier in de rechtszaal met zijn advocaat.
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Op initiatief van de SP gaat de 
Limburgse gemeente Gennep extra 
inzetten op preventie in de jeugdzorg. 
De SP-fractie constateerde dat de 
problemen waarmee jongeren bij 
jeugdzorg terechtkomen de afgelo-
pen jaren steeds zwaarder zijn 
geworden. Volgens de SP kunnen 
door goede voorlichting en preventie 
problemen sneller herkend en 
aan gepakt worden.  
 
SP-fractievoorzitter Rob Janssen 
noemde het geval van een jongeman 
van begin twintig die in schrijnende 
omstandigheden in een slooppand 
werd aangetroffen. Nader onderzoek 
leerde dat het al niet goed zat toen hij 
acht jaar was. Noch op school, noch 
op de voetbalvereniging of in zijn 
directe omgeving ging destijds een 
lampje branden. Janssen: ‘Het gaat 
erom dat onder meer op scholen en 
sportverenigingen mensen over de 
tools gaan beschikken om signalen 
van bijvoorbeeld verwaarlozing of 
mishandeling tijdig te herkennen en 
te signaleren. Zodat professionals 
zich ermee bezig kunnen houden om 
erger te voorkomen.’ De gemeente 
Gennep gaat hieraan werken en 
betrekt daar ook maatschappelijke 
instellingen, organisaties en vereni-
gingen bij. 

In de affaire rondom de kinder
opvangtoeslag krijgen gedupeerde 
ouders ruimhartig compensatie voor het 
geld dat zij onterecht moesten terugbe
talen. En dat is nog maar het begin: de 
commissieDonner keek tot nu toe 
alleen naar een casus in Eindhoven. 
Volgens de SP, die zij aan zij met de 
gedupeerden staat, zijn in minstens 
8500 andere gevallen door het hele land 
ouders onterecht en zonder bewijs door 
de Belastingdienst beschuldigd van 
fraude. 

De eerste conclusie van de advies-
commissie van oud-minister Donner laat er 
geen gras over groeien: “Welgemeende 
excuses volstaan niet. Er is een geldelijke 
compensatie nodig als erkenning dat 
ouders (…) met een structureel vooringe-
nomen houding zijn beoordeeld en daar 
nadeel van hebben ondervonden.” Dat hakt 
erin en dat is maar goed ook. Het kabinet 
gaat de compensatie in ieder geval 
uitvoeren. De affaire rondom de kinderop-
vangtoeslag toonde dan ook een schanda-
lig beeld van de werkwijze van de Belas-
tingdienst (zie Tribune september). Die 
wilde, zo laat zich lezen in Donners rapport 
met de veelzeggende titel Omzien in 

Verwondering, vooral zijn spierballen laten 
zien in de strijd tegen fraude. “Die voorin-
genomenheid werd (…) gevoed door een 
politiek en bestuurlijk klimaat waarin 
fraudebestrijding voorop stond”, aldus het 
rapport. Mensen die hun kinderen in goed 
vertrouwen naar de kinderopvangbedrijven 
brachten werden in een fuik gedreven, 
kwamen in de schulden, verloren baan  
en/of woning etcetera. En dan te bedenken 
dat zij niet eens wisten waarom ze beschul-
digd werden. 

Verhaal halen
Om daar duidelijkheid over te krijgen toog 
SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten vlak 
voor publicatie van de keiharde conclusies 
van de commissie-Donner met tientallen 
gedupeerde ouders naar het belasting-
kantoor in Rotterdam, om daar hun 
dossiers op te vragen. Na lang aandringen 
kregen ze de toezegging dat hun dossiers 
toegestuurd zouden worden. Eindelijk 
duidelijkheid dus. ‘Een grote stap naar 
rechtvaardigheid voor alle 8500 ouders’, 
stelde Renske Leijten. De honderden 
ouders die zich in de afgelopen maanden 
bij het speciale meldpunt van de SP 
hebben gemeld, kregen al eerder hun 
dossier.

  >  LEIJTEN DWINGT MET 
GEDUPEERDEN DOORBRAAK AF

VOORKOMEN IS BETER DAN GENEZEN

BELASTINGDIENST-SCHANDAAL

  > MEER INZET OP  
PREVENTIE IN  
GENNEPSE JEUGDZORG
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  > STOP COLPORTAGE 
DOOR ENERGIE-
BEDRIJVEN 
 
Energiebedrijven verkopen 
steeds vaker energiecontracten 
aan de deur. Niet zelden worden 
consumenten misleid met hoge 
kortingen en cadeaus, maar 
gaan ze in de praktijk juist meer 
betalen. Nu telefonische verkoop 
van energiecontracten wordt 
verboden, dreigt deur-aan-deur-
verkoop toe te nemen. De SP wil 
dit stoppen en dient daarom 
volgende week in de Tweede 
Kamer een motie in. SP-Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman: 
‘Consumenten worden de dupe 
van de wanpraktijken van 
energiebedrijven. De politiek 
doet veel te weinig om con-
sumenten te beschermen. In 
Engeland is colportage aan de 
deur op veel plekken inmiddels 
verboden. Ik denk dat we dat in 
Nederland ook moeten doen.’ 

De Amsterdamse SP-fractie heeft een 
actieplan gepresenteerd om daklozen 
sneller te helpen. Het aantal daklozen in 
Nederland is de afgelopen 10 jaar verdub-
beld naar bijna 40.000 mensen. In Amster-
dam komen er wekelijks tientallen econo-
mische daklozen bij: mensen die door een 
financiële tegenslag geen huis meer 
hebben. SP-fractievoorzitter Erik Flentge: 
‘Veel mensen redden het niet in deze tijden 
van rauw kapitalistisch beleid. De economi-
sche daklozen worden vaak als zelfred-

  > SP-AFDELINGEN 
STEUNEN ZIEKENHUIS-
PERSONEEL

1. Amersfoort
2. Den Bosch
3. Eindhoven
4. Roermond
5. Alphen aan den Rijn

zaam gezien en ontvangen bijna geen 
hulp. Op die manier putten ze al snel 
hun eigen netwerk uit en verergeren na 
een tijdje de problemen. Met dit 
initiatiefvoorstel willen we deze 
daklozen onderdak bieden en zorgen 
voor passende hulp.’ In het actieplan 
stelt de SP daarom onder andere voor 
om woningen specifiek voor de 
economische daklozen te bouwen en 
hen voorrang te geven bij anti-kraak.

1

6

6. Utrecht 
7. Zaanstreek
8. Zaltbommel
9. Zutphen

  > AMSTERDAMS ACTIEPLAN TEGEN DAKLOOSHEID
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  > SP’ER INGE VERDAASDONK  
HAALT € 181.000 TERUG

De Nederlandse Vereniging voor Raadsleden 
heeft op dinsdag 5 november het Bredase 
SP-gemeenteraadslid Inge Verdaasdonk 
uitgeroepen tot Raadslid van de week. 
Verdaasdonk speelde zich in de kijker 
doordat zij samen met gedupeerden 181 
duizend euro te veel betaald eigen risico wist 
terug te claimen van de gemeentelijke 
zorgverzekering voor minima.

fo
to

 S
P 

Br
ed

a

5



2

7

In Zutphen heeft de SP samen met 
huurders het Huurdersverbond opge-
richt. Best frappant, want Woonbedrijf 
Ieder1 – de grootste woningcorporatie in 
de regio – heeft al een huurdersverte-
genwoordiging. Die heet BIJ1. ‘Maar 
heel veel huurders voelen zich niet 
vertegenwoordigd door BIJ1’, zegt het 
Zutphense SP-raadslid Ellis Müller. 
‘Sterker nog: BIJ1 is nauwelijks bekend 
onder de huurders.’ Volgens de SP heeft 
de huidige huurdersvertegenwoordiging 
geen contact met haar achterban, is die 
niet gekozen door huurders en boven-
dien te sterk verbonden met het woon-
bedrijf, waardoor de belangen van de 
huurders niet goed worden vertegen-
woordigd.

Tijdens wijkbezoeken kwam aan het licht 
dat huurders nogal wat klachten hebben. 
Onder meer vocht, schimmel, kieren en 
tocht werden veelvuldig genoemd. Ook 
zou er tijdens eerdere renovatie-werk-
zaamheden schade aan de woningen 
zijn ontstaan. Ellis Müller: ‘Individuele 
huurders meldden die gevallen door-
gaans wel, maar werden door de 

woningcorporatie afgescheept. Ze keken 
nogal op toen wij zeiden dat in dezelfde 
straat meer mensen tegen hetzelfde 
aanliepen en dat ze dus niet alleen 
hoéfden te staan. Toen hebben we het 
Huurdersverbond opgericht.’ Met andere 
woorden: tijd voor een échte huurders-
vertegenwoordiging aan de onderhan-
delingstafel. Zodat er prestatieafspraken 
gemaakt kunnen worden, over onder 
meer het oplossen van de klachten en 
het schrappen van huurverhogingen  
na renovaties.

Kwartje nog niet gevallen
Ellis Müller hoopt dat in andere gemeen-
ten soortgelijke Huurdersverbonden van 
de grond komen. ‘In heel veel andere 
plaatsen en steden spelen dezelfde 
klachten en problemen. De reactie van 
woningcorporaties is vaak dat ze er ook 
niks aan kunnen doen, omdat het een 
landelijk probleem is. Als er overal in het 
land Huurdersverbonden zouden komen, 
kunnen we samen landelijk meer druk 
zetten.’ 
Zo bezien zou het Zutphense Huurders-
verbond zelfs een bondgenoot van 

Woonbedrijf Ieder1 kunnen zijn. Voorals-
nog lijkt dat kwartje nog niet gevallen bij 
de corporatie; in een eerste reactie liet 
Ieder1 weten het Huurdersverbond niet
als gesprekspartner te zien.

  > SP ZUTPHEN  VERENIGT HUURDERS
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Primeur in Nederland: 
samen met nabestaanden 
heeft het Comité  
Asbestslachtoffers asbest-
producent Eternit straf-
rechtelijk aangeklaagd. 
Bob Ruers: ‘Mag ik jou 
opzadelen met een tijdbom 
die asbest heet?'

waar Eternit Italië fabrieken had. Het was 
voor het eerst dat topmensen van het 
Eternit-concern ter verantwoording werden 
geroepen in een strafzaak. En dan was er 
nog Ruers’ ruim 500 pagina’s tellende proef-
schrift  Macht en tegenmacht in de Neder-
landse asbestregulering, waarmee hij in 2012 
aan de Erasmus Universiteit van Rotterdam 
promoveerde. In dat proefschrift beschrijft 
Ruers de strategie van de asbestproducen-
ten, die gebaseerd was op het zaaien van 
twijfel over de schadelijke gevolgen van 
asbest, en de manier hoe de Nederlandse 
overheid daarmee omging. 

Doodschieten
Alle kennis en dossiers zijn bijeengebracht 

‘IK HAD LIEVER mijn man terug gehad.’ Het was 
een opmerking die Bob Ruers jaren geleden 
intens droevig stemde, gemaakt door een 
weduwe die haar man had verloren aan 
mesothelioom, oftewel longvlieskanker. 
Natuurlijk, de wens van de vrouw was een 
onmogelijke. Maar het was de context van 
haar opmerking die Ruers, advocaat van 
het Comité Asbestslachtoffers, aan het 
denken zette. En die context was: weliswaar 
betaalde asbestproducent Eternit schade-
vergoeding aan de weduwe, maar geld stond 
voor haar niet gelijk aan rechtvaardigheid. 
En voor Ruers ook niet. Het bleef maar door 
zijn hoofd gaan. Jarenlang. Ondertussen 
voerde hij tientallen jaren de ene rechtszaak 
na de andere. Uiteindelijk stelde Eternit in 
2005 een protocol op, dat schadevergoeding 
regelde. Maar bij Bob Ruers bleef de onvrede 
knagen. Hij stelt het retorisch: ‘Het kan toch 
niet zo zijn dat een concern als Eternit er 
met het betalen van schadevergoeding mee 
weg blijft komen?’ En dus ging hij samen 
met collega’s van het Comité Asbest- 
slacht offers op onderzoek uit. Centrale 
vraag: hoe kunnen we naast civielrechtelijk 
(gericht op schadevergoeding) ook straf-
rechtelijk iets doen? 

Documentatie was er genoeg. Zo schreef 
Bob Ruers zelf, samen met SP’er Nico Schou-
ten, in 2005 het boek Het Asbest drama. 
Dat legde een wereldwijd asbestnetwerk 
van ‘Eternitbedrijven’ bloot. Dat netwerk 
hield zich bezig met “expliciete afstemming 

over gezondheidsrisico’s”, “doelbewuste 
 beïnvloeding van het medische debat” en 
het “stelselmatig pleiten tegen overheids-
ingrijpen en tegen een verbod op asbest”.  
Al vroeg was de asbestindustrie op de 
hoogte van het gevaar van asbestvezels, 
concludeerden Ruers en Schouten. 

Ook was er de geruchtmakende rechtszaak 
tegen de topmannen van Etex, de Italiaanse 
divisie van Eternit (zie Tribune september 
2011). In Turijn werden de asbestbaron-
nen destijds veroordeeld tot zestien jaar cel 
vanwege hun verantwoordelijkheid voor de 
dood van meer dan tweeduizend mensen 
in Italië. Daarbij ging het om voormalige 
werknemers en om inwoners van steden 

‘DOODSLAG,  
DOOD DOOR SCHULD’ 
ASBESTPRODUCENT AANGEKLAAGD

Tinka de Bruin en Bob Ruers van het Comité Asbestslachtofffers  
bij het Openbaar Ministerie in Den Bosch.
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‘DOODSLAG,  
DOOD DOOR SCHULD’ 

Tinka de Bruin en Bob Ruers van het Comité Asbestslachtofffers  
bij het Openbaar Ministerie in Den Bosch.

en gebundeld met de casussen van na-
bestaanden en zieken. Het resultaat is op 
15 november bij het Openbaar Ministerie 
in Den Bosch neergelegd in de vorm van 
een aangifte tegen Eternit. Letterlijk uit het 
lijvige document: “De Vereniging Comité 
 Asbestslachtoffers, alsmede de nabestaan-
den-/slachtoffers doen bij deze aangifte 
van doodslag, dood door schuld en zwaar 
lichamelijk letsel door schuld door Eternit 
gepleegd op één of meer tijdstippen in of 
omstreeks de periode van 1950 tot en met 
2015.” 

Ruers: ‘Voor het eerst in Nederland wordt 
een grote werkgever strafrechtelijk aan-
geklaagd omdat die, stellen wij, willens en 

Nu tillen we het naar een hoger niveau. 
Feitelijk stellen we de vraag: mag de   
samenleving verwachten dat werkgevers 
die hun werknemers opzettelijk bloot-
stellen aan levensgevaarlijke stoffen straf-
rechtelijk vervolgd worden? Kijk, volgens 
de wet mag ik jou niet dood schieten. Maar 
mag ik jou wel opzadelen met een tijd-
bom die asbest heet? Ik bedoel, mensen 
gaan buiten hun eigen schuld dood aan 
asbest. Tussen 1969 en 2018 zijn er 15.000 
mensen gestorven aan mesothelioom en de 
komende twintig jaar komen daar nog eens 
10.000 bij. Daarom willen we het strafrecht 
nu op dit vlak toepassen.’ 

Ruers hoopt tevens op vergroting van 
bewustwording. ‘Uiteindelijk hebben we 
het ook over de vraag of we als samenleving 
niet anders naar productieprocessen en 
gevaarlijke stoffen moeten kijken. Naast  
asbest spelen bijvoorbeeld ook de discus-
sies over Q-koorts, Chroom-6, formal-
dehyde en tabak. Het is heel eenvoudig; je 
mag als werkgever of producent mensen 
niet willens en wetens – en volgens ons is 
dat bij asbest het geval – blootstellen aan 
een levens gevaarlijke stof. Voor ons komt 
het er nu op aan om aan te tonen dat er bij 
Eternit sprake was van opzet.’ •

tekst Rob Janssen
foto Rob Nelisse

wetens mensen de dood in heeft gejaagd.’ 
Daarbij gaat het niet alleen om voorma-
lige werknemers van Eternit, maar onder 
meer ook om mensen die elders werkzaam 
waren en met asbesthoudende producten 
werkten die door Eternit geproduceerd en 
geleverd werden. Daarnaast zijn er mensen 
die kanker kregen door asbestvezels die in 
de (werk)kleding zaten van gezinsleden en 
mensen die vroeger – onwetend van het 
gevaar – rondom hun huis wegen of het erf 
hebben laten plaveien met asbestafval van 
Eternit. 
Bob Ruers spreekt van een maatschap-
pelijk belang van de aangifte. ‘In Neder-
land was voor asbestslachtoffers tot nu toe 
schadevergoeding het maximaal haalbare. 

Tussen 1969 en  
2018 zijn er 15.000 
mensen gestorven 
aan asbestkanker en 
de komende twintig 
jaar komen daar nog 
eens 10.000 bij
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Het aantal Groningers is na de speciaal 
voor SP’ers opgevoerde voorstelling van  
het theaterstuk GAS ineens fors gestegen.  
Het publiek verklaarde zich solidair met de  
bewoners van het door aardbevingen geteisterde 
gas winningsgebied en speldde massaal de  
vooraf uit gedeelde buttons met de tekst 
#ikbenGroninger op.

ER ZITTEN OOK geboren en getogen Groningers 
in de zaal van De Flint in Amersfoort,  
tijdens de speciale opvoering van GAS. Zij 
beschouwen zichzelf, zoals Tweede Kamer-
lid Sandra Beckerman in haar welkomst-
woord benadrukt (foto), niet als slachtoffers 
maar als strijders. Dat hoeft de vrouw die 
zich als geen andere parlementariër al  
jarenlang met hart en ziel (en soms een 
traan) inzet voor rechtvaardigheid in het 
leeggezogen Groningse gasland maar één 
keer te zeggen tegen de ruim 400 SP’ers. 
Strijdvaardigheid is hun ‘middle name’.

In 2018 verraste Toneelgroep Jan Vos met 
een reeks uitvoeringen van GAS op locatie, 
om precies te zijn in een pop-uptheater 
even buiten Ten Boer, in het epicentrum 
van het door de gasboringen veroorzaakte 
aardbevingsgebied. Vanwege de laaiend 
enthousiaste ontvangst en het onverwacht 

EXPLOSIEVE 
VOORSTELLING

EXCLUSIEF VOOR SP-PUBLIEK
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grote succes besloot het gezelschap om het 
volgende seizoen op tournee te gaan. Het 
kunst- en cultuurcollectief van de SP was er 
als de kippen bij om een matinee voor de  
SP-achterban te organiseren, net zoals 
eerder gebeurde met het Pauperparadijs. 
Gezien de reacties destijds in Amsterdam, 
en nu in Amersfoort, mogen deze initia-
tieven gerust uitgroeien tot een SP-traditie. 
Maatschappelijk geëngageerd theater over 
mensen in de verdrukking past de partij als 
een handgesneden maatpak.

GAS is geschreven door Tjeerd Bisschoff 
en geregisseerd door Jeroen van den Berg. 
Het stuk vertelt in drie episoden (1960, 
1978 en 2014) het verhaal over de familie 
Boelens, uitbaters van een hotel. Tegen de 
achtergrond van, eerst, de ontdekking van 
de grootste gasbel van Europa. Daarna de 
economische crisis, die Groningen ondanks 

de duizelingwekkende opbrengsten van de 
gaswinning in het hart trof. En ten slotte het 
drama van de aardbevingen en de ontwrich-
ting van de samenleving in het Noorden.

De behoorlijk lange voorstelling is pamflet-
tistisch noch moralistisch en zeker geen 
zwart-witverhandeling over goed en kwaad, 
maar wel volkstoneel volgens de beste 
tradities. Een familiesaga met botsende en 
wisselende belangen, geheimen die worden 
ontsluierd, gefnuikte toekomstverwach-
tingen, generatiekloven en voortdurend  
opborrelende spanningen.

Intussen gaat GAS natuurlijk ook over de 
bodemdaling, de ruim 10.000 schade-
meldingen. De angsten en onzekerheden 
van de bewoners. De hebzucht van de NAM 
(Shell en ExxonMobil). En de uiterst dubi-
euze rol van een onverschillige overheid die 
de veiligheid doelbewust negeerde en alle 
waarschuwingen in de wind sloeg, om gaten 
in de begroting met gasgeld te dichten.

Ondanks alle ellende levert GAS beslist geen 
zware kost. Er mag op momenten worden 
gelachen en dat doen de toeschouwers dan 
ook. Ze zijn scheutig met open doekjes en 
winden zich hoorbaar op over de praktijken 
van de ‘huisdokter’. Hij ziet de scheuren in 
het hotel wel, maar legt de oorzaak bij alles 
behalve de gaswinning en houdt dat zelfs 
vol na de beruchte beving van augustus 
2012 bij Huizinge (met een kracht van  
3,6 op de Schaal van Richter).

Het explosieve einde van GAS had van  
Quentin Tarantino kunnen zijn.
Na een staande ovatie komt acteur   Helmert 
Woudenberg nog even terug, om te zeggen 
dat GAS tot eind december in de schouw-
burgen staat en dat de toneeltekst op schrift 
beschikbaar is voor wie alles thuis nog 
eens wil nalezen. Ook wijst hij op het boek 
De Gaskolonie, van journalist Margriet 
Brandsma. De redactie van de Tribune is zo 

vrij daar in dit verband een leestip aan toe 
te voegen: de mooie roman Schokland, van 
Saskia Goldschmidt (de schrijfster ook van 
De Hormoonfabriek over de farmaceutische 
industrie in Oss).

tekst Robin Bruinsma • foto’s Cees Wouda

Met twee pauzes was er genoeg tijd voor 
gezelligheid, een hapje en een drankje  
en fotomomenten.



 

‘We moeten vermijden dat de VS en NAVO 
ons verder meeslepen in oorlogsavontu-
ren’, stelt SP-Kamerlid Sadet Karabulut  
in een opinie-artikel dat 7 november in 
Trouw is gepubliceerd. In het artikel roept 
Karabulut het kabinet op om de NAVO-
norm los te laten dat twee procent van het 
BBP aan bewapening moet worden 
uitgegeven.  
 
Er wordt door minister Bijleveld al extra 
geld uitgetrokken voor Defensie, maar de 

twee procent wordt bij lange na niet 
gehaald. De teller voor volgend jaar staat 
op 11 miljard euro. Om de NAVO te 
bekoren zou er nog zes miljard euro extra 
uitgetrokken moeten worden. Geld dat veel 
beter gestoken kan worden in sociale 
voorzieningen als onderwijs, gezondheids-
zorg en openbaar vervoer. Bovendien, zo 
vraagt Karabulut: ‘Wat gebeurt er met al 
die extra middelen voor nieuwe wapens? 
Wat gebeurt er met de dure straaljagers en 
onderzeeboten? Die worden ingezet om 

mee te kunnen blijven vechten in het 
hoogste geweldsspectrum. Terwijl de 
permanente oorlogsavonturen van de VS 
en NAVO de afgelopen decennia bepaald 
geen succes zijn geweest.’

De regering is jaar in jaar uit niet eerlijk 
geweest over de gevolgen van de inzet 
van Nederlandse F16’s in Irak en Syrië. 
Onacceptabel, vindt de SP. Tijdens  
een debat in de Tweede Kamer was  
SP-Kamerlid Sadet Karabulut daarom 
een van de indieners van een motie van 
wantrouwen tegen minister Bijleveld, 
omdat die hiervoor verantwoordelijk is.
Jarenlang is de Tweede Kamer ofwel 

  > LAAT NEDERLAND NIET AAN LEIBAND VS LOPEN!
GEEN EXTRA MILJARDEN NAAR WAPENINDUSTRIE

  > RUTTE VERGEETACHTIG
WAARHEID OVER BURGERSLACHTOFFERS IRAK

helemaal niet, ofwel verkeerd, ofwel 
onvolledig geïnformeerd over burger-
doden bij bombardementen in Irak. 
In oktober werd bekend dat er tientallen 
burgerdoden zijn gevallen bij een 
Nederlands bombardement in Hawija in 
Irak. Karabulut: ‘Maar de Tweede Kamer 
is hierover niet geïnformeerd, terwijl de 
regering er wél van wist en hier jarenlang 
heel concreet naar is gevraagd. Er is een 

rookgordijn opge-trokken en beloftes 
over transparantie werden niet 
nagekomen.’ De motie haalde het niet. 
De coalitiepartijen plus de SGP en de 
fractie Van Haga hielden Bijleveld in het 
zadel. Bijleveld was destijds geen 
minister, maar Rutte was wel al minister-
president; het is nu de vraag wat hij wist. 
Voorlopig gooit hij het erop dat hij het 
zich niet herinnert.
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Maandag 4 november vond de officiële 
opening plaats van Skatepark Hengelo:  
het resultaat van meer dan tien jaar strijd! 
Hengelo had al een heel mooie skatebaan, 
maar die werd eind april 2009 om 
onduidelijke redenen door de gemeente 
weggehaald. Er bleek vervolgens geen 
plan en geen geld te zijn voor vervanging. 
Samen met de boze skaters begon de SP 
een handtekeningenactie voor een nieuwe 
skatebaan in het Hengelose centrum.  
Vele honderden handtekeningen zijn 
opgehaald. De gemeente gaf aan niet 
negatief te staan tegenover een nieuw 
skatepark, maar helaas braken er jaren van 
crisis en bezuinigingen aan. Het plan 
verdween in de ijskast. De SP is zich echter 
voor het skatepark blijven inzetten. Nu de 
economie weer aantrekt, blijkt er plots toch 
geld voor te zijn. Een lang gekoesterde 
wens van veel jongeren komt nu uit: een 
skateplein in hartje Hengelo. De aanhouder 
wint!

  > GEWONNEN! SKATEPARK 
IN HARTJE HENGELO

Twee van de initiatiefnemers die tien jaar geleden, ondersteund door de SP, de strijd  
begonnen en wonnen:  Tjeerd Derkink (l) en Marco Matic.
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Als je 18 jaar bent, ben je voor de wet 
volwassen. Toch krijgen jongeren nog 
steeds vanaf hun achttiende een jeugdloon 
in plaats van een volwaardig loon. Verschil-
lende jongeren van belangenorganisaties 
en politieke partijen ondertekenden 
maandag 11 november een manifest voor 
het afschaffen van het jeugdloon voor 
iedereen vanaf 18 jaar. Het manifest is een 
initiatief van SP-Tweede Kamerlid Bart van 
Kent.  
 
In 2016 is de maximale leeftijd voor het 
minimumjeugdloon al verlaagd van 23 naar 
21 jaar, na jarenlange acties door jongeren 
– een strijd waarin ROOD en Young & 
United van de FNV voorop hebben 
gelopen. Volgens het manifest moeten we 
nu doorpakken: “Als je 18 jaar bent, ben je 
voor de wet volwassen. Je betaalt je huur, 
zorgverzekering en boodschappen zoals 

  > TWEEDE KAMER VOL KAMERADEN
Ruim 400 nieuwe SP-leden en sympathisanten zijn op 9 november een kijkje komen 
nemen in de Tweede Kamer, tijdens de jaarlijkse leden- en vriendendag. Zij konden 
achteroverleunen in de bekende blauwe stoeltjes van de plenaire zaal, hollen naar de 
interruptiemicrofoon en zich vergapen aan de historische Kamerbibliotheek (de Hande-
lingenkamer). Ook viel er een hoop te leren over de geschiedenis van de SP. Omdat 
socialisme ook mag swingen, zorgden de Haagse flamencoband de Règâhs en Bob 
Fosko, bekend van het SP-lijflied Een Mens is Meer, voor de muzikale omlijsting. 

  > MEER OUDEREN  
GRATIS THUISHULP

Ouderen met een klein pensioentje 
hebben in Bernheze voortaan recht  
op volledige vergoeding van hun 
Wmo-kosten. Vooral ouderen met 
naast AOW een klein pensioentje 
zullen dit merken. Zij betaalden tot 
nog toe maandelijks 19 euro eigen 
bijdrage voor bijvoorbeeld huis- 
houdelijke hulp en dagbesteding.  
De SP nam het initiatief voor de 
verruiming. SP-gemeenteraadslid  
Jan Raaimakers: ‘Ik noem hen 
weleens de nieuwe armen. Ze  
moeten elk dubbeltje omdraaien.’

BERNHEZE

  > EEN VOLWASSEN LOON VOOR VOLWASSEN WERK
BREDE STEUN VOOR MANIFEST

Minister Dekker heeft in november 
aangekondigd dat het kabinet tijdelijk 
extra geld uit gaat trekken voor de 
sociale advocatuur. Nu krijgen sociaal 
advocaten een veel te lage vergoe-
ding. Daardoor kunnen mensen met 
een laag inkomen niet meer bij een 
advocaat terecht. Klassenjustitie dus. 
Na acties, een onderzoek van de SP 
en een aankondigde staking van 
sociaal advocaten ziet minister Dekker 
zich nu eindelijk gedwongen om meer 
geld beschikbaar te stellen. SP-Twee-
de Kamerlid Michiel van Nispen: ‘Actie 
voeren helpt! Dit is een eerste stap 
naar een redelijke vergoeding. Maar 
als we klassenjustitie in Nederland 
willen voorkomen, dan is er meer 
nodig. De SP gaat zich daar vol voor 
inzetten!’

  > SUCCES! MEER GELD VOOR 
SOCIAAL ADVOCATEN

iedere volwassene volledig, maar krijgt tot 
je 21 jaar bent een jeugdloon... Het is nu 
tijd voor de volgende stap! Met dit manifest 
spreken we ons uit voor een volwassen 
loon voor volwassen werk. Onze eis is 
daarom: schaf het minimumjeugdloon af 
voor iedereen vanaf 18 jaar!”  
 
Het manifest is onder meer ondertekend 
door de SP, PvdA, GroenLinks, 50PLUS, 
Dwars, de Jonge Socialisten, ROOD, de 
LSVb, FNV Jong, CNV Jongeren en JOB. 
Van Kent: ‘De steun is groot. Net als enkele 
jaren geleden, toen de leeftijd voor het 
minimumjeugdloon verlaagd werd van 23 
naar 21. Onderzoek heeft aangetoond dat 
het destijds geschetste doemscenario, dat 
een verlaging van de leeftijd zou leiden tot 
massale werkloosheid onder de jeugd, niet 
is uitgekomen. Er is dus geen enkele reden 
om dit nu niet heel snel te gaan regelen!’

  > NIEUWE SCHOLEN 
VOOR SPECIAAL 
ONDERWIJS

Half november stemde de hele 
Tweede Kamer in met het verzoek van 
SP-Kamerlid Peter Kwint om de wet zo 
aan te passen dat er weer nieuwe 
scholen voor speciaal onderwijs 
kunnen worden opgericht. Kwint: ‘Nu 
staan kwetsbare kinderen vaak tijden 
op een wachtlijst tot er plek is op een 
school met de expertise die zij nodig 
hebben. Met dit voorstel hopen we 
een eerste stap te hebben gezet naar 
het voorkomen van dit soort ellendige 
situaties.’
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‘Ik kom uit de elite en die ziet het gewone volk als een zak stront. 
Mijn opa en tante steunden Pinochet en steunen de huidige 
president en miljardair Piñera. Mijn vader heeft met dat milieu 
gebroken, nu zijn de familieverhoudingen totaal naar de kloten. 
Een van mijn vrienden heeft bij de protesten een oog verloren,  
bij een ander hebben agenten zijn beide armen gebroken.’  
Dat vertelde een Chileense student die op 14 november bij een 
drukbezochte ROOD-solidariteitsbijeenkomst over Chili was. 
Studenten en UvA-hoogleraar en Cedla-directeur Barbara 
Hoogenboom, Daniel Chavez van TNI en Nicole van Baal, 
organisator van solidariteitsacties in Nederland, gingen in gesprek 
met het publiek. Pakweg de helft had Latijns-Amerikaanse roots.

Hoewel de Chileense economie prima draait, heerst er grote 
ongelijkheid en armoede. Gezondheidszorg, onderwijs, openbaar 
vervoer en andere voorzieningen zijn onder de bloedige dictatuur 
van Pinochet (1974-1990) geprivatiseerd. Op 25 oktober eisten  
1,2 miljoen mensen het aftreden van de regering. Politie en 
militairen reageren met excessief geweld. Medisch specialisten 
meldden dat ongekend veel demonstranten de afgelopen weken 
een oog verloren: de ordetroepen richten hun projectielen op het 
gezicht. De New York Times spreekt van 190 gevallen in 9 dagen. 
Over de loyaliteit van politie en leger heeft de regering-Piñera niet 
te klagen. Politie en leger zijn na de val van het fascisme niet 
gezuiverd en kennen een mooi staatspensioen. Voor de rest van 
de bevolking zit dat er niet in. Het pensioenstelsel is… 
geprivatiseerd.

Al bijna 60.000 handtekeningen zijn er 
gezet onder de pensioenpetitie waarin 
wordt geëist dat de pensioenen weer gaan 
meestijgen met de prijzen. Omdat dat nu 
niet het geval is, gaan veel gepensio-
neerden er al meer dan tien jaar op 
achteruit. Vóór de zomer kwam er een 
pensioenakkoord dat hier een oplossing 
voor zou moeten bieden, maar nu is 
duidelijk dat de meeste pensioenen wéér 
niet meestijgen met de prijzen. 
SP-Tweede Kamerlid Bart van Kent (foto) 
legt uit waarom de SP de petitie steunt: 
‘De pensioenfondsen hebben ruim 1400 
miljard euro in de pensioenpotten. Maar 
door de rekenregels van minister 
Koolmees moeten ze zich verplicht arm 
rekenen. Dit moet echt veranderen. Het 
pensioenakkoord moet daarom worden 
opengebroken.’ Half november is de 
eerste berg handtekeningen alvast 
aangeboden aan minister Koolmees. Maar 
het verzamelen van steun houdt daarmee 
niet op. U kunt de petitie, die wordt 
gesteund door onder andere 50PLUS, 

  > ROOD SOLIDAIR MET PROTESTEN IN CHILI

  > SP STEUNT PENSIOENPETITIE

omroep MAX en ouderenorganisaties,  
op kominactievooruwpensioen.nl 
ondertekenen. Van Kent: ‘Zodat de 

pensioenen weer meestijgen met de 
prijzen en de pensioenverlagingen 
definitief van tafel gaan!’ 
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ZORGHELDEN!

Jarenlang maakten regeringen misbruik van 
hun loyaliteit. Jarenlang compenseerden 
zorgmedewerkers kille bezuinigingen op hun 
werk met nog grotere inzet. Basta!, zeiden ze 
op woensdag 20 november. Honderdduizend 
ziekenhuiswerkers kwamen in actie. En hoe! 
Maar liefst 90 procent van de ziekenhuizen 
draaide zondagsdiensten. In het hele land 
spraken SP-afdelingen hun steun uit. Het is 
hoog tijd voor hogere lonen en verbeteringen 
op de werkvloer. Lilian Marijnissen: ‘Terecht 
dat zorgwerkers staken. De werkdruk is veel 
te hoog en er zijn te weinig collega’s. Op deze 
manier wordt het ze bijna onmogelijk gemaakt 
hun werk fatsoenlijk te doen. Zulk belangrijk 
werk! Zij verdienen veel meer waardering. 
Daarom moeten de lonen met 5 procent 
omhoog.’ 

foto Ramon van Flymen / Hollandse Hoogte ©

UITGELICHT
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LINKSVOOR ‘HET LEEK WEL SURVIVAL!’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben gepensioneerd, heb altijd in de 
grafische industrie gewerkt. Eerst voor de 
verpakkingsindustrie en later bij een label-
drukkerij. Als ik in het Kruidvat liep dan zag 
ik overal mijn eigen werk, heel veel etiketten 
daar werden bij ons gemaakt.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Ik heb een ov-jaarkaart en daarmee reis 
ik het hele land door. Naar Groningen of 
Maastricht, of juist naar kleinere plaatsen 
waar ik nog nooit geweest ben. Dan ga ik een 
dagje rondkijken en naar een museum. Ik 
maak ook graag foto’s en daar maak ik dan 
een presentatie van op de computer, met een 
muziekje eronder. Ik ben sowieso altijd wel 
met muziek bezig geweest.’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Vroeger kocht ik veel lp’s en singeltjes. Uit 
de Top 40, maar ook veel hardrock. Ik ben 
ook dj geweest in Café Murk, op zaterdag-
middag. Dat was een heel bekend café, 
tegenover de sportschool van Anton 
Geesink.’

Harry Kemper (73) woont al 
ruim twintig jaar in Nieuwe-
gein, maar in het weekend 
bezoekt hij nog graag zijn 
stamcafeetje in Utrecht: ‘Ik 
ben een geboren en getogen 
Utrechter. Ik heb met mijn 
ouders vroeger nog in de Rooie 
Bouw gewoond. Dat waren 
woningen van de Arbeiders 
Woningbouwvereniging. Om 
daar te mogen huren moest je 
lid zijn van de PvdA. Ik kom uit 
een rood nest.’ In 2013 stapte 
hij over naar de SP, sindsdien is 
hij actief in het actieteam van 
Nieuwegein.

 › De judolegende?
‘Jazeker, hij kwam er ook vaak. Als ik  
Cornelis Vreeswijk voor ’m draaide kreeg ik 
altijd een biertje van hem. Heel bijzonder, 
want hij stond nou niet bepaald bekend om 
zijn gulheid, haha.’

 › Welke SP-actie is je bijgebleven?
‘Te veel om op te noemen. In de stromende 
regen Bloembollen poten in Groningen.  
Met Sandra Beckerman en de afdelingen 
Woerden en Gouda over hekken en sloot-
jes springen in het Groene Hart, tegen 
gasboringen. Het leek wel survival. Of met 
een witte jas aan en een stethoscoop om 
de straat op voor de zorg. Doktertje spelen 
voor de SP, dat was wel lachen. Ik doe haast 
overal aan mee.’
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U heeft ze vast al gezien, de boompjes her 
en der in deze Tribune. Waarom staan ze 
daar? Heel simpel: om aandacht te vragen 
voor het Nationaal Bomenplan. Met dit 
plan willen we Nederland vergroenen. 
Voor elke Nederlander een boom.

Stelt u zich eens voor wat dat betekent:  
17 miljoen bomen erbij! Daarmee 
kunnen we bestaande natuurgebieden 
versterken. Boeren in staat stellen om 
bomen te planten op hun land. Nieuwe 
natuurgebieden en bossen aanleggen 
– ook hele kleintjes: tiny forests in de stad.

Dat de SP dierenwelzijn hoog in het 
vaandel heeft staan, blijkt niet alleen uit 
onze landelijke plannen voor bijvoorbeeld 
de landbouw. Ook lokaal heeft de SP oog 
voor dieren – of ze nu Fikkie heten of in 
het wild leven. Zo is Amsterdam, waar 
SP-wethouder Laurens Ivens verantwoor-
delijk is voor dierenwelzijn, in november 
door stichting Dierenlot verkozen tot 
meest diervriendelijke gemeente. ‘Deze 
prijs is een mooie beloning voor alle 
Amsterdammers die zich – vaak vrijwillig 
– inzetten voor het dierenwelzijn in de 
stad’, aldus Ivens.

Zo kunnen Amsterdamse baasjes met  
een kleine beurs sinds 2015 rekenen op 
financiële steun van de gemeente. Dankzij 
de regeling Amsterdamse Dierenhulp aan 
Minima zijn inmiddels meer dan 10.000 
behandelingen bij de dierenarts vergoed 
en huisdieren gratis gechipt. Ook wordt er 
bij bouwplannen in Amsterdam meer 
rekening gehouden met wilde dieren: 
bijvoorbeeld door groene daken of 
nestkastjes aan te leggen. Kortom: het is 
– met dank aan de SP – voor dieren goed 
toeven in de hoofdstad!

  > AMSTERDAM WARM NEST VOOR DIEREN

  > WAT DOEN AL DIE BOMEN IN DE TRIBUNE?
NATIONAAL BOMENPLAN
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SP-Kamerlid Frank Futselaar heeft het 
plan namens de SP ingediend in de 
Tweede Kamer, samen met GroenLinks. 
‘Het gaat al jaren slecht met de natuur in 
ons land’, zegt hij. ‘Door slim bomen te 
planten kunnen we verschillende 
problemen tegelijk aanpakken: de 
achteruitgang van biodiversiteit, klimaat, 
stikstof. Bovendien maken we onze 
steden en dorpen er leefbaarder mee.’ 
Bomen geven ons zuurstof, schaduw en 
verkoeling. Ook leveren ze een belangrijke 
bijdrage aan het oplossen van het 
klimaatprobleem. 

Het Nationaal Bomenplan wordt onder 
meer gesteund door de Stichting Nationale 
Boomfeestdag.

Bekijk het plan op sp.nl/bomenplan
Check al onze standpunten over Natuur, milieu en 
klimaat op sp.nl/milieu
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AANGEPASTE WONING

Een andere woning krijgen door urgen-
tie in het kader van aangepast wonen, 
omdat 1 of meerdere gezinsleden een 
handicap hebben, is zeer wenselijk en 
erg fijn maar bovenal ook sociaal. Ech-
ter als de persoon in kwestie waarvoor 
urgentie verstrekt is toentertijd bij de 
aanvraag minder jarig was, en in een 
later stadium het huis verlaat, kan je 
tot de ontdekking komen dat de rest 
van de gezinsleden in de  
aan gepaste woning mogen blijven 
wonen, onverlet of die dan zo’n woning 
nodig hebben.
Aangezien ik en mijn partner geen 
behoefte hebben aan een aangepaste 

woning en de vraag groot is naar dit 
soort woningen, vonden we het wel zo 
gepast dit door te geven. Echter de reac-
tie was kort en krachtig: u kunt blijven 
wonen, deze  
woning staat op uw naam. Nogal wiedes: 
de persoon in kwestie was toentertijd 
12 jaar.
Wij wonen dus in een huis dat bedoeld 
is voor iemand met een beperking. De 
woning is rolstoelvriendelijk en in goede 
staat, terwijl er hoogstwaarschijnlijk 
op een  andere plek weer een woning 
aangepast moet worden. Ja, hoe scheef 
kan scheef zijn. Een hele simpele oplos-
sing zou kunnen zijn woningruil, echter 

Aangepaste woningen zijn in het hele 
land schaars. Het is bizar als mensen 
die zelf aangeven hun aangepaste  
woning te willen ruilen er toch in  
moeten blijven wonen. We hebben  
de familie Van der Schaaf daarom in  
contact gebracht met de lokale  
Hulpdienst  van de SP Ede.

Redactie Tribune

wat je ook aandraagt er wordt niks 
mee gedaan.

Benny van der Schaaf, Ede

BRIEVEN



OPLOSSING CRYPTOGRAM NOVEMBER 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

Horizontaal 8) Klimaatrapport 9) Kurk 10) Scharrel 12) Webadres 
13) Kapper 14) Golf 15) Hooikanon 16) Tipgever 18) TR 20) Keurkorps 
22) Sport. Verticaal 1) Ramkraak 2) Klokkenluider 3) Kam 4) 
Processierups 5) Spaarkaart 6) Noordpool 7) Stellen 11) Droomvrouw 
17) Gort 19) Roer 21) Spijs.

De SP ‘Duogram’ Winterpuzzel bestaat uit twee delen: (I) Doorbraken (Db) en (II) Nieuwtech (Nt). In de Db vindt u ongeveer de helft 
van de oplossing. Zet de letters die u in de met rode  letters aangegeven vakjes van deze puzzel vindt in de overeenkomstige vak-
jes van de horizontale balk van het Nt. De zeven vragen van het Nt leveren de overige letters van de Totaaloplossing. Het Nt betreft 
historische en vermoedelijk aanstaande uitvindingen. Punctuatie telt als een vakje. De gehele oplossing is het woord van veertien 
letters op de horizontale balk van het Nt.  Wij wensen u een fijne tijd & veel puzzelplezier!

WINTERPUZZEL

1. DOORBRAKEN (DB)

I Doorbraken (Db) 

Diagram

1

2 3

B 4

5 H 6

D

7    N 

F 8

9 10    L

J

11 D

   N

12    H 

I Db Omschrijvingen

Horizontaal

2 Laat de rivier het zware werk doen, bij een molen. Dan kan de mens zich richten op andere 
zaken. [8] 

5 Zo kon het paard niet meer weglopen, als je haar eenmaal gevangen had. [7] 
7 De mens had de hak om de grond om te woelen. Maar bedacht toen dat koeien het met deze 

opvolger een stuk effectiever deden.  [5] 
9 Nicolas Appert gebruikte in 1809 glazen flessen. De brit Durand gebruikte een metalen 

omhulsel om voedsel langdurig te bewaren. Nu zijn die met een lipje te openen. [13] 
11 Dwong halverwege de 19e eeuw, in Wenen, de artsen van zijn staf om handen te wassen 

voordat ze een bevalling begeleidden. Hij bracht daarmee het aantal sterfgevallen drastisch 
omlaag. [10, achternaam] 

12 Historische ‘Eerste editie’. Als je het geld zelf niet hebt, laat je anderen toch - in ruil voor buit - 
een stuk betalen, dacht de VOC. [7] 

Horizontaal
2 Laat de rivier het zware werk doen, bij een molen. Dan kan de 
mens zich richten op andere zaken. [8] - 5 Zo kon het paard niet meer 
weglopen, als je haar eenmaal gevangen had. [7] - 7 De mens had de hak 
om de grond om te woelen. Maar bedacht toen dat koeien het met deze 
opvolger een stuk effectiever deden. [5] - 9 Nicolas Appert gebruikte in 
1809 glazen flessen. De brit Durand gebruikte een metalen omhulsel om 
voedsel langdurig te bewaren. Nu zijn die met een lipje te openen. [13] 
- 11 Dwong halverwege de 19e eeuw, in Wenen, de artsen van zijn staf 
om handen te wassen voordat ze een bevalling begeleidden. Hij bracht 
daarmee het aantal sterfgevallen drastisch omlaag. [10, achternaam] -  
12 Historische ‘Eerste editie’. Als je het geld zelf niet hebt, laat je anderen 
toch - in ruil voor buit - een stuk betalen, dacht de VOC. [7]

Verticaal
1 Papier was er al. Letters ook. Nu nog een machine om de twee 
systematisch te combineren. [8] - 3 Hé, je kunt katrollen ook samen 
gebruiken. Stuk lichter, scheelt een hoop menskracht. [5] - 4 Doe de verf 
in een zinken tube en ineens kun je overal schilderen. [4, achternaam] 
- 6 Uitgevonden in China gaf het ruitervolkeren een belangrijk tactisch 
voordeel. Lag ook aan de basis van het succes van ridders te paard. [10] 
- 8 Eerst rolde men zware spullen over boomstammen. De boomstam 
werd een as en, samen met een bak en twee van deze ‘schijven’, een 
handkar. [4]-9 Na de val van het Romeinse rijk verdween de kennis van 
deze bouwgrondstof. Het duurde in Europa eeuwen tot de herontdekking. 
[6]- 10  Al 10.000 jaar in gebruik. Droeg bij aan het overleven van de 
vroege mens. Meer vangst met minder inspanning. [6]

OPLOSSING BEELDSPRAAK:
Woorden: net; hals; India; Jones; Hek; Ik; Teen; Eikel; Laan; Slangen; 
Hotel; Mixer; Pan; Kragen; Waarom; Sik; Inkt; Deur; Politie; Bed; Graan.
Eindoplossing:
Net als Indiana Jones heb ik een hekel aan slangen, hoewel sommigen 
dan vragen waarom ik in de politiek ben gegaan. (Theresa May)

A Tropisch fruit gaat je voeten onderwijzen.
C Een gezond ritme, nu evt. ook voor kinderen en ouderen. Niet groter dan een pil.
E Autoband zit niet aan het chassis vast maar gebruikt magneten, 

en is meervoudig rond .
G Laat de bestraalde cellen je naar je bestemming brengen (mv).
I  Smelt maar hevig samen met je innerste zelf!
K In de kunst zou wellicht nooit een moment mogen onstaan waarin vermenging van 

invloeden geen plaats heeft.
M Alsof de wereld al zo begrijpelijk is zonder de omstandigheid waarin Kunstmatige 

Intelligenties haar snel en ingrijpend gaan (en blijven) veranderen.

2. NIEUWTECH (NT)

De winnaar van de november puzzel 2019 is  
M. Nijkamp uit Enter
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 9 januari 2020 naar de 
puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? 
Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek 
verloot uit de SP-boekenstal.
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